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Yüksek Lisans Tezi, Kamu Yönetimi ve Siyaset Bilimi ABD 

Tez DanıĢmanı: Dr. Öğr. Üy. Ahmet GEÇER 
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Bu çalıĢmanın amacı, 20 ve 21. dönemlerde (1996-1999-2002) seçilip mecliste yer alan 

Gaziantep Milletvekilleri ve milletvekillerinin yasama faaliyetleri ele alınmıĢtır. Bunun 

yanında siyaset ve siyasal faaliyetin kavramsal çerçevesine yer verilmiĢtir. Bu kapsamda 

öncelikle siyasal sistemler ele alınmıĢ, ardından demokrasinin tanımı, demokrasi modelleri, 

parlamenter sistem, parlamenter sistemde anayasal organlar, Türkiye‘de parlamenter sistemin 

geliĢimi açıklanmıĢtır. Sonrasında çalıĢmanın sınırlı olduğu dönemi ifade eden 1996-1999-

2002 dönemlerinde genel olan Türkiye‘nin durumu ele alınmıĢtır. Yine çalıĢmanın sınırlı 

olduğu il olan Gaziantep‘in coğrafi, demografik, sosyal, ekonomik ve siyasi yapısı 

açıklanmıĢtır. Ardından ele alınan dönemler için Gaziantep‘te genel seçim sonuçları 

açıklanarak değerlendirilmiĢtir. Sonrasında araĢtırma kapsamındaki milletvekillerinin 

biyografileri sunulmuĢtur. Gaziantep milletvekilleri sosyodemografik özellikleri bağlamında 

değerlendirilmiĢ ve bu bölüm tamamlanmıĢtır. Sonraki bölümde Gaziantep milletvekillerinin 

TBMM‘deki konuĢmalarına yer verilmiĢtir. Son olarak Gaziantep Milletvekillerinin yasama 

faaliyetleri yorumlanarak açıklanmıĢtır. AraĢtırmada TBMM tutanak dergilerinden 

faydalanılmıĢtır. 

Anahtar Kelimeler: 20. Dönem, 21. Dönem, Gaziantep Milletvekilleri, TBMM, Yasama 

Faaliyetleri 
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 (1996-1999-2002 ) 
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Master's Thesis, Public Administration and Political Science 

Supervisor: Assist. Dr. Ahmet Geçer 

October 2019, 438 pages 

The aim of this purpose is to examine the legislative activities of Gaziantep deputies who 

were in the national assembly in the 20th and 21st parliaments (1996-1999-2002). Moreover, 

the conceptual framework of politics and political activities were also discussed. Within this 

scope, previous political systems were discussed and definition of democracy, democratic 

models, parliamentary system, constitutional branches in the parliamentary system, and the 

development of parliamentary system in Turkey are described. Afterward, the general status 

of Turkey in the periods of 1996-1999-2002 was addressed as it constitutes the limited period 

of this study. Likewise, Gaziantep's geographical, demographic, social, economic and 

political structure was also explained as it also constitutes the limited framework of this study. 

Furthermore, the results of general election in terms of Gaziantep were also explained and 

evaluated. Afterward, the biographies of the deputies included within the scope of the study 

are provided. Gaziantep deputies are evaluated in terms of their sociodemographic properties 

and that section of the study is completed. In the following section, the speeches of Gaziantep 

deputies in the Grand National Assembly of Turkey are included. Lastly, legislative activities 

of Gaziantep deputies were interpreted and explained. In the study, minute journals of the 

Grand National Assembly were used. 

Keywords: 20th Parliament, 21st Parliament, Gaziantep Deputies, Grand National Assembly 

of Turkey, Legislative Activities 
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1. GĠRĠġ 

Parlamenter sistemi uygulamakta olan demokratik ve modern toplumlarda hükümet, yasama, 

yürütme temelinde, ulusal ve bireysel çıkarlar doğrultusunda açıklanmaktadır. Anayasalar 

parlamenter sistemi biçimlendirmektedir. Parlamenter sistemde meclis, yalnızca yasamaya 

odaklanmakta ve kabine yürütme görevini yerine getirmektedir. Parlamenter rejim, 

çağımızdaki demokratik sistemlerde en sık karĢılaĢılan rejim olarak karĢımıza çıkmaktadır. 

Sistemin temeli parlamento etrafında Ģekillenmektedir. Bundan dolayı yürütme organı, yani 

hükümet, parlamentoya karĢı sorumluluk taĢımaktadır. Hükümetler parlamentonun 

çoğunluğunun güvenine dayalı olarak kurulmaktadır. Parlamenter sistem ve meclis hükümeti 

arasında yürütmenin konumu açısından farklılıklar bulunmaktadır. Yürütme, parlamenter 

sistemde güçlü ve baskın olup aynı zamanda özerk ve belirli yetkilere de sahiptir.  

Bu çalıĢmanın amacı, 1996-2002 döneminde Gaziantep milletvekillerinin siyasi faaliyetlerini 

ele almaktır. Bu kapsamda çalıĢma üç bölümde tamamlanmıĢtır. Birinci bölüm, giriĢtir. 

Burada çalıĢmanın kavramsal çerçevesine yer verilmiĢtir. Siyasal sistemler, demokrasi 

kavramı, demokrasi modelleri, parlamenter sistem, Türkiye‘de parlamenter sistemin geliĢimi, 

çalıĢmanın kapsadığı döneme iliĢkin Türkiye‘de genel durum ele alınmıĢtır. Sonrasında 

Gaziantep‘in coğrafi, demografik, sosyal, ekonomik ve idari yapısı açıklanmıĢtır. 

Milletvekilleri ile ilgili kısma geçmeden önce araĢtırma sınırlarını kapsayan 1995 ve 1999 

Genel Seçimlerine iliĢkin detaylara Gaziantep kapsamında yer verilmiĢtir. Daha sonra ilgili 

dönemlerde seçilen Gaziantep milletvekillerinin biyografileri sunulmuĢtur. Bu bilgilerden 

sonra, Gaziantep milletvekillerinin genel özellikleri değerlendirilmiĢ ve sosyokültürel 

özellikleri açıklanmıĢtır. Üçüncü bölümde Gaziantep milletvekillerinin TBMM‘deki yasama  

faaliyetleri 1996-2002 dönemilerine atıf yapılarak ele alınmıĢtır. Öncelikle milletvekillerinin 

konuĢmalarına yer verilmiĢ, ardından yasama faaliyetleri TBMM arĢivlerinden faydalanılarak 

sunulmuĢtur. Son olarak bu faaliyetlerin genel analizine yer verilerek partiler bazında yasama 

faaliyetleri ile milletvekillerinin yasama faaliyetleri tablolar yardımıyla ele alınmıĢtır. 

ÇalıĢma amacı çerçevesinde bundan sonraki bölümlerde siyasal sistemlerden baĢlanarak 

gerekli kavramsal açıklamalara yer verilmektedir. 
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1.1. Siyasetten Siyasal Faaliyete Kavramsal Çerçeve 

Bu bölümde Kavramsal çerçevenin  siyasal sistemler,demokrasi kavramı ve demokrasi 

modelleri baĢlıkları ile, parlamenter sistemi ve parlamenter sistemde anayasal orgaların neler 

olduğu üzerinden gidilecektir. 

 Siyaset sözcüğü farklı kültürlerde farklı anlamlarda kullanılmaktadır. Örneğin; Arapça 

dilinde siyaset,―at eğitimi‖ anlamına gelmektedir. Batı dillerindeki karĢılığı ise, Yunanca 

kökenli ―politika‖ sözcüğüdür. ―Polis‖, Yunanca dilinde kent devletlerine verilen genel 

isimdir ve devlete ait iĢler anlamına gelmektedir. KıĢlalı (2010, s.17-19), siyaset bilimini 

siyasal otorite ile ilgili kurumların, bu kurumların ortaya çıkmasında ve çalıĢmasında rol 

oynayan davranıĢların bilimi olarak tanımlamaktadır. At bakıcısı anlamında seyis kelimesiyle 

aynı kökten gelen siyaset kelimesi, Daver‘e göre (2003), Osmanlı döneminde devlet 

yönetimiyle ilgili faaliyetlerin yanı sıra devlete karĢı iĢlenen ve kamu düzenini bozmaya 

yönelik iĢlenen suçlara verilen cezaları da kapsamaktadır. 

Siyaset en geniĢ anlamıyla, toplumların iktidar olma eylemlerini düzenleyen genel kuralları 

koymak, korumak ve değiĢtirmek için sürekli olarak gerçekleĢtirdikleri faaliyetlerin 

bütünüdür (Heywood, s.1). Siyaset, insanların yaĢamlarını düzene sokan, bununla ilgili genel 

kuralları koyan ve bu kuralları hem koruyan hem de yeri geldiğinde değiĢtiren faaliyetlerin 

tümü olarak algılanabilir. Siyaset, devlet çatısı etrafında toplanan sosyal bir örgütlenme 

biçimi olarak bakanlar kurulu, devlet daireleri meclis ve pek çok devlet organı tarafından 

Ģekillenmektedir. Ayrıca, bu devlet çatısının dıĢında da o toplumda var olan siyasal partiler ve 

siyasal aktörler tarafından da gerçekleĢtirilen iktidara yönelik faaliyetlerin bütünüdür. Ġktidar 

kavramının olduğu her yerde siyasetten söz edilebilir. Siyasi iktidarın odak noktasında bir 

tarafta toplumu yönetenler yani hükümet edenler varken, diğer tarafta da siyasal aktörler 

tarafından yürütülen siyasi faaliyetler ve halk bulunmaktadır. Bu iki taraf sürekli olarak 

birbiriyle siyasi anlamda iletiĢim halindedirler. Siyasal iletiĢimi kamuoyunun güvenini 

kazanmak ve istediği doğrultuda yönlendirmek olarak tanımlayan Kalender (2000), iktidar 

olma çabalarına uygun olarak yürütülen, propaganda ve halkla iliĢkiler teknikleri kullanılarak 

yapılan iletiĢim faaliyetleri olarak kavramsallaĢtırır 

1970‘li yıllarda ise, o zamana kadar gündeme gelmemiĢ yeni bir geliĢme yaĢanmıĢtır. Adalet 

Partisi, 1977 yılı genel seçimlerinde seçim kampanyalarını yürütmek üzere Cen Ajans ile 

anlaĢarak bir ilke imza atmıĢtır. Bu uygulama Türkiye‘de siyasal partilerin seçim 
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çalıĢmalarına yeni bir bakıĢ açısı getirmiĢ ve ilk kez profesyonel bir ajans ile çalıĢılmıĢtır. Cen 

Ajans, AP Genel BaĢkanı Süleyman Demirel‘in konuĢmalarından oluĢan ve güncel 

sorunlardan derlenen bant kayıtları hazırlayıp üç büyük ilde yirmi bin civarında dağıtmıĢtır. 

―Demirel Evinizde‖ adı verilen bu bantlarla birlikte Cen Ajans, gazete ilanları ve afiĢler ile 

bantlardaki temaları destekleyen ve birbirini tamamlayan profesyonel bir kampanya 

yürütmüĢtür. Tüm bu çalıĢmalar Türkiye siyasal iletiĢim tarihinde ilk planlı siyasal tanıtım 

faaliyetleri olarak tarihe geçmiĢtir (Yıldız, 1994, s.49). 

1.1.1. Siyasal Sistemler 

Yönetimin iki erki olan yasama, yürütme güçlerinin tek bir merkezde konsantrasyonu 

Ģeklindeki monarĢik devlet örgütlenmesi çeĢitlerinden biri olan mutlak monarĢilerde, bu iki 

erkin yanında yargı da yönetici-liderde toplanmıĢ olup, ülkedeki yegâne ve en üst iktidar 

sahibi bu kiĢidir (Gözler K. , 2012, s. 85). Bu tarz örgütlenmelerde bütün yönetsel kuvvetler 

hükümdarın kiĢiliğine kenetlenmiĢtir. BaĢka bir deyiĢle; iktidara sahip olanın limitsiz kuvveti 

olan devlet idaresi düzenidir (Hekimoğlu, 2010, s. 54). Yönetici, istediği takdirde devlet 

bünyesinde daimi birimler kurabilir ve bunların görev ve sorumluluklarını belirlemede mutlak 

bir serbestiye sahiptir. Bu serbesti, hükümdarın kiĢisel kanaatlerine dayandığından verilen 

görev, sorumluluk ve hakları her an geri alabilmeyi de kapsamaktadır (Hazır, 1990, s. 147). 

Diktatörlük ise hem devlet idaresinin düzeni hem de liderlik kapsamında değerlendirilebilir. 

Yekten tüm yönetim bileĢenlerinin (yasama, yürütme, yargı); bir zümrenin ya da kiĢinin 

hegemonyası altında olduğu diktatörlük rejiminde; olağanüstülük halinden 

bahsedebilmekteyiz (Gözler K. , 2012, s. 86).  

Diktatörlük rejiminde, siyasi yetkiler yönetilenlere veya onların meĢru vekillerine verilmez. 

Muhalefetin tamamının sindirildiği bu rejim kesinlikle demokrasinin çok uzağındadır. Aynı 

zamanda, bu tarz baskıcı dikta rejimlerinin demokratik teamüller veyahut bu kavramların 

içinin boĢaltılmasıyla yerleĢtirildiğini görebiliriz. Nicel anlamda oyların önemli bir kısmını 

ele geçiren diktatörlerin kendilerini meĢrulaĢtırmasının bu anlamda altı çizilmelidir, zira 

demokratik esasların yine demokrasi aracılığıyla kaldırılabilmesi demokrasinin tehdidi 

kendinden menkul handikaplarından biridir (Hekimoğlu, 2010, s. 78-79). 

Hükümet sistemlerinin sınıflandırılmasında "Meclis Hükümeti Sistemi" erkler birliğini esas 

alan modellere örnek olarak gösterilmektedir. Kanun koyma ve kanunu iĢleme güçlerinin tek 

bir parlamentoda toplandığı yönetime "konvansiyonel rejim" veya halkça bilinen ismiyle 
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"meclis hükümeti rejimi" denir. Meclis hükümeti rejiminin kapsamı, anayasayı temel alan 

demokratik hükümet sistemleri arasında daha dardır. B. Çağlar bu konuyu Ģöyle ifade eder: 

"Meclis hükümeti rejimi, rejimlerin en az bilineni ve Anayasa tarihinin "malaime"sidir" 

(Çağlar, 1989, s. 266). Ġlk olarak, anayasa uzmanlarının ve politologların çoğunun bu 

hükümet sistemine açıkçası pek kredi vermemesini sayabiliriz, zira pratiğe dökülmüĢ 

örnekleri çok azdır. Diğer bir sebebiyse bu sistemin geçmiĢinde saklıdır. (Turhan, 1989, s. 

24). Çünkü güçler birliğini savunan bu sistem, Fransız ihtilali esnasında ortaya çıkan tepeden 

inmeci (jacobin) diktatörlüğün ve terörün nedenlerinden ve yükümlülüklerinden sayılmıĢtır. 

Fransa'da 1792 yılından 1795'e kadar, yürürlükte olan "Ulusal Konvansiyon Meclisi" bu 

sistemi uygulamıĢtır. Ulusal Konvansiyon Meclisi'nin hazırladığı 1793 tarihli anayasada da 

aynı sistemin devamı tasarlanmıĢ fakat uygulamaya dökülmemiĢtir. Hala geçerli olan 1874 

Ġsviçre Konfederasyonu Anayasası da bir anlamda bu sistemi öngörmüĢtür. I. Dünya 

SavaĢı'ndan sonra bütün Alman eyaletleri (Lander) ve Baltık devletleri (Estonya, Letonya ve 

Litvanya) ve Avusturya (1920-1929 arası) meclis hükümeti sistemiyle örgütlenmiĢtir. Aynı 

Ģekilde 1921 Anayasası ile Türkiye de bu sistemin uygulandığı ülkelerden biri olmuĢtur 

(Erdoğan M. , 2001, s. 185).  

Bu sistemin düĢünsel çıkıĢ noktası, Fransız filozof Jean Jacques Rousseau'nun milli irade ve 

egemenliğin bölünemezliği prensibine dayanmaktadır. Ulusal egemenlik teorisi, sınırlı bir 

zamanda sınırlı bir yerdeki insanların kendi iradelerinden haricen soyut bir konsept olan 

ulusun egemenliğin; yegâne temeli ve maliki olduğunu ifade eder. Soyut yapısı itibariyle 

kendine has bir istenci mevcuttur ve iĢte bu istenç; yasa koyma anlamında egemendir. 

Yürütme ise iktidarın bir enstrümanı olup, bağımsız değildir (Turhan, 1989, s. 24). Rousseau; 

halkın doğrudan değil de seçtiği vekilleri aracılığıyla egemenlik hakkını kullanmasını 

reddediyordu. Yani egemenlik hakkının birilerine devredilmesine ve temsilen idaresine 

karĢıydı. Ona göre, egemenlik hakkı genel bir istençtir ve istencin temsil edilebilmesi 

mümkün değildir. Rousseau'nun fikirleri günümüzün temsili demokrasisine uyarlandığında, 

milli irade ve ulusal egemenliğin tek mesnedinin ve ifade edildiği düzlemin meclis olduğu 

düĢünülmüĢtür. Fakat, parlamentoda bulunan halkın temsilciliği unvanını taĢıyanlar, milletin 

temsilciliğini yapamazlar; ancak ve ancak milletin, bazı iĢlerinin yapılması için yetki ve 

sorumluluk verdiği kimselerdir (Göze, 2013, s. 199). Yani hukuken yasama ve yürütmenin 

mecliste birlenmesi, yürütme erkinin yasamanın elindeki bir enstrüman olması, parlamento 
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namı hesabına; onun buyruk ve talimatlarıyla hareket etme mecburiyeti Meclis Hükümeti 

Sisteminin en büyük özelliğini teĢkil etmiĢtir (Kubalı, 1971, s. 367). 

Meclis hükümetinde, bir yandan yürütme erkinin parlamentoda olması gerekliliği ifade 

edilirken, öbür yandan bu hükümet sisteminin çıkıĢ noktasının millet olduğu ve milli iradenin 

tam anlamıyla tecelli etmesinin zaruriyeti iddia edilmektedir. Dolayısıyla, meclis 

hükümetinde senato tarzı ikinci bir meclis milli iradeyi etkileyebileceğinden, parlamento tek 

meclisten ibaret olmalıdır (Turhan, 1989, s. 27). 

Meclisin kendi kendini çağırabilme ve kendini feshetme hakları da meclis hükümetinin 

mühim bir özelliğidir. Zira yönetimle alakalı bütün gücün meclise verildiği bir ortamda bunun 

kadar tabii bir vaka olamaz. Diğer bir özellik ise; yürütmenin verdiği kararları iptal ve 

değiĢtirme yetkisinin yine meclisin elinde olmasıdır. 

Bu sistemde; parlamento, yürütme tarafından feshedilemez (Teziç, 1998, s. 398). Yürütme bir 

enstrüman niteliği taĢıdığı için; bağımsız olmayıp, yasamaya bağlı olarak iĢleyen, yasama 

tarafından atanan kolejyal özellikte bir komite olduğundan (Onar, 2000, s. 363) bakanlar 

meclise karĢı sadece kendi iĢlerinden ötürü sorumluluk sahibidirler; bu sistemde kolektif bir 

mesuliyet mevzubahis değildir (Gözübüyük, 1991, s. 37).     

"Meclisin istimrarı" Ģeklinde adlandırabileceğimiz; parlamentonun, devamlı olarak bakanları 

kontrol edebilme ve emir verebilme yetisinin istikrarı adına, her zaman toplantı içinde 

bulunması gerekliliğinden söz edebiliriz (Turhan, 1989, s. 27).    

Bu sistemin enteresan bir noktası da, teoride yürütmenin meclise bağlılığı ilkesi bulunurken, 

pratikte neredeyse her zaman bunun tersinin deneyimlenmesidir. Modern devletler arasında 

meclis hükümeti sistemini uygulayan tek ülke olduğu savunulan (Teziç, 1998, s. 397). 

Ġsviçre'de dahi bu düzen yozlaĢarak BirleĢik Devletler'de ki baĢkanlık sistemine benzemeye 

baĢlamıĢtır (Lıjphart, 1997, s. 27). Zira Teziç'in de öne attığı "…yürütme organı üyelerinin, 

gerektiğinde meclis tarafından görevlerinden uzaklaĢtırılabilmeleri…" koĢulu yerine 

gelmiĢtir. Ġsviçre sisteminde, Federal Meclis (yasama) ve Federal Konsey (yürütme) 

güvenoyu talebi, siyasal sorumluluk ve gensoru tarzı yürütmenin düĢürülmesini sağlayacak 

mefhumlar mevcut değildir (Teziç, 1998, s. 398). Bu nedenle, baĢkanlık sisteminde görülen 

"yürütme erkinin görevi süresince yasamanın güvenoyuna tabi olmaması" hali Ġsviçre'de 

görülmektedir. Komünizm teorisinde de güçler ayrılığının, burjuva sınıfının devleti ele 

geçirmesine zemin hazırladığı savunulmaktadır. Ve meclis hükümeti sistemi öncelikli 
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tercihtir. Marksizm, güçler birliğini ve meclis hükümeti sistemini savunmaktadır (Turhan, 

1989, s. 29).  

Bu sistemin ya da konvansiyon teorisinin asıl önemi, pratiğe dökülmesinden ziyade en baĢta 

meclisin üstünlüğü prensibi olmak üzere öteki hükümet Ģekillerine olan etkisidir. Parlamenter 

sistem ya da baĢkanlıkla yönetilen ülkelerde sistem fark etmeksizin; yarı doğrudan hükümet 

sistemi araçlarından yararlanıldığında da konvansiyon teorisinin etkisi altında kaldıklarını 

belirtebiliriz. Semi-direkt sistemde halkın oyuyla iĢ baĢına gelen meclisin yanında; milli 

egemenliğin tecelli etmesini sağlayan aygıtlar halkın kanun teklifi, referandum ve halkın 

vetosudur. Bu tarz aygıtların yerinde ve usulüne uygun olarak kullanıldığı tek devlet olan 

Ġsviçre'nin bu konuda ihtisaslaĢtığı ve rahat rahat baĢka devletlerce taklit edilemeyeceği 

ortadadır. Bu aygıtlar aktüel olarak parlamenter sistemlerde ve baĢkanlığın yürürlükte olduğu 

devletlerde baĢarıyla uygulanmaktadır (Turhan, 1989, s. 30). 

1.1.2. Demokrasi Kavramı 

Ġnsanlar bir araya gelerek toplumları oluĢturmuĢlardır. Bu toplumun yönetilmesi önemli bir 

sorun olarak her zaman var olagelmiĢtir. Topluluklar huzur ve güven içinde yaĢamak için 

merkezi bir yönetim anlayıĢının oluĢturulmasına karar vermiĢtir. Bu yüzden insan 

topluluklarının ortaya çıkıĢından beri birçok yönetim biçimi denenmiĢ ve en iyi yönetim 

biçimine ulaĢmak için çok sayıda çalıĢma yapılmıĢtır (IĢık, 2014, s. 329). Bu çalıĢmaların ve 

arayıĢların sonunda demokrasi adı verilen bir kavram oluĢturulmuĢtur. Eski Yunan 

filozoflarından beri demokrasi kavramı hakkında çokça tartıĢma yapılmıĢtır. TartıĢmaların ve 

yaĢanan birçok olayın sonunda demokrasi kavramı çok farklı siyasal biçimlere sahip olmuĢ ve 

çeĢitli alanlarda kullanılmıĢtır. Güncellemelerle ve yenilemelerle birbirinden çok farklı 

özelliklere sahip demokratik yönetim biçimleri ortaya çıkmıĢtır (Özdemir, 2013, s. 73). 

Demokrasi kavramı ilk olarak eski Yunan devletlerinde ortaya çıkmıĢ bir kavramdır. 

Grekçede halk anlamına gelen demos kelimesi ile idare anlamına gelen kretos kelimelerinin 

birleĢmesiyle ortaya çıkan demokratia kelimesinin değiĢip dönüĢmesi sonucunda demokrasi 

kelimesine ulaĢılmıĢtır. Buna göre demokrasi en basit anlamıyla halk idaresi anlamındadır 

(Saray, 1999, s. 1). Türk Dil Kurumuna göre demokrasi, halk egemenliği temelinde 

oluĢturulan yönetim biçimidir (TDK, 2019). Çok daha yaygın bir tanıma göre demokrasi, 

halkın kendi kendini yönetmesi biçimidir (Ertan, Atatürk‘ün Demokrasi AnlayıĢı Üzerine Bir 
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Değerlendirme, 2012, s. 1). Abraham Lincoln, demokrasinin amacının halkın halk tarafından 

halk için yönetilmesi olması gerektiğini vurgulamıĢtır (Anıl, 2006, s. 9). 

Tarihe bakıldığında demokratik niteliği taĢıdığı görülen ilk yapılara Antik Yunan Ģehir 

devletlerinde rastlanmaktadır. Belirgin demokratik niteliklerin olduğu Ģehir ise Atina‘dır 

(Güveyi, 2012, s. 138). Bu Ģehir devletlerinde görülen demokratik nitelikler oldukça ilkel bir 

yapıya sahipti. Demokratik uygulamalar nüfus olarak 10.000‘i geçmeyen çok az sayıda insana 

uygulanıyordu. ġehir devletinin vatandaĢı olmayan insanlar barbar olarak kabul edildiği için 

demokratik kurallar onlara uygulanmıyordu (Saray, 1999, s. 3). Atinalılar kendilerini 

ilgilendiren bir durum olduğunda meydanda toplanmakta ve çeĢitli konularla ilgili kararlar 

almaktadırlar. Genellikle oylama Ģeklinde kararlar alınırdı ve bütün kararlar Ģehirde bulunan 

bütün gruplar tarafından uygulanırdı. Bu oylamaya herkesin katılamaması nedeniyle tam bir 

demokrasiden bahsedilememektedir. Belirli bir yaĢa gelmiĢ ve köle olmayan erkek 

vatandaĢların katılması Ģartı bir ayrımcılığın var olduğunu göstermektedir. Bu yüzden bu 

dönemde uygulanan demokrasinin oligarĢik olduğu söylenmektedir (Güveyi, 2012, s. 138). 

ÇeĢitli demokratik uygulamaların kısmi olarak da olsa Roma Ģehirlerinde uygulandığı 

belirlenmiĢtir. Roma‘nın yıkılıĢından sonra uzun süre boyunca demokratik bir yapının var 

olduğu bir devlet veya siyasal yapı görülmemiĢtir. 18. yüzyılda Amerikan Bağımsızlık 

Bildirisi ve Fransız Ġnsan ve YurttaĢ Hakları Bildirisi‘nin kabul edilmesiyle birlikte iki kıtada 

demokrasinin uygulanması kabul edilir duruma gelmiĢtir. Bu yüzyıl içinde demokrasi farklı 

birçok olayla ĢekillenmiĢ ve önemli derecede geliĢim göstermiĢtir. Uygarlığın teknik açıdan 

geliĢimine koĢut bir demokrasi geliĢiminden bahsetmek mümkündür (Anıl, 2006, s. 9). 

Demokrasi sayesinde toplum sivil bir niteliğe kavuĢmakta, siyasal iktidar seçimle göreve 

gelmekte, hukuk üstünlüğü sürekli gözetilmekte ve siyasal partilerin varlığı sayesinde çoğulcu 

bir anlayıĢ güdülmektedir (IĢıklı, 2014, s. 12). Toplum her zaman tek bir yapıdan 

oluĢmamaktadır. Farklı insan topluluklarıyla çok büyük bir çeĢitlilik arz etmektedir. 

Demokrasi sayesinde farklı niteliklere sahip insan toplulukların çıkarları ve varlıkları koruma 

altına alınır. Bu durum aynı zamanda siyasi hayatın zenginleĢmesini sağlamaktadır. Oraya 

çıkan tartıĢmalarda, fikir ayrılıklarında ve çeĢitli sorunlarda ortak bir zemin ve çözüm alanı 

oluĢturma en iyi demokratik yönetimlerde gerçekleĢmektedir. MeĢru olarak kabul edilen bir 

sistemin var olması uzlaĢmayı daha da kolaylaĢtırmaktadır (Yaylı & Pustu, 2008, s. 133). Bu 

yüzden demokratik yönetim sistemi toplum içinde güvenli ve huzurla yaĢamak için en uygun 

siyasal düzeni tesis etmektedir.  
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Toplumlar özgün yapılarına, politik ve sosyo-ekonomik durumlarına göre demokrasiye Ģekil 

vermiĢler ve uygulamalarını yapılandırmıĢlardır. Antik Yunan Ģehirlerinden itibaren 

demokrasi çok farklı yapılara bürünmüĢ ve yapılan yorumlarla farklı bakıĢ açıları 

oluĢturulmuĢtur. Bu durumda çok farklı demokrasi tipi ortaya çıkmıĢtır. Demokrasinin 

doğrudan kabulü ise ancak 20. yüzyıl ile birlikte gerçekleĢmiĢtir. Saygın bir değere sahip olan 

demokrasi anlayıĢı bugün en uygun siyasal anlayıĢ olarak görülmektedir. Ġnsan haklarının ve 

hukukun üstünlüğünün garantisi konumunda bulunan neredeyse tek siyasal anlayıĢtır (Demir, 

2010, s. 597). Demokrasinin varlığını sürdürebilmesi için bazı prensiplerin uygulanması 

gerekmektedir. Bu prensipler; hukukun üstünlüğü, seçme ve seçilme hakkı, eĢitlik, adalet, 

Ģeffaflık, çoğunlukçu yapı, özgürlük ve güçler ayrılığıdır (Saray, 1999, s. 2). 

1.1.3. Demokrasi Modelleri 

ġehirlerin nüfusunun artmasıyla birlikte binlerce kiĢinin bir meydanda sık sık buluĢarak toplu 

kararlar olması bir noktadan sonra olanaksız hale gelmiĢtir. Bu yüzden doğrudan katılım için 

farklı yöntemler geliĢtirilmiĢtir. Demokrasi kavramı farklı Ģekillere bürünmek zorunda kalmıĢ 

ve yeni demokratik modeller oluĢturulmuĢtur. Bu yeni modeller farklı birçok uygulama ve 

teorik altyapıya sahip olsa da temel olarak demokrasiden yola çıkmaktadırlar. Doğrudan veya 

dolaylı katılım, eĢitlik, yurttaĢlık, halk egemenliği ve özgürlük gibi kavramlara olan çeĢitli 

yaklaĢımlarda görülen farklılıklar ortaya yeni demokrasi anlayıĢları çıkarmıĢtır (Uygur 

Gündüz, 2013, s. 6). 

  1.1.3.1. Klasik Demokrasi 

Antin Yunan döneminde ortaya çıkan Ģehir devletlerinde görülen ilk demokrasi örnekleri 

klasik demokrasinin kökeni olarak kabul edilmektedir. Bu devletler belirgin kültürel nitelikler 

etrafında toplanmıĢ olsa da yönetim ve ekonomi yapıları birbirinden farklıydı. Refah seviyesi, 

demokrasi anlayıĢı yönünden geliĢmiĢ bir devlet olan Atina Ģehir devleti sunduğu özgün 

yapıyla birlikte sık sık araĢtırmalara konu olmaktadır (Hellas & Ober, 2010, s. 3). ġu anda 

demokrasi adı altında yapılan birçok faaliyetin ilk örneklerinin bu devlet içinde görmek 

mümkündür. M.Ö. 700-480 yıllarında Arkaik Dönem adı verilen dönemde yapılan 

demokratik uygulamalar M.Ö. 480-323 yıllarından yaygınlık kazanmıĢtır. M.Ö. 323-31 

yıllarını kapsayan Helenistik Dönem‘de varlığını sürdüren demokratik anlayıĢ, Roma 

Ġmparatorluğu‘nun egemenliği sonucunda ortadan kalkmıĢtır.  
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Ġlk Yunan demokrasisi örnekleri sonrakileri yoğun bir Ģekilde etkilemiĢtir. Bu yüzden bu 

dönemde ortaya çıkan siyasal yapının detaylı bir Ģekilde incelenmesi çok önemlidir (Bal H. , 

2014, s. 219). Klasik Demokrasi‘nin geçerli olduğu Atina Ģehir devletinde insanlar kendi 

çıkarlarını da göz önünde bulundurarak faaliyetlerinde gönüllülüğü öne çıkarmaktadırlar. 

Ġnsanlar doğrudan bu amacı güdüyor olmasalar da sonuç olarak topluma fayda 

sağlamaktadırlar. Ortada her zaman bir rekabet var olsa da ortaya çıkan dengesizlikler çeĢitli 

çözümlerle denge noktasına ulaĢmakta ve elde edilen faydalar yeni ürünlerin ve üretim 

tekniklerinin keĢfinde kullanılmaktadır.  

Sosyal yaĢamın dengeli bir Ģekilde var olması için ekonomik yaĢam da dengeli bir Ģekilde var 

olmalıdır. Sağlıklı bir bütçe yapısı, istikrarlı bir piyasa, uygun fiyatlandırma mekanizması, 

sağlam altyapı devletin uygulamalarıyla gerçekleĢmiĢtir. Böylesi bir ortama katılan bir bireyin 

yasalara ve uygulamalara saygılı birine dönüĢmesi beklenir. Ayrıca yaĢamın daha değerli hale 

gelmesi de kaçınılmaz olacaktır. Devletler toplumsal yaĢamın tesisi bakımından rolleri 

dağıtırken sübvansiyonlar, vergilendirme, ithalat-ihracat vergileri, fiyat ve miktar kontrolleri, 

tekel ve oligapol uygulamaları gibi alanları göz önünde bulundurmalı ve hiç kimsenin 

belirlenmiĢ fiyatlar karĢısında hak kaybına uğramadığını gözetmelidir. Bunu 

gerçekleĢtirmezse makro ekonomiye de zarar verebileceğini unutmamalıdır (Bitros & 

Karayiannis, 2012, s. 39). 

Atina‘da uygulanan demokrasi modern demokrasiden oldukça farklıydı. Burada devlet ve 

toplum, yöneticiler ve halk arasındaki ayrım noktaları politik felsefenin konularını 

oluĢturmuyordu. Hükümetin kabul ettiği en temel ilke doğrudan katılım idi. Aktif olarak 

siyasal yönetim sistemine katılım gösteren vatandaĢ modeli bu yönetiĢim modelinin temelinde 

yer alıyordu. Burada yönetilecek olan halk değil, yöneticilerdi. Bütün vatandaĢlar kararların 

alınması için oy vermek veya tartıĢmak için belirli dönemlerde büyük meydanlarda 

toplanırlardı. Böyle dönemlerde büyük bir siyasi katılımdan bahsetmek mümkündü. ġehir 

devletinin vatandaĢlarının önemli bir kısmı adeta kamusal bir görevi üstlenerek siyasi katılım 

faaliyetlerini yerine getirirdi. Halkın neden bu kadar yoğun bir katılım gösterdiği hala bir soru 

iĢareti olarak ortada durmaktadır. Bu nedenler genel olarak maddi geliri arttıracak 

uygulamalar için karar almanın yanında kamuda yüksek statü elde etmeydi (Hosch Dayican, 

2010, s. 21-22). Modern demokrasiden farklı olarak klasik demokraside vatandaĢlar siyasi 

tartıĢmalara katılarak siyasi bir kısır döngü yaratma amacını gütmüyorlardı. Aksine kararları 

alma noktasında yoğun katılım göstererek kamusal bir fikir beyanında bulunuyorlardı. 
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Buradaki siyasal düzen öyle bir Ģekilde kurulmuĢtu ki birey ifade ettiği beyan yüzünden zan 

altında kalmıyordu. Modern örneklere bakıldığında ise tam tersi durumlar gözlenmektedir. 

Atina demokrasisinde azınlık nitelikli ve güçlü bir yapının en az düzeye indirilmesi önemlidir. 

Burada adli süreçler devreye girer ve sıradan vatandaĢ adli bir görevli gibi denetim yapar 

(Cammack, 2013, s. 101). Ġdeoloji, hükümet, hukuk kurumları, toplumsal uygulamalar ve 

kültür belirlenmiĢ bir demokratik anlayıĢın ortaya çıkması için bütünleĢik bir hale getirilmiĢti. 

Bu yapı vatandaĢların siyasete aktif katılımını teĢvik etmiĢtir. Platon‘a göre demokratik bir 

ortamda devletin üretmiĢ olduğu makrokozmik Ģehir toplumu anlayıĢı bir Ģekilde bireyin 

mikrokozmik yapısına yansıyacaktır. Atina demokrasisi incelendiğinde bu önermenin doğru 

olduğu ortaya çıkmaktadır (Ober, 2003, s. 11).  

  1.1.3.2. Seçkinci Demokrasi 

Yönetimle ilgili yapılacak birçok faaliyetin ve iĢlerin belirli kiĢilerin elinde olması gerektiğini 

söyleyen demokrasi hareketleri vardır. Çünkü bu düĢünceyi savunanlara göre sıradan bir 

vatandaĢ yönetme yetisine sahip değildir. Eğitim almıĢ seçkin bireyler yönetim kadrolarında 

yer almalıdır. Halk sadece kendisini yönetecek elit kadroyu seçerek demokratik görevini 

tamamlamıĢ olur. Halktan onay almak için yönetime aday olan kiĢi veya gruplar bir rekabete 

giriĢirler. Bu alanda uzmanlaĢmıĢ kiĢiler halkın onayını almak için rekabete girerler ve halk 

belirli bir ölçüde demokrasi yarıĢının dıĢında kalmıĢ olur. Halkın gittikçe siyasete ilgisiz hale 

gelmesi ise demokratik istikrarın devamlılığı açısından doğru bir durum olarak değerlendirilir. 

Bu anlayıĢa göre halk siyasetle ilgilendikçe istek ve taleplerini daha gür sesle iletecekleri bir 

alan açılmıĢ olacak ve yeni bir rekabet alanı ortaya çıkacaktır. Bu da yönetime talip olanların 

iĢlerini zorlaĢtırmaktadır. Schumpeter‘e göre rekabetin zorlayıcı ve yıkıcı bir noktaya 

gelmemesi için bazı durumların var olması gerekir. Yönetime aday olanlar iyi bir eğitimden 

geçmiĢ olmalı, siyasi konuĢma alanları hoĢgörü çerçevesinde Ģekillendirilmelidir. KiĢisel 

saldırılar, konuyu aĢan eleĢtiriler, halkı galeyana getirecek konuĢmalar, Ģiddete sevk eden 

tartıĢmalar ve belirsiz davranıĢlar bu hoĢgörü ortamını zedeleyecektir. Sartori ise 

demokrasinin mevcut durumundan seçkin kadroları sorumlu tutar ve halkın taleplerine belirli 

bir seviyeden de olsa kulak asılması gerektiğini belirtir. Bu anlayıĢa göre siyasi konularda 

bilgisiz olan halkın talep ve isteklerine fazla önem vermek devletin rejimine ve demokrasi 

anlayıĢına zarar verebilir (Çınar, 2015, s. 225-226). 
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  1.1.3.3. Korumacı Demokrasi 

Korumacı demokrasi anlayıĢının en önemli hareket noktalarından biri koruyuculardan 

insanların kimi koruyacağı sorusudur. Bu soruyu felsefe literatürüne göre Aristo, Platon‘a 

sormuĢtur. Bu demokrasilerin temel çıkıĢ noktası yönetim kadrolarını kontrol altında 

tutabilmektir. Bireylerin yönetim iĢlevini üstlenerek siyasette bir yerlere gelen kadrolar temel 

olarak temsilci konumundadırlar. Yönetim iĢlevini onlar üstlenmiĢ durumdadırlar. Ortaya 

çıkabilecek keyfi uygulamaların ve müdahalelerin teminat altına alınması gerekmektedir. 

Temelde bireyin özgürlüklerini korumak amacıyla korumacı bir demokrasi anlayıĢı 

geliĢtirilmiĢtir. Burada bir demokrasi var olduğu için egemenliğin temelinde halk vardır ancak 

egemenlik yetkisi ve bununla ilgili çeĢitli uygulamalar belirli kurallarla hareket eden 

temsilcilere aktarılmıĢtır. Düzenli seçimler, çok partili rejim ve çoğunlukçu gibi anlayıĢlarla 

yöneticiler sürekli değiĢmekte ve halka hesap verebilmektedirler. Yönetimde yer alanlar 

kiĢilik-dıĢı bir niteliğe sahip olmalı ve devletin fonksiyonları güçler ayrılığı çerçevesinde 

birbirinden ayrılmalıdırlar. Anayasa çerçevesinde iĢleyen bir siyasal anlayıĢ kurulmalıdır. 

Bütün özgürlükleri ve sivil hakları kapsayan ve garanti eden bir Anayasalcılık demokratik 

sistemin teminatı olacaktır. Devletin oluĢturduğu siyasal alanda halk, devletin yapabileceği 

bazı müdahalelerden uzak kendi sivil alanlarına sahiptir (Bal H. , 2014, s. 224). Korumacı 

demokrasinin klasik liberal siyasi anlayıĢtaki demokrasi anlayıĢına karĢılık geldiği 

söylenebilir. 1800 ve 1900‘lü yıllarda ise demokrasi artık geçmiĢ yıllara göre farklılaĢmıĢtır 

(AteĢ, 2015, s. 73). Demokrasi artık halkın siyasete fiziksel olarak katılımını örgütleyen bir 

yapı olmaktan ziyade devletin birey üzerinde müdahalelerini en alt düzeye çekmeye çalıĢan 

ve vatandaĢın haklarını koruyan bir yapıya dönüĢmüĢ durumdadır (Mutlu, 2015, s. 25). 

  1.1.3.4. Çoğunlukçu Demokrasi 

Farklı birçok demokratik yapıda alınan kararların uygulanması için çoğunluğun onayı 

gerekmektedir. Birçok topluluk ve oluĢum alt gruplardan ve kümelerden oluĢmaktadır ve her 

birimin kendine özgü düĢünceleri, fikirleri ve istekleri bulunmaktadır. Genellikle alınan her 

kararda çoğunluğun oyu vardır. Herkesin hemfikir olup da oybirliğine ulaĢtığı durumlar daha 

az görülür. Kararların uygulanmasında her zaman oybirliği Ģartı mevcut olsaydı temsilci 

görevini üstlenen her birey veto hakkını kullanarak hiçbir kararın ilgili merciden 

geçmemesine neden olabilirdi. Böyle olsaydı yönetim iĢlevi zarar görürdü. Bu yüzden 

çoğunluğun verdiği karar en doğru karar olarak kabul edilir ve bütün ülke içinde kesin olarak 

uygulanır. Ülkenin yararına kararlar alacak olan en doğru topluluk çoğunluk olarak kabul 
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edilmektedir. Demokratik niteliğe sahip yapılarda hürriyet, düzen ve otorite konusunda yetkili 

merci halk ve onun görevlendirdiği temsilcilerdir. Karar verme yetkisi alınan kararların 

kanunlara göre kabul edilme sayısıyla olmaktadır. Bu yüzden zorunlu olarak çoğunluğun 

verdiği kararlar geçerli kararlardır. Ġstikrarın ve yönetilebilirliğin sağlanabilmesi için 

çoğunluk anlayıĢı kabul görmüĢtür (Yavuz B. , 2009, s. 288). 

Çoğunluk demokrasilerinde azınlık büyük bir etkiye sahip değildir. Azınlıklar genellikle 

muhalefet pozisyonlarında kalarak kararlara etkide bulunmaya çabalarlar. Çoğunluk 

demokrasilerinde çoğunluğun mutlak üstünlüğü, doğruluğu ve yanılmazlığı kabul edilmiĢtir. 

Benzer bir kavram olarak görülse de farklı olan çoğulcu demokrasi ise çoğunlukçu 

demokrasiden farklı olarak azınlıkların taleplerine saygı duyar, onları dinler ve kararlara 

katılımda neler yapabileceğini araĢtırır. Çoğunlukçu demokraside çoğunluk üstün olarak 

kabul edilmiĢtir ancak bu yetki sınırsız değildir. Çoğunluk yönetme hakkına sahip olsa da 

özgürlüklerin güvence altında olması, anayasanın üstünlüğü, kuvvetler ayrılığı gibi temel 

ilkeler bütün ülke için geçerlidir (Yavuz B. , 2009, s. 288, 292). 

  1.1.3.5. Doğrudan Demokrasi 

Doğrudan demokrasi veya temsili demokrasilerde halk alınacak bütün kararlarda aktif olarak 

katılım göstermektedir. Bu durum hem alınacak kararlar hem seçilecek yöneticiler için 

geçerlidir (Eroğlu, 2006, s. 192). Antik Yunan dönemindeki demokrasi örneklerinde halk 

meclisleri kurulmuĢ ve halk bütün kararları bizzat kendisi almıĢtır. Ancak nüfusun 

geniĢlemesi ve halk kavramının Ģekil değiĢtirmesiyle birlikte bu uygulamayı hayata geçirmek 

zorlaĢmıĢtır. Bu yüzden modern demokrasi anlayıĢında halkın seçtiği temsilciler vardır ve bu 

temsilciler karar almada baĢat aktörü oynarlar. Buna rağmen hala bütün halkın katılımı ile 

gerçekleĢen doğrudan demokrasi örneklerine rastlamak mümkündür. Ġsviçre‘nin az nüfuslu 

bazı bölgelerinde halk, halk meclislerinde yılda bir kez toplanmakta ve anayasa değiĢimi, 

kanun ekleme, bütçe belirleme, yargı organlarını seçme iĢlemelerini yapmaktadırlar. Bu 

meclise 18 yaĢını doldurmuĢ Ġsviçre vatandaĢları katılabilmekte ve oy çokluğu ile kararlar 

alınmaktadır. Nüfusun artmasıyla birlikte birçok yerde doğrudan demokrasi uygulamalarına 

son verilmiĢ ve temsili demokrasi uygulamalarına geçilmiĢtir. 

  1.1.3.6. Katılımcı Demokrasi 

Katılımcı demokrasi, vatandaĢların sadece seçim dönemlerinde oy vererek siyasi yaĢama 

sınırlı bir Ģekilde katılma yerine siyasi partiler, sivil toplum kuruluĢları, eğitim kurumları gibi 
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alanlarda öne çıkararak siyasi hayatı etkilemesi ve çeĢitli kararların meclisten geçmesini 

sağlayabilmesidir. Bu Ģekilde alınan kararlarda bütün halk katılım göstermiĢ olur (Çınar, 

2015, s. 228). Özellikle 1900-1950 yılları döneminde bireyler siyasete katılım göstermek 

istememiĢler ve yöneticilere tam olarak güvenmiĢlerdir. Ancak 2000‘lere doğru bireyler artık 

kararlar için katılma zorunluluğu hissederek kamusal ve siyasal hayatın birçok noktasında 

görünür olmuĢlardır (Roberts, 2004, s. 315). ĠletiĢim olanaklarının artmasıyla birlikte insanlar 

çok daha hızlı bir Ģekilde bir araya gelip toplumu etkilemiĢler ve siyasal alanda önemli bir 

aktör olarak ortaya çıkmıĢlardır. Ülkenin yararına olmayacak kararlarda söz sahibi 

olmuĢlardır. 1960 ve 1970‘li yıllarda yaĢanan ve ülkeleri etkisi altına alan öğrenci hareketleri, 

savaĢ karĢıtı eylemler, çevreci örgütlenmeler küreselleĢme karĢıtı bir niteliğe sahip olmakla 

birlikte alternatif bir toplumsal düzenin hayalini kurmaktadır. Eylemler çeĢitli yollarla hala 

varlığını sürdürmekte ve gittikçe çeĢitlenmektedir. ABD‘de finans iĢletmelerinin verdiği 

büyük zarara karĢılık devletin koruma altında olmaları halkın örgütlenerek ―Occupy Wall 

Street‖ eylemine dönüĢmesi en güncel örneklerden biridir. Kamusal alanı iĢgal eden bireyler 

siyasal alanda aktif bir Ģekilde katılım göstermekte ve seslerini çıkarmaktadır. Bu eylemler 

ülkenin tamamına ve Avrupa‘ya sıçramıĢtır. Teorik anlayıĢıyla ve çeĢitli uygulamalarıyla 

vatandaĢları kamusal ve siyasal alanda aktif bir katılımcıya dönüĢtüren doğrudan katılımcı 

demokrasi anlayıĢı, temsili demokrasi anlayıĢının karĢıtı bir görünüme sahip durumdadır. 

Temsili demokrasinin liberal öğretiden aldığı çeĢitli açıklar ve kısıtlamalar demokrasi için bir 

engel olarak görüldüğünden katılımcı demokrasi uygulamaları ağırlık kazanmıĢtır. Katılımcı 

demokrasiyi geliĢtirip liberal temsili demokrasiyi eleĢtiren araĢtırmacılar Bachrach (1967), 

Pateman, (1970) gibi yazarlardır. 1960‘ların sonları ile 1970‘lerin baĢlarında demokratik 

katılım konusunda yapılan yaygınlaĢtırma çalıĢmaları düĢünüldüğünde bunların doğrudan 

demokrasinin katılımcı Ģeklinde araĢtırılmadığı ortaya çıkmaktadır. Ayrıca doğrudan ile 

katılımcı demokrasi arasındaki karĢılıklı bir iliĢki olduğu da belirtilmiĢtir (Schiller, 2007, s. 

52). Katılımcı demokraside oy kullanma hakkı olanlar bunun çerçevesinin geliĢmesini 

istemekte, ilgili konuların konuĢulmasını talep etmekte, iradenin güçlendirilmesini 

desteklemekte ve katılımın yaygınlaĢtırılmasını hedeflemektedirler (Schmidt, 2001, s. 164).  

Katılımcı demokrasi iki boyutlu bir amaç çerçevesinde çalıĢmalarını yürütmektedir. Ġlki 

iktidar iliĢkileri içinde devleti daha demokratik hale getirmektir. Bunun için devlete bağlı olan 

siyasal kurumların açık, Ģeffaf ve hesap verebilir niteliğe sahip olması gerekir. Ġkincisi ise 

demokrasi ve katılım fikrini bütün topluma yayarak herkesi var olan sistemden sorumlu hale 

getirmektir (Çınar, 2015, s. 228). Katılımcı demokrasi kavramının oluĢturulmasında 



14 

 

araĢtırmacılar geniĢ bir yaklaĢımı benimsemiĢler ve bu kavramı toplumun genel bir dönüĢümü 

kapsamında değerlendirmiĢlerdir. Katılımcı ve doğrudan demokrasi anlayıĢı zamanla devletle 

ilgili oluĢumlar içinde kendi kendini yöneten konseyler üzerinden bir proletarya meclisi 

görünümüne kavuĢmuĢ ve sonuç olarak sosyalistlerin hedeflediği bir konumu da kapsar hale 

gelmiĢtir (Schiller, 2007, s. 53). Örneğin, David Held (1987, s. 105-139) kaleme almıĢ olduğu 

Demokrasi Modelleri kitabının Doğrudan Demokrasi ve Siyasetin Sonu baĢlıklı bölümünde 

Marksist anlamdaki sınıf özgürlüğünü ele almıĢtır. 

Katılımcı demokrasi, kavramın ortaya çıkıĢından itibaren çok farklı Ģekillerde ele alınmıĢtır. 

Sosyal demokrasi ile ekonomik boyutun belirli bir yapı içinde birleĢtiği, siyasal ve kamusal 

hareketlerin katılımı üzerinden Ģekillenen sivil toplum yaklaĢımı adını almıĢtır. Bunun 

yanında neo-corporatism isimli pazarlık modelleriyle değiĢim gösteren anlayıĢ son olarak 

iĢbirlikçi demokrasisine dönüĢmüĢtür. ĠletiĢimsel rasyonalite kavramından yola çıkan bir 

diğer katılımcı demokrasi alt türü ise müzakereci demokrasi adını almıĢtır. Problem çözümü 

ve alternatif çatıĢma çözümü gibi uygulama modellerinden yola çıkan bir grup demokrasi 

modeliyle katılımcı araçları iletiĢim sistemleri ve e-demokrasi teknikleriyle birleĢtiren 

teknolojik yaklaĢımlar da bulunmaktadır (Held, 1987; Schmidt, 2001). Gallagher ve Uleri 

(1996), Kriesi (2005), Setälä (1999) gibi araĢtırmacıların demokrasi çalıĢmaları 

incelendiğinde ise temel olarak doğrudan demokrasinin ele alındığı ancak katılımcı 

demokrasiden yeteri kadar yararlanılmadığı göze çarpmaktadır. 

1.1.4. Parlamenter Sistem 

 ―Parlamenter sistem ya da onunla aynı anlamda kullanılan ―parlamenterizm‖ terimi, 

etimolojik olarak ―parlamento‖ sözcüğünden türemiĢtir. ―parlamento‖ sözcüğü, köken olarak 

―parler‖ (konuĢma) sözcüğünden kaynaklanmıĢ ve zamanla konuĢulan yeri anlatmak için 

kullanılmıĢtır. Bu sözcük dilimize Ġtalyancadan geçmiĢtir‖ (Ġba & Bozkurt, 2004, s. 1).  

Parlamenter sistem tanımlanırken çoğunlukla yasama ve yürütme temelinde 

değerlendirmelerin yapıldığı görülmektedir. Bu doğrultuda çeĢitli akademisyen ve yazarların 

parlamento sistemine iliĢkin tanımlarına örnek vermek mümkündür. ―Parlamenter rejim, 

yumuĢak kuvvetler ayrılığına dayanan, yasama ve yürütme güçlerinin yani meclis ve 

hükümetin karĢılıklı olarak birbirlerini denetledikleri ve birbiri üzerine etkili oldukları bir 

yönetim biçimidir‖ (Göze, 2013, s. 441).  
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Bir diğer ifade ise Ģu Ģekildedir: ―Kuvvetler ayrılığı ilkesinin yumuĢak bir biçimde 

uygulandığı ve yasama ile yürütmenin arasında etkileĢimin bulunduğu hükümet sistemidir‖ 

(Fedayi, 2011, s. 34). 

―Parlamenter hükümet veya kabine hükûmeti, kısaca, ―yürütme iktidarının, yasama 

iktidarından kaynaklandığı ve ona karĢı sorumlu olduğu anayasal demokrasi tipi‖ olarak 

tanımlanabilir‖ (Lıjphart, 1997, s. 44). 

 ―Terminolojik olarak yasama ve yürütme güçlerinin(birleĢmelerinden) yumuĢak ve dengeli 

bir Ģekilde ayrılmasıyla oluĢan rejim‖ (Özbudun E. , 1993, s. 239) bir baĢka parlamenter 

sistem tanımıdır.   

―Parlamenter hükümet sistemi, yasama ve yürütme kuvvetlerinin birbirinden ―yumuĢak‖ 

Ģekilde ayrıldığı bir hükümet sistemidir. Bu sistemde, yürütme organı ―iki-baĢlı 

(bicéphale)‖dır. Bir yanda ―devlet baĢkanı‖, diğer yanda ise ―hükümet (bakanlar kurulu)‖ 

bulunur. Devlet baĢkanı sorumsuzdur. Hükümet ise parlâmento karĢısında sorumludur. 

Hükümet parlâmentonun içinden çıkar ve onun güvenine dayanır. Yani hükümet parlâmento 

tarafından güvensizlik oyuyla düĢürülebilir. Buna karĢılık, hükümet de, parlâmentoyu 

feshedebilir. Yani parlâmenter sistemde, yasama ve yürütme organları birbirlerinin hukuksal 

varlığına son verebilmektedirler. Parlâmenter hükümet sistemlerinde aynı kiĢi, aynı anda, hem 

yasama, hem de yürütme organında görev alabilir. Parlâmenter hükümet sisteminde yasama 

ve yürütme organları arasında iĢbirliği vardır. Hükümet, yasama organının çalıĢmalarına 

katılabilir‖ (Gözler K. , 2000, s. 25-47).  

 ―Parlamenter rejimlerde hükümet parlamentoya dayanmak ve parlamento içinden çıkmak 

zorundadır ama parlamentodan bağımsız hareket etme olanağına sahiptir. Bu özellik 

parlamenter rejimi meclis hükümeti rejiminden ayırır. Hükümetin hukuksal kimliği 

parlamenter rejimlerde ayrı ve özerktir‖ (Sezginer, 2010, s. 36).  

―Bir baĢka tanımlamada parlamenter sistem, yasama ve yürütme arasında bir dengenin 

olduğunu, her iki kuvvetin birbirinin fonksiyonel alanına girdiği, iĢbirliği yaptığı fakat 

birbirine hakim olmadığı bir rejim olarak ifade edilmiĢtir‖ (Yıldız, 2012, s. 38). Yani 

Montesque‘in belirttiği kuvvetler ayrılığı sisteminde baĢarılı bir parlamenter sistem 

kurabilmek için özerk ve merkeziyetçi olmayan güçlerin birlikteliği gerekmektedir.  
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Parlamenter sistemde iktidar, esas olarak parlamentoya odaklanmaktadır. Bu sistemin en 

belirgin özelliği ise yürütmenin iki farklı organ tarafından gerçekleĢtirilmesidir (Türköne, 

2008, s. 160). Parlamenter sistemde, yürütme yetkisi tek bir kiĢiye değil, Bakanlar Kurulu ve 

Devlet BaĢkanı olmak üzere iki ayrı organa verilmektedir. Devlet baĢkanı, sistemin sorumsuz 

tarafı olup, rejimden rejime aldığı isim bakımından değiĢiklikler görülebilmektedir.  

Cumhuriyet rejiminde cumhurbaĢkanı, monarĢi rejiminde ise imparator, monark, kral vb. gibi 

unvanlar almaktadır. BaĢbakan ve Bakanlar Kurulu yürütmenin sorumlu kısmını meydana 

getirmektedirler. BaĢbakanın parlamenter sistemin içinden gelmesi, bu sistemin ayırt edici bir 

özelliği olarak kabul edilmekte ve Ģart ayılmaktadır. BaĢbakanın ataması devlet baĢkanı 

tarafından yapılmakta olup; genellikle parlamentoda en çok milletvekiline sahip olan partinin 

baĢkanı atanmaktadır. Bakanların ataması ise baĢbakanın tavsiyesiyle cumhurbaĢkanı 

tarafından gerçekleĢtirilmektedir. Parlamentonun içinden ortaya çıkan hükümetin bu durumu 

hareketlerini kısıtlamamakta ve meclis hükümetinden ayrı bir hal ortaya koymaktadır 

(Turhan, 1989, s. 55).  

Çift baĢlılığın görüldüğü parlamenter rejimde sorumlu ve sorumsuz olmak üzere yürütmede 

iki ayrı taraf bulunmaktadır. Sorumsuz taraf devlet baĢkanıyken, sorumlu olan taraf ise 

bakanlar kurulu ve baĢbakandır. Sorumsuz taraf olan devlet baĢkanlığı makamının bu 

sistemde sembolik olduğunu söylemek mümkündür. Siyasi sorumluluk gerektiren iĢlerin 

tamamlanması için baĢbakanın ve bakanların imzasına ihtiyaç duyulduğundan dolayı 

Bakanlar Kurulu ve BaĢbakan, devlet baĢkanının iĢlerinin sorumluluğunu almaktadır (Bal B. , 

2001, s. 25). Partiler üstü bir konumda bulunan devlet baĢkanı bütünleĢtirici bir mahiyete 

sahip olmalıdır.  

Çift baĢlı yürütme ve yasama organları barındıran parlamenter sistemde bu organlar 

birbirleriyle iĢbirliği içerisinde çalıĢmakta olup bu noktada baĢkanlık sisteminden 

ayrılmaktadırlar (Turgut, 1998, s. 33). Bakanlar Kurulu ve baĢbakanın yürütmenin sorumlu 

tarafı olarak görevlerine baĢlayabilmeleri için yasama organının güvenoyu gerekmektedir. 

Aynı zamanda, baĢbakan da yasama organını cumhurbaĢkanı vesilesiyle feshetme yetkisine 

sahiptir.  

Disiplinli ve güçlü partiler, parlamenter sistem için oldukça önem taĢımaktadır. Bu sistemde 

partiler her zaman görevlerinin baĢında yer almaktadırlar (Yayla, 2014, s. 71). Bu açıdan 

bakıldığında parlamenter rejimin, tek bir liderin gölgesi altında faaliyetlerini sürdürmeye 
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çalıĢan ve partilerin yetkilerinin kısıtlandığı baĢkanlık sisteminden farklı olduğu 

görülebilmektedir.  

1.1.5. Parlamenter Sistemde Anayasal Organlar 

  1.1.5.1. Yasama 

Demokratik sistemin iĢler hale gelebilmesi için belirli bir parlamenter sistem içinde güçler 

ayrılığı ilkesi gözetilmelidir. Demokratik hükümet sistemleri parlamenter sistem, baĢkanlık 

veya yarı baĢkanlık sistemlerinden biri olabilir (Avcı, 2014). Bu hükümet sistemi genellikle 

yönetimin elinde bulunan iĢlevi üçe bölmekte ve bunlara yasama, yürütme ve yargılama adını 

vermektedir. Bunlar ayrı yönetim organlarıdır (Sur, 2013, s. 24). Kuvvetler ayrılığı ilkesi 

adını alan bu durum, devletin sahibi olduğu gücün tek bir elde toplanmasının yaratacağı 

olumsuzluğun farkındalığı sebebiyle ortaya çıkmıĢtır (Doğru, 2011, s. 9). Kuvvetler ayrılığı 

ilkesine ait uygulamalar baĢkanlık sisteminde sert iken parlamenter sistemde yumuĢaktır. Yarı 

baĢkanlık sisteminde yasama ve yürütme birbirinde ayrı bir görünüme sahip olsa da 

yürütmede devlet baĢkanı belirli bir ağırlığa sahiptir (Parsak, 2012).  

1921 Anayasası ile birlikte Türkiye‘de yasama ve yürütme gücü mecliste toplanmıĢtır. 1924 

yılındaki Anayasa ile ise yasama ve yürütme gücü mecliste kalacağı belirtilmiĢ ancak yürütme 

yetkisi CumhurbaĢkanı ve Bakanlar Kuruluna aktarılmıĢtır. 1935 sonrası dönemde hükümet 

yasamayı aĢmıĢtır. 1961 Anayasası‘nda ise CumhurbaĢkanı ve Bakanlar Kuruluna ait olan 

yürütme, yasamanın bir çeĢidi olarak kabul edildiği için yasamanın yürütmeye olan üstünlüğü 

çokça tartıĢılmıĢtır (Doğru, 2011, s. 71, 75). 1961 Anayasası sonrasında yasamanın üstünlüğü 

konusunda çalıĢmalar yapılmıĢ ve yasamanın etkinliği azaltılmıĢtır (Barut, 2012, s. 77). 

Yürütmenin gücü arttırıldığı gibi yetki ve görev bakımından çeĢitli düzenlemeler yapılmıĢ ve 

kaynağı Anayasa olmak üzere yürütme belirgin yetkilerle donatılmıĢtır (Doğru, 2011, s. 79; 

Barut, 2012, s. 112). Bir önce Anayasa‘ya göre daha az katılımcı demokrasi anlayıĢının 

benimsendiği 1982 Anayasasında ise CumhurbaĢkanı‘nın görev süresi yasama organının 

görev süresine göre uzatılmıĢtır. Siyasi partilerin yeniden seçimlere gitme konusunda 

uzlaĢmaya varmada zorunluluklar oluĢturulmuĢ ve CumhurbaĢkanı‘na bu organlar arasındaki 

uzlaĢıyı sağlama konusunda hakemlik gibi görevler verilmiĢtir. 2007 yılındaki Anayasa 

değiĢikliği ile yasama organının görev süresi dört yıl olarak kabul edilmiĢtir (Doğru, 2011, s. 

79, 85). 
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Modern parlamenter sistemlerde yasama organının çoğunluğunun iktidar partisi tarafından 

oluĢturulması ve yasama ve yürütme arasında tekliğin ortaya çıkması nedeniyle yasamanın 

yürütmeyi denetlemesi olanaksız hale gelmiĢtir (Sur, 2013, s. 19). Yasamanın yürütmeye 

bağlı bir niteliğe sahip olması nedeniyle de Türkiye‘de kuvvetler ayrılığı ilkesinin çok sağlam 

temeller üzerinde olduğu söylenemez (Avcı, 2014, s. 2). Katılımcı demokrasi açıdan 

bakıldığında halk sadece yasama organını seçebildiği ve yürütme organını doğrudan 

seçemediği için parlamenter sistemin daha az katılımcı bir niteliğe sahip olduğu söylenebilir 

(Akıncı, 2017, s. 122). 

  1.1.5.2. Yürütme 

Parlamenter sistemde yürüme iki farklı unsura sahiptir. Bunlar devlet baĢkanı veya baĢbakan 

ve bakanlar kuruludur. Devlet baĢkanı belli oranlarda simgesel olarak görüldüğü için birçok 

sorumdan muaf olarak faaliyetlerini sürdürmektedir. Kolektif bir nitelikle hareket eden ve icra 

bakımından aktif olan bakanlar kurulu ve onun baĢı olan baĢbakan ise yürütmenin en önemli 

unsurlarıdır. Hükümet politikalarını doğrudan belirleyen baĢbakan önemli görevler 

üstlenmiĢtir (Barut, 2012, s. 172). 1982 Anayasasına göre yasamadan kaynaklı bir Ģekilde 

ortaya çıkan yürütmenin meclise karĢı doğrudan bir sorumluluğu bulunmaktadır (Doğru, 

2011, s. 89). Parlamenter bir sistemde yürütmenin baĢı konumunda olan baĢbakan ve kabinesi 

yasama organı olan meclisin güvenoyuna ihtiyaç duyduğu için bu organa karĢı büyük 

sorumluluklara sahiptir (Barut, 2012, s. 163). Yürütmenin yasama karĢısında güçlü bir 

konumda olması temel hak ve özgürlükler açısından bazı risklerin ortaya çıkmasına neden 

olabilir. Bu yüzden yasama ve yürütme organlarının bir birlik içinde hareket etmesi tehlikeli 

olarak görülmektedir. Hem modern hayatın getirdikleri hem de otorite boĢluğu nedeniyle 

ortaya çıkan çeĢitli sorunlar yürütmenin daha güçlü hale gelmesine neden olmuĢtur (Sur, 

2013, s. 20). 

Türkiye‘deki parlamenter sistemde yasamanın yürütmeden ayrılmadığı görülmektedir. 

Yürütme yasamayı istediği yönlendirebilmektedir. Güçlü yürütmenin var olduğundan söz 

edilebilir. Güçlü yürütme yetkisinin aktörler arasında paylaĢtırıldığı söylenebilir (Avcı, 2014). 

Yürütme yasama üzerindeki nüfuzunu kullanarak yönlendirmeler yapabilmektedir. Yasama 

ve yürütme parlamentoda toplanmıĢtır. Sadece belirli durumlarda yasama denetleme yetkisini 

yürütme üzerinde kullanabilmektedir. Kuvvetler ayrılığı sisteminin Türkiye‘de sağlıklı bir 

Ģekilde iĢlemediği yorumları yapılmaktadır (Avcı, 2014, s. 2). Parlamenter sistem üzerindeki 

değiĢimlerle ilgili çalıĢmalar hala devam etmekte ve yasa değiĢiklikleriyle birçok düzenleme 
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yapılmaktadır. Klasik bir parlamenter sistemle kıyaslandığında Türkiye‘de 

CumhurbaĢkanı‘nın yüksek yetkilerle donatıldığı görülmektedir. CumhurbaĢkanı yetkilerini 

aĢtığında hükümetin iĢleyiĢinde etkili olabilmektedir (Avcı, 2014). Türkiye‘de yürütme 

sistemini iktidar partisi seçtiği ve halk seçimle sadece yasama organını belirlediği güçlü bir 

katılımcı demokrasiden bahsetmek mümkün değildir (Akıncı, 2017, s. 122). 2017 yılında 

yapılan referandum ile birlikte Türkiye, CumhurbaĢkanlığı Hükümet Sistemi‘ne geçmiĢtir. 

Yürütmenin Ģekil değiĢtirdiği ve yetkilerin bu alana gittikçe kaydığı bu sistemde kuvvetler 

ayrılığı ilkesi de baĢka bir yapıya bürünmüĢ görünmektedir. 

  1.1.5.3. Yargı 

Türkiye‘deki parlamenter sistemde yürütmenin yasama üzerindeki gücü düĢünüldüğünde 

yargının bundan muaf olamayacağı düĢüncesi akla gelmektedir (Avcı, 2014). Sık sık 

Türkiye‘de bağımsız bir yargı gücünün var olmadığından bahsedilmektedir (Barut, 2012, s. 

175). Belirlenen kanun hükümlerine göre özgür bir Ģekilde hukukun üstünlüğü çerçevesinde 

kararlar alabilen bir yargı sisteminin var olması durumunda bir yargı gücünden bahsedilebilir 

(Sur, 2013, s. 22). Örneğin, 1920 Avusturya Anayasasına göre cumhurbaĢkanı bir suç iĢlerse 

mahkeme tarafından yargılanabilmektedir. Ġtalya yasalarına göre cumhurbaĢkanı göreviyle 

ilgili olarak vatana ihanet gibi suçları iĢlerse Anayasa Mahkemesi tarafından 

yargılanabilmektedir (ĠtiĢgen Dülger, 2017, s. 232, 234). Yargı sistemi ve denetim düzeni 

etkin hale getirilirse temel hak ve özgürlükler daha güçlü bir Ģekilde güvence altına alınır ve 

yürütme tarafından gelecek müdahaleler de önlenir (Sur, 2013, s. 20). 

1982 Anayasası yargı alanına müdahalelerde bulunabilecek Ģekilde cumhurbaĢkanına büyük 

yetkiler vermiĢtir (Doğru, 2011, s. 121). Ancak parlamenter sistemlerde siyasal bir 

sorumluluğa sahip olmayan devlet baĢkanının yetkileri sembolik olarak kabul edilmektedir 

(Kahraman, 2006, s. 3). 1982 Anayasasına göre cumhurbaĢkanı Ģu üyeleri kısmen veya 

kanunda belirtildiği sayıda doğrudan atama yetkisine sahiptir: Anayasa Mahkemesi ve 

DanıĢtay üyeleri, Yargıtay Cumhuriyet BaĢsavcısı ve vekili, Askeri Yargıtay, Askeri Yüksek 

Ġdare Mahkemesi ve Hâkimler ve Savcılar Yüksek Kurulu üyeleri (Barut, 2012, s. 115; 

Günay, 2016, s. 151). Anayasa‘ya göre cumhurbaĢkanının bu yetkilerini kullanarak yaptığı 

atamalar için yargı yolu kapalıdır (Doğru, 2011, s. 156). 

Türkiye‘deki parlamenter sistemde kuvvetler ayrılığının organlarından olan sadece yasama 

için ülke çapında seçim yapılmaktadır. Yasama organının içinden ise yürütme organı 
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seçilmektedir. Ancak bu iĢlemi gerçekleĢtiren siyasi kurum iktidar partisidir. Bu yüzden 

parlamenter sistem açısından bakıldığında daha az katılımcı bir sistemin varlığından söz 

edilebilir. Bu sistemde seçimlerde zaten belirlenmiĢ adaylar arasından halkın belirli kiĢileri 

belirliyor olması bir halk iradesinin tesisinin aslında var olmadığını göstermektedir. Yasama 

organını seçen halk, hükümeti seçememektedir ve koalisyon durumlarında halk iradesini 

farklı partilerle paylaĢmak zorunda kalmaktadır. Böylesi durumlarda ise sorumluluk, Ģeffaf 

olma ve hesap sorma gibi olgu ve olaylarda çeĢitli karıĢıklıklar ortaya çıkmaktadır (Akıncı, 

2017, s. 122). 

1.2. Türkiye’de Parlamenter Sistemin GeliĢimi 

1921 TeĢkilat-ı Esasiye Kanunu: Kuvvetle arasındaki iliĢki bağlamında 1921 Anayasa‘sı 

kuvvetler birliğine dayanan(md.107) ve anayasa doktrininde meclis hükümeti adıyla bilinen 

sistemin örneğidir.108 Büyük Millet Meclisi, kuruculuk ve yasama yetkilerinin yanında 

yürütme yetkisini de kendisinde toplamıĢtır.(md.109) Bu sistemin benimsenmesinin nedeni, 

1792, 1848 ve 1871‘de Fransa‘da olduğu gibi buhranlı bir dönemde tüm yurttaĢların aynı 

gaye etrafında birleĢmelerini sağlamak ve böylece içinde bulunulan güçlükten 

kurtulmaktır.(md110) 1923 yılında çıkarılan 364 sayılı kanun ile yapılan anayasa 

değiĢikliğiyle saf meclis hükümeti sisteminden, parlamenter sisteme adım atılmıĢtır.(md.111) 

Bu kanun ile yapılan değiĢiklikler hükümet sistemi bağlamında değerlendirildiğinde, 

cumhurbaĢkanlığı makamı oluĢturulmuĢ, cumhurbaĢkanının TBMM tarafından seçilmesi(md. 

10) ve meclis tarafından seçilecek baĢbakanın, meclis üyeleri arasından seçeceği vekillerin 

cumhurbaĢkanının onayına sunması(md.12) düzenlenmiĢtir. 

1924 Anayasası: Olağanüstü koĢulların ürünü olan 1921 Anayasası yetersiz ve eksik bir 

metindi. Devletin temel kuruluĢunu toplumun ve bireyin konumunu ve haklarını belirleyecek 

yeni bir düzenlemeye ihtiyaç vardı. Bu sebeple yeni meclis, devletin yeni anayasasını yapma 

konusunda sorumluydu(md.112). Saltanatın kaldırılması, Cumhuriyetin ilanı ve halifelik 

makamının sona erdirilmesinden sonra yeni bir anayasanın hazırlanması ihtiyacı doğmuĢtur. 

Bu nedenle Büyük Millet Meclisi Kanun-u Esasi Encümeni bir anayasa taslağını Türkiye 

Büyük Millet Meclisi‘ne sunmuĢ ve Meclis 20 Nisan 1924 tarihinde bu taslağı kabul ederek 

23 Nisan 1924‘te yayınlamıĢtır(md.113). 1924 Anayasası‘nın 1. maddesinde ‗Türkiye Devleti 

bir Cumhuriyettir.‘ ifadesi ile veraset yolu ile intikal eden monarĢik bir devletten, seçime 

dayalı bir yönetim Ģekli olan Cumhuriyete geçilmiĢtir(md.114). Bu anayasa hükümet sistemi 

açısından meclis hükümeti ile parlamenter rejim arasında karma bir sistemdir. Özbudun‘un 
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ifadesiyle, meclis hükümetini andıran tarafları Ģunlardır: (md.115) Türk Milleti‘ni ancak 

Türkiye Büyük Millet Meclisi temsil eder ve millet adına egemenlik hakkını yalnız o 

kullanır(md.4). Yasama yetkisi ve yürütme erki Büyük Millet Meclisinde belirir ve onda 

toplanır(md.5). Meclis hükümeti her vakit denetleyebilir ve düĢürebilir(md.7/B). Ancak, 

hükümetin meclisi feshetme yetkisi yoktur. 1924 Anayasası‘nın parlamenter sistemi andıran 

özellikleri ise Ģunlardır:116 Meclis, yasama yetkisini kendi kullanır(md.6). Meclis, yürütme 

yetkisini kendi seçtiği ve onun tayin edeceği bakanlar kurulu eliyle kullanır(md.7/A). 

BaĢbakan, cumhurbaĢkanı tarafından ve meclis üyeleri içerisinden tayin olunur. Bakanlar, 

baĢbakan tarafından seçilir ve cumhurbaĢkanına onaylatılarak meclisin güvenine 

sunulur(md.44). Bakanlar kurulu, hükümetin genel politikasından birlikte 

sorumludur(Md.46). 1961 Anayasası: Demokrat Parti‘nin uygulamalarına karĢı büyük 

çoğunluğunu genç subayların oluĢturduğu askeri darbeyle yönetime el konmuĢ ve Kurucu 

Meclis tarafından hazırlanan 1961 Anayasası 9 Temmuz 1961‘de yürürlüğe girmiĢtir.117 

1961 Anayasası, kuvvetler birliği sistemini tamamen terk ederek, kuvvetlerin yumuĢak 

ayrılığı olarak bilinen Ġngiliz Westminster tipi bir parlamenter sistemi benimsemiĢtir.118 Bu 

anayasa, ‗Millet egemenliğini, anayasanın koyduğu esaslara göre yetkili organlar eliyle 

kullanır.‘(md.4) ifadesi ile Türkiye Büyük Millet Meclisi‘nin egemenliği kullanma noktasında 

tek organ olarak düzenlendiği 1924 Anayasası‘ndan ayrılmıĢtır. Yasama yetkisini(md.5), 

Türkiye Büyük Millet Meclisi‘ne, yürütme yetkisini(Md.6), parlamenter sistemin bir özelliği 

olan cumhurbaĢkanı ve bakanlar kurulundan oluĢan ikili bir yapıya vermiĢtir. Yargı 

yetkisi(md.7) ise bağımsız mahkemelere verilmiĢtir. Yürütme organının birinci kanadı olan 

cumhurbaĢkanı, devletin baĢıdır(md.97/a). Türkiye Büyük Millet Meclisi üyeleri arasından, 

meclisçe seçilir(md.96). CumhurbaĢkanın görevleri: gerekli görmesi halinde, Bakanlar 

Kuruluna baĢkanlık eder; yabancı devletlere temsilci gönderir ve Türkiye‘ye gönderilen 

yabancı devlet temsilcilerini kabul eder; milletlerarası anlaĢmaları onaylar ve yayınlar; sürekli 

hastalık, sakatlık ve kocama sebebiyle belirli kiĢilerin cezalarını hafifletebilir veya 

kaldırabilir(md.97/B). CumhurbaĢkanı görevleriyle ilgili iĢlemlerden sorumlu değildir ve 

bütün kararları baĢbakan ve bakanlarca imzalanır, sorumluluk bunlara aittir(Md.98). Yürütme 

organının ikinci kanadı olan bakanlar kurulu, baĢbakan ve bakanlardan oluĢur. Bakanlar, 

baĢbakanca seçilir ve cumhurbaĢkanınca atanır(Md.102). Bakanlar kurulu için meclisin 

güvenoyuna baĢvurulur(md.103). Her bakan kendi içindeki iĢlerden ve emri altındaki eylem 

ve iĢlemlerden ayrıca sorumludur. Hükümetin genel siyasetinin yürütülmesinde ise birlikte 

sorumludurlar(md.105). 1961 Anayasası yasama ve yürütme organları arasında meydana 

gelebilecek olası tıkanıklıkların önüne geçmek için yasamanın yürütmeye karĢı güvensizlik 
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oyuna karĢı, yürütmenin yasama seçimlerinin yenilenmesi yetkisini zor Ģartlara 

bağlamıĢtır.(md.119) 1982 Anayasası: Türk Silahlı Kuvvetleri askeri bir darbe ile yönetime el 

koymuĢ ve oluĢturmuĢ olduğu Kurucu Meclis tarafından hazırlanan Anayasa 1982‘de 

yayımlanarak yürürlüğe 09.11.1982‘de yürürlüğe girmiĢtir. 1982 Anayasası‘nda parlamenter 

hükümet sistemi benimsenmiĢtir. Yürütme yasamanın içinden çıkmaktadır; baĢbakan 

parlamento içinden cumhurbaĢkanı tarafından atanırken bakanlar kurulu üyeleri parlamento 

içinden veya milletvekili seçilme yeterliliğine sahip kiĢiler olmak kaydı ile parlamento 

dıĢından baĢbakanca seçilir ve bu bakanlar baĢbakana karĢı da sorumludurlar.120 ÇağdaĢ 

parlamenter sistemin uygulamalarından biri olan baĢbakanın ‗eĢitler arasında birinci olma‘ 

durumu 1982 Anayasası‘nda benimsenmiĢtir(md.121). BaĢbakan hükümetin genel siyasetini 

gözetir, her bakan hem baĢbakana karĢı hem de kendi yetkisi dâhilindeki iĢlerden 

sorumludur(md.112/a,b). Anayasa‘nın 105. maddesinde karĢı imza kuralına yer verilerek, 

cumhurbaĢkanının sorumsuz olduğu ifade edilmiĢtir. Bakanlar kurulu için güvenoyuna 

baĢvurulur(md.10) ve güvenoyunun alınmaması halinde cumhurbaĢkanı seçimleri 

yenileyebilir(md.116). Böylece yasama organının güvensizlik silahına karĢı, hükümete verilen 

fesih yetkisi ile denge sağlanmaktadır(md.122). Parlamenter sisteme paralel olmayan bir 

uygulama ile cumhurbaĢkanı sahip olması gereken yetkilerden fazla yetkilerle donatılarak 

güçlendirilmiĢtir. Oysa parlamenter sistemde yürütmenin güçlendirilmesi ile kastedilen 

bakanlar kurulunun güçlendirilmesidir.(md.123) 1982 Anayasası siyasal sistem içerisinde 

ortaya çıkabilecek olası tıkanıkları giderici çözüm yolları öngörmüĢtür(md.124). Bu tarz bir 

parlamenter sistem dünya anayasa hukuku literatüründe rasyonelleĢtirilmiĢ parlamentarizm 

denmektedir(md.125). 

 

 1.2.1. BaĢlangıçtan I. MeĢrutiyet Dönemine Kadar 

Osmanlı devleti merkeziyetçi yapıda olup padiĢah mutlak otoriteye sahipti, padiĢahın bu 

otoritesini sınırlayan ilk giriĢim senedi ittifaktır. Sened-i ittifak Anayasal bir belge olmayıp 

bir misaktır fakat padiĢahın belgenin üzerine tuğrasını vurması, padiĢahı bağlayan bir unsur 

olarak kabul edilmiĢtir. Modern devlet düĢüncesinden uzak olan belge, ayanların halkı temsil 

etmesi ve koruması, merkezi otoritenin sınırlanmasını içerir (Ġnalcık, Devleti Aliyye, 2016, s. 

101). Bu yönü ile bazı siyaset bilimciler Magna Cartaya benzetmiĢler (Tanör, 2016, s. 55) ve 

bazıları da Osmanlı Magna Cartası tanımında bulunmuĢtur (Karpat K. H., 2008, s. 85).  
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Sened-i Ġttifak ile baĢlayan toplumsal ve kurumsal direnç, siyasi süreç içinde Tanzimat 

Fermanı ve Islahat Fermanları ile belirgin hale geldi. Tanzimat ile imparatorluk halkları 

hukuk eĢitliği ilkesi ile Osmanlılık adı altında eĢitlendi, sosyal eĢitlik ve kurumsal yeniden 

yapılanma ile sosyal ve kurumsal dönüĢümü sağlayarak yönetimde batı tarzı modern bir 

yapılanma sağlandı (Ġnalcık, Devleti Aliyye, 2016, s. 14). Tanzimat ile baĢlayan modern 

kurumsallaĢma süreci merkezi yönetimden baĢlayarak bütün alanlarda kendini gösterdi. 

Divan-ı Hümayun yerini alacak parlamento ve daha sonra yüksek mahkemeye evirilecek olan, 

Meclis-i Vala-yı Ahkâm-ı Adliye ile hariciye, dâhiliye ve maliye nezaretleri kuruldu. Eğitim 

kurumlarında bir takım yenilikler yapıldı, Maarif bakanlığın kurulması ile baĢlayan süreçte 

orta, lise, mühendislik, kadın öğretmen yetiĢtirmek için Da‘rul Muallimat, adliye ve mülkiye 

gibi modern eğitim kurumları oluĢturuldu. Hukuk alanında da Adliye Nezareti ile baĢlayan 

adli evrilme ceza kanunu, ticaret kanunu ve idare kanunu ile devam etti ve TeĢkilatı Mehakim 

Kanunu ile savcılık, avukatlık ile noter gibi kurumlar kuruldu. Yargıçlar hukuk mekteplerinde 

yetiĢmeye baĢladı ve Avrupa hukuk sistemi ile Ġslam hukukunu bir arada öğrenmeye 

baĢladılar, bu süreç hukukta laikleĢmeyi baĢlattı. Ayrıca Osmanlıda zaten kurumsallaĢmıĢ bir 

meĢveret geleneği vardı (Ortaylı, 2008, s. 408-419), yani önemli konular veya olağanüstü 

durumlarda divanı hümayun toplanır devletin politik sorunları istiĢare (tartıĢma) edilirdi. Bu 

politik devlet sorunlarını tartıĢmak için padiĢah veya sadrazam istiĢare teklif eder ve gündemi 

belirlerlerdi. MeĢverete katılacak kiĢiler devlet adamları veya memurlar ile sınırlı olmayıp 

konunun niteliğine göre sivil halk da katılabilirdi. Nitekim III. Selim tahta çıkmasının 

ardından yapmıĢ olduğu meĢverete iki yüzden fazla kiĢi katılmıĢtır. Ayrıca Osmanlıda meclis 

(meĢveret) sadece barıĢta olmazdı cephede bile meĢveret (tartıĢma-dayanıĢma) yapılır, tüm 

fikirler oybirliği ile alınırdı (Uyar, 2010). Dolayısı ile bu geleneksel kurum süreç içerinde 

değiĢerek çağdaĢ modern bir kuruma döndü, bu dönüĢümde parlamenter sistemin kalbi olan 

parlamentonun oluĢumunu kolaylaĢtırdı. 

 1.2.2. I. MeĢrutiyet Dönemi 

Osmanlı modernleĢmesinin nihayet son safhasında Türk tarihinde modern anlamda Kanun-i 

Esasi ile ilk parlamento, çift meclisli olarak kuruldu. Belçika ve otoriter Prusya 

anayasalarından esinlenerek yapılan Kanun-i Esasi (Akyıldız, 2016, s. 14) ile kurulmuĢ olan 

hükümet sistemi çok sınırlı organ olarak oluĢturulmuĢ ve erkler bölümü ilkesinden hareket 

edilmiĢ olup bu günkü parlamenter sistemden çok uzaktı. Kanuni esaside yürütme erki, 

padiĢah ve heyet-i vükeladan oluĢur, devletin baĢı padiĢah olup sınırsız bir sorumsuzluğu 
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bulunmaktadır. Bakanları atar ve bakanlar parlamentoya değil tek tek padiĢaha karĢı 

sorumludurlar (BaĢgil, 2008, s. 41). Dolayısı ile heyet-i vükela mecliste güvenoyu ile 

düĢürülememekte fakat padiĢah tarafından her an görevlerine son verilme ihtimalleri 

bulunmaktaydı. Buna bağlı olarak meclise karĢı sorumluluğu olmayan bakanlar kurulu meclis 

denetiminden uzaklaĢmıĢ olmaktaydı (Akyıldız, 2016, s. 15).  

Yasama, iki meclisten oluĢmakta; Meclis-i Ayan ve Meclis-i Mebusan. Meclis-i Ayanı Sultan 

atar ve görev süreleri sınırsız olup milletvekili sayısının üçte birini geçmemelidir. Meclis-i 

Mebusan ise iki dereceli bir seçimle dört yıllığına seçilirdi. Bu iki meclis, yasa yapma 

konusunda yetkili olmalarına rağmen kanun teflilerindeki süreç klasik parlamentolardaki gibi 

iĢlemiyordu, yasamada da padiĢahın ağırlığı vardı. Kanun teklifleri önce sadrazam aracılığı ile 

padiĢaha sunulup ancak padiĢah uygun görürse yasalaĢabilirdi. Dolayısı ile padiĢahın 

kanunlar üzerinde veto hakkı mutlaktı (BaĢgil, 2008, s. 42). Bununla beraber mutlak 

monarĢide olduğu gibi padiĢah artık her istediği kanunu uygulayamıyordu, nasıl meclis yasa 

yapmada padiĢahtan onay alıyorsa padiĢahın da herhangi bir yasanın yürürlüğe girmesinde 

parlamentonun onayına ihtiyacı vardı. PadiĢahın kanunları vetosuna karĢı meclisin de 

kanunları onaylamama yetkisi oluĢtu, diğer bir deyiĢle istediği yasayı kanunlaĢtıramayan 

parlamento, artık istemediği yasayı da çıkarmama gücüne sahip oldu (Tanör, 2016, s. 141). 

Yargı, Kanun-i Esasinin getirmiĢ olduğu en ileri yenilik, yargı erkinin bağımsızlığıdır. 

Mahkemeleri Ģer‘ iye ve nizamiye mahkemeleri diye ikiye ayıran Kanun-i Esasi mahkemeleri 

sınıf, görev ve yetki derecesine göre yapılandırmıĢtır. Savcı ve hâkimleri yürütmenin 

yetkisinden çıkarmıĢ, doğrudan yasalara bağlamıĢtır. Yargıçların özlük haklarını yasa ile 

düzenlemiĢ suç iĢlemedikçe görevden alınmayacağını kanun güvencesine almıĢ ve 

mahkemelerin her türlü güvencesi sağlanmıĢtır (Tanör, 2016, s. 144). 

 1.2.3. II. MeĢrutiyet Dönemi 

I. MeĢrutiyet, Kanun-i Esasi ile devlet karĢısında bireyin temel haklarını, örgütlenme imkânını 

ve yasamanın üzerindeki baskıları padiĢaha karĢı gerektiği gibi koruyamadı. Buna rağmen 

padiĢah, Meclis-i Mebusan ile halkın kurmuĢ olduğu etkileĢim (Karpat K. , 2014, s. 80) ile bu 

süreçteki kurumsal tepki ve dıĢ faktörlerle mevcut siyasal yönetimin sürdürülemeyeceğini 

anladı ve II. MeĢrutiyeti ilan etti. 8 Ağustos 1909‘da Kanun-i Esasi‘de yapılan değiĢiklerle 

parlamentolu mutlak monarĢiden parlamenter sisteme geçiĢ sağlandı. Yasama, yürütme, temel 

hak ve özgürlükler alanında Kanun-i Esasi‘nin yirmi bir maddesi değiĢtirildi, bir maddesi 

kaldırıldı ve üç yeni madde eklendi (Tanör, 2016, s. 193).  
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Böylece I. MeĢrutiyetteki erkler bölümü ilkesi, nihayet II. MeĢrutiyette monarĢik yönetimle 

erkler ayrımı ilkesine dönüĢtü ve parlamenter sistemin standartları oluĢtu. Yürütme, Ġkinci 

MeĢrutiyet ile iki baĢlı hale geldi, siyasi güç merkezi PadiĢahtan bakanlar kuruluna kaydı ve 

padiĢahın yetkileri sınırlandırılıp meclis-i umumide anayasaya bağlılık yemini getirildi. 

Bakanlar kuruluna parlamentoya karĢı hem bireysel hem de kollektif sorumluluk getirildi. 

Meclise, heyet-i vükelayı güvenoyu ile düĢürme yetkisi verildiğinden padiĢah artık kendi 

istediğini değil meclisten güvenoyu alabilecek birini baĢbakan olarak atamaya baĢladı. 

PadiĢah, sembolik hale gelen yetkilerini artık baĢbakan ve ilgili bakanın imzası ile 

kullanabiliyordu. Son olarak parlamenter sistemdeki gibi padiĢahın elindeki meclisi fesih 

yetkisi nerde ise imkânsız hale getirildi (Gözler K. , 2014, s. 21). Yasama erkinde de birçok 

yenilik yapıldı. Yasama erki meclis-i ayan ve meclis-i mebusan olarak ikili yapısı ile devam 

ederken, meclis-i ayanı padiĢah atamaya devam etti. Fakat Meclis-i Mebusan‘ın birinci ve 

ikinci baĢkanlarını parlamento seçmeye baĢladı ve uluslararası anlaĢmalarda meclisin onaması 

sağlandı. Her iki meclis padiĢah izni olmadan toplanmaya ve izin almadan yasa önermeye 

baĢladı, kanun yapma sürecinden ġura-yı Devlet çıkarıldı. Son olarak padiĢahın mutlak veto 

yetkisi geciktirici yetkiye çevrilip heyet-i ayanın toplantıları açık hale getirildi ve meclisler 

baĢkanlarını seçer hale geldi (Tanör, 2016, s. 193). Yargı erkinde ciddi düzenlemeler 

bulunmamaktadır çünkü MeĢrutiyetteki hukuki düzenlemeler çağdaĢ düzeye yakın olduğu 

için II. MeĢrutiyette belirgin bir düzenleme görülmemektedir (Gözler K. , 2014, s. 21). 

 1.2.4. Cumhuriyet Dönemi 

23 Nisan 1920‘de TBMM‘nin açılıĢı ile Cumhuriyet her ne kadar ilan edilmese de sistemin 

iĢleyiĢi artık monarĢi değildir ve mantalite olarak da tamamen değiĢmiĢtir. TBMM‘nin açılıĢı 

ile 1921 Anayasası, hükümet sistemini siyasi olgunlaĢma tamamlanmadığı için meclis 

hükümet sistemi olarak kabul etmiĢtir. Cumhuriyetin ilanı ve 1924 Anayasası ile meclis 

hükümeti sisteminden parlamenter sisteme doğru bir dönüĢüm yaĢamıĢtır.1961 Anayasası ile 

saf bir parlamenter sistem kurulmuĢ, dünyadaki geliĢmelere bağlı olarak 1982 Anayasası ile 

de yürütmeyi güçlendirerek parlamenter sistemdeki yasama yürütme dengesi yürütme lehine 

esnemiĢtir. 2007‘de Anayasanın 101.maddesi değiĢtirilerek CumhurbaĢkanın halk tarafından 

seçilmesi sağlanmıĢ, bu düzenleme ile parlamenter sistem CumhurbaĢkanlığı sistemine 

evrilmiĢtir. TBMM‘nin 23 Nisan 1920‘de açılmasının hemen ardından icra vekilleri heyeti 

mecliste salt çoğunluk sistemi ile seçildi. Ġcra vekilleri heyeti de Kanun-i Esasiye değinmeden 

yirmi dört maddelik TeĢkilat-ı Esasiye Kanunu tasarısı hazırlayarak meclise sundular. Yeni 
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TeĢkilat-ı Esasi Kanunu, önceki anayasalardan faklı olarak meĢruti monarĢiyi bitiren ve millet 

egemenliğini (m.1) esas alarak oluĢturulmuĢtur. Bununla beraber TeĢkilat-ı Esasi Kanununda 

devlet baĢkanlığının olmadığı, meclisten seçilecek bir hükümetin meclise karĢı sorumlu 

olduğu, meclis baĢkanının hükümetin baĢı olduğu ve meclis üstünlüğünü (ġahin, 2012, s. 3-4) 

içeren anayasal bir çerçeve oluĢturuldu. TeĢkilat-ı Esasi Kanununa göre; hükümet sistemi, 

anayasanın ikinci maddesinde belirtildiği üzere: ―Ġcra kudreti ve teĢri salahiyeti milletin 

yegâne ve hakiki mümessili olan Büyük Millet Meclisinde tecelli ve temerküz eder‖ diyerek 

yasama ve yürütme erklerinin mecliste toplandığını belirtir. Yine TeĢkilat-ı Esasi Kanununun 

üçüncü maddesine göre: ―Türkiye Devleti, Büyük Millet Meclisi tarafından idare olunur ve 

hükümeti, Büyük Millet Meclisi Hükümeti‖ diye tanımlaması (m.8) göre; meclisin bakanlara 

yol göstereceği, gerekirse hükümeti görevden alabileceğinin belirtilmesi, söz konusu 

hükümetin meclis hükümeti olduğunu gösterir (Özbudun E. , Türk Anayasa Hukuku, 1998, s. 

6). 

Siyasal süreç içerisinde hükümet sistemi, saf meclis hükümeti sisteminden parlamenter 

sisteme doğru evrilmiĢtir. Önce, 8 Temmuz 1922 tarihli ―Ġcra Vekillerinin Suret-i Ġntihabına 

Dair Kanun‖ ile vekillerin tek tek seçilmesi ve icra vekillerinin birinin de baĢkan olarak 

seçileceği belirtilmekteyken daha sonra 14 Nisan 1923‘te meclis kararı ile ―BaĢbakanın 

bakanlara karĢı pozisyonu‖ güçlendirildi ve ortak sorumluluk getirildi. Son olarak 

Cumhuriyetin ilanı ile ―CumhurbaĢkanı‖ makamı oluĢtu. Buna bağlı olarak, baĢbakanı 

baĢvekil olarak belirtip bakanları da baĢvekilin seçmesi ve meclis tarafından onaylanması 

Ģartı getirildi (Erdoğan M. , 2014, s. 153). 

Cumhuriyetin ilanı ile siyasi sürecin olgunlaĢması, 1921 anayasasının yeni siyasi yapı ile 

sürece cevap verememesi ve Kanun-ı Esasinin de bir Ģekilde yürürlükte olması ile bu ikili 

anayasal yapıya son vermek için 1924 anayasası hazırlandı. Polonya ve Fransa 

anayasalarından faydalanarak hazırlanan yüz beĢ maddelik anayasa 20 Nisan1924‘te meclisin 

tamamına yakınının onayı ile kabul edildi. TeĢkilat-ı Esasi Kanunu, siyasal evrim sürecinde 

1961 anayasasına kadar TürkçeleĢtirme dâhil yedi defa değiĢikliğe uğramıĢtır (Özbudun E. , 

2012, s. 1-5). 1924 anayasası karma bir hükümet sistemi getirmiĢtir, diğer bir tanımla 

kuvvetler birliği ve görevler ayrılığı hükümetidir. Çünkü anayasanın metninde, gerekçesinde 

ve meclisteki anayasa görüĢmelerinde karma hükümet sistemini görmek mümkündür. 1924 

anayasasının maddelerinde hem meclis hükümetini hem de parlamenter sistemi çağrıĢtıran 

yasalar görmekteyiz. Buna bağlı olarak siyaset bilimciler hükümetin meclis hükümeti veya 
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parlamenter sistem olduğu konusunda tartıĢma halindedirler (Tanör, 2016, s. 304). 1924 

anayasasının kurmuĢ olduğu hükümet sistemine meclis hükümeti diyenler Ģu maddeleri öne 

sürerler. TBMM milletin tek temsilcisi olup millet adına egemenlik hakkını kullanır (m.4), 

teĢri salahiyeti ve icra kudreti TBMM‘de tecelli ve temerküz eder (m.5). Meclisin yasama 

yetkisini bizzat kendi kullanır (m.6). Meclis, icra salahiyetini kendi tarafından 

müntahap(seçilen) cumhurbaĢkanı ve bakanlar kurulu eliyle kullanır (m.7). Bu maddeler 

bağlamında söz konusu anayasanın meclis hükümeti olduğunu belirtirler (Gözler K. , 2014, s. 

31). 

1961 anayasası Temsilciler Meclisi tarafından hazırlanıp halkoyuna sunulmuĢtur, altı kısım ve 

yüz elli yedi maddeden oluĢan anayasa %61,5 halkoyu ile kabul edilmiĢtir. Anayasada 

1971‘de otuz dört maddede değiĢim yapıldı, geçici yedi madde eklendi, 1973‘te ise on iki 

geçici madde eklenmiĢtir (Gözler K. , 2014, s. 41). 1961 anayasası, TeĢkilat-ı Esasi 

Kanunundan farklı olarak modern anayasacılıkta tanımlanan kuvvetler ayrılığı ilkesinin 

amacına uygun olarak oluĢturulmuĢtur. Devletin gücünü birey karĢısında veya milletin 

egemenliğini bir organda değil de yasama, yürütme ve yargı organları arasında 

paylaĢtırmıĢtır. Erklerin birbirine karĢı pozisyonu da Temsilciler Meclisi Anayasa 

Komisyonunun raporunda belirtildiği gibi kuvvetlerin yumuĢaklığını belirtmiĢ. Yine rapora 

göre ―bu tasarıda benimsenmiĢ olan parlamenter rejim, milli hâkimiyete dayanan devletimizin 

tarihinde tamamen bir yenilik ifade eder. Zira meclis hükümetinin dayandığı kuvvetler 

karıĢımını değil yumuĢak bir kuvvetler ayrımını esas almıĢtır (Özbudun E. , Türk Anayasa 

Hukuku, 1998, s. 18).‖ Dolayısı ile 1961 anayasası yumuĢak kuvvetler ayrılığı ilkesini 

benimsemiĢ ve kurmuĢ olduğu hükümet Ģekli de çağdaĢ parlamenter sistemin standartlarına 

uygun bir sistemdir. 

Kurucu Meclis tarafından Anayasa Komisyonunca hazırlanan 1982 Anayasası yüz yetmiĢ 

yedi madde, on altı geçici madde ve yedi kısımdan oluĢmaktadır. Halk oylamasında %91,37 

bir oyla kabul edilen anayasa yürürlüğe girmiĢtir (Erdoğan M. , 2014, s. 172). 1982 

Anayasası,1961 Anayasasında olduğu gibi yumuĢak kuvvetler ayrılığını benimsemiĢtir; 

parlamenter sistemdeki yasama ile yürütme erklerinin etkileĢimi, iĢbirliği ve karĢılıklı 

bağımlılık ilkeleri ile uyum içindedir. Ayrıca parlamenter sistemin özelliklerinden olan, 

yürütmenin yasamanın içinden çıkması, yürütme yetkisinin CumhurbaĢkanı ve bakanlar 

kurulu tarafından paylaĢılması (m.8), CumhurbaĢkanını seçme yetkisinin TBMM‘ne verilmesi 

(m.101) ve CumhurbaĢkanının tarafsız ve sorumsuz olması (m.101,105) gibi yasalarla da 
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uyum içindedir. Yine bakanlar kurulunun kuruluĢunu düzenleyen yasaya göre (m.19); 

bakanlar kurulunun göreve baĢlarken ve politik faaliyet sürecinde anayasanın 110 ve 

111.maddelerine göre; TBMM‘nin güvenini kazanmak zorundadır. Hükümetin izlediği 

politikalardan kolektif olarak yasamaya karĢı sorumlu olması (m.112.), anayasanın 

99.maddesine göre TBMM‘nin hükümeti düĢürme yetkisine karĢılık CumhurbaĢkanının da 

TBMM‘ni seçime götürme yetkisi (m.116) tartıĢmalı olsa da 1982 Anayasasının benimsemiĢ 

olduğu hükümet sisteminin parlamenter hükümet sistemi olduğuna ait iĢaretlerdir (Yazıcı, 

2011, s. 124-125). 

1982 Anayasasının yürütmeyi, özünde CumhurbaĢkanını klasik parlamenter sistemdeki 

yetkisiz ve sembolik pozisyonundan uzaklaĢtırarak, yetkili fakat sorumsuz bir konuma 

taĢıması, saf parlamenter sistemden belli bir düzeyde ayrılmıĢ olduğu konusunda siyaset 

bilimciler tarafından tartıĢılmaktadır. Nihayet 2007‘de Anayasanın 101. maddesinde yapılan 

değiĢikle CumhurbaĢkanının artık parlamentarizmin kalbi olan parlamentodan değil de 

doğrudan halk tarafından seçilmesi ile daha önceki tarafsız konumuna (m.103) Ģimdi bir de 

taraflılık politikası eklenmiĢtir. Bu durumda zaten güçlü olan CumhurbaĢkanının konumunu 

daha da güçlendirmiĢtir ve var olan tartıĢmayı daha da derinleĢtirmiĢtir (Efe, Kemahlı, & 

Kotan, 2015, s. 169). 2007‘den sonra Türkiye‘ de hükümet sisteminin niteliği hakkında 

yapılan tartıĢmalar hükümet sisteminin yasal olmasa da fiili bir yarı baĢkanlık sistemine 

dönüĢtüğü yönündedir. Yasal olarak CumhurbaĢkanının seçildikten sonra parti üyeliğinin ve 

meclis üyeliğinin bitmesi (m.101) gerekmektedir. Ancak CumhurbaĢkanının doğrudan meclisi 

feshetme yetkisinin olmaması, doğrudan kanun yapma sürecine dâhil olamaması ve 

parlamentonun güvenine sahip kabineyi de görevden alamaması nedeniyle sistemin resmi bir 

yarı baĢkanlık sistemi olduğu söylenemez. Fakat doğrudan halkoylaması ile seçilen, 

demokratik meĢruluğu güçlü olan ve güçlü yetkilerle donanımlı CumhurbaĢkanı, iki baĢlı 

parlamenter sistemde zamanla gücün kendi lehine kaymasına sebep olacaktır. Bu da tartıĢmalı 

olan parlamenter sistemi, tartıĢmalı melez bir hale getirmektedir (Bilir, 2013, s. 305). Yine 

doğrudan seçilen CumhurbaĢkanının kabineye karĢı daha güçlenmesi ile hükümet sistemi 

aksak yarı baĢkanlık veya baĢkanlı parlamenter sisteme dönüĢtüğü söylenebilir. Fakat bu 

dönüĢmeye rağmen sistem parlamenter sistemin özelliklerini de taĢımaya devam etmektedir 

(Efe, Kemahlı, & Kotan, 2015, s. 170). 

AK Parti, yeni anayasayı yapma görevi verilen ―Anayasa UzlaĢma Komisyonu‖na 2012 yılı 

Kasım ayında ―BaĢkanlık Sistemi‖ önerilerini resmî olarak sunmuĢ (Efe & Kotan, Türkiye‘de 
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Hükümet Sistemi TartıĢmaları Çerçevesinde BaĢkanlık Sistemi Ve Türkiye‘de 

Uygulanabilirliği, 2015, s. 79), ancak gerek meclisten gerekse halktan alınan tepkiler 

nedeniyle sistemin adı ―BaĢkanlık‖ yerine ―CumhurbaĢkanlığı Sistemi‘ne döndürülmüĢtür 

(Gülener & MiĢ, 2017, s. 190). Nihayetinde 10.12.2016 tarihinde Türkiye‘de bir ―BaĢkanlık 

Sistemi‖ ya da ―Türk tipi bir baĢkanlık sistemi‖ kurma amacını taĢıyan AK Parti‘nin 316 

milletvekilinin imzası ile TBMM BaĢkanlığı‘na, ―Türkiye Cumhuriyeti Anayasasında 

DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Bir Kanun Teklifi‖ baĢlıklı 21 maddeden oluĢan bir kanun teklifi 

sunulmuĢtur (Gözler K. , Elveda Kuvvetler Ayrılığı, Elveda Anayasa: 10 Aralık 2016 Tarihli 

Anayasa DeğiĢikliği Teklifi Hakkında Bir EleĢtiri, 2016, s. 25). BaĢlangıçta bu öneriye karĢı 

muhalefetten ağır eleĢtiriler yöneltilmiĢ; bu eleĢtirilerde Türkiye‘deki bu rejim değiĢikliğinin 

sistemi ―otoriter tek adam‖ rejimine dönüĢtüreceği ifade edilmiĢtir. Ancak yakın geçmiĢte 

Milliyetçi Hareket Partisi (MHP), AK Parti tarafından önerilen ―BaĢkanlık Modeli‘ne destek 

vereceğini açıklamıĢ, bunun üzerine AK Parti ile MHP Türkiye‘ye getirilecek ―BaĢkanlık 

Modeline iliĢkin anayasa değiĢikliği metni üzerinde anlaĢmıĢlardır. Bu uzlaĢı metni TBMM 

tarafından kabul edilerek CumhurbaĢkanı‘nca halkın oyuna sunulmuĢ, anayasa değiĢikliği 16 

Nisan 2017‘de referandum yoluyla kabul edilmiĢ ve nihayetinde Türkiye‘de parlamenter 

sistem yerine baĢkanlık sisteminin gelmesi halkoyuyla kabul edilmiĢtir (Küçük, 2017, s. 157). 

Anayasa değiĢikliği önerisinde ―CumhurbaĢkanlığı Sistemi‖ Ģeklinde adlandırılan yeni 

hükümet sistemi, ―yasama‖, ―yürütme‖ ve ―yargı‖ iliĢkilerinin düzenlenmesi açısından 

―BaĢkanlı Hükümet Modeli‘ne göre hazırlanmıĢtır. ―RasyonelleĢtirilmiĢ hükümet sistemi‖ 

arayıĢından yola çıkan ―CumhurbaĢkanlığı Sistemi‖, ―yasama‖ ve ―yürütme‖ organının 

seçimleri, ―seçimlerin yenilenme biçimi‖, ―yürütmenin görevleri‖, ―yargıya yönelik 

düzenlemeler‖, CumhurbaĢkanı ve Bakanların yargılama/soruĢturma usulleri, 

―CumhurbaĢkanı yardımcıları‖, CumhurbaĢkanı‘nın ―kararname yetkisi‖, ―bütçenin 

onaylanması‖ gibi konularda yenilikler getirmektedir (Gülener & MiĢ, 2017, s. 190). 

Anayasa değiĢikliği tasarısı ‗BaĢkanlık Sistemi‘ne göre tasarlanmıĢ ancak gerek getirilmek 

istenen BaĢkanlık Sistemi‘ne yönelik tepkiler nedeniyle gerekse Türkiye‘de parlamenter 

sistemdeki krizlerin aĢılması ve yeni hükümet sisteminin yeni krizler üretmesinin önüne 

geçilmesi amacıyla gündeme ―CumhurbaĢkanlığı Sistemi‖ Ģeklinde sunularak kabul 

görmesinin kolaylaĢtırılmasına çalıĢılmıĢtır (Gülener & MiĢ, 2017, s. 190). Ayrıca önerilen 

Anayasa değiĢikliğiyle ―Devlet BaĢkanı‖ için ―baĢkan‖ yerine ―CumhurbaĢkanı‖ kelimesi 

kullanılmaktadır. Fakat değiĢiklikte ―Devlet BaĢkanının ―CumhurbaĢkanı‖ Ģeklinde geçmesi, 
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getirilen sistemin ―BaĢkanlık Sistemi‖ olma özelliğini değiĢtirmemektedir (Küçük, 2017, s. 

158).  

1.3. 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye 

Bu bölümde; 28 ġubat 1997 askeri müdahalesi, Kasım 2000 ve ġubat 2001 ikiz krizleri, 17 

Ağustos 1999 Marmara ve 12 Kasım 1999 Depremleri detaylı Ģekilde anlatılacaktır.  

1.3.1. 28 ġubat 1997 askeri müdahalesi 

1923‘te Türkiye Cumhuriyeti‘nin kuruluĢundan bu yana, Türk modernleĢmesi bağlamında din 

ve ilgili konular sıcak tartıĢma konusu olmuĢtur. Cumhuriyet‘in ilk yıllarında, laik Kemalist 

seçkinler büyük, çok boyutlu bir yasama süreci baĢlatmıĢlardır. Siyasi alanın, anayasaya 

laiklik ilkesinin eklenmesi ve Ġslam halifeliğinin kaldırılmasıyla yeniden düzenlenmesinin 

ötesinde, bu sekülerleĢtirici mevzuat süreci, Ġsviçre modelinden esinlenilen yeni bir medeni 

kanunun getirilmesiyle de içtimai hayata hitap etmiĢtir. Ancak, Kemalist modernleĢme 

projesinin bir diğer önemli özelliği de reformların tamamen hayata geçirilmesidir. Resmen 

yasaklanmıĢ veya kaldırılmıĢ olmasına rağmen, tekke-zâviye ve dini eğitim kurumları gibi 

pek çok dini ve geleneksel kurum ve uygulama gayri resmi olarak sürdürülmüĢtür. Dini 

cemaatler ve tasavvufçular, bu pasif direniĢlerin merkezi haline gelmiĢtir. 

Dini kitlelerin rahatsızlığı, Türkiye Cumhuriyeti çok partili bir sisteme adapte edilmesi 

sürecinde Demokrat Parti (DP)'nin Cumhuriyet Halk Partisi (CHP)‘ ne karĢı kazandığı seçim 

zaferiyle tamamen açığa çıkmıĢtır. Bu durum, muhafazakarların CHP'ye karĢı halk tarafından 

desteklenmesinin baĢlangıç noktasıdır. Elbette daha sonra muhafazakâr kesim rahatsızlığı 

sebebiyle Necmettin Erbakan sayesinde muhafazakar siyasi örgüt olan (MG) Milli GörüĢ‘e 

yönlendirilmiĢtir. Daha sonra muhafazakar MG, kapitalist demokrasinin temel direklerini 

savunan Adalet ve Kalkınma Partisi (AKP)‘nin ideologları tarafından da adlandırıldığı gibi 

―muhafazakar demokrat‖ bir yapıyı doğurmuĢtur. 

MG‘den AKP‘ye dönüĢümün hikayesi muhafazakârların çabalarına ve yukarı yönlü 

seferberlik taleplerine karĢılık gelmektedir. Bu tür çabalar her zaman Kemalist seçkinlerden, 

bazen 28 ġubat Sürecinde olduğu gibi ―silahsız kuvvetler‖ tarafından muhafazakarlara karĢı 

―toplam savaĢ‖ anlamına gelen sert tepkiler almıĢtır. Bu nedenle, çalıĢmanın bu bölümünde 

28 ġubat Süreci‘nin Türkiye‘nin muhafazakârlarının dönüĢümündeki rolünü ortaya koymayı 
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amaçlanırken, ilk önce muhafazakârların yukarı yönlü seferberlik çabalarının bağlamını 

sağlamak için Erbakan‘ın hikayesinin kısa bir özeti ile baĢlanacaktır. 

Erbakan‘ın Türk kamu hayatındaki ilk ortaya çıkıĢı, Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği 

baĢkanlığı mücadelesiyle baĢlamıĢtır. Küçük ölçekli Anadolu giriĢimci üyeliği ile bu 

ekonomik sivil toplum kuruluĢu Erbakan‘ın politik kariyeri ve amaçları için iyi bir baĢlangıç 

noktasıdır. Küçük ölçekli Anadolu giriĢimcileri, Ġslami yaĢam tarzı ve Türkiye'nin yerleĢik 

kapitalistleri arasında kendilerine yer edinme arayıĢlarıyla, siyasi mücadelesinde Erbakan'ın 

temel müttefiki olmuĢtur. Hem küçük ölçekli Anadolu giriĢimcileri, Türkiye'nin yerleĢik 

kapitalistleri ve Erbakan‘ın siyasi mücadeleleri arasında bir yer arayıĢı arayıĢı, ġerif 

Mardin‘in bu tür çatıĢmaların Türkçe‘deki rolü konusundaki çarpıcı ve çığır açan makalesinde 

bir merkez-çevre çatıĢması olarak tanımladığı bir çeĢit bölünmeyi temsil etmektedir (Mardin, 

1974). Ancak, Erbakan‘ın olası siyasi rakibi Süleyman Demirel‘in önderlik ettiği zamanın 

hükümeti tartıĢmalı bir kararla Erbakan‘ın baĢkanlığını engellemiĢtir. Bu baĢarısızlığın 

ardından Erbakan‘ın siyasi hayatı, Konya‘daki bağımsız milletvekilliği adaylığıyla 

baĢlamıĢtır. Seçimden sonra, 1970‘te Ulusal Nizam Partisi‘ni kurmuĢtur. Bu parti, Necmettin 

Erbakan'ın mevcut partinin ardından ya mahkemenin kararıyla ya da askeri müdahaleyle 

feshedilmesiyle kurduğu bir dizi partiden sadece bir tanesidir. Örneğin, MNP, 1972‘de Milli 

Selamet Partisi (MSP)‘nde, 1983‘de Refah Partisi (RP)‘de, 1998‘de Fazilet Partisi‘nde, 

2001‘de ise Saadet Partisi‘nde baĢarılı olmuĢtur. 

RP, marjinal bir partinin sınırlarını aĢan ilk kiĢi olarak kendisini diğer Ulusal BakıĢ Açısı 

Partilerinden farklılaĢmıĢtır. RP, 1994 yerel seçimlerinde ve 1995 genel seçimlerinde halk 

oylarının yüzde 19 ila 21'ini almıĢtır. Ancak, RP‘nin seçim zaferinin öyküsü, aynı zamanda 

Türkiye‘nin son askeri müdahalesinin diğer adıyla 28 ġubat Sürecinin öyküsü olarak ortaya 

çıkmaktadır. 

BaĢlangıçta, 1980‘de askeri cunta tarafından MSP‘nin kapatılmasından sonra kurulan üçüncü 

MGP olan RP, sıradan bir MGP‘ydi. MG partileriyle ilgili yasaklarla ilgili halkın söylediğine 

göre, tek değiĢiklik etiketindeki harflerdir. Öte yandan, dıĢ faktörler RP için toplumun siyasi 

merkezine giderken daha faydalı olmuĢtur. Türkiye'de 1990'lı yıllardaki sosyal ve politik 

koĢullar, parti için paha biçilmez yapısal siyasi fırsatlar sunmuĢtur. RP bu siyasi fırsatlardan 

etkin biçimde faydalanmıĢtır ve sonuçta 1995 genel seçimlerinde oyların yüzde 21.4'ünü 

almıĢtır. Bu gibi pek çok fırsat arasında en önemlisi, 1980 sonrası dönemde devlet 
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mekanizmasının Ġslam'a karĢı hoĢgörülü tutumu, Özal döneminin dini açıdan muhafazakar ve 

ekonomik olarak liberal karakteri ve mevcut merkez-sağ partilerin zayıflamasıdır. 

Ġlk olarak, 1980 askeri darbesinden sonra cunta yönetimi, dinin araçsallaĢtırılmasını, zamanın 

solcu seferberliğine karĢı baĢlıca politikası olarak benimsemiĢtir. Cunta lideri ve daha sonra 

cumhurbaĢkanı Kenan Evren tarafından somutlaĢtırılan Ġslam'ın araçsallaĢtırılması, Ġslam'ı 

―radil solcu‖ seferberliğine karĢı bir engel olarak kullanmayı amaçlamıĢtır. Türk-Ġslam sentezi 

olarak da bilinen bu araçsallaĢtırmanın bir yansıması olarak, Evren, toplumda düzen ve 

yönetim konusundaki fikirlerini geliĢtirirken sık sık ―Kuran Ġslamı‖ olarak adlandırmıĢtır. 

ÇeĢitli konularda, doğum kontrolünden ―yükselen komünist tehdit‖ e kadar Ġslam, resmi 

ideolojiyi teĢvik etmek için bir propaganda aracı olarak kullanılmıĢtır (Yavuz 2003, s.70-71). 

Bununla birlikte, Evren‘in politikasının sonuçları beklediği gibi sonuç vermemiĢtir. Milli 

GörüĢ‘ün Ġslami seferberlik, Evren‘in ―aydınlanmıĢ‖ ve enstrümantal Ġslam‘ına üstün 

gelmiĢtir. Evren, Ġslam'ı toplumun çimentosu, birinin vicdanı ve içsel bir yol olarak 

tanımlamasına karĢın, politikaları muhafazakar oyuncuların etkisinde bir artıĢa ve Türk 

toplumunda Ġslam'ın alanının geniĢlemesine yol açmıĢtır. Örneğin, askeri cunta, ilk ve 

ortaokul müfredatlarına zorunlu din dersleri eklemiĢtir; bu, izleyen yıllarda çok tartıĢılan bir 

konu olarak karĢımıza çıkmaktadır. Muhafazakarların tercih ettiği dini liseler olan imam hatip 

okullarının sayısı aynı askeri idare tarafından sınırlandırılmıĢtır. Ancak bu politika sonucunda 

okul sayısı değiĢmese de, imam hatip okullarına kayıtlı toplam öğrenci sayısı artmıĢtır, çünkü 

yeni okullar mevcut okulların Ģubeleri olarak hayata geçirilmiĢtir (Özdalga 1999, s.424). 

Ġkincisi, Turgut Özal‘ın önce baĢbakanlık ve daha sonra cumhurbaĢkanı olarak siyasi kariyeri 

muhafazakar aktivizm için yeni fırsatlar sunmuĢtur. Özal yönetimi, muhafazakar oyuncuların 

sosyal ve politik hayata katılımını engelleyen engellerin kaldırılmasının bir örneği olarak 

görülebilir. Cumhuriyetin ilk yıllarından itibaren, Türk toplumunun laikleĢmesine bir tepki 

olarak muhafazakarlar kamusal alandan dıĢlanmaya baĢlamıĢtır. Bu kendi kendini empoze 

eden toplumdan dıĢlanma, onları Aktay'ın ―sembolik diasporalar‖ olarak adlandırdığı Ģeye 

yerleĢtirilmiĢtir (Aktay 2003, s.133-140). Yeni ortaya çıkan Anadolu orta sınıfı, sembolik 

diasporalardan geri dönüĢün en önemli göstergelerinden biridir. Özal‘ın liberal ekonomik 

politikaları sayesinde, küçük ve orta ölçekli Anadolu iĢletmeleri, iç ve dıĢ pazarlara daha da 

entegre edilmiĢtir. Sonuç olarak, bu yeni ortaya çıkan orta sınıfın değerleri geçmiĢe göre daha 

baskın hale gelmiĢtir. Daha sonra, kendisini tamamen Türkiye'nin mevcut kapitalistlerinden 

uzaklaĢtırarak, yeni ortaya çıkan orta sınıf 1990'da alternatif bir yapı olarak Müstakil Sanayici 
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ve ĠĢadamları Derneği (MÜSĠAD) çatısı altında örgütlenmiĢtir. Bu durum, RP'nin yükseliĢi ile 

Anadolu orta sınıfı arasındaki iliĢkiye dair içgörü sunabilir. 1970 ve 1979 yılları arasında 

kurulan üye firma sayısı 280 iken, 1980-1989 dönemi için aynı rakam 744‘e yükselmiĢtir 

(Buğra 1998, s.525). Ayrıca MÜSĠAD üyeliğinin çevre yapısı üye firmalarının coğrafi 

dağılımında görülebilir: Konya 488 ile ilk sırada, Ankara 175 üyeyle ikinci sırada yer alırken, 

Kayseri 114 üye ile beĢinci sırada yer almaktadır (Buğra 1998, s.530). Bu rakamlar, özellikle 

Türk Sanayicileri ve ĠĢadamları Derneği (TÜSĠAD) gibi diğer iĢ derneklerine kıyasla daha 

çarpıcı sonuçlar barındırmaktadır. TÜSĠAD'ın Konya'dan yalnızca 17 üyesi ve MÜSĠAD 

üyelerinin bolca bulunduğu Kayseri gibi diğer Anadolu Ģehirlerinden hiçbir üyesi 

bulunmamaktadır (Buğra 1998, s.527). 

Muhafazakar Anadolu orta sınıfının yükselen ekonomik görünürlüğü ve muhafazakar 

oyuncuların sosyal ve siyasal katılımının artması karĢılıklı bağımlı dinamiklerdir. Ayrı sosyal, 

ekonomik ve politik süreçler olmaktan ziyade, bu muhafazakar ilerlemeler, ortak bir sebepler 

dizisinden eĢzamanlı olarak ortaya çıkmıĢtır. 

1990'lı yıllarda devam eden siyasi yolsuzluk ve baĢarısız koalisyon hükümetleri RP'yi hüküm 

süren siyasi aktörlere karĢı umut verici ve denenmemiĢ bir alternatif haline getirmiĢtir. Sonuç 

olarak, parti 1994 yerel seçimlerinde oyların yüzde 19,7'sini almıĢtır. Üstelik muhafazakar bir 

parti için yüksek oy payının yanı sıra, Ġstanbul ve Ankara gibi büyük Ģehirlerde de baĢarısı 

beklenmedik bir Ģekilde karĢımıza çıkmaktadır. Ayrıca, belediyelerdeki baĢarılı yönetimi 

1995 seçimlerinde popülerliğini daha da artırmasına sebep olmuĢtur. Yavuz çalıĢmasında 

ayrıca, 1995‘teki seçim baĢarısında RP‘nin baĢarılı belediye idarelerinin rolünü vurgulamıĢtır: 

1995‘teki seçimlerde RP‘nin kazandığı zafer, Ġslam‘ın bir sonucu olarak görülmemesi 

gerekmektedir. Mart 1994'teki yerel seçimlerden beri, RP belediye baĢkanları önceki 

yönetimlerden daha iyi hizmetler sunmuĢtur ve kamu hizmetlerini iyileĢtirmek için çok 

çalıĢmıĢtır. Dahası, belediyelerinde yolsuzluk ve kayırmacılık azalmıĢtır. RP ayrıca sol ve sağ 

partilerden daha profesyonel davranmıĢtır (Yavuz 1997, s.72). 

Sonuç olarak, RP 1995 genel seçimlerinin ardından lider parti olmuĢtur. Partinin etkileyici 

baĢarısına rağmen, Türk siyasi ortamının genel Ģekli seçimlerden sonra belirsizliğini 

korumuĢtur. Laik devlet ve kamuoyu arasındaki genel tutum, Anavatan Partisi (ANAP) ile 

Doğru Yol Partisi (DYP) arasında sırasıyla yüzde 19,65 ve yüzde 19,18 ile ikinci ve üçüncü 

olmuĢtur. ANAP ile DYP arasında merkez sağ koalisyon hükümeti kurulmasını 

desteklemiĢtir. Ayrıca, Türk Silahlı Kuvvetleri'nin (TSK) bir ANAP-DYP koalisyonunu 



34 

 

desteklediğine ve ordunun RP'nin koalisyon ortağı olma ihtimalinin de mutlu olmayacağını 

gazeteler belirtmektedir. 

Bu nedenle, seçimden sonra ANAP ile DYP arasında bir koalisyon kurulması ĢaĢırtıcı 

değildir. Bununla birlikte, her iki taraf da iĢbirliği yapmak yerine birbirlerini ortadan 

kaldırmak için çabucak karar verdiler çünkü geleneksel olarak aynı muhafazakar seçim 

üssüne hitap etmekteydiler. Bu nedenle, tahmin edilebileceği üzere, koalisyon hükümeti 

sadece üç ay sonra dağılmıĢtır. Koalisyon ortaklarının rekabetinin yanı sıra, RP‘nin 

koalisyonun çözülmesindeki rolünden de bahsedilmelidir. Ġlk olarak, RP, hükümete güven 

oylamasını geçersiz kılan bir Anayasa Mahkemesi kararı için baĢvurmuĢtur ve olumlu sonuç 

almıĢtır. Parti daha sonra, DYP lideri Tansu Çiller için bir meclis soruĢturma komisyonu 

kurdurmuĢtur. Mesut Yılmaz, merkez sağ politikadaki rekabetini ortadan kaldırmak için 

soruĢturma komisyonundan yararlanmaya çalıĢmıĢtır. Ancak komisyona verdiği destek, 

halihazırda gergin olan koalisyonun son hamlesidir. ġaĢırtıcı olmayan bir Ģekilde, koalisyon 6 

Haziran 1996'da feshedilmiĢtir. 

Koalisyon hükümetinin dağılması sonucunda, Türkiye erken seçim öncesinde RP ile DYP 

arasında yeni bir koalisyon hükümeti tarafından yönetilmiĢtir. Yukarıda açıklanan merkez 

partilerinin zayıflaması, erken seçimdeki potansiyel performanslarının kötü olması sebebiyle 

ANAP ve DYP‘yi ikinci seçeneğe itmiĢtir. Dahası, RP, erken seçimler için DYP ile bir 

koalisyonu tercih etmiĢtir, çünkü bunu yaparak kendisi için kabul edilebilir ve ana akım bir 

siyasi aktör olarak bir meĢruiyet tabanı oluĢturması beklenmektedir (Gülalp 1999, s.36). Bu 

nedenle, 28 Haziran 1996'da kurulan koalisyon hükümeti (Refahyol), RP'ye meĢruiyet 

sağladığı ve Tansu Çiller'e ve partisine sırasıyla parlamento soruĢturması ve seçim 

yenilgisinden kaçınması için bir yol sunduğu için tatmin edici bir çözüm olmuĢtur. 

Erbakan ve partisinin kabul ettiği tavizler sayesinde, hükümetler arası iliĢkiler ve kendisini 

Türkiye'de laikliğin koruyucusu olarak gören ordu ile iliĢkiler hükümetin ilk aylarında 

göreceli olarak daha az sorunlu Ģekilde ilerlemiĢtir. Hükümete katılarak tanıma ve meĢruiyet 

kazanma arzusu, RP'nin ideolojik konumuna aracılık etmiĢtir. Bu durum, Refahyol'un 

koalisyon protokolü ile önceki ANAP-DYP hükümeti protokolü arasında ayrım yapmanın 

neredeyse imkansız olduğunu ortaya koymaktadır (Gülalp 1999, s.37).  

RP-DYP Koalisyon hükümetinin ilk günleri Ekim 1996'ya kadar nispeten sessiz Ģekilde 

ilerlemiĢtir. Ancak, yeni idari yılın baĢlamasıyla birlikte gerginlikler artmıĢtır. Geleneksel 
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olarak, bürokrasinin her bir birimi idari yılın ilk toplantısı için tören düzenlemektedir. 

Bürokrasinin ve devlet seçkinlerinin diğer üyeleri bu tören toplantılarına davet edilir ve ev 

sahibi kurumun baĢkanları, kurumlarının bürokrasinin diğer birimlerinden beklentilerini 

belirten bir konuĢma yaparlar. Bu tören toplantıları ve bunlar sırasında yapılan konuĢmalar, 

Kemalist kadroların bu toplantılara hükmettiği devletin resmi gündeminin ifadesidir. 1996-

1997 yılları için idari yılın baĢlangıcı, Ģekil ve biçim açısından eskisi gibi devam etmiĢtir. 

Ancak, konuĢmaların içeriği iki ana temanın egemen olduğu için önceki yıllardan oldukça 

farklıdır: (1) ―artan reaksiyon tehlikesi‖ ve (2) ―laik devleti korumanın gerekliliği‖dir. 

Temalar koalisyon hükümetine karĢı yaklaĢmakta olan kampanyanın erken uyarısını temsil 

etmektedir. Ana muhalefet partisi lideri Mesut Yılmaz ve genelkurmay baĢkanı, ―yükselen 

gerici tehlike‖ ve ―laik devleti korumanın gerekliliği‖nden söz ederek bahsedilen zeminin 

oluĢmasına katkıda bulunmuĢtur. Medya organları, Kemalistler tarafından verilen tepkiyle 

ilgili çok sayıda haber yaparak katkıda bulunmuĢtur. 

Bu yükselen gerici tehlikenin bir iĢareti olarak sunulan baĢlıca olaylar, üniversitelerde 

baĢörtüsü yasağı, Taksim Meydanı'nda bir caminin inĢası gibi laiklik tartıĢmalarında sık sık 

merkezde yer alan konulardır. Diğerleriyle karĢılaĢtırıldığında baĢörtüsü sorunu, insanların 

gündeminde gerçekten yeri olan tek konudur. Ġronik olarak, yasak Kenan Evren‘in 

muhafazakar taleplere tolerans gösterdiği yönetimi tarafından getirilmiĢtir. Öte yandan, 

Taksim Meydanı'ndaki cami konusu öncelikle medyanın bir ürünü olarak karĢımıza 

çıkmaktadır. O zamanlar Ġstanbul‘un muhafazakar belediye baĢkanı olan Recep Tayyip 

Erdoğan, 28 ġubat‘tan önce bunun için bir baĢlangıç planı hazırlayarak bu tür bir caminin inĢa 

edilmesini ve beklentilerini artırmayı hedeflemesine rağmen, projeyi hayata geçirememiĢtir. 

Ancak, konu medya tarafından gerçek bir tehdit olarak canlı tutulmuĢtur ve bir korku 

imparatorluğu aracı olarak kullanılmıĢtır. Son olarak, bir Hac ziyaretinin kara yolu ile 

yapılmasına iliĢkin taleplerin gerici bir tehlike olarak nasıl değerlendirilebileceğini anlamak 

gerçekten zordur. Kara yolu uzun zaman önce terk edilmiĢ bir uygulamadır ve yeniden açılma 

talepleri her zaman popülerdir. Buna rağmen, RP-DYP koalisyon hükümeti döneminde artan 

gerici tehlikenin bir iĢareti olarak sunulmuĢtur. 

RP'nin kendisi de, Erbakan‘ın Libya, Mısır, Malezya ve Endonezya gibi Ġslam ülkelerine 

yaptığı tartıĢmalı ziyaretler gibi birçok sansasyonel olayla medyayı besleyerek yükselen gerici 

bir tehlikenin üretilmesine katkıda bulunmuĢtur. Bu ülkelerin eski Türk baĢbakanlar 

tarafından da ziyaret edilmelerine rağmen (Howe 2000, s.70-71), RP personelinin 
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ziyaretlerinin zamanlaması, Ģekli ve sunumu, RP karĢıtı çevreler arasında büyük bir kızgınlığa 

neden olmuĢtur. O zaman Libya diktatörü Albay Kaddafi‘nin Erbakan‘a yönelik muamelesi 

Erbakan‘ın sempatizanlarının açıklamalarını daha da zorlaĢtırmıĢtır. Erbakan ile düzenlediği 

ortak basın toplantısında, Kaddafi, hem Türkiye'nin hem de Kürt sorunu ve ülkenin genel laik 

imajı açısından Türkiye devletini eleĢtirerek, modern Türkiye'nin iki ―dokunulmaz‖ konusuna 

dokunmuĢtur. 

RP'nin hayata geçirdiği politika ve eylemler arasında, Kürt Sorunu ve Sincan olayı için Ġslami 

bir çözüm önerisi Kemalistler için çok ileri gitmenin somut halidir. Türkleri ve Kürtleri bir 

araya getirmek için dinin sosyal bir yapıĢtırıcı olarak kullanılmasına iliĢkin öneriler 

Türkiye'de çok iyi bilinen bir siyasi pozisyon olmuĢtur. Bununla birlikte, bu sefer sorun 

önerinin muhafazakar bir lider olan Erbakan'dan gelmesidir. Ġkincisi, Sincan olayı, 

Kemalizm'in büyük hassasiyetlerine ayak uyduğundan, Kemalist kurum için kabul 

edilemezdir. RP Sincan Belediye BaĢkanı Bekir Yıldız'ın 1997 yılı Ocak ayının sonunda 

düzenlediği Kudüs Gecesi, laik ve muhafazakarlar arasındaki gerilimi artırmıĢtır. Ġran 

büyükelçisinin katılımı ve etkinlikte yaptığı konuĢmada Türkiye'nin ―ĠranlaĢması‖ndan 

bahsetmektedir. Kudüs ile DayanıĢma Derneği geçmiĢte birkaç kez benzer dayanıĢma geceleri 

düzenlemiĢ olmasına rağmen (Howe 2000, s.138), bu ―ĠranlaĢma‖ korkusundan dolayı rejim 

krizine neden olmuĢtur. 

Birkaç gün sonra, Sincan çevresindeki gerilim, Sincan'ın ana caddesindeki bir tank alayı ile 

bir darbe giriĢimine ulaĢmıĢtır. Tanklar, RP'ye karĢı bir uyarı veya darbenin erken bir iĢareti 

olarak kabul edilmiĢtir, çünkü yaĢamları boyunca en az bir askeri müdahale görmüĢ olan Türk 

halkı, sokaklardaki tankların anlamından oldukça emindir. Ancak TSK, alayın daha önce 

organize olmuĢ düzenli bir eğitim hareketi olduğunu açıklamıĢtır. 

Bu tür tartıĢmalar ve bunlara bağlı rejim krizleri, 1996‘nın son günlerinde ve 1997‘nin ilk 

günlerinde Türkiye‘nin siyasal yaĢamında yaygın bir olay haline gelmiĢtir. Olay, artan gerici 

bir tehlike iddiasını desteklemektedir çünkü naif insanların dini duygularının sömürülmesini 

vurgulayan söylemi beslemektedir.  

Polis tarafından seküler rejimi ihlal ettiği, büyük Ģehirlerin büyük camilerinde takipçileriyle 

buluĢtuğu, dini elbiselerle yasaları ihlal ettiği söylenen Sufi ġeyh Müslüm Gündüz ve genç 

üniversite öğrencisi, Fadime ġahin arasındaki olaydır. Kameralarla birlikte polisin Gündüz‘ün 

evine girdiğinde yarı çıplak olarak yakalanmıĢtır ve olay dramatize edilmiĢtir. Televizyon 
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kameralarının varlığı, polis baskınlarının zamanlaması hakkında sorular ortaya çıkmıĢtır. 

Önümüzdeki haftalarda ġahin, Gündüz'ün cinsel birliktelikler için dini duygularını 

sömürdüğünü iddia ederek birçok televizyon kanalına hikayesini anlatmıĢtır. Bu dönemde 

ġahin'in Ģöhreti, ―siyaset, Tasavvuf düzeni ve cinsiyet‖ hakkında anlattığı hikayenin 

karmaĢıklığı ile birlikte artmıĢtır. Dramada yeni bir figür olan eski sevgilisi-Ģeyh Ali 

Kalkancı, daha sonra ġahin'in rolünü alarak Gündüz'den baĢrolü almıĢtır. Olay, Kalkancı‘nın 

eski karısı Emire Kalkancı‘nın ġahin‘in iddialarını desteklemek için sahneye çıkmasıyla 

gerçek bir opera haline gelmiĢtir. 

ġahin ve Emire Kalkancı'nın iddialarının tamamı mahkemeye getirilmiĢtir ve birkaç dava 

açılmıĢtır. Ancak, Gündüz ve Ali Kalkancı sırasıyla laik giyim düzenlemeleri ve sahtekarlığı 

ihlal ettiği için hapis cezasına çarptırılmıĢ olmasına rağmen iddialarının hiçbir zaman 

kanıtlanmadığını belirtmekte fayda bulunmaktadır. Ek olarak, davaların sonuçları medyada 

yayınlanmamıĢtır. 

Fadime ġahin olayı gibi medya manipülasyonları yoluyla gerekli Ģartları sağladıktan sonra, 

zemin daha sert eylemlere uygun hale gelmiĢtir. Ordunun ilk hareketi, 28 ġubat'ta yapılan 

Ulusal Güvenlik Konseyi toplantısından sonra düzenlenen basın açıklamasıyla gelmiĢtir. Bu 

tür toplantılar ve onlardan sonra basın bültenlerinin verilmesi, konsey için standart 

prosedürdür. Ancak bu toplantı ve basın açıklaması benzersizdi, çünkü medya bir haftadan 

daha uzun bir süre önce medyayı toplantıyı ordunun hükümeti hesap vermeye çağırması için 

bir fırsat olarak tanımlamaya baĢlamıĢtır. Ayrıca, medya sayesinde gittikçe tırmanan 

―yükselen gerici tehlikeye‖ karĢı sert tedbirler almak konusunda isteksiz kalması durumunda 

hükümeti ―yaptırımlarla‖ tehdit etmiĢtir. 

TSK, önerileriyle, hükümetin artan gerici tehlikeye karĢı özel önlemler almasını istemiĢtir. 

Ancak Erbakan, çabalarına rağmen ordunun talimatlarını izlemeye istekli değildir ve orduyla 

doğrudan bir çatıĢmaya girmekten kaçınan politikaya istekli davranmıĢtır. Bu nedenle, hiçbir 

sorun olmadığını iddia etmeyi seçmiĢtir. Ordu, kamu ve hükümet arasında bir çatıĢma 

olmadığına dair güvence vermeye çalıĢmıĢtır. Laik tartıĢmaları kullanarak medyayı ülke için 

yapay bir gündem oluĢturmakla suçlamıĢtır. Laiklik meseleleri Mart ve Nisan aylarında 

gerçekleĢecek olan iki MGK toplantısında masada olmamakla birlikte, ordu gün geçtikçe 

gerginliği artırmıĢtır ve sivil toplumu yanında görmek istediğini belirtmiĢtir. Bu, ordu 

tarafından benimsenen bir stratejidir, çünkü amaçlarının iktidarı ele geçirmek değil, 



38 

 

politikacıların ve özellikle hükümet üyelerinin MGK kararlarını takip etmelerini sağlamak 

konusunda ısrar etmeleridir (Howe 2000, s.140). 

28 ġubat askeri müdahalesinin markası, sivil toplum aracılığıyla gerçekleĢtirilmesidir. 

Hükümeti, 1960 ve 1980 darbelerinde olduğu gibi doğrudan bir müdahale ile devirmek ve 

siyasal topluma müdahale etmek yerine, bu kez ordunun sivil toplum veya sivil organlar, 

bürokrasiden oluĢan ―Silahsız Kuvvetler‖ aracılığıyla hayata geçirmesidir. Bunlar; Atatürkçü 

DüĢünce Derneği (ADD) ve ÇağdaĢ YaĢamı Destekleme Derneği (ÇYDD) gibi sivil toplum 

örgütleri doğrudan askeriyenin müdahale etmesi için çalıĢmıĢ ve bu kadar ileri gitmiĢtir. 

Kemalist sivil toplum örgütlerinin devam eden hegemonik projesine ek olarak, kitlelerin 

müdahale sürecine desteğini güvence altına almak için bazı özel durumlar manipüle 

edilmiĢtir. Bu bakımdan Susurluk skandalı özel bir konudur. 3 Kasım 1996'da, Susurluk 

kasabası yakınlarında meydana gelen bir trafik kazası olduğu bildirilmiĢtir. Kazanın 

kendisinden ziyade katılanların kimlikleri ve aralarındaki karmaĢık iliĢkiler haberi ilginç 

kılmaktadır. Arabada (1) kıdemli bir polis memuru olan Hüseyin Kocadağ, (2) kaçak bir eroin 

kaçakçısı, birkaç insanı öldürmekle suçlanan ve Ġnterpol tarafından aranan Abdullah Çatlı, (3) 

eski güzellik kraliçesi ve Çatlı‘nın kız arkadaĢı Gonca Us ve son olarak (4) PKK karĢıtı bir 

Kürt aĢireti lideri ġanlıurfa DYP milletvekili Sedat Edip Bucak bulunmaktadır. Olaydan 

saatler sonra insanlar bu kiĢiler arasındaki iliĢkilerin nedenini sorgulamaya baĢladılar. Mafya, 

politika ve devlet arasındaki Ģüpheli iliĢkiler, trafik kazasıyla belirginleĢmiĢtir. Ġlerleyen 

günlerde insanlar, evlerinde ıĢıkları her saat 21:00'de kapatıp açtıkları Ģüpheli iliĢkilere karĢı 

bir protesto gösterisi yapmaya baĢlamıĢtır. Protestonun sloganı ―Sonsuz Aydınlanma Ġçin Bir 

Dakika Karanlık‖tır. Bu protestolar medyadan büyük destek alarak Kemalist STK'lar 

tarafından düzenlenmiĢtir. 

Ġlk bakıĢta, Susurluk olayının RP için çok fazla sorun yaratmayacağı öngörülmüĢtür çünkü 

parti devlet mekanizmasının baĢından beri dıĢarda kalmıĢtır. Bununla birlikte, partinin 

meĢruiyeti hem RP temsilcilerinin olayla ilgili açıklamaları hem de medya manipülasyonu 

yoluyla tehlikeye atılmıĢtır. O zamanki adalet bakanı RP üyesi ġevket Kazan, partinin 

koalisyon ortağını korumak için insanların olay ve taleplerini dile getirme Ģekilleri hakkında 

daha fazla bilgi alma taleplerini reddetmiĢtir. Protestocular hakkında konuĢurken, Türkiye‘nin 

Alevi toplumu hakkında popüler bir Ģehir efsanesine gönderme yapan bir metafor kullanımı, 

aniden RP'yi olayın yaygın toplumsal tepkisinin merkezine yerleĢtiren gerçek bir skandal 

olmuĢtur. RP, Susurluk olayının ortaya çıkardığı yolsuzlukla mücadele yolunda bir engel 
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olarak görülmeye baĢlanmıĢtır ve bu nedenle insanlar hükümetin istifasını istemiĢtir. Elbette, 

medyanın bu hoĢnutsuzluğun RP'ye kanalize edilmesine katkısını küçümsememek 

gerekmektedir (Finkel 2000, s.163). 

Kamuoyunun Susurluk olayıyla ilgili duyarlılığı, Türkiye'nin gündeminin sık sık değiĢtiği için 

sadece birkaç ay sürmüĢtür. Ancak, olay RP için bir sorun olmaya devam etmiĢtir. MGK‘nın 

kritik Mayıs toplantısından sonra, ikinci bir protesto mitingi baĢlamıĢtır. Bu kez insanlar, aynı 

içselleĢtirilmiĢ protesto yöntemini kullanarak, artan reaksiyon tehlikesine karĢı ıĢıkları açıp 

kapatmaya devam etmiĢtir. Öte yandan, Kemalist STK'lar Susurluk olayının 

manipülasyonunda aktif bir oyuncu olmuĢtur. Örneğin, bölgesel bir toplantıdan sonra, 

ADD'nin Isparta Ģubesi sözcüsü, ―IĢığımız çeteler, gericiler ve baĢörtüyü siyasi bir sembol 

olarak kullananlar üzerinde parlayacak‖ diyerek konuĢmuĢtur (Erdoğan 2000, s.253).  

Aynı zamanda, hükümete karĢı yeni bir sivil toplum ittifakı kurulmuĢtur. Bu yeni ittifak 

Ģunları içermektedir: (1) Kamu ĠĢçileri Sendikaları Konfederasyonu (KESK), (2) Türkiye 

Esnaf ve Zanaatkarlar Konfederasyonu (TESK), (3) Türkiye Sendikalar Konfederasyonu, (4) 

DĠSK Devrimci Sendikalar Konfederasyonu (TÜRK-Ġġ) ve (5) Türkiye Odalar ve Borsalar 

Birliği (TOBB)‘dir. Bu nedenle, katılımcı derneklerin özellikleri nedeniyle, bu yeni sivil 

toplum ittifakı Kemalist STK'lardan daha temsili yüksek ve ciddi bir yapı olmuĢtur. Ġttifak, 

muhalefet partilerinin parlamentoda önerdiği baĢarısız kınama hareketinden birkaç gün sonra 

4 Mayıs 1997'de hükümetin istifasını talep eden bir bildiriyle ortaya çıkmıĢtır. 

Ġlerleyen günlerde ittifak, TÜSĠAD‘ın katılımıyla daha da güçlenmiĢtir. Örneğin, müdahale 

sürecine kadar, TÜSĠAD liberal piyasa ekonomisini destekleyen bunun yanında politik ve 

ekonomik olarak liberal bir organizasyon olmuĢtur. Liberal dönemde örgüt, ülkenin 

demokratikleĢmesi ve sivil-asker iliĢkilerinin daha demokratik bir iliĢki için yeniden 

düzenlenmesi hakkında çeĢitli raporlara sponsor olmuĢtur. TÜSĠAD‘ın iliĢkilerinin seyrine 

bakıldığında, ÇYDD ve ADD, Kemalizm'in hegemonik kapasitesini anlamada da yardımcı 

olmaktadır. 28 ġubat Sürecinden önce, TÜSĠAD'dan ÇYDD'ye maddi desteği bile içeren iyi 

bir iliĢkiye sahip olmuĢtur. ADD, ÇYDD'nin TÜSĠAD'dan aldığı desteği tamamen Kemalist 

olmakla suçladığı için daima eleĢtirmiĢtir (Erdoğan 2000, s.279). Bununla birlikte, 28 ġubat 

Süreci'nde bir kriz anı yaĢandığında, tüm taraflar geçmiĢteki eleĢtirilerini ve çatıĢmalarını 

unutmuĢ gibidirler. 
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Koalisyon hükümetinin mobilize edilmiĢ bir sivil topluma, devam eden medya kampanyasına 

ve diğer tüm devlet kurumlarının aktif muhalefetine direnmesi artık mümkün değildir. Bu 

nedenle, baĢbakan beklenen hamleyi yapmıĢtır ve 17 Haziran 1997'de istifa etmiĢtir. 

BaĢlangıçta, koalisyon partileri istifayı Erbakan ve Çiller arasında baĢbakanlık ofisinde bir 

değiĢiklik öngören koalisyon protokolünün bir gereği olarak sunmaya çalıĢmıĢtır. Ancak bu 

manevra koalisyonu koruyamamıĢtır, çünkü CumhurbaĢkanı Süleyman Demirel Çiller'i 

baĢbakan olarak atamamıĢtır. Bununla birlikte, emsal ve yerleĢik uygulamalara göre, iki parti 

koalisyonunun mecliste hâlâ çoğunluktayken Çiller'i yeni baĢbakan olarak ataması ve 

Çiller‘in de RP‘den sonra ikinci büyük grubun lideri olması bekleniyordu. Buna ek olarak, RP 

ve DYP‘den milletvekilleri, Çiller‘in önderliğinde iki taraf arasında yeni bir koalisyon 

kurulması için güven oylaması istemiĢtir. 

Tüm bu geliĢmelere ve koalisyonun çoğuna rağmen, CumhurbaĢkanı Demirel Mesut Yılmaz'ı 

yeni baĢbakan olarak atamıĢtır. Bu arada, eski bir DYP milletvekili olan Hüsamettin 

Cindoruk'un öncülüğünde Demokrat Türkiye Partisi kuruldu ve bir çok DYP milletvekili 

birden kendi partisinden istifa etti ve Cindoruk‘un yeni partisine katıldı. DYP 

milletvekillerinin istifası Yılmaz'ın baĢbakan olarak atanmasından önce baĢlamıĢ olmasına 

rağmen, RP-DYP koalisyonunun mecliste çoğunluğunu yitirmesinin sonucu olarak DYP'den 

büyük istifa dalgası Yılmaz'ın atanmasından hemen sonra gerçekleĢmiĢtir. BaĢbakan 

Yılmaz‘ın bir azınlık hükümeti kurması ve güven oylaması ancak Cumhuriyet Halk 

Partisi‘nin desteğiyle güvence altına alınabilmesi, yeni hükümetin yapay ve olağanüstü 

karakterini açıkça ortaya koymuĢtur. 

RP-DYP hükümetinin istifası ve Mesut Yılmaz önderliğinde yeni bir hükümet kurulması, 

sürecin sonu değil, yeni bir sürecin baĢlangıcıdır. ―Ġslam'ı kamusal alandan temizleme‖ 

sürecinin baĢlangıcıdır (Yavuz 2004, s.21-42). Sürecin amacı, Genelkurmay BaĢkanı Hüseyin 

Kıvrıkoğlu'nun 2001‘in ilk günlerinde yaptığı bir resepsiyonda, bütün muhafazakar kamu 

çalıĢanlarını bin yıl boyunca susturmaktır (Koru, 2001). 19 Ocak 1998'de RP'nin yasağı bile 

sürecin sonu geldiğini göstermemiĢtir. 

Daha önce belirtildiği gibi, tarihi bloğun temel amacı, muhafazakar halkın 1980'lerde ve 

1990'larda büyük ölçüde yararına kullandığı siyasi yapıları ortadan kaldırmaktır. Süreç 

boyunca, muhafazakârların sürekli yükseliĢi, eğitim, ekonomi, bürokrasi ve yasal uygulama 

alanlarında durdurulamamıĢtır fakat yavaĢlatılmıĢtır. 
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Ġlk olarak, eğitim alanında, muhafazakarların eğitim yardımı ile yukarı doğru harekete 

geçirilmesi kesilmiĢtir. Birçok önlem arasında, yüksek düzeydeki imam hatip liselerinin 

kapatılmasından bahsedilmektedir, çünkü bu okullar, Milli Eğitim Bakanlığı tarafından karar 

verilen genel müfredatın yanı sıra din eğitimi verdikleri için muhafazakar ailelerin ilk 

tercihidir. Diğer Türk öğrenciler gibi pozitif bilimlerde eğitim almıĢ olan bu okulların 

mezunları, diğer Türk öğrencilerle eĢit Ģartlarda üniversiteye girebilmiĢlerdir. Bu süreçte, 

ulusal eğitim hukukunda yasal bir düzenleme ile ülkedeki temel zorunlu eğitim beĢ yıldan 

sekiz yıla çıkarılmıĢtır. Bu yasal düzenleme ile, ilköğretim süresi sekiz yıl olmuĢtur, bu da 

imamhatip okulları dahil tüm liselerin ortaokul seviyelerinin kapatılması anlamına 

gelmektedir. Ayrıca, üniversiteye giriĢ sınavlarında imam hatip okullarının mezunlarına daha 

düĢük bir katsayı uygulanmasıyla, üniversiteye giriĢ için eĢit fırsat da ortadan kaldırılmıĢtır. 

Ancak, eğitim alanındaki muhafazakarların çilesi burada bitmedi, çünkü üniversitelerdeki 

baĢörtüsü yasağı muhafazakarlar için baĢka bir engel oluĢturmaktadır. MGK‘nın hükümete 

tekliflerinde belirtildiği gibi, süreç boyunca muhafazakarlar tarafından kurulan, iĢletilen ve 

tercih edilen özel eğitim kurumlarına baskı uygulandığı da belirtilmelidir. 

Ekonomi, muhafazakarlara karĢı güçlü bir mücadelenin yapıldığı bir baĢka alandır. Müdahale 

sürecinde yapılan askeri brifinglerde YeĢil Sermaye, laik cumhuriyetin temel rakiplerinden 

biri olarak görülmüĢtür. Bunu mümkün kılan sosyolojik ve ekonomik dinamikleri göz ardı 

ederek YeĢil Sermaye, popüler tartıĢmanın merkezinde yer almıĢtır. 

Üçüncüsü, eğitim alanıyla ilgili olarak, muhafazakârların, özellikle devlet sektöründe, iĢ 

piyasasında prestijli pozisyonlarda kalma Ģansları, 1980'lerde ve 1990'larda modern eğitim 

araçları yoluyla modern ulus devletten yararlanma Ģansı buldukları için artmıĢtır. Bu imam-

hatip okulları tarafından gerçekleĢtirilmiĢtir. Bu artan personel kadrosunu durdurmak, 

ordunun devletin laik karakterine karĢı ideolojik kadro olarak gördüğü ve kendi Müslüman 

personelini ortaya çıkardığı ettiği için, sürecin temel hedeflerinden biridir. MGK'nın 

hükümete önerisinde belirtildiği gibi, belediyeler dahil olmak üzere devletle ilgili diğer tüm 

sektörlerin muhafazakarlara karĢı aynı politikayı benimsemeleri beklenmektedir.  

1.3.2. Kasım 2000 ve ġubat 2001 ikiz krizleri 

Türkiye Cumhuriyeti ekonomisini bütünleĢtirmeye ve finansal piyasalarını 1980'lerde dünya 

ile serbest ticaret yapmaya baĢlamıĢtır. 1980‘lerden önce, genel özellikleri yüksek enflasyon, 

faiz ve kurlardır; ağır vergi yükleri, istikrarsız likidite miktarıdır. Bunların yanında Türkiye 
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ekonomik ve finansal alanda yabancıların sınırlı giriĢidir. Öncelikli olarak geniĢleyici mali ve 

para politikalarının neden olduğu görece yetersiz faiz oranları ve yüksek enflasyon, negatif 

reel faiz oranlarına neden olmuĢ ve hanehalkının tasarruflarını resmi bankacılık sektörüne 

yatırmasını engellemiĢtir. Böylece, bankacılık sektöründeki bu düĢük tasarruf düzeyi ve 

yüksek devlet borç piyasası, Türkiye ekonomisini olumsuz yönde etkileyen kredi açığını telafi 

etmek için dıĢ kredilere bağımlılığı kolaylaĢtırmıĢtır. Bu nedenle, kapsamlı ve geniĢ kapsamlı 

bir yapısal reform programının yapılması açıkça görülmüĢtür (Günçavdı ve Küçükçifçi, 

2005). Bu nedenle, yapısal değiĢiklikler yapmak, enflasyonu ve faiz oranlarını düĢürmek, 

ekonomik büyümeyi ve finansal istikrarı güvence altına almak için IMF'nin desteğiyle 

hükümet tarafından bir program baĢlatılmıĢtır. Ancak, program baĢarısız olmuĢtur. Kasım 

2000 ve ġubat 2001 mali krizlerine neden olmuĢtur. Ekonomi ve reel sektör olumsuz yönde 

etkilenmiĢtir.  

Türkiye Cumhuriyeti, finansal piyasalarda ekonomik büyümeyi ve finansal verimliliği 

sağlamak için yaklaĢık yirmi yıldır ekonomik ve finansal bir yeniden yapılanma süreci 

yaĢayan geliĢmekte olan bir ülkedir. Bununla birlikte, bu süreç ardıĢık krizlerle yarıda 

kalmıĢtır. Bunlardan ilki, 1994 yılında gelecek olanların öncüsü olan bankacılık krizidir. 

Türkiye, IMF destekli bir enflasyonla mücadele dönemini takip ediyor olmasına rağmen, biri 

Kasım 2000'de diğeri ġubat 2001'de iki önemli kriz yaĢanmıĢtır. Bu krizler sonucunda 

ekonomi sert Ģekilde çökmüĢtür, para, sermaye ve borsalar zayıflamıĢtır (Yörük vd., 2006; 

Bahmani-Oskoee ve Karacal, 2006). 2000'li yıllardan önce, Türkiye'nin ekonomik ve finansal 

yapısı az geliĢmiĢ veya zayıftır. 2000'li yıllardan önceki dönemi tanımlamak gerekirse; 

yüksek düzenleme, kısıtlı faiz oranları, kontrollü döviz iĢlemleri, sınırlı yabancı varlık tutma, 

düĢük rekabet yoğunluğu, yabancı giriĢ engelleri ve yetersiz likidite, kronik enflasyon ve 

ödemeler dengesi açığıdır. Böylece, hassas ekonomik durumun yönetimi için Sermaye 

Piyasası Kurulu ve Ġstanbul Menkul Kıymetler Borsası kurulmuĢtur (Günay ve TektaĢ, 2006; 

ġengönül ve Thorbecke, 2005; Alper vd., 2001; Günçavdı ve Küçükçifçi, 2005). 

Türkiye ekonomisi, 1990'lı yıllardan bu yana, özellikle de döviz kuruna dayalı enflasyonla 

mücadele programının iki ardıĢık ekonomik krizle bozulduğu 2000'lerin baĢında, ekonomik 

sıkıntılar yaĢamıĢtır. Krizler, aĢırı değerlenmiĢ bir iç para birimi, tutarsız ticaret açığı ve 

büyük sermaye çıkıĢları ile ortaya çıkmıĢ ve ülkeyi tarihinin en yoğun ekonomik krizlerine 

maruz bırakmıĢtır. Mali sektör, zayıf yapısı nedeniyle krizlerin ve sermaye çıkıĢının 

önlenmesi için yeterli fon sağlamayan ve yetersiz düzenleme önlemleri nedeniyle bu etkili 
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krizler için temel faktör olarak düĢünülebilir. Ancak hükümet, 1999'da mali reformlar 

baĢlatmayı, enflasyonu düĢürmeyi hedefleyen ulusal programlarla ulusal tasarruflara öncülük 

etmek ve daha fazla üretim ve ekonomik büyüme sağlamak amacıyla finansal bir yapı 

oluĢturmuĢtur. Bununla birlikte, elde edilen sonuçlar ekonomik krizler, çıktıdaki düĢüĢ ve tüm 

ekonomiye olumsuz yansımalar olmuĢtur (Günçavdı ve Küçükçifçi, 2005). 1999 yılının 

sonuna kadar, IMF ile üç yıllık bir anlaĢmayla desteklenen bir döviz kuruna bağlı enflasyonda 

düĢüĢ programı baĢlatılmıĢtır. Merkez Bankası (TCMB) uygulamaları tarafından da 

desteklenecek olan programın yürütücüsü olarak sıkı maliye ve para politikaları, yapısal bir 

reform ve sağlam bir döviz kuru taahhüdü öngörülmüĢtür. Ancak, programın baĢlamasından 

yalnızca 11 ay sonra, ciddi bir likidite sıkıntısı ile baĢarısız olunmuĢtur. KargaĢayla mücadele 

edemeyen program, ġubat 2001'de iç borç piyasası tamamen baĢarısız olduğu için terk 

edilmiĢtir. SabitlenmiĢ döviz kuru dalgalı kura bırakılmıĢtır ve son olarak IMF ile 181 milyar 

dolar tutarında yeni bir anlaĢma yapılmıĢtır. IMF krediyi bir Ģartla salıvermiĢtir: Türkiye hem 

kamu hem de özel sektöre iyi yönetiĢim sağlayacaktır. Kur temelli enflasyon yöntemi 

enflasyonun düĢürülmesinde ve nominal faiz oranlarının düĢürülmesinde baĢlangıçta baĢarılı 

olmasına rağmen sonrasında  baĢarılı olmamıĢtır. Birinci sebebi, ticaret açığı önemlidir ve 

ikincisi, aĢırı değerlenmiĢ yerel para birimi nedeniyle uluslararası finansal arbitraj kapsamlı 

bir Ģekilde uygulanmıĢtır. Bunlara ek olarak, bankacılık sektörünün yapısal zayıflıkları, döviz 

uyumsuzlukları durumu yoğunlaĢtırmıĢtır. Son olarak, artan cari iĢlemler açığı ve hükümetin 

özelleĢtirme faaliyetlerinin yetersizliği, yatırımcıların para birimini korumaya duyduğu 

güvensizliğe yol açmaktadır (Ekinci ve Ertürk, 2007; Ertürk, 2003). 

1999 programı tüm ekonomi için çare olacak Ģekilde tasarlanmıĢtır, ancak yeterli yapısal 

uygulamalar ve istikrarlı uygulama gerçekleĢmemiĢtir. Her Ģeyden önce, finansal reformlar, 

Ģirketlerin finansal uygulamalarındaki önemli bir değiĢiklikle uygulanmamıĢtır ve ucuz 

yatırım maliyetine de neden olmuĢtur. Finansal iĢlemler temel olarak sıradan finansal 

faaliyetlerden vazgeçerek, asimetrik bilgi ve uygun kurumların eksikliğinden kaynaklanan 

getirilerdeki tutarsızlıktan ve iç reel sektör yatırımları için kredi kısıtlamalarına yol açarak iç 

borç piyasasına odaklanmıĢtır. Bu, kriz öncesi dönemde finansal sektörün, özellikle 

bankacılık sektörünün, ekonomiye söz konusu dönemde ihtiyaç duyduğu finansal gücü 

sağlamadaki önemini yitirdiği anlamına gelmektedir. Ayrıca, finansal sektör, ekonomideki 

değiĢen rolü ile kamu sektörünün finansal gereksinimlerini karĢılamaya yönlendirilmiĢ, devlet 

borçlanma araçları finansal piyasalara hükmetmiĢ ve finansal piyasadaki temel çıktı artıĢını 

yaratmıĢtır (Günçavdı ve Küçükçifçi, 2005). 
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Aralık 1999'da IMF ile üç yıllık bir bekleme anlaĢmasının sona ermesinin ardından Türkiye, 

Ocak 2000'in baĢında enflasyonu % 25'e ve 2002 yılında tekli rakamlara düĢürmeyi 

hedefleyen yeni bir uygulamaya baĢlamıĢtır. Bununla birlikte, program, ani bir sermaye 

çıkıĢından kaynaklanan likidite krizinden kaynaklanan ve Kasım 2000'de çöken ekonomik 

düzeni dengelemek ve arttırmak için tasarlanmıĢtır. Ekonomik göstergelerdeki yavaĢlama, 

2000 yılının ikinci yarısında, sermaye giriĢinin azaltılmaya baĢlaması, kısa vadeli banka 

kredilerinin azalması, faiz oranlarının artmaya meyilli olması ve yıkıcı krizin ekonomiyi 

tehdit etme aĢamasına gelmesiyle hissedilmiĢtir. Söz konusu dönemde sahip olduğu düĢük 

döviz rezervleriyle krizi engellemeyi baĢaramamamıĢtır. Ayrıca, bankacılık sektörünün 

kırılgan yapısı ve bağlı kuruluĢlara aĢırı borçlanma, siyasi istikrarsızlık, hızla değiĢen 

hükümetler ve 1999 depremi olumsuz etkilemiĢtir. Buna ek olarak, uygulanan program olası 

ekonomik riskleri ve zayıf finansal sistemi öngörememiĢtir. Ekonomik riskler Ģunlardır; döviz 

kıtlığı, dövizin değer kazanması, cari iĢlemler açığının geniĢletilmesi ve krizi tetikleyecek 

yerel para biriminin potansiyel bir devalüasyonudur. Bu nedenle, 2000 yılı sonunda beklenen 

sonuçların, yerel para biriminde devalüasyon, sermaye giriĢindeki düĢüĢ ve sermaye 

çıkıĢındaki artıĢ, ekonomik faaliyetlerin azaltılması, eskiden çok takdir edilen yerel para 

birimlerinden kaynaklanan ticaret açığının sonucu olarak döviz kurundaki artıĢ olarak ortaya 

çıkmıĢtır. Kriz, yaz sonunda elde edilen turizm gelirleri sayesinde yıl sonunda baĢlamıĢtır, 

ancak Merkez Bankası'nın 25 milyar dolarlık döviz rezervi ve 7,5 dolarlık ek rezervi krizleri 

önlemek için çok az kalmıĢtır. Ancak, vurgulanması gereken baĢka bir faktör var ki Merkez 

Bankası'nın geç müdahalesidir. Bankacılık sektöründe aĢırı risk ve kırılganlık 

belirginleĢmiĢtir. Ancak, Merkez Bankası IMF ile yapılan anlaĢmaya bağlı olarak, Türk para 

birimi ve varlık fiyatlarının değerini korumak için bu hassas dönemde para ve sermaye 

piyasalarına müdahale etmek için harekete geçmemiĢtir. 

Bu nedenle, sistem yalnızca yabancı sermaye giriĢine dayalı olarak ayakta kalmaktadır ve 

yeterince yabancı sermaye gelmemiĢtir ve borç piyasası düĢük likidite ile çok sığ olduğu 

zaman, sistem baĢarısız olmuĢtur. Sonunda, Kasım 2001'de bankalar arası gecelik faiz 

oranları, bankacılık sektöründe likidite krizinin ardından %2000'e yükselmiĢtir. Önümüzdeki 

panik döneminde insanlar, Türk para birimini yabancı para birimleri ile takas etme 

eğilimindeydiler ve döviz tokası, ancak daha önce enstrümana karĢı çıkan IMF'nin mali 

desteğiyle geri çekilebilmiĢtir (Ekinci ve Ertürk, 2007; Ertürk: 2003, Günay; TektaĢ, 2006; 

Özkan, 2005; Çapoğlu, 2004). 
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Programın baĢında net uluslararası rezervler artmaya baĢlamıĢ, ancak ġubat 2001 itibariyle 

TCMB'nin 25 milyar dolarlık rezervi yetersiz kalmıĢtır. Bununla birlikte, ekonomik ve ticari 

koĢullarla uyumsuzluk, döviz kuru düzenlemesinin baĢarısız olmasının yanı sıra enflasyonu 

ve faiz oranlarını da kötüleĢtirmiĢtir. Ekonominin büyüme hızı 1995‘te 8.0‘den, 1996‘da 

7.1‘den, 1997‘de 8.3, 1998‘de 3.9, 1999‘da – 6.1‘den 2000‘de – 6.3‘e düĢmüĢtür. Kapasite 

kullanım oranı ise 1995‘te 78,8, 1996‘da 78,0, 1997‘de 79,3, 1999‘da 76,6, 1999‘da 72,2 ve 

2000‘de 76,6 olarak gerçekleĢmiĢtir. 1999 programında öngörülen enflasyon % 25 oranının 

oldukça üzerinde olan %38.9 seviyesine ulaĢmıĢtır (Keyder, 2001). 2000 yılının Kasım 

ayındaki likidite krizinin IMF desteğiyle ekonomi için çok daha tehlikeli bir hale gelmesine 

rağmen, bankacılık sistemini kötüleĢtirmiĢtir.  Bununla birlikte, ġubat 2001‘deki geniĢ 

kapsamlı krizi tetikleyen bir baĢka sebep daha vardır. Banka ile devlet bakanı arasında 

bankaların düzenlenmesi konusunda kamuoyu açgözlülüğü ortaya çıktığında, finansal 

piyasalardaki ani bir panik yatırımcıları döviz tutmaya zorlamıĢtır ve Türk Lirası aniden diğer 

para birimleri karĢısında değerinin yarısı birden kaybetmiĢtir. Çok fazla sayıda sanayi Ģirketi 

iflas etmiĢtir ve önemli sayıda beyaz ve mavi yakalı iĢçi iĢsiz kalmıĢtır. ĠĢsizlik oranı günden 

güne artmıĢtır ve kiĢi baĢına düĢen GSMH bir gecede % 50 azalmıĢtır. Kasım 2000 ve ġubat 

2001 mali krizleri Türkiye ekonomisini derinden etkilemiĢtir. Finans sektörü çökmüĢtür ve 

reel sektördeki iĢletmeler üretimlerini düĢürmek zorunda kalmıĢlardır. Faiz oranları artmıĢtır, 

Türk para birimi yarı yarıya devalüe edilmiĢtir, birçok iĢçi iĢsiz kalmıĢtır ve çok sayıda firma 

kapanmıĢtır. 20 banka Tasarruf Mevduatı Sigorta Fonuna (TMSF)‘ye devredilmiĢ, finansal 

sektörün düzenlenmesi, izlenmesi ve rehabilitasyonu amacıyla Bankacılık Düzenleme ve 

Denetleme Kurumu (BDDK) kurulmuĢtur. Ayrıca, krizlerin finansal sektördeki etkisi yalnızca 

ekonomiye 50 milyar dolar olmuĢtur (Ertürk, 2003; Özkan, 2005; Yıldırım, 2002; Günay ve 

TektaĢ, 2006; Alper vd., 2001). 

Yüksek cari hesap ve ticaret açığı, döviz sıkıntısı ve kamu bankalarının görev zararları süreci 

yoğunlaĢtırmıĢtır. Ayrıca, enflasyon oranı ve faiz oranı yüksek kalmaya, reel kesim düĢük 

kapasite kullanımı konusunda faaliyet göstermeye devam etmiĢ, iĢsizlik artmıĢ ve Türk para 

birimi bir gecede değerinin yarısını kaybetmiĢtir (Keyder, 2001). 

Daha önce belirtildiği gibi, 1999 programının kabul edilmesiyle IMF'nin kararlı istikrar paketi 

baĢlatılmıĢtır. Program, enflasyon oranını düĢürmeyi ve sağlam bir döviz kuru taahhüdü, sıkı 

parasal kontrol, enflasyonist baskılarla baĢ etmek için mali düzenlemeler ve ekonomiyi 

serbestleĢtirmek için yapısal değiĢiklikler yaparak ekonomik büyümeyi güvence altına almayı 
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hedeflemiĢtir. Ancak, sonuç beklenen Ģakilde gerçekleĢemiĢtir, süreç Kasım 2000'de baĢarısız 

olmuĢtur ve ġubat 2001'de yoğunlaĢmıĢtır. Yansımalar Ģöyle özetlenebilir (Özkan, 2005; 

Ekinci ve Ertürk, 2007; Ertürk, 2003, Günay ve TektaĢ, 2006); 

• Makroekonomik pozisyon: Sabit döviz kuru rejiminin feci olduğu ortaya çıkmıĢtır, faiz ve 

enflasyon oranları öngörüldüğü gibi düĢmemiĢtir. Türk para birimi yarı yarıya değer 

kaybetmiĢ, üretim ve istihdam azalmıĢ, dıĢ ticaret açığı ve ödemeler dengesi de olumsuz 

yönde etkilenmiĢtir. Ekonomik büyüme oranı, 1995‘te (%) 8,0, 1996‘da 7.1, 1997‘de 8.3, 

1998‘de 3.9, 1999‘da –6.3, 2000‘de –6.3 ve 2001‘de –9.5‘e düĢmüĢtür. 

• Büyüme oranından, cari hesap ve ticaret dengesinden ve neredeyse % 30 enflasyon 

oranından gözlemlenen ekonomi, rekabetçi olmanın çok gerisinde kalmıĢtır. 

• Döviz kuru devalüasyonunun, Lirasının değerini yitirmesi, böylece yurtdıĢındaki döviz 

cinsinden emsallere verilen taahhütlerin hem kamu hem de özel partilerin borç ödeme 

kabiliyetini düĢürmüĢtür. 

• Türkiye'nin toplam dıĢ borcu, 1971‘de 3 milyar dolar iken, 2000‘de 100 milyar dolara 

yükselmiĢtir ve GSYĠH‘nın yaklaĢık % 60‘ı olarak gerçeklemiĢtir. 

• Önceki kredileri geri ödemek için hükümet yurt dıĢından borç almak zorunda kalmıĢtır. 

Ancak, bu durum Türkiye ekonomisini yabancı ülkelere daha bağımlı hale getirmiĢtir ve olası 

bir krizde savunmasız bırakmıĢtır. 

• Bankalar yurtdıĢından kredi kullanmaktadırlar, Türkiye'de tutarı değiĢtiriyorlardı ve yüksek 

döviz kuruyla elde edilen arbitraj kazançlarından önemli ölçüde faydalanıyorlardı. Bununla 

birlikte, her iki kriz sonucunda da bankalar geri ödeme kapasitelerini kaybetmiĢ, daha sonra 

yeniden yapılandırılıp özelleĢtirme amacıyla 20 banka Tasarruf Mevduatı Sigorta Fonu'na 

(TMSF) devredilmiĢtir. Bankacılık Ģirketinin bir kısmı tasfiye edilmiĢtir. Ekonominin reel 

sektörünün yanı sıra, bankacılık sektörünü yeniden yapılandırmanın maliyeti 50 milyar dolar 

olmuĢtur. 

• KiĢi baĢına GSYĠH % 50 oranında azalmıĢ, mal ve ürünlere olan talep azalmıĢ ve üretim 

yavaĢlamıĢtır. 

• Enflasyon ve faiz oranları yüksek kalmıĢtır ve azaltılamamıĢtır. 
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• GSYH'nin yüzdesi olarak iç borç (Ġç Borç / GSYH) 1985'te 19,7, 1990'da 14,4, 1995'te 17,3, 

1996'da 21,0, 1997'de 21,4, 1998'de 21,9, 1999'da 29,3 ve 2000'de 29,0 olarak artmıĢtır. 

• Cari iĢlemler açığı, 2000 yılında hedeflenen 2,8 milyar doları aĢarak, 9,8 milyar dolar 

seviyesinde gerçekleĢmiĢtir. 

• Bankacılık Ģirketleri, bağlı ortaklıklarına çok miktarda borç vermekte ve bu kuruluĢlar 

bankaları finansal bir kaynak olarak kullanmaktadırlar. Krizlerden sonra, finans sektörünü 

izlemek, önceki zararlı olayların bankacılık sektöründe kaybedilen güvenilirliği tekrar 

etmemesini ve güvence altına almamasını sağlamak amacıyla BDDK kurulmuĢtur. 

• TCMB, IMF kurallarına tam olarak uymak için geç piyasalara müdahale ederek döviz 

krizlerini yönetememiĢtir.  

• IMF politikalarının baĢarısızlığı ortaya çıkmıĢtır, ancak 18 milyar dolarlık finansal yardım 

IMF'den tekrar alınmıĢtır. 

Sonuç olarak, Kasım 2000 ve ġubat 2001‘deki ekonomik ve finansal krizler, Türkiye 

ekonomisi ve finans sektörü üzerinde büyük olumsuz etki yaratmıĢtır. Türkiye ekonomisi cari 

hesap ve ticaret açığına, reel sektördeki yatırımları etkileyen yüksek enflasyon ve faiz 

oranlarına olumsuz yönde etki etmiĢ, mal ve hizmet üretimi düĢmüĢ, bu durum iĢsizliği, 

Türkiye'nin dıĢ borç miktarını ve iç borçlanma maliyetini artırmıĢtır. Türkiye para birimi % 

50 değer kaybetmiĢtir ve Türkiye ekonomisinin büyüme hızı önemli ölçüde azalmıĢtır. 

1.3.3. 17 Ağustos 1999 Marmara ve 12 Kasım 1999 Depremleri 

Marmara depremi, Ġzmit Körfezi'nde ve komĢu bölgede, Ağustos 1999'da Türkiye'de Richter 

ölçeğinde 7,4 büyüklüğünde meydana gelmiĢtir. 45 saniye süren bu deprem, Türkiye'nin 

batısındaki en güçlü depremlerden biridir ve 1906 San Francisco ve 1923 Tokyo 

depremlerinden bu yana modern, sanayileĢmiĢ bir alanı tahrip eden en büyük olay olarak 

tarihe geçmiĢtir. Afet ĠĢleri Genel Müdürlüğü'ne göre (Afet ĠĢleri Genel Müdürlüğü, 2000), 

Kuzey Anadolu Fayı'nın (100 km uzunluğunda) Karamürsel ilçesinden Gölkaya ilçesine 

kadar uzanan patlaması sonucu bu felaket olmuĢtur. Bu deprem, iki veya daha fazla Ģokla, en 

az dört bitiĢik fay segmentini kırmıĢtır. Marmara Denizi'nin doğu ucunda, Kocaeli ilinde, 

Gölcük ilçesinde bulunan bir merkez üssünün ilk ana Ģoku, Gölcük ile Sapanca Gölü arasında 

meydana gelmiĢtir. Bu Ģokla Ġzmit Körfezi'nin güney kıyı Ģeridine paralel uzanan kısmının da 
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parçalandığı tahmin edilmektedir. Sapanca Gölü ile Akyazı ilçesi arasında bulunan bir merkez 

üssü ile ikinci ana Ģok Sapanca Gölü'nden Gölyaka'ya 31 km uzağındadır. 

Deprem saat 3:02'de (yerel saatle), çoğu insanın evlerinde dinlendiği sırada meydana 

gelmiĢtir. Resmi rakamlara göre deprem 17,480 kiĢiyi ölmüĢtür ve 43,953 kiĢiyi yaralanmıĢtır 

(BaĢbakanlık Kriz Yönetim Merkezi, 2000). 

Marmara depremi, Türkiye'nin en sanayileĢmiĢ bölgesinde, nüfusun yaklaĢık üçte ikisini 

içeren ağır hasarlara neden olmuĢtur. Deprem, Kocaeli, Sakarya, Yalova, Ġstanbul ve Bolu 

illerinde ağır hasara neden olmuĢtur. Ġzmit (il merkezi), Gölcük, Körfez, Kocaeli ilinin 

Derince ilçeleri, Adapazarı (il merkez), Akyazı ve Sakarya ilinin Saparya ilçeleri, Ġstanbul 

ilinin Avcılar ilçesi ve Bolu ilinin Düzce ve Gölyaka ilçeleri depremin hissedildiği çok sert 

yerlerdir. Marmara Depremi 244.386 mülke zarar vermiĢtir ve yaklaĢık 500.000 kiĢiyi evsiz 

bırakmıĢtır (BaĢbakanlık Kriz Merkezi, 2000). 

Deprem ayrıca, ticari ve endüstriyel binalar,  otoyollar, köprüler ve telekomünikasyon da 

dahil olmak üzere bölgedeki altyapıya büyük zararlar vermiĢtir (Dünya Bankası, 1999). 

Deprem, Türk sanayisinin ve ticaretinin merkezinde meydana gelmiĢtir. Zor durumdaki iller, 

ulusal GSYĠH'nin% 35,51'ini üreten ve imalat sanayinin % 52,8'ine, tüm iĢletmelerin% 

48,3'üne ve Türkiye'deki istihdamın % 47,4'üne sahiptir (Devlet Planlama TeĢkilatı, 1999). 

Devlet Planlama Ajansı, Marmara Depreminin ekonomik zararlarda 8,6 milyar dolar ile 13,1 

milyar dolara arasında olduğunu tahmin etmektedir (Devlet Planlama TeĢkilatı, 1999). 

Sosyoekonomik maliyetler göz önüne alındığında, Gülkan (2002), deprem maliyetinin 20 

milyar doların üzerinde olduğunu (o sırada Türkiye‘nin GSYĠH‘nin yüzde 7‘sinden fazlası) 

olduğunu belirtmiĢtir. 

17 Ağustos 1999 Marmara depreminde olduğu gibi 12 Kasım 1999 Düzce depreminde de can 

kaybına yol açan yapı hasarlarının çoğunluğu, zeminlerin niteliğine bağlı olarak geliĢmiĢtir. 

Afetlerdeki yapı hasarlarının Gölyaka-KaynaĢlı hattı ve Düzce kenti olmak üzere iki bölgede 

yoğunlaĢtığı gözlenmiĢtir. 

17 Ağustos 1999 depremi ile karĢılaĢtırıldığında, bu depremden fay zonu üzeri ve yakın 

çevresinde hasarlı yapı sayısının az olduğu görülmektedir. Bu da yapı yoğunluğunun az 

olması yanında, yerleĢim yerlerinin daha dayanıklı zeminler üzerinde bulunan en büyük 

yerleĢme olan KaynaĢlı'da çok sayıda bina yıkılmıĢ ve ağır hasar görmüĢtür. 
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Depremde en fazla can kaybı ve yapı hasarı Düzce kentinde gerçekleĢmiĢtir. Yapılan kısa 

süreli gözlemlerde kentteki binaların çoğunluğunun üç ve daha fazla katlı yapılar olduğu 

dikkati çekmiĢtir. Kısa süreli gözlemlerde zemin davranıĢları hakkında detay bilgi 

toplanamamıĢ olmasına rağmen, 17 Ağustos 1999 depreminde Adapazarı'nda olduğu gibi yan 

yatmıĢ ve devrilmiĢ yapılar olması hasarlarda, sıvılaĢma yolu ile gerçekleĢen zemin taĢıma 

gücü yenilmesinin önemli payı olduğunu göstermektedir. Deprem kırığına 5-10 km. uzaklıkta 

olan kent, Düzce ovasını oluĢturan gevĢek alüvyon zeminler üzerindedir. Hasar, kent 

içerisinde belirli alanlarda yoğunlaĢmıĢtır. Bu yoğunluk zonları olasılıkla yer altı suyu 

seviyesi yüksek olan eski akarsu kanal dolgularının oluĢturduğu zeminlerdir. Doğrudan fay 

zonu üzerinde yer almayan ve Düzce ovası çevresinde göreli olarak sağlam zeminler üzerinde 

bulunan yakın çevre yerleĢmelerinde (örneğin GümüĢova'da), Düzce'ye hasarın 

kıyaslanamayacak ölçüde az oluĢunda, yerel zemin özellikleri belirleyici olmuĢtur. 

12 Kasım 1999 Düzce depremi, Kuzey Anadolu fayının batı kısmında Ġzmit depreminden 

yaklaĢık üç ay sonra meydana gelmiĢtir ve yaklaĢık  900 ölüm ve 3000 yaralanma ile 

sonuçlanmıĢtır. Düzce depremi Ġzmit depreminin doğu yönünde daha sonra meydana 

gelmesine rağmen, bu iki deprem bir bütün olarak kabul edilmektedir; 1939 Erzincan 

depreminden sonra oluĢan batıya göç eden bir deprem dizisi sonucu oluĢmuĢlardır. Kuzey 

Anadolu fayının Erzincan ile Bolu arasındaki izi, Bolu'nun ötesinde batıya doğru iki tel 

halinde yayılmaktadır. Güney ip Mudurnu vadisine girmekte, kuzey ip ise kuzeyde Almacık 

bloğu adı verilen kabuklu bir bloğu çevreleyen Düzce-Hendek fayını oluĢturmaktadır. 17 

Ağustos 1999 olayında en kuzeydeki dalın en az 140 km'si Karamürsel ile Gölyaka arasında 

kopmuĢtur (Barka vd., 1999). 

1.4. Gaziantep’in Coğrafi, Demografik, Sosyal, Ekonomik ve Siyasi (Ġdari) Yapısı 

Evliya Çelebi Antep‘i düz bir yerde ve yükselen çayırlar üzerinde olan havası güzel bir Ģehir 

olarak tanımlamıĢtır (Çelebi, 1935, s. 355). Konumu dolayısıyla kuzeye yönelen Mısırlı ve 

Asurluların uğrak noktası olmuĢtur. Ayrıca güneye inen Bizans, Roma, Selçuk, Haçlı 

ordularının yanı sıra Araplar, Osmanlılar ve Timur‘un akıncı birlikleri Gaziantep üzerinden 

yol almıĢlardır (GöğüĢ, 1997, s. 20). Türkiye sınırının 45 kilometre kuzeyinde ve Fırat‘ın 55 

kilometre batısında bulunan Gaziantep‘in kuzeyinde ve batısında Toros Dağları 

bulunmaktadır (Canbakkal, 2009, s. 35). Eski kaynaklarda yer alan bilgilere göre bölge Antep 

olarak değil, Dülük olarak adlandırılmaktadır. Bu da ilk baĢlarda yerleĢim yerinin Dülük 

olduğunu göstermektedir. Bununla birlikte bazı kaynaklarda bölge Hatab, Ayntab, Entab, 
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Hantab, Hamtab gibi farklı isimlerle adlandırılmıĢtır. Parlak güneĢ anlamına gelen Ayntab 

kelimesi ve hükümdara ait olan toprak anlamı ile bağdaĢtırılan Hantap kelimesinin kökünden 

geldiği yönünde iki görüĢ bulunmaktadır (Kuzucu, 2006, s. 40).  

Antep adının hangi tarihten bu yana söylendiği tam olarak bilinmese de ilk kez Arapların 

kullandığı söylentileri vardır. Dülük Kalesi‘nin yıkılıĢı sonrası inĢa edilen bugünkü Gaziantep 

Kalesi sonrası Antep isminin yaygınlaĢmıĢ olduğu düĢünülmektedir (Özdeğer, 1996, s. 466-

469). Arkeolojik kazılar ve yapılan çalıĢmaların neticesinde Gaziantep‘in tarihinin Paleolitik 

Çağ‘a kadar ulaĢtığı söylenebilir. Orta Tunç Çağı‘nda Babil‘in egemenliğinde bulunan 

Gaziantep sırasıyla M.Ö. 1800 civarında Hititlerin (Güllü, 2010, s. 100), Asurluların, M.Ö. 

612-329 yılları arasında Medlerin, M.Ö. 330-333 yılları arasında Perslerin egemenliğindedir 

(GöğüĢ, 1997, s. 25; Güllü, 2010, s. 40). Bir süre Roma‘nın egemenliği altına giren Ģehir 

Roma‘nın ikiye bölünmesi ile Bizans Ġmparatorluğu‘nun egemenliğine girmiĢtir. Antep 

Kalesi‘ni inĢa ettiren Bizans Ġmparatoru Justinyanus sonrasında Antep bir Ģehir olarak kalenin 

etrafında Ģekillenmeye baĢlamıĢtır. Konumu itibariyle Bizans ve Arap devletlerinin arasında 

bulunan Antep, bu iki bölge arasındaki çatıĢmaların alanı olmuĢtur (Altunöz, 1999, s. 101). 

Hz. Ömer‘in yaĢadığı dönemde 638 yılında Gaziantep ve Hatay Ġslam orduları tarafından 

Bizanslılardan alınmıĢtır. Böylelikle Müslüman halkın yaĢadığı bir bölge haline gelmiĢtir. 

1071 ve 1084 yılları arasında bölgede Ermeni ve Hıristiyan Türklerin egemenliği hakimdir. 

1150 yılında Selçukluların etkisiyle Türk-Ġslam egemenliği parlatılsa da 1192 yılına kadar 

bölgede Hıristiyan etkisi devam etmiĢtir (Güngör, 2004). 

Gaziantep, 1187 ve 1250 yılları arasında Eyyubiler‘in, 1120 ve 1516 yılları arasında 

Memlûkler‘in egemenliği altında olsa da sonraları Osmanlı Devleti‘ne bağlı ve MaraĢ‘ın 

sancağı konumunda bir bölge haline gelmiĢtir (Güngör, 2004). Gaziantep o dönemde önemli 

ticaret yolları üzerinde bulunmakta ve birçok medeniyete ev sahipliği yapmaktaydı. 1516 

yılında Osmanlı‘ya bağlanan bölge Arap ve Halep eyaletlerine bağlı hale gelmiĢtir. 1531 

yılında Dulkadir Eyaleti içerisinde bulunmuĢ ve 1818 yılına kadar bu durumunu korumuĢtur. 

1818 yılı sonrasında Halep eyaletinin bir sancağı haline gelmiĢtir (Altunöz, 1999, s. 146). 

Osmanlı egemenliği altına girdikten sonra nüfus ve fiziki açıdan oldukça geliĢmiĢtir 

(Özdeğer, 1996, s. 468). 19. yüzyıl ortalarından 1915 yılına kadar geliĢerek Türkiye‘nin 

önemli ve büyük Ģehirlerinden biri olmuĢtur (Gökhan, 2000, s. 60).  

15 Ocak 1919 yılında Ġngilizlerin Mondros AteĢkes AntlaĢması ile iĢgal ettiği Antep zor 

koĢullar altında yaĢamıĢtır. Kuvay-ı Milliye hareketi ile iĢgaller karĢısında kahraman bir 
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Ģekilde direnç gösterip Fransız birliğini egale etmiĢtir (Doğan, 2010, s. 232). 10 Ağustos 1920 

tarihinde Fransızların Antep‘i ikinci kez ele geçirmesi ile Antep 9 ġubat 1921 tarihine kadar 

savunma durumunda kalmıĢtır. YaklaĢık 11 ay direnen Antep sonunda teslim olmak zorunda 

kalmıĢtır. Ankara Ġtilafnamesi ile Fransızlar 25 Aralık 1921 yılında Antep‘i terk etmek 

zorunda kalırlar (Doğan, 2010, s. 232). YaĢanan tüm bu tarihi olaylar, açlık ve dönemde 

yaĢanan imkansızlıklara karĢı gösterilen müdafaa gereği Antep‘e 6 ġubat 1921 tarihinde 93 

sayılı kanun ile Gazi unvanı verilmiĢtir. 8 ġubat 2008 yılında ise Ģehre Ġstiklal Madalyası 

verilmiĢtir (Doğan, 2010, s. 232). Antep halkının gösterdiği kahramanca mücadele için 

Türkiye Büyük Millet Meclisi 8 ġubat 1921 tarih ve 93 sayılı kanun gereği Gazi unvanını 

vermiĢtir (TBMM. 93 Nolu Kanun). 

Güneydoğu Anadolu Bölgesi‘nin en büyük illerinden biri olan Antep, Alleben Deresi‘nin 

üzerinde ve deniz seviyesinden yaklaĢık olarak 850 metre yükseklikte kurulmuĢtur. Önemli 

ticaret yollarının üzerinde bulunması ve iklimsel olarak uygun koĢullara sahip olması 

sayesinde tarihte önemli bir merkez haline gelmiĢtir. Antep konumu itibariyle kuzeyinde 

KahramanmaraĢ ve Pazarcık, kuzey doğusunda Besni, doğusunda Birecik ve Halfeti, 

güneyinde Suriye ve önceleri yine kendisine bağlı bir ilçe konumunda olan Kilis, batısında 

Osmaniye, güney batısında Hassa ile komĢudur. Konumu Güneydoğu Anadolu Bölgesi‘nde 

bulunsa da ġahinbey ilçesinin bir kısmı ve Ġslahiye ile Nurdağı ilçeleri Akdeniz Bölgesi‘nde 

bulunmaktadır. Tarihsel ve coğrafi alanda yapılan eski çalıĢmalarda güneyde Arap 

Yarımadası‘ndan kuzeyde Toroslar‘a kadar devam eden ve Arap çöllerinin bittiği alanda 

verimli topraklar olarak nitelendirilen bir bölgeden bahsedilir. Arap çöllerini bir hilal gibi 

çevreler ve yüz hatta binlerce yıldır verimli ay olarak adlandırılan topraklarda Asya, Avrupa 

ve Afrika kıtalarını birleĢtiren yollar kesiĢmektedir. Bölge tarihi boyunca verimli ay bölgesi 

olarak büyük ticaret yollarının merkezi halinde olduğundan ticari ve sanayi anlamda sürekli 

yenilenen bir yapıya sahip olmuĢtur. Gaziantep verimli ay denen bölgenin bir parçası 

konumundadır. Coğrafi olarak ve yeryüzünün yapısı itibariyle her dönemde yaĢama elveriĢli 

bir konumda olmuĢtur (Tanju, Küçükaydın, & Özsa, 2002, s. 43-44).  

Gaziantep Fırat Nehri‘nin kuzey-güney yönündeki vadi boyu kuzey ve batıya doğru deniz 

seviyesinden yaklaĢık olarak 800 metre kadar yükselen engebeli bir yüzeyde kurulmuĢtur 

(Darkot & Dağlıoğlu, 1961, s. 64). Avrupa ve Batı Anadolu‘nun bağı konumunda olan tarihi 

Ġpek Yolu‘nun ve Orta Doğu ülkeleri ile Kuzey Anadolu‘yu bağlayan bir konuma sahip olan 

bölge, SüveyĢ Kanalı açılmadan önce Avrupa ülkeleri ile ticaretin uğrağı konumundaydı. 
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Anadolu ve Avrupa‘dan mallar gelerek Antep üzerinden önce Basra Körfezi ve daha sonra ise 

Hindistan ve Uzakdoğu ülkelerine kadar ulaĢırdı. Buraya gelen mallar takas edilerek 

kervanlar aracılığı ile yeniden Anadolu ve Avrupa‘ya getirilirdi. SüveyĢ Kanalı‘nın açılması 

Antep‘in ticari anlamdaki önemini azaltmıĢtır (Özsabuncuoğlu, Özsağır, & Uğur, 1999, s. 32).  

Yazların oldukça sıcak ve kurak, kıĢların ise soğuk ve yağıĢlı olduğu bölgede yağıĢların en sık 

görüldüğü dönem kıĢ ve ilkbahar dönemleridir. Daha çok step bitki örtüsünün görüldüğü 

bölgenin dağlık bölgelerinde çam, köknar ve sedir ormanları görülmekte, ekilebilir 

alanlarında zeytin, fıstık, üzüm ve buğday yetiĢtirilmekte ve yerleĢim bölgesi olarak en büyük 

illerden biridir. Güneydoğu Anadolu Bölgesi‘nin en geliĢmiĢ Ģehridir. Mersin Limanı‘na olan 

konumu ve tarihi Ġpekyolu üzerinde bulunması dolayısıyla Ģehir diğer Ģehirlere göre avantajlı 

konumdadır. Çevresinde bulunan Ģehirlerle arasında ticari hizmetlerin yanı sıra sağlık ve 

eğitim olanaklarından faydalanmak üzere seyahatler yapılmaktadır. GAP (Güneydoğu 

Anadolu Projesi) ile bölgenin altyapı ve ihtiyaç duyulan diğer hizmetler açısından 

kalkınmasını, eğitim olanaklarının artırılması amacı ile bunun için gerekli olan kurum ve 

kuruluĢlarla birlikte hareket edilerek bölgenin hayat standartlarının yükseltilmesi 

amaçlanmıĢtır.  

2016 yılındaki adrese dayalı nüfus kayıt sistemine göre 1.924.244 kiĢilik bir nüfusa sahip olan 

Gaziantep, Güneydoğu Anadolu Bölgesi‘nin yanı sıra Türkiye‘nin de nüfus ve geliĢmiĢlik 

düzeyi açısından önemli Ģehirlerindendir. Güneydoğu Anadolu Bölgesi‘nin en geliĢmiĢ Ģehri 

olan Antep, Türkiye‘nin kent nüfusu olarak altı, il nüfusu olarak sekizinci büyük Ģehridir 

(TUĠK, 2019). Sanayi ve ticari alandaki faaliyetleri ile de önemlidir. Gaziantep‘in nüfusunun 

artıĢ sebebi dıĢarıdan aldığı göçlerdir. Kendi içinde kırsallardan aldığı göçlerin yanı sıra 

ġanlıurfa, KahramanmaraĢ, Kilis ve Adıyaman gibi komĢu iller ve Güneydoğu Anadolu 

Bölgesi genelinden de göç almaktadır. Ekonomik anlamdaki cazibesi, büyüklüğü ve imkanları 

ile göç için cazip hale gelmiĢtir.  

Gaziantep‘in tarihinin oldukça eski oluĢu nedeniyle sosyal anlamda zengin oluĢu arasında bir 

bağlantı bulunmaktadır. Ġçinde barındırdığı kültürel çeĢitlilik sayesinde bu özelliği halen 

korumaktadır. Gaziantep, yemek kültürü, giyim-kuĢam, kültürel farklılıkları ve gelenek 

görenekleri ile eski zamanlardan günümüze kadar bir kültür oluĢturmuĢtur. Bölgenin 

Türklerin egemenliğine girmesi ile toplumsal anlamda Ģekillenme iskanlar sayesinde 

olmuĢtur. ġehir tarihinin büyük bölümünde fıstıkçılık, bakırcılık, kuyumculuk, taĢ ustalığı ön 

plandadır. Ermeni ve Yahudi kesimin ticarette faaliyet göstermesi ile esnaf ve zanaatkarlar 
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oluĢmuĢtur. Ermeni nüfusunun daha çok bölgenin esnaf ve zanaatkar kesimi olması ve 

Ermenilerin tehcir edilmesi ile bölge ekonomik olarak olumsuz anlamda etkilenmiĢtir (Güllü, 

2010, s. 67-82).  

Eski kayıtlara göre Cumhuriyet‘in ilk yıllarında Ģehirde altı ilkokul ve bir ortaokul 

bulunmaktadır (Gürkan, 2004, s. 80). 1940‘lı yılların baĢlarında 54 okul bulunmakta ancak 

13000 çocuk içinden yalnızca 3200 çocuk okula gidebilmektedir (Gürkan, 2004, s. 132). 1946 

yılında devlet ve halkın destekleri ile eğitimin daha yaygın hale getirilmesi amacı ile okullar 

inĢa edilmiĢtir (Gürkan, 2004, s. 154). Toplumsal hayatta dünya savaĢları ve KurtuluĢ 

SavaĢı‘nın getirdiği yıkımlar ve meslek sahipleri ve zanaatkarların Ģehirden göç etmesi ile 

ekonomik hayat olumsuz yönde etkilenmiĢtir. Cumhuriyet‘in ilanını takiben geçen süreçte 

yerel halk tarım hayvancılık ve kısmi ticaret ile hayatını sürdürmeye çalıĢmıĢ ve bu nedenle 

sosyal ve kültürel anlamda geliĢim oldukça sınırlı olmuĢtur. 1950‘li yılları takiben bölge 

sosyo-kültürel ve ekonomik anlamda geliĢmeye baĢlamıĢtır (Biçici, 2014, s. 14). 

Günümüzde Gaziantep‘te en etkili ve her dönem aktif olan alıĢveriĢ merkezleri mevsimsel 

dezavantajlardan uzakta ideal bir ortam yaratmaktadır. Giyim, market, yeme-içme mekanları, 

sinema, eğlence merkezleri gibi birçok ihtiyacı tek bir yerde barındıran AVM‘ler sayesinde 

çevre illerden de ziyaretçiler gelmektedir. Gaziantep‘in en çok ziyaret edilen AVM‘leri Sanko 

Park, Prime Mall ve Forum Gaziantep‘tir. AVM‘lerin yanı sıra geleneksel çarĢılar yerli halkın 

yanı sıra özellikle turistler tarafından ilgi çekmektedir. 2004 yılında Kültür Yolu Projesi 

kapsamında yapılan rekreasyon çalıĢmaları ile ilgi daha çok artmıĢtır. Yapılan yenileme 

çalıĢmaları ile mekanlar eski ve özgün görünümleri korunarak modern bir görünüm almıĢtır. 

2016 yılında UNESCO tarafından gastronomi alanında yaratıcı Ģehirler listesine girerek 

oldukça zengin bir mutfak kültürüne sahip olan Gaziantep bu alanda kendini kanıtlamıĢtır. 

Gaziantep‘in alıĢveriĢ kültüründe esnaf iliĢkisi önemlidir. Bu iliĢki doğal bir sistemde ilerler. 

Kasap, market, fırın malzeme satarken yapılacak yemeğe göre hangi malzemenin kullanılması 

dolayısıyla hangi malzemeyi satacağını bilir. Satılan etin, bulgurun, dövmenin, nohudun 

yemeğin türüne göre satılması gerektiğini bilen esnaf ve ev halkı arasında olağan akıĢta 

kurulan bir düzen vardır (Öney, 2014, s. 8).  

Yeme-içme kültürünün çok önemli olduğu bölgede olağan bir Ģekilde bazı inançlar meydana 

gelmiĢtir. Köftelerin avuç içinde yuvarlanması esnasında birkaçının üst üste gelmesinin 

misafir anlamına geldiği, Ģire yapımı esnasında çevrede bulunan çiftlerin isminin söylenmesi, 

çocuğun çıkan ilk diĢinin hemen ardından diĢ hediği denen yemeğin yapılmasının çocuğun 
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diĢlerini erken çıkaracağı, güneĢin batıĢından sonra tencere tava gibi eĢyaların alınmasının 

uğursuzluk getireceği gibi inançlar bölgede hakimdir (Kartal, 2015, s. 14). Gaziantep 

esnafının geliĢmesine olanak sağlayan yeme içme kültürü sayesinde kebapçıların, tatlıcıların 

sayısı artmıĢtır. Yerel halkın yanı sıra gastronomi amaçlı ziyarete gelen turistlerin sayesinde 

bölge ekonomisi canlanmıĢtır. 

Osmanlı Ġmparatorluğu döneminde mal arzını çoğaltmak ve fiyatların daha düĢük olmasını 

sağlamak amacıyla siyasi güç hem üretimde hem de dağıtımda egemendir (Genç, 2010, s. 62). 

Esnafın alıĢılmıĢ oranların üzerinde bir kâr elde etmesi ve bu nedenle fiyatların da tüketiciyi 

zor duruma düĢürecek hale gelmesi devletin müdahale etmesini gerektirmiĢtir. Osmanlı 

anlayıĢında her zaman tüketici ön planda tutulsa da 18. yüzyılda değiĢen dünya düzeni ile 

Osmanlı da etkilenmiĢtir. AteĢli silahlarla yapılan savaĢlar nedeniyle tımarlı sipahiler geri 

planda kalmıĢ, bu silahları kullanan piyade birlikleri ön plana çıkmıĢtır. Bu Ģekildeki bir 

orduyu ayakta tutabilmek için ayni vergi nakdi vergiye aktarılmıĢtır (Darling, 2011, s. 153). 

Nakit ihtiyaçlarının artması sonucu devlet çözümü iltizam sistemi ile bulmuĢtur. Ġltizam , 

devlet hizmetini ve özel giriĢimleri birleĢtiren bir sistem olarak ön plana çıkmaktadır. 

Ġltizamlar, askeri sınıf ve yerel haktan oluĢan kesimden ihaleye katılanlar arasında açık 

artırma ile genelde üç yıllığına satılmaktaydı (Genç, 2010, s. 104; Findley, 2011, s. 99). 1695 

yılında yayınlanan bir ferman ile iltizam sistemi, Diyarbakır, ġam, Mardin, Halep, Adana, 

Malatya, Tokat ve Antep illerinde üç yıl yerine ömür boyu süren malikane sistemine 

geçilmiĢtir. Bu geçiĢteki temel amaç mültezimlerin kısa zamanda daha fazla kâr elde etmek 

için yerel halkı sömürmesinin önüne geçmektir (Darling, 2011, s. 161). Antep‘in de 

egemenliği altında olduğu Dulkadirli Beylerbeyliği‘nin vergi geliri çevre vilayetlere göre 

daha azdı. Topraklarının diğer vilayetlere göre verimli olmama sebebi dağlık bir arazi 

üzerinde olması, ayrıca ġam ve Halep gibi ticaret merkezlerinden yoksun olmasıydı. Bununla 

birlikte Dulkadirli eyaletinde kısmen göçmen olan bir nüfus vardı ve bunları vergiye tabi 

tutmak oldukça güçtü (Peirce, 2005, s. 39). Elde edilen tarihi belgelere göre Antep‘te bazı 

dönemlerde vergi tahsil etmek oldukça güç bir durum olarak görünmektedir. Yöneticilerin 

gönderdiği emirler incelendiğinde böyle bir durumun var olduğu kesinleĢmiĢtir (GġS. 131/ 

121). 

Antep; kuzey, batı ve kuzey doğu yönünden gelip Irak, Suriye, Mısır ve Arabistan‘a gitmek 

isteyen veya bu bölgelerden gelenler için önemli bir uğrak yeri olmuĢtur. 1807 tarihli bir 

fermana göre hacılar için yol emniyetinin sağlanması konusunda bir güzergâhın belirlenmesi 
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gerekmiĢ ve bu güzergâh Üsküdar, Ankara, Yozgat, Elbistan, Antep ve Halep olarak 

belirlenmiĢtir (Güzelbey & Yetkin, 1970, s. 104). Evliya Çelebi 17. yüzyılda Antep‘e gelmiĢ 

ve Ģehrin güzelliklerinden oldukça etkilenerek övgü dolu yazılar kaleme almıĢtır (Faroqhi, 

2011a, s. 427). Bir sınır konumunda bulunan Ģehirde kaçakçılıkla ilgili çok sayıda kayıt altına 

alınmıĢtır. Bu sorunun çözümü için Osmanlı iç asayiĢi sağlayarak çeĢitli önlemler almıĢtır 

(Faroqhi, 2011b, s. 19).  

Osmanlı Ġmparatorluğu‘nun Asya‘daki önemli pazarlarından ikisi Halep ve Kahire‘dir. 

Halep‘e kuzeyden gelen yolların kesiĢim noktasında bulunan Antep tarihi Ġpek Yolu üzerinde 

bulunmakta ve Halep‘in art bölgesi konumundadır. Antep konum olarak birçok kentin 

merkezi konumundaydı. Ġç taraflarda Halep, Kilis, Ruha, MaraĢ ve Bire bulunurken, dıĢ 

taraflarda ġam, Çukurova, Malatya, Elbistan ve Amid bulunmaktaydı (Peirce, 2005, s. 93). 

ġehir özellikle dokumacılık, dericilik ve bağcılıkta sürekli yükselen bir değerdedir (Özdeğer, 

1996, s. 468). Ajami olarak adlandırılan ve Fransız tüccarların rağbet ettiği çivit boyalı veya 

beyaz olarak üretilen kumaĢın merkezi konumundaydı (Faroqhi, 2011a, s. 430). Zirai ve sınai 

üretim ele alındığında Antep bu alanlarda da bölgede önde gelen merkezlerdendir (Ġnalcık, 

Osmanlı'da Devlet, Hukuk, Adalet, 2000, s. 39).  

Antep‘te tarihte bilindiği günden bu yana halkın geçim kaynaklarının baĢında tarım ve 

hayvancılık bulunmaktadır ve antepfıstığı, üzüm, tütün, zeytin en sık yetiĢtirilen ürünlerin 

baĢında gelmektedir. Bununla birlikte sanayi Ģehri olarak endüstriyel malların üretiminde 

önemli bir yere sahiptir. Osmanlı döneminde Halep‘e bağlı olan Antep ekonomik alanda da 

Halep‘e bağlı kalmıĢtır. Yalnızca Antep Ģehrine özgü olan antepfıstığının pazarlanması dahi 

Halep üzerinden mümkün olabilmiĢtir. Antepfıstığının bilinen diğer adı olan Ģamfıstığı da bu 

dönemden gelmektedir. Bununla birlikte üretilen diğer ürünlerden olan üzüm, pekmez ve 

zeytinyağı, kilim, deri gibi ürünler de Halep üzerinden pazarlanabilmekteydi. Birinci Dünya 

SavaĢı sonrası bölge tamamen Fransız ve Ġngiliz sömürgesi haline gelmiĢtir ve bu durum 

ticaretin oldukça gerilemesine neden olmuĢtur (Gürkan, 2004, s. 5). Cumhuriyet‘in ilanı ile 

ürünlerin daha kaliteli hale getirilmesinin yanı sıra pazarlama alanında da yenilikler yapılması 

gerekliliği doğmuĢtur. Bu doğrultuda hemen her dönemde siyasi olarak dahi bu konuya 

çözüm getirmek için fikirler ortaya konmuĢtur (Gürkan, 2004, s. 80). Tarım ve hayvancılık 

konularında yaĢanan sorunların azaltılması amacıyla Fıstık Ġhracatçıları Birliği ve Doğu ve 

Cenup Vilayetleri Canlı Hayvan Ġhracatçıları Birliği gibi bazı kamu iktisadi teĢekkülleri 

kurulmuĢtur (Gürkan, 2004, s. 80; Kopar, 2011). 
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Dokuma sanayisi Cumhuriyet‘in ilk yıllarında Antep‘te yaygındır. Tarıma dayalı olarak 

ilerleyen bu sanayi ürünleri atölyelerde iĢlenmekte ve pazarlanmaktadır. Gaziantep sanayi 

alanında 1923 ve 1933 yılları arasında pek ilerleme kaydedememiĢtir. 1923 yılında 

gerçekleĢtirilen Ġzmir Ġktisat Kongresi neticesinde 1925 yılında Gaziantep‘te iki adet fabrika 

kurulmuĢtur (Pekdoğan, 1999, s. 26).  

1925 Ticaret Salnamesi‘nin kayıtlarına göre Antep‘te 29 meslek kolu bulunmaktadır ve en 

yaygın olanı bakkallıktır (Büyük Ticaret Salnamesi, 1925, s. 525). 1926 yılında yer alan 

kayıtlara göre Ģehir genelinde 2299 dükkân, 30 fırın, 4 bedesten, 6 sabunhane ve debbağhane, 

1 torna fabrikası, 2 tane anonim Ģirket, 2210 dokuma tezgahı, 11 değirmen, 45 boyahane 

bulunmaktadır. 1927 yılında TeĢvik-i Sanayi Kanunu‘nun çıkarılması ile sanayileĢme hız 

kazanmıĢ ve bu kanundan 28 firma yararlanmıĢtır. Çıkarılan bu kanundan faydalanma 

açısından Gaziantep Doğu ve Güneydoğu illeri içerisinde birinci sırada yer almakta olup 

Türkiye genelinde ise sekizinci sırada yer almaktadır (Pekdoğan, 1999, s. 30). 1927 yılında 9 

adet fabrikaya sahip olan Ģehirde 1928 yılında fabrika sayısı 12‘ye yükselmiĢtir. 1933 yılında 

ise 1 rakı fabrikası, 9 un, 16 sabunhane, 1 elektrik ve 1 iplik ve mensucat fabrikası olmak 

üzere 36 adet fabrikaya sahiptir (Pekdoğan, 1999, s. 30). 1933 yılında Antep‘te bulunan 

meslek grupları arasında terzilik, kasetçilik, dabağlık, kilimcilik, sabunculuk bulunmaktadır 

(Pekdoğan, 1999, s. 29). Dokuma sanayi ise 1930‘lu yıllarda yükseliĢe geçmiĢtir. 1930-1937 

yılları arasında üretim dört buçuk katına çıkmıĢtır. Eski dokuma fabrikalarının üretimini 

artırmak amacıyla çalıĢmalar yapılmıĢ ve modern dokuma fabrikaları açılmıĢtır. 

Ġkinci Dünya SavaĢı sonrası ciddi Ģekilde ağırlık kazanan devletçilik politikasının etkisiyle 

gelen ağır vergiler Antep‘te dokumacılık sektörünü sekteye uğratmıĢtır. 1941 ve 1945 yılları 

arasında 8000‘e yaklaĢan el tezgâhları 1945 yılında 1500‘e kadar azalmıĢtır. Yüksek miktarlı 

üretim yapabilecek Ģirketlerin kurulmasındaki engellerden biri de bu dönemde iplik 

dağıtımının devlet tekelinde ve sınırlı bir Ģekilde tutulmasıdır. 1941 yılında iplik dağıtımı 

Sümerbank tarafından devralınmıĢtır. Kooperatifler tarafından yapılan iplik dağıtım iĢi ile 

Gaziantep‘te 3 adet dokumacı kooperatifi kurulmuĢtur.  

Gaziantep Ģimdilerde Türkiye‘nin beĢ adet organize sanayi bölgesine sahip ve ihracatta 

önemli Ģehirlerinden biri konumundadır. Yerli ve yabancı turistler tarafından ilgi gören 

AVM‘leri ve devlet tarafından restore edilen tarihi çarĢıları ile yerel esnafın iĢlerinin canlı 

tutulması sağlanmıĢtır. 
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Güneydoğu Anadolu Bölgesi‘nin en büyük illerinden biri Antep‘tir. Fırat‘ın Sacur kolu 

kıyılarından baĢlayan ve Halep‘in kuzeyi itibariyle yükselerek devam eden yaylanın merkezî 

noktasında kurulmuĢtur. Bu bölge hem iklimi hem de coğrafi yapısı nedeniyle yerleĢime açık 

alan olarak kabul edilmektedir. Çok eski kaynaklarda Antep kelimesi kullanılmıyor olsa da bu 

bölgenin 12 kilometre kuzeyinde Dülük isimli eski bir mevkiinin adı geçmektedir. Siyasi ve 

ticari hayatın merkezi konumunda bulunan Kuzey Suriye ile Mezopotamya‘yı Ġç Anadolu‘ya 

bağlayan yerler Dülük olarak bilinmektedir (Özdeğer, 1996, s. 466). Bu bölge Ġlk Çağ‘dan 

itibaren çok sayıda devletin egemenliği altına girmiĢtir. Hitit, Asur, Pers, Ġskender 

Ġmparatorluğu, Selefkoslar, Kommagene Krallığı, Roma Ġmparatorluğu egemen olan 

ülkelerdir. Orta Çağ‘da bu bölge Arap bölgesiyle bir sınır oluĢturması bakımından büyük bir 

önem taĢımaktaydı. Ġki bölge arasında sık sık çatıĢmalar yaĢanmıĢtır. Bizanslıların Araplarla 

mücadele için bu bölgeye bir kale inĢa etmesi Antep Ģehrinin kaynağını oluĢturmaktadır 

(Özdeğer, 1996, s. 466). Ne zaman Antep isminin kullanılmaya baĢlandığıyla ilgili net bilgiler 

yoktur. Bölgenin Ġslam topraklarına katılması Hz. Ömer zamanında gerçekleĢmiĢtir (Esir, 

2010, s. 297). Bizans tahtında ise bu dönemde Herakleios vardı. Bizans-Arap çekiĢmesinin 

izleri hala Kuzey Suriye‘de görülmekteydi. Türk yönetimine geçiĢ ise Alparslan veya 

MelikĢah döneminde gerçekleĢmiĢtir (Göyünç, 1999, s. 45). 

Haçlılar Suriye bölgesine ulaĢtığında Antep‘in yer aldığı bölge Suriye Selçukluları‘nın 

elindeydi. Haçlıların bölgeye gelmesi sonrasında Antep 1098 yılında Urfa Kontluğu‘na geçti. 

Bu bölge müstahkem açısından önemli bir konumda bulunuyordu (Özdeğer, 1996, s. 466). 

Antep, 1259 yılında Moğol egemenliğine, 1260 yılında Memlûk egemenliğine geçmiĢtir. 13. 

yüzyıl itibariyle Kahire‘den egemen olduğu bölgeleri yöneten Memlûkler Orta Çağ‘ın en 

önemli uygarlıklarından birini oluĢturmuĢlardır. Buna rağmen Antep ve çevresi 

Dulkadiroğulları ile Memlûkler arasında kalarak büyük mücadelelerin yaĢandığı bir bölge 

haline gelmiĢtir. MaraĢ ve Elbistan‘a egemen olan Dulkadiroğulları Bozok ve Halep 

Türkmenlerinin de lideri konumuna gelmiĢti. Türkmenlerle olan iliĢkisi nedeniyle Memlûkler 

bu bölgedeki egemenliğin kalıcı hale getiremiyordu. Antep Ģehri bu çekiĢmeden, Timur‘un 

ordusundan ve Akkoyunlu-Karakoyunlu mücadelesinden ciddi derecede zararlar görmüĢtür 

(Özdeğer, 1996, s. 467). Osmanlılar 1515 yılında Dulkadiroğulları‘na son vermiĢtir. Antep bu 

tarihe kadar beyliğin egemenliği altında kalmıĢtır (Mordtmann, 1977, s. 661). Beylik 

zamanında Antep‘te önemli imar faaliyetleri gerçekleĢtirilmiĢtir. Memlûkler bu dönemde bir 

Ģekilde Antep‘i alsa da 1516 yılında Yavuz Sultan Selim bu Ģehri Osmanlı topraklarına 

katmıĢtır (Peirce, 2005, s. 26). 
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Antep Ģehri sınır boylarında kalan önemli bir bölge olduğu sık sık çatıĢmalara ve savaĢlara 

neden olmuĢ ve el değiĢtirmiĢtir. Osmanlı ile birlikte Antep bir sınır Ģehri olmaktan kurtulmuĢ 

ve büyük bir imparatorluğun merkezinde bulunan önemli bir Ģehir haline dönüĢmüĢtür 

(Peirce, 2005, s. 27, 36). Osmanlı Ģehri fethettikten sonra Ģehirde tahrirler yaptırmıĢ ve Ģehri 

Dulkadirli Beylerbeyliği‘ne bağlamıĢtır (Gökhan, 2000, s. 60).  

Dulkadiroğulları, Osmanlı tarafından yenildikten sonra beylerbeylik olarak varlığını 

sürdürmüĢtür. Osmanlı, Antep Ģehrinin üzerindeki Arap etkisini doğru bir Ģekilde kavradığı 

için Ģehri önce Halep Beylerbeyliği‘ne bağlamıĢtı. Osmanlı Ģehrin Memlûk kimliğini kabul 

etmiĢtir. Halep‘in toplumsal ve ekonomik havzasına bağlı olduğunu önceden fark etmiĢti 

(Peirce, 2005, s. 36). Dulkadirli Eyaleti‘nin merkezi MaraĢ‘dı ve Malatya, Antep, Kadirli ve 

Sümeysad gibi bölge ve Ģehirlerden meydana gelmekteydi. Antep livasında üç nahiye vardı: 

kuzey doğuda Ayntab nahiyesi, güneyde TelbâĢer ve doğuda Nehru‘lCevaz (Gökhan, 2000, s. 

64). 1818 kılında kazaya dönüĢen Antep, Halep‘e bağlanmıĢtır. 1908 yılında ise yine Halep‘e 

bağlı bir sancak olmuĢtur (Özdeğer, 1996, s. 469). 

1.5. Gaziantep’te Genel Seçim Sonuçları (25 Aralık 1995 ve 18 Nisan 1999) 

Gaziantep‘te 1995 Genel Seçim‘de toplam seçmen sayısı 539.688 olmuĢtur. Geçerli oy sayısı 

422.225‘tir. Geçersiz oy sayısı ise 16.538‘dir. Katılım oranı %81,3 olarak gerçekleĢmiĢtir. 

RP‘nin oy oranı %23,8, ANAP‘ın oy oranı %17, DSP‘nin oy oranı %16,2, DYP‘nin oy oranı 

%13,7, CHP‘nin oy oranı %10,5 olmuĢtur. Diğer grubundaki oy oranı ise %18,9‘dur. RP‘den 

3 milletvekili (Nurettin AktaĢ, Kahraman Emmioğlu, Mehmet Bedri Ġncetahtacı), ANAP‘tan 

2 milletvekili (Mustafa RüĢtü TaĢar, Ünal YaĢar), DSP‘den 2 milletvekili (Ali Ilıksoy, 

Mustafa Yılmaz), DYP‘den 1 milletvekili (Mehmet Batallı) ve CHP‘den 1 milletvekili 

(Hikmet Çetin) seçilmiĢtir. 

Gaziantep‘te 1999 Genel Seçim‘de seçmen sayısı 618.027 olmuĢtur. Geçerli oy sayısı 

497.143‘tür. Geçersiz oy sayısı ise 24.827‘dir. Katılım oranı %84,46 olarak gerçekleĢmiĢtir. 

MHP‘nin oy oranı %20, DSP‘nin oy oranı %19, FP‘nin oy oranı %15, CHP‘nin oy oranı 

%13, DYP‘nin oy oranı %10, ANAP‘ın oy oranı %9, HADEP‘in oy oranı %5, BBP‘nin oy 

oranı %1 olmuĢtur. Diğer grubundaki oy oranı ise %24,4‘tür. MHP‘den 3 milletvekili (Ali 

Özdemir, Mehmet Ay, Mehmet Hanifi Tiryaki), DSP‘den 2 milletvekili (Mustafa Yılmaz, Ali 

Ilıksoy), FP‘den 2 milletvekili (Nurettin AktaĢ, Mehmet Bedri Ġncetahtacı), DYP‘den 1 
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milletvekili (Ġbrahim Konukoğlu) ve ANAP‘tan 1 milletvekili (Mustafa RüĢtü TaĢar) 

seçilmiĢtir. 

1.6. Gaziantep Milletvekillerinin Biyografileri (1996-2002) 

1.6.1. Nurettin AktaĢ 

1947 yılında doğan Nurettin AktaĢ, Elazığ‘ın Palu ilçesine kayıtlıdır ve babası Memet Bey ve 

annesi Havva Hanım‘dır. Ġlkokulu 4. sınıfa kadar Bingöl‘ün merkezinde Ġbrahiman (Gözeler) 

köyündeki okulda okuyan Nurettin AktaĢ, öğrenimini Elazığ‘da bulunan Dumlupınar 

Ġlkokulu‘nda 1960 yılında tamamlamıĢtır. 1967 yılında Elazığ Lisesi‘nde orta ve lise 

öğrenimini bitirmiĢtir. 1973 yılında ise Ankara Anadolu Eczacılık Yüksek Okulu‘ndan mezun 

olmuĢtur. Askerliğini yedek subay olarak yapan Nurettin AktaĢ 1972‘de Milli Selamet 

Partisi‘nde kurucu il baĢkanı olmuĢtur. 1977 yılına kadar bu görevini sürdürmüĢtür. Erken 

genel seçimlerde 1977‘de il baĢkanlığından istifa etmiĢtir. 1981 yılında canlı hayvan 

ihracatına baĢlamıĢ ve eczacılık mesleğinden uzaklaĢmıĢ ve Gaziantep‘e yerleĢmiĢtir. Daha 

sonra Güneydoğu Canlı Hayvan Ġhracatçıları Birliği kurucu üyesi ve baĢkanı olmuĢtur. 

1990‘da Refah Partisi MKYK üyeliğine seçilmiĢtir. 1995 yılında ise Gaziantep‘ten 

milletvekili olmuĢtur. 1999 yılında yapılan genel seçimlerde Fazilet Partisi Gaziantep 

milletvekili adayı olmuĢ ve seçilerek meclise yeniden girmiĢtir (Yavuz C. , 2012, s. 2176-

2199). Mecliste KĠT Komisyonu ve Çevre Komisyonu üyeliği yapmıĢtır. FP‘nin kapatılması 

sonrasında AK Parti‘nin kurucu üyeleri arasında yer almıĢtır. 2002‘de yapılan genel 

seçimlerde Gaziantep AK Parti milletvekili olmuĢ ve Çevre Komisyonu üyeliği yapmıĢtır. 

Nurettin AktaĢ iyi derecede Arapça bilmekte, evli ve üç çocuk sahibidir (Yavuz C. , 2012, s. 

2187). 

1.6.2. Kahraman Emmioğlu 

1940 yılında Gaziantep‘te doğan Kahraman Emmioğlu‘nun babası Mustafa Bey ve annesi 

Lütfiye Hanım‘dır. Bostancı Ġlkokulu‘nda ilköğrenimini, Gaziantep Ortaokulu‘nda 

ortaöğrenimini ve Gaziantep Lisesi‘nde lise öğrenimini tamamlamıĢtır. Ġstanbul Teknik 

Üniversitesi Makine Fakültesi‘nde yükseköğrenimini tamamlayan Kahraman Emmioğlu 1963 

ve 1965 yılları arasında yine bu fakültede asistanlık yapmıĢtır. Bu süreçte aynı zamanda 

Nükleer Enerji Enstitüsü‘nde lisansüstü eğitimini almıĢtır. 1967 ve 1970 yılları arasını 

kapsayan süre içerisinde DPT‘de araĢtırmacılık yapmıĢtır. 1969 ve 1974 yılları arası YükseliĢ 

Mühendislik ve Mimarlık Yüksek Okulu‘nda öğretim görevlisi statüsü ile ders vermiĢtir. 
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Kahraman Emmioğlu 1970 yılında özel bir firmada mühendislik, müteahhitlik ve müĢavirlik 

görevinde bulunmuĢ ve 1973 yılına kadar sürmüĢtür. 1974 yılında ise Sanayi ve Teknoloji 

Bakanlığı‘nda TeĢvik Uygulama Genel Müdürlüğü görevine getirilmiĢtir. 1976 yılına kadar 

sanayi alanında yer alan Ģirketlerde ve Sakarya Mühendislik ve Mimarlık Akademisi‘nde 

çalıĢmalar yürütmüĢtür. 1976 ve 1977 yılları arasında Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı‘nda 

MüsteĢar Vekili ve MüsteĢar Yardımcısı görevini üstlenmiĢtir. 1977 yılından itibaren bir 

yıllığına Türkiye Elektromekanik Sanayi Genel Müdürü olarak görev almıĢtır. 1978 yılında 

Mühendislik ve Mimarlık Akademileri‘ne öğretim üyesi olarak atanmıĢ ve 1982 yılına kadar 

devam etmiĢtir. 1982 ve 1994 yılları arasında özel Ģirketlerde genel müdürlük yapmıĢ ve 1994 

ve 1995 yılında Ġstanbul BüyükĢehir Belediyesi Genel Sekreteri olmuĢtur. 24 Aralık 1995‘de 

yapılan genel seçimlerde RP‘den Gaziantep milletvekili seçilmiĢtir. Hem doçent hem yüksek 

mühendis unvanlarına sahip olan Emmioğlu, TüpraĢ‘ın Yönetim Kurulu BaĢkanlığı‘nı da 

yapmıĢtır.  

Kahraman Emmioğlu çok iyi derecede Ġngilizce, orta düzeyde Farsça ve Almanca bilmektedir 

(Ertan, 2012, s. 401). Evli ve üç çocuk babası olan Emmioğlu kendi alanında yazdığı 

―Türkiye‘de SanayileĢmenin Serüveni‖, ―Türkiye‘nin SanayileĢme Serüveni & Sanayicilik 

Anılarım ve Sanayiciliğin Tarihçesi‖, Bir Ömür‖, ―Türkiye‘nin SanayileĢme Dinamikleri & 

SanayileĢmenin Maddi ve Manevi Temelleri‖ adında eserleri vardır (kitapyurdu.com, 2019). 

1.6.3. Mehmet Bedri Ġncetahtacı 

1960 yılında Gaziantep‘te doğan Mehmet Bedri Ġncetahtacı‘nın babası Yahya Bey ve annesi 

Delal Hanım‘dır. Gaziantep Koleji‘nde ilkokulu, Gaziantep Ġmam Hatip Lisesi‘nde 

öğreniminin geri kalan kısmını tamamlamıĢtır. Daha sonra Halep‘te Univercity of Aleppo‘da 

edebiyat eğitimi almıĢtır. Burada 1978 ve 1980 yılları arasında özel olarak YaĢayan Arapça ve 

Mahalli Lehçeler üzerine araĢtırmalar yapmıĢtır ve Gaziantep Sıhhi Ġçtimai Coğrafyası adlı 

bir eseri vardır. Askerliğini piyade çavuĢ olarak yapmıĢtır. 1984 ve 1990 yılları arasını 

kapsayan süreçte Ġslam Hukuku Metodolojisi üzerinde araĢtırmalar yürütmüĢtür. 1985 

yılından 1995 yılına kadar Gaziantep 3. Noterliği‘nde serbest yeminli mütercim olarak 

çalıĢmıĢtır. Olay, DoğuĢ, Sabah gibi gazetelerde köĢe yazarı olarak görev almıĢtır. Ġbni 

Hazm‘ın Elmuhalla adlı eserini Türkçeye çevirmiĢtir ve siyaset ve teoloji bilimi alanlarında 

incelemeler yapmıĢtır (Yavuz C. , 2012, s. 2191). 1995 yılındaki genel seçimlerde Gaziantep 

Milletvekili seçilmiĢtir. Mecliste Ġnsan Hakları Ġnceleme Komisyonu BaĢkanlık Divan üyeliği 

yapmıĢtır. 1999 yılındaki genel seçimlerde FP‘den Gaziantep milletvekili olarak yeniden 
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mecliste yerini almıĢtır. 21. Dönem milletvekilliği esnasında 21 Kasım 1999 tarihinde Ankara 

Esenboğa Havaalanı‘na giderken geçirdiği bir trafik kazası neticesinde hayatını kaybetmiĢtir. 

Evli ve iki çocuk sahibi olan Ġncetahtacı, Arapça ve Ġngilizce bilmekteydi (Yavuz C. , 2012, s. 

2192). 

1.6.4. Mustafa RüĢtü TaĢar 

1951 tarihinde Gaziantep‘te doğan Mustafa RüĢtü TaĢar‘ın babası Ali Kemal Bey, annesi 

Neriman Hanım‘dır. Akyol Ġlkokulu‘nda ilköğrenimini, Gaziantep Ticaret Lisesi‘nde orta ve 

lise öğrenimini tamamlamıĢtır. Ankara Ġktisadi ve Ticari Ġlimler Akademisi ĠĢletme-Muhasebe 

bölümünden mezun olan TaĢar, 1976‘da Gaziantep‘te BM projesi dahilinde hayata geçirilen 

Küçük Sanayi GeliĢtirme (KÜSGEM)‘de yönetici olarak kamu görevinde yer almıĢtır. 1977 

yılından 1980 yılına kadar geçen süreçte ODTÜ Gaziantep Külliyesinde Genel Müdür 

Yardımcılığı yapmıĢtır. 1980 ve 1983 yıllarında DPT MüsteĢarlığında Daire BaĢkanı olarak 

görev almıĢtır. 20 Mayıs 1983‘de kurulan ANAP‘ın kurucuları arasındadır ve MKYK 

üyeliğine seçilmiĢtir. 8 Haziran 1983‘de ANAP Genel Sekreterliği görevine baĢlamıĢtır. AET 

Karma Parlamento Türk Grubu üyeliği, Türk-ABD Parlamentolararası Dostluk Grubu 

BaĢkanlığı yapan TaĢar, 6 Kasım 1983‘de Gaziantep ANAP Milletvekili seçilmiĢtir. 23 

Haziran 1987 yılında ANAP Genel Sekreterliği‘nden istifa etmiĢtir (Yavuz C. , 2012, s. 

2196).  

Buna karĢın 13 Haziran 1988‘e kadar ANAP Genel BaĢkan DanıĢmanı görevini yürütmüĢtür. 

1987 yılında yapılan genel seçimlerde Ankara ANAP Milletvekili seçilmiĢtir. 47 ve 48. 

Dönem Devlet Bakanı unvanını almıĢtır. 1995 yılında Gaziantep ANAP milletvekili seçilmiĢ 

ve tekrar meclise girmiĢtir. 53. Hükümet‘te Çevre bakanı ve 55. Hükümet‘te Tarım ve 

KöyiĢleri Bakanı olmuĢtur. 292 18 Nisan 1999 yılında genel seçimlere Gaziantep ANAP 

milletvekili adayı olarak girmiĢ ve kazanmıĢtır. 17 Eylül 2001‘de Erkan Mumcu görevinde 

olduğu Turizm Bakanlığı‘ndan istifa etmiĢtir. Yerine TaĢar atanmıĢtır. Ancak 3 Ocak 2007 

yılında kendi kullandığı aracı ile geçirdiği bir trafik kazası sonucu vefat etmiĢtir (Yavuz C. , 

2012, s. 2197). TaĢar evli ve iki çocuk babasıydı. TaĢar‘ın; Refah Partisi Gerçeği, 1983‘den 

2000‘li Yıllara Anavatan, TaĢar Davası, Siyasi Nükteler, Milliyetçilik Muhafazakârlık 

Demokrasi, Türkiye‘nin DüĢünce Gündemi adlı kitaplarının yanı sıra bazı gazete ve 

dergilerde yayınlanan makale ve incelemeleri bulunmaktadır (wikipedia.org, 2019). 
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1.6.5. Ünal YaĢar 

1941 yılında Gaziantep‘in Nizip ilçesinde doğan Ünal YaĢar‘ın babası Mehmet Fevzi Bey ve 

annesi Safiye Hanım‘dır. Ġlk ve orta öğrenimini Nizip, lise öğrenimini Gaziantep‘te bitiren 

YaĢar, 1970 yılında Ġstanbul Teknik Üniversitesi Hukuk Fakültesi‘nde yüksek öğrenimini 

tamamlamıĢtır. Askerliğini Ankara‘nın Etimesgut ilçesinde yapmıĢtır. Ardından Gaziantep‘te 

avukatlık stajını tamamlamıĢ ve Gaziantep Hukuk Barosu‘na avukat olarak kaydını 

yaptırmıĢtır. Tüm bunların yanında çiftçilik ile de uğraĢmıĢtır. 6 Kasım 1983 tarihindeki genel 

seçimlerde Anavatan Partisi Gaziantep milletvekili olmuĢtur. 17, 18 ve 20. dönemlerde 

Gaziantep ANAP milletvekili seçilmiĢtir. 23 Mart 2013 yılında hayatını kaybeden YaĢar‘ın 

cenazesi Nizip Asri Mezarlığı‘na defnedilmiĢtir (haberler.com, 2013). YaĢar evli ve iki çocuk 

babasıydı. 

1.6.6. Mehmet Batallı 

1944 yılında Gaziantep‘te doğan Batallı‘nın babası Davut Bey, annesi Fatma Hanım‘dır. Ġlk, 

orta ve lise öğrenimini Ġstanbul‘da almıĢtır. Devlet Mühendislik Mimarlık Akademisi 

Galatasaray Kimya Mühendisliği Yüksek Okulu‘nda yükseköğrenimini tamamlamıĢtır. 

Ardından ABD‘de üç yıllığına ihtisas yapmıĢ, 3 dönem Türkiye Odalar Birliği Yönetim 

Kurulu Üyeliği ve 10 yıl Ticaret Odası BaĢkanlığı görevini yürütmüĢ, Gaziantepspor 

kurucuları arasında bulunarak 2 dönem bu kulübün baĢkanlığını yapmıĢ, Türk Tanıtma Vakfı 

Kurucuları arasında yer almıĢ ve Ġktisadi Kalkınma Vakfının iki dönem yönetiminde 

bulunmuĢtur. 1991 yılında genel seçimlerle DYP 19. dönem Gaziantep milletvekili 

seçilmiĢtir. 1991 ve 1993 yılları arasında 49 ve 51. dönem devlet bakanı görevini 

yürütmüĢtür. 1995 yılında yapılan genel seçimlerde 20. dönemde yer alarak yeniden 

milletvekili seçilmiĢtir. Bu dönemde 55. Hükümet devlet bakanlığı vazifesine getirilmiĢtir. 25 

Ağustos 2004 tarihinde hayatını kaybeden Batallı, Ġngilizceye hâkim, evli ve 5 çocuk 

babasıydı (Duran, 2012, s. 2741-2750). 

1.6.7. Ali Ilıksoy 

1954 yılında KahramanmaraĢ‘ın Pazarcık ilçesinde doğan Ali Ilıksoy‘un babası Duran Bey, 

annesi Elif Hanım‘dır. Ġlköğrenimini Demirciler Köyü Ġlkokulu, orta ve lise öğrenimini 

KahramanmaraĢ Ortaokul ve Lisesi‘nde tamamlamıĢtır. Ġstanbul Üniversitesi Hukuk 

Fakültesi‘nde yükseköğrenimini tamamlamıĢtır. Adana‘nın Kozan ilçesinde bir dönem 

hâkimlik yapmıĢtır. 1995 yılında yapılan genel seçimlerde DSP Gaziantep milletvekili 
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seçilmiĢtir. 18 Nisan 1999 yılındaki genel seçimlerde tekrar Gaziantep DSP milletvekili 

olmuĢ ve 21. Dönem Meclisi‘nde BaĢkanvekili ve 57. Cumhuriyet Hükümeti‘nde Bayındırlık 

ve Ġskân Bakanı olmuĢtur. 8 Temmuz 2002 tarihinde DSP‘den istifa etmiĢtir. 22 Temmuz 

2002 yılında ise YTP kurucu üyeleri arasındaki yerini almıĢtır. Orta seviyede Almanca 

bilgisine sahiptir. Evli ve üç çocuk babasıdır (Yavuz C. , 2012, s. 2190). 

1.6.8. Mustafa Yılmaz 

1949 yılında Gaziantep Oğuzeli‘ndeki Dokuzyol Köyü‘nde doğan Mustafa Yılmaz‘ın babası 

Ahmet Bey, annesi Döne Hanım‘dır. Ġlköğrenimini Dokuzyol Köyü Ġlkokulu, ortaöğrenimini 

Gaziantep‘te tamamlamıĢtır. 1973 yılında Karadeniz Teknik Üniversitesi‘nde 

yükseköğrenimini tamamlamıĢ ve ĠnĢaat Yüksek Mühendisi olmuĢtur. 1978 ve 1980 

yıllarında Gaziantep YSE‘de Köy Yolları ġefi olarak çalıĢmıĢtır (Duran, 2012, s. 2752). 1987 

ve 1991 yılında SHP, 1995 yılında DSP ile Gaziantep milletvekili olmuĢtur. 1994 yılında SHP 

milletvekilliği 19. dönem ve Tansu Çiller‘in baĢbakan olduğu 50. Hükümet‘te, Bayındırlık ve 

Ġskân Bakanı olmuĢtur. 30 Haziran 1997-11 Ocak 1999 tarihlerinde 55. Hükümet ve Anasol 

Hükümeti‘nde devlet bakanlığı görevine getirilmiĢtir (Yavuz C. , 2012, s. 2200). Ardından 

kurulan 55. Hükümet‘te devlet bakanı olmuĢtur. 1999 yılında yapılan genel seçimlerde 

Gaziantep DSP milletvekili olmuĢtur. 57. Hükümet, DSP-MHP-ANAP Koalisyonu‘nda tekrar 

devlet bakanı olmuĢtur. 2002 yılında DSP‘den istifa etmiĢtir. 12 Ağustos 2002‘de CHP‘ye 

dahil olmuĢ ve 2002 seçiminde Gaziantep milletvekili olmuĢtur (Yavuz C. , 2012, s. 2201).  

Toplamda beĢ dönem boyunca parlamentoda bulunmuĢtur. TBMM ĠçiĢleri Komisyonu 

üyeliği, Hesapları Ġnceleme Komisyonu üyeliği, (9/11) Esas Numaralı Meclis SoruĢturması 

Komisyonu üyeliği, (10/132) Esas Numaralı Meclis AraĢtırması Komisyonu üyeliği, (10/198) 

Esas Numaralı Meclis AraĢtırma Komisyonu üyeliği görevleri ile TBMM BaĢkanlık Divanı 

Ġdare Amirliği yapmıĢtır (Duran, 2012, s. 2753). Yerel seçimlerde 2009 yılında CHP 

üzerinden adaylığını koymuĢtur (Hürriyet, 2008). Orta seviyede Ġngilizce bilgisine sahip olan 

Yılmaz, evli ve iki çocuğu vardır (Yavuz C. , 2012, s. 2201). 

1.6.9. Hikmet Çetin 

1937 yılında Diyarbakır‘da doğan Hikmet Çetin‘in babası Sait Bey, annesi Esma Hanım‘dır. 

Lice‘de ilköğrenim, Ankara‘da ortaöğrenim gördükten sonra 1960 yılında Ankara 

Üniversitesi Siyasal Bilgiler Fakültesi Ġktisat ve Maliye Bölümü‘nden mezun olmuĢtur. 

DPT‘de uzman yardımcısı olarak görev yaptıktan sonra ABD Williams College‘de kalkınma 
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iktisadı konusunda yüksek lisans yapmıĢtır (Duran, 2012, s. 2745). Birinci ve Ġkinci BeĢ 

Yıllık Kalkınma Planları‘nın oluĢturulmasında uzman olarak görev almıĢtır (T.C. DıĢiĢleri 

Bakanlığı, 1991). 1968 yılında California Standford Üniversitesi‘nde planlama modelleri 

üzerine çalıĢmıĢtır. 1970 yılında askerlik görevini tamamladıktan sonra 1977 yılına kadar 

DPT Ġktisadi Planlama‘da daire baĢkanlığı görevini üstlenmiĢtir. 

1977 genel seçimlerinde CHP Ġstanbul milletvekili seçilmiĢ 42. Hükümet‘te bakanlık ve 

baĢbakan yardımcılığı görevlerini üstlenmiĢtir. 1987 seçimlerinde SHP Diyarbakır 

milletvekili seçilerek tekrar meclise girmiĢtir. Bu dönemde meclis grup baĢkanvekilliği ve 

genel sekreterlik gibi üst düzey parti görevlerini üstlenmiĢtir. 1991 seçimlerinde SHP 

Gaziantep milletvekili seçilmiĢtir (Duran, 2012, s. 2745). Bu dönemde mecliste Anayasa 

Komisyonu üyeliği görevinde bulunmuĢtur. DıĢiĢleri Bakanlığı görevini üstlenen Çetin bu 

görevinden 1994 yılında istifa etmiĢtir. 1995 yılında CHP‘nin genel baĢkanlığı görevini 

üstlenmiĢtir. Daha sonra bu görevinden çekilse de 1995 genel seçimlerinde CHP Gaziantep 

milletvekili olarak seçilmiĢtir. 1997-1999 döneminde TBMM BaĢkanı olarak görev yapmıĢtır. 

2003-2006 döneminde NATO için Afganistan Kıdemli Sivil Temsilciliği görevini üstlenen 

Çetin evlidir ve iki çocuğu vardır (Duran, 2012, s. 2746). 

1.6.10. Ali Özdemir 

1962 yılında Gaziantep‘te doğan Ali Özdemir‘in babası Ali Bey, annesi Hatice Hanım‘dır. 

Gaziantep‘te öğrenim hayatına baĢlayan Özdemir ÇavuĢbaĢı Ġlkokulu ve Gaziantep Atatürk 

Lisesi‘ni bitirmiĢtir. Lise sonrasında hemen çalıĢmaya baĢlayan ve ticari iĢlere giren Özdemir 

1982-1983 döneminde askerlik hizmetini yürütmüĢtür. 1984 yılından sonra Gaziantep‘te 

genel olarak bakliyat-hububat alanında ticaret ve sanayicilik iĢleriyle uğraĢmıĢtır. Ġthalat, 

Ġhracat, Ġmalat ve Pazarlama ġirketler Grubu‘nda yönetim kuruluğu baĢkanlığı görevini 

üstlenmiĢtir. 1998 yılında aktif siyasi yaĢama atılan Özdemir 1999 genel seçimlerinde 

Gaziantep MHP milletvekili seçilmiĢtir. Mecliste Tarım, Orman ve KöyiĢleri Komisyonu 

üyeliği görevini de üstlenen Özdemir evli ve üç çocuğu vardır (Yavuz C. , 2012, s. 2195). 

1.6.11. Mehmet Ay 

1960 yılında Gaziantep‘te doğan Mehmet Ay‘ın babası Adnan Bey, annesi Lütfiye Hanım‘dır. 

Gaziantep‘te öğenim hayatına baĢlayan Ay, Dayı Ahmet Ağa Ġlkokulu ve Atatürk Lisesi‘nden 

sonra Ġstanbul Üniversitesi Ġktisat Fakültesi‘nden mezun olmuĢtur. ÇalıĢma hayatına Sulama 

Hortumları Ġmalat ve Teknik Malzeme Pazarlama ġirketi‘nde müdürlük yaparak baĢlamıĢtır. 
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Askerlik hizmetini er olarak yapan Ay, siyasi hayatına 1985 yılında Muhafazakâr Parti ile 

baĢlamıĢtır. 1986 yılında MÇP Merkez Ġlçe BaĢkanı görevini yaptıktan sonra 1991-1995 

döneminde MHP Ġl BaĢkanı görevini üstlenmiĢtir. 1999 yılındaki genel seçimlerde Gaziantep 

MHP milletvekili olan Ay, mecliste BaĢkanlık Divanı Kâtibi görevini yürütmüĢtür. Mehmet 

Ay evlidir ve üç çocuğu vardır (Yavuz C. , 2012, s. 2189). 

1.6.12. Mehmet Hanifi Tiryaki 

1956 yılında Gaziantep, Nizip‘te doğan Mehmet Hanifi Tiryaki‘nin babası Cuma Sani Bey, 

annesi Emine Perihan Hanım‘dır. Nizip‘te Cumhuriyet Ġlkokulu ile Ali Alkan Ortaokulu‘nda 

öğrenim gördükten sonra lise eğitimine HaydarpaĢa Lisesi‘nde baĢlayan Tiryaki, lise 

öğrenimini Nizip Lisesi‘nde bitirmiĢ ve ODTÜ‘de Kimya eğitim almıĢtır. Kendi isteğiyle bu 

bölümden ayrıldıktan sonra 1982 yılında Erciyes Üniversitesi Elektronik Mühendisliği 

bölümünden mezun olmuĢtur. Özel sektörde çalıĢmaya baĢlayan Tiryaki bir süre yöneticilik 

görevini sürdürdükten sonra 1985-1989 döneminde yılları arasında D. B. Deniz Nakliyat 

TAġ‘ta daire baĢkanlığı görevinde bulunmuĢtur. Ġskenderun Demir Çelik grup baĢkanlığı 

görevini 1989-1992 döneminde yapmıĢtır. Aynı iĢletmede 1992-1994 döneminde yönetim 

komitesi üyeliği ve müdür yardımcılığı görevlerinde bulunmuĢtur. 1996-1998 döneminde 

Ġskenderun Demir Çelik A.ġ‘de genel müdürlük görevine kadar yükselmiĢtir. 1999 genel 

seçimlerinde Gaziantep‘ten MHP milletvekili seçilen Tiryaki, mecliste Parlamentolararası 

Birlik (PAB) Türk Grubu üyeliği görevini yürütmüĢtür. Ġngilizce bilmekte olan Tiryaki evlidir 

ve üç çocuğu vardır (Yavuz C. , 2012, s. 2199). 

1.6.13. Ġbrahim Konukoğlu 

1950 yılında Gaziantep‘te doğan Ġbrahim Konukoğlu‘nun babası Ahmet Bey, annesi Fatma 

Hanım‘dır. Gaziantep‘teki öğrenim hayatını ġehitkâmil Ġlkokulu ve Gaziantep Lisesi‘nde 

tamamlayan Konukoğlu, 1975 yılında Ġstanbul Üniversitesi CerrahpaĢa Tıp Fakültesi‘nden 

mezun olmuĢtur. Yine aynı hastanede Ġç Hastalıkları alanında uzmanlaĢtıktan sonra 1981 

yılında Gaziantep SSK Hastanesi‘nde Dahiliye uzmanı olarak beĢ yıl görev yapmıĢtır. 

Kurumdan ayrıldıktan sonra bir süre boyunca serbest hekim olarak çalıĢmalarını yürütmüĢtür. 

Askerlik hizmetini tabip asteğmen/teğmen olarak yapan Konukoğlu, 1986-1987 döneminde 

Güneydoğu TSK Birliği Yönetim Kurulu BaĢkanlığı yapmıĢtır.  

Sağlık Hizmetleri Vakfı‘nı kurmuĢ ve burada 15 yıl boyunca yöneticilik yapmıĢtır. 1989-1991 

döneminde DYP Ġl BaĢkanlığı görevini yürüttükten sonra 1992-1994 döneminde Tabip Odası 
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BaĢkanlığı yapmıĢtır. Gaziantep‘te Sani Konukoğlu Tıp Merkezi‘nin kuruluĢ aĢamasında 

koordinatörlük görevini yürüttüğünde yıl 1994‘tür (Yavuz C. , 2012, s. 2193). 1996 yılında 

hizmete baĢlayan modern bir tıp merkezinde genel müdür pozisyonunda iki yıl boyunca 

çalıĢan Konukoğlu, Türk Diyabet Cemiyeti‘nin Gaziantep Ģubesini kurmuĢ ve bu Ģubede 

baĢkanlık yapmıĢtır. 1999 yılındaki genel seçimlerde DYP milletvekili seçilmiĢtir. Mecliste 

Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler Komisyonu üyeliği görevini yürütmüĢtür. Evli ve üç 

çocuk babası olan Konukoğlu Ġngilizce ve orta derecede Fransızca bilmektedir (Yavuz C. , 

2012, s. 2194). 

1.7. Gaziantep Milletvekillerinin Genel Özelliklerinin Değerlendirilmesi ve 

Sosyokültürel Özellikleri (1996-2002) 

Tablo 1. Milletvekillerinin Demografik Özellikleri 

Milletvekili D.Y. D.T. Ö.T. C. Ö.S. M.D. Ç.S. 

Nurettin AktaĢ Elazığ 1947 - Erkek - Evli 3 

Kahraman Emmioğlu Gaziantep 1940 - Erkek - Evli 3 

Mehmet Bedri Ġncetahtacı Gaziantep 1960 1999 Erkek 39 yıl Evli 2 

Mustafa RüĢtü TaĢar Gaziantep 1951 2007 Erkek 56 yıl Evli 2 

Ünal YaĢar Gaziantep 1941 2013 Erkek 72 yıl Evli 2 

Mehmet Batallı Gaziantep 1944 2004 Erkek 60 yıl Evli 5 

Ali Ilıksoy K.maraĢ 1954 - Erkek - Evli 3 

Mustafa Yılmaz Gaziantep 1949 - Erkek - Evli 2 

Hikmet Çetin Diyarbakır 1937 - Erkek - Evli 2 

Ali Özdemir Gaziantep 1962 - Erkek - Evli 3 

Mehmet Ay Gaziantep 1960 - Erkek - Evli 3 

Mehmet Hanifi Tiryaki Gaziantep 1956 - Erkek - Evli 3 

Ġbrahim Konukoğlu Gaziantep 1950 - Erkek - Evli 3 

* D.Y. = Doğum yeri, D.T. = Doğum tarihi, Ö.T. = Ölüm tarihi, C. = Cinsiyet, Ö.S. = Ömür 

süresi, M.D. = Medeni durumu, Ç.S. = Çocuk sayısı 

Tablo 1‘de görülebileceği üzere 1999-2002 arasında Gaziantep‘te milletvekilliği yapmıĢ 13 

kiĢi bulunmaktadır. Bu kiĢilerin yalnızca 3‘ü Gaziantep dıĢında bir Ģehirde dünyaya gelmiĢtir. 

Milletvekillerinden 4‘ü hayatını kaybetmiĢtir. Milletvekillerinin tamamı erkektir ve medeni 

durumları evlidir. Tüm milletvekillerinin çocuğu bulunmaktadır.  
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Tablo 2. Milletvekillerinin Sosyokültürel Özellikleri 

Milletvekili Y.D. M.G. E. B.Y.D. M.V.D. 

Nurettin AktaĢ Arapça Eczacılık 

Ġhracat 

MKYK Üyeliği 

Çevre komisyonu 

üyeliği 

- - 20-21 

Kahraman Emmioğlu Ġngilizce 

Farsça 

Almanca 

Mühendislik 

Öğretim üyesi 

Müteahhitlik 

MüĢavirlik 

MüsteĢar vekili 

Ġst. BB Genel Sek. 

ÇeĢitli baĢkanlıklar 

4 kitap - 20 

M. Bedri Ġncetahtacı Arapça 

Ġngilizce 

Edebiyatçı 

Yeminli mütercim 

KöĢe yazarlığı 

1 kitap - 20-21 

Mustafa RüĢtü TaĢar - KÜSGEM Yönetici 

MKYK Üyesi 

ÇeĢitli baĢkanlıklar 

6 kitap Devlet B. 

Çevre B. 

Tarım ve 

KöyiĢleri B. 

Turizm B. 

20-21 

Ünal YaĢar - Avukat 

Çiftçi 

- - 20 

Mehmet Batallı Ġngilizce Mühendis 

Kulüp baĢkanı 

Vakıf yöneticisi 

- Devlet bakanı 20 

Ali Ilıksoy Almanca Hakim 

BaĢkan vekili 

- Bayındırlık 

ve Ġskan B. 

20-21 

Mustafa Yılmaz Ġngilizce ĠnĢaat Mühendisi 

TBMM BĢk. Divanı 

Ġdare Amirliği 

- Bayındırlık 

ve Ġskan B. 

Devlet B. 

20-21 

Hikmet Çetin - DPT Uzman Yrd. 

DPT Daire BĢk. 

Anayasa Komisyonu 

Üyeliği 

CHP Genel BĢk. 

TBMM BĢk. 

- Bakanlık 

BaĢbakan 

Yrd. 

20 

Ali Özdemir - Ticaret 

Tarım, Orman ve 

KöyiĢleri Komisyonu 

Üyeliği 

- - 21 

Mehmet Ay - Ġktisat 

ġirket müdürü 

BaĢk. Divanı Katibi 

MHP il bĢk. 

- - 21 

Mehmet Hanifi Tiryaki Ġngilizce Elektrik mühendisi 

Yöneticilik 

Daire bĢk. 

PAB Üyeliği 

- - 21 

Ġbrahim Konukoğlu Ġngilizce 

Fransızca 

Doktor 

G.Doğu TSK Birliği 

Tabip Odası BĢk. 

- - 21 
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* Y.D. = Yabancı dil, M.G. = Meslek ve görev, E. = Eserleri, B.Y.D. = Bakanlık yapma 

durumu, M.V.D. = Milletvekilliği dönemi 

Tablo 2‘de görülebileceği üzere 13 milletvekilinin 8‘i yabancı dil bilmektedir. 5‘i bakanlık 

görevinde bulunmuĢtur. 5‘i her iki dönemde de milletvekilliği yapmıĢ, 8‘i tek dönemde 

milletvekilliği yapmıĢtır. Çoğunun yöneticilik görevi olmuĢtur. 3‘ünün kitabı bulunmaktadır. 

Sosyokültürel anlamda zengin özgeçmiĢlere sahiplerdir. 
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2. GAZĠANTEP MĠLLETVEKĠLLERĠNĠN TÜRKĠYE BÜYÜK MĠLLET 

MECLĠSĠNDEKĠ KONUġMALARI (1996-2002) 

         2.1. 20. Dönem Gaziantep Milletvekilleri (8 Ocak 1996-18 Nisan 1999) 

 2.1.1. Nurettin AktaĢ 

 2.1.1.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Canlı hayvan sektörüne ve et ithalatına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması: 

―GeliĢmiĢ tüm ülkelerde, tarım ve hayvancılık sektörü devlet tarafından -

sübvanse edilmek suretiyle- desteklenirken, Türkiye‘mizde ise, geçmiĢ 

hükümetler döneminde uygulanan yanlıĢ ve tutarsız politikalar neticesinde, 

âdeta yok olmaya mahkûm edilmiĢtir. Üretimde uygulanan sübvansiyonlar, 

ithalatta uygulanan korumacılık, ihracatı destekler nitelikteki politikaların 

uygulanması gerekirken, bunun tam tersine politikalar uygulamaya konulmuĢtur. 

Bu yanlıĢ ve günübirlik politikaların altını çizmek istiyorum.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 2, BirleĢim 28, Oturum 1, s. 431-433). 

DıĢ Ticaret MüsteĢarlığı 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı Kesin hesabı 

Devlet Planlama TeĢkilatı MüsteĢarlığı 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı Kesin 

hesabı, Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı 

Kesin hesabı ve DanıĢtay BaĢkanlığı 1998 Malî Yılı Bütçesi 1996 Malî Yılı Kesin hesabı 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Ülke, ekonomideki uyumsuz ve çok baĢlılığın da büyük oranda etkisiyle 

gittikçe ağırlaĢan problemlerle kaĢı karĢıya bırakılmaktadır. Bu ağırlaĢan 

sorunlardan, DıĢ Ticaret MüsteĢarlığı da, elbette kendine düĢen payı 

almaktadır. Ġhracattaki azalma, ithalattaki patlamadan dolayı 13 milyar dolar 

olan dıĢ ticaret açığımızın, çok kısa zamanda ve hızla büyümesi kaçınılmazdır. 

Bu durum, uzun vadede bir döviz darboğazına sebep olabilecektir.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 40, BirleĢim 30, Oturum 4, s. 292-294). 

Nurettin AktaĢ‘ın gündem dıĢı konuĢmalarda canlı hayvan sektörüne ve et ithaline 

iliĢkin bir konuĢması yer almaktadır. AktaĢ, konuĢmasında canlı hayvan sektöründe yaĢanan 

olumsuzlukları dile getirmiĢtir. Öncelikle hayvancılık sektörünün önemine ve ülke 

ekonomisine katkısına değinmiĢ, ardından rantçılığın ödüllendirilmesini eleĢtirmiĢtir. 

Ülkemizde hayvancılığın yok olmaya mahkum edildiğini, geliĢmiĢ ülkelerin tersine 

Türkiye‘de tarım ve hayvancılığın devlet tarafından desteklenmediğini ifade etmiĢtir. 
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Hayvancılık sektörünün geldiği durumun ilk sebebi olarak erken kuzu kesimini belirtmiĢtir. 

Maliyetlerin yüksekliğinin hayvan ihracatını durdurduğunu, üretici ve besicinin sıkıntılarını, 

bu gidiĢ ile Türkiye‘de hayvancılığın iflasının yaklaĢtığını açıklamıĢtır. Bunun yanında 

hayvancılık krizini ortadan kaldırmadan, üretim artıĢı sağlamanın mümkün olmadığını 

belirtmiĢtir. Ġhracatçı konumdayken ithalatçı konumuna gelen Türkiye‘de ithal edilen canlı 

hayvanların uyum sağlayamadığını ve telef olduğunu açıklamıĢtır. Yapılması gereken 

yasaklayıcı tedbirler almakken, ithalatı teĢvik eden bakan ve hükümet yetkililerini eleĢtirerek, 

bu iĢin yapılamadığını vurgulayarak sözlerini tamamlamıĢtır. Bir diğer konuĢması 18.12.1997 

tarihinde söz aldığında yapılmıĢtır. Bu konuĢmasında AktaĢ, DıĢ Ticaret MüsteĢarlığının 1998 

yılı bütçesi üzerine Refah Partisi Grubu adına görüĢlerini bildirmiĢtir. Hükümetin bir kısım 

rantiyeciye hizmet verdiğini, halkın hoĢnutsuzluk içinde olduğunu, devlet bütçesinin yüzde 

40‘ının rantiyecilere faiz ödemesi olarak verildiğini belirtmiĢtir. Ülkenin ekonomik bağlamda 

büyük sorunlarla karĢı karĢıya bırakıldığını, DıĢ Ticaret MüsteĢarlığının da bu sorunlar 

nedeniyle zor durumda kaldığını, dıĢ ticaret açığının 13 milyar dolara ulaĢtığını ve bunun 

giderek büyüyeceğini açıklamıĢtır. Ekonomideki küreselleĢme nedeniyle dıĢ ticaretin artan 

öneminden bahsetmiĢ, siyasi istikrarı sağlamanın zorunlu olduğunu ve bunun ancak serbest 

piyasa ekonomisiyle mümkün olduğunu söylemiĢtir. Bu konuĢmasında AktaĢ, Körfez Krizi 

sonrası geliĢen canlı hayvan sevkiyatının duruĢu, Irak‘a uygulanan ambargo, ihracatta 

Romanya‘nın önemi ve Avrupa Birliği‘nin antidamping vergisini devam ettirmesi, D-8 

projesine ağırlık verilmesi gerektiği gibi konulara da değinmiĢtir. Milletvekilinin mali ve 

ekonomik alan dıĢındaki konularda konuĢmasının olmadığı, ilgisinin bu konulara yoğunlaĢtığı 

görülmektedir. 

 2.1.2. Kahraman Emmioğlu 

  2.1.2.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Karaman Milletvekili Zeki Ünal ve 21 arkadaĢının, su kaynaklarımızın daha iyi 

değerlendirilmesi ve Manavgat Çavı üzerinde uygulanan proje konusunda Meclis 

araĢtırması açılmasına iliĢkin önergesi münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

“Istranca derelerinin bir kısmı Ģu anda devreye girmiĢtir ve Ġstanbul'a 30 

milyon metreküplük su kazandırılmıĢtır; bunun yanında, yeraltı sularından 

muhtelif kuyular açılarak, yine 30 milyon metreküp su kazandırılmıĢtır ve Ģu 

anda Istranca derelerinin hepsinin devreye sokulmasıyla 90 milyon metreküp su 

devreye girecektir; yani, bu iki senenin içerisinde su miktarı, daha önceki ANAP 
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zamanındaki miktardan fazlalaĢtırılmıĢtır. GeçmiĢ dört senede artıĢ olmamıĢ, 

Elmalı bendinin devreden çıkmasıyla da azalma olmuĢtur.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 3, BirleĢim 35, s. 141). 

Millî Savunma Bakanlığı, Sanayi ve Ticaret Bakanlığı, 1996 Malî Yılı Bütçesi 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, saygıdeğer milletvekili arkadaĢlarım; sizleri ve ekranı 

baĢında bizleri seyreden değerli vatandaĢlarımı, saygı ve muhabbetle 

selamlıyorum. Refah Partisi Grubu adına, Sanayi ve Ticaret Bakanlığı bütçesi 

hakkında, görüĢlerimi arz ediyorum. Artık, herkes tarafından, klasikleĢen bir 

deyimle kabul edilen gerçek Ģudur: Bir ülkenin gücünü, üretim; üretimler içinde 

ise, sanayi üretimi tayin etmektedir. Tabiatıyla, hizmet ve tarım sektörlerinin 

değerini inkâr etmiyoruz, ancak, geliĢmenin, sanayileĢme ile eĢanlamlı 

kullanıldığını da hepimiz biliyoruz...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

3, BirleĢim 40, s. 850-852). 

 Maliye Bakanlığı, Gelirler 1996 Malî Yılı Bütçesi münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; ben, anayasacı 

olmadığım için anayasa mevzuuna girmeyeceğim; ama, merak ettiğim bazı 

hususlar var. Geçen dört senelik devrede, Cumhuriyet Halk Partisi, iktidarın 

ortağıydı ve bu kanunlar, o devrede de geçerli oldu; onda ne yaptılar, merak 

ediyorum doğrusu. O zaman meseleyi halletselerdi Ģimdi, meselemiz 

kalmayacaktı; ama, görüyorum ki, hâlâ mesele müzakere edilip gidiyor...‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 4, BirleĢim 42, s. 472-473). 

Hükümet adına BaĢbakan Necmettin Erbakan'ın ülkemizin özkaynaklarının 

geliĢtirilmesi konusunda genel görüĢme açılmasına iliĢkin önergesi üzerine Genel 

Kurulun 11.7.1996 tarihli 76. BirleĢiminde açılması kabul edilen genel görüĢme 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; hepinizi, Grubum ve 

Ģahsım adına hürmetlerimle selamlıyorum. Yurtiçi kaynakların değerlendirilmesi 

ve geliĢtirilmesiyle ilgili genel görüĢmede, Refah Partisi Grubu adına, konu 

hakkındaki görüĢlerimizi açıklamak üzere huzurunuzdayım. Bu gibi 

görüĢmelerin, çok sıkça, Yüce Meclisimizde yapılması, en büyük arzumuzdur; 

zira, her partinin kendi düĢüncelerini burada açıklaması, Hükümete ıĢık tutacak, 

idarede çoğulcu katılımı sağlayacak ve ileride muhtemel baĢarısızlığın Meclise 

mal edilmesi Ģeklindeki bir düĢünceyi geri plana atarak, burada görüĢlerini 

açıklaması, milletimize, birçok meselenin izahı yönünden çok değerli 

olmaktadır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 8, BirleĢim 77, s. 322-

326). 
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Hazine MüsteĢarlığı, Devlet Planlama TeĢkilâtı MüsteĢarlığı, Sosyal Hizmet ve 

Çocuk Esirgeme Kurumu Genel Müdürlüğü, Kadın ve Sosyal Hizmetler MüsteĢarlığı, 

DanıĢtay BaĢkanlığı 1997 Malî Yılı Bütçesi ile 1994 ve 1995 Malî Yılı Kesin hesabı 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

 ―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; bugün, birinci tur görüĢmelerini 

yaptığımız Devlet Planlama TeĢkilatı MüsteĢarlığı, Sosyal Hizmetler ve Çocuk 

Esirgeme Kurumu Genel Müdürlüğü, Hazine MüsteĢarlığı, DanıĢtay BaĢkanlığı 

konularında, Ģahsım adına, son konuĢmayı yapmak üzere, huzurunuzdayım; 

hepinizi, hürmet ve muhabbetle selamlıyorum. Ben, Devlet Planlama TeĢkilatının 

eski bir müntesibiyim; geçmiĢte, insanımızın yetiĢmesinde Çok emekleri geçmiĢtir 

ve bu konuda çok büyük hizmetler ifa etmiĢtir. Bugün, salonumuzda da, Devlet 

Planlama TeĢkilatından birçok arkadaĢlarımız var...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 16, BirleĢim 30, s. 253-254). 

UlaĢtırma Bakanlığı, Telsiz Genel Müdürlüğü, Sanayi ve Ticaret Bakanlığı 1997 

Malî Yılı Bütçesi ile 1994 ve 1995 Malî Yılı Kesin hesabı münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; 1997 malî yılı UlaĢtırma Bakanlığı 

bütçesi üzerinde Refah Partisi Grubu adına görüĢlerimi açıklamak üzere söz 

almıĢ bulunuyorum. Sözlerime baĢlamadan önce, Yüce Meclisimizin siz değerli 

üyelerini ve televizyonlarında bizi izleyen vatandaĢlarımızı, Refah Partisi ve 

Ģahsım adına, sevgi ve saygıyla selamlıyorum. UlaĢtırma Bakanlığımız, 

bünyesinde, taĢıma ve muhaberat (iletiĢim) gibi iki ana konunun genel 

düzenlemesini, yani, koordinatörlüğünü ve bazı yatırımlarını yapmakta, bu yolda 

hizmet vermekte; her iki hizmet grubu da sosyal ve özellikle ekonomik 

geliĢmenin esasını teĢkil etmektedir. ġunu belirtmek istiyorum ki, özelleĢtirmenin 

yaygınlaĢtırılması sayesinde bu Bakanlığın bir koordinatör bakanlık haline 

dönüĢtürülmesi gerekmektedir ve ümit ediyorum, yakın zamanda bu olacaktır.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 17, BirleĢim 34, s. 38-40). 

 Bir meclis araĢtırması açılmasına iliĢkin önerge münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri, özelleĢtirme konusunda verilmiĢ 

muhtelif Meclis araĢtırması talepleriyle ilgili olarak Refah Partisinin görüĢlerini 

arz etmek için söz almıĢ bulunuyorum. Bu münasebetle, sizleri ve bizleri 

dinleyen muhterem halkımızı Ģahsım ve Grubum adına saygıyla selamlıyorum. 

Erdemir'in kamu hisselerinin blok satıĢı, Et ve Balık Kurumu, Süt Endüstrisi 

Kurumu, Petlas, Konya'daki yem fabrikaları, tersaneler; Sümer Holdinge bağlı 

Sümerbank, Hereke ve EskiĢehir fabrikaları ve KUMAġ (Kühya Manyezit 

ĠĢletmeleri Anonim ġirketi) gibi münferit kuruluĢların özelleĢtirilmesindeki 

endiĢeler ile genel özelleĢtirme problemleri, Meclis araĢtırmasına konu 

edilmiĢtir. Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; özelleĢtirmeyi, dünyadaki son 

geliĢmelerin rüzgârıyla bir moda olarak mı, yoksa aklın, ilmin, sosyolojik 

gerçeklerin bir zarureti olarak mı istedik; buna, Ģimdiye kadar, on seneyi aĢmıĢ 
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tatbikatlara bakarak cevap vermek gerçekten güç. Sosyalizmin "devlet mülkiyet" 

felsefesi iflas etmiĢ. Evet, zamanımız özelleĢtirme zamanı; ancak, bir ülkenin 

geliĢme fonksiyonu, yalnız zaman faktörüne bağlı değil; eğitimi, sosyal Ģartları, 

siyasî durumları ve sair faktörleri de vardır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 29, BirleĢim 107, s. 227-229). 

388 sayılı Güneydoğu Anadolu Projesi Bölge Kalkınma Ġdaresi TeĢkilâtının 

KuruluĢ ve Görevleri Hakkında Kanun Hükmünde Kararnamede DeğiĢiklik Yapılması 

Hakkında Kanun Tasarısı ve Plan ve Bütçe Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; 398 sıra sayısıyla 

Genel Kurulumuza sevk edilen, 388 Sayılı Güneydoğu Anadolu Projesi Bölge 

Kalkınma Ġdaresi TeĢkilatının KuruluĢ ve Görevleri Hakkında Kanun Hükmünde 

Kararnamede DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun Tasarısıyla ilgili olarak 

Refah Partisinin görüĢlerini arz etmek üzere huzurunuzdayım; bu vesileyle, 

Genel Kurulu, Partim ve Ģahsım adına saygıyla selamlıyorum. Gaziantep, Kilis, 

Adıyaman, Diyarbakır, ġanlıurfa, Mardin, Batman, Siirt ve ġırnak Ġllerimizi 

kapsayan Güneydoğu Anadolu Projesi veya kısaltılmıĢ Ģekliyle GAP, klasik 

deyimle, yalnız Türkiye'nin değil, belki, dünyanın sayılı bölge kalkındırma 

projelerindendir; ama bu projeyi -ne kadar açıklama yapılırsa yapılsın- tanımak 

isteyenlere "hadi sizi GAP'a götürelim" denildikten sonra, onları Keban 

Barajına, Atatürk Barajına götürmeleri sebebiyle insanımızın kafasında, bu 

proje sadece enerji ve sulama projesi olarak kalmaktadır...‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 38, BirleĢim 27, s. 399-401). 

Maliye Bakanlığı 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı Kesin hesabı ve Gelir 

Bütçesi münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; Bütçe Kanunu 

Tasarısının 57 ‗inci maddesi hakkında Refah Partisi Grubunun görüĢlerini arz 

etmek üzere huzurunuzdayım; hepinizi saygıyla selamlıyorum. Bu madde, 

belediyelerin satmıĢ olduğu su ve doğalgaz için belirlenecek tarife bedelleri, 

konutlar için uygulanan tarifenin en düĢük iki dilim bedel ortalamasının yüzde 

50 fazlasını aĢamaz Ģeklinde bağlamıĢtır. Bir kere, bu maddede istenilen ilk 

tarife bazını almak doğru değildir. Zira 'sıfır ilâ 10 metreküp su tarifeleri, bütün 

belediyelerde sosyal yönden fakir kimselere verildiği için zararına 

satılmaktadır.' 10 ilâ 100 metreküp su ise, tamamen maliyetine verilmektedir. Bu 

tarifeleri esas alarak genel ve katma bütçeli dairelerin, hastanelerin, okulların, 

su ve gaz tarifelerinde düzenleme yapmak doğru değildir.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 41, BirleĢim 36, s. 522-523). 

Olağanüstü Hal Bölgesinde ve Kalkınmada Öncelikli Yörelerde Ġstihdam 

Yaratılması ve Yatırımların TeĢvik Edilmesi ile 193 sayılı Gelir Vergisi Kanununda 
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DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun Tasarısı ve Plan ve Bütçe Komisyonu Raporu 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekili arkadaĢlarım; 392 sıra sayılı kanun 

tasarısının 5 inci maddesiyle ilgili kiĢisel görüĢlerimi arz edeceğim; bu vesileyle, 

sizleri saygıyla selamlıyorum, Hiç yoktan iyi olan bir tasarı bu tasarı; 

olağanüstü hal bölgesi ve kalkınmada öncelikli yörelerde uygulanması 

düĢünülüyor; ancak, meselenin, böyle daraltılması yerine, Cevat Ayhan ve Ertan 

Yülek arkadaĢlarım da arz etmiĢlerdi -ki, bunlar da, benim gibi, eski teĢvik 

uygulama genel müdürü olan arkadaĢlarımızdır veyahut da Genel Müdürlükte 

çalıĢmıĢ arkadaĢlarımızdır; yani, bir noktada, kökten, teĢvik uygulamacıyız- 

bunların, artık, il bazında alınması doğru değil. En büyük yanlıĢlık, bize göre, bu 

teĢvikin il bazında yapılmasıdır. Ġl bazı yerine, ilçe ve il merkezi olarak bunların 

tasnif edilmesi, daha doğrusu, ilçe ve il merkezlerinin sosyoekonomik 

durumlarının objektif kriterlerle tamamen tayin edilmesi ve burada da, bu 

objektif kriterlerdeki rakamların müzakeresi lazım gelirdi diye düĢünüyorum. 

Mesela, Gaziantep, il merkezi olarak fevkalade geliĢmiĢtir; ancak, biraz 

uzağında bulunan Araban, Yavuzeli, KargamıĢ gibi ilçelerimiz, hakikaten, 

ortaçağdan kalma görüntüler arz etmektedir, geliĢmiĢlik durumu fevkalade 

zayıftır. ĠĢte, bundan dolayıdır ki, artık, il bazındaki teĢvik tedbirleri hususunu 

kaldırmamız ve mutlaka ve mutlaka ilçe bazına gelmemiz gerekiyor...‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 43, BirleĢim 44, s. 106-107). 

YaĢ Sebze ve Meyve Ticaretinin Düzenlenmesi ve Toptancı Halleri Hakkında 

Kanun Hükmünde Kararnamenin Bazı Maddelerinin DeğiĢtirilmesine Dair Kanun 

Tasarısı ve ĠçiĢleri ve Sanayi, Ticaret, Enerji, Tabiî Kaynaklar, Bilgi ve 

Teknoloji komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; YaĢ Sebze ve Meyve Ticaretinin 

Düzenlenmesi ve Toptancı Halleri Hakkında Kanun Hükmünde Kararnamenin 

Bazı Maddelerinin DeğiĢtirilmesine Dair Kanun Tasarısı ve ĠçiĢleri ve Sanayi, 

Ticaret, Enerji, Tabiî Kaynaklar, Bilgi ve Teknoloji Komisyonları raporlarıyla 

belirtilmiĢ olan 638 sıra sayılı tasarıyla ilgili olarak, Ģahsım adına söz almıĢ 

bulunuyorum; hepinizi saygıyla selamlıyorum. Evvela, hal teorisini kısaca izah 

etmek istiyorum: Teorik olarak, hal niçin kurulur, haller niçin teĢkil 

olunur?Bunu, aslında iki ana baĢlık etrafında toplamak mümkündür: Birincisi, 

üreticiden gelen mallar, ideal olarak, bir mahale, bir merkeze gelir ve bu 

merkezde, bir borsa gibi, sağlıklı bir fiyat teĢekkül ettirilir. Ġkinci ana grup 

olarak da, serbest olarak fiyatlar teĢekkül ettiği gibi, bir de, malların kalitesi, 

sağlık yönünden, kontrol altına alınır. Bu iki esastır ki, bütün ülkelerin 

mahallerinde, belediyelerinde, mutlaka, haller bulunur... 

Sayın BaĢkan, değerli arkadaĢlar; önergeyle ilgili olarak söz almıĢ 

bulunuyorum; hepinizi saygıyla selamlarım. Değerli arkadaĢlar, bu konuda, 

bana kalırsa, biraz esnek bir kayıt koymamız gerekirdi. Ġstanbul, Ankara, Ġzmir, 

Gaziantep gibi büyük Ģehirler için bir mesele değildir bu; ancak, küçük, mesela, 

bir Nizip Belediyesinin bir hali için böyle bir Ģeyi uygulamak biraz güçtür. Onun 

için, burada, bir esnekliğin mutlaka getirilmesi lazım. Gerek birinci fıkrada 
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gerekse ikinci fıkrada bu esnekliğin mutlaka getirilmesi lazımdı. En azından, 

benim teklifim, yönetmeliğe "Ģu maddedeki durumda eğer olmazsa" diye bir 

esnekliğin mutlaka getirilmesi lazım; aksi halde, kanun, baĢtan, bazı haller 

tarafından kullanılmayacak hale gelir. Benim bu konudaki önerim, bu esnekliğin 

getirilmesine matuftur... 

Sayın BaĢkan, değerli arkadaĢlar; hep, yerinden yönetimden bahsederiz; 

ama, iĢ yetkilerin dağıtımına gelince, hemen merkezde toplama temayülünü 

gösteririz. Burada da, böyle tipik bir durumla karĢı karĢıyayız. Mademki her 

Ģeyi belediye veriyor -her türlü parayı belediye verecek- o halde, gerekenleri de 

belediyenin tanzim etmesi kadar tabiî bir Ģey olmaz. Ne yapılacak; benim 

korkum Ģu: Bu gibi yönetmeliklerin çıkarılmasında, hakikaten, Bakanlığın ataleti 

beni korkutmuĢtur; çünkü, doğrudan doğruya muhatap olan belediyedir. 

Belediyenin kendini koruma içgüdüsü, refleksi, daima, merkezî idarelerden daha 

hızlıdır. Bu bakımdan, bu yetkinin, bakanlığa danıĢılması ve fakat belediyelerce 

kullanması daha uygun olur kanaatindeyim...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 54, BirleĢim 98, 101, s. 27-29, 340, 345). 

  2.1.2.2. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Tüketicinin Korunması Hakkında Kanunun Bazı Maddelerinde DeğiĢiklik 

Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı ve Sanayi, Ticaret, Enerji, Tabiî Kaynaklar, Bilgi ve 

Teknoloji Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; konumuz, 4077 sayılı 

Tüketicinin Korunması Hakkındaki Kanuna bir madde ilavesidir ve bu, 

promosyonun tahdit edilmesi, sınırlandırılmasıyla ilgilidir. Ne gariptir ki, bu 

kanun tasarısının metnindeki birtakım özellikler yerine, tamamen hedef olarak, 

hep geçmiĢteki Hükümet Programına atıfta bulunuldu ve gerçekten, ciddî bir 

teklif alamamanın, bu konuda ciddî bir tenkit alamamanın üzüntüsünü 

yaĢıyorum...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 9, BirleĢim 85, s. 250-

252). 

 Emmioğlu konuĢmasında rekabet konusunda büyük bir haksızlık olduğunu ifade 

etmiĢtir. 

 Bazı Yatırım Hizmetlerinin Yap-ĠĢlet-Devret Modeli Çerçevesinde Yaptırılması 

Hakkında 3996 Sayılı Kanunda DeğiĢiklik Yapılmasına ĠliĢkin Kanun Tasarısı ve Plan 

ve Bütçe Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkanım, değerli milletvekili arkadaĢlarım; gecenin Ģu gecikmiĢ 

vaktinde sözü fazla uzatmaya hacet yok, hepinizi hürmetle, muhabbetle 

selamlıyorum. Bu tasarı, aslında bir zaruretten çıktı. Türkiye'nin, elbette finans 

imkânları yok ve BOT veyahut da yap-iĢlet-devret Kanunu ta 1984 senesinden 

beri faaliyet içerisinde; ama, iyi bir neticenin de olduğunu söyleyemeyiz. Daha 

önceki konuĢmacı arkadaĢlar bunları tebarüz ettirdiler. Ancak, 1995 Bütçe 

Kanununda yer alan hükümler ne yazık ki, 1996 Bütçe Kanununda yer almamıĢ. 

ġimdi, bunun düzeltilmesi maksadıyla da bu kanunun 11 inci maddesindeki bu 
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değiĢikliği getiriyoruz. Elbette bir yatırımcı, yap-iĢlet-devret usulüyle iĢi aldığı 

zaman, kârını düĢünecektir. Bir proje olarak hesap meselesidir bu. Siz, eğer kâr 

veremezseniz, bu kârı teĢekkül ettirecek Ģekilde birtakım garantilerde 

vermezseniz, elbette yatırımcı bunu yapmayacaktır. ĠĢte bu tasarıyla bunu 

sağlamıĢ oluyoruz ve bu bir zarurettir. Ben sözümü fazla uzatmayacağım. 

Hepinizi tekrar hürmetle, muhabbetle selamlıyorum.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 90, s. 438). 

Özürlüler Ġdaresi BaĢkanlığı Kurulmasına ve Özürlülerin Durumları ile Ġlgili 

ÇeĢitli Kanun ve Kanun Hükmünde Kararnamelerde DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Yetki 

Kanunu Tasarısı ve Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler Komisyonu Raporu 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, çok değerli milletvekili arkadaĢlarım; sizleri ve bizi Ģu 

anda dinleyen bütün vatandaĢlarımı saygıyla selamlıyorum ve bütün ülkeme, 

sevgimi paylaĢmak için buraya çıkmıĢ olduğumu da belirtmek istiyorum. 

Kanunun Ģimdiye kadar çıkması lazımdı, çıkmadı; elhamdülillah, Ģimdi çıkıyor'. 

Kanun çıktığı zaman, Hükümet, hızlı bir çalıĢma sergilesin, çok hızlı bir Ģekilde 

özürlülerimizin yarasını sarsın istiyorum. Ġkinci bir husus, çıkarılacak kanun 

hükmündeki kararnamelerden birisi de, inĢallah, vakıf ve dernek gibi gönüllü 

kuruluĢları desteklemeyle ilgili olur. Zira, tarihî geleneğimiz, bu gibi cemiyet 

iĢlerinin sivil idareye bırakılması Ve devlet tarafından da desteklenmesidir. 

Buradan, Ģu ana kadar, özürlülerimiz için çok ciddî faaliyette bulunmuĢ olan 

vakıf ve dernek yöneticilerini de kutluyor, onları tebrik ediyorum. Bir üçüncü 

hususu da zikretmek istiyorum. Özürlüler için, 3 Aralık günü, ülkemizin 

Ģartlarına uygun değil; çünkü, özürlülerimiz, bu günü bayram havası içerisinde 

geçirmek istiyor; ancak, kıĢ ayının içerisinde oluyoruz. Bundan dolayı, bu 

günün, 10 ilâ 16 Mayıs günlerine -ki, eskiden böyleydi- alınmasını talep ediyor 

ve bunu mutlaka yapacaklarını ümit ediyorum. Bir dördüncü nokta Ģudur: 

Ġstanbul BüyükĢehir Belediyesi olarak biz, bir zamanlar, özürlüler için çok ciddî 

çalıĢmalar yaptık. Bu çalıĢmaları, aynı Ģekilde, bazı belediyelerimiz de yaptı. 

Artık, özürlüler için belediyelerimizin gösterdiği bu faaliyeti aslî bir vazife 

bilerek, bir amatör faaliyet kabul etmeyip aslî bir vazife telakki ederek 

yapmalarını sağlayacak mevzuat düzenlemesini de yapmalarını istiyorum. 

Hepinizi hürmet ve muhabbetle selamlıyorum.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 14, BirleĢim 25, s. 545-546). 

Millî Savunma Bakanı Turhan Tayan'ın, Güney Kıbrıs Rum Yönetiminin son 

günlerde, Rusya Federasyonundan füze temin ederek barıĢ ortamını bozucu tulum ve 

davranıĢlarına iliĢkin gündem dıĢı açıklaması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; Kıbrıs tarihine 

baktığımız zaman, hiçbir zaman, Kıbrıs bir Yunan adası olmamıĢtır. 

Osmanlılara geçtiğinde, Osmanlılar, her zamanki yaptıkları tatbikatla, buradaki 

insanların inanıĢlarına hürmet göstermiĢler ve halklarının, kendi hukukları 

içerisinde yaĢamasına müsaade etmiĢlerdir; fakat, ne zaman ki, Kıbrıs, Rum 
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tarafından, Ġngilizlerin himayesiyle idareye baĢlanmıĢ, o zaman, orada bulunan 

Türk azınlık devamlı Ģekilde göçe zorlanmıĢtır ve neticede, Rum çoğunluğu 

hâkim olmaya baĢlamıĢtır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 19, 

BirleĢim 45, s. 16-17). 

Aydın Milletvekili Ġsmet Sezgin ve 21 arkadaĢının, Türkiye'nin Avrupa Birliği ile 

iliĢkileri konusunda genel görüĢme açılmasına iliĢkin önergesi münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, Yüce Meclisin değerli milletvekilleri; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. Avrupa Birliğinin karĢısında Türkiye'nin durumunun son 

değerlendirmesiyle ilgili genel görüĢme isteği oldukça yerindedir ve bununla 

ilgili Grubumuzun görüĢlerini sizlere arz etmeye çalıĢacağım. Gerçi -son 

konuĢmacıyım- son konuĢmada, elbette, bütün dikkatler dağılmıĢtır; ama, ümit 

ediyorum, Ģu anda, bizi dinlemekte bulunan vatandaĢlarımız, bu konuda da iyice 

aydınlatılmıĢ olacaklardır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 25, 

BirleĢim 85, s. 325-329). 

 Bazı kanun tasarısı ve teklifleri ile plan ve bütçe komisyonları raporları 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Efendim, benim ifademi, burada, demokrasinin bir alternatifi gibi 

zikretti. ArkadaĢ anlamamıĢ, izah etmek mecburiyetindeyim. Sözümüz 

çarpıtılmıĢtır. Bizim, orada, net okunduğu zaman görülür ki, demokrasi sistemi, 

insanlarımıza çeĢitli alternatifler sunar. Bu alternatiflerin içerisinden, millet, 

birini beğenir. ġu andaki Kanun -1739 sayılı Kanun- iki alternatif sunmuĢtur. 

Bir tanesi kesintisiz eğitim, bir tanesi kesintili eğitim. Millet isterse kesintili 

eğitimi seçer, isterse kesintisiz eğitimi... Halbuki, Ģu anda, bu arkadaĢın 

söylediği tamamen ters. Biz, demokrasi yanlısı alternatifler sunmak istiyoruz.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 33, BirleĢim 136, s. 257). 

Millî Eğitim Bakanlığının TeĢkilât ve Görevleri Hakkında Kanunun Bir 

Maddesinde DeğiĢiklik Yapılmasına ĠliĢkin 492 sayılı Kanun Hükmünde Kararname ve 

Millî Eğitim, Kültür, Gençlik ve Spor Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; hepinizi Ģahsım ve 

Grubum adına saygıyla selamlıyorum. KarĢımızda, gençlerimizin daha iyi bir 

eğitim alması için yurtdıĢına gönderilme imkânını sağlayan bir kanun tasarısı 

var; güzel bir teĢebbüs; ancak, aklıma, Ģunu da insana sormazlar mı diye 

geliyor: ġu ana kadar birçok gencimiz dıĢ ülkelerde eğitim ve öğretim gördü. 

DıĢ ülkelerde eğitim ve öğretim görürken, bizim Millî Eğitim Bakanlığımız 

bunları devamlı Ģekilde kontrol etti, adım adım takip ettiler. Bu gençler 

Türkiye'ye geldiler ve diplomalarının muadeletini istediler. YÖK'e müracaat 

ettiler. YÖK, bu üniversitelerin diplomalarının muadeletinin uygun olup 
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olmadığını üniversitelere sordu. Üniversiteler, bazı üniversiteler için olumlu 

cevap verdi; fakat, bir de baktık ki, YÖK, bu gençlerimizin diplomalarının 

muadeletini kabul etmedi ve çocuklarımızı fevkalade mağdur bir duruma 

düĢürdü; daha doğrusu, YÖK, korkunç bir zulüm halinde, çocuklarımızın 

istikbalini mahvetme giriĢiminde bulundu.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 36, BirleĢim 13, s. 168-170). 

Gaziantep Milletvekili Kahraman Emmioğlu'nun, Aydın Milletvekili Yüksel 

Yalova'nın Ģahsına sataĢması nedeniyle yaptığı konuĢma: 

―Değerli BaĢkanım, değerli arkadaĢlar; ANAP Grubu adına konuĢan 

değerli arkadaĢımız Yüksel Yalova, Sayın Kamalak'ın sözlerine cevap olmak 

üzere, birtakım isimlerin bu söylenilen suçlarla ilgili olduğunu ifade ederek, 

benim de ismimi "toplu kaçakçılık suçundan" diyerek telaffuz etti. ġimdi, 

arkadaĢımızın bazı konuları birazcık daha inceleyip burada umuma 

açıklamasında fayda olacaktı. Meseleyi kısaca izah etmem gerekiyor; zira, aksi 

halde, yanlıĢ anlamalara sebep olacak bir beyanda bulundu. Sene 1985; o 

sırada, ihracatçı Ģirketlerin birinde, binde I ortaklığım var ve yönetim 

kurulundayım. Mecburum açıklamaya ve bu Ģirketin üzerinden, adını bile Ģu 

anda bilmediğim bir Ģirket, bir ihracat geçiriyor ve bu ihracatın içerisinde 

birtakım, nitekim, toplu kaçakçılık diye adlandırılan bazı suçlar iĢliyor, bu suç 

bize rücu ediyor. Ancak.... Bununla ilgili üç tane dava açıldı. Bu üç davadan biri 

beraat, Ģu anda, ikisi de devam ediyor. Nitekim, ben mahkemeye de gittim; 

mahkemede, doğrudan doğruya, binde 1 ortaklığım bulunmasına rağmen, yüzde 

60 ortaklığı olan esasın ismini söylemiyor, Kahraman Emmioğlu diye dava 

tutanaklarına geçirtiyor. Yarın sizin baĢınıza da gelebilir; ama, olmaz... Bakınız, 

nitekim... Anayasa Komisyonuna, elbette, böyle, bu Ģekilde gelmiĢtir; ama, 

henüz, daha muhakeme tam olarak sonuçlanmamıĢtır; bir tanesi beraatla 

neticelenmiĢ, diğeri de henüz daha belli değildir; ama, tutup da, bunu bu Ģekilde 

izah etmek, doğrusu, çok haksız ve tamamen yanlı bir tutum. Değerli arkadaĢlar, 

bu gibi, tamamen haksız ve uydurma durumlarda, Türkiye Büyük Millet 

Meclisinin, bana göre, böyle, bu Ģekilde davranması değil, aslında kendi üyesine 

sahip çıkması; sizin de buraya getirirken, hiç değilse meseleyi kısaca bir 

okumanız lazımdı. Yoksa, benim ismimi bu Ģekilde getirmeniz doğru değil. 

Maalesef, herhangi bir tetkik yapmaksızın, buraya gelip bu Ģekilde konuĢmanızı 

ve ANAP Grubu adına konuĢmanızı teessüfle karĢılıyorum.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 36, BirleĢim 16, s. 490-493). 

Maden Tetkik ve Arama Genel Müdürlüğü Kanununa Bir Madde Eklenmesine 

Dair Kanun Tasarısı ve Plan ve Bütçe Komisyonu Raporu münasebetiyle 

―Değerli BaĢkanım, değerli milletvekili arkadaĢlarım; sizlerin ve Ģu anda 

televizyonları baĢında bizleri izlemekte olan. halkımın miraç kandilini tebrik 

ederek söze baĢlamak istiyorum ve hepinizi saygıyla selamlıyorum. Maden 

Tetkik ve Arama Genel Müdürlüğü Kanununa Bir Ek Madde Eklenmesine Dair 

Kanun Tasarısı hakkında kiĢisel olarak söz almıĢ bulunuyorum. Bu tasarı, bana 

göre, gerçekten geç kalan bir tasarıdır. Zira, MTA'nın kuruluĢ tarihi 14.6.1935... 

2804 sayılı Kanunla kurulmuĢ. Senemiz 1997 ve dünya konjonktüründe ciddî 
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Ģekilde değiĢmeler olmuĢtur. MTA, bu süre içerisinde ciddî olarak tecrübe 

birikiminde bulunmuĢ, bilgi birikimi yapmıĢ.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 37, BirleĢim 20, s. 201-202). 

Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti ile Endonezya Cumhuriyeti Hükümeti Arasında 

Yatırımların TeĢviki ve Korunmasına ĠliĢkin AnlaĢmanın Onaylanmasının Uygun 

Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı ve Plan ve Bütçe ve DıĢiĢleri komisyonları raporları 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi, Ģahsım ve Fazilet Partisi 

Grubu adına selamlıyorum. Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti ve Endonezya 

Cumhuriyeti Hükümeti Arasında Yatırımların TeĢviki ve Korunmasına ĠliĢkin 

AnlaĢmanın Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı 

hakkında fikirlerimizi, görüĢlerimizi sizlere arz etmek üzere huzurunuzdayım. 

Endonezya, hepimizin bildiği gibi, D-8'in içerisinde bulunan bir devlettir. 

Temmuz 1996'da, 54 üncü Hükümetin kurulmasının ilk aylarında yapılan bir 

gezi neticesinde, Ġran, Mısır, Pakistan, Malezya, Endonezya, BangladeĢ, Nijerya 

ve Türkiye'nin de yer aldığı 8 ülkenin dıĢiĢleri bakanlarının 4 Ocak 1997'de 

Ġstanbul'da bir araya gelmeleriyle D-8 kurulmuĢtu ve D-8'in -ki, Endonezya D-

8'i teĢkil eden büyük ülkelerden birisi- oluĢumunun temel fikir yapısını Ģu 

cümleler özetliyordu: Dünyada savaĢ değil barıĢ, çatıĢma değil diyalog, sömürü 

değil iĢbirliği, çifte standart değil eĢitlik, baskı değil demokrasi ve D-8, bu 

konularda iĢbirliği yapmak üzere toplanmıĢtı...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 46, BirleĢim 60, s. 201-202). 

Bazı kanunlar hakkında değiĢiklik yapılmasına iliĢkin yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; vergi kimlik, numarası kullanımıyla 

ilgili olan tasarının daha baĢında bile, bir yığın kanunun içerisine sokulması 

talep ediliyor; yani, vatandaĢı doğrudan doğruya etkiliyor ve Ģu anda, 6,5 

milyon kiĢinin vergi numarasının olduğu ifade ediliyor. Bu kanunun çıkmasıyla 

birlikte, 15-20 milyon insan daha, vergi kimlik numarası alacak demektir. 

Bunun, hemen yürürlüğe girmesinin, iki yönlü mahzuru vardır... Bir kere, Ģuna 

dokunmak istiyorum: Sayın Komisyon BaĢkanımız, bu yürürlük yetkisinin, 

doğrudan doğruya Maliye Bakanlığıyla ilgili olduğunu söyledi; öyleyse, bu 

maddeye ne lüzum vardı. Demek ki, bu maddede ifade edildiği gibi, bu kanunun 

yürürlüğe girmesi, yayımıyla birlikte olacaktır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 50, BirleĢim 75, s. 26). 

Bazı kanunlar hakkında yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi, Fazilet Partisi Grubu ve 

Ģahsım adına saygıyla selamlıyorum. GörüĢülmekte olan, Vergi Usul Kanunu, 

Amme Alacaklarının Tahsil Usulü Hakkında Kanun, Gelir Vergisi Kanunu, 

Kurumlar Vergisi Kanunu, Katma Değer Vergisi Kanunu, Gider Vergileri 

Kanunu, Emlak Vergisi Kanunu, Veraset ve Ġntikal Vergisi Kanunu, Motorlu 

TaĢıtlar Vergisi Kanunu, Damga Vergisi Kanunu, Harçlar Kanunu ve Belediye 
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Gelirleri Kanununda DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun Tasarısının 59 uncu 

maddesi üzerinde Grubum adına söz almıĢ bulunuyorum. Sizlerin sabrını biraz 

istismar ettim... Neden; kanunların tek tek adını saydım. Eh, Türkiye'de bu kadar 

çok kanun olursa, vatandaĢın da vay haline!.. Yani, bir kanunun, daha doğrusu 

bir vergi kanununun -bana göre- reform olabilmesi için, kanun sayısının 

azaltılması lazım. Daha doğrusu, eğer, bütün kanunlar iki veya üç kanunla ifade 

edilebiliyorsa, o zaman bu vergi kanununa ben reform derim. Yoksa, bu kadar 

çok, kırkambar kanunundan her birinde azar azar değiĢiklikler yapmaya, ancak 

"tashihler kanunu" denir. Yoksa, bir reform kanunu olmaktan çok uzaktır...‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 58, BirleĢim 119, s. 364-366). 

Yasama Dokunulmazlığının Kaldırılması Hakkında BaĢbakanlık Tezkeresi ve 

Anayasa ve Adalet Komisyonları Üyelerinden Kurulu Karma Komisyon Raporu 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli arkadaĢlar; on bir sene önce olmuĢ bir vakadan 

geçen sene haberim oldu. Haberimin böyle geç olmasının tabiî olduğunu da 

söylemek istiyorum; çünkü, vakanın hiçbir safhasında, hiçbir Ģekilde imzam yok; 

hatta, evraka imza atmak üzere vekâlet verilen insana, vekâlet imzam da yok. 

Yani, bu vakayla ilgili olarak herhangi bir Ģekilde ne haberim ne de imzam var; 

onun için çok rahatım. Bu bakımdan, sizlerden istirhamım, dokunulmazlığımı 

kaldırın ki, ben de, rahatlıkla gideyim ve mahkemeden bu neticeyi alayım.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 60, BirleĢim 125, s. 41). 

Tuz Kanununda DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun Tasarısı ve Plan ve 

Bütçe Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli arkadaĢlar; hepinizi, Grubum ve Ģahsım adına 

selamlıyorum. Tuzdan bahsediyoruz. Tuz, hakikaten, dilimize birçok deyimlerle 

girmiĢ olan bir madde. "Tuzu kuru" gibi "ya tuz da kokarsa ne olacak" gibi 

"hanım tuz dedi, benim kalbim cız dedi" gibi bir yığın deyimlerin temelini hep 

tuz teĢkil eder. Tuz, gerçekten çok önemli bir madde; insan vücudu için de 

fevkalade ehemmiyetli olduğu için, bir zamanlar tuz savaĢları verildi ve tuzla 

dolu olan gemilerin yoldan çevrilip korsanlar marifetiyle alınması, geçmiĢte çok 

olağan iĢlerdendi. Bu kadar önemli olan bir konunun, o senelerde, özellikle 

1936 senesinde, elbette, devlet tarafından iĢletilmesi de normaldi; ama, sene 

artık 1936 değil, sene 1998 ve bu devrede, artık ne bu Ģekilde korsanlık vakıası 

ne de tuz konusunda çok büyük sıkıntımız mevcut. ġu anda bütün dünya 

liberalleĢmeye doğru gidiyor, sınırlar, bu konuda, bir noktada kalkmıĢ oluyor ve 

ticaret artıyor... 

Sayın BaĢkan, değerli arkadaĢlar; deminki konuĢmamda da ifade ettiğim 

gibi, ben, meselenin Bakanlar Kuruluna değil de, doğrudan doğruya Bakana 

verilmesini arzu ediyorum dedim. Bunun gerekçesini de, aslında, yakın zamanda 

olan hadiseyle gözler önüne sermek mümkün: Ha Bakanlar Kurulu, ha Bakan... 

Neden?.. ĠĢte, Bakanlar Kurulu kararıyla SEKA arazisi gitti; ne oldu yani?!. 

Demek ki... Bu konuda rahatlık getirelim ki, hızla yürüsün istiyorum. Hatta, 

dedim ki; Güneydoğu Anadolu Bölgesinin bir yerinde bir tuz havzası var. Bu tuz 
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havzası için, tutup da Bakanlar Kurulu kararı çıkaracaksınız. Buna gerek yok. 

Efendim, Sayın BaĢkanımız "Bakanlar Kurulu kararı ile Bakan arasında fark 

var" diyor; ben de biliyorum elbette. Bakanlar Kurulunda bir koalisyon da 

olabilir, farklı insanlar da olabilir. Zaten, ben, onun için, Bakana verilmesini 

savunuyorum. Zira, koalisyonda iĢlerin ne kadar sarpa sardığını hepimiz 

biliyoruz; sizler de yaĢıyorsunuz. Halbuki, bu konuda Bakan bunu yürütür. Eğer, 

herhangi bir sıkıntı olursa, zaten ortaya konulur, Meclis de gereken denetlemeyi 

yapar. Bunun baĢka çaresi de yoktur.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 60, BirleĢim 129, s. 437-439, 444). 

Macaristan Cumhuriyetinin Kuzey Atlantik AntlaĢmasına Katılımına ĠliĢkin 

Protokolün Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı ve Millî 

Savunma ve DıĢiĢleri komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

"Çok değerli BaĢkanım, değerli milletvekili arkadaĢlarım; ben de 

konuĢacağım; ama, 5 dakikada olsa konuĢacağım. Bu, tabiî, bizim hakkımızdır. 

Aslında, Ģu anda gözlerim birini arıyor. Kimi arıyor; nerede bizim Kâmran Ġnan 

Beyimiz?Gözüm onu arıyor. Niye arıyor; çünkü, o "Hayır Demesini Bilen 

Türkiye" kitabını yazdı; ben de, acaba, Kâmran Ġnan Bey gelecek de, burada 

"hayır" diyecek mi diye bekliyorum!.. Ama, ne yazık ki, yok; neden yok?Benim 

kanaatime göre, Ģu belge, kerhen hazırlanmıĢ ve bu belgeyi, bir nevi, içine 

sindirilmeyen, kimsenin içine sindiremediği bir belge olarak okudum; o hissi 

bende uyandırdı; çünkü, enteresan. Evet, biliyorum ki, bu antlaĢma, yani, 

Polonya'nın, Çek'in, Macaristan'ın NATO ile anlaĢması, daha doğrusu oraya 

girdirilmesi hususundaki Türkiye'nin veto hakkı, bizi Avrupa Birliğine götürmez; 

yani, taĢıyamaz o yükü; onu biliyorum; ama, bir yükü taĢıyabilir; BAB'a 

taĢıyabilir; ama, bununla ilgili, maalesef, Hükümetin, gereken çabayı sarf ettiği 

kanaati bende yok...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 64, BirleĢim 10, 

s. 163-164). 

BaĢbakan Bülent Ecevit tarafından kurulan Bakanlar Kurulunun programı 

üzerindeki görüĢmeler münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; BaĢbakan Bülent Ecevit tarafından 

sunulan 56‘ııncı hükümet programıyla ilgili olarak Ģahsım adına konuĢmak 

üzere huzurunuzdayım; hepinizi saygıyla selamlıyorum. Bendeki Ģu duygular, 

zannediyorum, sizlerde de, Ģu anda bizi izlemekte olan vatandaĢlarımızda da 

mevcuttur: Her yeni gelen hükümet, bir ümit ıĢığı olarak kabul edilir; fakat, bu 

hükümet, bir istisna teĢkil ediyor. Bu hükümetin bir istisna teĢkil etmesi, yani 

ümit ıĢığı olmayıĢı, bir seçim hükümeti olma özelliğinden kaynaklanmıyor; 

baĢka ve daha önemli sebepleri var...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 69, BirleĢim 43, s. 164-167). 
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  2.1.2.3. Sosyal ve Kültürel Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Ġstanbul Milletvekili Halit Dumankaya ve 15 arkadaĢının, Sait Halim PaĢa 

Yalısında meydana gelen yangının nedenlerini ve TURBAN Genel Müdürlüğüyle ilgili 

yolsuzluk iddialarını araĢtırmak amacıyla Meclis araĢtırması açılmasına iliĢkin önergesi 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

 ―Sayın BaĢkan değerli milletvekilleri; hepinizi, hürmetle selamlıyorum. ġu, aziz 

mübarek günde artık, sabırların taĢtığı noktaya, iftarın olacağı noktaya gelme 

durumunda, ben, sizlere fazla çile çektirmek istemiyorum; çok kısa olarak 

meseleleri hemen vazederek bitirmek istiyorum. 20 dakikamı da 

kullanmayacağım. Sayın BaĢkanvekili, seçildiğiniz için sizi de kutluyorum. 

Meclisimizin 20 inci Yasama Döneminin ülkemize hayırlı hizmetler vermesini de 

Cenabı Hak'tan niyaz ediyorum. Sait Halim PaĢa Yalısı, bizim çok kıymetli bir 

incimiz, Boğaz'daki bir inciydi ve de tarihî bir yerimizdi ve üst katı yandı. Niye 

yandı -demin Sayın Bakanın da ifade ettiği gibi- bir ihmaller zincirinin sonunda 

yandı. Bu ihmaller zincirinin müsebbibi kimdi; BaĢbakanlıktı. Öyle, topu, bil 

ahara Emek ĠnĢaata, Ģuna buna atmak değil... Bunun esas müsebbibi, 

BaĢbakanlıktır. KeĢke, bu saray, BaĢbakanlığa değil de Saraylar Dairesine 

verilseydi...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 1, BirleĢim 12, Oturum 1, 

s. 242-243). 

 

Yüksek Öğretim TeĢkilâtı Hakkında 41 Sayılı Kanun Hükmünde Kararnamenin 

DeğiĢtirilerek Kabulüne Dair 2809 Sayılı Kanuna Ek Maddeler Eklenmesi Hakkında 

Kanun Tasarısı ve Millî Eğitim, Kültür, Gençlik ve Spor ve Plan ve Bütçe komisyonları 

raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Değerli BaĢkanım, değerli milletvekili arkadaĢlarım; çok hayırlı bir 

teĢebbüsün, daha doğrusu iki teĢebbüsün olması sebebiyle huzurunuzdayım. 

Vakıf üniversiteleri, gerçekten çok önemli teĢebbüslerdir. Vakıflar, ecdadın sivil 

idaresinin omurgasını teĢkil etmiĢtir geçmiĢte. ġimdi, kâr gayesi gütmeyen, temel 

gayesi ülke insanına hizmet etmek olan vakıf üniversitelerinin halihazırda bile 

ne kadar büyük hizmetler yaptıklarını görüyoruz. Üniversitelerin bu doğrultuda 

özelleĢmesi hakikaten çok değerli ve hayırlı olan bir geliĢmedir. Maalesef, 

Türkiye‘mizde üniversitelileĢme oranı gerçekten çok zavallı durumdadır. ġu 

anda elimde OECD'nin raporu var. Buradan birkaç rakamı sizlere okuduğumda, 

durumun, Türkiye‘miz için Ģu ana kadar hiç de iç açıcı olmadığını göreceğiz. Bu 

sebepledir ki, Türkiye‘mizin üniversite sayısının artmasında ve oraya ehemmiyet 

vermemizde fevkalade önem vardır. Misal olarak sizlere Portekiz'i ve Ġspanya'yı 

vereyim. Ġspanya'da üniversite mezunu oranı yüzde 21,2; Türkiye‘mizde ise bu 

rakam yüzde 7,1'dir. Hepimiz biliyoruz ki, bugün devlet birçok Ģeylere 

yetiĢemiyor ve üniversiteye gereken tahsisatları da veremiyor ve 

üniversitelerimizin -kendilerinden dinlediğinizde birçok Ģikâyetlerinin olduğunu 
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biliyoruz.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 30, BirleĢim 118, s. 366-

367). 

625 sayılı özel Eğitim Kurumları Kanunu ile 222 sayılı Ġlköğretim ve Eğitim 

Kanununun Bazı Hükümlerinin DeğiĢtirilmesi Hakkında 254 sayılı Kanun Hükmünde 

Kararname ile 625 sayılı Özel Öğretim Kurumları Kanununun Bir Maddesinde 

DeğiĢiklik Yapılmasına Dair 326 sayılı Kanun Hükmünde Kararname ve Millî Eğitim, 

Kültür, Gençlik ve Spor Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. Bu kanun tasarısı, fevkalade güzel bir baĢlangıç ve 

öğrencilerimizin, hakikaten, ahlakını bozacak ve çocuklarımızın istikbalinde 

ciddî sıkıntılar meydana getirecek umuma açık yerler "meyhane, hapishane, 

kahvehane, kıraathane, bar, elektronik oyun merkezleri" diye zikrolunmuĢ; 

bunun yanına bir ilaveyi mutlaka yapmalıyız; bu da genelevdir. Nereden çıktı 

diyeceksiniz... Bugün, Ġstanbul'da Saint Joseph Lisesinin hemen altmıĢ metre 

ötesinde Karaköy'de genelev vardır ve bu, çocuklarımızı... Her gün önünden 

geçiyordum da, onun için biliyorum! (ANAP, DSP ve CHP sıralarından 

gülüĢmeler) Çünkü, iĢyerim de benim oradaydı ve orada iĢyerim münasebetiyle, 

gençlerin nasıl dejenere edildiğini görüyordum. Biz, Ġstanbul BüyükĢehir 

Belediyesi olarak, bu genelevin, buradan uzağa taĢınmasını hep istedik, Valiliğe 

devamlı Ģekilde bildirdik, ĠçiĢleri Bakanı kim olmuĢsa -Ģimdiki hariç- hepsine de 

söyledim. Fakat, bu genelevin, Ġstanbul'un uzağına taĢınmasına bir türlü kimse 

yanaĢmadı; ama, Ģu tasarıyla, bunu sağlam esaslara almak icap ediyor. Burada, 

bu tasarıya "hapishane, meyhane, kahvehane, kıraathane, bar, elektronik oyun 

merkezleri ve genelev" tabirini mutlaka koymalıyız ve bir an evvel, bunu da 

gerçekleĢtirmeliyiz. Yalnız, bir de, bu tasarıda yanlıĢ anlaĢılmaya sebep olacak 

bir ifade eksikliği var. Burada diyor ki: "Okul bina ve tesislerinin hapishane, 

meyhane, kahvehane, kıraathane, bar, elektronik oyun merkezleri gibi umuma 

açık yerlerden en az 100 metre uzaklıkta bulunması zarurîdir." Bunu, Ģu Ģekle 

mutlaka getirmeliyiz: "... hapishane, meyhane, kahvehane, kıraathane, bar, 

elektronik oyun merkezleri ve genelev gibi umuma açık yerlerden, okul ve bina 

tesisleri en az 100 metre uzakta bulunmalıdır." Yani, okul esas olmalı, 

diğerlerinin bu okuldan uzak yerlere alınmasını sağlamamız gerekiyor. Bunu 

mutlaka yapmalıyız ve bunu yaptığımız zaman da, gençlerimiz için ciddî olarak 

bir hayırlı hizmet yapmıĢ oluruz. TeĢekkür ederim.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 36, BirleĢim 14, s. 209). 

 Bazı milletvekillerinin kanun teklifleri ve Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler 

Komisyonu raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekili arkadaĢlarım; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum, Özürlülerimizi yakinen ilgilendiren ĠĢ Kanunu, ĠĢ ve ĠĢçi Bulma 

Kurumu KuruluĢ ve Görevleri Hakkında Kanun, 572 sayılı Bazı Kanunlarda 

DeğiĢiklik Yapılmasına ĠliĢkin Kanun Hükmünde Kararnamede DeğiĢiklik 

Yapılması Hakkındaki Kanun Teklifinin 1 inci maddesi üzerinde Fazilet Partisi 
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Grubu olarak görüĢlerimizi arz etmek üzere huzurunuza gelmiĢ bulunuyorum. 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekili arkadaĢlarım; özürlülerle ilgim, Ġstanbul 

BüyükĢehir Belediyesinde Genel Sekreter olarak görev yaptığım zaman baĢladı. 

Belediyede, ilk etapta Özürlüler Merkezini kurduk. Bu merkez, özürlülerle ilgili 

çalıĢmaları yapmaya baĢladı. Gördük ki, özürlülerin en büyük sıkıntısı, iĢ bulma 

ve tedavi olmadaki sıkıntılardır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 64, 

BirleĢim 10, s. 139-140). 

 Kahraman Emmioğlu‘nun mali ve ekonomik alan, siyasi, hukuki ve askeri alan ile 

sosyal ve kültürel alanlarda konuĢmaları bulunmaktadır. Bütçeler ve öz kaynakların 

değerlendirilmesi konularına odaklandığı görülmektedir.  Emmioğlu konuĢmalarında sanayi 

mamullerinin fiyatlarındaki artıĢ konusundan bahsetmiĢtir. Ülkeler arası yarıĢta doğru 

konumda olmadığımızı, yeni kuruluĢların ayakta kalması için gümrük birliğinin ciddi engeller 

teĢkil edeceğini açıklamıĢtır. ÖzelleĢtirmeden ―rezalet‖ ifadesiyle bahsetmiĢ ve bu bütçe ile 

ciddi yatırımlar yapılamayacağını belirtmiĢtir. Yine baĢka bir konuĢmasında mahalli 

idarelerin güçlendirilmesi gerektiğini hatırlatmıĢ, belediyelerin elini kolunu bağlamamak 

gerektiğini vurgulamıĢtır. Bütçe dağıtımını bir tarife çerçevesinde, nüfus dağılımına göre 

yapmak gerektiğini açıklamıĢtır. BaĢka bir konuĢmasında kaynakların harekete geçirilmesinin 

halka hizmet sunma aracı olduğunu ve en önemli faktörün ―insan‖ olduğunu vurgulamıĢtır. 

KonuĢmalarında komisyon raporlarına odaklanmıĢtır. Uluslararası iliĢkiler kapsamında da 

değerlendirmeleri olmuĢ, Kıbrıs hakkında milliyetçi tutum ile konuĢmuĢtur. Kanunlarda 

değiĢiklik yapılmasına iliĢkin de çok sayıda konuĢması bulunmaktadır. Türkiye‘de eğitime 

odaklanarak dönemin koĢulları çerçevesinde üniversitelileĢme oranlarını eleĢtirmiĢtir. 

Gençlerde dejenerasyona dikkat çekmiĢ ve gençlik-eğitim konularına eğilmiĢtir. 

 2.1.3. Mehmet Bedri Ġncetahtacı 

  2.1.3.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Belkıs Barajının kamulaĢtırılmasına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, muhterem milletvekilleri; hepinizi hürmetle 

selamlıyorum. Nizip Ġlçemizin Belkıs Köyünde yapılan Belkıs Barajıyla ilgili 

kamulaĢtırma ve kamulaĢtırma bedellerinin ödenmesi konusunda Nizip Ġlçemiz 

halkında meydana gelen rahatsızlıkları dile getirmek ve ülkemizde uygulanan 

kamulaĢtırma anlayıĢının, hep özlemini duyduğumuz devlet-millet barıĢına menfi 

tesir yaptığını ifade etmek için huzurlarınıza gelmiĢ bulunmaktayım. Muhterem 

milletvekilleri, ülkemizdeki kamulaĢtırma anlayıĢı, gerek evrensel hukuk 

anlayıĢında gerek ahlaki değerler içerisinde mevcut olan özellikleri ihtiva 

etmemektedir. Bundan dolayı, devletin bu uygulamaları, bütün yönleriyle 
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halkımızda rahatsızlıklar meydana getirmekte ve -olması gereken- vatandaĢın 

devlete güvenini maalesef zedelemektedir. ĠĢte, Nizip Belkıs Barajında da aynı 

hususları görmekte ve bir vatandaĢ olarak rahatsızlık duymaktayız...‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 1, BirleĢim 18, s. 477-479). 

Güneydoğu Anadolu'da antepfıstığı üreticilerin sorunlarına ve alınması gereken 

tedbirlere iliĢkin gündem dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi hürmetle selamlıyorum. 

Devletin vatandaĢlara karĢı görevlerinden birisi de, onların, siyasî ve ekonomik 

açıdan güven içerisinde yaĢamalarını sağlamaktır. Güvenden maksadım ise, 

herhangi bir ekonomiyle iĢtigal eden Ģahsın, önümüzdeki dönemde ne tür bir 

konuyla, ne tür bir Ģartla muhatap olacağının bilincinde olmasıdır. ĠĢte, uzun bir 

zamandan beri, gerçekten, Türkiye için önemli bir sembol görevi gören ve 

güneydoğu üreticileri için de çok önemli bir geçim kaynağı olan Gaziantep 

fıstığı üreticileri bir güvensizlik içerisindedirler. Bu güvensizliğin sebebi, her yıl 

ne tür bir muameleye muhatap kalacaklarının bilincinde olmamalarından 

kaynaklanmaktadır. ġu anda, Gaziantep'te, Güneydoğu Birliğin her yıl, belli 

zamanda yapmaya baĢlamıĢ olduğu fıstık alım kampanyası henüz baĢlamamıĢtır; 

buna sebep olarak da, rekoltenin düĢük olması ve aynı zamanda, fiyatların 

beklenenin üzerinde olduğu söylenmektedir. Halbuki, bugün, Gaziantep'teki 

üreticilerle yaptığımız görüĢmelerde ve bizatihi ziraat odasıyla yaptığımız 

görüĢmelerde ve yine, buna destek olması amacıyla, Güneydoğu Birlik'in 

yöneticileriyle yaptığımız görüĢmede, gaziantepfıstığının 930 bin liraya gittiğini; 

ama, gerçekte, 1 milyon 200 bin lira civarında bir fiyata gitmesi gerektiği 

noktasında bir fikir birliği oluĢmuĢtur. Dolayısıyla, bu belirsizlik, hem 

müstahsilin malını satmasına engel olmakta hem de, yine her zaman olduğu gibi, 

müstahsilin elinden malı ucuza alacak insanlara da fırsat doğurmaktadır. 

Binaenaleyh, bu durumun süratle izale edilmesi gerekir.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 63, BirleĢim 4, s. 346-347). 

Antepfıstığında kanserojen madde bulunduğu spekülasyonlarına iliĢkin gündem 

dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi hürmetle selamlıyorum. 

Güneydoğu Anadolu'da önemli bir geçim kaynağı olan Gaziantep fıstığının son 

dönemde uğramıĢ olduğu bir sıkıntıyla ilgili söz almıĢ bulunmaktayım. Söz 

verdiği için, Sayın BaĢkana teĢekkürlerimi arz ediyorum. ġimdi, Gaziantep fıstığı 

veya genel anlamıyla antepfıstığı, hepimizin bildiği gibi, ihracatımızı da 

destekleyen ve bölge insanının geçimine en büyük kaynağı teĢkil eden bir 

ürünümüzdür; ancak, son günlerde, 1977 yılında Avrupa Birliği ülkelerinde 

ithalatı yasaklanan Ġran fıstığı gibi bir muameleye tabi tutulmaktadır. Buna 

sebep de, Ġran fıstığında bulunan aflotoksin isimli bir kanserojen maddenin, aynı 

Ģekilde, antepfıstığında bulunduğu iddiasından kaynaklanmaktadır.‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 68, BirleĢim 37, s. 310-311). 
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Hazine MüsteĢarlığı, Devlet Planlama TeĢkilâtı MüsteĢarlığı, Sosyal Hizmet ve 

Çocuk Esirgeme Kurumu Genel Müdürlüğü, Kadın ve Sosyal Hizmetler MüsteĢarlığı, 

DanıĢtay BaĢkanlığı 1997 Malî Yılı Bütçesi ile 1994 ve 1995 Malî Yılı Kesinhesabı 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Refah Partisi Grubumuz adına hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. Sayın BaĢkana, sıramı öncelikle verdiği için Ģükranlarımı arz 

ediyorum. Sayın milletvekilleri, Türkiye Cumhuriyetinin Anayasasında, Türkiye 

Cumhuriyetinin sosyal bir devlet olduğu yazılıdır. Sosyal devlet demek, halkıyla 

iĢbirliği yaparak, insanın temel ihtiyaçlarını karĢılamaya azmetmiĢ bir devlet 

demektir. Ancak, bu devletin, bu iĢlevini görebilmesi için, halkıyla karĢılıklı 

münasebetler kurarak faydalı konularda iĢbirliği yapması gerekir. Ġçinde yaĢadığımız 

ve insanları bencilleĢtiren Batı medeniyetine dahil olduğunu söyleyen bir ülkenin, hâlâ 

sosyal bir devlet yapısında olmasını nasıl izah edebiliriz?!...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 16, BirleĢim 30, s. 201-204). 

Millî Savunma Bakanlığı 1997 Malî Yılı Bütçesi ile 1994 ve 1995 Malî Yılı Kesin 

hesabı, Turizm Bakanlığı 1997 Malî Yılı Bütçesi ile 1994 ve I99î Malî Yılı Kesin hesabı 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Üzerinde konuĢtuğumuz Millî Savunma Bakanlığı ve Turizm Bakanlığı bütçeleri 

nedeniyle, lehte, söz almıĢ bulunmaktayım. Öncelikle, bir evvelki oturumda 

Refah Partisi Grubu ve parti milletvekilleri hakkında bazı hususları dile getiren, 

Cumhuriyet Halk Partisi Grubu adına konuĢan Sayın Ġsmet Önder Kırlı'nın 

sözlerine değinmeyi bir vazife addediyorum...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 16, BirleĢim 32, s. 588-591). 

Türkiye Büyük Millet Meclisi BaĢkanlığı 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı 

Kesin hesabı, CumhurbaĢkanlığı 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı Kesin hesabı, 

SayıĢtay BaĢkanlığı 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı Kesin hesabı ve Anayasa 

Mahkemesi BaĢkanlığı 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı Kesin hesabı 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Refah Partisi Grubumuz adına, 

CumhurbaĢkanlığı bütçesi ve Türkiye Büyük Millet Meclisi bütçesi hakkında 

görüĢlerimizi arz etmek üzere huzurlarınızda bulunuyorum; bu vesileyle, 

Meclisimizi saygıyla selamlıyorum. Muhterem milletvekilleri, CumhurbaĢkanlığı 

bütçesi üzerinde bu zamana kadar yapılmıĢ konuĢmaların hangi üslup ve 

muhtevaya sahip olduğunu öğrenmek için küçük bir araĢtırma yaptığımda, 

genellikle, CumhurbaĢkanlığı bütçesi üzerinde çok fazla eleĢtiri yapılmadığını 

mülahaza ettim. Bu, belki, Sayın Turgut Özal'ın CumhurbaĢkanı olmasından 

sonra biraz azalma göstermiĢse de, genel bir teamül halini almıĢtır...‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 40, BirleĢim 29, s. 14-16). 
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Türkiye Cumhuriyeti ile Macaristan Cumhuriyeti Arasında Serbest Ticaret 

Alanı Tesisine ĠliĢkin AnlaĢmanın Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun 

Tasarısı ve Plan ve Bütçe ve DıĢiĢleri komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi hürmetle selamlıyorum. 

Türkiye Cumhuriyeti ile Macaristan Cumhuriyeti Arasında Serbest Ticaret Alanı 

Tesisine ĠliĢkin AnlaĢmanın Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun 

Tasarısı ve Plan ve Bütçe ve DıĢiĢleri Komisyonları raporlarını görüĢüyoruz. 

Muhterem milletvekilleri, genelde, bu tür anlaĢmalarda milletvekillerinin 

konuĢma yapmasına pek sıcak bakılmamakta ve konuĢma yapılmadan, kanunun 

süratle geçirilip, anlaĢmanın onaylanması istenmektedir; ama, öyle günlerden 

geçiyoruz ki, milletvekillerinin konuĢmasının her zamankinden daha büyük 

ehemmiyeti vardır. Sözlerimin baĢında, iktidar partilerinin milletvekillerine 

seslenmek istiyorum; eğer, milletvekilleri susarlarsa, siz, o zaman matem ediniz. 

Unutmayınız ki, partileri ve milletvekilleri susturulmuĢ bir ülke, sevenleri toprak 

olmuĢ öksüz çocuk gibidir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 43, 

BirleĢim 45, s. 223-225). 

Türkiye Cumhuriyeti ile Ġsveç Krallığı Arasında Yatırımların KarĢılıklı TeĢviki 

ve Korunması AnlaĢmasının Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı 

ve Plan ve Bütçe ve DıĢiĢleri komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Fazilet Partisi Grubumuz adına, 

hepinizi saygıyla selamlıyorum. Bugün, Türkiye Cumhuriyeti ile Ġsveç Krallığı 

Arasında Yatırımların KarĢılıklı TeĢviki ve Korunması AnlaĢmasının 

Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı ve komisyon 

raporunu görüĢüyoruz. Bu raporun okunması sırasında dikkatimizi çeken bir 

özellik var: Ticarî anlaĢma yaptığımız, karĢılıklı yatırım yapma hedefini 

güttüğümüz ülke Ġsveç Krallığı. Krallık denildiği zaman en büyük fazilet olan 

cumhuriyeti seçmiĢ Türk Milleti, ortaçağı hatırlar; krallık bize eskiyi hatırlatır, 

despotik rejimleri hatırlatır, baskıyı hatırlatır; ama, bir de bakıyoruz ki, Ġsveç, 

bizimle karĢılıklı bir yatırım anlaĢmasına girmektedir. Biz biliyoruz ki, ticarî 

anlaĢmaların gücü, o ülkenin sahip olduğu hür teĢebbüs gücünün seviyesiyle 

doğru orantılıdır. Eğer bu anlaĢma, netice itibariyle, Türkiye'ye ve Ġsveç'e fayda 

getirecekse, her iki ülkenin idarelerinin, hür teĢebbüsün önündeki engelleri 

tamamıyla ortadan kaldırılmıĢ olması lazım; ama, bakıyorsunuz ki, Ġsveç, 

krallıkla yönetiliyor; o zaman aklımıza Ģu sual geliyor: Acaba Ġsveç kralı, hür 

teĢebbüsün önündeki engelleri hangi saikle kaldırmıĢtır veya kimler için 

kaldırmıĢtır, kimler için muhafaza etmektedir?...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 46, BirleĢim 60, s. 206-207). 

Ġstiklal Madalyası VerilmiĢ Olanlara Vatanî Hizmet Tertibinden ġeref Aylığı 

Bağlanması Hakkında Kanunda DeğiĢiklik Yapılmasına ĠliĢkin Kanun Teklifinin 

(2/885) doğrudan gündeme alınmasına iliĢkin önergesi münasebetiyle yaptığı konuĢma: 
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―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Medeniyetin ayrıntıda olduğunu ifade eden güzel bir söz vardır. Türkiye'nin 

gündeminde çok önemli hususların bulunduğu bir dönemde, ülkemizin, bir hukuk 

devleti olması açısından ciddî bir eksikliğini gidermek amacı güden bir kanun 

teklifiyle ilgili bilgi arz etmek için huzurlarınızda bulunuyorum. Bilindiği gibi, 

Türk Hükümetinin aldığı bir kararla 1950 yılında Kore'ye Türk askerini 

göndermiĢtik ve bu, 1950 ilâ 1966 seneleri arasında devam etti; ancak, oraya 

giden askerlerimizden, 1950 ve 1953 seneleri arasında fiilî olarak savaĢa giren 

askerlerimize Ģeref madalyası ve birtakım haklar verildiği halde, 1953'ten 

1966'ya kadar geçen dönem içerisinde giden beĢinci, altıncı ve yedinci 

tugaylardaki askerlerimize ne Ģeref aylığı bağlanmıĢ ne de diğer askerlerimizin 

yararlanmıĢ olduğu birtakım imtiyazlardan faydalandırılmalarına izin 

verilmiĢtir. Halbuki, 1953'ten sonra giden askerlerimiz de, savaĢ hali 

durumunda olan Kore'de bu görevi yapmıĢlar; yine, 1953'ten sonra birçok 

askerimiz Ģehit düĢmüĢ, birçok askerimiz yaralanmıĢ ve birçok askerimiz de, 

oradaki savaĢ kurallarını ihlal ettiği için cezalandırılmıĢtır...‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 49, BirleĢim 73, s. 243-244). 

Bazı milletvekillerinin Kanun Teklifleri ve Ġstanbul Milletvekili Ercan KarakaĢ 

ve 2 ArkadaĢının ĠĢçi ve Memur Emeklileri ile Bunların Dul ve Yetimlerinin 

SendikalaĢmasına ĠliĢkin Kanun Teklifi ve Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler ve Plan 

ve Bütçe komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; görüĢülmekte olan kanun 

tasarısıyla ilgili olarak, Fazilet Partisi Grubumuz adına söz almıĢ 

bulunmaktayım; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 55 inci Hükümetin, kurulduğu 

günden beri, Meclise, reform niteliğinde yasalar yansıttığını bilmekteyiz. Yine, 

bir süreden beri, kamu çalıĢanlarıyla ilgili bir yasa tasarısını görüĢmekteyiz ve 

bu tasarının 17‘inci maddesine kadar gelebilmiĢ bulunmaktayız. Bilindiği gibi, 

reform, çok iddialı bir kelimedir. Biz, Türkiye'de, içinde bulunduğumuz 

problemlerin çözümlenmesi için çok ciddî reformlara ihtiyaç olduğuna samimî 

olarak inanmaktayız; ama, bir kelimenin bir mevzua verilmesi, onun muhakkak o 

manaya geldiğine delalet etmez. Reform, çok ciddî bir meseledir ve bütün 

dünyada da tarifi bellidir. Reformun ilmî olması gerekir; reformun, o ülkenin 

yaĢadığı dönemin Ģartlarına ve uluslararası standartlara uygun olması gerekir. 

Maalesef, 55 inci Hükümetin -Sekiz Yıllık Kesintisiz Eğitim Yasasında olduğu 

gibi, kamu çalıĢanları tasarısında da- adı "reform" olmakla beraber, ülke 

gerçeklerine, ilme ve akla uymayan bu teklifleri ve tasarıları ülkemize bir fayda 

getirmemektedir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 49, BirleĢim 72, 

s. 24-25). 

Bazı kanun maddelerinde değiĢiklik yapılması hakkında kanun ve milli eğitim, 

kültür, gençlik ve spor ve plan ve bütçe komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 
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―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

GörüĢmekte olduğumuz kanun tasarısının bu maddesinde "Eğitim Teknolojileri 

Genel Müdürlüğü" adı altında, daha önce, sadece bilgisayarlarla ilgili bir 

müdürlük olan ve Ģu anda çok daha geniĢ yetkilerle donatılan bir müdürlüğün 

görevleri hakkında söz almıĢ bulunmaktayım. Elbette, bu maddenin (a) 

fıkrasında denildiği gibi "eğitim ve öğretimin; teknolojik geliĢmelerle 

desteklenmesi, yaygınlaĢması, niteliğinin yükseltilmesi ve açık öğretimle örgün 

eğitim arasında iĢlevsel bağlantısı kurulması için gereken araĢtırma, planlama, 

uygulama, değerlendirme, insan gücü yetiĢtirme hizmetleri yapmak ve 

yaptırmak" gibi, gerçekten, eğitimimizi hayatî ölçülerde ilgilendiren bazı önemli 

görevleri bu Müdürlüğe yüklemektedir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 50, BirleĢim 75, s. 113). 

Bazı kanunlarda değiĢiklik yapılması ve plan ve bütçe komisyonu raporu 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; görüĢmekte olduğumuz kanun 

tasarısının 13 üncü maddesi, bilgi vermekten çekinenler ile 257‘inci madde 

hükmüne uymayanlara hapis cezası öngören 361 inci maddeyi kaldırarak, 

mükerrer 355 inci maddede değiĢiklikler yapmaktadır.  

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Vergi yasalarıyla ilgili hazırlanan tasarının 16‘ncı maddesi üzerinde Ģahsım 

adına söz almıĢ bulunmaktayım. 16‘ncı maddeyle, tek bir cümleyle ifade edecek 

olursak, vergi cezasına gecikme faizi uygulanmaya baĢlanmaktadır. Tasarının, 

kanunun yayımı tarihinde yürürlüğe girecek olan 16‘ncı maddesiyle, Vergi Usul 

Kanununun 368 inci maddesinin sonuna bir fıkranın eklenmesi öngörülmektedir. 

Yalnız, vergi zıyaı cezasına, ilgili bulunduğu verginin kendi kanunlarında 

belirtilen ve tarhiyatın ilgili bulunduğu döneme iliĢkin normal vade tarihinden 

cezanın tahakkuk tarihine; dava konusu yapılanlarda vergi mahkemesi kararının 

idareye tebliğ tarihine; uzlaĢılan vergilerde ise, uzlaĢılan vergi için 

hesaplanacak cezaya uzlaĢma tutanağını ve cezanın ödeme süresi içinde 

ödenecektir... 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Üzerinde görüĢmekte olduğumuz yasa tasarısının 18 inci maddesi, daha önce 

var olan uzlaĢma müessesesinde bazı değiĢiklikler meydana getirmektedir. 

Esasen, uzlaĢma müessesesi, pratikte ciddî olarak uygulanmakta, ancak, bazı 

yerlerde amacından saptırılmaktadır. Yapılması gereken Ģey, uzlaĢma 

müessesesinin, pratikte uygulama alanının daraltılmasıdır ve daha önce mevcut 

olan, Ģu anda mevcut olan kanunun özüne uygun olarak tatbik edilmesidir. Bu, 

ancak, Maliye Bakanlığının kararlı tutumu sonucunda gerçekleĢtirilebilecek bir 

Ģeydir. Yasalarda yapılacak değiĢiklikle uzlaĢma müessesesinde meydana 

getirilecek değiĢiklik, istenilen sonucun elde edilmesine yetmeyecektir. Biraz 

evvel Sayın YılbaĢ‘ın söylediği gibi, milletimizin vergi verdikten sonra veya 

kendisine terettüp eden cezayı ödedikten sonra, bu iĢin hitamında, vergi 

dairesinden ayrılırken, gönül rahatlığı içerisinde, görevini yapan bir vatandaĢın 

huzuruyla ayrılmasını sağlamak zorundayız... 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Vergi Usul Yasasının 23 üncü 

maddesi üzerinde Ģahsım adına söz almıĢ bulunmaktayım. Hepinizi hürmetle 

selamlıyorum. , Daha önceki konuĢmacıların da belirttikleri gibi, bu madde, 
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mükellefin haczedilen menkul mallarının kolay satılabilmesi için düzenlemeler 

yapmaktadır. Özellikle, küçük yerleĢim birimlerinde haczedilen menkul malların 

satılması zor olmaktadır; herkes birbirini tanıdığı için, hiç kimse, yakinen 

tanıdığı mükellefin malını satın almak istememektedir. Bu ise, kamu alacağının 

sürüncemede kalmasına neden olmaktadır. Bu yönüyle değiĢiklik gerekli 

görülebilir... 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

GörüĢülmekte olan yasa tasarısının 27 nci maddesi üzerinde, Ģahsım adına söz 

almıĢ bulunmaktayım. Maddeyle ilgili değerlendirmeye geçmeden evvel, kısaca 

bazı hususları belirtmekte yarar olduğuna inanıyorum... 

Sayın BaĢkanım, delaletinizle Sayın Bakanıma bir soru arz etmek 

istiyorum. Bu tasarı, reform niteliğini taĢıyan bir tasarıdır. Dolayısıyla, bütün 

dünyada bilinen, bu tür tasarıların hazırlanmasından evvel bazı analiz 

raporlarının hazırlanması gerekir. Bu analiz raporları, gerek tasarının tümüyle 

ilgili olur gerek maddelerle alakalı olur. Daha önce geneli üzerinde sormamız 

gereken bir soru idi; ama, bu maddede de sorabilirim. Reform niteliğinde 

olduğu iddia edilen bu tasarının hazırlanmasında mevcut olan analiz raporları 

var mıdır, bunları elde etmemiz mümkün müdür? 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi hürmetle selamlıyorum. 

GörüĢmekte olduğumuz tasarının 35 maddesini geride bıraktık; Ģu anda 36‘ıncı 

maddeyi görüĢüyoruz: Hükümet partileri, bize, her ne kadar tasarıyla ilgili bilgi 

vermeseler de, zaman zaman, Sayın Maliye Bakanını izliyoruz, dinliyoruz, 

muhalefet partilerini dinliyoruz, yarı muhalefet partilerini dinliyoruz ve netice 

itibariyle bir kanaate sahip oluyoruz... 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

GörüĢülmekte olan yasa tasarısının 38 inci maddesi üzerinde söz almıĢ 

bulunuyorum. Tabiî, gecenin bu saatinde, hakikaten, bu ciddî meseleleri 

konuĢmakta ve dinlemekte zorluk çekildiğini müĢahede ediyoruz; ama, 

milletvekillerinin konuĢmasının kutsallığını da hatırlatmakta -hele bu dönemde- 

fayda mülahaza ediyorum. Bırakın, milletvekilleri konuĢsunlar... 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Ġçtüzüğün verdiği hakkımı kullanarak, Ģahsım adına konuĢmak üzere 

huzurlarınızdayım. Neden böyle bir giriĢte bulundum; çünkü, hepinizin bildiği 

bir prensip vardır: Usul, esastan önce gelir. Eğer, usule ait prensipler, bir 

hukukî müessesede tam manasıyla deruhte edilmemiĢse, onun üzerine bina 

edilecek herhangi bir yapının sağlamlığından söz edilemez... 

Genelde, memur maaĢları 15 Haziranda belli olurken, bugün, 3 

Temmuza ulaĢtığımız halde, rakam belli olmamıĢtır. Bu geç kalmanın sebebini 

sormak istiyorum; ne zaman belli olacağını sormak istiyorum ve bu vergi yasa 

tasarısı da nazarı itibara alınarak, hangi kriterlere göre tespit edileceğini 

sormak istiyorum. Bir de, buna bağlı olarak, asgarî ücretle ilgili ne gibi 

çalıĢmaları var; onu...  

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Anayasaya aykırılık iddiasıyla verdiğimiz bu önergeden kastımız Ģudur: 

Herhangi bir hususu belirlerken, belirli birtakım kriterlerin olması gerekir. Biz, 

bu tasarının ilk maddelerinin görüĢülmesi sırasında, Sayın Bakana bir sual 

tevcih etmiĢ "bu kanunun hazırlanmasına temel teĢkil eden analiz raporları var 

mı?" demiĢ ve bu suale tatmin edici bir cevap alamamıĢtık... 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi hürmetle selamlıyorum. 

Biraz evvel reddedilen Anayasaya aykırılık önergesine benzer mahiyette bir 
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önergeyi huzurlarınıza sunmuĢ bulunmaktayız. Burada, yine kira geliri olan 

vergi mükelleflerinin ocak ayında vergilerini ödemelerini amir olan hususun 

değiĢtirilmesini teklif ediyoruz; çünkü, kira gelirleriyle hareket eden bir 

mükellefin, kıĢın yakıt parasını dahi ödemesinin garanti olmadığı bir dönemde, 

ocak ayında, yılbaĢının hemen akabindeki ayda vergisini ödeyebilmesinin pratiği 

yoktur. Türkiye'nin gerçekleri buna izin vermemektedir... 

Sayın BaĢkan, sayın millet vekilleri; görüĢülmekte olan 626 sıra sayılı 

bazı vergi kanunlarında değiĢiklik yapılmasını öngören kanun tasarısının 54 

üncü maddesinin 193 sayılı Kanuna eklenen geçici 45 inci maddesi üzerinde söz 

almıĢ bulunmaktayım; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  

Sayın BaĢkan, delaletinizle Sayın Bakanımıza bir soru arz etmek 

istiyorum. Sayın Bakanımız, sanıyorum bundan 1,5 - 2 ay evvel "bu kanun 

tasarısının geç çıkması halinde tesirinin azalacağını" söylemiĢti. Bu geç 

kalmayı, gerek tasarının bütünüyle, gerek çerçeve 54 üncü maddenin bu geçici 

maddesiyle irtibat kurarak cevaplandırabilir misiniz?Yani, yatırımlarla alakalı 

geç kalma tesiri nedir veya genel olarak tesiri nedir, neden azalacaktır? 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. , 

Efendim, son zamanlarda çok konuĢan milletvekili muteber olmadığı için, 

konuĢmamı kısaca tamamlayacağım. Reform adı verilen bu tasarıyı baĢtan beri 

izliyorum; üzüldüğüm bir noktaya Sayın Bakanımızın ve değerli 

milletvekillerimizin dikkatlerini çekmek istiyorum. Bu yasa tasarısının, 

gerçekten, daha iyi tatbik edilebilmesi için, muhalefet partilerinin vermiĢ olduğu 

hiçbir önerge, Hükümet tarafından onay görmedi. Halbuki, hepimizin bildiği 

gibi, daha güzele ulaĢabilmek için, karĢılıklı tekliflerin değerlendirilmesi 

gerekir. Böyle bir kapalı tutum, böyle bir karĢı tutum, bizim, bu tasarıyı, 

kamuoyu nezdinde savunma imkânımızı ortadan kaldırmaktadır. Kaldı ki, geçen 

konuĢmamda da belirttiğim gibi, reform olduğu iddia edilen bu tasarının, 

gerçekten, reform olduğunun hissedilebilmesi gerekirdi... 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. / 

Ġçtüzüğün verdiği muhalefet görevimi yerine getirmek üzere söz almıĢ 

bulunmaktayım. Muhalefet görevimizi yerine getirmemizin iki gayesi vardır; bu, 

bütün zamanlar için böyle olmuĢtur. Bunlardan birincisi, Hükümetin icraatlarını 

ikaz etmek, onları daha güzele, daha iyiye sevk etmektir. Ġkincisi ise, gayet tabiî 

olarak, muhalefet partileri, siyaseten kendilerini kamuoyuna tanıtmak ister ve 

iktidar partilerinin yanlıĢlıklarını izhar etmek ister... 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Bilindiği gibi, Damga Vergisi, fiskal amaçlı bir vergidir. 77‘inci madde, bu 

Damga Vergisini düzenlemektedir. Bu durumu, mevcut durumuyla, uygulama 

sorunlarıyla ve yapılan düzenlemeleriyle kısaca anlatmaya çalıĢacağım. 

Bilindiği gibi, kanuna bağlı (1) sayılı tabloda yazılı kâğıtlar, Damga Vergisine 

tabidir. Damga vergileri, kâğıtların cinsine göre, belirli bir miktar üzerinden 

veya nispî olarak, yani oransal olarak, hesaplanıp alınmaktadır. Vergilerin 

oransal olarak hesaplandığı hallerde -Ģirket sermayeleriyle ilgili kâğıtlar hariç 

tutularak- üst sınır bulunmamaktadır. Oransal vergiler, kâğıtlar üzerindeki 

değerler toplamı dikkate alınarak, hesaplanmaktadır. ġimdi, mevcut durum 

budur. Bu durumun getirdiği bazı aksaklıklar vardır; uygulamada bazı sorunlar 

vardır. Bunları da üç ayrı maddede toplamak mümkündür... 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; görüĢülmekte olan tasarının 86‘ıncı 

maddesinin, geçici 3 üncü maddesi üzerinde Fazilet Partisi Grubumuz adına söz 

almıĢ bulunmaktayım; hepinizi saygıyla selamlıyorum. Değerli milletvekilleri; 
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geçici 3 üncü madde, 2982 sayılı Kanun hükümlerine göre, 31.12.1997 tarihine 

kadar vergi, resim ve harç istisna ve muaflıklarından yararlananlardan, söz 

konusu Kanunun 8 inci maddesinde yazılı Ģartlara uymayan kiĢi veya 

kurumlardan anılan maddeye göre alınması gereken vergi, resim ve harçları 

almıyor ve bunlar adına ceza kesmiyor... 

Sayın BaĢkan, sizin BaĢkanlıktaki uygulamalarınızı saygıyla hep takdir 

ederiz. Siz, bugüne kadar, doğru bildiğiniz bir uygulamayı, diğer BaĢkanvekilleri 

uygulamasa bile, tatbik etmiĢsinizdir, bundan dolayı size saygımız her zaman 

olmuĢtur; burada da aynısını beklerdik...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 55, BirleĢim 106, s. 376-377; Cilt 56, BirleĢim 107, s. 94-95; Cilt 56, 

BirleĢim 108, s. 255; Cilt 56, BirleĢim 109, s. 343-344; 383-384; Cilt 57, 

BirleĢim 13, s. 194-195; 211-212; Cilt 57, BirleĢim 115, s. 429-431; 448-449, 

474; 476-477; Cilt 57, BirleĢim 116, s. 588-589; Cilt 58, BirleĢim 117, s. 103; 

Cilt 58, BirleĢim 119, s. 403; Cilt 59, BirleĢim 122, s. 212-214; Cilt 59, BirleĢim 

123, s. 302-303; Cilt 60, BirleĢim 126, s. 171-172, 182). 

  2.1.3.2. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Tarihî olayların siyasi değerlendirilmesi konusunda gündem dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; kendi siyasî görüĢlerimizi 

savunurken, halkın anlayabileceği birtakım tarihi argümanlara baĢvurmak 

tabiîdir; ancak, bunu yaparken, karĢımızda bulunan halkın inançlarına ve tarihi 

gerçeklere dikkat etmek mecburiyetimiz vardır. Biraz evvel, Sayın Bakan, çok 

haklı olarak, toplumun belli bir dönemden geçtiğini ve bu dönemde, herkesin, 

toplumu teenniye davet edecek, aklıselime davet edecek bir davranıĢ içerisinde 

bulunmasını öğütlediler. Ben de kendisine katılıyorum; ama, temenni ederdim ki, 

Sayın Bakanımız, bu temennisini, Genel Kuruldan önce, kendi Grubunda yapsın; 

çünkü, kendi Grubundan yükselen sesler, hem toplumun inançlı kesimlerini 

üzecek, hem de tarihî gerçekleri çarpıtacak birtakım hususlar ihtiva 

etmektedir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 132, s. 

397-399). 

Türk Hava Kurumundaki geliĢmelere iliĢkin gündem dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi hürmetle selamlıyorum. 

Türkiye'nin, bir hukuk devleti olduğunu, biz siyasîler baĢta olmak üzere, 

akademisyenler, bürokratlar sık sık vurgularız. Eğer, gerçekten Türkiye, bir 

hukuk devletiyse -ki, ben hâlâ öyle olduğuna inanıyorum- neden, böyle bir 

cümleyi sık sık vurgulama ihtiyacını hissederiz. Bunun sebebi, bana kalırsa, bazı 

kurumların ve bazı kurumlardaki yine bazı yöneticilerin, hukuk dıĢı yollara 

baĢvurmuĢ olmalarıdır. ĠĢte bunlar, âdeta bizim, Türkiye bir hukuk devletidir, 

herkes haddini bilsin deme mesajını gönderme zorunluluğumuzu üzerimize 

getirmektedir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 38, BirleĢim 23, s. 

15-17). 
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Bazı milletvekillerinin yasadıĢı örgütlerin devletle olan bağlantıları ile 

Susurluk'ta meydana gelen kaza olayının ve arkasındaki ĠliĢkilerin aydınlığa 

kavuĢturulması amacıyla Meclis araĢtırması açılmasına iliĢkin önergeleri ve (10/89. 110, 

124, 125 ve 126) esas numaralı Meclis AraĢtırması Komisyonu Raporu münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; yasadıĢı örgütlerin devletle olan 

bağlantıları ile Susurluk'ta meydana gelen kaza olayının aydınlatılması için kurulan 

Türkiye Büyük Millet Meclisi komisyonunun hazırlamıĢ olduğu raporla ilgili olarak 

Refah Partisi Grubu adına söz almıĢ bulunmaktayım; hepinizi, içten saygılarımla 

selamlıyorum. Değerli milletvekilleri, bu raporun hazırlanmasında, baĢlangıçtan son 

güne kadar her türlü katkıda bulunan, baĢta Türkiye Büyük Millet Meclisimizin 

değerli üyelerine ve komisyonda hazırlanan raporun en güzel Ģekilde çıkması için son 

ana kadar fedakârca çalıĢmalar yapan değerli üyelerine ve elbette, basınımıza ve 

kamuoyumuza teĢekkürlerimizi arz ediyoruz. Bu, çok önemli bir meselenin vuzuha 

kavuĢması için hazırlanan bir rapordur ve bütün abartmaları ve eksiltmeleri bir tarafa 

bırakarak söylememiz mümkündür ki, bu rapor, bu önemli mesele için ciddî bir 

adımdır; kapı, ciddî olarak aralanmıĢtır, milletimizin önüne kapının arkasında 

bulunanlar belli ölçüde serilmiĢtir. Bundan sonra, üzerine görev düĢen kurumlar -

baĢta, Meclisimiz olmak üzere- gerekli çalıĢmaları yapacaklar ve inanıyorum ki, 

yarınlara daha emin olarak gitme imkânımız olacaktır...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 27, BirleĢim 98, s. 302-309). 

Ġstanbul Milletvekili Bülent Ecevit ve 5 ArkadaĢının Genel Nüfus tespiti 

Yapılması ve Seçmen Kütüklerinin GüncelleĢtirilmesi Hakkında Kanun Teklifi ve 

Anayasa ve Plan ve Bütçe komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Genel Nüfus Tespiti Yapılması ve 

Seçmen Kütüklerinin GüncelleĢtirilmesi Hakkında verilen Kanun Teklifinin 1 

inci maddesi üzerinde söz almıĢ bulunmaktayım; hepinizi saygıyla selamlarım. 

Muhterem BaĢkan, değerli milletvekilleri; bu kanunun hazırlanması sırasında ve 

daha sonra nüfus tespiti yapılması sırasında, devlet içerisinde çok önemli 

görevler yapan, mesela Devlet Ġstatistik Enstitüsü gibi, Yüksek Seçim Kurulu 

gibi, ĠçiĢleri Bakanlığı Nüfus ve VatandaĢlık ĠĢleri Genel Müdürlüğü gibi 

bürokratik kurumların, üzerlerine düĢen görevi yapacaklarını ve böylelikle, 

milletin iradesinin Meclise yansıması konusunda gayretler sarf edeceğini 

biliyoruz. Ancak, bu noktada, bizlerin, bu gayretlerin sadece bürokrasinin 

gayretiyle sınırlı olduğu takdirde, milletin iradesinin Meclise yansıması 

konusunda birtakım eksikliklerin olacağı intibaını duyduğumuzu öncelikle 

belirtmek istiyorum...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 

128, s. 185-187). 

Ceza Ġnfaz Kurumları ile Tutukevleri ĠĢ yurtları Kurumunun KuruluĢ ve 

Ġdaresine ĠliĢkin Kanun Tasarısı ve Ankara Milletvekili M. Seyfi Oktay'ın Benzer 
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Mahiyetteki Kanun Teklifi ve Adalet ve Ġlan ve Bütçe komisyonları raporları 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Ceza Ġnfaz Kurumları ile 

Tutukevleri ĠĢ yurtları Kurumunun KuruluĢ ve Ġdaresine ĠliĢkin Kanun Tasarısı 

üzerinde söz almıĢ bulunmaktayım; Refah Partisi Grubumuz adına hepinizi 

hürmetle selamlıyorum. Bu kanun tasarısının genel gerekçesine baktığımız 

zaman, asıl amacın, hükümlülerin iç dünyasına nüfuz ederek, onları ıslah etmek 

ve bir daha suç iĢlemelerine mani olacak Ģekilde, topluma yararlı bir fert olarak 

serbest bırakılmalarını sağlamaktır. Aynı zamanda, onun, bu ceza döneminde 

bir meslek, bir zanaat sahibi olmasını sağlayarak, serbest bırakıldıktan sonra 

hayata bihakkın kazandırılmasını temin etmektir. Bu çerçeve içerisinde 9 uncu 

maddeyi değerlendirdiğimizde, hükümlülerin ve tutukluların kalmıĢ olduğu iĢ 

yurtları kurumuyla, iĢ yurtlarına iliĢkin hususların belirlenmesi konusunda bazı 

maddelerin tadat edildiğini görüyoruz..‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 32, BirleĢim 129, s. 257-258). 

12.7.1997 Tarihine Kadar Sorumlu Müdür Sıfatı ile ĠĢlenen Suçlara ĠliĢkin Dava 

ve Cezaların Ertelenmesine Dair Kanun Tasarısı ve Adalet Komisyonu Raporu 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi hürmetle selamlıyorum. 

Öncelikle, Refah Partisi Grubu olarak, Türkiye'de yapılacak demokrasiye, 

özgürlüğe, insan haklarına yönelik her türlü çalıĢmanın yanında olduğumuzu 

beyan ediyorum. Basın özgürlüğü hususunda, hepimizin üzerinde ittifak ettiği 

hususlar var. Bunlardan birincisi, hakaret ve çarpıtmaya hepimiz karĢıyız. Aynı 

Ģekilde, olayların yansımasına ve yorumlanmasına da hep beraber taraftarız. 

ĠĢte, bu Ģekilde çalıĢan, bu Ģekilde bir icrai faaliyette bulunan bütün basın 

mensupları -buna, idarî müdürler de dahil, yazarlar da dahil, fıkra muharrirleri 

de dahil, hatta karikatürist arkadaĢlarımız da dahil olmalıdır- tam bir özgürlük 

içinde fikirlerini yansıtabilmeli ve mutlak bir hürriyetin atmosferi içinde 

yazılarını hazırlayabilmelidirler...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

32, BirleĢim 134, s. 579-580). 

Türkiye Cumhuriyeti ile Romanya Arasındaki Serbest Ticaret AnlaĢmasının 

Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı ve DıĢiĢleri Komisyonu 

Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Türkiye Cumhuriyeti ile Romanya Arasındaki Serbest Ticaret AnlaĢmasının 

Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı ve DıĢiĢleri 

Komisyonumuz tarafından hazırlanan raporun görüĢülmesine baĢlıyoruz. Refah 

Partimiz adına, her Ģeyden evvel, bütün komĢu ülkelerimizle yapılacak ve serbest 

ticareti destekleyecek, hür teĢebbüsün önündeki engelleri açacak bütün 

anlaĢmalara sıcak baktığımızı, sözlerimin baĢında beyan etmek istiyorum...‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 37, BirleĢim 22, s. 470-472). 
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Yabancıların Türkiye'de Ġkamet ve Seyahatleri Hakkında Kanunun Ġki 

Maddesinde DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı ve ĠçiĢleri Komisyonu Raporu 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; uzun bir dönemden beri 

Meclisimizin yasama görevini layıkıyla yapmadığına dair kamuoyunda çok 

çeĢitli spekülasyonlar yapılmaktadır. Ġnanıyorum ki, bugün çıkaracağımız bu 

kanunla, bu spekülasyonları sona erdireceğiz ve bundan sonra bu Meclisten 

milletimizin onay verdiği yasaları çıkaracağız. Hepinizi milletimizin onay 

verdiği yasaları çıkarmaya davet ediyor, bu yasanın hayırlı olmasını temenni 

ediyorum.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 52, BirleĢim 90, s. 336). 

Türk Silahlı Kuvvetleri Personel Kanununun Bazı Maddelerinde DeğiĢiklik 

Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı ve Milli Savunma Komisyonu Raporu münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Türk Silahlı Kuvvetleri Personel Kanununun Bazı Maddelerinde DeğiĢiklik 

Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı ve Millî Savunma Komisyonu raporunu 

görüĢüyoruz. Daha önce gruplar adına yapılan konuĢmalarda da takip ettiğiniz 

gibi, bu yasa, yeterlilik derecesi, sicil notu ortalaması, yeterlilik notu gibi, 

askerlerin bir üst rütbeye yükselmeleriyle ilgili bazı yönetmeliklerde bazı 

değiĢiklikler meydana getirmektedir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 60, BirleĢim 129, s. 451-452). 

211 sayılı Türk Silahlı Kuvvetleri Ġç Hizmet Kanununun (»8 inci. 657 sayılı 

Devlet Memurları Kanununun 209. ve 5434 sayılı Türkiye Cumhuriyeti Emekli Sandığı 

Kanununun Geçici 139. Maddelerinde DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı ve 

Plan ve Bütçe Komisyonu raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Muhterem BaĢkanım, delâletinizle, Sayın Bakanımıza bir sual tevcih 

etmek istiyorum. Her kanun, cemiyette veya devlette bir ihtiyaca binaen 

meydana getirilir. Acaba, son zamanlarda ne tür bir ihtiyaç ortaya çıkmıĢtır, 

hangi fertlerde veya hangi sosyal kesimlerde bir ihtiyaç meydana gelmiĢtir de 

böyle bir yasanın düzenlenmesi zarurî hale gelmiĢtir. Bir günden beri devam 

eden -yaklaĢık yirmi dört saati bulan- bu görüĢmeler sırasında, ben, bu 

görüĢmeleri dikkatle izliyorum ve mümkün olduğu kadar, Ġktidar partilerinin 

görüĢlerine de dikkat etmek istiyorum; ama, samimiyetle söylüyorum ki, bu 

yasanın savunulması için tatmin edici bir cevap alabilmiĢ değilim...‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 61, BirleĢim 130, s. 53). 

Macaristan Cumhuriyetinin Kuzey Atlantik AntlaĢmasına Katılımına ĠliĢkin 

Protokolün Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı ve Millî 

Savunma ve DıĢiĢleri komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 
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―Sayın BaĢkan, muhterem milletvekilleri; hepinizi hürmetle 

selamlıyorum. Bugün, Türkiye'nin uluslararası alanda yapmıĢ olduğu 

sözleĢmeler üzerinde, bize göre, gayet ehemmiyeti havi konuları görüĢmekteyiz. 

Üzerinde görüĢtüğümüz ülkeler arasında, Çek Cumhuriyeti, Polonya ve 

Macaristan vardır. Bu ülkelerin NATO'ya girip girmemesi, elbette, Türkiye'nin 

güvenliği açısından, Türkiye'nin stratejik konumu açısından çok büyük 

ehemmiyet arz etmektedir. Hepinizin bildiği gibi, NATO, hür bir dünyayı tesis 

etmek için oluĢturulmuĢ bir organizasyondur. Hür bir dünya demek, sadece, 

ülkelerin dıĢ siyasetlerinde özgürlüğü elde etmiĢ olmaları demek değildir; o 

ülkelerin vatandaĢlarının, kendi iç bünyelerinde, kendi ülkelerinde aynı 

ölçülerde, hürriyeti doya doya teneffüs etmeleri gerekir. Hepimizin bildiği gibi, 

NATO'nun kuruluĢ esaslarına baktığımız zaman, hedef olarak, ülkelerin iç ve dıĢ 

hürriyetlerin temininin hedeflendiğini görebiliriz...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 64, BirleĢim 10, s. 159-160). 

Diyarbakır, Hakkâri, Siirt, ġırnak, Tunceli ve Van illerinde devam etmekte olan 

olağanüstü halin, 30.3.1999 günü saat 17.00'den geçerli olmak üzere 4 ay süreyle 

uzatılmasına iliĢkin BaĢbakanlık tezkeresi münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Fazilet Partisi Grubu adına, 

hepinizi saygıyla selamlıyorum. Bugün, dünlerden farklı bir ortamda, 

olağanüstü halin dört ay daha, 34 üncü kez uzatılmasını görüĢmekteyiz. 

Diyarbakır, Hakkâri, Siirt, ġırnak, Tunceli ve Van'da olağanüstü halin Bakanlar 

Kurulu kararı gereğince yeniden uzatılması tartıĢma konumuz. 1984'ten bu yana 

yaĢadığımız dönemde gördüklerimizi, bölge halkının çektiği sıkıntıları, güvenlik 

görevlilerimizin hakikaten çok büyük fedakârlıklarını, terörün acımasızlığını, 

olağanüstü halle elde edilenleri veya elde edilemeyenleri, PKK'nın siyasallaĢma 

çabalarına karĢı dıĢ siyasetimizdeki zafiyetleri ve benzeri konulan tartıĢmak 

istemiyorum. Tutanaklara baktığımız zaman, bu konuların, yeterince, 

detaylarıyla ele alındığını görmekteyiz... 

Sayın Bakanımız konuĢmasında, benim konuĢmama istinaden, olağanüstü 

halin anayasal ve hukukî dayanaktan mahrum olduğuna dair bir beyanım 

olduğunu ifade ettiler. Kesinlikle böyle bir ifadem de yoktur, böyle bir kastım da 

yoktur. Elbette, olağanüstü hal, hukukîdir, anayasal bir kurumdur. Burada 

üzerinde durduğumuz husus, bu kurumun tatbikatı, sosyal ve içerik açısından 

boyutlarıdır; bunu tavzih eder, saygılar sunarım efendim.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 70, BirleĢim 51, s. 54-58, 72). 

Konya Milletvekili Ahmet Alkan ve 20 arkadaĢının, terör örgütü baĢının 

yakalanmasından sonra meydana gelen iç ve dıĢ geliĢmeler ve bu konuda alınabilecek 

önlemler konusunda genel görüĢme açılmasına iliĢkin önergesi münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi hürmetle selamlıyorum. 

Bugün, değerli milletvekillerimizin, Türkiye Büyük Millet Meclisinden talep 

etmiĢ oldukları genel görüĢmenin ön görüĢmesini yapıyoruz. Bu konuda, Fazilet 
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Partisi Grubu adına görüĢlerimizi beyan etmeye gayret edeceğim. Elbette terör 

meselesi, Türkiye'de yaĢayan her insanı, dünüyle, bugünüyle, yarınıyla çok 

yakinen alakadar eden bir meseledir. DıĢiĢleri Bakanımızın görüĢlerini dikkatle 

takip ettim. Her Ģeyden evvel, bu görüĢleri, 'Türkiye Büyük Millet Meclisi çatısı 

altında bizatihi Sayın Bakandan öğrenmekten dolayı memnuniyetimi arz etmek 

isterim. Türkiye Büyük Millet Meclisinin çalıĢmalarına -bu konuda veya bir 

baĢka konuda- devam etmesi, Ģartların müsait olduğu zaman, her türlü konuyu 

gündeme getirmesi, bu millete ancak fayda sağlayan, fayda getiren önemli bir 

imkândır. Dolayısıyla, terör gibi çok önemli bir meseleyi bugün burada 

görüĢmemiz, Türkiye'ye fayda getirecek, birbirimizden müstefit olacağız...‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 71, BirleĢim 54, s. 57-61). 

  2.1.3.3. Sosyal ve Kültürel Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Turizm bölgeleri dıĢındaki talih oyunları salonlarına iliĢkin gündem dıĢı 

konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, muhterem milletvekilleri; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. VahĢi kapitalist ülkelerdeki uygulamalarda olduğu gibi, 

ülkemizde de meydana gelen geleceğe ait yeis, insanlarımızı menfi davranıĢlara 

sürüklemektedir. Bunların baĢında da, maalesef, kumar hastalığı gelmektedir. 

Kumarın ne kadar büyük bir felaket olduğunu anlatmanın lüzumlu olduğuna 

inanmıyorum; ancak, en tehlikeli kumarın, devlet eliyle yapılan veya devlet 

eliyle yapılmasına izin verilen kumar olduğunu beyan etmekte yarar görüyorum. 

Muhterem milletvekilleri, kumarın en önemli yönü, alın terine ve insan emeğine 

karĢı yapılan en büyük saygısızlık olmasıdır. DüĢünün ki, bugün, bir insanın, 

sabahtan akĢama kadar alın teri dökerek kazanabildiği cüzi bir gündelik ve yine 

bir insanın, elindeki kâğıttaki numaralar tuttu diye milyarlarca lirayı 

kazanması... Bu adaletsizlik, alın terine ve emeğe yapılan en büyük saygısızlıktır. 

Bu açıdan, devletin kumara karĢı tavrı net olmalıdır. Devlet, ne vatandaĢların 

geleceğiyle kumar oynamalıdır ne de vatandaĢlarına kumar oynatmalıdır. (RP 

sıralarından alkıĢlar) Çünkü, devlet, vatandaĢlarının gelecekteki hayatlarını 

hayaller üzerine değil, realiteler üzerine tanzim etmekle yükümlüdür...‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 6, BirleĢim 59, s. 367-368). 

Toplumsal barıĢ konusuna iliĢkin gündem dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, muhterem milletvekilleri; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. Ġçinde yaĢadığımız toplumun barıĢını temin etmek, onun 

ilerlemesini temin etmek, milletvekilleri olarak hepimizin asli görevlerinden 

birisidir. Bu konuda iĢaret etmek istediğim önemli bir hususu arz etmek üzere 

söz almıĢ bulunmaktayım. Eskilerin ifadesiyle, tabiatta meyli tekamül vardır; 

yani, daima ileriye gitmek, daima geliĢmek, daima güzele doğru gitmek, her 

ferdin içinde bulunan bir içgüdü halindedir; ancak, onu dıĢarıya yansıtmayan, 

onun tahakkuk etmesini engelleyen, o ferdin üzerinde bulunan korkular ve 

kaygılardır. Eğer, bir insan, hayatında, korkular ve kaygılarla yaĢarsa, onun 

tekamüle doğru seyredebilme imkânı ortadan kalkar. Maalesef, yeryüzüne 

egemen olan medeniyet, insanlar üzerinde egemenlik iddiasıyla hareket ettiği 
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için, yalnız kendi vatandaĢlarına değil, kontrolü altında bulunan bütün inĢalara, 

bu korkuyu, asırlardan beri tattırmaktadır ve milletimiz, kendi içerisinde 

bulunan bu geliĢmeye, tekamüle doğru içgüdüyü değerlendirebilme imkânını 

elde edememektedir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 12, BirleĢim 

7, s. 11-12). 

Ailenin Korunmasına Dair Kanun Tasarısı ve Adalet Komisyonu Raporu 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Ailenin Korunmasına Dair Kanun Tasarısı üzerinde, Refah Partimiz adına söz 

almıĢ bulunmaktayım. Sözlerime baĢlamadan önce, bir hususu tavzih etmekte 

fayda olacağı kanaatindeyim. Biraz evvel, gerek Sayın Dr. Ülkü Güney ve 

değerli Cumhuriyet Halk Partili milletvekilimiz Ahmet Güryüz Ketenci, daha 

önce konuĢan milletvekilleriyle ilgili olarak "kürsüyü iĢgal ettiler" gibi bir tabir 

kullandı. Sanıyorum, bu, maksadını aĢan bir sözdür. "ĠĢgal" kelimesi, bulunması 

gerekmeyen bir yeri zorla, tecavüzle ele geçirenler için kullanılır. O iki 

milletvekilimizin kullanması gereken kavram "meĢgul etmek" olmalıdır. Türkçeyi 

doğru konuĢmak mecburiyetindeyiz, birbirimizle diyalog kurabilmek için... 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

GörüĢmekte olduğumuz kanun tasarısının 2‘ınci maddesi üzerinde Ģahsım adına 

söz almıĢ bulunmaktayım. Birinci söz alıĢımda, Meclisteki konuĢmalarımızda 

Türkçe kelimelere dikkat etmemiz gerektiğini söylemiĢ ve iĢgal kelimesinin çok 

yanlıĢ olarak burada kullanıldığı konusunda dikkatlerinizi çekmiĢtim. Daha 

sonra, Cumhuriyet Halk Partili Ġstanbul Milletvekili arkadaĢımız söz aldığında, 

yanlıĢının düzeltilmesinden dolayı memnun olduğunu, teĢekkür edeceğini 

sandığım halde, tam aksine "iĢgal" kelimesine, hiç kabullenilmesi mümkün 

olmayan bir mânâ getirmiĢtir ve "bu kürsüyü hukukdıĢı bir Ģekilde iĢgal edenleri 

kastettim" demiĢtir. Ben Ģahsen ne demek istediğini anlayamadım. Acaba iĢgal 

kelimesinin baĢka bir mânâsı mı var diye, bu arada, kütüphaneye kadar gittim, 

oradaki beĢ altı lügata baktım, bütün iĢgal kelimeleri, demin söylediğimiz gibi, 

hukuk dıĢı bir Ģekilde, hakkı olmayan insanların zor kullanarak bir yeri ele 

geçirmesidir. Ben bulamadım hangi lügatta var. Sanıyorum, bu, sadece, 

Cumhuriyet Halk Partisinin lügatında var. Onun için, bunu, teĢekkür ederek, 

kendisine iade ediyorum...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, 

BirleĢim 134, s. 541-543, 557-558). 

Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti ile Romanya Hükümeti Arasında Kültür 

Merkezleri Kurutması ve Bu Merkezlerin Faaliyeti Hakkında AnlaĢmanın 

Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı ve Millî Eğitim, Kültür, 

Gençlik ve Spor ve DıĢiĢleri komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti ile 

Romanya Hükümeti Arasında Kültür Merkezleri Kurulması ve Bu Merkezlerin 

Faaliyeti Hakkında AnlaĢmanın Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair 

Kanun Tasarısı ve Millî Eğitim, Kültür, Gençlik ve Spor ve DıĢiĢleri 

komisyonlarının hazırlamıĢ olduğu raporların görüĢülmesi hususunda, Refah 
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Partimizin görüĢlerini arz etmek üzere huzurlarınızdayım; bu vesileyle, 

Meclisinizi saygıyla selamlıyorum. Bu anlaĢma, çok özet olarak -eğer iki 

cümleyle ifade edecek olursak- Türkiye Cumhuriyetinin, Romanya'nın baĢkenti 

BükreĢ ve birçok sayıda ayrıca önemi haiz olan, Osmanlı Ġmparatorluğu 

döneminde bir kültür Ģehri olan Köstence'de; Romanya'nın da Ankara ve 

Ġstanbul'da birer kültür merkezi açma ile ilgili bir rapordur; bu rapor 

onaylandığı zaman, bu dört kültür merkezi de iki ülke kültürlerinin karĢılıklı 

alıĢveriĢinin sağlanacağı merkezler olacaktır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 38, BirleĢim 23, s. 24-28). 

Mehmet Bedri Ġncetahtacı‘nın üç grupta da konuĢmalarının olduğu görülmektedir. 

Dönemin siyasi durumu çerçevesinde düĢünüldüğünde Belkıs Barajının kamulaĢtırılmasına 

iliĢkin konuĢması önemlidir. Devlet-millet barıĢına özlem duyulduğunu ve kamulaĢtırma ile 

kamulaĢtırma bedellerinin ödenmesi konusunda halkın rahatsızlık duyduğunu ifade etmiĢtir. 

Güneydoğu üreticileri için Antep fıstığının önemini vurgulamıĢ ve dönemdeki öngörülemeyen 

Ģartlardan bahsetmiĢtir. Rekoltenin düĢüklüğünü ifade etmiĢ ve eleĢtirilerde bulunmuĢtur. 

Mali yıl kesin hesaplarına iliĢkin çok sayıda konuĢması vardır. Türkiye‘nin Batı medeniyetine 

dahil olduğuna iliĢkin görüĢlere karĢı çıkmıĢtır. Eğitim de milletvekilinin odaklandığı 

konulardandır. Komisyon raporları çerçevesinde de konuĢmaları olmuĢtur. Turizm bölgeleri 

dıĢında kalan yerlerdeki talih oyunları salonlarını eleĢtirmiĢ ve kumar hastalığına vurgu 

yapmıĢtır. Toplumsal barıĢ, ailenin korunması gibi konular da uluslararası iliĢkilere iliĢkin de 

konuĢmaları bulunmaktadır. 

 2.1.4. Mustafa RüĢtü TaĢar 

  2.1.4.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Manisa Milletvekili Hasan Gülay'ın, bazı özel petrol Ģirketlerinin ithal ederek 

kullanıma sundukları bozuk petrol ürünlerine ve alınması gerekli önlemlere iliĢkin 

gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli arkadaĢlar; Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanımız 

adına, Sayın Hasan Gülay'a değindiği konudan dolayı teĢekkürlerimi arz ederek 

sözlerime baĢlamak istiyorum ve hepinizi saygılarla selamlıyorum. Ülkemizde, 

yaklaĢık 4 milyon ton benzin ve 8,5 milyon ton motorin ürünü, Türkiye genelinde 

faaliyet gösteren 8 bine yakın bayi tarafından pazarlanmaktadır. Rafinerilerde 

standartlara uygun olarak üretilen akaryakıtın, yine, aynı kalitede tüketiciye 

sunulması, dağıtım sektörünün en önemli görevlerinden birini 

oluĢturmaktadır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 30, BirleĢim 118, 

s. 334-335). 
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Konya Milletvekili Ahmet Alkan'ın, hububat alımları ve tarım politikalarına 

iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; hepinizi, sevgi ve saygıyla 

selamlıyorum. Gündem dıĢı söz alarak, Ģahsıma, bazı önemli konular hakkında 

açıklama fırsatı verdiği için, değerli milletvekili arkadaĢım Sayın Ahmet Alkan 

beyefendiye teĢekkür ediyorum ve bu vesileyle, Tarım ve Köy iĢleri Bakanı 

olarak yaptığım ilk konuĢma hasebiyle, benden önce Türkiye Cumhuriyeti 

hükümetlerinde görev yapmıĢ ve tarıma katkıda bulunmuĢ bütün bakan 

arkadaĢlarıma da Ģükranlarımı sunuyorum. Ülkemizde çalıĢan nüfusun yarıya 

yakınını ilgilendiren tarım sektörünün problemlerini çözmek, çiftçilerimizin ve 

üreticilerimizin ekonomik açıdan güç kazanmasını sağlamak amacıyla gece 

gündüz çalıĢmalara devam etmekteyiz. Bu yolla, hem çiftçilerimizi ve 

üreticilerimizi üretken durumda tutabilmek hem de genel anlamda tarım 

sektörünün kalkınmasını hedeflemekteyiz. Bu hedef doğrultusunda en önem 

verdiğimiz husus, çiftçilerimizin ve üretici kardeĢlerimizin emeklerinin 

karĢılığının mümkün olabilecek en kısa zamanda ödenmesini sağlamak 

olacaktır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 130, s. 288-

289). 

Konya Milletvekili A. Turan Bilge'nin, Türk tarımının içerisinde bulunduğu 

durum ve tarım kesiminde yapılacak iyileĢtirmelere iliĢkin gündem dıĢı konuĢması 

dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; hepinizi, sevgi ve saygıyla 

selamlıyorum. Gündem dıĢı söz alarak, Ģahsıma bazı önemli konular hakkında 

açıklama fırsatı verdiği için değerli milletvekili arkadaĢıma teĢekkür ediyorum. 

> Ülkemizde, çalıĢan nüfusun yarıya yakınını ilgilendiren tarım sektörünün 

problemlerini çözmek, çiftçilerimizin ve üreticilerimizin ekonomik açıdan güç 

kazanmasını sağlamak amacıyla gece gündüz çalıĢmalara devam etmekteyiz. Bu 

yolla, hem çiftçilerimizi ve üreticilerimizi üretken durumda tutabilmek hem de 

genel anlamda, tarım sektörünün kalkınmasını hedeflemekteyiz. Bu hedef 

doğrultusunda en önem verdiğimiz husus; çiftçilerimizin ve üretici 

kardeĢlerimizin emeklerinin karĢılığının mümkün olabilecek en kısa zamanda 

ödenmesini sağlamaya çalıĢmak olmalıdır. Çiftçimizin alın teri kurumadan ürün 

bedellerinin ödenmesi, çiftçimizin alacaklarının yüksek enflasyon karĢısında 

erimemesi açısından da önemlidir. Bu çerçevede, bir bölümü 1995, bir bölümü 

1996 ve bir bölümü de 1997 Mart ayından beri ödenmeyen çiftçilerimizin ve 

üreticilerimizin teĢvik ve destekleme mahiyetindeki alacaklarının acilen 

ödenmesi sağlanmıĢtır. Bunlar gübre sübvansiyonları, tarımsal ilaç, süt, tohum, 

asma fidanı teĢviki ve destekleme konularındadır ve üreticilerimizin 1995, 1996, 

1997 yıllarından biriken borcu, toplam 24 trilyon liraya baliğ olmuĢtur. 55 inci 

Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti daha bir ayını doldurmadan bu ödemeleri 

yapmıĢtır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 133, s. 453-

457). 
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Çanakkale Milletvekili Ahmet Küçük'ün, ziraî kredi faizlerine iliĢkin gündem 

dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; hepinizi sevgi ve saygılarımla 

selamlıyorum. Gündem dıĢı söz alarak, son günlerde çok tartıĢılan ve iç politika 

malzemesi yapılan ziraî kredi faizlerinin artırılması hakkında açıklama ve 

gerçekleri kamuoyuna duyurma fırsatı verdiği için, Cumhuriyet Halk Partisi 

Çanakkale Milletvekili Sayın Ahmet Küçük Beyefendiye teĢekkür ediyorum. 

Öncelikle Ģu hususun kabul edilmesi gerekir: Özellikle 1993 sonrası, tarım 

sektörü tam manasıyla gerileme, çiftçilerimiz de fakirleĢme sınırına 

getirilmiĢtir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 36, BirleĢim 13, s. 

134-136). 

Çorum Milletvekili Mehmet Aykaç'ın, çiftçiler ile orta gelir grubu yurttaĢların 

sorunlarına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; öncelikle, Refah Partisi Çorum 

Milletvekili Sayın Mehmet Aykaç'a, bana konuĢma imkânını verdiği için, 

teĢekkür ediyorum ve özellikle, tarım konusunda yapılan uygulamalar hususunda 

da, bu vesileyle, bir kez daha, Yüce Meclisimize bilgi vermek istiyorum. 

Öncelikle, 54 üncü Hükümetin sayesinde çiftçimizin, dar gelirlilerin nefes 

almaya baĢladığını ifade ettiler. Doğrudur, elhak doğrudur; ama, sunî teneffüse 

sokmuĢlardı milleti, 55 inci Hükümet, milletimizi, dar gelirlimizi bu sunî 

teneffüsten kurtarmıĢtır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 36, 

BirleĢim 14, s. 186-187). 

Ġçel Milletvekili Mehmet Emin AydınbaĢ'ın, tarım sektörünün ve çiftçilerimizin 

sorunlarına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri ve televizyonları baĢında bizi 

izleyen değerli vatandaĢlarım; öncelikle mübarek miraç kandilinizi kutlayarak 

sözlerime baĢlamak istiyorum. Özellikle, Sayın Mehmet Emin AydınbaĢ'a, bana 

bu konuĢma fırsatını tanımıĢ olmasından dolayı ayrıca teĢekkür ediyorum. 

Bugün, bildiğiniz gibi, üç gündür devam eden Birinci Tarım ġûrası 

çalıĢmalarının son bölümü olan genel kurul çalıĢmalarında, komisyon 

raporlarının değerlendirilmesi aĢamasındaydık. Meclis müĢavirim, Mecliste 

Bakanlığımla ilgili gündem dıĢı bir konuĢma olduğunu söyleyince, oradaki 

BaĢkanlık görevimi MüsteĢar arkadaĢıma bırakarak buraya cevap vermeye 

geldim...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 37, BirleĢim 20, s. 163-

167). 

Bursa Milletvekili Mehmet Altan KarapaĢaoğlu'nun, gübre fiyatları ve 

çiftçilerimizin sorunlarına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı 

konuĢma: 
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―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; gündem dıĢı söz 

alarak, gübre fiyatları ve teminindeki güçlükler konusunda burada bilgi veren 

değerli milletvekili arkadaĢıma bu konu hakkında bilgi vermek ve sizleri 

aydınlatmak üzere söz almıĢ bulunuyorum. Sözlerime baĢlamadan önce, sizleri 

ve ekranları baĢında bizi izleyen değerli vatandaĢlarımızı sevgi ve saygılarımla 

selamlıyorum. Bugün itibariyle, ülkemizde, baĢlıca üretimleri gübre 

hammaddesi ve ara maddesi olan 9 özel ve kamu kuruluĢu bulunmaktadır. 

Ülkemizdeki söz konusu gübre fabrikalarının üretimlerinde kullandıkları 

hammaddelerin yüzde 90-95'lik bölümü ithalat yoluyla temin edilmektedir. 

Gübre maliyetlerindeki en büyük payı oluĢturan hammaddelerin yurt dıĢından 

ithal ediliyor olması, gübre fiyatlarının büyük oranlarda döviz paritesindeki 

değiĢimlere bağımlı kalması sonucunu doğurmaktadır...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 55, s. 182-185). 

Konya Milletvekili Abdullah Gencer'in, Türkiye'nin tarımsal sulama politikasına 

iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli arkadaĢlar; hepinizi sevgi ve saygıyla 

selamlıyorum. Ülkemiz ikliminin bölgesel düzeyde çok değiĢik özelliklere sahip 

olması, tarımsal üretim için gerekli olan suyun düzenli ve yeterli düzeyde 

sağlanamamasına yol açmaktadır. Bu sebeple, ülkemizde sürdürülebilir tarımsal 

üretim yapılabilmesi, düzenli ve destekleyici nitelikte sulama yapmakla 

mümkündür. Bugüne kadar yapılan kaynak araĢtırması sonuçlarına göre, su 

kaynaklarına bağlı olarak 8,5 milyon hektar arazimiz ekonomik sulanma 

imkânına sahiptir; 1997 yılı itibariyle, bu arazimizin henüz 4.6 milyon hektarı 

sulanabilmektedir. Diğer taraftan, ülkemizde tüketilebilecek yerüstü ve yeraltı su 

potansiyeli, yıllık ortalama, 110 milyar metreküptür, bunun halen 24,3 milyar 

metreküpü sulamada kullanılmaktadır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 48, BirleĢim 67, s. 22-23). 

Van Milletvekili Mahmut YılbaĢ'ın, Ġçel'in Tarsus Ġlçesinde yağıĢtan zarar gören 

ziraatçılar ve diğer yurttaĢların sorunlarına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla 

yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; Van Milletvekili Sayın 

Mahmut YılbaĢ'ın değindiği konularla ilgili, Yüce Meclise bilgi yermek üzere söz 

almıĢ bulunuyorum. 30 Haziran 1997 tarihinde hükümeti devralan 55 inci 

Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti, 50 il, 212 ilçe, 1 564 köy ve 67 735 çiftçi ailesini 

etkileyen ve bu tarihe kadar vuku bulmuĢ olan afetlerden dolayı 4 milyon dekar 

ekili ve dikili alanın zarar gördüğü bir manzarayla karĢılaĢtı. Bu afetlerden, il 

hasar tespit komisyonu kararları doğrultusunda Bakanlığımıza intikal eden 

illerdeki borç tescil iĢlemleri yapılmıĢ olup, tohumluk talepleri de 

değerlendirmeye alınmıĢtır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 51, 

BirleĢim 82, s. 281-283). 
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Aydın Milletvekili Muhammet Polat'ın, son günlerde Türkiye'de meydana gelen 

Tabiî afetler ve pamuk üreticilerinin sorunlarına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması 

dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Muhammet Bey de Ģimdi burada yaptı tabiî ki, ondan önceki telefonunu 

alamadım; ama, teĢekkür ediyorum ilgilerinden dolayı. ġimdi, özellikle, Aydın 

Ġlinde, 17 ve 18 Mayıs günlerinde, mevsim normallerinin çok üzerinde meydana 

gelen yağıĢlar, özellikle Söke, Germencik, Koçarlı, Ġncirliova, Yenipazar, Nazilli 

ve Merkez Ġlçelerinde ekili alanlarda etkili olmuĢtur. Burada, Merkezde 36 köy, 

Çine'de 7 köy, Didim'de 4, Germencik'te 16, Ġncirliova'da 7, Koçarlı'da 19, 

Kuyucak'ta 5, Nazilli'de 10, Söke'de 30, Sultanhisar'da 7 ve Yenipazar'da 7 köy 

zarar görmüĢtür. Ġlk tespitlere göre, toplam 148 köyde, 407 bin dekar alanda, 

pamuk ve sebzede bir zarar söz konusu olmuĢtur...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 52, BirleĢim 91, s. 392-393). 

Adana Milletvekili Ġbrahim ErtanYülek'in, çay ve buğday taban fiyatları ile iç 

borçlanma faizlerine iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla ve Bursa Milletvekili 

Mehmet Altan KarapaĢaoğlu'nun 14 Mayıs Dünya Çiftçiler Gününe iliĢkin gündem dıĢı 

konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Sayın Ertan Yülek ve Sayın Altan 

KarapaĢaoğlu'nun burada değindikleri hususlara birlikte cevap vermek üzere 

huzurlarınızdayım. Öncelikle, her iki değerli milletvekili arkadaĢımın söylediği 

faizler konusuna değinmek istiyorum. 1997 yılında faiz oranları yüzde 135,3 

iken, bu yıl, mayıs ayı sonu itibariyle yüzde 99,4 oranında teĢekkül etmiĢtir. Bir 

kere, bize, burada, faizler konusunda "yükseldi" diyen arkadaĢlarımızın, kendi 

Hükümetleri döneminden bu yana, faizlerde aĢağıya doğru ne kadar bir inme 

olduğunu görmelerini arzu ederdim; ama, görmediyseniz, bu rakamları, biraz 

sonra, size, yazılı olarak da takdim ederim. Böylece, kamuoyunu da doğru bir 

Ģekilde bilgilendirmiĢ oluyoruz...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 52, 

BirleĢim 92, s. 463-465). 

Muğla Milletvekili Mustafa Dedeoğlu'nun, Muğla Ġlindeki seracıların ve 

çiftçilerin sorunlarına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; Muğla Ġlimizde, 

özellikle sera üretimimiz önemli bir yer almaktadır. Sera üretimi, bilindiği gibi, 

yılın belli dönemlerinde yoğunlaĢmaktadır; bu yoğun dönem de, genelde tarla 

ürünlerinin de pazara girmeye hazırlandığı dönemlere rastlamaktadır. Bu 

dönemlerde, piyasada, arz ve talep dengesine bağlı olarak fiyatlar düĢmekte 

veya artmaktadır; bu duruma, Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığı olarak, serbest 

piyasa ekonomisi Ģartları içerisinde müdahale etmemiz söz konusu değildir. Bu 

problemler, serbest piyasa ekonomisi içerisinde, tarım sektörü için olduğu gibi, 

diğer sektörler için de geçerlidir. Ancak, Bakanlık olarak, pazarlamada 
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darboğaz içerisine giren tarımsal ürünlerin, özellikle, ihracatının desteklenme 

kapsamına alınmasına yönelik çalıĢmalarımız, bugüne kadar olduğu gibi, 

bundan böyle de devam edecektir. Tarım sektöründeki geliĢme ve gelecekteki 

dinamiklere paralel olarak, ürün bazında aldığımız, üretim ve ihracata yönelik 

teĢvik ve desteklemeler, zaman içerisinde diğer ürünlere de yansıtılacaktır. 

Diğer taraftan, Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığı olarak çiftçilerimize yönelik 

hizmetlerimiz, hemen tüm tarım sektöründe devam etmektedir...‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 55, BirleĢim 105, s. 236). 

Balıkesir Milletvekili Hüsnü Sıvalıoğlu'nun, Marmara Bölgesinde meydana gelen 

yağıĢlar sebebiyle buğday üreticisinin uğradığı zarara iliĢkin gündem dıĢı konuĢması 

dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; öncelikle, 

Makedonya'da geçirdikleri müessif trafik kazasında yaralanan Devlet Bakanımız 

Sayın RüĢtü Kâzım Yücelen'e, Milletvekilimiz Sayın ġinasi Altıner'e ve 

medyamızın değerli mensuplarından Fikret Bila'ya, Allah'tan acil Ģifalar 

dileyerek sözlerime baĢlamak istiyorum ve Sayın Hüsnü Sıvalıoğlu'nun, burada, 

çok önemli bir konuyu gündeme getirmesinden dolayı kendilerine teĢekkür 

ederek sözlerimi devam ettirmek istiyorum. Değerli milletvekilleri, 

arkadaĢlarımızdan bir kısmı, bu kürsüden, bazı bölgelerden hububat alımı 

yapılmadığını belirttiler. Öncelikle Ģunu belirtmek istiyorum ki, ülkemizin bütün 

bölgelerinde, 24 saat, haftada yedi gün hububat alımı halen bütün hızıyla devam 

etmektedir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 58, BirleĢim 117, s. 17-

19). 

Balıkesir Milletvekili Ġlyas Yılmazyıldız'ın, TMO'nun buğday alım politikasından 

kaynaklanan sorunlara ve süne mücadelesinde kullanım süresi geçmiĢ ilaç 

uygulamasının yarattığı problemlere iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı 

gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; öncelikle, bu gündem dıĢı 

konuĢmayla, burada, seçim bölgesine mesaj vermek ihtiyacını hisseden 

arkadaĢımıza, yapacağım açıklamaları çok iyi anlaması dileklerimle cevap 

vermek istiyorum. Değerli milletvekillerine, öncelikle süne mücadelesi 

konusunda bilgi arz etmek istiyorum. Süne mücadelesi programı, bir yıl önceki 

süne kıĢlak sayımları ve uygulama alanları dikkate alınarak belirlenmektedir. 

Bu program doğrultusunda, Çanakkale Ġli için 100 bin dekar, tahmini olarak 

programlanmıĢtır. Esas mücadele alanlarını belirlemek için 77 teknik 

elemandan oluĢan 23 ekip oluĢturulmuĢ ve ilkbaharda 1 700 900 dekar alanda 

kaba ve kıymetlendirme sürveyi yapılmıĢtır. Bu sürvey sonuçları, 13 Mayıs 1998 

tarihinde, Bakanlık temsilcilerinin Bornova ve Edirne AraĢtırma Enstitülerinin 

konu uzmanlarının ve Bitki Koruma ġube Müdürlerinin katılımıyla Bursa'da 

yapılan toplantıda değerlendirilmiĢ ve 315 750 dekar alan süne yoğunluğu 

bakımından kritik bulunmuĢtur. Bu alanlarda, tekrar, enstitü konu uzmanlarının 

denetiminde, yumurta parazit sürveyi ve akabinde nimf sürveyi yapılmıĢ ve bu 
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sürveyler sonucuna göre, paraziti emmenin yoğun olduğu alanlarda mücadele 

yapılmayarak, doğal dengenin korunması sağlanmıĢtır...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 59, BirleĢim 121, s. 16-20). 

Balıkesir Milletvekili Ġlyas Yılmazyıldız'ın, hastalıklı buğday tohumlarının 

TĠGEM tarafından çiftçilere satılması ve Toprak Mahsulleri Ofisi tarafından yapılan 

buğday alımlarında çiftçilerin karĢılaĢtıkları sorunlara iliĢkin gündem dıĢı konuĢması 

dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; burada, biraz önce 

konuĢan arkadaĢımın seviyesine düĢerek konuĢma yapmayacağımı takdir 

edersiniz. (ANAP sıralarından alkıĢlar) Hepinize sevgi ve saygılar sunarak 

sözlerime baĢlamak istiyorum. Tabiî, her ne hal ise, gündem dıĢı konuĢmalarda, 

arkadaĢımız, bu kürsüye abone oldu ve BaĢkanlarımız da, hep aynı kiĢiye söz 

vermekte bir beis görmemeye baĢladılar. Bu hususun da altını çizerek sözlerime 

devam etmek istiyorum. Balıkesir, Çanakkale ve Trakya'nın bir bölümünde 

meydana gelen, tamamen aĢırı yağıĢlardan kaynaklanan bir mantarî hastalık 

olan embriyo kararması dolayısıyla, burada bizleri eleĢtiren arkadaĢlarımız 

yataklarında mıĢıl mıĢıl uyurken, bizler, gece yarılarına kadar uğraĢarak, 

çiftçilerimizin durumunu nasıl düze çıkarırız endiĢesiyle kararnameleri 

hazırlamıĢız. Bu kararnameler Bakanlar Kurulundan geçip Sayın 

CumhurbaĢkanının imzasından çıktıktan sonra, 10 Temmuz 1998 tarihinde 

alımlara baĢlanmıĢ; yüzde 10'a kadar embriyo kararması olan buğdaylar 

ekmeklik ve makarnalık buğday fiyatıyla, yüzde 10'un üzerinde embriyo 

kararması olan buğdaylar ise, barem uygulamak suretiyle, yemlik buğday 

fiyatıyla satın alınmaya ve ayrı bir yerde depo edilmeye baĢlanmıĢtır...‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 60, BirleĢim 129, s. 387-392). 

Konya Milletvekili Hüseyin Arı'nın, Toprak Mahsulleri Ofisi Genel 

Müdürlüğünün hububat alımlarına ve çiftçilerin içinde bulunduğu sıkıntılara iliĢkin 

gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; özellikle, bu konuĢma 

imkânını bana verdiği için, değerli milletvekili arkadaĢıma teĢekkür ediyorum. 

Sayın milletvekilinin burada ifade etmiĢ olduğu hususlara cevap vereceğim. 

Özellikle ve öncelikle, 55 inci Türkiye Cumhuriyeti Hükümetinin hububata düĢük 

fiyat verdiğini belirttiler; bu, tamamen bir yanlıĢ bilgilendirmeden 

kaynaklanıyor olsa gerek; çünkü, 54 üncü Hükümet döneminde hububata verilen 

fiyat, dünya piyasalarının 66 dolar üzerindeydi; 55 inci Hükümet döneminde -

yani, bizim Hükümetimiz döneminde- hububata verilen fiyat ise -dolar bazında- 

dünya fiyatlarının 77 dolar üzerindedir. Bu ise, Ģunu göstermektedir: 55 inci 

Hükümet, 54 üncü Hükümetten 11 dolar daha fazla ürün fiyatı belirlemiĢtir; 

dolayısıyla, bu iddia, doğru bir iddia değildir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 60, BirleĢim 129, s. 378-381). 
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Kastamonu Milletvekili Haluk Yıldız'ın, Kastamonu'da meydana gelen sel 

felaketi ve alınması gerekli önlemlere iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı 

gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; öncelikle Kastamonu 

Milletvekili Sayın Haluk Yıldız'a, bize bu konuĢma imkânını verdiği için teĢekkür 

ediyorum. Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığınca hazırlanan ve 5 Nisan 1998 tarih ve 

23308 sayılı Resmî Gazetede yayımlanan Tabiî Afetten Zarar Gören Çiftçilerin 

Borçlarının Ertelenmesi Hakkında Karar ile 1998 yılında kuraklık, don, dolu, 

sel, taĢkın, hastalık, zararlı ve herhangi bir tabiî afet sebebiyle ekiliĢleri, 

ürünleri veya hayvan varlıkları en az yüzde 40 oranında zarar gören ve bu 

durumları 5254 sayılı veya 2090 sayılı Kanunlar çerçevesinde ihtiyaç veya 

hasar tespit komisyonlarınca belirlenen üreticilerin, Türkiye Cumhuriyeti Ziraat 

Bankası, Tarım ĠĢletmeleri Genel Müdürlüğü ve tarım kredi kooperatiflerine 

olan 1998 vadeli ve 1999 yılma sarkan ziraî kredi borçları, vade tarihinden 

itibaren bir yıl, faizsiz olarak ertelenmiĢtir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 63, BirleĢim 2, s. 21-22). 

Ardahan Milletvekili Saffet Kaya'nın, sınır ticareti yoluyla yapılan mazot ithaline 

getirilen yasağa ve çiftçilerin Ziraat Bankasına olan kredi borçlarının ertelenmesine 

iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; tahmin ediyorum, 

Sayın BaĢkan da, bu vesileyle, gündem dıĢı konuĢma hakkını kullanmıĢ oldu. 

Burada, sizlere, öncelikle Ardahan Ġlini ifade edeceğim, sonra Çorum Ġliyle ilgili 

ve Türkiye genelinde bilgi arz edeceğim. Ardahan Ġlinden Bakanlığımıza intikal 

eden 15 Temmuz 1997 tarihli ve 2 nolu, 26 Ağustos 1997 tarihli ve 3 nolu 

komisyon kararlarıyla, tabiî afetlerden yüzde 40 ve üzerinde zarar gören 

çiftçilere, 5254 sayılı Kanuna göre, 1998 yılında, yazlık ekiliĢler için 21 milyar 

412 milyon Türk Liralık tohumluk kredisi karĢılığında, 400 ton tokak 157/37 

cinsi arpa tohumluğu, Gözlü ve Çiçekdağı Tarım ĠĢletme Müdürlüğünden tahsis 

edilmiĢtir. Ayrıca, bu çiftçilerin ziraî kredi borçları, mevcut kararnameler 

çerçevesinde, bir yıl süreyle, faizsiz olarak ertelenmiĢtir...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 63, BirleĢim 8, s. 555-557). 

Ardahan Milletvekili Ġsmet Atalay'ın, çiftçilerin Ziraat Bankası ile tarım kredi 

kooperatiflerine olan borçlarının ertelenmesine iliĢkin gündem dıĢı konuĢması 

dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; CHP Ardahan 

Milletvekili Sayın Ġsmet Atalay'ın, çiftçilerin Türkiye Cumhuriyeti Ziraat Bankası 

ile tarım kredi kooperatiflerine olan borçlarının ertelenmesi hakkındaki 

gündemdıĢı konuĢmasına cevap vermek üzere huzurlarınızda bulunuyorum; 

hepinizi saygılarımla selamlıyorum. Üreticilerimizin yanında olmayı prensip 

edinen 55 inci Hükümet, 1997 yılında olduğu gibi, 1998 yılında da, tabiî 
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afetlerden zarar gören çiftçilerin mağduriyetini gidermek için çalıĢmalarını 

yoğun olarak sürdürmüĢtür...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 64, 

BirleĢim 13, s. 329-330). 

Çorum Milletvekili Mehmet Aykaç'ın, tarımda girdi maliyetleri ve çiftçi 

sorunlarına ve Sakarya Milletvekili Cevat Ayhan'ın, pancar çiftçisinin söküm 

avanslarına iliĢkin gündem dıĢı konuĢmaları dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; Çorum Milletvekili 

Sayın Mehmet Aykaç ile Sakarya Milletvekili Sayın Cevat Ayhan Beyefendinin 

burada ifade ettikleri hususlara cevap vermek üzere söz almıĢ bulunuyorum. 

Öncelikle, Cevat Ayhan Beyin pancarla ilgili ifade ettiği hususlarda, değerli 

Sanayi ve Ticaret Bakanımız Sayın Yalım Erez'in gönderdiği not üzerinden bilgi 

vermek istiyorum. 1988-1999 kampanya döneminde, üreticiden 16 milyon ton 

pancar satın alınarak, karĢılığında 290 trilyon lira bedel ödemesi yapılacaktır. 

Bugüne kadar, üreticiye aynî ve nakdî avans olarak 58 trilyon lira ödenmiĢtir. 

Ton baĢına 1 milyon liradan toplam 16 trilyon lira tutarındaki üçüncü nakdî 

avans ödemelerine de baĢlanılmıĢ olup, 1998'in Kasım ayı sonuna kadar 

bitirilecektir. Bu suretle, toplam pancar bedelinin 1998 Kasım ayı sonu 

itibariyle yüzde 25'i ödenmiĢ olacaktır. Bugüne kadar üreticiden alınan 

pancarın miktarı ise, yüzde 90'a ulaĢmıĢtır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 65, BirleĢim 20, s. 484-489). 

Adalet Bakanlığı, Yargıtay BaĢkanlığı, Çevre Bakanlığı;1996 Malî Yılı Bütçesi 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; çevreyle ilgili konuların 10 

dakikada konuĢulmasının zorluğunu takdir edersiniz. Bu konudaki, 

Bakanlığımızın ve Hükümetimizin görüĢlerini bir kitapçık halinde bastırarak, 

BaĢkanlığımıza ve sayın milletvekili arkadaĢlarımıza dağıtmıĢ bulunuyoruz. 

Bakanlığımızın 1996 malî yılı bütçesinin görüĢülmesi nedeniyle huzurlarınızda 

bulunuyorum; konuĢmama baĢlamadan önce hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Bilindiği gibi, çevre konusu, bizim, önem, öncelik ve duyarlılıkla ele aldığımız 

bir konudur. Nitekim, bu yaklaĢım doğrultusunda, daha önce, BaĢbakanlığa 

bağlı müsteĢarlık olarak teĢkilatlandırılan kurum, 1991 yılında, -benim de üyesi 

bulunduğum- Sayın Mesut Yılmaz BaĢbakanlığındaki Anavatan Partisi Hükümeti 

tarafından bakanlık düzeyine yükseltilmiĢtir. Konuya verdiğimiz önemin gereği, 

Anavatan Partisi olarak, çevre konusundaki çalıĢmalarımıza muhalefet 

döneminde de devam ettik. Muhalefet döneminde, Pamukkale'de düzenlediğimiz 

"2000'e BeĢ Kala Türkiye'nin Hedefleri ve Yeniden Yapılanma" konulu siyaset 

belirleme ve geliĢtirme toplantısında, çevreyi, baĢlı baĢına bir konu olarak ele 

aldık ve irdeledik; bu çalıĢmaların sonucunu da bir kitap halinde 

yayımladık...‖(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 3, BirleĢim 40, s. 827-

829). 

Ankara Milletvekili Ömer Ekinci'nin, ithal et ve hayvancılığın eleĢtirilmesi 

konusunda yapılan çalıĢmalara iliĢkin sorusu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 
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―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; 54 üncü Hükümet döneminde Türk 

Silahlı Kuvvetlerinin ihtiyacına binaen yapılan ihaleler sonunda, ihaleyi 

kazanan firmalara teslim edilmekle zorunlu oldukları miktar ile dahilde iĢleme 

belgesi kapsamında, 8 Temmuz 1996 ve 1 Kasım 1996 tarihleri arasında toplam 

8 335 ton et ithalatı için kontrol belgesi düzenlenmiĢtir. 1997 yılında ise, et 

ithalatı için kontrol belgesi düzenlenmemiĢtir. Bilindiği gibi, ülkemiz 

ekonomisinin tarım sektörü önemini korumaya devam etmektedir. Bakanlığımız, 

tarımsal üretimin artırılması, ürün kalitesinin yükseltilmesi ve çiftçimizin 

gelirinin yükseltilmesi için çalıĢmalar yapmaktadır. Söz konusu hedeflere 

varılması amacıyla, 1996 yılında 17 proje uygulanmıĢ; bunun için, 1 trilyon 194 

milyar 274 milyon Türk Lirası; 1997 yılı için 17 adet projeyle 2 trilyon 207 

milyar 965 milyon Türk Lirası yatırım öngörülmüĢtür. Bu projelerden 12 tanesi 

iç kaynaklı, 5 tanesi dıĢ kaynaklıdır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 36, BirleĢim 13, s. 147-148). 

Mardin Milletvekili Hüseyin Yıldız'ın, Mardin ili çiftçilerinin sorunlarına iliĢkin 

sorusu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Mardin Ġlinin afet kapsamına 

alınmasıyla ilgili karar Bayındırlık ve Ġskân Bakanlığının görev alanına 

girmektedir. Tarımsal ürün söz konusu olduğunda, bu Ģekilde hilafet alanı 

uygulaması, maalesef bulunmamaktadır. Ülke genelinde, 1997 yılı baĢından 

bugüne kadar tabiî afetler dolayısıyla ekilmiĢ ye ürünleri ve hayvan varlıkları en 

az yüzde 40 zarar gören, durumları il hasar tespit komisyonunca belirlenen 

çiftçilerin, Türkiye Cumhuriyeti Ziraat Bankası, Tarım iĢletmeleri Genel 

Müdürlüğü ve Tarım Kredi Birliklerine olan 97 vadeli ziraî kredi borçları, vade 

tarihinden itibaren bir yıl süreyle faizsiz ertelenmiĢtir. Bil ahara çıkarılan yeni 

bir kararnameyle de, bütün mal varlığının yüzde 40'ı uygulamasından da 

vazgeçilmiĢ, zarar gören miktarın, bölümün yüzde 40'ı zarar görmesi halinde, 

yine bu krediler ertelenecektir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 36, 

BirleĢim 13, s. 149). 

Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığı 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı Kesin 

hesabı Tarım Reformu Genel Müdürlüğü 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı Kesin 

hesabı ve Turizm Bakanlığı 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı Kesin hesabı 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; 1998 yılı bütçesi görüĢmeleri 

münasebetiyle, Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığının gerçekleĢtirdiği hizmetler ve 

çalıĢmalar hakkında sizlere özet bilgiler sunmak üzere, söz almıĢ bulunuyorum. 

Sizleri ve ekranları baĢında bizleri izleyen bütün vatandaĢlarımızı saygıyla 

selamlıyorum. Öncelikle, tarım kesimine hizmetlerinden dolayı, bugüne kadar 

Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığı yapmıĢ, Tarım ve Köy iĢleri Komisyonlarında 

baĢkan ve üye olarak görev almıĢ bütün arkadaĢlarıma teĢekkür etmek 

istiyorum. Bakanlığımızın çiftçilerimize ve üreticilerimize yönelik hizmetlerinde 

bizi her zaman destekleyen ve cesaretlendiren 55 inci Türkiye Cumhuriyeti 

Hükümetimin BaĢbakanı Sayın Mesut Yılmaz'a ve desteklerini esirgemeyen 
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değerli BaĢbakan Yardımcılarıma, bakan arkadaĢlarıma ve milletvekili 

arkadaĢlarıma teĢekkürü bir borç bildiğimi ayrıca ifade etmek isterim... 

Efendim, bu söylenenler gerçek değil. Burada, kredi faizleri geçmiĢ 

hükümetlerin getirdiği ihmaller sonucunda bu döneme rast gelmiĢtir ve Ziraat 

Bankası Yönetim Kurulu tarafından yapılmıĢtır. Ancak, Hükümetimizin 

uygulayacağı ekonomik politikalar sonucunda, 1998 yılında enflasyonun yüzde 

50'ye inmesiyle birlikte, bu kredi faizlerinde de buna paralel olarak bir indirim 

elbette ki yapılacaktır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 40, BirleĢim 

33, s. 801-806; 813-817). 

Ağrı Milletvekili Mehmet Sıddık Altay'ın, kalkınmada öncelikli yörelerdeki 

çiftçilere ek kredi verilip verilmeyeceğine iliĢkin sorusu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli arkadaĢlarım; kooperatiflere kredi olarak 

kullandırılmak üzere, 1998 yılı yatırım programından, tarım sektöründen 

ortakların mülkiyetinde süt sığırcılığı, besi sığırcılığı, seracılık, arıcılık ve 

mantarcılık kooperatif projeleri için 2 trilyon 910 milyar Türk Lirası; imalat 

gıda sanayi sektöründen, mandıra, soğuk hava deposu, zeytin salamura ve süt 

iĢleme kooperatif projeleri için 30 milyar Türk Lirası; imalat dokuma, giyim 

sanayi sektöründen ise, el halıcılığı kooperatif projeleri için 5 milyar Türk Lirası 

olmak üzere, toplam 2 trilyon 945 milyar lira ödenek tahsis edilmiĢ olup, 

kooperatifler kanalıyla çiftçilere kredi olarak verilecektir. (1 Uygulanmakta olan 

dıĢ kaynaklı projelerden 1997-1998 yılı içinde Ordu-Giresun Kırsal Kalkınma 

Projesi, Bingöl-MuĢ Kırsal Kalkınma Projesi, Yozgat Kırsal Kalkınma Projesi 

ile Güneydoğu Anadolu Bölgesi Su Havzası Rehabilitasyon Projesinin 

uygulanmasına devam edilecektir. Bu projelerle, sulama, içme suyu gibi altyapı 

hizmetleri ve çiftçi eğitim faaliyetleri yürütülmektedir. Hayvancılığı geliĢtirme 

projesi kapsamında, 1997 yılı yatırım bütçesinden, Doğu ve Güneydoğu Anadolu 

Bölgelerindeki 12 ile 1 200 adet anlı kovan dağıtılmakta olup, bütçe imkânları 

çerçevesinde 1998 yılında da dağıtımına devam edilecektir...‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 53, s. 33-34). 

Çorum Milletvekili Mehmet Aykaç'ın, tarımsal kredi faiz oranlarının düĢürülüp 

düĢürülmeyeceğine iliĢkin sorusu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; tarım kredi 

kooperatiflerince Türkiye Cumhuriyeti Ziraat Bankasından kullanılan kredilerin 

faiz oranlan, adı geçen banka tarafından belirlenmekte olup, kooperatiflerince 

ortaklara kullandırılan kredilere uygulanan faiz oranları da, Türkiye 

Cumhuriyeti Ziraat Bankasının belirlediği oranlara yüzde 2-3 gibi düĢük 

sayılabilecek bir ilâveyle tarım kredi kooperatifi üyelerine yansıtılmaktadır. p 

Bilindiği gibi, Türkiye Cumhuriyeti Ziraat Bankası Ģubelerince, tarım kredi 

kooperatiflerimizin cari hesaplarına, 8 Eylül 1997 tarihinden itibaren, kimyevî 

gübre ve hayvancılık kredilerine yüzde 59, kimyevî gübre dahil diğer tüm 

kredilere ise yüzde 70 faiz uygulanmaya baĢlanmıĢtır. Kooperatiflerimiz de, 

bunların üzerine yüzde 2-3 puan ilave faiz uygulamak zorunluluğundadır. Netice 

itibariyle, bu ilave edilen miktarlar, yine bizatihi kooperatifin bünyesinde kaldığı 

için, kooperatifin ortağı olan üyelerin de istifadesine sunulmaktadır; yani, 
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üyeler, bir nevi, kendi kuruluĢlarını destekleme durumunda olmaktadırlar...‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 56, s. 284). 

Sinop Milletvekili Kadir Bozkurt'un, Sinop ilinde çeltik destekleme alımlarında 

yaĢanan sorunlara iliĢkin sorusu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; önerge sahibi Sayın 

Kadir Bozkurt'un sorusunu cevaplandırıyorum. Toprak Mahsulleri Ofisi Genel 

Müdürlüğünün Samsun Bölge Müdürlüğüne bağlı faaliyet gösteren Durağan ve 

Boyabat iĢyerlerinin çeltik alım ekipleri olup, 1995 yılında Durağan ekip 

Ģeflerince 2 156 ton, Boyabat ekip Ģeflerince 2 458 ton; 1996 yılında ise 

Durağan ekip Ģeflerince 532 ton, Boyabat ekip Ģeflerince 647 ton çeltik alımı 

yapılmıĢtır. 1997 alım döneminde ise, 30.12.1997 tarihi itibariyle Boyabat 

iĢyerince 1 840 ton çeltik alınmıĢ olup, üreticilere 145 milyar Türk Lirası 

ödenmiĢtir. Durağan iĢyerince ise, 27.12.1997 tarihi itibariyle 2 023 ton çeltik 

alımı yapılmıĢ olup, üreticilere 177,5 milyar ödeme yapılmıĢtır...‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 46, BirleĢim 59, s. 131). 

Balıkesir Milletvekili Ġlyas Yılmazyıldız'ın Ģahsına sataĢması nedeniyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; öncelikle, biraz önce burada vergi 

kanunu tasarısıyla ilgili olarak konuĢma yaparken, tarım konusundaki meseleyi 

de gündeme getiren arkadaĢımız, yaptığı konuĢmada, tamamen hilafı hakikat 

konuĢmuĢtur. Bir kere, önce Ģunu belirtmek lazımdır: Türkiye'nin bütün 

bölgelerinde hububat alımı 24 saat üzerinden, haftada 7 gün, kapanmaya hiç 

mahal verilmeden devam etmektedir. Alim miktarı... Bugüne kadar -Ģu an 

itibariyle- alınan hububat miktarı 1 252 776 tondur ve ödenen para 28 671 149 

325 000 liradır. Yarın -ödeme günü salıdır- ödenecek miktar da 28 848 247 675 

000 liradır. Dolayısıyla, yarın itibariyle Türk çiftçisinin cebine 57 trilyon, sıcak, 

trink para girmiĢ olacaktır; bu bir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

57, BirleĢim 116, s. 589-591; 606). 

Gaziantep Milletvekili MuĢtala RüĢtü TaĢar'ın, BaĢbakan Necmettin Erbakan' ı 

n Ģahsına sataĢması nedeniyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, öncelikle, Yüce Meclisi ve zatı âlinizi saygıyla 

selamlıyorum. Sayın BaĢbakan, Sayın Mesut Yılmaz'ın "beytülmala uzanan eli 

keserim" dediğini; ama, Çevre Bakanının, giderayak, ANAP'lı belediyelere 2 

trilyon lira gönderdiğini ve Refahlı belediyelere de, Ģu kadar miktar 

gönderdiğini, bu kürsüden ifade ettiler. Öncelikle, Ģunun bilinmesi için ifade 

ediyorum ki, Çevre Bakanlığı Çevre Kirliliğini Önleme Fonundan, vidanjör, çöp 

kamyonu ye itfaiye araçlarının alınabilmesini teminen gönderilen bu paraların, 

gönderilebilmesinin usulleri vardır. Bu usule göre, öncelikle, ilgili belediye, 

belediye meclisi kararı alacaktır. Belediye meclisi...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 8, BirleĢim 72, s. 105-108). 
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  2.1.4.2. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Balıkesir Milletvekili Ġlyas Yılmazyıldız'ın, Avrupa Birliğince Türkiye'ye yönelik 

olarak su ürünleri ithalinin yasaklanmasına ĠliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla 

yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; özellikle bu açıklama 

fırsatını verdiği için milletvekili arkadaĢıma teĢekkür ediyorum. Avrupa Birliği 

Veterinerler Komitesi tarafından, ülkemiz menĢeli veya ülkemiz çıkıĢlı taze su 

ürünleri ve çift kabuklu yumuĢakçaların bütün ürün çeĢitleri için ithalat yasağı 

konulduğu ifade edilmektedir. Söz konusu karar, esasen, resmen bize ulaĢmıĢ 

değildir. Karar bize ulaĢtığında gerekli düzetmeleri ve kararda öngörülen 

eksiklikleri kısa sürede gidereceğimiz tabiîdir. 11 aydır Tarım Bakanlığı 

görevindeyim ve bu süre içerisinde bütün imkânlarımızla bu konuyla 

ilgilenmekteyiz. Bütün firmalardan eksikliklerini gidermelerini istedik. Avrupa 

Birliği Komisyonunun böylesi bir karar almasını beklemeden, insan sağlığına 

verdiğimiz önemin bir değeri olarak gerekenleri yaptık ve yapmaya devam 

ediyoruz...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 53, BirleĢim 96, s. 225-

227). 

Trabzon Milletvekili Yusuf Bahadır'ın, Trabzon iline Tarım ve Köy iĢleri 

Bakanlığı tarafından bir ziraî karantina müdürlüğü kurulmasına iliĢkin gündem dıĢı 

konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; ülkemiz ihracatına 

daha verimli hizmet vermek ve ülkemiz ihracatını artırmak amacıyla, Trabzon 

Ġline Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığı tarafından ziraî karantina müdürlüğü 

kurulması hakkında gündem dıĢı konuĢan Trabzon Milletvekilimiz Sayın Yusuf 

Bahadır'ı dinledim ve ona cevap vermek üzere huzurlarınızda bulunuyorum. 

Öteden beri, Ġran'a yapılan ithalat ve ihracatta çok önemli yer tutan Trabzon Ġli, 

kara ve deniz ulaĢımı yönünden en önemli ithalat ve ihracat limanlarımızdandır. 

Özellikle, Sarp Sınır Kapısının açılması ve bu kapının Türk cumhuriyetlerine 

yapılan ihracatlar da, karayolu taĢımacılığında önemli hale gelmesi, bölgede, 

dolayısıyla, Trabzon'da, tarım ürünleri ticaretindeki faaliyetlerin artmasına 

neden olmuĢtur. Trabzon Limanının eskiden beri devanı edegelen önemi, bu 

öneminin Sarp Sınır Kapısının açılmasıyla daha da artması, tarım ürünleri 

ticaretindeki kontrol ve denetiminin artmasına neden olmuĢtur...‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 65, BirleĢim 16, s. 146). 

Antalya Milletvekili Hayri Doğan ve 58 arkadaĢının Tarım Kredi Kooperatifleri 

Merkez Birliği Yönetim ve Denetim Kurulu üyelerini yasalara aykırı olarak görevden 

aldığı, yerlerine partizanca atamalar yaparak görevini kötüye kullandığı ve bu 

eyleminin Türk Ceza Kanununun 240. maddesine uyduğu iddiasıyla Tarım ve Köy iĢleri 
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Bakanı Mustafa RüĢtü TaĢar hakkında Meclis soruĢturması açılmasına iliĢkin önergesi 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım ve ekranları baĢında 

bizleri izleyen değerli vatandaĢlarım; hepinizi sevgi ve saygıyla selamlayarak 

sözlerime baĢlamak istiyorum. Öncelikle, hakkımda Meclis soruĢturması 

açılması için önerge veren arkadaĢlarıma, gerçekleri kamuoyuna anlatabilme 

imkânı verdikleri için teĢekkür ediyorum. Göreve baĢladığımda önüme,,24 

Haziran 1997 tarihinde yapılan, Tarım Kredi Kooperatifleri Merkez Birliği 

Genel Kuruluyla ilgili bir dosya geldi. 1581 sayılı Tarım Kredi Kooperatifleri 

Kanununun 8 inci maddesine göre, genel kurul tutanaklarının 30 gün içerisinde 

Tarım ve Köy iĢleri Bakanı tarafından incelenmesi, tasdik veya redde ait kararın 

Merkez Birliğine bildirilmesi gerekmektedir. Yani, Bakanlık, genel kurulu 

onaylamazsa, genel kurul yapılmamıĢ sayılır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 37, BirleĢim 18, s. 39-42). 

Mera Kanunu Tasarısı ve Tarım, Orman ve Köy iĢleri Komisyonu Raporu 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; hepinizi ve ekranları 

baĢlarında bizleri izleyen değerli vatandaĢlarımızı sevgi ve saygıyla 

selamlayarak sözlerime baĢlamak istiyorum. Milyonlarca çiftçimizin yıllardır 

beklediği Mera Kanun Tasarısının Türkiye Büyük Millet Meclisi Genel 

Kurulunda görüĢülecek olması nedeniyle, kanun tasarısı üzerinde açıklamalar 

yapmak ve Yüce Meclise bilgi vermek üzere söz almıĢ bulunuyorum. Bilindiği 

gibi, mera ve yaylakların kullanımının düzenlenmesi ve bu alanların korunarak 

çiftçilerimizin istifadesine sunulması yolunda ilk çalıĢmalar 1962 yılında 

baĢlamıĢ ve ilk yasal düzenleme giriĢimi 1965 yılında olmuĢtur ve bu tasarı, 

maalesef, kanunlaĢamamıĢtır. Ancak, 1962'de bu çalıĢmaları baĢlatan dönemin 

Tarım Bakanına ve o dönemin bürokratlarına ve özellikle, Profesör Doktor 

Ömer Bakır'a, Profesör Doktor Fahrettin Tosun'a ve merhum Profesör Doktor 

Sadık Gençkan'a bu konudaki çalıĢmalarından dolayı Ģükranlarımı arz etmek 

istiyorum... 

Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; bugün çok mutlu bir 

günümüzdeyiz; çünkü, 20 inci Dönem Milletvekilleri olarak çiftçinin 37 yıllık 

rüyasını gerçekleĢtirdik. Mera Kanununu, bütün partilerin katılımıyla ye süratle 

bu Meclisten çıkarmıĢ olmanın gururunu taĢıyoruz. Onun için, bendeniz Tarım 

ve Köy iĢleri Bakanı olarak, bütün değerli milletvekili arkadaĢlarıma sevgi ve 

saygılarımı sunuyorum, Türk çiftçisi adına sizleri kutluyorum. Bu Mera 

Kanununu çıkarmakla, mera alanlarından yararlanılmasını, meraların bugünkü 

durumundan kurtarılmasını ve yurdumuzda mevcut bulunan hayvan varlığının 

1/3'ünii besleyecek meraların düzenli bir hale gelmesini sağlayacak bir kanunu 

çıkarmıĢ olduk...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 57, s. 

159-160; Cilt 46, BirleĢim 59, s. 159-160). 
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Mera Kanununun Bazı Maddelerinin DeğiĢtirilmesi Hakkında Kanun Tasarısı ve 

Tarım Orman ve Köy iĢleri ve Plan ve Bütçe komisyonları raporları münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Önergenin ikinci bölümündeki "petrol ve maden arama faaliyetleri için 

ihtiyaç duyulan yerlerde, ruhsat sahibinin Bakanlığa baĢvurusu üzerine, 

kullanım hakkı, sahibinin izniyle, arama süresiyle sınırlı olarak tahsis amacının 

değiĢtirilmesine gerek kalmadan arama faaliyetleri yapılabilir" hükmü, Ġslam 

hukukuna da Osmanlı hukukuna da bugünkü mevcut mer'i kanunlara da 

aykırıdır. • Ġkincisi, linçi maddede -var olan hükmü okuyorum- "Enerji ve Tabiî 

Kaynaklar Bakanlığının talebi üzerine; 3213 sayılı Maden Kanunu ve 6326 

sayılı Petrol Kanunu hükümlerine göre, maden ve petrol arama ile arama 

sonunda verimliliği kesinlikle saptanan" ifadesi kelimesi vardır. Daha önce, ilk 

gelen metinde "verimliliği aramadan önce saptanan" hükmü vardı. Plan ve 

Bütçe Komisyonunda, arkadaĢlarımızın haklı itirazı üzerine, bu, değiĢtirilmiĢtir 

ve önce, arama izni verilecektir; ondan sonra, verimliliği belirlendikten sonra 

da diğer iĢlemler yapılacaktır. Bunun için de, Bakanlığımıza müracaat halinde, 

bir hafta süre yeterlidir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 54, BirleĢim 

113, s. 239). 

Tarım ve Köy iĢleri Bakanı Mustafa RüĢtü TaĢar'ın, TBMM BaĢkanvekili Kamer 

Genç'in Ģahsına sataĢması nedeniyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; öncelikle, Sayın Meclis 

BaĢkanvekilinin burada yaptığı konuĢmada, burada bulunmayan bir kiĢi 

hakkında, kendisinin de Meclis BaĢkanlık Divanında bulunuyor olmasına 

rağmen, gününde bir iĢlem yapmayıp da bugün burada konuĢmasını kınadığımı 

belirtmek istiyorum. Eğer, o gün bir Ģey yapılmıĢsa ve yanlıĢ yapılmıĢsa, biz, o 

yanlıĢın peĢinde değiliz...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 40, 

BirleĢim 29, s. 75-76). 

Tarım ve Köy iĢleri Bakanı Mustafa RüĢtü TaĢar'ın, Balıkesir Milletvekili Ġlyas 

Yılmazyıldız'ın Ģahsına sataĢması nedeniyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; değerli milletvekili arkadaĢımız, 

elbette ki, kendi mahallî siyasetini yapacak, ona diyecek bir Ģeyim yok; ancak, 

gerçekleri saptırarak buradan meseleleri izah etmeye çalıĢması fevkalade 

yanlıĢtır. Toprak Mahsulleri Ofisi, 24 saat, haftada 7 gün kesintisiz olarak mal 

almaya devam etmektedir... 

Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; öncelikle, biraz önce burada vergi 

kanunu tasarısıyla ilgili olarak konuĢma yaparken, tarım konusundaki meseleyi 

de gündeme getiren arkadaĢımız, yaptığı konuĢmada, tamamen hilafı hakikat 

konuĢmuĢtur...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 57, BirleĢim 113, s. 

238-240; BirleĢim 116, s. 589-592). 
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  2.1.4.3. Sosyal ve Kültürel Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Ġstanbul Milletvekili Algan Hacaloğlu'nun, toplumda ve üniversitelerde artan 

Ģiddet uygulamalarına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; Ġstanbul Milletvekili 

Sayın Algan Hacaloğlu'nun, toplumda ve üniversitelerde artan Ģiddet 

uygulamaları hakkında yapmıĢ olduğu gündem dıĢı konuĢmaya cevap vermek 

üzere, söz almıĢ bulunuyorum; öncelikle, Yüce Meclisin değerli üyelerini 

saygıyla selamlıyorum. -Sayın milletvekilleri, bilindiği gibi, ülkemiz, uzun 

yıllardır, çeĢitli mihrakların yarattığı bir terör baskısı altında bulunmaktadır. Bu 

terör olaylarını tahlil ettiğimiz zaman, arkasında, ülkemizin, içinde bulunduğu 

bölgede, demokrasiyi, ekonomik kalkınmayı ve istikran bir arada götürmeyi 

baĢaran yegâne ülke olmasından dolayı, sahip olduğu gücü kırmak isteyen 

odakların bulunduğu görülmektedir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 52, BirleĢim 85, s. 17-18). 

Sakarya Milletvekili Ertuğrul Eryılmaz ve Denizli Milletvekili Mustafa Kemal 

Aykurt'un, Sakarya ve Denizli illerinde meydana gelen sel Felaketine iliĢkin gündem 

dıĢı konuĢmaları dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; bilindiği üzere, Batı 

Karadeniz ve Ege Bölgesi ağırlıklı olmak üzere, yurdumuzun pek çok bölgesinde 

meydana gelen, can ve mal kaybına yol açtığı gibi, çiftçimizin hayvan varlığı ve 

ekili alanlarına da büyük zarar veren son tabiî afetler karĢısında, Bakanlık 

olarak aldığımız tedbirler ve çiftçilerimize getirdiğimiz kolaylıklar hakkında 

bilgi vermek üzere huzurlarınızda bulunuyorum. Mevsim normallerinin 

üzerindeki yağıĢlar sonucu meydana gelen tabiî afetlere, Hükümetimizce, 

cumhuriyet tarihinde ilk defa, anında ve devletin bütün kurumlarını kapsar 

Ģekilde, koordineli bir vaziyette müdahale edilmiĢtir. Aralarında Bakanlığımın 

da bulunduğu bütün bakanlık ve devlet kurumlarında kriz masaları 

oluĢturulmuĢ, oluĢturulan kriz masalarının, çekirdek kadroyla, bundan sonra da 

çalıĢmalarını devam ettirmesi kararlaĢtırılmıĢtır...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 54, BirleĢim 98, s. 17-19). 

Ankara Milletvekili Gökhan Çapoğlu'nun, RTÜK'e iliĢkin gündem dıĢı 

konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Sayın Gökhan Çapoğlu'nun 

gündem dıĢı konuĢmasına cevap vermek üzere söz aldım; Yüce Heyetinizi 

saygıyla selamlıyorum. Bu Meclise bir iki hafta önce bir yasa tasarısı geldi. Bu 

tasarıyla ekran kapatmaya son veriliyor, RTÜK'e, sadece ekran karartma değil, 

suçun neyine, eyleminin ağırlığına göre ceza verme yetkisi getiriliyordu. Ne 

yazık ki, bu tasarı muhalefetin oybirliğiyle reddedildi...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 64, BirleĢim 13, s. 324). 
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Gaziantep Milletvekili Mehmet Bedri Ġncetahtacı'nın antepfıstığında kanserojen 

madde bulunduğu spekülasyonlarına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı 

gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; gerçekten fıstık konusu 

önemli bir konu.(FP sıralarından "Bravo" sesleri, alkıĢlar) Antepfıstığı, daha 

önce değerli milletvekili arkadaĢımın ifade ettiği gibi, Japonya'da, "Ġran 

antepfıstığı" tabir edilerek ve Ġran fıstığında bulunan aflotolcsin dolayısıyla, 

aynı muameleye tabi tutulup ihracı engellenmek istenmektedir. Bu konuda, 

Gaziantep'teki ilgili kuruluĢlarımız, Gaziantep milletvekillerine yazdıkları 

mektuptan bize de gönderdiler, böyle bir sıkıntı olduğunu belirttiler. Biz, Tarım 

Bakanlığı olarak, bu konuda, ilgili kuruluĢların ve ülkelerin uyarılması 

açısından, antepfıstığı ile Ġran fıstığının kesinlikle birbirine benzemediğini, 

hatta, ne tat bakımından ne kalori bakımından ne nefaset bakımından ne Ģekil 

bakımından birbirine benzediğini ifade ettik. Ġran fıstığı daha ĢiĢmandır, daha 

tatlımsı bir tadı vardır; fakat, antepfıstığı, en verimli, en güzel, en vitaminli 

ürünlerden bir tanesidir, bunun ikisinin birbirine karıĢtırılmaması gerektiğini 

ifade ettik ve bu durumda, ayrıca, Ġran fıstığının, kaçak yollardan veya sınır 

ticareti yoluyla Gaziantep'e girerek, Gaziantep'ten tekrar ihraç edilmek suretiyle 

"antepfıstığı" damgasını yemesine mani olmak için de, Gümrük MüsteĢarlığı 

baĢta olmak üzere, Jandarma Genel Komutanlığı, ĠçiĢleri Bakanlığı gibi 

kuruluĢlarımıza, kaçak girdiği duyumunu aldığımız bu Ġran fıstığının, hastalıklı 

fıstığın ülkemize girmesine mani olacak tedbirlerin alınmasını daha önceki 

tarihlerde yazılı olarak bildirdik ve sınır ticaretinde de, hastalıklı olan bu 

fıstıkların, sınır ticareti yoluyla yurda getirilmemesi için gerekli giriĢimlerin 

baĢlatılmasını söyledik...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 68, 

BirleĢim 37, s. 311). 

Karaman Milletvekili Fikret Ünlü'nün, Karaman çevresinde meydana gelen dolu 

afetinden zarar görenlere yardım yapılıp yapılmayacağına iliĢkin sorusu münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Karaman çevresinde meydana 

gelen dolu afetinden zarar görenlere yardım yapılıp yapılmayacağı hususunda 

Karaman Milletvekili Sayın Fikret Ünlü'nün sorusunu cevaplamak üzere 

huzurlarınızda bulunuyorum ve sizleri saygıyla selamlıyorum. Bildiğiniz gibi, 55 

inci Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti, Hükümetin güvenoyu almasından hemen 

sonra, doğal afetlerden zarar görmüĢ olan çiftçilerimizin zarar ve ziyanlarının 

karĢılanması hususunda bir kararname çıkarmıĢ. Bu kararnameye göre, 1 Ocak 

1997 tarihinden 31 Aralık 1997 tarihine kadar olmuĢ ve -inĢallah olmaz ama- 

olabilecek doğal afetlerle ilgili, çiftçilerimizin ve üreticilerimizin mağdur 

olmalarını önlemek açısından, ziraî kredi borçlarını bir yıl süreyle -vade 

tarihinden itibaren- faizsiz olarak erteleme kararı almıĢtır...‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 36, BirleĢim 13, s. 142). 
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Ordu Milletvekili ġükrü Yürür ve 5 ArkadaĢının, ErbaĢ ve Er Ailelerinin 

Ücretsiz Tedavisi Hakkında Kanun Teklifi ve Millî Savunma Komisyonu Raporu ve 

Ġçtüzüğün 37. Maddesine Göre Doğrudan Gündeme Alınma Önergesi münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Efendim, katılmıyoruz; çünkü, bu önergedeki "bedellerinin tamamı, 211 

sayılı Türk Silahlı Kuvvetleri Ġç Hizmet Kanunu hükümlerine paralel olarak 

devletçe karĢılanır" sözü dahi fazladır; çünkü, 1 inci maddede askerî hastaneler 

kabul edilmemiĢtir. O nedenle, böyle bir hükmün getirilmesi de hukukî yönden 

aykırı olacaktır. Dolayısıyla, bu önergeye katılmıyoruz. 

Efendim, Komisyon metnine itibar etmiĢler. Burada görüĢülen metin 

içerisinde, erbaĢ ve erlerin karıları, erbaĢ ve erlerin yardım etmediği takdirde 

zarurete düĢecek ana ve babaları, erbaĢ ve erlerin çocukları zaten var. Onun 

için, böyle bir önergeye lüzum olmadığı kanaatindeyim.  

Sayın BaĢkanım, kabul ediyoruz; yalnız, bir baĢka Ģeyi de ben ilave etmek 

istiyorum müsaade edersiniz. 6‘ıncı maddede "Bu Kanunun uygulanmasına ait 

usul ve esaslar Millî Savunma, Maliye ve Sağlık Bakanlıklarınca ortaklaĢa 

hazırlanacak bir yönetmelikle gösteriliyor" deniliyor. Buraya ĠçiĢleri 

Bakanlığının da ilave edilmesi gerekiyor; çünkü, Jandarma Genel Komutanlığı 

var. Uygun görülürse, ĠçiĢleri Bakanlığının da ilavesini arz ediyorum. 

Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; bugün, değerli milletvekillerimizin 

oylarıyla, ErbaĢ ve Er Ailelerinin Ücretsiz Tedavisi Hakkında Kanun Teklifi 

kabul edilmiĢ ve kanunlaĢmıĢtır. Bu Kanun, görev baĢında olan er ve erbaĢların, 

eĢi, çocukları, ana ve babalarının tedavi ve ilaçlarıyla ilgili hükümleri 

içermektedir. Böylesine sosyal bir hadise, aynı zamanda, vatan hizmeti yapan 

kardeĢlerimizin görev baĢında moral güçlerini yüksek tutarak, gözleri arkada 

kalmadan görevlerini ifa etmelerini sağlayacaktır. Bu kanun teklifini veren Ordu 

Milletvekilimiz ġükrü Yürür'e, Çanakkale Milletvekilimiz Mustafa Cumhur 

Ersümer'e, Amasya Milletvekilimiz Aslan Ali Hatipoğlu'na, Ankara 

Milletvekilimiz Nejat Arseven'e, Muğla Milletvekilimiz Lale Aytaman'a, NevĢehir 

Milletvekilimiz Abdulkadir BaĢ'a ve Komisyonda görüĢüldüğü sırada hazır 

bulunan Komisyon üyelerimize ve bugün burada bunun kanunlaĢmasını 

sağlayan bütün partilere ve milletvekillerine huzurlarınızda teĢekkür ediyorum; 

değerli BaĢkanımıza da, bu ferasetli yönetiminden dolayı saygılarımı 

sunuyorum...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 56, s. 313-

314; 317; 319; 322). 

Mustafa RüĢtü YaĢar‘ın üç grupta da konuĢması bulunmaktadır. Tarım politikalarına 

iliĢkin konuĢmaları olmuĢ ve tarım sektöründe iyileĢtirmeler için önerilerde bulunmuĢtur. 

Çiftçiler, ziraî krediler, tarım ve tarımdaki fiyatlamalar gibi konular milletvekilinin 

odağındadır. Dönemde henüz dikkat çekmemiĢ olan sürdürülebilir tarım hakkında konuĢması 

önemlidir. Döneme bakıldığında tarımsal ürünlerin pazarlamasında bir darboğazda olunduğu 

görülmektedir. YaĢar, bu konuya eğilmiĢ ve hemen tüm konuĢmalarını bu konu kapsamında 



117 

 

yapmıĢtır. Kanuni düzenlemelere iliĢkin konuĢmaları da aynı çerçevededir. Sosyal alana 

iliĢkin konuĢmaları ise üniversiteler, gençlik ve Ģiddet ile doğal afetlere iliĢkindir. 

 2.1.5. Ünal YaĢar 

  2.1.5.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Adalet Bakanlığı, Yargıtay BaĢkanlığı, Çevre Bakanlığı, 1996 Malî Yılı Bütçesi 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Çevre Bakanlığının 1996 malî yılı 

bütçesine iliĢkin görüĢlerimizi arz etmeden önce, hepinizi saygılarımla 

selamlarım. 21 inci Yüzyıla yaklaĢtığımız bu dönemde, dünyanın geliĢmiĢ 

toplumları "21 inci Yüzyılda ne yapacağız" sorusuyla ilgileniyorlar, 21 inci 

Yüzyıldaki yaĢam için baĢlatılan hazırlıkları ara vermeksizin sürdürüyorlar. 21 

inci Yüzyıla iliĢkin olarak ülkemize bakarsak, 2000 yılında, yaklaĢık 70 milyon 

nüfusu, kiĢi baĢına 3 500 dolar düzeyinde millî geliri, kiĢi baĢına 2 bin 

kilovatsaat elektrik enerjisi tüketimi olan bir Türkiye görüyoruz; ihtiyaçları 

artmıĢ, bu ihtiyaçlarının yiyeceklerle ilgili bölümünü ithal etmek zorunda olan 

bir Türkiye ile karĢılaĢıyoruz; artan ithal ihtiyaçlarını karĢılamak için, giderek 

daha fazla ihracat yapmak zorunda olan bir Türkiye görüyoruz. 2000 yılındaki 

Türkiye, eğer, 70 milyona ulaĢacak nüfusunu, bu toplum içinde mutlu olarak 

yaĢatmak istiyorsa, mevcut sorunlarına, daha da ağırlaĢmadan, çözüm bulmak 

zorundadır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 3, BirleĢim 40, s. 818-

821). 

Organize sanayi bölgeleri ve küçük sanayi sitelerinin sorunlarına iliĢkin yaptığı 

gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; sözlerime baĢlamadan önce, Yüce 

Meclisi ve siz değerli arkadaĢlarımı saygılarımla selamlıyorum. Bugün, bu 

kürsüden, Türk ekonomisinin temel taĢları olan küçük sanayi siteleri ve organize 

sanayi bölgelerini, on binlerce esnaf ve sanatkârımızı, giriĢimcimizi yakından 

ilgilendiren ve etkileyen çok önemli bazı problemleri kıymetli bilgilerinize 

sunmak istiyorum. Değerli arkadaĢlarım, giriĢimci insan potansiyelinin en 

yoğun olduğu küçük ve orta ölçekli sanayinin büyük sanayiyle entegresinde 

küçük sanayicinin desteklenmesi, bu konuda alınacak tedbirlerin ilk basamağı 

olmalıdır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 22, BirleĢim 67, s. 412-

413). 

  2.1.5.2. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Yargıda hazırlık sürecindeki aksamalara iliĢkin yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 
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―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Yüce Meclisi ve değerli 

arkadaĢlarımı saygılarımla selamlıyorum. Ben de, sel felaketinde canlarını 

kaybedenlere rahmet, yakınlarına, milletimize baĢsağlığı dileklerimi sunuyorum. 

Değerli milletvekilleri, Avrupa'nın geçmiĢte kültür merkezi olan, valsler Ģehri, 

atalarımızın Batı hayali Viyana ve bir köĢesinde, hem millî hem gençlik 

olduğunu zanneden aydınlanamamıĢ insanlarımız ve onlara konuĢma yapan, 

etrafa, ülkesine, halkına akıl almaz hakaretler, küfürler savuran; ağzından 

çıkanı kulağı duymayan; kendi ifadesiyle, hayat kadınlarının, bacıları olduğunu 

söylerken, baĢkalarının nikâhlı kadınlarına, Ģahıslarına, milletvekillerine ağza 

alınmayacak çirkin, yakıĢıksız sözler söyleyen, Ġslamiyetin yüce ahlak felsefesini 

kavrayamamıĢ Bay ġevki gibilerin varlığı, Türkiye'de yok olması gereken 

cehaletin, Türk siyasetine yakıĢmayan bir hediyesidir...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 133, s. 449-451). 

Niğde Milletvekili Doğan Baran ve 54 arkadaĢının, turizme açılan kamu 

arazilerinin tahsisinde usulsüzlük ve partizanlık yapmak suretiyle görevini kötüye 

kullandığı ve bu eyleminin Türk Ceza Kanununun 240. maddesine uyduğu iddiasıyla 

Turizm Bakanı Ġbrahim Gürdal hakkında Meclis soruĢturması açılmasına iliĢkin 

önergesi münasebetiyle yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Niğde Milletvekili Doğan Baran 

ve 54 arkadaĢının, turizme açılan kamu arazilerinin tahsisinde usulsüzlük ve 

partizanlık yapmak suretiyle görevini kötüye kullandığı ve bu eyleminin Türk 

Ceza Kanununun 240 inci maddesine uyduğu iddiasıyla, Turizm Bakanı Ġbrahim 

Gürdal hakkında Anayasanın 100 üncü ve Ġçtüzüğün 107 nci maddeleri uyarınca 

bir Meclis soruĢturması açılmasına iliĢkin önergesi üzerinde, Ģahsım adına söz 

almıĢ bulunuyorum. Öncelikle, Adana ve civar illerimizde meydana gelen 

deprem felaketinden dolayı hepimiz derinden üzgünüz ve hayatını kaybedenlere 

Yüce Allah'tan rahmet, yakınlarına sabırlar, yaralılarımıza acil Ģifalar ve 

ulusumuza da geçmiĢ olsun dileklerimi sunuyorum. Sayın milletvekilleri, değerli 

arkadaĢlarım; Meclis soruĢturması, yürütmenin denetlenmesine imkân sağlamak 

üzere, Anayasamız ve Türkiye Büyük Millet Meclisi Ġçtüzüğünün tanıdığı bir 

haktır. Aziz milletimizin vekilleri olarak bu hakkı kullanırken, hepimiz, 

ciddiyetle, tutarlılıkla, dayanakla ve adaletle hareket etmek zorundayız...‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 57, BirleĢim 112, s. 60-62). 

Ünal YaĢar‘ın konuĢmalarına bakıldığında sosyal ve kültürel alanda konuĢmasının 

olmadığı görülmektedir. Mali ve ekonomik alan ile siyasi, hukuki ve askeri alanlara eĢit 

düzeyde yoğunlaĢmıĢtır. Yargıda hazırlık sürecinde meydana gelen aksamaları eleĢtirmiĢtir.   
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 2.1.6. Mehmet Batallı 

 TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi tarandığında Batallı‘nın herhangi bir 

konuĢmasının bulunmadığı görülmektedir. Yalnızca 2 adet üyelerle ilgili iĢler faaliyeti 

bulunmaktadır. 

 2.1.7. Ali Ilıksoy 

  2.1.7.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Türkiye Büyük Millet Meclisi, CumhurbaĢkanlığı, SayıĢtay BaĢkanlığı, Anayasa 

Mahkemesi BaĢkanlığı; 1996 Malî Yılı Bütçeleri münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; demokratik yaĢamımızda önemli 

katkıları olan, laik cumhuriyetimizin güvencesi olarak değerlendirdiğimiz 

Anayasa Mahkemesi ile SayıĢtayımızın bütçeleri üzerinde Demokratik Sol 

Partinin görüĢlerini anlatmak üzere huzurlarınızdayım. Yüce Heyete ve 

televizyonları baĢında bizi izleyen yurttaĢlarımıza saygılarımı sunuyorum. Sayın 

milletvekilleri, SayıĢtay, geçmiĢi 1860'Iı yıllara dayanan köklü bir 

kuruluĢumuzdur; 1876 Anayasasında, anayasal bir organ olarak yer almıĢtır. 

Yine, o tarihten bugüne kadar yapılan bütün anayasalarda, anayasal bir organ 

olarak yerini almıĢ niteliktedir. 1982 Anayasasında da, bu niteliğini muhafaza 

etmektedir. Uzun geçmiĢe karĢın, SayıĢtayımızın, geliĢmiĢ ülkelerdeki örnekleri 

kadar etkin bir denetim yapamaması ise, düĢündürücüdür...‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 3, BirleĢim 39, s. 593-595). 

1998 Malî Yılı Bütçe Kanunu Tasarısı, 1996 Malî Yılı Genel Bütçeye Dahil 

KuruluĢların Kesinhesaplarına Ait Genel Uygunluk Bildiriminin Sunulduğuna ĠliĢkin 

SayıĢtay BaĢkanlığı Tezkeresi ile 1996 Malî Yılı Kesinhesap Kanunu Tasarısı, Katma 

Bütçeli Ġdareler 1998 Malî Yılı Bütçe Kanunu Tasarısı ile 1996 Malî Yılı Katma Bütçeye 

Dahil KuruluĢların Kesinhesaplarına Ait Genel Uygunluk Bildiriminin Sunulduğuna 

ĠliĢkin SayıĢtay BaĢkanlığı Tezkeresi ile 1996 Malî Yılı Katma Bütçeli Ġdareler Kesin 

hesap Kanunu Tasarısı ve Plan ve Bütçe Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri, televizyonları baĢında bizi izleyen 

değerli yurttaĢlarım; 1998 malî yılı bütçesi üzerinde Demokratik Sol Partinin 

görüĢlerini izah etmek üzere karĢınızdayım. Hepinizi, Ģahsım ve Partim adına 

saygıyla selamlıyorum. 55 inci Cumhuriyet Hükümetinin hazırlamıĢ olduğu 1998 

yılı bütçesinin en önemli özelliği, ekonomiyi düzlüğe çıkarmayı amaçlayan bir 

istikrar programını içermiĢ olmasıdır. Hatırlanacağı üzere, Refahyol Hükümeti 
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tarafından hazırlanan 1997 bütçesi ise, kaynak yaratan değil, kaynak kurutan 

bir bütçe olmuĢtur. Günü kurtarmak uğruna, ülkenin bir yılı, âdeta heba 

edilmiĢtir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 39, BirleĢim 28, s. 95-

101). 

  2.1.7.2. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Konya Milletvekili Mustafa Ünaldı ve 18 arkadaĢının, hudutlarımızın güvenliği 

konusunda alınan ve alınması gereken tedbirleri araĢtırmak amacıyla Meclis 

araĢtırması açılmasına iliĢkin önergesi münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, Yüce Meclisin sayın milletvekilleri; bağımsızlığımızın ve 

ülke bütünlüğümüzün korunması açısından hudutlarımızın güvenliğinin 

sağlanması amacıyla Anayasanın 98, Türkiye Büyük Millet Meclisi Ġçtüzüğünün 

102 ve 103 üncü maddeleri uyarınca bir Meclis araĢtırması açılmasını içeren 

önerge nedeniyle söz almıĢ bulunuyorum. Demokratik Sol Parti Grubu adına ve 

Ģahsım adına, hepinizi saygıyla selamlıyorum. Sayın milletvekilleri, ülkemiz, üç 

tarafı denizlerle çevrili, 6 bin kilometre deniz sınırı, 2 753 kilometre kara sınırı 

olan ve Asya ile Avrupa arasında köprü konumunda olması nedeniyle stratejik 

önemi haiz bir ülkedir, Suriye'yle 877 kilometre, Irak'la 331 kilometre, Ġran'la 

454 kilometre, Sovyetler Birliğiyle 610 kilometre, Bulgaristan'la 269 kilometre, 

Yunanistan'la 212 kilometre kara sınırımız mevcuttur...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 2, BirleĢim 26, s. 337-339). 

Ceza Muhakemeleri Usulü Kanunu, Devlet Güvenlik Mahkemelerinin KuruluĢ 

ve Yargılama Usulleri Hakkında Kanun ve Bu Kanunlarda DeğiĢiklik yapan 18.11 1992 

Tarih ve 3842 Sayılı Kanunda DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı ve Adalet 

Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Ceza Muhakemeleri Usulü Kanunu, 

Devlet Güvenlik Mahkemelerinin KuruluĢ ve Yargılama Usullerine Dair Kanun 

ve Bu Kanunlarda DeğiĢiklik Yapan 18.11.1992Tarih ve 3842 Sayılı Kanunda 

DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı üzerinde kiĢisel görüĢlerimi 

bildirmek üzere söz almıĢ bulunuyorum; Yüce Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. 

' • ' . Hükümet tarafından hazırlanan yasa tasarısının genel gerekçesinde, Batılı 

ülkeler, Avrupa Konseyi ve Avrupa Parlamentosunun gözaltı süresine iliĢkin 

olarak gösterdiği hassasiyetten bahisle bu düzenlemelerin yapıldığından söz 

edilmektedir. Oysa bizim amacımızın, Batılıların, Avrupalıların istemine göre 

değil, Türk insanının buna layık olduğundan bahisle bu düzenlemelerin 

yapılması gerekli olduğuydu ve o.zaman bir anlam ifade eder diye 

düĢünüyorum...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 19, BirleĢim 50, s. 

481-484). 

Konya Milletvekili Mustafa Ünaldı ve 18 arkadaĢının, hudutlarımızın güvenliği 

konusunda alınan ve alınması gereken tedbirleri araĢtırmak amacıyla Meclis 
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araĢtırması açılmasına iliĢkin önergesi ve (10/7) esas numaralı Meclis AraĢtırması 

Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Konya Milletvekili Sayın Mustafa 

Ünaldı ve arkadaĢları tarafından verilen, hudut güvenliğinin araĢtırılmasına 

iliĢkin önerge Yüce Meclisçe kabul görmüĢ ve kurulan komisyon Yüce Meclise 

raporunu takdim etmiĢtir. ĠĢbu rapor üzerinde, Demokratik Sol Partinin 

görüĢlerini açıklamak üzere huzurunuzdayım; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Komisyon, hudut güvenliği konusunda yaptığı çalıĢmalara, öncelikle, askerî ve 

sivil kuruluĢlardan bilgi istemekle baĢlamıĢ; bil hara, Kilis, Hatay, Gaziantep, 

ġanlıurfa, Diyarbakır, ġırnak, Van ve Edirne Ġlleri ile bu illerin Martavan, 

Akçakale, Habur, Kapıköy, Kapıkule, Pazarkale, Ġpsala Kapılarında ve sınır 

bölgelerinde incelemelerde bulunulmuĢ, yetkililerden gerekli bilgiler alınmıĢtır. 

Hudut güvenliğini sağlamakla görevli güvenlik güçlerimizin erinden en yüksek 

rütbeli subayına kadar herkesle görüĢme imkânı bulunmuĢtur. Gördüğümüz 

tablo sevindiricidir; bütün güvenlik mensuplarının yüksek bir moralle görev 

yaptıklarını mahallinde müĢahede ettik...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 22, BirleĢim 66, s. 347-352). 

Aydın Milletvekili Ali Rıza Gönül ve 49 arkadaĢının, Refah Partisinin Süleyman 

Mercümek ile bağlantılarının ve maddî iliĢkilerinin araĢtırılarak iddia edilen hukuk dıĢı 

malî kaynaklarının tespiti amacıyla Meclis araĢtırması açılmasına iliĢkin önergesi ve 

(10/63) esas numaralı Meclis AraĢtırması Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Aydın Milletvekili Ali Rıza Gönül 

ve 49 arkadaĢının, Refah Partisi ile Süleyman Mercümek arasındaki maddî 

bağlantıların, maddî iliĢkilerin ortaya çıkarılması üzerine verilen önerge kabul 

görmüĢtü ve Ģimdi, bu kabul üzerine kurulan Komisyonun hazırladığı rapor 

üzerinde, Demokratik Sol Partinin görüĢlerini aktarmak üzere 

huzurlarınızdayım; hepinize, Grubum ve Ģahsım adına saygılar sunuyorum. 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; araĢtırma konusunu içeren olaylar, Bosna-

Hersek için toplanan paralar, Avrupa Millî GörüĢ TeĢkilatınca toplanan 

paralar, Refah Partili Sultanbeyli Belediyesince pazarlanan arsalar nedeniyle 

elde edilen paralar, Ġslama Çağrı Cemiyeti tarafından gönderilen 500 bin 

dolarlık çek ve Hazinece Refah Partisine yapılan 65 milyar liralık yardım 

parasının nasıl kullanıldığı ve bu paraların akıbetinin incelenmesine 

iliĢkindir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 23, BirleĢim 72, s. 343-

348; 365). 

Batman, Bitlis ve Bingöl illerinde devam eden olağanüstü halın, 6.10.1997 günü 

saat 17.00'den geçerli olmak üzere kaldırılmasına iliĢkin BaĢbakanlık tezkeresi 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 
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―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Hükümetimizin, olağanüstü hal 

kapsamında bulunan Batman, Bitlis ve Bingöl illerinde olağanüstü halin 

kaldırılmasına iliĢkin BaĢbakanlık tezkeresi üzerine Demokratik Sol Parti 

Grubunun görüĢlerini bildirmek üzere Huzurlarınızdayım. ġahsım ve 

Demokratik Sol Parti Grubu adına, sizleri saygıyla selamlıyorum. Ayrıca, 

Türkiye Büyük Millet Meclisinin yeni yasama döneminin, ulusumuza hayırlı 

olmasını diliyorum. Sayın milletvekilleri, hepinizin bildiği üzere, Anayasamızın 

120 nci maddesine göre, olağanüstü hal uygulaması, olağanüstü güvenlik 

sorunlarına sınırlandırılmıĢ bir zaman dilimi içerisinde acil çözümler üretmeyi 

öngören ve geçici özellik taĢıyan bir yönetim Ģeklidir. Bu yönetim Ģeklinin 

dayanağı, biraz önce belirttiğim gibi, Anayasamızdır. Buna bağlı olarak, on yılı 

aĢkın bir süreden bu yana, ülkemizin Doğu ve Güneydoğu Anadolu Bölgelerinde 

bu uygulama süregelmektedir. Öyle ki, yöre insanı, bu olayı kanıksamıĢ, artık bu 

durumu olağan bir hal olarak görmektedir...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 34, BirleĢim 2, s. 318-321). 

Kütahya Milletvekili Mustafa Kalemli, Anavatan Partisi Genel BaĢkanı Rize 

Milletvekili Mesut Yılmaz, Doğru Yol Partisi Genel BaĢkanı Ġstanbul Milletvekili Tansu 

Çiller Demokratik Sol Parti Genel BaĢkanı Ġstanbul Milletvekili Bülent Ecevit 

Cumhuriyet Halk Partisi Genel BaĢkanı Antalya Milletvekili Deniz Baykal ile 292 

Milletvekilinin; Türkiye Cumhuriyeti Anayasasının 83. Maddesinin DeğiĢtirilmesine 

Dair Kanun Teklifi ve Anayasa Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Anayasamızın 83 üncü maddesinin 

değiĢtirilmesine iliĢkin yasa teklifi üzerinde Demokratik Sol Partinin görüĢlerini 

açıklamak üzere huzurlarınızdayım; partim ve Ģahsım adına hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. Yasama dokunulmazlığı, milletvekillerini adlî kovuĢturmalarda 

koruyan anayasal bir kurumdur. Tarihsel geçmiĢine baktığımızda, ilk kez 

Ġngiltere'de ortaya çıktığını görmekteyiz. Kral ile parlamentonun çatıĢtığı 

yıllarda, yürütmeyi temsil eden kral, kendisine muhalefet eden parlamento 

üyelerini tutuklattırıyor ve istemediği kiĢileri parlamento dıĢına atmak suretiyle 

muhalefeti önlüyordu...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 36, BirleĢim 

16, s. 481-484). 

Diyarbakır, Hakkâri, Siirt, ġırnak, Tunceli ve Van illerinde devam etmekte olan 

olağanüstü halin 30.3.1998 günü saat 17:00'den geçerli olmak üzere dört ay süreyle 

uzatılmasına iliĢkin BaĢbakanlık tezkeresi münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Diyarbakır, Hakkâri, Siirt, ġırnak, 

Tunceli ve Van Ġllerinde devam etmekte olan olağanüstü halin dört ay süreyle 

uzatılmasına iliĢkin Bakanlar Kurulu kararı üzerinde Demokratik Sol Parti 

Grubunun görüĢlerini açıklamak üzere huzurunuzdayım. Hepinizi, Grubum ve 

Ģahsım adına saygıyla selamlıyorum. Sayın milletvekilleri, Anayasamıza göre, 

olağanüstü hal uygulaması, olağanüstü güvenlik sorunlarına, sınırlandırılmıĢ 

bir zaman dilimi içerisinde ivedi çözümler üretmeyi amaçlayan ve geçici özellik 
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taĢıyan bir yönetim Ģeklidir. Bu yönetim Ģeklinin dayanağı, Anayasamızın 

120‘ınci maddesidir. Anayasanın bu maddesi uyarınca, Doğu ve Güneydoğu 

Anadolu Bölgelerimizde, on dört yıla yakın bir süredir, olağanüstü hal 

uygulaması devam etmektedir. Bölge insanı, uzun yıllardır süregelen bu yönetim 

Ģeklinin, artık, olağan ve kalıcı olduğuna inanmıĢ durumdadır...‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 48, BirleĢim 70, s. 322-325). 

Bazı gensorular münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın Balkan, sayın milletvekilleri; 55 inci Cumhuriyet Hükümeti 

hakkında, Fazilet Partisi, Doğru Yol Partisi ve Cumhuriyet Halk Partisi 

tarafından verilen gensoru önergelerinin öngörüĢmeleri yapılmıĢ ve bugün için, 

bu görüĢmelerin ikinci bölümünü yapıyoruz. Demokratik Sol Parti Grubu adına, 

hepinizi saygıyla selamlıyorum. Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; öncelikle, 55 

inci Cumhuriyet Hükümeti kurulmadan önceki siyasî tabloyu sizlere hatırlatmak 

istiyorum: Refahyol Hükümeti döneminde, ülkemiz, cumhuriyet tarihinin en ağır 

rejim ve devlet bunalımını yaĢadı. Devletin kurumları arasındaki uyumsuzluk ve 

çeliĢkileri hatırlayınız. Devleti devlet yapan bütün kurumlar, toplumun geniĢ ve 

etkin kesimleri ile Refahyol Hükümeti arasındaki uyumsuzlukları hatırlayınız. 

Laiklik karĢıtı akımların, demokratik laik cumhuriyeti yıkmaya, yozlaĢtırmaya 

yönelik eylemlerin ulaĢtığı konumu ve boyutu hatırlayınız. Çetelerin, mafyanın 

ve karapara iliĢkileri ağının ve kumarhanelerin vardığı boyutu hatırlayınız...‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 66, BirleĢim 22, s. 128-136). 

Ali Ilıksoy‘un sosyal ve kültürel alanda konuĢmasının olmadığı görülmektedir. 

KonuĢmalarında daha çok siyasi, hukuki ve askeri alana yoğunlaĢmıĢtır. Komisyon raporları 

hakkında çok sayıda konuĢması bulunmaktadır. Olağanüstü hal üzerine de eğilmiĢtir. 

 2.1.8. Mustafa Yılmaz 

  2.1.8.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Hazine MüsteĢarlığı 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı Kesin hesabı, Köy 

Hizmetleri Genel Müdürlüğü 1998 Malî Yılı Bütçesi ile 1996 Malî Yılı Kesin hesabı, 

Sosyal Hizmetler ve Çocuk Esirgeme Kurumu Genel Müdürlüğü 1998 Malî Yılı Bütçesi 

ile 1996 Malî Yılı Kesin hesabı ve Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü 1998 Yılı Bütçesi 

ile 1996 Malî Yılı Kesin hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli arkadaĢlarım; Köy Hizmetleri Genel 

Müdürlüğüyle ilgili, her partiye mensup arkadaĢlarımız eleĢtiriler yaptılar, 

tavsiyelerde bulundular. Bunların içerisinde olumlu gördüklerimiz var, olumsuz 

gördüklerimiz var. Bakanlık olarak, arkadaĢlarımızın olumlu görüĢlerinden 

yararlanacağız; olumsuz görüĢlerin de bir kısmını burada cevaplandırmaya 



124 

 

çalıĢacağım. Sözlerime baĢlarken, Yüce Meclisi saygıyla selamlıyorum. DYP'li 

arkadaĢımız Sayın Kaya ilk konuĢmayı yaptı, bizimle ilgili eleĢtiriler yaptı. Sayın 

Kaya, bütçemizin baĢarısız olduğunu söyledi; o bütçeyle yapılan yolların az 

olduğunu ve içme suyu çalıĢmalarımızın baĢarısız olduğunu söyledi; halbuki, 

ben, bunu, bir Doğru Yol Partisi mensubu arkadaĢımdan, en azından, bu sene 

değil de gelecek sene sonunda beklerdim, eğer, böyle bir eleĢtiri gerçekse. 

Senenin yaklaĢık yedi ayında DYP'li bir arkadaĢımız Bakanlığı yürüttü benden 

önce; ben geleli daha dört ay oldu. Eğer, burada bir baĢarısızlık varsa -ki, ben 

kabul etmiyorum- DYP'nin de bu baĢarısızlığa ortak olduğu ortada; halbuki, 

ben, baĢarısız olduğunu kabul etmiyorum. Tabiî ki, burada, Mecliste bir 

arkadaĢımız bunu söyleyebilir; ama, aslında, Türk köylüsüne sormak lazım. 

Türkiye Cumhuriyeti içerisinde yaĢayan köylülerimiz -bizim gezdiğimiz, 

gördüğümüz yerlerde Köy Hizmetlerinin çok baĢarılı iĢler yaptığını, özellikle 

son beĢ ay içerisinde bu baĢarıyı daha da artırdığını söylüyorlar; herkesten -

partili partisiz- duyuyoruz...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 40, 

BirleĢim 30, s. 243-246; 252-259). 

ġanlıurfa Milletvekili Abdulkadir Öncel'in, ġanlıurfa-Harran-Küçük Yıldız ve 

Yasta köylerinin dalgıç ihtiyacına, ġanlıurfa-Hilvan Ġlçesine bağlı bazı köylerin dalgıç 

ihtiyacına, ġanlıurfa-Bozova Ġlçesine bağlı bazı köylerin dalgıç Ġhtiyacına, ġanlıurfa-

ViranĢehir Ġlçesine bağlı bazı köylerin dalgıç ihtiyacına, ġanlıurfa-Suruç Ġlçesine bağlı 

bazı köylerin dalgıç ve içme suyu ihtiyacına, ġanlı Urfa-Halfeti-Süt veren ve Kantarma 

köylerinin dalgıç ihtiyacına, ġanlıurfa-Siverek ilçesine bağlı bazı köylerin dalgıç 

ihtiyacına ve ġanlıurfa-Ceylanpınar Ġlçesine bağlı bazı köylerin dalgıç ihtiyacına iliĢkin 

sorusu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli arkadaĢlar; bu soru da, aĢağı yukarı 12 nci 

soruya yakın, aynı anlamda. Değerli Milletvekilimiz, baĢka köylerimizin yine 

ihtiyaçlarını söylüyor Köy Hizmetleriyle ilgili. Aynı cevabı vereceğim. Daha 

arkada birçok soru var, aynı anlamı taĢıyor. BaĢka köylülerimiz de aynı ihtiyaç 

durumunda. Köy hizmetlerinden sorumlu Bakan olarak, bütçemiz çıkmadığı için, 

ancak yedek bütçeyle, eski bütçeye dayalı bir çalıĢma yapıyoruz. ġu anda yeni iĢ 

yapmamız mümkün değil bütçe çıkmadığı için... 

Sayın BaĢkanım, sayın milletvekilleri, değerli arkadaĢlarım; milletvekili 

arkadaĢım, tabiî, çoğu konuda haklı; ancak, ben, daha on sekiz aydan beri 

bakanlık yapıyorum; bu konuda, ġanlıurfa'ya -kendilerinin de milletvekili olarak 

bilmeleri gerekir ki- çok hizmetler verdik; ama, bunların hepsini çözememiĢ 

olabiliriz. Benim, kendisinden, daha çok, öğrenmek istediğim konu Ģu: Bizden 

önceki hükümetin içerisinde, aĢağı yukarı bir yılın üzerinde kaldınız; yani, bir yıl 

mı kaldınız, daha fazla mı kaldınız, tam bilemiyorum; ama, en aĢağı bir yıl 

civarında hükümette kaldınız...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 71, 

BirleĢim 55, s. 306-308; 310-311). 
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ġanlıurfa Milletvekili Abdulkadir Öncelin, ġanlı Urfa Merkez ve Akçakale 

ilçelerine bağlı bazı köylerin dalgıç ihtiyacına iliĢkin sorusu münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkanım, değerli arkadaĢlar; ġanlıurfa Milletvekilimiz 

Abdulkadir Öncel'in sorusuna cevap vermek üzere huzurunuzdayım; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. Bunlarla ilgili daha önce de sayın milletvekilimizle 

görüĢtük. Ben, 1997 bütçesi hazırlanırken bakan değildim, sonradan bakanlık 

görevine geldik. 1998 bütçesinde bununla ilgili çalıĢma yapıldı. Eğer, bu sene 

55 inci hükümet düĢürülmeseydi, düĢürüldükten sonra da bütçemiz çıkmıĢ 

olsaydı, bununla ilgili 17 trilyonluk parayı bütçeye koymuĢtuk... Plan ve Bütçe 

Komisyonundan bu para geçti. Eğer, Yüce Meclisten de geçseydi, değil 

ġanlıurfa'nın bu sayılan köylerinin dalgıç ihtiyaçlarını, Türkiye'nin birçok 

köyünün hem dalgıç ihtiyaçlarını hem de içmesuyu sorunlarını çözecektik; ama, 

bütçeyi çıkaramadık. Eğer, isterseniz, Meclisimiz elindeki gündemi bırakarak 

1999 bütçesini ele alır ve çıkarırsa, bunların hepsini hemen yapacağıma söz 

veriyorum.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 71, BirleĢim 55, s. 302). 

  2.1.8.2. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Çorum Milletvekili Mehmet Aykaç'ın; Köy Hizmetleri Genel Müdürlüğünün 

hizmetlerinde partizanlık yaptığı iddialarına iliĢkin sorusu münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkanım, sayın milletvekilleri; değerli milletvekilimiz "kıĢ 

mevsimi" dediğine göre, kıĢ mevsiminde köy yollarının hepsinin yapılıp 

yapılmayacağı ve bütçemin yeterli olup olmadığı konusundaki bu soruyu, 

herhalde, bundan epey önce sormuĢ. Türkiye Büyük Millet Meclisi bize bir bütçe 

vermiĢ. Bu bütçe, Türkiye Büyük Millet Meclisinden geçmiĢ, onaylanmıĢ. 

Elimizdeki bütçe gücümüzle, bütçemizin olanakları dahilinde, Türkiye‘mizin tüm 

köy yollarım, elimizden geldiği kadar açık tutmaya çalıĢtık. KıĢın, bundan 

dolayı, bütçe dıĢı, ek bir harcama yaptık...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 53, BirleĢim 94, s. 109-110). 

  2.1.8.3. Sosyal ve Kültürel Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Çanakkale Milletvekili Ahmet Küçük'ün, Köy Hizmetleri Genel Müdürlüğünde 

çalıĢan geçici iĢçilerin sorunlarına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı 

gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri: Çanakkale Milletvekili Sayın Ahmet 

Küçük'Un, Köy Hizmetlerinde çalıĢan mevsimlik iĢçilerle ilgili getirdiği 

sorunlara cevap vermek üzere huzurunuzdayım; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Sayın BaĢkana teĢekkür ediyorum; iĢçileri sevdiğini o mikrofondan söylemesi 
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beni de memnun etti. Trafik sebebiyle biraz geciktik... ġimdi, Köy Hizmetlerinden 

sorumlu Devlet Bakanı olduğumdan bu yana, mevsimlik iĢçilerin sorunlarıyla 

ilgili bu konu, Bakanlar Kurulunda yaklaĢık olarak dört kez gündeme alınmıĢ ve 

yavaĢ yavaĢ çözüme doğru giden bir seyir içerisine girmiĢ; son toplantımızda da 

biraz daha ileri bir aĢamaya gelerek, çözüm aĢamasına gelmek üzere olunan bir 

noktaya gelmiĢtir. Bu sorun, yirmi yıldan beri her hükümetin -hangi hükümet 

gelirse gelsin- en büyük sorunlarından biri olmuĢ ve ülkemizin kanayan 

yaralarından biri haline gelmiĢtir. Açık söylemek gerekir, Köy Hizmetlerinde 

çalıĢan 40 bin mevsimlik iĢçinin -kimin zamanında, hangi kafayla, hangi 

düĢünceyle alınmıĢ bilmem; burada, kimseyi eleĢtirmek veya geçmiĢ hükümetlere 

Ģöyle veya böyle laf atmak için söylemiyorum- 20 bini, zamanında, fazladan 

alınmıĢ. Köy Hizmetlerinde 40 bin iĢçi çalıĢıyor; bunların 20 bini çalıĢarak 

maaĢ alıyor; diğer 20 bine yakın kısmı ise -tabiî, tam rakam olarak tespit etmek 

zor- maalesef, üzülerek söylüyorum ki, ayın 15'inde, kartını getirip, makineden 

maaĢını çeken ve öteki ayın 15'ine kadar giden arkadaĢlarımızdır; bunu 

kabullenmek lazım. "Niye çalıĢtırmıyorsunuz; bu iĢçiler var, iĢ verin, çalıĢsınlar" 

diyebilirler... ġimdi, Köy Hizmetlerinin mevcut iĢlerini, mevcut makinelerle, 20 

bin iĢçi götürebiliyor. Diğer 20 bin iĢçiyi de daireye getirdiğiniz zaman, gidiyor, 

bahçede ağacın altında oturuyor, iĢ veremiyorsunuz!...‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 36, BirleĢim 15, s. 248-250). 

Çorum Milletvekili Mehmet Aykaç'ın, Çorum ve ilçelerine bağlı bazı köylerin, 

kanalizasyon sorununa, Çorum'a bağlı tesviye programında yer alan köylerin yollarına, 

Çorum'a bağlı onarım programında yer alan bazı köylerin yollarına, Çorum'a bağlı 

stabilize kaplama programında yer alan bazı köylerin yollarına Çorum'a bağlı bazı 

köylerin köprü ihtiyaçlarına, Çorum'a bağlı asfaltlama programında yer alan bazı 

köylerin yollarına, Çorum'a bağlı bazı köylerin köprü ihtiyaçlarına, Çorum'a bağlı bazı 

ilçelerin içme suyu sorunlarına iliĢkin soruları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Çorum Milletvekilimiz Sayın Dr. 

Mehmet Aykaç'ın 8 adet sorusuna cevap vermek üzere huzurunuzdayım. Hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. Sorular çok uzun, köy isimleri çok fazla olduğu için, 

belki hepsini zikredemeyeceğim; ama, hazırladığım bir metin üzerinden cevap 

vermeye çalıĢacağım. 1998 bütçe yılı içmesuyu inĢaatı devam eden iĢlerden, 

Çorum-Bayat Demirciler Köyü ve Sungurlu-Akçakoyunlu Grubu köylerinin içme 

suyu yapımı, 1998 yılı yapım programında, 1999 yılında bitecek Ģekilde yer 

almaktadır...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 54, BirleĢim 100, s. 

246-247). 

Ağrı Milletvekili Mehmet Sıddık Altay'ın, sağlık sorunlarına iliĢkin gündem dıĢı 

konuĢması münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın sözcü, Gaziantep'le ilgili bilcümle kullandı. Gaziantep'te 

hakikaten 1 750 kilometre asfalt yaptırmıĢ olmayı gönül isterdi; ben bundan 

memnun olurdum; ama, burada yanlıĢ bilgileri getirip bu kürsüden... Efendim " 
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1 750 kilometre asfalt" demekle, tamamını söylüyor; cumhuriyet tarihi boyunca 

yapılanı söylüyor. Eğer bütün araĢtırmaları böyleyse, Allah yardım etsin.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 65, BirleĢim 14, s. 16-17). 

Mustafa Yılmaz‘ın üç grupta da konuĢmalarının olduğu görülmektedir. Ancak siyasi, 

hukuki ve askeri alan ile ilgili bir konuĢması vardır. KonuĢmaları genellikle mali yıl bütçeleri 

ve kesin hesaplar üzerinedir. Köy Hizmetleri Genel Müdürlüğü ve köyler üzerine 

yoğunlaĢmıĢtır. ġanlıurfa köylerindeki ihtiyaçlara yönelik vaatleri konuĢmalarında yer 

almaktadır. ĠĢçi sorunları ve köylerin sorunları gibi sosyal konulara da eğilmiĢtir. 

 2.1.9. Hikmet Çetin 

  2.1.9.1. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Aydın Milletvekili Ġsmet Sezgin ve 21 arkadaĢının, Türkiye'nin Avrupa Birliği ile 

iliĢkileri konusunda genel görüĢme açılmasına iliĢkin önergesi münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi, Cumhuriyet Halk Partisi 

Grubu adına ve Ģahsım adına saygıyla selamlıyorum. Sayın milletvekilleri, 

öncelikle, iki konunun altını çizmek istiyorum: Birincisi, çoğunluğu Hükümetten 

kaynaklanan sorunlardan dolayı, aylardır, Türkiye'nin gündemini iç politika 

konuları kaplamaktadır. Çevremizde ve dünyada çok önemli olaylar olmakla 

birlikte -bu, Hükümetin de gündeminde yeteri kadar yok- bunlar Parlamentoya 

getirilmiyor, böylece, Türkiye'nin gündeminde de yeterli Ģekilde yer almıyor. 

Altını çizmek istediğim ikinci konu Ģudur: DıĢ politikada yıllardır bir gelenek 

var; o gelenek de Ģudur; önemli konularda Parlamentoya ve çok kere de 

muhalefet parti liderlerine bilgi verilir. Benim anımsadığım kadarıyla, bu 

Hükümet döneminde bu gelenek de terk edildi. Bugüne kadar, ne siyasî parti 

liderlerine ne de Parlamentoya önemli konularda bilgi verilmedi...‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 25, BirleĢim 85, s. 312-316). 

  2.1.9.2. Sosyal ve Kültürel Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Türkiye Büyük Millet Meclisinin 78. Yıldönümünün ve Ulusal Egemenlik ve 

Çocuk Bayramının kutlanması ve günün önem ve anlamının belirtilmesi görüĢmeleri 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın milletvekilleri, beni, televizyonları baĢında izleyen sevgili 

yurttaĢlarım; bugün, Ulusal KurtuluĢ SavaĢımızı yöneterek, eĢsiz bir zaferle 

sonuçlandıran ve Türkiye Cumhuriyeti Devletini kuran Türkiye Büyük Millet 

Meclisinin, açılıĢının 78 inci Yıldönümünü kutluyoruz. Her 23 Nisan günü, bu 
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büyük kurumun önemi ve Türk demokrasisinin geliĢmesindeki tartıĢılmaz yeri, 

rejimin en büyük güvencesi olduğu gerçeği, kendini daha da kesin bir biçimde 

göstermektedir. Çünkü, bugün, artık, hiçbir yurttaĢımız, Türkiye Büyük Millet 

Meclisinin varlığı dıĢında bir siyasal, hukuksal ve toplumsal yaĢam 

düĢünemez...‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 62, BirleĢim 1, s. 35). 

Hikmet Çetin‘in mali ve ekonomik alana iliĢkin konuĢmasının olmadığı 

görülmektedir. Diğer iki alanda ise yalnızca birer konuĢması bulunmaktadır. Bu 

konuĢmalardan biri dıĢ politika ile ilgili, diğeri ise 23 Nisan kutlamasıdır. 

2.2. 21. Dönem Gaziantep Milletvekilleri (18 Nisan 1999-14 Kasım 2002) 

 2.2.1. Ali Ilıksoy 

 Ilıksoy‘un söz aldığı 4 konuĢması bulunmaktadır. Bunlardan biri baĢkanvekilliği 

görevine baĢlaması nedeniyledir. Diğer 3 konuĢması da oturum baĢkanlığı sırasında yaptığı 

konuĢmalardır. Bu konuĢmalardan aĢağıdaki sınıflandırmada yer verilebilecek olanlar 

sunulmuĢtur. 

  2.2.1.1. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Diyanet ĠĢleri BaĢkanlığı KuruluĢ ve Görevleri Hakkında Kanuna Bir Madde 

Eklenmesine Dair Kanun Tasarısı; Bolu Milletvekili Avni Akyol'un, 22.6.1965 Tarihli ve 

633 Sayılı Diyanet ĠĢleri BaĢkanlığı KuruluĢ ve Görevleri Hakkında Kanuna Ek Bir 

Madde Eklenmesiyle Ġlgili Kanun Teklifi ile Milliyetçi Hareket Partisi Grup 

BaĢkanvekili Ġsmail Köse'nin, Millî Eğitim Temel Kanununun Bir Maddesinde 

DeğiĢiklik Yapılmasına Dair ve 22.6.1965 Tarihli ve 633 Sayılı Diyanet ĠĢleri BaĢkanlığı 

KuruluĢ ve Görevleri Hakkında Kanuna Ek Bir Madde Eklenmesiyle Ġlgili Kanun 

Teklifleri ve Millî Eğitim Kültür Gençlik ve Spor Komisyonu Raporu münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, önerge üzerinde söz alan Sakarya Milletvekili Sayın 

Cevat Ayhan arkadaĢımız, Ģahsımızı ve partimizi hedef alarak sataĢma 

yapmıĢtır; o nedenle, tutanaklardan o cümlenin çıkarılmasını özellikle istiyorum. 

Eğer, burada, biz, ayırımcılık yaparsak, din düĢmanlığı yaparsak, rejim 

düĢmanlığı yaparsak, Türkiye'nin birliği, bütünlüğü bozulur. Bunu bozmaya 

hiçbir partinin ve kiĢinin hakkı yoktur. Bu hususun bilinmesini istiyorum.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 7, BirleĢim 37, s. 81). 
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Ġzmir Milletvekili Rifat Serdaroğlu'nun; Ġstanbul Milletvekili Bülent 

Akarcalı'nın; Amasya Milletvekili Ahmet Ġyimaya'nın; Ankara Milletvekili Yıldırım 

Akbulut'un; ġırnak Milletvekili Mehmet Salih Yıldırım'ın; Gaziantep Milletvekili Ali 

Ilıksoy, Konya Milletvekili Ömer Ġzgi ve Ankara Milletvekili Nejat Arseven'in; Ġstanbul 

Milletvekili Ziya AktaĢ ve 42 ArkadaĢının; Zonguldak Milletvekili Hasan Gemici'nin ve 

Ġzmir Milletvekili IĢılay Saygın'ın; Türkiye Büyük Millet Meclisi Ġçtüzüğünde DeğiĢiklik 

Yapılmasına Dair Ġçtüzük Teklifleri ve Anayasa Komisyonu Raporu münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, ilk önce, süre yönünden sorulan birinci soruyu 

cevaplandırayım. Ġçtüzüğümüzün 37‘ınci maddesine göre, tali komisyonlara 

verilen süre on gündür; bu husus, Ġçtüzükte belirtilmiĢtir. Ġçtüzüğün 37‘ınci 

maddesinin son fıkrasında "BaĢkanlıkça esas komisyon dıĢında, tali 

komisyonlara da havale edilmiĢ olan bir konu bu komisyonlarca on gün içinde 

sonuçlandırılır" ibaresi yer almaktadır. O zaman, tali komisyonların on gün 

içinde cevap vermemesi halinde, esas komisyon, bu sürede cevap gelmediğine 

göre, kendisi, doğrudan iĢe girer ve bir karara bağlar. Burada, sanıyorum, 

Sayın Yıldırım'ın sorusu da cevaplandırılmıĢ oluyor birinci soruyla bağlantılı 

olarak. Diğer konu, eğer, komisyonlarda 48 saat geçmeden bir iĢin görüĢülmesi 

gerekiyorsa, DanıĢma Kurulunun önerisi ve Genel Kurulun kararıyla, bu süreler 

beklenilmeksizin, komisyonlarda görüĢme yapılır. Bugüne kadarki uygulamalar 

da bu yöndedir. Bunu da, sayın milletvekili arkadaĢlarımızın bilmesi gerekir 

diye düĢünüyorum, teĢekkür ediyorum.  

Sayın BaĢkan, bir iĢin derhal havalesinin sakıncaları olabilir; çünkü, 

gelen tasan, teklif veya kanun hükmünde kararnameleri, BaĢkanlık, Anayasaya 

uygunluk bakımından, belli süreler içerisinde incelemeye alıyor; onun için, 

süreye tabi kılmak doğru değildir. BaĢkanlık, zaten, bugüne kadar, havale 

konusunda herhangi bir sıkıntı yaĢamamıĢtır. Eğer, böyle bir sıkıntı olsaydı 

"evet" diyebilirdik; ama, buna hiç gerek yoktur diyoruz; o nedenle de, 

katılmıyoruz.  

Sayın BaĢkan, burada amaçlanan, komisyon baĢkanının kendi 

görüĢünün, ayrıca, diğer baĢkanlık divanı üyesi arkadaĢların görüĢlerine de 

baĢvurmak suretiyle belirtilmesinden ibarettir; onun dıĢında bir Ģey yoktur. 

Kaldı ki, bu, bizim hazırladığımız metinde yoktu; fakat, sonradan, Anayasa 

Komisyonunda ilave edilen bir metindir. Sanıyorum, bu metinle ilgili önergeler 

vardır. Birazdan, o önergelerin görüĢülmesi sırasında, konu daha da açıklığa 

kavuĢacaktır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 47, BirleĢim 26, s. 

374; 381-382; 396). 

Bir bakanın, 1.11.2001 tarihli gazetelere yansıyan açıklamaları nedeniyle, bakan 

ve sorumlu makamlarda bulunan yetkili kiĢilerin, Türkiye Büyük Millet Meclisini ve 

sayın milletvekillerini rencide ve itham edici açıklamalardan kaçınmalarına iliĢkin 

konuĢması dolayısıyla yaptığı konuĢma: 
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―Gündeme geçmeden önce, üç arkadaĢıma gündem dıĢı söz vereceğim; 

ancak, bugün, gazetelere yansıyan bir Bakan arkadaĢımızın çok değerli 

milletvekili arkadaĢlarımıza yönelik açıklamalarını üzüntüyle okuduk. Bu, 

Türkiye Büyük Millet Meclisine ve sayın milletvekillerine yönelik ağır bir 

ithamdır. Bu ithamı kabul etmek mümkün değildir. Sorumlu makamlarda 

bulunan Sayın Bakanların ve ilgililerin, görüĢ açıklarken çok dikkatli olmalarını 

ve bütün üyeleri itham eden açıklamalardan kendilerini alıkoymalarını özellikle 

istiyoruz. Bu kim olursa olsun, önemli değil. Hatta, milletten gelmeyerek 

dıĢarıdan gelen arkadaĢların, bu durumlarını daha iyi incelemeleri ve ona göre 

konuĢmaları gerektiğine inanıyoruz. Milletten yetki almayanların, 

alamayanların, milletten yetki alanlarla kendilerini karıĢtırmamaları gerektiğine 

inanıyoruz. (DSP, MHP, ANAP ve DYP sıralarından alkıĢlar) O nedenle, 

bulundukları her konumda ve her fırsatta Türkiye Büyük Millet Meclisini ve 

saygıdeğer milletvekillerini rencide eden açıklamalardan kendilerini 

alıkoymalarını, bir kere daha burada açıklamayı görev sayıyorum ve Sayın 

Bakanın, eğer varsa kiĢisel çıkar peĢinde koĢan bir arkadaĢımız, ismen 

açıklamasını özellikle istiyorum; aksi halde, kendilerini müfteri ilan ediyorum. 

Elbette ki, sayın milletvekili arkadaĢlarımız, Ģirketlerimizin veya yurttaĢlarımızın 

içinde bulundukları zor koĢullan -hepimiz- biliyor. Eğer, bir milletvekili 

arkadaĢımız buna vesile olmuĢsa, onu çıkar amacıyla yapmadığını da bilmeleri 

gerekir. Eğer çıkar sezinlediğini iddia ediyorsa, o konuyu da muhakkak 

açıklama getirmesini özellikle istiyorum. Burada bulunan ĠçiĢleri Bakanımızın, 

bir kabine üyesinin, bu konuyu özellikle Sayın Bakana ulaĢtırmasını da sizler 

adına temenni ediyorum.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 74, 

BirleĢim 15, s. 303). 

  2.2.1.2. Sosyal ve Kültürel Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Gaziantep'in düĢman iĢgalinden kurtarılıĢının 78. yıldönümü nedeniyle yaptığı 

konuĢma: 

―Hepimiz biliyoruz ki, Anadolu baĢtan baĢa Ģehit kanıyla sulanmıĢtır ve 

Ulusal KurtuluĢ SavaĢındaki bütün Ģehitlerimizin ruhunu bir kere daha yâd 

etmek istiyorum. ġöyle ki, bugün, 25 Aralık 1999, Gaziantep Ġlimizin kurtuluĢ 

günüdür. Ulusal KurtuluĢ SavaĢında her birimin, her ilin, her ilçenin ayrı bir 

önemi vardır. Bunu hepimiz biliyoruz. Birinci Dünya SavaĢında, Anadolu 

emperyalist güçler tarafından iĢgal edilmiĢti. Gaziantep Ġlimiz de Fransız 

emperyalistleri tarafından iĢgal edildi ve o iĢgal, Gazianteplilerin hiçbir yerden 

yardım almaksızın kendi olanaklarıyla sürdürdükleri mücadele sonunda, 25 

Aralık 1921'de kurtuluĢa eriĢti. Gaziantepli, bu savaĢta, 6 000'in üzerinde Ģehit 

vermiĢtir; Fransızların toplarına, tüfeklerine ve uçaklarına karĢın, canıyla, 

diĢiyle, inancıyla mücadele etmiĢtir. O mücadele sırasında, Gaziantep'e, 80 

000'e yakın mermi atılmıĢ ve 8 000 ev harabeye dönmüĢtür; ama, Antepli 

yılmamıĢtır. Antepli, ġahin Beylerin, ġehit Kâmillerin ve Karayılanların 

öncülüğünde Gaziantep savunmasını baĢarıya ulaĢtırmıĢtır. Sayın 

milletvekilleri, Gaziantep savunmasında kahramanlıkları dillere destan olan ve 

bugün hâlâ anılan ġahin Bey ismi, âdeta Gaziantep ismiyle eĢanlamlı hale 

gelmiĢtir. ġahin Bey, Kilis - Gaziantep yolunda, 28 Mart 1920'de Ģehit olmuĢtur. 
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Yemen'de savaĢan ġahin Beyin amacı, Kilis'ten Gaziantep'e nakliyat yapan 

Fransız Ordusunu durdurmaktır ve yöredeki köylülerden örgütlediği milislerle 

birlikte, birkaç ay, bunu ertelemeyi baĢarmıĢtır; ama, 28 Mart 1920'dc "düĢman, 

cesedimi çiğnemeden Gaziantep'e giremez" naralarıyla direniĢini noktalamıĢtır 

ve sözünde durmuĢtur; Gaziantep'e, düĢman, ancak ġahin Beyin cesedini 

çiğnemek suretiyle girmiĢtir. Elbette ki, Gaziantep'te, ġehit Kâmil'in de ayrı bir 

yeri vardır. Gaziantep'te ġehit Kâmil, Ġnönü Caddesinde Türk kadınına, anasına 

uzanan, anasının iffetine uzanan Fransız askerine karĢı taĢla saldırı cesaretini 

gösterebilen bir çocuktur. Aynı anlayıĢı, KahramanmaraĢ'ta, Uzunoluk 

semtinde, hamamdan çıkan kadınlarımıza uzanan Fransız eline karĢı silahını 

doğrultup, Fransızları öldüren Sütçü Ġmam'da da görüyoruz. Anadolu'nun her 

yerinde aynı anlayıĢ vardır...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 22, 

BirleĢim 43, s. 10-11). 

Ali Ilıksoy 21. dönemde mali ve ekonomik alana iliĢkin konuĢma yapmamıĢtır. ÇeĢitli 

kanun maddelerinde değiĢiklikler ve komisyon raporlarına eğilmiĢtir. Sosyal ve kültürel alana 

iliĢkin konuĢmalarında ise Gaziantep‘in düĢman iĢgalinden kurtarılıĢının 78. yıldönümünü 

kutlaması bulunmaktadır. 

 2.2.2. Mustafa Yılmaz 

  2.2.2.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Köy Hizmetleri Genel Müdürlüğü 1999 Malî Yılı Bütesi ile 1997 Malî Yılı Kesin 

hesabı, Vakıflar Genel Müdürlüğü 1999 Malî Yılı Bütçesi ile 1997 Malî Yılı Kesin 

hesabı, Diyanet ĠĢleri BaĢkanlığı 1999 Malî Yılı Bütçesi ile 1997 Malî Yılı Kesin hesabı 

ve Devlet Ġstatistik Enstitüsü BaĢkanlığı 1999 Malî Yılı Bütçesi ile 1997 Malî Yılı Kesin 

hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri, televizyonu baĢında bizleri izleyen 

değerli yurttaĢlarım; sözlerime baĢlarken, hepinize, saygılarımı, sevgilerimi 

sunuyorum. Köy Hizmetleriyle ilgili bütçe görüĢülürken, muhalefete ve iktidara 

mensup tüm arkadaĢlarımız, gerçekten, Köy Hizmetleriyle ilgili hep iyi Ģeyler 

söylediler. Köy Hizmetlerinden sorumlu Bakan olarak, eleĢtirilmedim; 

eksiklerim mutlaka vardır. Ben, bütün milletvekillerimizin köylüleri çok sevdiğini 

biliyorum. Köylülerin hatır için, biraz daha fazla çalıĢayım diye beni 

eleĢtirmediler; köylülerimiz sayesinde bu eleĢtiriden kurtulduk, inĢallah, 

milletvekillerimizin istekleri doğrultusunda, köylümüze hizmet vermeye devam 

edeceğiz. Tüm arkadaĢlarıma teĢekkür ediyorum. (DSP sıralarından alkıĢlar) 

ġimdi, Sayın Derin, haklı olarak sekiz yıllık eğitimin çalıĢmasını istiyor; en 

azından Kütahya'da, kendi ilinde biliyor. Köy yollan düzgün olmazsa, sekiz yıllık 

eğitimin yerine getirilemeyeceğini çok iyi bildiği için haklı bir Ģey söyledi; ama, 

eksik söyledi; o konuda, Sayın Derin'e teĢekkür ediyorum. Ben de, aynı konuda, 

bu köylülerimizin, sizin gibi sekiz yıllık eğitime katkı sağlaması için, sekiz yıllık 
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eğitimin çalıĢması için, köy yollarının bir an önce asfaltlanması ve oraların, en 

azından, çamurdan kurtarılması konusunda iki yıldan beri mücadele veriyorum; 

bu eksikleri gidermeliyiz... 

Sayın Korkutata'nın bahsettiği yolun yapımı için gayret göstereceğiz. 

Uzun bir yol; anladığımız kadarıyla 70 kilometrelik bir yol; bu sene 

baĢlayacağız, bitirmeye gayret göstereceğiz. Türkiye'nin bütün illerindeki 

makineler, on dört yıllık, eski ve yaĢlı. Bunun için makine alımı yaptık; 171 

milyon dolarlık makine alımını 55 inci hükümet döneminde baĢlattık ve Ģu anda 

son aĢamasında. Bir aksilik olmazsa, makineler alındığında, tabiî ki, doğu ve 

güneydoğudaki makineler daha az sayıda ve yıpranmıĢsa, gereği yapılacak...‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 4, BirleĢim 23, s. 203-206; 213; 215-

222). 

Denizcilik MüsteĢarlığı 2000 Malî Yılı Bütçesi ile 1998 Malî Yılı Kesin hesabı, 

Devlet Meteoroloji ĠĢleri Genel Müdürlüğü 2000 Malî Yılı Bütçesi ile 1998 Malî Yılı 

Kesinhesabı, Hazine MüsteĢarlığı 2000 Malî Yılı Bütçesi ile 1998 Malî Yılı Kesin hesabı 

ve Köy Hizmetleri Genel Müdürlüğü 2000 Malî Yılı Bütçesi ile 1998 Malî Yılı Kesin 

hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri, televizyonları baĢında bizleri 

izleyen değerli yurttaĢlarım; sözlerime baĢlarken, hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. Köy hizmetleriyle ilgili konuĢan -muhalefet olsun, iktidar olsun- 

tüm arkadaĢlarıma teĢekkür ediyorum; gerçekten, yapıcı, olumlu, destekleyici 

konuĢmalar yaptılar, iki dönemden beri bu böyle oluyor. Buradan, Meclisimizin 

tümünden aldığımız güçle, inĢallah, köylümüze verdiğimiz hizmete, artırarak 

devam edeceğiz. Burada, cevap vermem gereken önemli bir konu, Fazilet Partisi 

Grubu sözcümüz tarafından gündeme getirilen, bir ihale meselesiyle ilgili 

konudur. Ġki üç günden beri de, bazı televizyonlarımız vasıtasıyla kamuoyunu 

iĢgal ediyor. Aslında, on günden beri, bu zat, elinde kâğıtla kapı kapı dolaĢıyor, 

herkesi rahatsız ediyor veya memnun ediyor, bilemiyorum; ama, biz, altı yedi 

günden beri bu iĢin farkındayız. Ordu Milletvekili arkadaĢımız konuĢtu, Ordu'ya 

verilen hizmetlerden bahsetti haklı olarak. Tabiî, Ordu'ya hizmet az gidebilir. 

Ben, sürtüĢmeye girmek, çekiĢmeye girmek istemiyorum. Sayın milletvekilim 

lütfen, kendilerinin iktidarı döneminde Ordu'ya ne kadar para ayrıldığını o 

günün koĢullarında, dolar bazında -hangi bazda isterse- hesap ederse- bir de bu 

sene veya geçen sene ne kadar para ayrıldığını hesap ederse, zannederim, 

bundan sonraki sene, konuĢmasını biraz düzelterek yapacağına inanıyorum.  

Sayın Cevat Ayhan beyin sorusuna cevap vermek istiyorum: Biz, bu 

zamana kadar, o iĢle ilgili, Köy Hizmetlerinde iĢ yapmıĢ müteahhitlerin 

tamamını çağırıyoruz bu iĢe. Tamamını, adam ayırımı yapmadan... Yani, il 

ayırımı yapmadan, düĢünce ayırımı yapmadan, tamamını çağırıyoruz ve bu 

arkadaĢlar, getirip teklif veriyorlar. Kapıda polis tedbirleri alınıyor; ama, 

otelde, lokantada müteahhit arkadaĢlar ne konuĢuyor diye, tabiî, siz, önemli bir 

tespit yapmıĢsınız, geçmiĢ Bayındırlık Bakanlığı döneminizde. Ben, öyle bir 

istihbarat yapacak bir ekip Ģu ana kadar kuramadım. Eğer, o ekibin ismini bana 

gizli olarak verebilirseniz, müteahhitlerin otel ve lokantalarda ne konuĢtuğunu, 

ne anlaĢma yaptıklarını da tespit etmeye çalıĢırım, o konuda da, size teĢekkür 
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ederim. Biz, normal olarak zarflarımızı açıyoruz, en çok kırana veriyoruz, 

devletin zarar etmemesini düĢünüyoruz tabiî. Bir de, bu iĢi yapabilecek insanlar 

bizim için önemlidir. Yani, çağırdığımız sayı, bize verilen hak 3 değil... En az 3 

müteahhit çağırılır deniliyor; ama, biz tamamını çağırıyoruz. Sayı çok yüksek; 

onun için, anlaĢma olanağını zorlaĢtırıyoruz. O Ģekilde yapılıyor...‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 21, BirleĢim 39, s. 234-237; 264-265). 

Köy Hizmetleri Genel Müdürlüğü 2002 Malî Yılı Bütçesi ile 2000 Malî Yılı Kesin 

hesabı  Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü 2002 Malî Yılı Bütçesi ile 2000 Malî Yılı 

Kesinhesabı, Sosyal Hizmetler ve Çocuk Esirgeme Kurumu Genel Müdürlüğü 2002 

Malî Yılı Bütçesi ile 2000 Malî Yılı Kesin hesabı ve Gümrük MüsteĢarlığı 2002 Malî Yılı 

Bütçesi ile 2000 Malî Yılı Kesin hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkanım, Sayın Macit'in sorduğu, Köy Hizmetlerinde iĢçi 

azalması, bankamatik konusu... Onları defalarca televizyonlarda söylemiĢtik; 

iĢçi sayısı, biz geldiğiniz de 70 000 civarında idi, Ģu anda 49 900 civarındadır, 

4,5 yılda benim tarafımdan Köy Hizmetlerine tek bir iĢçi alınmamıĢtır; onu izah 

edeyim. Sayın Nurettin AktaĢ'ın "Köy Hizmetleri Genel Müdürlüğü kalkarsa 500 

milyon dolarlık bir tasarruf sağlanacağı iddia ediliyor; bu doğru mudur?" 

sorusu vardı. Ben, buna, doğru veya eğri diyemiyorum; çünkü, kâğıt üzerinde bir 

çalıĢma önümüze gelmiyor, yok; yani, bu bir konuĢmadır, iddiadır. Herkes bir 

Ģey söyleyebilir. Bana göre 500 000 dolar değil, belki daha çok zararı olur. 

BaĢka bir düĢünceye göre kârı olur. Onun için önüme gelmiĢ, yapılmıĢ bir 

çalıĢma yok, kâğıt üzerinde bir Ģey yok. Herkes düĢüncesini söylüyor. 

DüĢüncelere saygı duyarız. Bana göre zararı olur.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 78, BirleĢim 31, s. 233-236). 

 

  2.2.2.2. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Tarım Bakanlığı Ziraat ĠĢleri Genel Müdürlüğü ile Ziraî Mücadele ve Ziraî 

Karantina Genel Müdürlüğüne Bağlı Kurum-Okul ve KuruluĢlara Döner Sermaye 

Verilmesi Hakkında Kanunun Adının ve Bazı Maddelerinin DeğiĢtirilmesi Hakkında 

Kanun Tasarısı, Köy Hizmetleri Genel Müdürlüğü TeĢkilât ve Görevleri Hakkında 

Kanunun Bir Maddesi ile Sosyal Hizmetler ve Çocuk Esirgeme Kurumunun Bir 

Maddesinde DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı ve Tarım, Orman ve KöyiĢleri 

ve Plan ve Bütçe Komisyonları Raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkanım, benim burada tek baĢıma tarih belirleme imkânım yok; 

ama, elimizden gelen çabayı göstereceğiz. Milletvekilime teĢekkür ederim. Ben 

kendi elimden gelen çabamı göstereceğim. Sayın milletvekilim, tabiî, ilinin 

sorunlarını gündeme getiriyor. Bakanlar Kuruluna ileteceğiz. Efendim, Ģimdi, 

konuĢan arkadaĢlarımız, tabiî, ara sıra konuya dokundular; yani, ilgili 
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maddenin konusuna dokundular. Bakıp, içinden bunları seçmem lazım; hangisi 

konuyla ilgili. Yazılı cevap vereceğim hepsine. Efendim, Ģimdi, cebimden 

çıkaracak, verecek halim yok. ĠĢin gerçeğini söylemek lazım. Burada, Ģu 

mikrofonun baĢında söz verip de, sonra... Bu, benim prensiplerime... Elimizden 

geleni, köylümüz için yapmaya çalıĢacağız. Köylümüz için varız, halkımız için 

varız.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 28, BirleĢim 67, s. 345). 

Karabük Milletvekili Mustafa Eren'in, Karabük Köy Hizmetleri Müdürlüğünde 

partizanlık yapıldığı iddialarına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı 

gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli arkadaĢlar; sayın milletvekilimiz Mustafa Eren -

zannediyorum, Ģimdi kendisinden öğrendiğim kadarıyla, biraz da duyum aldım- 

bizim bir milletvekilimizin televizyondaki konuĢmasının bandını almıĢ, bana 

getirmiĢ; sağ olsun. KeĢke diğer milletvekillerimizin hepsinin konuĢmaları da 

banda alınıp bana gelse ben memnun olurum, hiç olmazsa izleme olanağı 

bulurum. Yani, o banttaki olan Ģeyleri kendisi -hepsini anlatabildi mi 

bilemiyorum- öyle zannediyorum anlattı. Milletvekilimiz, televizyonda -yani, 

duyumumuza göre- "il müdürünü görevden aldıracağım" diye söylemiĢ...‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 42, BirleĢim 10, s. 234-237). 

  2.2.2.3. Sosyal ve Kültürel Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Balıkesir Milletvekili Ġsmail Özgün'ün, Köy Hizmetleri Genel Müdürlüğü'ndeki 

geçici iĢçilerin kadro sorunlarına iliĢkin Devlet Bakanından (Mustafa Yılmaz) sözlü soru 

önergesi münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkanım, değerli milletvekili arkadaĢlarım; milletvekilimizin 

sorduğu soru, herhalde, tarihini tam bilmiyorum; ama, eski tarihli olsa gerek. 

Ben, 55 inci hükümetin geliĢiyle birlikte Köy Hizmetlerinden sorumlu Devlet 

Bakanı olunca, önümde -tabiî ki, Türkiye'nin sorunları bitmez; ama, en büyük 

sorunlarından birisi- Köy Hizmetlerinde çalıĢan mevsimlik iĢçilere kadro 

verilmesi konusu vardı. Genelde 3-5 ay çalıĢıp 7 ay çalıĢmayan bu iĢçi 

arkadaĢlarımız, 5 aylık sigortalı oldukları için, bir insanın emekli olması için de 

Ģu kadar sigortalı gün olmasından dolayı topladığımız zaman -o zamanın 

koĢullarında- bir iĢçinin, çalıĢarak -böyle beĢ ay çalıĢıp, yedi ay boĢ gezerek* 

çalıĢarak- emekli olması olanağı yoktu. Yani, bunun adına, o zaman "mezarda 

emeklilik" deniliyordu. Bunu çözmek için elimizi kolumuzu çemredik ve 

çalıĢmaya baĢladık. Uzun süreli bir çalıĢma yaptık; bu konuda, sabırla, 

sabrederek uzun süreli bir çalıĢma yaptık. ġöyle ki, Köy Hizmetlerinden emekli 

olan iĢçi arkadaĢlarımızın yerine bir tane insan almadan... AĢağı yukarı beĢ yıla 

yakındır bu iĢin, bu kurumun Bakanlığını yapıyorum ve Ģu ana kadar da bir kiĢi 

almadım. Onu da açık açık burada söyleyeyim; çünkü, yeni iĢçi almak, bu 

çalıĢan arkadaĢlarımızın hepsinin hakkını geriye atmak anlamına gelecekti...‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 83, BirleĢim 52, s. 600-602). 
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Mustafa Yılmaz‘ın bu dönemde de üç grupta konuĢmalarının olduğu görülmektedir. 

KonuĢmaları mali ve ekonomik alanda yoğunlaĢmıĢtır. Mali yıl bütçeleri ve kesin hesapları 

üzerine yaptığı konuĢmalarda köylere ağırlık vermiĢ ve köy hizmetlerinde iĢçi azalmasını ele 

almıĢtır. KonuĢmalarında köylüye vaatler ve köylüler için yapılması gerekenler ağırlıktadır. 

Köy hizmetlerinde çalıĢan mevsimlik iĢçilerin sorunlarına yoğunlaĢmıĢtır. 

 2.2.3. Ali Özdemir 

  2.2.2.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığı 2000 Malî Yılı Bütçesi ile 1998 Malî Yılı Kesin 

hesabı, Tarım Reformu Genel Müdürlüğü 2000 Malî Yılı Bütçesi ile 1998 Malî Yılı 

Kesin hesabı ve Sanayi ve Ticaret Bakanlığı 2000 Malî Yılı Bütçesi ile 1998 Malî Yılı 

Kesin hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığı 

2000 yılı bütçesinin görüĢülmesi nedeniyle, görüĢlerimi sunmak üzere söz almıĢ 

bulunmaktayım; Grubum ve Ģahsım adına Yüce Heyetinizi saygıyla 

selamlıyorum. Sayın milletvekilleri, günümüzde, geliĢmiĢlik düzeyleri ne olursa 

olsun, bütün ülkelerin ekonomilerinde tarımın özel bir yeri ve önemi 

bulunmaktadır. Dünyada sanayileĢme sürecine henüz girmemiĢ ülkeler 

bulunmakla birlikte, kırsal yaĢamın ve tarımsal üretimin yer almadığı ülke 

mevcut değildir. Bu arada, teknolojik güç ve sanayileĢme bakımından en önde 

gelen ülkelerin, tarımsal açıdan da etkin oldukları ve çok ileri düzeyde 

bulundukları görülmektedir. Ayrıca, günümüzde ekonomik bakımdan çok güçlü 

olan ülkeler bile, tarımsal üretimlerinin kendi ihtiyaçlarını mümkün olduğunca 

karĢılayabilmesini temel hedef olarak görmektedirler. Sayın milletvekilleri, 

bugün, tarım, sanayi ve hizmetler gibi, ekonominin temel sektörlerindendir. 

Tipik bir tarım ülkesi olan Türkiye'nin kalkınmasında, sanayileĢmenin yanı sıra, 

tarıma da büyük önem verilmiĢtir; ancak, Türkiye'de sanayileĢme çok ileri bir 

düzeye geldiği halde, tarım, henüz, arzu edilen noktada değildir.‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 22, BirleĢim 44, s. 241-242). 

Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığı 2001 Malî Yılı Bütçesi ile 1999 Malî Yılı Kesin 

hesabı, Tarım Reformu Genel Müdürlüğü 2001 Malî Yılı Bütçesi ile 1999 Malî Yılı 

Kesin hesabı,Adalet Bakanlığı 2001 Malî Yılı Bütçesi ile 1999 Malî Yılı Kesin hesabı ve 

Yargıtay BaĢkanlığı 2001 Malî Yılı Bütçesi ile 1999 Malî Yılı Kesin hesabı 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığı 

2001 malî yılı bütçesinin görüĢülmesi nedeniyle, Milliyetçi Hareket Partisi 
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Grubu adına söz almıĢ bulunmaktayım; Grubum ve Ģahsım adına Yüce 

Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. Sayın milletvekilleri, tarım sektörü, millî 

hâsıla, nüfus, faal nüfus, iç ve dıĢ ticaretteki paylar dikkate alınarak, ülke 

ekonomisine yaptığı katkıyla, önemini koruyan bir sektördür. Nüfusumuzun 

yaklaĢık yüzde 35'i tarım sektöründe bulunurken, faal iĢgücünün de yüzde 45'i 

bu sektörde istihdam edilmektedir. Tarım, bugünkü durumuyla, nüfusumuzun 

yarısının âdeta yaĢam biçimidir. Yani, tarım, ekonomik olduğu kadar, sosyal bir 

sektördür. Tarımda çalıĢan nüfusumuzu - geliĢmiĢ ülkelerde olduğu gibi- süratle, 

yüzde 10 civarına indirmemiz Ģarttır. Bu, Türkiye için çok büyük bir 

transformasyon demektir ve Türkiye çağdaĢ bir ülke olmak istiyorsa, bu 

transformasyonu gerçekleĢtirmek zorundadır...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 50, BirleĢim 35, s. 490-492). 

Ali Özdemir‘in yalnızca mali ve ekonomik alana iliĢkin konuĢmaları vardır. Sıklıkla 

tarımsal üretimin önemini vurgulamıĢtır. Tarımın istenen noktada olmadığını belirtmiĢ ve 

geliĢmiĢ ülkelerin dahi tarıma eğildiğini belirtmiĢtir. Tüm konuĢmaları tarım sektörü ve tarım 

sektörü çalıĢanlarıyla ilgilidir. GeliĢmiĢ ülkelerin tarım politikalarından örnekler vermiĢ ve 

bunların örnek alınması gerektiğini belirtmiĢtir. Tarımla uğraĢan nüfusun %10 civarına 

indirilmesiyle çağdaĢlaĢacağını söylemiĢtir. 

 2.2.4. Mehmet Ay 

 TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi‘nde Mehmet Ay‘ın herhangi bir konuĢması 

bulunmamaktadır. 

 2.2.5. Mehmet Hanifi Tiryaki 

  2.2.5.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Tarım Bakanlığı Ziraat ĠĢleri Genel Müdürlüğü ile Ziraî Mücadele ve Ziraî 

Karantina Genel Müdürlüğüne Bağlı Kurum-Okul ve KuruluĢlara Döner Sermaye 

Verilmesi Hakkında Kanunun Adının ve Bazı Maddelerinin DeğiĢtirilmesi Hakkında 

Kanun Tasarısı, Köy Hizmetleri Genel Müdürlüğü TeĢkilât ve Görevleri Hakkında 

Kanunun Bir Maddesi Ġle Sosyal Hizmetler ve Çocuk Esirgeme Kurumunun Bir 

Maddesinde DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı ve Tarım, Orman ve Köy 

iĢleri ve Plan ve Bütçe Komisyonları Raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, önerge kabul edildiği için, bir hususa açıklık getirmek 

istedim. Efendim, görüĢülmekte olan tasarının 3 üncü maddesinde, Genel 
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Kurulca kabul edilen önergeyle, döner sermaye iĢletmelerinde çalıĢan personele 

teĢvik primi ödenmesi esası getirilmiĢtir. Uygulamada doğabilecek tereddütlerin 

giderilmesini teminen, önergede "asgarî ücretin 2 katını geçemez" ifadesinden, 

her bir personel için asgarî ücretin 2 katını geçmemek üzere teĢvik priminin 

ödeneceğinin anlaĢılması ve önergede "emeği geçen personele" ifadesinden, ĠĢ 

Kanununa tabi personelin değil, 657 sayılı Kanuna tabi personelin anlaĢılması 

gerekmektedir. Bu açıklamamın tutanağa geçerek, herhangi bir yanlıĢ 

anlaĢılmaya yol açmamasını teminen arz etmek istedim.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 28, BirleĢim 67, s. 328-329). 

Devlet Planlama TeĢkilâtı MüsteĢarlığı 2001 Malî Yılı Bütçesi ile 1999 Malî Yılı 

Kesin hesabı, Denizcilik MüsteĢarlığı 2001 Malî Yılı Bütçesi ile 1999 Malî Yılı Kesin 

hesabı, Devlet Meteoroloji ĠĢleri Genel Müdürlüğü 2001 Malî Yılı Bütçesi ile 1999 Malî 

Yılı Kesin hesabı ve Gümrük MüsteĢarlığı 2001 Malî Yılı Bütçesi ile 1999 Malî Yılı 

Kesin hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Devlet Planlama TeĢkilatının 

faaliyetleri ve 2001 yılı bütçesi üzerinde Milliyetçi Hareket Partisi Grubunun 

görüĢlerini arz etmek üzere huzurlarınızdayım; Yüce Heyetinizi saygıyla 

selamlıyorum. Hukukî dayanağını Anayasamızın 166 ncı maddesinden alan 

Devlet Planlama TeĢkilatı, ülke kaynaklarının tespiti ve optimal 

kullanılmasında, sektörel dengelerin gözetilmesinde, ekonomide fiyat istikrarının 

geliĢtirilmesinde; yani, ülkemizin ekonomik ve sosyal kalkınmasında makro 

ekonomik ve sosyal politikaların doğru tespitiyle, ekonomi yönetiminde etkin bir 

koordinasyonun sağlanmasında görevlendirilmiĢtir. Ayrıca, hazırladığı beĢ yıllık 

kalkınma planları ve yıllık programlar aracılığıyla, ulusal kalkınma stratejimizin 

uygulanmasını sağlamaktadır. Devlet Planlama TeĢkilatı, yetiĢtirdiği ve 

barındırdığı kadrolarla, ülkemizin çağdaĢ medeniyet yolundaki mücadelesinde, 

kurulduğu günden itibaren, önemli görevler üstlenmiĢtir. Sayın BaĢkan, sayın 

milletvekilleri; 2001 yılı bütçesi, aynı zamanda, Yüce Meclisin geçen yasama 

yılında onayladığı uzun vadeli strateji ve Sekizinci BeĢ Yıllık Kalkınma Planının 

baĢlangıç bütçesidir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 49, BirleĢim 

30, s. 245-247). 

Bazı Fonların Tasfiyesi Hakkında Kanun Tasarısı ve Plan ve Bütçe Komisyonu 

Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; 610 sıra sayılı Bazı Fonların 

Tasfiyesi Hakkında Kanun Tasarısı hususunda, Milliyetçi Hareket Partisi Grubu 

ve Ģahsım adına söz almıĢ bulunmaktayım; Yüce Heyetinizi saygılarımla 

selamlıyorum. Sayın milletvekilleri, 57‘inci cumhuriyet hükümeti, Türkiye 

ekonomisinin makro dengelerinde ortaya çıkan olumsuz yapıyı düzeltmek için, 

orta vadeli ve kapsamlı bir programı ortaya koymuĢtur. Bu çerçevede, 2000-

2002 dönemini kapsayan bir makroekonomik program, 2000 yılı baĢında 

uygulanmaya baĢlanılmıĢtır. Bu program, Uluslararası Para Fonu tarafından, 

üç yıllık süreyi kapsayacak olan stand-by anlaĢmasıyla da desteklenmiĢtir. 
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Temel amaç, üç yıllık bu dönem sonunda, enflasyonu tek haneli rakamlara 

indirmek, reel faizleri aĢağı çekmek, kamu finansman dengesini sağlıklı ve 

sürdürülebilir bir yapıya kavuĢturmak, ekonomide sürdürülebilir bir büyüme 

ortamını tesis etmek ve yapısal reformları hızla gerçekleĢtirmek olarak 

belirlenmiĢtir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 55, BirleĢim 62, s. 

494-496). 

Maliye Bakanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile Maliye Bakanlığı 2002 Malî Yılı Kesin 

hesabı ve Gelir Bütçesi münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; 2002 yılı gelir bütçesi üzerine, 

Milliyetçi Hareket Partisi Grubu adına söz almıĢ bulunmaktayım. Sizleri 

saygıyla selamlıyorum. Ġdrak edeceğimiz kadir gecesinin sizlere ve milletimize 

hayırlara vesile olmasını diliyorum. Sel felaketine uğrayan Mersinli 

hemĢerilerime geçmiĢ olsun diyor, hayatını kaybeden 5 vatandaĢımıza Cenabı 

Allah'tan rahmet ve yakınlarına da sabırlar diliyorum. Sayın milletvekilleri, 

2002 yılı bütçesi dokuz gündür görüĢülüyor. Gayri safî millî hâsıla içinde yüzde 

35 oranında bir büyüklüğe sahip olan ve toplam 98 katrilyon 131 trilyon lira 

tutarındaki bu bütçenin kurumlara dağılımı konuĢuldu. Ayrılan ödenekler ile 

kamu hizmetlerinin yeterince yerine getirilip getirilmeyeceği tartıĢıldı. Sürekli 

olarak, bütçenin yüzde 43'ünün faize gideceği, 2002 yılında vergi gelirlerinin 

faiz giderlerini karĢılamaya yetmeyeceği birçok konuĢmacı tarafından sık sik 

ifade edilerek çiftçiye, esnafa ve diğer kesimlere yeterli ödeneğin ayrılmadığı 

vurgulandı ve gelir tahminlerinin ise hayal olduğu söylendi; ama, toplam 72,2 

katrilyon lira bütçe gelirinin ise, gerçekçi bir yaklaĢım olduğu ifade edilmedi. 

Son on, on beĢ yılın geliĢmeleri ve Ģartları görmezden gelindi. Uzun yıllarda 

oluĢan kamu bankaları görev zararları faturasının 2001 yılında bir defada 

yazıldığı belirtilmedi. Bundan dolayı, kimse, bunda bizim de bir ölçüde suçumuz 

var da demedi...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 79, BirleĢim 37, s. 

596-598). 

  2.2.5.2. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

1615 Sayılı Gümrük Kanununda DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun Tasarısı 

ile Gümrük Kanununda DeğiĢiklik Yapılması Hakkında 564 Sayılı Kanun Hükmünde 

Kararname ve Plan ve Bütçe Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; 1615 sayılı Gümrük Kanununda 

DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun Tasarısıyla Gümrük Kanununda 

DeğiĢiklik Yapılması Hakkında 564 sayılı Kanun Hükmünde Kararname 

üzerinde konuĢmak için, Milliyetçi Hareket Partisi Grubu adına söz almıĢ 

bulunmaktayım; Ģahsım ve Grubumuz adına Yüce Heyetinizi saygılarımla 

selamlıyorum. Yüce Meclisimizin 21 inci Dönemdeki hızlı, uzlaĢmacı ve verimli 

çalıĢmaları halkımızın takdirini kazanmaktadır. Bazı yasalarda olduğu gibi, 

gruplar arasında bu tasanda yanlan mutabakat da önemli ve olumlu bir tavırdır. 

Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Türkiye'nin, dünya ticareti ve 

ekonomisindeki değiĢme ve geliĢmelerin dıĢında kalması düĢünülemez. Ülkemiz 
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değiĢen Ģartlara ve ihtiyaçlara göre yasal düzenlemeleri yapmak durumundadır. 

Avrupa Birliğiyle gümrüklerde uyumu sağlamak için hazırlanan bu tasarının 

Yüce Meclisimizce kabulü ve hayatiyete geçirilmesiyle önemli bir adım atılmıĢ 

olacaktır...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 14, BirleĢim 12, s. 424-

427). 

  2.2.5.3. Sosyal ve Kültürel Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Kültür Bakanı Mustafa Ġstemihan Talay'ın, Ġstiklal MarĢının Türkiye Büyük 

Millet Meclisince kabulünün 81. yıldönümü münasebetiyle gündem dıĢı açıklaması 

dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Ġstiklal MarĢımızın Yüce 

Meclisimizce kabulünün 81 inci yıldönümü münasebetiyle, Milliyetçi Hareket 

Partisi Grubu adına söz almıĢ bulunmaktayım; konuĢmama baĢlamadan önce, 

Yüce Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. Bu vesileyle, konuyu gündeme getiren 

Sayın Kültür Bakanımıza en içten teĢekkürlerimi de sunuyorum. Sayın 

milletvekilleri, Ġstiklal MarĢı, ismiyle müsemma, Türk istiklalinin ve 

bağımsızlığının en yüksek seviyede yansıtıldığı, Türklüğün ebet müddetliğinin bir 

göstergesidir. Türk Milletinin millî haysiyetinin ve Ģerefinin Ģiir dizelerine 

bürünerek görünmesidir. Memleketin, yok olma aĢamasından, yeniden diriliĢin 

nasıl olduğunu ve olabileceğini tüm dünyaya ilan eden bir belgedir. DüĢünün; 

memleket tarumar edilmiĢ, etraf kan ve barut kokusu içerisinde ve kendi 

kuvvetlerinden, daha doğrusu, kendi imkânsızlıklarının karĢısında, çağın tüm 

imkânlarıyla donatılmıĢ iĢgal güçleri çok sayıda cephe açmıĢ, fizikî anlamda, 

her halükârda yenilmesi gereken çaresiz bir Türk Milletiyle karĢı karĢıya ve tüm 

bu olumsuzluklar karĢısında bir ses çıkıp, onlara "korkma, sönmez bu Ģafaklarda 

yüzen al sancak; / Sönmeden yurdumun üstünde tüten en son ocak" diyor...‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 88, BirleĢim 72, s. 269-271). 

Gaziantep'e Gazilik unvanının veriliĢinin 80. yıldönümü münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkanım, Türkiye Büyük Millet Meclisince Gaziantep'e gazilik 

unvanının veriliĢinin 80 inci yıldönümü, bu sebeple gündem dıĢı söz talebim 

olmuĢtu; ancak, bu imkânım olmuyor.  

Sayın BaĢkanım, biliyorsunuz, Gaziantep, 10 ay 8 gün Fransızlar ve 

onların iĢbirlikçisi Ermeniler tarafından muhasara altında tutuldu ve Gaziantep 

6 437 Ģehit verdi. Konunun önemi ve bugün, Türkiye'nin, milletimizin aleyhine, 

sözde soykırımından bahsedenlerin, geçmiĢte, daha yakın tarihimizde, bir 

milleti, bir Ģehri nasıl yok etmek istediklerinin tarihî bir vesikası olması 

bakımından bir kez daha ifade etmek istedim. Ölenlere, bütün Ģehitler adına 

rahmet diliyorum efendim.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 54, 

BirleĢim 56, s. 404). 
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Mehmet Hanifi Tiryaki‘nin üç grupta da konuĢmalarının olduğu görülmektedir. En 

çok mali ve ekonomik alan ile ilgili konuĢması bulunmaktadır. Devlet Planlama TeĢkilatı‘nın 

önemini vurgulamıĢtır. Ekonomide makro dengelerde ortaya çıkan sorunlara iliĢkin amaçları 

değerlendirmiĢtir. Türkiye‘nin uluslararası ticaret ve ekonomi kapsamındaki geliĢmeleri 

yakalayabilmesi gerektiğini ve bu kapsamda düzenlemelerin yapılması gerektiğini 

belirtmiĢtir. 

 2.2.6. Mehmet Bedri Ġncetahtacı 

  2.2.6.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Karadeniz Ekonomik ĠĢbirliği örgütü ġartının Onaylanmasının Uygun 

Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı ve Plan ve Bütçe ve DıĢiĢleri komisyonları raporları 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Genelde, arkadaĢlarımızın bakıĢlarından anladığıma göre, bu tür uluslararası 

sözleĢmeler üzerinde pek fazla konuĢma yapılmadığı, bana iĢaret ediliyor; ama, 

muhterem milletvekilleri, gerçekten, uluslararası sözleĢmeler baĢta olmak üzere, 

Türkiye'nin dıĢ politikası hakkında konuĢmamız gereken, üzerinde durmamız 

gereken çok önemli hususlar var; bu vesileyi ittihaz ederek bunları dile 

getirmekten memnuniyet duyuyorum. KeĢke, sizler de, diğer gruplarımız da bu 

konuyu dile getirerek, Türkiye Büyük Millet Meclisinin dıĢ politika üzerindeki 

etkisini daha yoğun bir Ģekilde artırabilsek...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 3, BirleĢim 20, s. 60-61). 

Türkiye Büyük Millet Meclisi 1999 Malî Yılı Bütçesi ile 1997 Malî Yılı Kesin 

hesabı, CumhurbaĢkanlığı 1999 Malî Yılı Bütçesi ile 1997 Malî Yılı Kesin hesabı, 

SayıĢtay BaĢkanlığı 1999 Malî Yılı Bütçesi ile 1997 Malî Yılı Kesin hesabı ve Anayasa 

Mahkemesi BaĢkanlığı 1999 Malî Yılı Bütçesi ile 1997 Malî Yılı Kesin hesabı 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Türkiye Büyük Millet Meclisi, Radyo ve Televizyon Üst Kurulu, 

CumhurbaĢkanlığı, SayıĢtay ve Anayasa Mahkemesi BaĢkanlığı bütçeleri 

üzerinde söz almıĢ bulunmaktayım. Elbette, Türkiye'de yaĢayan bütün 

vatandaĢlarımız gibi, ben de, ülkemizin daha ileriye gidebilmesi için ciddî 

değiĢiklikler yapılması kanaatindeyim; ama, Türkiye'de mevcut olan 

imkânlardan da yeterince faydalanılmadığı, mevcut olan imkânlardan, 

fırsatlardan istifade edilmediği kanaatindeyim. Bu beĢ bütçenin tamamı üzerinde 

ortak birtakım noktalar arayarak sözlerime baĢlayacağım. Muhterem 
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milletvekilleri, her anayasanın, her hukukî metnin anahtar kavramları, anahtar 

cümleleri vardır. Türkiye Cumhuriyeti Anayasasının da, bütün Anayasayı ihtiva 

eden, onu açıklayan belli birtakım anahtar maddeleri vardır. Bunlardan bir 

tanesi Anayasamızın 2‘inci maddesidir. Genelde bu maddeyi kullanırken 

"Türkiye Cumhuriyeti, demokratik, lâik, sosyal bir hukuk devleti" deriz; ancak, 

bu, o maddeyi sadece son cümlesiyle değerlendirmek olmaktadır. Halbuki 

madde, daha uzundur. Öncelikle, isterseniz, bu maddeyi dikkatlerinize arz etmek 

istiyorum: "Türkiye Cumhuriyeti, toplumun huzuru, millî dayanıĢma ve adalet 

anlayıĢı içinde, insan haklarına saygılı, Atatürk milliyetçiliğine bağlı, 

baĢlangıçta belirtilen temel ilkelere dayanan, demokratik, lâik ve sosyal bir 

hukuk Devletidir." Ne demek bu, maddeyi açıkladığımız zaman ne çıkar 

karĢımıza; Türkiye, sosyal, demokratik, lâik bir hukuk devleti olacaktır. Neden 

olacaktır; toplumun huzurunu temin etmek için olacaktır. Niçin olacaktır bütün 

bu özellikler bu devlette; adaleti temin etmek için olacaktır. Niçin olacaktır; 

insan hakları var olsun diye olacaktır...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 4, BirleĢim 22, s. 30-33). 

Ġthalatta Haksız Rekabetin Önlenmesi Hakkında Kanunda DeğiĢiklik 

Yapılmasına ĠliĢkin Kanun Tasarısı ve Sanayi Ticaret Enerji Tabiî Kaynaklar Bilgi ve 

Teknoloji ve Plan ve Bütçe komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Ġthalatta Haksız Rekabetin Önlenmesi Hakkında Kanunda DeğiĢiklik 

Yapılmasına ĠliĢkin Kanun Tasarısı ve Sanayi, Ticaret, Enerji, Tabiî Kaynaklar, 

Bilgi ve Teknoloji ve Plan ve Bütçe Komisyonları raporları üzerinde 

görüĢüyoruz. 9 uncu madde üzerinde, Fazilet Partisi Grubumuzun görüĢlerini 

aktarmak üzere söz almıĢ bulunmaktayım. Değerli milletvekilleri, 9 uncu 

maddenin gerekçesi "Madde, Antidamping AnlaĢmasının 8 inci maddesi ve 

Sübvansiyonlar AnlaĢmasının 18 inci maddesi hükümleri esasında taahhütlerle 

ilgili uygulamaya açıklama getirecek Ģekilde düzenlenmiĢtir. Dampinge veya 

sübvansiyona konu ithalatın zarar verici etkisinin kalmaması ve Ģikâyet 

konusunun ortadan kalkması hususlarında kapatma kavramına iliĢkin olmaları 

nedeniyle soruĢturmanın Kapatılması ve Durdurulması diye düzenlenmiĢtir" 

Ģeklindedir, gerekçe böyle gösterilmiĢtir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 6, BirleĢim 36, s. 453; 457-458; 549-550). 

Türkiye Cumhuriyeti ve Küba Cumhuriyeti Arasında Yatırımların KarĢılıklı 

TeĢviki ve Korunmasına ĠliĢkin ArılaĢma ve Eki Protokolün Onaylanmasının Uygun 

Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı ve Plan ve Bütçe ve DıĢiĢleri komisyonları raporları 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Bugün, uluslararası sözleĢmelerle ilgili genel bir gündem yapıyoruz. 

Uluslararası sözleĢmeler, umumiyetle, Türkiye Büyük Millet Meclisinde, 

üzerlerinde çok fazla konuĢulmadan geçen kanun tasarıları olarak önümüze 

geliyor. Müsaade ederseniz, Küba'yla ilgili sözleĢmeye geçmeden evvel, bu tür 
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sözleĢmelerin ne manaya geldiği konusunda, biraz bilgi vermek istiyorum. 

Değerli arkadaĢlarım, Ģimdi, biz, mesela, Küba'yla bir anlaĢmanın onayım 

yapıyoruz. Bu onay, karĢılıklı olarak yatırımların teĢviki ve korunmasını temin 

ediyor. Bu anlaĢma olmadan, acaba, Küba'da iĢ yapmak mümkün değil mi veya 

Kübalıların Türkiye'de yatırım yapması mümkün değil mi?Hayır, mümkün. 

Hiçbir Ģekilde, bu tasarının onaylanması veya onaylanmaması, dıĢarıdaki 

ülkelerdeki insanların buraya gelip iĢ yapmalarına engel değil...‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 8, BirleĢim 42, s. 56-57). 

Ġstiklâl Madalyası VerilmiĢ Bulunan Vatanî Hizmet Tertibinden ġeref Aylığı 

Bağlanması Hakkında Kanunda DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Teklifinin (2/28) 

doğrudan gündeme alınmasına iliĢkin önergesi münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Türkiye bir hukuk devletidir. Hukuk devleti, en küçük ayrıntısına kadar ülkesinin 

her meselesinde hukukun egemen olmasını temenni eden ve bunu 

gerçekleĢtirmek için çalıĢan ülkenin adıdır. Türkiye'de çok garip, çok yanlıĢ bir 

uygulama, çok eski zamandan beri devam etmektedir. Biliyorsunuz, biz, 1950 

senesinde Kore'ye asker gönderdik. 1950 ile 1966 senesi arasında bu devam etti. 

Değerli milletvekilleri, 1950 ile 1953 senesi arasında Kore'ye giden askerlere 

Ġstiklal Madalyası verilip Ģeref aylığı bağlandığı halde, daha sonra giden 

askerlerimize, yine savaĢ hukukuna tâbi oldukları hâlde, içlerinde Ģehit olanlar 

olduğu halde, içlerinde yaralananlar olduğu halde ve savaĢ hukukuna muhalefet 

edip de yanlıĢ yaptıktan sonra cezalandırılanlar olduğu halde, maalesef, o 

dönemde askere giden ikinci gruba ne Ģeref madalyası verildi ne de Ģeref aylığı 

bağlanmıĢ oldu. Zaten, bağlanan aylık, küçük bir aylık; ama, iĢin manevî yönü 

çok önemli. Bugün, Kore gazileri dernekleri var Türkiye'de. Bu derneklerin 

emekli asker olan baĢkanlarıyla görüĢtüğüm zaman, bana, Kore gazisi olup da 

köĢelerde -çok özür dileyerek söylüyorum- dilenmek zorunda kalan Kore 

gazilerinin bulunduğundan bahsettiler. Bu, Türkiye Büyük Millet Meclisi 

açısından çok üzüntü verici bir durumdur.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 16, BirleĢim 20, s. 479-480). 

  2.2.6.2. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Bakanlar Kurulu Programının görüĢmelerinde söz talebinde bulunan 

milletvekillerinin konuĢma sıralarına iliĢkin BaĢkanlık duyurusu münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Muhterem BaĢkanım, bu konuda, tutanaklardan, hangi milletvekilinin 

öncelikle söz istediğini tespit etmeniz mümkün değildir. Bizler, sıra geldiği an, 

Sayın Kamer Genç ile beraber ellerimizi kaldırdık ve zatıâlinizden söz istedik. 

Elbette, arkadaĢlarımızın, sözlerimizi aynı anda zaptetmeleri mümkün değildir; 

kaldı ki, buradaki arkadaĢlarımızın birçoğu yeni dönem milletvekilleridir, onları 

tanımaları da mümkün değildir. 20 nci Dönemde bilinen bir uygulama vardı; söz 

talep eden arkadaĢlarımızın tamamı BaĢkanlık Divanınca not edilmekte ve bi 
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lahara tamamı üzerinden kura çekilmekteydi. Bugün yapılan uygulama, bana 

göre, adil bir davranıĢın sonucu olmamıĢtır. Acaba, bu konuyu tekrar gözden 

geçirmeniz mümkün müdür efendim?‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

1, BirleĢim 9, s. 148). 

Devlet Güvenlik Mahkemelerinin KuruluĢ ve Yargılama Usulleri Hakkında 

Kanun ile Askerî Hâkimler Kanununda DeğiĢiklik Yapılmasına ĠliĢkin Kanun Tasarısı 

ve Adalet Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Fazilet Partisi Grubumuz adına 

hepinizi saygıyla selamlıyorum. Geçen hafta tamamladığımız anayasa 

değiĢikliğinin uyum tasarısı üzerinde çalıĢmalarımızı devam ettiriyoruz; ben de 

üzerinde çalıĢtığımız tasarının 2 nci maddesi üzerinde söz almıĢ bulunmaktayım. 

Bu madde teknik bir madde. Hâkimlerin ve savcıların, devlet güvenlik 

mahkemesindeki asıl üyenin, yedek üyelerin sivilleĢtirilmesine amir olan bir 

tasarı. Bu tasarıyla, Anayasada yapmıĢ olduğumuz değiĢiklikle bu kanun uyumlu 

bir hale getirilmeye çalıĢılmaktadır, 2 nci madde de bunu temin etmektedir.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 2, BirleĢim 19, s. 285-286). 

Türkiye Cumhuriyeti ve Mısır Arap Cumhuriyeti Arasında Yatırımların 

KarĢılıklı TeĢviki ve Korunmasına ĠliĢkin AnlaĢma ile AnlaĢmada DeğiĢiklik 

Yapılmasına Dair Notaların Onaylanmasının Uygun Bulunduğu Hakkında Kanun 

Tasarısı ve Plan ve Bütçe ve DıĢiĢleri komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Fazilet Partisi Grubumuz adına, 

hepinizi saygıyla selamlıyorum. Türkiye Cumhuriyeti ve Mısır Arap Cumhuriyeti 

Arasında Yatırımların KarĢılıklı TeĢviki ve Korunmasına ĠliĢkin AnlaĢma ile 

AnlaĢmada DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Notaların Onaylanmasının Uygun 

Bulunduğu Hakkında Kanun Tasarısını görüĢüyoruz. Bugün, 4 kanun tasarısını 

görüĢtük; dün de 6 kanun tasarısını görüĢtük. Fazilet Partisi olarak, 

Anamuhalefet Partisi olarak, bütün partilerdeki kardeĢlerimizin müĢahede ettiği 

gibi, bütün bu yasalara destek veriyoruz. Fazilet Partisi olarak, milletin alın 

terinin, müteĢebbisin emeğinin daha iyi değerlendirileceği her türlü çabaya, her 

türlü gayrete, Anamuhalefet Partisi olarak destek vermek Türkiye, 1961 yılından 

beri, bu tür anlaĢmalar yapmaktadır ve 54 ülkeyle, karĢılıklı teĢvikleri artırıcı 

anlaĢmalar yapmıĢtır; bil ahara, bunların bir kısmında eksiklik gördüğü için 

düzeltmelere gitmiĢtir. ĠĢte, bugün, bu düzeltmelerden birini hep beraber 

görüĢüyoruz...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 6, BirleĢim 31, s. 40-

42). 

Diyanet ĠĢleri BaĢkanlığı KuruluĢ ve Görevleri Hakkında Kanuna Bir Madde 

Eklenmesine Dair Kanun Tasarısı, Bolu Milletvekili Avni Akyol'un, 22.6.1965 Tarihli ve 

633 Sayılı Diyanet ĠĢleri BaĢkanlığı KuruluĢ ve Görevleri Hakkında Kanuna Ek Bir 
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Madde Eklenmesiyle Ġlgili Kanun Teklifi ile Milliyetçi Hareket Partisi Grup 

BaĢkanvekili Ġsmail Köse'nin, Millî Eğitim Temel Kanununun Bir Maddesinde 

DeğiĢiklik Yapılmasına Dair ve 22.6.1965 Tarihli ve 633 Sayılı Diyanet ĠĢleri BaĢkanlığı 

KuruluĢ ve Görevleri Hakkında Kanuna Ek Bir Madde Eklenmesiyle Ġlgili Kanun 

Teklifleri ve Millî Eğitim Kültür Gençlik ve Spor Komisyonu Raporu münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Bugün, aslında biz, Türkiye üzerinde, Türkiye'nin meseleleri üzerinde tartıĢma 

yapıyoruz. Her siyasî parti, Türkiye'ye kendi siyasî açısından yaklaĢmayı 

denemektedir. Bugün yapılan Ģeyi tek bir cümleyle özetlemeye kalkarsak, Ģunu 

söylememiz mümkündür: Dünyada ancak 19 uncu Yüzyılda ve 20 nci Yüzyılın 

Mitler ve Mussolini dönemlerinde yapılmaya kalkıĢılan bilginin mahkûm 

edilmesi anlayıĢının tekrarını görmekteyiz...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 7, BirleĢim 37, s. 73-75). 

Çıkar Amaçlı Suç örgütleriyle Mücadele Kanunu Tasarısı ve ĠçiĢleri ve Adalet 

komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Anamuhalefet Partisi olarak, çıkarmakta olduğumuz yasanın, çeĢitli yönleriyle 

ele alınmasına gayret ediyoruz; kamuoyumuzu ve değerli iktidar partilerimizin 

milletvekillerini aydınlatmaya gayret ediyoruz. Her zaman söylediğim hususu 

belirterek sözlerime devam ediyorum; temenni ederdik ki, sizler de, bu 

kürsülerde konuĢarak bizim yanlıĢlıklarımızı düzeltirsiniz. Yasanın, bir saat 

evvel veya bir saat sonra çıkmasının hiçbir ehemmiyeti yoktur. Bugün burada Ģu 

tutanakları tutan arkadaĢlarımız, bizlerin, yarın, tarihe Ģahitlik yapmasına vesile 

olmaktadırlar. Dolayısıyla, burada söylenilen her sözün büyük anlamı ve 

ehemmiyeti vardır. Hepimiz, söylememiz gerektiği halde söylemediklerimizden, 

söylemememiz gerektiği halde de söylediklerimizden sorumlu olan insanlarız. 

Lütfen, bu kanunu, bu çerçeve içerisinde ele almaya gayret edelim...‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 7, BirleĢim 41, s. 567-569; 649-651). 

Amasya Milletvekili Ahmet Ġyimaya'nın, Siyasî Partiler Kanununda DeğiĢiklik 

Yapılmasına ĠliĢkin Kanun Teklifi ve Anayasa Komisyonu Raporu münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Bütün medenî ülkeler, kendi milletleri için çok hayırlı sonuçlara ulaĢmak 

amacıyla büyük bedeller ödemiĢlerdir. Batı'nın, bugün, birçoğumuzun imrendiği, 

gelmiĢ olduğu medenî nokta, o ülkede yaĢayan siyasilerin, aydınların ortak alın 

terleri ve çabaları sonunda gerçekleĢmiĢtir. Burada bulunan bütün 

milletvekillerimizin hedefi, ülkemizi, devletimizi ve elbette bütün milletimizi 

mesut yaĢatmaktır. Hepimiz çok acı tecrübeler geçirdik. Bu geçirdiğimiz 
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tecrübeler, yarınlara nasıl gitmemiz gerektiği konusunda bize çok güçlü bilgiler 

de vermiĢtir; dolayısıyla, bugün yaptığımız bu çalıĢmayı, bu çalıĢmayla 

sınırlandırma hakkına sahip değiliz. Hepimiz, ülkenin geleceği için, çok ciddî 

çalıĢmaları yapmak zorundayız. Ben inanıyorum ki, burada gördüğümüz bu 

baĢarı, bundan sonra daha büyük baĢarıların da yapılabileceğine bir nevi 

teminat niteliği taĢımaktadır...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 9, 

BirleĢim 48, s. 515). 

Bazı Kanunlar ve Bunlara Ek ve Geçici Maddeler Eklenmesi, ĠĢsizlik Sigortası 

Kurulması ile 190 Sayılı Genel Kadro ve Usulü Hakkında Kanun Hükmünde 

Kararnamenin Eki Cetvellerde DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun Tasarısı ve 

Sağlık Aile ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler ve Plan ve Bütçe komisyonları raporları 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Ülkemiz için çok önemi haiz bir reform tasarısını görüĢmeye çalıĢıyoruz. 

Öncelikle bir hususu belirtmekte fayda mülahaza ediyorum: Dünyanın her 

yerinde, reform niteliğinde yasalar hazırlanırken, o yasaya en önemli destek, 

hazırlanan bir bilimsel analiz raporu olur. Bu bilimsel analiz raporunun 

olmaması, o reform için en büyük eksikliktir. Ben, burada hatırlıyorum, gerek 

Sekiz Yıllık Temel Eğitim Kanunu çıkarken gerek Vergi Kanun Tasarısı çıkarken 

gerek bu tasarı çıkarken, hep bu bilimsel analiz raporunu dikkatle takip ettim, 

acaba, gerçekten, böyle bir rapor var mı diye; fakat, Ģu ana kadar böyle bir 

raporun bulunmadığına Ģahitlik ediyorum, bu beni üzüntüye sevk ediyor...‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 9, BirleĢim 48, s. 571-572; Cilt 10, 

BirleĢim 49, s. 73-74; BirleĢim 50, s. 266; BirleĢim 52, s. 929). 

Bazı Kanunlar ve Bu Kanunlara Ek ve Geçici Maddeler Eklenmesi, ĠĢsizlik 

Sigortası Kurulması ile 190 Sayılı Genel Kadro ve Usulü Hakkında Kanun Hükmümle 

Kararnamenin Eki Cetvellerde DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun Tasarısı ve 

Sağlık Aile ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler ve Plan ve Bütçe komisyonları raporları 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Bugün, gerek üzerinde konuĢtuğumuz Sosyal Güvenlik Yasa Tasarısı gerek 

yaĢadığımız bu büyük musibet ve gerekse de çıkarma konusunda ısrarlı 

olduğumuz bütün yasalarla ilgili ortak birkaç hususu bu madde vesilesiyle dile 

getirmek istiyorum. Değerli milletvekilleri, ilk oturumda genel görüĢme 

yapılırken, hükümet ortağı bir partinin değerli bir milletvekili, Türkiye Büyük 

Millet Meclisinin, depreme siyasî olarak yaklaĢımım çok ağır olarak 

eleĢtirmiĢtir ve asla burada kullanılmaması gereken deyimleri de dile 

getirmiĢtir. Değerli milletvekilleri, Türkiye Büyük Millet Meclisi bir siyaset 

kurumudur, bizler de siyasetçileriz; her konuda siyaset yapmak zorundayız. Hiç 

kimse ilkel oportünizmle siyaseti birbirine karıĢtırmamalıdır...‖ (TBMM 21. 
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Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 55, s. 133-134; 148; BirleĢim 56, s. 

273; BirleĢim 57, s. 524-525). 

26.10.1987 Tarihli ve 290 Sayılı, 298 Sayılı Seçimlerin Temel Hükümleri ve 

Seçmen Kütükleri Hakkında Kanunun Bazı Maddelerinin DeğiĢtirilmesine ve Bu 

Kanuna Bazı Maddeler Eklenmesine Dair Kanun Hükmünde Kararname ile 18.9.1991 

Tarihli ve 455 Sayılı Seçimlerin Temel Hükümleri ve Seçmen Kütükleri Hakkında 

Kanun ile 190 Sayılı Genel Kadro ve Usulü Hakkında Kanun Hükmünde Kararnamede 

DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Hükmünde Kararname ve Seçimlerin Temel 

Hükümleri ve Seçmen Kütükleri Hakkında Kanunda DeğiĢiklik Yapılmasına ĠliĢkin 

Kanun Tasarısı ve Plan ve Bütçe ve Anayasa komisyonları raporları münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkanım, delaletinizle, Sayın Bakanımdan iki hususu öğrenmek 

istiyorum. Üzerinde konuĢtuğumuz hususun, yani, seçilmiĢlerin görev sürelerinin 

kanunla uzatılıp kısaltılmasının Anayasanın ruhuna uygun olup olmadığını 

sormak istiyorum; kendisi, aynı zamanda bir Anayasa profesörü. Yine, 

seçilmiĢler üzerinde, buna benzer bir kanun çıkarıldı mı daha önce Türkiye'de, 

bunun örneği var mı veya bizim tabi olduğumuz evrensel hukuk kuralları 

içerisinde buna benzer tatbikatlar var mı?Bunu öğrenmek istiyorum.‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 12, BirleĢim 58, s. 47). 

Bazı Suç Failleri Hakkında Uygulanacak Hükümlere Dair Kanunda DeğiĢiklik 

Yapılmasına ĠliĢkin Kanun Tasarısı ve Adalet Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Değerli BaĢkan, muhterem milletvekilleri; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. Af yasasıyla ilgili bir iki Ģey söylemek istiyorum. Ayrılıkçı terör, 

Urfa'da, Diyarbakır'da, Mardin'de, Hakkâri'de, Van'da baĢladı ve bugün bunlar 

da bu affın kapsamına alınmak istenmektedir. Ben, tarihten bazı Ģeyler anlatmak 

istiyorum. Bizim Urfa'nın ġehit Nusret Bey diye bir valisi var tarihte. Osmanlı 

Devletinde, Ermeni hadiseleri patlak verdiği zaman, bugünkü Avrupalı 

müfettiĢler gibi, yine müfettiĢ göndermiĢler "gidin, bu Ermeniler niye katledildi" 

diye. Gelen müfettiĢlerin araĢtırması sonucu, vali beyin cevabı Ģu olmuĢtur 

"Osmanlı Devletinin, Ermenileri katletme diye bir politikası yoktur; ama, 

burada uygulanan politikayı, ben, kendi valiliğimde, kendi inisiyatifimde 

yaptım" ve neticede ġehit Nusret Bey, Ġstanbul'da yargılanır, idama mahkûm 

olur, asılır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 12, BirleĢim 58, s. 104; 

119-121). 

Bazı kanun tasarıları ve kanun teklifleri münasebetiyle yaptığı konuĢma: 
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―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Milletimiz için çok ehemmiyet arz eden önemli bir yasa tasarısını görüĢüyoruz. 

Bizler için bu yasa tasarısının ne anlama geldiğini doğru öğrenmek, yarın bu 

yasanın doğru uygulanması için de çok büyük bir mana ifade etmektedir. 

Türkiye'deki sosyologlar ve dünyadaki sosyologlar, depremin, Türkiye için bir 

milat olduğunu söylüyorlar ve bunu müspet manada söylüyorlar. Türkiye'nin, 

depremden önce arzu ettiği birçok Ģeyi gerçekleĢtirememesini, depremden sonra 

gerçekleĢtirebileceğine bir iĢaret olarak görüyorlar; ama, bunun için, dün bir 

baĢka vesileyle de ifade ettiğim gibi birinci sınıf devlete, birinci sınıf siyasetçiye 

ve özgür bireylere ihtiyaç olduğunu söylüyorlar.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 12, BirleĢim 59, s. 396-397). 

Askerlik Kanununa Bir Geçici Madde Eklenmesi Hakkında Kanun Tasarısı ve 

Millî Savunma ve Plan ve Bütçe Komisyonları Raporları münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 188 

sıra sayılı kanun tasarısının geneli üzerinde, Ģahsım adına söz almıĢ 

bulunmaktayım. Vatan müdafaasının sadece düĢman karĢısında silahla 

mücadele etmekle sınırlı olmadığını, aynı zamanda, daha birçok Ģekliyle 

memlekete hizmet edilebileceğini gösteren bu çalıĢmadan dolayı, baĢta Türk 

Silahlı Kuvvetlerimiz olmak üzere, Türkiye Büyük Millet Meclisi Millî Savunma 

Komisyonu üyelerine, sözlerimin baĢında teĢekkür ederek konuĢmama baĢlamak 

istiyorum. Değerli arkadaĢlarım, aslında bu, reform niteliğinde bir yasa 

tasarısıdır; çünkü, Türkiye'de, çok uzun bir zamandan beri bedelli askerlik 

konusunda herhangi bir çalıĢma yapılmamıĢtı. Bedelli askerlik, hepinizin bildiği 

gibi, bir bedel ödeyerek bu vatanî vazifeden muaf olmayı gerektirmektedir; 

ancak, reform niteliğinde herhangi bir yasa çıkarılacağı zaman, bütün dünyada 

olduğu gibi, her Ģeyden evvel, bu yasayla ilgili bir bilimsel analiz raporunun 

hazırlanmıĢ olması gerekirdi. Dünyanın neresine giderseniz gidin, reform 

niteliğinde herhangi bir yasa çıkarılacağı zaman, bu yasa neleri etkiler, hangi 

müesseseleri etkiler, hangi Ģahıslar ne ölçüde etkilenir, bu konunun detaylarıyla 

ortaya konulması gerekir; bil ahara, bu bilimsel analiz raporu hükümete tevdi 

edilir, hükümet de, kanunu bu analiz raporuna göre hazırlardı. Her Ģeyden evvel 

böyle bir eksiklikle karĢı karĢıya kaldığımızı bilerek sözlerime baĢlamak 

istiyorum...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 15, BirleĢim 13, s. 52-

54). 

Uluslararası Çocuk Kaçırmanın Hukukî Veçhelerine Dair SözleĢmenin 

Onaylanmasının Uygun Bulunduğu Hakkında Kanun Tasarısı ve DıĢiĢleri Komisyonu 

Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Genelde, uluslararası sözleĢmelerle ilgili tasarılar, Genel Kurulda rutin 

görüĢmeler olarak geçiyor; ancak, gerçekten, Ģu anda üzerinde duracağımız 

tasan, Uluslararası Çocuk Kaçırmanın Hukukî Veçhelerine Dair SözleĢmenin 

onaylanmasıyla ilgili bir tasan. Çocuk kaçırmadan bahsedeceğiz ve çocuk 
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kaçırmanın Türkiye Cumhuriyeti Devletine ne gibi yükümlülükler getirdiği 

konusunda duracağız. Ben, her zaman Ģuna inanmıĢımdır ki, zamanı değerli 

kılan Ģey, o zamanın bizatihi kendisi değildir, o zamana yüklenen anlamdır, o 

zamana egemen olan fikirlerdir. Evet, Türkiye 21 inci Yüzyıla girmektedir, 

dünya 21 inci yüzyıla girmektedir; ama, bugün, dünyanın uğraĢtığı çok acı, çok 

büyük problemlerden birisi de küçük çocuk ticaretidir değerli arkadaĢlarım.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 15, BirleĢim 14, s. 199-200). 

Memurlar ve Diğer Kamu Görevlilerinin Yargılanması Hakkında Kanun 

Tasarısı ve Adalet Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, delaletinizle Sayın Bakanımdan aĢağıdaki suallerime 

cevap rica edeceğim. Ben, aslında, Ģahsım adına söz alarak konuĢmak 

istiyordum; fakat, hem vakitten ihtisar etmek hem de konuĢmanın cevabını 

alabilmek için bu yolu seçtim. 55, 56 ve 57 nci hükümetler, gerçekten, çok sayıda 

kanun çıkardılar; ama, bütün çıkardıkları kanunların neticesinde, bizatihi 

kendileri bu kanunlardan vazgeçtiler, uygulamalarından vazgeçtiler. Mesela, 

geçen sene, Vergi Yasasını biz burada çıkarırken, değerli Maliye Bakanı "bu 

kanuna muhalefet eden vatana ihanet etmektedir" demiĢti. Ben, o zaman 

kendisine bir sual tevcih etmiĢtim, demiĢtim ki: "Sayın Maliye Bakanı, siz, 

reform niteliğinde bir yasa çıkarıyorsunuz, acaba, bu yasanın bilimsel analiz 

raporu var mıdır?" Dünyanın her yerinde bu tür reform niteliğinde yasalar 

çıkarılırken, çok daha önce, yıllarca akademisyenler, uzmanlar, üniversiteler bu 

tasarılar üzerinde çalıĢırlar ve bir bilimsel analiz raporu hazırlarlar, 

siyasetçilere arz ederler; bu bilimsel analiz rapor üzerinde tasan hazırlanır, 

meclise getirilir, böylece, çıkan yasa, kalıcı olur, faydalı olur ve insanlar bu 

yasayı hayatlarında tatbik ederler.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

17, BirleĢim 22, s. 171). 

Usul hakkında: 

―Sayın BaĢkanım, Türkiye Büyük Millet Meclisi, millî iradenin temsil 

edildiği bir yerdir. Bugün iki konu tartıĢıldı burada. Zatıâliniz her iki konu da 

vuzuha kavuĢuncaya kadar milletvekillerinin özgürce fikirlerini serdetmesine 

izin verdiniz. Bunun bir teamül haline gelmesini ve sizden sonraki 

BaĢkanvekillerinin de buna dikkat etmesini temenni ediyor ve bu 

davranıĢınızdan dolayı sizi kutluyor, teĢekkür ediyorum efendim. Sağ olun.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 17, BirleĢim 22, s. 114). 

  2.2.6.3. Sosyal ve Kültürel Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Türkiye'nin güvenliği ve insan haklarına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; sözlerime baĢlarken, hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. Yeni dönemin, yeni seçilen milletvekillerimize, yeniden 

seçilen milletvekillerimize hayırlı olmasını temenni ediyorum. Türkiye Büyük 

Millet Meclisi, Türkiye'de en sorumlu olan, Türkiye'nin bütün meselelerinden en 
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yüksek derecede mesuliyeti haiz bir müessesedir. Bu müessesenin, bu 

mesuliyetinin gereğini yerine getirebilmesi için, aynı ölçüde yüksek bilgileri haiz 

olması gerekir; sorumluluğun ifası eksik bilgiyle gerçekleĢmez. Muhterem 

milletvekilleri, Türkiye'de çok uzun bir zamandan beri fikrî kargaĢa 

yaĢanmaktadır. Âdeta, hiç alakası olmayan hususlar birbiriyle alakalı olarak 

gösterilmekte veya aklen, ilmen birbirine zıt olması gereken Ģeyler de birbiriyle 

paralellik arz eder Ģekilde topluma arz edilmektedir. Bu, bir fikrî kirlenmeye 

sebebiyet vermekte ve yalnız milletvekillerimiz değil, halkımız da birçok 

meselede doğru teĢhis yapamamaktadır. Eğer bir meselede doğru teĢhis 

yapılmazsa, doğru tedaviyi ortaya koymak da mümkün değildir. Ben, bu gündem 

dıĢı konuĢmada çok önemli olarak gördüğüm bir hususa değinmek için bu giriĢi 

yaptım...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 1, BirleĢim 6, s. 88-89). 

Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti ile Litvanya Cumhuriyeti Hükümeti Arasında 

Hava TaĢımacılığı AnlaĢmasının Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun 

Tasarısı ve Bayındırlık, Ġmar, UlaĢtırma ve Turizm ve DıĢiĢleri komisyonları raporları 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Fazilet Partisi Grubumuz adına, 

hepinizi saygıyla selamlıyorum. DıĢiĢleri Komisyonunda geçen dönemden kalmıĢ 

120'ye yakın yasa tasarısı, Komisyonumuzun, hakikaten, bir buçuk aydan beri, 

çok hızlı çalıĢması neticesinde Genel Kurula inmiĢ bulunmaktadır. Bu 

tasarıların çok büyük bir kısmı, sadece 20 nci Dönemden kalan tasarılar değil, 

19 uncu Dönemden bugüne kadar ertelenerek kalmıĢ yasa taĢanlarıdır. Değerli 

milletvekilleri, geçen hafta, bir vesileyle, yine bu konu gündeme geldiğinde 

belirtmiĢtim; bu tasarılar iki temel gruba ayırmak mümkün. Birincisi, gerçekten 

ülkemizin menfaatleri açısından çok acil olarak çıkması gereken taĢanlardır. 

Bunların büyük bir kısmı da, maalesef, Genel Kurulun gündeminde hep arka 

sıralara kalmıĢ, baĢka kanun tasarı ve teklifleri öne geçmiĢ ve böylelikle, bu 

tasanlar ya kadük olmuĢ veya böyle çok nadir boĢ zamanlar olduğunda 

çıkarılmıĢlardır. ĠĢte, bugün görüĢeceğimiz, Türkiye ile Litvanya arasındaki 

hava taĢımacılığıyla ilgili anlaĢma, bana göre, Türkiye için ehemmiyet arz eden 

ve bir an evvel çıkmasında fayda olan bir anlaĢmadır...‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 8, BirleĢim 45, s. 461-463). 

Kadınlara KarĢı Her Türlü Ayrımcılığın Önlenmesi SözleĢmesinde Yapılan 

DeğiĢikliğin Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı ve Sağlık Aile 

ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler ve DıĢiĢleri komisyonları raporları münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Elbette, dört hanımefendiden sonra konuĢmanın zorluğunu biliyorum; ama, 

buna gayret edeceğim. Önce bir gerçeği sizlerle paylaĢmak istiyorum. Gerçekten 

güzel Ģeyler söylendi; ama, üzerinde konuĢtuğumuz meseleyi, sanıyorum, birçok 

arkadaĢımız okumadı. Yapılan Ģey sadece Ģudur: "BirleĢmiĢ Milletlerde CEDAW 

iki haftada bir toplanır" Ģeklindeki cümle "her yıl toplanır" Ģeklinde 
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değiĢtirilmiĢtir. Yani, öyle çok abartılı bir Ģey yapmıyoruz. Muhterem 

milletvekilleri, bunu niye söyledim; bugün, bir gazeteci arkadaĢımız, köĢesinde 

diyor ki "depremden sonra milletimiz bir gerçeği bize anlattı; artık milletimiz 

birinci sınıf devlet istiyor, birinci sınıf siyasetçi istiyor." Birinci sınıf siyasetçi ne 

demek?Birinci sınıf siyasetçi demek, memleketin meselelerine gerçekçi bakan ve 

gerçekçi çözümler üreten siyasetçi demektir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 12, BirleĢim 58, s. 137-138). 

Mehmet Bedri Ġncetahtacı‘nın üç grupta da konuĢmalarının olduğu görülmektedir. 

Uluslararası sözleĢmeler hakkında konuĢmuĢ ve dıĢ politikanın önemini vurgulamıĢtır. 

Türkiye‘nin mevcut imkanları ve kaynaklarından yeterince faydalanılmadığını belirtmiĢtir. 

Ġstiklal Madalyası verilenlere Ģeref aylığının ve Ģeref madalyasının adil biçimde verilmediğini 

dile getirmiĢtir. Devlet Güvenlik Mahkemeleri gibi hukuki konularda da konuĢmaları 

bulunmaktadır. Daha çok hukuki alana yönelmiĢtir. Ġnsan haklarına iliĢkin de konuĢmaları 

mevcuttur. 

 2.2.7. Nurettin AktaĢ 

  2.2.7.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Türkiye Büyük Millet Meclisi BaĢkanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile 2000 Malî Yılı 

Kesin hesabı, CumhurbaĢkanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile 2000 Malî Yılı Kesin hesabı, 

SayıĢtay BaĢkanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile 2000 Malî Yılı Kesin hesabı ve Anayasa 

Mahkemesi BaĢkanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile 2000 Malî Yılı Kesin hesabı 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, Meclis BaĢkanıma soruyorum: 1. Türkiye Büyük Millet 

Meclisi bütçesinde ne tür bir tasarruf yapmayı düĢünüyorsunuz?2. Genel Kurul 

düzenlemesiyle ilgili yargı safhası ne durumdadır?3. Türkiye Büyük Millet 

Meclisi Vakfı hakkında usulsüzlük iddiaları var; denetim sonucu nedir ?4. 

Milletvekilleri, sayın bakanlara, cevaplandırılması isteğiyle soru önergeleri 

veriyorlar; ancak, bunların büyük bir çoğunluğu, zamanında 

cevaplandırılmadığı gibi cevapsız da bırakılıyor; bu hususta bir tedbiriniz var 

mı?‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 78, BirleĢim 30, s. 60). 

Köy Hizmetleri Genel Müdürlüğü 2002 Malî Yılı Bütçesi ile 2000 Malî Yılı Kesin 

hesabı, Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü 2002 Malî Yılı Bütçesi ile 2000 Malî Yılı 

Kesin hesabı, Sosyal Hizmetler ve Çocuk Esirgeme Kurumu Genel Müdürlüğü 2002 

Malî Yılı Bütçesi ile 2000 Malî Yılı Kesin hesabı ve Gümrük MüsteĢarlığı 2002 Malî Yılı 

Bütçesi ile 2000 Malî Yılı Kesin hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 
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―Sayın BaĢkanım, delaletinizle, aĢağıdaki sorumu, gümrüklerden 

sorumlu Devlet Bakanı Sayın Mehmet Keçeciler'e soruyorum: 1995'ten beri, 

AB'nin gümrük birliğine girdiğimizden beri, bugüne kadar Türkiye'nin zararı 

olmuĢ mudur?OlmuĢsa, ne kadardır?Ġkinci bir soru; son operasyonlarla ortaya 

çıkan hayalî ihracat miktarı ne kadardır?Köy Hizmetlerinden sorumlu Devlet 

Bakanı, değerli hemĢerim Sayın Yılmaz Beye de bir sorum var. Köy 

hizmetlerinin ortadan kaldırılmasıyla kamuoyuna yansıyan Ģekliyle, yılda 500 

milyon dolar bir gelir sağlanacağı söyleniyor; bu doğru mudur?‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 78, BirleĢim 31, s. 223). 

DıĢ Ticaret MüsteĢarlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile DıĢ Ticaret MüsteĢarlığı 2000 

Malî Yılı Kesin hesabı, Devlet Ġstatistik Enstitüsü BaĢkanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile 

Devlet Ġstatistik Enstitüsü BaĢkanlığı 2000 Malî Yılı Kesin hesabı, Tapu ve Kadastro 

Genel Müdürlüğü 2002 Malî Yılı Bütçesi ile Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü 2000 

Malî Yılı Kesin hesabı ve DanıĢtay BaĢkanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile DanıĢtay 

BaĢkanlığı 2000 Malî Yılı Kesin hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; görüĢülmekte olan DıĢ Ticaret 

MüsteĢarlığının 2002 yılı bütçesi üzerinde, Adalet ve Kalkınma Partisi adına söz 

almıĢ bulunuyorum; sözlerime baĢlamadan önce, AK Parti ve Ģahsım adına 

hepinizi saygıyla selamlıyorum. Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; 1997den 

beri, olağanüstü Ģartların getirdiği Anasol'lu hükümet versiyonlarının ülkeyi 

içine soktuğu durum ortadadır. Dünyada yaĢanmakta olan son geliĢmeler 

karĢısındaki tutumu utanç vericidir ve Türkiye'nin uluslararası saygınlığını 

zedelemektedir. DıĢ politikada bağımsız olmayan bu hükümet, ekonomi 

politikasını da, yine, kayıtsız Ģartsız IMF'ye teslim etmiĢtir. Dünyada varlığı 

tartıĢılan ve kayda değer hiçbir baĢarısı olmayan, bundan önce Türkiye'de de 17 

defa baĢarısız olan IMF'yle 18 inci defa stand-by anlaĢması imzalanmıĢtır, 19 

uncusu da sıradadır...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 78, BirleĢim 

32, s. 329-331; 378). 

UlaĢtırma Bakanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile UlaĢtırma Bakanlığı 2000 Malî Yılı 

Kesin hesabı, Telsiz Genel Müdürlüğü 2000 Malî Yılı Kesin hesabı ve Sanayi ve Ticaret 

Bakanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile Sanayi ve Ticaret Bakanlığı 2000 Malî Yılı Kesin 

hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―TeĢekkür ederim BaĢkanım. Delaletinizle, aĢağıdaki sorularımın, 

Sanayi ve Ticaret Bakanımız tarafından cevaplandırılmasını arz ediyorum: 

Türkiye'nin daralan ticaret hacminin geniĢler, duran ekonominin canlanır, 

kapanan fabrika ve atölyelerin çalıĢır hale getirilmesi için bir uygulamanız 

olacak mı; olacaksa bunlar nelerdir?Ġkinci soru: Bugüne kadar, Gaziantep 

Organize Sanayi Bölgesinde kaç sanayi tesisi kapanmıĢtır; bu kapanmadan 

dolayı ne kadar iĢçi, iĢini kaybetmiĢtir?Ġki soru da Sayın UlaĢtırma Bakanımıza 

ileteceğim: Ekonomik sıkıntılardan dolayı halkımızın telefon, kablolu TV yayını 

aboneliğini iptal ettirdikleri haberleri doğru mudur; doğruysa aboneliği iptal 
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edilenlerin sayısı ne kadardır?Ġkinci bir soru: AyaĢ Tüneline bugüne dek 

harcanan para miktarı ne kadardır?‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

78, BirleĢim 33, s. 608). 

Tütün, Tütün Mamulleri, Tuz ve Alkol ĠĢletmeleri Genel Müdürlüğünün Yeniden 

Yapılandırılması ile Tütün ve Tütün Mamullerinin Üretimine, Ġç ve DıĢ Alım ve 

Satımına, 4046 Sayılı Kanunda ve 233 Sayılı Kanun Hükmünde Kararnamede 

DeğiĢiklik Yapılmasına Dair 20.6.2001 Tarihli ve 4685 Sayılı Kanun ve Anayasanın 89. 

Maddesi Gereğince CumhurbaĢkanınca Bir Daha GörüĢülmek Üzere Geri Gönderme 

Tezkeresi ve Plan ve Bütçe Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkanım, delaletinizle, Sayın Bakanımdan aĢağıdaki sorularımın 

cevaplandırılmasını arz ediyorum. Sayın Bakanım, yasanın 8 inci maddesinin 

birinci fıkrasıyla, üretici dahi olsa, kendi ihtiyacı için kıydığı tütün nedeniyle üç 

yıla kadar hapis, 225 000 000 TL'den az olmamak üzere para cezası 

getirilmektedir. Bu cezayı içinize sindiriyor musunuz, adil buluyor 

musunuz?Ġkinci bir sorum, bu suçu iĢleyenleri yakalayarak, icabında silah 

kullanabilecek yetkilere sahip kolcu müessesesini devlet mi kuracak, yoksa 

özelleĢtirmenin gerçekleĢtirilmesi halinde, özel Ģirketler, mesela Phillip 

Morris'mi kuracaktır?Üçüncü sorum, halk türkülerimize konu olan kolculuk 

müessesesinin canlanmasından sonra meydana gelecek olaylara, aynı zamanda 

edebiyatçı yönünüzle bir Ģiir yazmayı düĢünüyor musunuz?‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 81, BirleĢim 43, s. 42-43). 

Malî Sektöre Olan Borçların Yeniden Yapılandırılması ve Bazı Kanunlarda 

DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun Tasarısı ve Plan ve Bütçe Komisyonu Raporu 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkanım, delaletinizle, aĢağıdaki sorularımın Sayın Bakan 

tarafından cevaplandırılmasını arz ediyorum. Sistemdeki hangi bankaların plase 

ettiği toplam krediler içinde kendi grup Ģirketlerine verilen kredi toplamı yüzde 

25'i geçmiĢtir?Ġkinci sorum: Bankalara aktarılması düĢünülen kamu 

kaynaklarının toplam malî yükü nedir?Üçüncü sorum: Bu malî yükün kaynağı 

nedir; nereden karĢılanacaktır?Dördüncü sorum: Bankalara verilecek tahviller 

Merkez Bankasında kırdırılıp nakde çevrilebilecek midir?BeĢinci sorum: 

Tahvillerin faizi nedir?TeĢekkür ederim.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 83, BirleĢim 50, s. 54). 

  2.2.7.2. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Hayvan Islahı Kanunu Tasarısı ve Tarım, Orman ve Köy iĢleri Komisyonu 

Raporu münasebetiyle yaptığı konuĢma: 
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―Sayın BaĢkanım, Sayın Bakandan aĢağıdaki sorularımın cevaplarını arz 

ediyorum. Malumunuz, hayvan ıslahıyla üretimin artması ile bir malın 

pazarlaması da en önemli konulardan bir tanesidir. Türkiye'de canlı hayvan 

yetiĢtiricilerini en fazla sıkıntıya sokan, bugün, pazarlama yollarının kapalı 

oluĢudur. 1991 Aralığında Türkiye'de meydana gelen sığır vebasından dolayı, 

Suriye ve Körfez Kriziyle de Irak üzerinden hayvan ihracatı tamamen durma 

noktasına gelmiĢtir. Acaba, Sayın Bakanımız, bu FAO, Dünya Sağlık TeĢkilatına 

bir müracaatta bulundu mu?Türkiye'de sığır vebası bitmiĢ midir; bitmiĢse, canlı 

hayvanların Suriye üzerinden Körfez ülkelerine transit taĢınması için Suriye 

Tarım Bakanıyla acaba görüĢüp 1991'den beri kapalı olan bu yolun açılmasına 

bir katkıları olacak mıdır?‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 56, 

BirleĢim 64, s. 147-148). 

Nurettin AktaĢ‘ın sosyal ve kültürel alanda konuĢması yoktur. TBMM bütçesi ile ilgili 

konulara yönelmiĢtir. Ekonomi alanında özellikle sorgulayıcı tavrı dikkat çekmektedir. 

Bankalara kamu kaynaklarının aktarılması ve finansman arayıĢı konularını sorgulamaktadır. 

Tütün ve Tütün Mamullerinde özelleĢtirme konusuna değinmiĢ olup piyasanın geleceği 

hususunda meclisin birbirleriyle çeliĢen kanun tasarılarını eleĢtirmektedir.  Kamu bütçe plan 

DıĢ politika ve çeĢitli kanun tasarılarına iliĢkin konuĢmaları bulunmaktadır. 

 2.2.8. Mustafa RüĢtü TaĢar 

  2.2.8.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Turizm Bakanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile Turizm Bakanlığı 2000 Malî 

Yılı Kesin hesabı, Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile 

Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanlığı 2000 Malî Yılı Kesin hesabı, Petrol ĠĢleri 

Genel Müdürlüğü 2002 Malî Yılı Bütçesi ile Petrol ĠĢleri Genel Müdürlüğü 2000 

Malî Yılı Kesin hesabı ve Devlet Su ĠĢleri Genel Müdürlüğü 2002 Malî Yılı Bütçesi 

ile Devlet Su ĠĢleri Genel Müdürlüğü 2000 Malî Yılı Kesin hesabı münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; öncelikle, Mersin ve 

bazı bölgelerdeki sel afetlerinden dolayı, bu afete maruz kalanlara geçmiĢ olsun 

dileklerimi iletiyorum ve salı günü idrak edeceğimiz Kadir Gecesini ve 

yaklaĢmakta olan Ramazan Bayramınızı kutluyor, hepinize sevgi ve saygılar 

sunuyorum. Bakanlığımın 2002 yılı bütçesi hakkında yapmıĢ olduğunuz yapıcı 

tenkit ve öneriler için teĢekkürlerimi sunuyorum. Özellikle, Sayın Yıldırım 

Ulupınar'a, Sayın Mehmet ElkatmıĢ'a, Sayın Nesrin Ünal'a ve Sayın Cengiz 

Aydoğan ile Sayın Halit Dikmen'e teĢekkürlerimi sunuyorum. ġimdi sizlere, 

dünyada ve Türkiye'de turizm sektörünün içinde bulunduğu koĢullar ve 

Bakanlığımın çalıĢmaları konusunda bilgi arz etmek istiyorum. Türk turizmi 
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bugün, çevre boyutunu da dikkate alarak, uluslararası rekabet gücü yüksek ve 

verimli bir turizm ekonomisinin geliĢtirilmesine, turistler ve yerel halk için en iyi 

sosyal ve toplumsal ortamın yaratılmasına, kendi insanımızın refah ve mutluluğu 

için evrensel değerlere uyum sağlanmasına, doğal ve kültürel değerlerimizin 

sağlıklı bir koruma-kullanım dengesine ve kaynakların en rasyonel Ģekilde 

değerlendirilmesine imkân veren bir turizm politikasının uygulanmasına öncelik 

verecektir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 79, BirleĢim 35, s. 308-

313; 329-330). 

  2.2.8.2. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Denizli Milletvekili Beyhan Aslan'ın, Birinci Turizm Fahri DanıĢmanlar 

Toplantısına ve millî turizm politikasına iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla 

yaptığı gündem dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; öncelikle, Sayın Beyhan Aslan'a 

bu konuyu gündeme getirdiği için teĢekkür ediyorum. Denizli'deki bütün 

milletvekili arkadaĢlarımıza, iktidar ve muhalefet milletvekillerinin tamamına 

programımızı belirten bir davet mektubu göndermiĢtik; bu davete icabet edip 

teĢrif eden Sayın Mehmet Gözlükaya'ya da huzurlarınızda teĢekkür etmek 

istiyorum. Değerli arkadaĢlarım, bugün, Turizm Bakanlığımdaki altıncı ayımı 

dolduruyorum. Yarın ayın 8'i ve 8 Ağustosta gelmiĢtim. Bu vesileyle, 8 Mart 

Dünya Kadınlar Gününü de kutlamak istiyorum... Fahri DanıĢmanlar 

Toplantısını 1-2-3 Mart tarihlerinde Denizli'de oluĢturduk. Bakanlığa ilk 

geldiğim gün, hem değerli milletvekillerimize bir mektup göndererek değerli 

fikirlerinden, önerilerinden, tenkitlerinden yararlanmak istediğimi belirtmiĢtim 

hem de üniversite hocalarımıza, turizmle ilgili bütün değerli hocalarımıza bir 

mektup göndererek fahri danıĢmanlığı kabul edip etmeyeceklerini sormuĢtum. 

Memnuniyetle ifade edeyim ki, çoğunluğundan olumlu cevap geldi ve dediğim 

gibi, 1-2-3 Mart tarihlerinde, bu Fahri DanıĢmanlar Toplantısını, Bakanlığımız 

bürokratlarıyla birlikte Denizli'de gerçekleĢtirdik. Bu toplantıda alman kararlar 

fevkalade önemli kararlardır. Bu kararlarla, 10-12 Nisanda yapacağımız 2 nci 

Turizm ġûrasının da temellerini oluĢturmayı hedefledik ve burada bir konuyu 

ifade etmek istiyorum. 11 Eylülden sonra, dünya turizm hareketlerinde bir 

gerileme yaĢanırken, nispî olarak eylül-ocak ayları içerisinde, Türkiye'de de, bu 

aylara mahsusen bir gerileme yaĢanıyor gibi gözükmesine rağmen, Dünya 

Turizm Örgütünün yayımlamıĢ olduğu istatistiklere göre, dünyada turizm 

hareketleri yüzde 1,3 gerileme gösterirken, Türkiye, yüzde 12,4 artıĢ 

göstermiĢtir; bu da, Türk turizminin bir baĢarısıdır diye ifade etmek 

istiyorum...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 88, BirleĢim 71, s. 139-

142). 

Memurlar ile Diğer Kamu Görevlilerinin Disiplin Cezalarının Affı 

Hakkında Kanun Tasarısı ile Ankara Milletvekili Saffet Arıkan Bedük ve 6 

arkadaĢının, Erzincan Milletvekili Tevhit Karakaya ve 29 arkadaĢının, Kayseri 

Milletvekili Sadık Yakut'un, Denizli Milletvekili Mehmet Gözlükaya'nın, 
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Gaziantep Milletvekili Mustafa TaĢar'ın, Kayseri Milletvekili Salih Kapusuz ve 3 

arkadaĢının Aynı Mahiyetteki Kanun Teklifleri ve Adalet Komisyonu Raporu 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Memurlar ile Diğer Kamu 

Görevlilerinin Disiplin Cezalarının Affı Hakkındaki Kanun Tasarısı konusunda 

Anavatan Partisi Grubunun görüĢlerini dile getirmek üzere söz almıĢ 

bulunuyorum. Sözlerimin baĢında, Yüce Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. 

Öncelikle, Marmara Bölgesindeki deprem afetinde hayatını kaybeden 

vatandaĢlarımıza Allah'tan rahmet, geride kalanlara ve Türk Milletine 

baĢsağlığı, yaralılara acil Ģifalar diliyorum. Değerli milletvekilleri, toplum 

düzenine aykırı davranıĢları, ceza hukukumuza göre cezalandırmaktayız. 

Bununla güttüğümüz amaç; bir yandan, toplumsal düzeni korumak, diğer 

yandan da bu insanları yeniden topluma kazandırmaktır. Yeri geldiğinde de, 

yine, aynı amaçlarla, af yolunu seçmekte ve bu cezaları affetmekteyiz. Tabiî 

olarak, yine, toplumsal düzeni korumak noktasından hareketle, affa karĢı 

çıkanlar da bulunmaktadır. Yüce Meclisimizde de, affa taraftar olan 

arkadaĢlarımız bulunduğu gibi, affa karĢı olan arkadaĢlarımız da vardır; bu 

husustaki bütün görüĢlere de saygı duyuyoruz; ancak, cezaların affı söz konusu 

olduğunda, iki kesime iliĢkin cezaların affının, diğer aflardan önce gelmesi 

gerektiğine inanıyoruz. Bunlardan birincisi; memur disiplin suçlarına iliĢkin af 

tır; diğeri ise, öğrenci affıdır. Bunun içindir ki, Anavatan Partisi olarak, bu iki 

konudaki affa her zaman sıcak baktık. EleĢtirilere konu olsa da, öğrenci afları 

çıkardık, memur disiplin affı çıkardık. Bu afların çıkmasına her noktada katkı 

sağlamaktan dolayı da Ģahsen mutluyum. Bu çerçevede, Anavatan Partisi 

olarak, 3 Ocak 1986 tarihinde çıkardığımız, Disiplin Cezalarının Affı 

Hakkındaki Kanunu sayabilirim...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

12, BirleĢim 59, s. 534-536). 

Usul hakkında: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; bir hukukçu milletvekilinin, 

milletvekilinin denetim hakkını kısıtlayacak bir söylemde bulunmasını kınadığımı 

ifade etmek istiyorum. Ġktidar kanadına mensup bir milletvekili olmam, seçim 

bölgem olan Gaziantep'in sorunlarıyla ilgilenmememi gerektirmez. Bunu baĢka 

yollardan da öğrenebilme imkânım vardır; o öğrendiğim sadece bende kalır; 

ama, bu Mecliste yaptığım denetim sayesinde bütün Türkiye bunu duyacak, 

öğrenecek ve kimin ne yaptığını bilecek. Bu maksatla yapılmaktadır. Arzu 

ederdim ki, koalisyonda ortak olduğumuz bu bakan arkadaĢlarım bu zamana 

kadar bunun cevabını bana verebilmiĢ olsalardı yazılı olarak veya burada sözlü 

olarak. Onları da, bu cevabı vermedikleri için kınıyorum.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 42, BirleĢim 9, s. 111). 

213 Sayılı Vergi Usul Kanunu, 1319 Sayılı Emlak Vergisi Kanunu ve 492 

Sayılı Harçlar Kanununda DeğiĢiklik Yapılmasına ĠliĢkin Kanun Tasarısı ile 

Antalya Milletvekili Salih Çelen ve Ġki ArkadaĢının, Bingöl Milletvekili Necati 
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Yöndar'ın, Ġstanbul Milletvekili Masum Türker ve Otuz ArkadaĢının, Ġstanbul 

Milletvekili Aydın Ayaydın'ın, Ordu Milletvekili Cemal Enginyurt'un Aynı 

Mahiyetteki Kanun Teklifleri ve Plan ve Bütçe Komisyonu Raporu münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Efendim, biraz önce, değerli konuĢmacımız, milletvekili arkadaĢımız, 

konaklama vergisi ihdas edileceğini belirttiler. Böyle bir konu, Mahallî Ġdareler 

Yasa Tasarısı ĠçiĢleri Komisyonunda görüĢülürken, alt komisyonda, konaklama 

vergisi alınması -yüzde 1 oranında- kabul edilmiĢti. Bil ahara, ĠçiĢleri 

Komisyonunun komisyon toplantısında bu husus bertaraf edilmiĢtir. Dolayısıyla, 

Türkiye Büyük Millet Meclisi Genel Kuruluna bu yasa tasarısı indiğinde, yüzde 

1 oranında konaklama vergisi orada olmayacaktır. Meclis Genel Kurulunda da, 

tekrar, herhangi bir kimse önerge verip de bunu Meclis kabul etmezse... Zaten, 

Ģu anda, Meclis Genel Kuruluna inecek yasa tasarısında konaklama vergisi 

yoktur. Turizm Bakanlığı olarak da bu konaklama vergisine Ģiddetle karĢı 

olduğumuzu ve turizme sekte vuracağını belirttiğimizi, daha önce belirttim; 

Ģimdi, yine, tekraren belirtiyorum. Saygılar sunuyorum efendim.‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 88, BirleĢim 71, s. 153). 

  2.2.8.3. Sosyal ve Kültürel Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Sekizinci CumhurbaĢkanımız Turgut Özal'ın ölümünün 8. yıldönümüne iliĢkin 

gündem dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Anavatan Partisinin kurucusu, 

BaĢbakanımız, sekizinci CumhurbaĢkanımız merhum Turgut Özal'ın ölümünün 

sekizinci yılı münasebetiyle gündem dıĢı söz aldım. Bu imkânı bana tanıyan 

Sayın BaĢkana ve değerli milletvekili arkadaĢlarıma teĢekkür ediyor, Yüce 

Heyetinizi ve ekranları baĢında bizi izleyen değerli vatandaĢlarımızı saygıyla 

selamlıyorum. Değerli arkadaĢlarım, yüreği insan sevgisiyle, vatan sevgisiyle ve 

hizmet aĢkıyla dolu, halka hizmeti Hakka hizmet sayacak kadar mukaddes gören 

ve bu anlayıĢı siyaset dünyamıza taĢıyan örnek siyaset adamı; bütün halkımızın 

ve dünyanın takdirini kazanan büyük devlet adamı; sevgi, barıĢ, hoĢgörü ve 

siyasette uzlaĢmanın sembol ismi; düĢünce, inanç ve teĢebbüs özgürlüğünü, 

vatandaĢımız için vazgeçilemez en temel üç özgürlük olarak gören, gerçek bir 

demokrasi abidesi olan sekizinci CumhurbaĢkanımız merhum Turgut Özal'ın 

ebediyete intikal ediĢinin sekizinci yılındayız. Türkiye'de tıkanan sisteme iĢlerlik 

kazandıran, devleti yeniden çalıĢtıran, hizmet ve hedeflerin en öncelikli 

noktasına insanı yerleĢtiren, ülkemizi sıradan bir üçüncü dünya ülkesi olmaktan 

kurtaran adımlara öncülük eden merhum Turgut Özal aramızdan ayrılalı sekiz 

yıl oldu...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 60, BirleĢim 85, s. 25-26). 

Muğla Milletvekili Hasan Özyer'in, Türkiye ve Muğla'daki turizm potansiyeline 

iliĢkin gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı gündem dıĢı konuĢması: 
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―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; son yıllarda, dünyada, 

turist gönderen ülkelerde refah ve gelir düzeyinin artması, çalıĢma saatlerinin 

azalması, bireylerin tatil alıĢkanlıklarında değiĢikliklere yol açmıĢtır. Özellikle, 

Fransa örneğinde olduğu gibi, haftalık çalıĢma süresinin 35 saate indirildiği 

ülkelerde, üç günlük uzun hafta sonu tatilleri imkânı ortaya çıkmıĢtır. Turist 

kabul eden destinasyon konumundaki ülkeler ve pazarlar, bu ihtiyaca cevap 

vermek için yeni ürünler hazırlayıp, sunmaya baĢlamıĢlardır. Bugün, bilinçli bir 

tüketiciyle karĢı karĢıyayız. Tüketici, kendisine sunulan turizm ürününü, 

öncelikle fıyat-kalite iliĢkisi açısından değerlendirmekte ve tüm seçeneklere 

baktıktan sonra karar vermektedir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

89, BirleĢim 77, s. 509-511). 

Turizm Haftası münasebetiyle turizm sektöründeki geliĢmelere iliĢkin gündem 

dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; Turizm Haftası 

münasebetiyle, bugün, sizlerle turizmin bazı meselelerini görüĢmek ve 

kamuoyuna yansıtmak istedim. Geleceğin sektörü turizm sektöründe geleceğin 

ihtiyaçlarına cevap verebilecek Ģekilde çalıĢmalarımızı yoğunlaĢtırdık. Ġçte 

yaptığımız çalıĢmalarla, evimizi, gelecek turistlere hazırlamak için çalıĢırken, 

dıĢta, aralıksız olarak devam ettirdiğimiz çalıĢmalarla, Türkiye'yi, dünya 

çapında değerli bir turizm markası haline getirmeye çalıĢıyoruz. Bakanlık 

olarak yaptığımız çalıĢmalara toplumun her kesiminin desteğini sağlamak 

amacıyla, Turizm Haftası dolayısıyla yoğun bir program gerçekleĢtiriyoruz...‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 92, BirleĢim 87, s. 19-24). 

Mustafa RüĢtü TaĢar‘ın üç grupta da konuĢmalarının olduğu görülmektedir. Dönemin 

turizm sektörü durumuna değinmiĢ ve turizm politikalarının geliĢtirileceğini belirtmiĢtir. 

Komisyon raporları ve memur ile öğrencilerin aflarıyla ilgili konuĢmaları olmuĢtur. Öğrenci 

ve memur disiplin aflarının çıkarılmasıyla ilgili olumlu düĢüncelerini belirtmiĢtir. 

KonuĢmaları genellikle turizm sektörüne yoğunlaĢmıĢtır.  

 2.2.9. Ġbrahim Konukoğlu 

  2.2.9.1. Mali ve Ekonomik Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığı 1999 Malî yılı Bütçesi ile 1997 Malî Yılı Kesin 

hesabı, Tarım Reformu Genel Müdürlüğü 1999 Malî Yılı Bütçesi ile 1997 Malî Yılı 

Kesin hesabı, Sağlık Bakanlığı 1999 Malî Yılı Bütçesi ile 1997 Malî Yılı Kesin 

hesabı ve Hudut ve Sahiller Sağlık Genel Müdürlüğü 1999 Malî Yılı Bütçesi ile 

1997 Malî Yılı Kesin hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 
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―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Sağlık Bakanlığı bütçesi üzerinde 

Grubum adına söz almıĢ bulunuyorum; Doğru Yol Partisi Grubu ve Ģahsım 

adına hepinizi saygıyla selamlıyorum. Değerli milletvekilleri, insan haklarından 

en önemlilerinden biri, sağlıklı yaĢama hakkıdır. Bunun için gereken, sağlıklı 

çevre, sağlıklı konut, yeterli ve dengeli beslenme ve en önemlisi de, ihtiyaç 

duyulduğunda kolayca ulaĢılabilecek kaliteli bir sağlık hizmetidir. Türk insanı 

da, dünyanın geliĢmiĢ ülkelerinde olduğu gibi, kaliteli sağlık hizmetine layıktır. 

Gelin görün ki, ülkemizde, sağlık hizmetlerinden, hizmet alan hasta da memnun 

değildir, hizmeti veren de. Hasta, saatlerce sıra beklediği, yeterli ilgi ve Ģefkati 

bulamadığı, bazı tetkik ve tedaviler için haftalar, hatta aylar sonrasına gün 

verildiği için Ģikâyetçidir. Hizmeti veren doktor, ebe, hemĢire, sağlık personeli, 

özlük haklarının çözülmemiĢ olmasından, imkânsızlık ve sıkıntı içinde 

çalıĢtırılmasından, 24 saat nöbet tutup karĢılığını alamamasından 

Ģikâyetçidir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 4, BirleĢim 24, s. 515-

518). 

ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı 2000 Malî Yılı Bütçesi ile 1998 Malî 

Yılı Kesin hesabı, Sağlık Bakanlığı 2000 Malî Yılı Bütçesi ile 1998 Malî Yılı Kesin 

hesabı ve Hudut ve Sahiller Sağlık Genel Müdürlüğü 2000 Malî Yılı Bütçesi ile 

1998 Malî Yılı Kesin hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Sağlık Bakanlığı bütçesi üzerinde 

Grubum adına söz almıĢ bulunuyorum; Doğru Yol Partisi Grubu ve Ģahsım 

adına Yüce Meclisi saygıyla selamlıyorum. Sayın milletvekilleri, yeni bir bin yıla 

girerken, aynı zamanda, bilgi çağı olarak nitelendirilen yeni bir çağa da adım 

atmıĢ oluyoruz. Gelin, ülke gerçeklerini gözler önüne serelim ve hep birlikte, 

sorunlara, hızla çözüm üretelim; milletimiz bizden bunları beklemektedir, bunun 

için bizlere oy vermektedirler. Bakın, 21 inci Yüzyılın kapısındayız; ama, bizler, 

henüz, sağlık problemlerimizi halletmemiĢ, halen, ülke nüfusunun yarısına yakın 

oranını sağlık güvencesi kapsamına alamamıĢ bir ülkeyiz; yani, her üç insandan 

birisi, hiçbir sosyal güvencesi olmayan kesim. Böyle bir ülkede, elbette, sağlık 

problemi büyük sıkıntı arz eder...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 22, 

BirleĢim 44, s. 315-319). 

Türk Silahlı Kuvvetleri Ġç Hizmet Kanunu, Devlet Memurları Kanunu ve 

Türkiye Cumhuriyeti Emekli Sandığı Kanununda DeğiĢiklik Yapılmasına Dair 

Kanunda DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun Tasarısı ve Sağlık Aile ÇalıĢma 

ve Sosyal ĠĢler ve Millî Savunma ve Plan ve Bütçe Komisyonları Raporları 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; 374 sıra sayılı kanun tasarısının 2 

nci maddesi hakkında söz almıĢ bulunuyorum; Grubum ve Ģahsım adına Yüce 

Meclisi saygıyla selamlıyorum. Bu tasarı, Türk Silahlı Kuvvetleri Ġç Hizmet 

Kanunu, Devlet Memurları Kanunu ve Türkiye Cumhuriyeti Emekli Sandığı 

Kanununun Bazı Maddelerinde DeğiĢiklik yapılmasını amaçlamaktadır. YaklaĢık 
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bir buçuk yıl önce Yüce Meclis tarafından çıkarılan 4375 sayılı Kanunla, Türk 

Silahlı Kuvvetleri Ġç Hizmet Kanunu, Devlet Memurları Kanunu ve Türkiye 

Cumhuriyeti Emekli Sandığı Kanununda bazı maddeler değiĢtirilmiĢtir. Bu 

kanunlara göre, sağlık güvencesine sahip vatandaĢlarımız, yurtiçinde tedavisi 

mümkün olmayan hastalık halinde yurtdıĢına tedaviye gidebiliyordu. Ancak, 

bunların bakmakla yükümlü oldukları yakınları ve Emekli Sandığı mensupları 

yurtdıĢı tedavi imkânına sahip değildi. 4375 sayılı Kanunla, bunlar da yurtdıĢı 

tedavi imkânına kavuĢturulmuĢtur. Bu Kanuna eklenen bir maddeyle, daha önce 

olmayan yurtdıĢı tedavi giderlerinden yüzde 10 oranında katılım payı alınması 

hükmü getirilmiĢtir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 31, BirleĢim 83, 

s. 435-436). 

Bayındırlık ve Ġskân Bakanlığı 2001 Malî Yılı Bütçesi ile 1999 Malî Yılı 

Kesin hesabı, Karayolları Genel Müdürlüğü 2001 Malî Yılı Bütçesi ile 1999 Malî 

Yılı Kesin hesabı, Sağlık Bakanlığı 2001 Malî Yılı Bütçesi ile 1999 Malî Yılı Kesin 

hesabı ve Hudut ve Sahiller Sağlık Genel Müdürlüğü 2001 Malî Yılı Bütçesi ile 

1999 Malî Yılı Kesin hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; 2001 yılı Sağlık Bakanlığı bütçesi 

hakkında Grubum adına söz almıĢ bulunuyorum; Doğru Yol Partisi Grubu ve 

Ģahsım adına, Yüce Meclisi ve televizyonları baĢında bizi izleyen 

vatandaĢlarımızı saygıyla selamlıyorum. Devlet, vatandaĢlarının, hayatını, 

beden ve ruh sağlığı içinde sürdürmelerini sağlamakla görevlidir; Anayasamızın 

56 ncı maddesinde, bu, gayet açıkça zikredilmektedir. Yıllardır düzeltilemeyen 

sağlık hizmetlerindeki sorunların çözülmesi ve halkımızın hakkı olan kaliteli ve 

ulaĢılabilir sağlık hizmetine kavuĢturulması, hükümetlerin görevidir...‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 50, BirleĢim 33, s. 81-85). 

Sağlık Bakanlığına Bağlı Sağlık Kurumları ile Esenlendirme 

(Rehabilitasyon) Tesislerine Verilecek Döner Sermaye Hakkında Kanun ve 190 

Sayılı Kanun Hükmünde Kararnamede DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun 

Tasarısı ve Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler ve Plan ve Bütçe Komisyonları 

Raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Sağlık Bakanlığına Bağlı Sağlık 

Kurumları ile Rehabilitasyon Tesislerine Verilecek Döner Sermaye Hakkında 

Kanun ve 190 Sayılı Kanun Hükmünde Kararnamede DeğiĢiklik Yapılmasına 

Dair Kanun Tasarısının 3 üncü maddesi üzerinde Doğru Yol Partisi Grubu 

adına söz almıĢ bulunuyorum; Yüce Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. Değerli 

milletvekilleri, sosyal devlet anlayıĢında devletin temel sorumluluk alanları 

arasında kabul edilen eğitim ve adalet gibi sağlık sektörü de bu idarî 

yapılanmaya uygun bir temelde oluĢturulmuĢtur. Genel idarî yapıdaki bu sürece 

ilave olarak, sağlık sektöründe gerek sosyal sigorta kurumlarının gerekse özel 

kuruluĢların bulunmadığı ve kurulmasının da çok zor olduğu cumhuriyetin ilk 

yıllarında, sağlık hizmetlerinin hemen hemen tamamının kamu görevi olarak 
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verilmesi düĢünülmüĢ ve öyle öngörülmüĢtür. Bu yapı, devleti, sağlık 

hizmetlerini hem finanse eden hem de sunan bir konuma getirmiĢtir. Ancak, 

özellikle son otuz yıllık dönemde nüfusun artıĢı, yerel ihtiyaçların çeĢitlenmesi 

gibi nedenlerle, tek merkezden yönetimin zorluklarının ortaya çıkmasının yanı 

sıra, geçmiĢ dönemlerle karĢılaĢtırıldığında, sağlık hizmetlerinin kullandığı 

kaynakların verimsizliği ve etkili olmaması, bu sorunları daha da artırmıĢtır. 

Ülkemizde bu yapılanma ile yürütülen sağlık hizmetleri, sorunları artarak 

günümüze kadar gelmiĢtir. Maalesef, Ģimdiye kadar uzun vadeli, uyumlu ve 

istikrarlı sağlık politikaları hayata geçirilememiĢtir. Oysa, sağlık politikasıyla 

çok sayıda kurum ve kuruluĢ ilgilenmektedir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 52, BirleĢim 43, s. 328-330; 338; 363-365). 

Kamu Görevlileri Sendikaları Kanunu Tasarısı ile Ġstanbul Milletvekili 

Tansu Çiller ve 3 ArkadaĢının, Kamu Görevlileri Sendikaları Kanun Teklifi ve 

Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler ve Plan ve Bütçe Komisyonları Raporları 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; 683 sıra sayılı Kamu Görevlileri 

Sendikaları Kanunu Tasarısının 19 uncu maddesi üzerinde, Doğru Yol Partisi 

Grubu adına söz almıĢ bulunuyorum; Grubum ve Ģahsım adına, Yüce Meclisi 

saygıyla selamlıyorum. Değerli milletvekilleri, görüĢtüğümüz yasa tasarısı, 

Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler Komisyonundan 2000 yllı mart ayında 

geçmiĢti. Komisyonda görüĢülen bu yasa tasarısı, hükümet tarafından nedense 

uzun süre rafa kaldırıldı; ne oldu bilmiyoruz; ama, yeniden karĢımıza getirildi. 

Ülkemizde memur tanımı inanılmaz derecede geniĢtir ve devlette çalıĢan 

insanımızın çoğu memur olarak adlandırılmaktadır...‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 68, BirleĢim 124, s. 84-85; 89-90). 

Millî Savunma Bakanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile Millî Savunma 

Bakanlığı 2000 Malî Yılı Kesin hesabı, Bayındırlık ve Ġskân Bakanlığı 2002 Malî 

Yılı Bütçesi ile Bayındırlık ve Ġskân Bakanlığı 2000 Malî Yılı Kesin hesabı ve 

Karayolları Genel Müdürlüğü 2002 Malî Yılı Bütçesi ile Karayolları Genel 

Müdürlüğü 2000 Malî Yılı Kesin hesabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Millî Savunma Bakanlığının 2002 

malî yılı bütçesi hakkında, Doğru Yol Partisi Grubu adına görüĢlerimi arz etmek 

üzere huzurlarınızdayım. Grubum ve Ģahsım adına, Yüce Heyetinizi saygıyla 

selamlıyorum. Dünya, tarihî bir dönemden geçiyor. Dünyada son aylarda 

yaĢanan geliĢmeler, ülkemizin rolünü çok daha önemli hale getirmiĢtir. 11 

Eylülden sonra oluĢan yeni dünya düzeni, Türkiye'nin, yeni ve çok önemli 

kararlar vermesini zorunlu kılıyor. 11 Eylülde terörizme karĢı büyük bir savaĢ 

baĢlamıĢtır. Ülkemiz, yıllardır teröre karĢı mücadele vermiĢ ve bu sıkıntıları, 

maddî ve manevî, tek baĢına yaĢamıĢtır. Oysa, bugün dünya, Amerika'daki 

olaylarla birlikte ayağa kalkmıĢtır. Bugün de ülkemiz, elbette terörün karĢısında 
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ve müttefiklerinin yanında olacaktır...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 78, BirleĢim 33, s. 530-532). 

ĠçiĢleri Bakanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile ĠçiĢleri Bakanlığı 2000 Malî Yılı 

Kesin hesabı, Emniyet Genel Müdürlüğü 2002 Malî Yılı Bütçesi ile Emniyet Genel 

Müdürlüğü 2000 Malî Yılı Kesin hesabı, Jandarma Genel Komutanlığı 2002 Malî 

Yılı Bütçesi ile Jandarma Genel Komutanlığı 2000 Malî Yılı Kesin hesabı, Sahil 

Güvenlik Komutanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile Sahil Güvenlik Komutanlığı 2000 

Malî Yılı Kesin hesabı ve ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı 2002 Malî Yılı 

Bütçesi ile ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı 2000 Malî Yılı Kesin hesabı 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik 

Bakanlığının 2002 yılı bütçesi üzerinde Doğru Yol Partisi Grubu adına söz almıĢ 

bulunuyorum; Grubum ve Ģahsım adına Yüce Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. 

3146 sayılı Kanunla kurulmuĢ olan ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı, 

çalıĢma hayatı, SSK, Bağ-Kur, ĠĢ ve ĠĢçi Bulma Kurumu gibi kuruluĢlarla etki 

alanı gerçekten çok geniĢ bir bakanlığımızdır. Ülkemizde yaĢayan insanların 

yüzde 51,6'sının SSK, yüzde 20,8"inin Bağ-Kur kapsamında olduğu düĢünülürse, 

Bakanlığın gücü ve önemi daha iyi anlaĢılır. Bakanlığın ilgili kuruluĢu olan 

Sosyal Sigortalar Kurumu, 8,5 katrilyonluk bütçesiyle pek çok bakanlıktan çok 

daha büyük bir bütçeye sahiptir. Bu Bakanlık bütçesi tartıĢılırken, elbette, Sosyal 

Sigortalar Kurumu en Önemli yeri alacaktır...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 79, BirleĢim 34, s. 36-40; 75-76). 

Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile Tarım ve Köy iĢleri 

Bakanlığı 2000 Malî Yılı Kesin hesabı, Tarım Reformu Genel Müdürlüğü 2002 

Malî Yılı Bütçesi ile Tarım Reformu Genel Müdürlüğü 2000 Malî Yılı Kesin 

hesabı, Sağlık Bakanlığı 2002 Malî Yılı Bütçesi ile Sağlık Bakanlığı 2000 Malî Yılı 

Kesin hesabı ve Hudut ve Sahiller Sağlık Genel Müdürlüğü 2002 Malî Yılı Bütçesi 

ile Hudut ve Sahiller Sağlık Genel Müdürlüğü 2000 Malî Yılı Kesin hesabı 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Sağlık Bakanlığının 2002 yılı 

bütçesi üzerinde, Ģahsım adına söz almıĢ bulunuyorum; Yüce Meclisi saygıyla 

selamlıyorum. Ülkemizde sağlık personeli ve sağlık tesisleri dağılımında büyük 

dengesizlik vardır. Hekim baĢına düĢen kiĢi sayısı da, kiĢi baĢına düĢen yatak 

sayısı da bölgelere göre çok farklıdır. Bütün bu olumsuzlukların yanında, Sağlık 

Bakanlığı hastaneleri de verimsiz olarak kullanılmaktadır. Personel ve cihaz 

dağılımı da çok dengesizdir. Kurulan pek çok hastanede doktor yok, cihaz 

yoktur...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 79, BirleĢim 34, s. 137-

140). 
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Sosyal Sigortalar Kanunu, Tarım ĠĢçileri Sosyal Sigortalar Kanunu, 

Türkiye Cumhuriyeti Emekli Sandığı Kanunu, Esnaf ve Sanatkârlar ve Diğer 

Bağımsız ÇalıĢanlar Sosyal Sigortalar Kurumu Kanunu ile Tarımda Kendi Adına 

ve Hesabına ÇalıĢanlar Sosyal Sigortalar Kanununun Bazı Maddelerinde 

DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun Tasarısı ve Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal 

ĠĢler ve Plan ve Bütçe Komisyonları Raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; 868 sıra sayılı yasa tasarısının 3 

üncü maddesi üzerinde, Doğru Yol Partisi Grubu adına söz almıĢ bulunuyorum; 

Grubum ve Ģahsım adına, Yüce Meclisi saygıyla selamlıyorum. Değerli 

milletvekilleri, 1999 yılı ağustos ayında, Türkiye Büyük Millet Meclisi, 4447 

sayılı Yasayı çıkarmıĢtı. Daha önce, 50-55 yaĢtaki emekliliğe karĢı çıkanlar 

"mezarda emekliliğe hayır" diyenler, emeklilik yaĢını 58-60 yaĢa çıkardılar. 5 

500 iĢgünü için "yaĢasaydı emekli olacaktı" diye konuĢanlar, emeklilik için 7 

000 iĢgünü prim ödenmesini savundular; kabul ettirdiler. Bunun yanlıĢ 

olduğunu söyleyen, Anayasa Mahkemesinden döneceğini söyleyen muhalefeti 

dinlemediler. 25 Ağustos 1999'da çıkan 4447 sayılı Kanunun bazı maddeleri 

Anayasa Mahkemesince iptal edildi...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 96, BirleĢim 104, s. 178-180; 207-208). 

  2.2.9.2. Siyasi, Hukuki ve Askeri Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü KuruluĢu ve Görevleri Hakkında 

Kanun Hükmünde Kararnamenin DeğiĢtirilerek Kabulü Hakkında Kanun, 

Kadastro Kanunu, Devlet Memurları Kanunu, Harcırah Kanunu ile Genel Kadro 

ve Usulü Hakkında Kanun Hükmünde Kararnamede DeğiĢiklik Yapılması 

Hakkında Kanun Tasarısı, 190 Sayılı Genel Kadro Usulü Hakkında Kanun 

Hükmünde Kararnamenin Eki Cetvellerin Devlet Su ĠĢleri Genel Müdürlüğüne 

Ait Bölümünde DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı. Genel Kadro ve 

Usulü Hakkında Kanun Hükmünde Kararnamede ve Devlet Memurları 

Kanununda DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı ve Sanayi Ticaret,. 

Enerji, Tabiî Kaynaklar. Bilgi ve Teknoloji ve Sağlık Aile ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler 

ve Plan ve Bütçe Komisyonları Raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkanım, değerli milletvekilleri; 401 sıra sayılı tasarının geçici 

3 üncü maddesi üzerinde söz almıĢ bulunuyorum; Grubum ve Ģahsım adına, 

Yüce Meclisi saygıyla selamlıyorum. Değerli milletvekilleri, geçici 3 üncü 

maddeyle, 27.3.2000 tarihinden itibaren, özellikle pratisyen ve uzman 

hekimlerin, 2514 sayılı Kanuna tabi olmadan, sınavsız olarak açıktan 

atamalarının yapılması sağlanmaktadır. Türkiye'de sağlık sistemindeki 

eksiklikleri, yoklukları, kadro eksiklerini düĢünürsek, bu, sağlık sistemimize bir 
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nebze ferahlık getirecektir. Bu yüzden, kanun tasarısının bu maddesini olumlu 

buluyorum; ancak, Türkiye'de, eksiklikler, özellikle sağlık sistemindeki büyük 

sıkıntı, sadece hekim eksikliği, pratisyen hekim eksikliği, eczacı ve diĢ hekimi 

eksikliği tamamlanarak giderilemez; sistem çökmüĢtür. Türkiye, mevcut bu 

sağlık sistemiyle bir yere varamaz. Eğer, bu sağlık sistemi devam ederse, 

insanlarımız hastane kapılarında çile çekmeye devam eder, sıkıntı devam eder ve 

bu Meclis, devamlı, bu kanunları sağından solundan düzeltmekle ilânihaye 

uğraĢır...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 34, BirleĢim 106, s. 531-

532; 575-577). 

Sağlık Bakanlığına Bağlı Sağlık Kurumları ile Esenlendirme 

(Rehabilitasyon) Tesislerine Verilecek Döner Sermaye Hakkında Kanun ve 190 

Sayılı Kanun Hükmünde Kararnamede DeğiĢiklik Yapılması Hakkında Kanun 

Tasarısı ve Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler ve Plan ve Bütçe Komisyonları 

Raporları münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; 568 sıra sayılı tasarının 1 inci 

maddesinde, yoğun bakım, doğumhane, yeni doğan süt çocuğu, yanık, diyaliz, 

ameliyathane ve acil serviste çalıĢan sağlık personeline (tabipler hariç, anestezi 

uzmanı ve asistanları dahil) yüzde 50'sine kadar döner sermaye artırımı imkânı 

sağlanıyor. Sayın Bakan ve sağlıkla ilgilenenler bilmektedir ki. koroner yoğun 

bakım servisleri vardır. Burada, özellikle ihtisas veren hastanelerde bir 

kardiyoloji uzmanı da nöbet tutar. Asistanı, döner sermayeden fazla pay alırken, 

aynı Ģekilde, orada çalıĢan koroner kardiyoloji uzmanı, bu kanuna göre, döner 

sermayeden fazla pay alamayacaktır. Yine, kardiyovasküler cerrahi yoğun 

bakım adı altında çalıĢan yoğun bakım üniteleri vardır. Ameliyat olan ve yoğun 

bakım gerektiren hasta orada yatarken, bazı kritik hastalarda, kardiyovasküler 

cerrahi uzmanları, yani, kalp cerrahisi uzmanları da bunun baĢında bekler. 

Yine, orada, bir asistan, ücret alırken, bir anestezist, döner sermayeden fazla 

pay alırken, bunlar da alamayacaktır...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 52, BirleĢim 43, s. 279; 282-284). 

Konya Milletvekili Veysel Candan ve 20 arkadaĢının, SSK'nın bugünkü 

durumunun araĢtırılarak yeniden yapılandırılması için alınması gereken tedbirleri 

belirlemek amacıyla Meclis araĢtırması açılmasına iliĢkin önergesi münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; görüĢülmekte olan araĢtırma 

önergesi hakkında Doğru Yol Partisi Grubu adına söz almıĢ bulunuyorum; 

Grubum ve Ģahsım adına, Yüce Meclisi saygıyla selamlıyorum. Sosyal Sigortalar 

Kurumu, 1945 yılında, 4792 sayılı Kanunla kurulmuĢ, özel hukuk hükümlerine 

tabi, malî ve idarî bakımdan özerk bir devlet kuruluĢudur. KuruluĢundan beri, 

gerek sigorta gerekse sağlık hizmeti sunmaktadır. Ölüm, iĢ kazası, meslek 

hastalığı, hastalık, analık, malullük ve yaĢlılık sigorta kollarında hizmet 

verirken, 1999 yılındaki değiĢikliklerle, iĢsizlik sigortası da bunlara eklenmiĢtir. 
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GeçmiĢ yıllarda, SSK fonları, hükümetlerce ucuz finansman kaynağı olarak 

görülmüĢ ve kullanılmıĢtır. Malî ve idarî bakımdan özerk olan bu kuruluĢ, siyasî 

müdahaleler sonucu, finansman yönünden sıkıntıya girmiĢtir. 1992 yılından 

itibaren, yıllık 100 ila 200 milyon dolarla baĢlayan h' iine yardımı almaya 

baĢlamıĢ, bu yardım giderek artmıĢ ve 1999 yılında 2 milyar 600 milyon dolara 

kadar yükselmiĢtir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 54, BirleĢim 54, 

s. 236-240). 

Bireysel Emeklilik Tasarruf ve Yatırım Sistemi Kanunu Tasarısı ve Plan ve 

Bütçe ve Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler Komisyonları Raporları 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; 580 sıra sayılı Bireysel Emeklilik 

Tasarruf ve Yatırım Sistemi Kanunu Tasarısı üzerinde Doğru Yol Partisi Grubu 

adına söz almıĢ bulunuyorum; Ģahsım ve Grubum adına Yüce Meclisi saygıyla 

selamlıyorum. Bu yasa tasarısı, bireylerin gönüllü katılımına dayalı olarak, 

emekliliğe yönelik tasarruflarının yatırıma yönlendirilmesiyle, emeklilik 

döneminde ek bir gelir sağlanması esasına dayalıdır. Böylece, emekli olan 

kiĢilerin ek bir gelirle rahat etmesi ve refah düzeyinin yükseltilmesi 

sağlanacaktır. Kamu sosyal güvenlik sisteminin tamamlayıcısı olmasına rağmen, 

devletin, bu sistemde, vergi desteği dıĢında baĢka bir katkısı yoktur. Devlet, 

sadece, bu konuda hizmet verecek özel emeklilik Ģirketlerinin kontrol ve 

denetimini sağlayacaktır. Sağlanan vergi teĢvikleri ne kadar fazla olursa, sistem 

o kadar cazip hale gelecektir. Bu nedenle, bu sistemde, devletin, denetim dıĢında 

fazla müdahalesi olmamalı ve mümkün mertebe esneklik sağlanmalıdır. Bu 

sistem, ekonomiye uzun vadeli kaynak sağlayarak istihdamı artıracaktır. Burada 

biriken büyük fonlar sayesinde sermaye piyasasındaki dalgalanmalar azalacak 

ve birilerinin yaptığı oyunların da etkisi azalacaktır...‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 56, BirleĢim 63, s. 22-25; 71-72; BirleĢim 70, s. 752-753; 

Cilt 57, BirleĢim 72, s. 209-210). 

Bireysel Emeklilik Tasarruf ve Yatırım Sistemi Kanunu Tasarısı ve Plan ve 

Bütçe ve Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler Komisyonları Raporları 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Bireysel Emeklilik Tasarruf ve 

Yatırım Sistemi Kanunu Tasarısının 19 uncu maddesi üzerinde, Doğru Yol 

Partisi Grubu adına söz almıĢ bulunuyorum; bu vesileyle, Yüce Meclisi, Partim 

ve Ģahsım adına selamlıyorum. Tasarının 19 uncu maddesi, fonların 

birleĢtirilmesi ve devriyle ilgilidir. Emeklilik yatırım fonları süresiz olarak 

kurulmasına rağmen, bazı durumların gerçekleĢmesi halinde, katılımcıların hak 

ve menfaatlerini korumak amacıyla, Koordinasyon Kurulunun belirleyeceği 

esaslar dahilinde, baĢka bir emeklilik Ģirketine devredilmesi hüküm altına 

alınmıĢtır. Bu tasarıyla, fonlardaki birikimlerin sermaye piyasası kurallarına 

göre değerlendirilerek, süre sonunda, biriken fonların toplu para ve emekli 

aylığı Ģeklinde ödenmesi sağlanmaktadır. Buna göre, emeklilik Ģirketinin bir yıl 

öncesinden fesih ihbarında bulunması, emeklilik Ģirketinin fon kurmaya iliĢkin 
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Ģartlarını kaybetmesi, emeklilik Ģirketinin malî bünyesinin zayıflaması 

durumunda gerekli önlemleri alması gibi hususlar yer almaktadır. Bu 

hususlarla, ekonomik istikrarsızlığın ve yüksek enflasyonun yaĢandığı ülkemizde 

sisteme katılacak olan kiĢilerin korunması amaçlanmaktadır. Maddeye göre, bir 

sene önceden fesih ihbarında bulunulması ülkemiz Ģartlarında ne kadar 

mümkün, düĢünmek gerekir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 57, 

BirleĢim 75, s. 692-693; 723-724). 

Radyo ve Televizyonların KuruluĢ ve Yayınları Hakkında Kanun, Basın 

Kanunu, Gelir Vergisi Kanunu ile Kurumlar Vergisi Kanununda DeğiĢiklik 

Yapılmasına Dair Kanun Tasarısı ve Anayasa Komisyonu Raporu münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; görüĢülmekte olan Radyo ve 

Televizyonların KuruluĢ ve Yayınları Hakkında Kanun, Basın Kanunu, Gelir 

Vergisi Kanunu ile Kurumlar Vergisi Kanununda DeğiĢiklik Yapılmasına Dair 

Kanun Tasarısının 11 inci maddesi üzerinde Doğru Yol Partisi Grubu adına söz 

almıĢ bulunuyorum. Grubum ve Ģahsım adına Yüce Meclisi saygıyla 

selamlıyorum. Değerli milletvekilleri, millî iradenin temsil edildiği bu Yüce 

Meclisten, ne yazıktır ki, son günlerde, iktidar partilerine mensup pek çok 

arkadaĢımızın bile içine sindiremediği Anayasaya aykırı, demokratik devlet 

ilkeleriyle bağdaĢmayan tasarılar iktidar partilerinin dayatmasıyla süratle 

kanunlaĢmaktadır. Bu tasarı da, Genel Kuruldan, öncelikle ve ivedilikle 

görüĢülerek geçirilmek istenen bir tasarıdır ve ne yazıktır ki, Anayasaya ve 

hukuk devleti ilkelerine aykırılıklar taĢımaktadır...‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 65, BirleĢim 110, s. 55-56). 

Esnaf ve Sanatkârlar ve Diğer Bağımsız ÇalıĢanlar Sosyal Sigortalar 

Kurumu Kanunu ile Tarımda Kendi Adına ve Hesabına ÇalıĢanlar Sosyal 

Sigortalar Kanununun Bazı Maddelerinin DeğiĢtirilmesine Dair Kanun Tasarısı ve 

Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler Komisyonu Raporu münasebetiyle yaptığı 

konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; 714 sıra sayılı kanun tasarısının 

geçici 1 inci maddesi üzerinde, Doğru Yol Partisi Grubu adına söz almıĢ 

bulunuyorum; Grubum ve Ģahsım adına, Yüce Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. 

Değerli milletvekilleri, basında ve kamuoyunda zaman zaman 21 inci Dönem 

Meclisinin çok çalıĢtığı ifade ediliyor, bu tarzda demeçler veriliyor; çıkarılan 

kanun sayısı söylenerek bu doğrulanmaya çalıĢılıyor. Gerçekten bu Meclis çok 

çalıĢıyor, bunu kabul etmeliyiz; çok çalıĢıyor; ama, verimli olabiliyor mu, halkı 

koruyan, halkın ihtiyacı olan yasaları çıkarıyor mu; bunu söylemek zor. Bazı 

yasalar iki veya üç kere çıkıyor. Daha yeni çıkardığımız Bankalar Yasası üçüncü 

defa çıkarıldı; bakalım dördüncü veya beĢinci defa çıkarılacak mı merak 

ediyorum. Böyle ciddî bir Mecliste her gün gündem değiĢiyor; bir gün önce 

tespit edilen gündem değiĢtiriliyor, yeniden, bazı yasalar öne alınıyor. Bakınız, 
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bu Meclis, Bireysel Emeklilik Yasası için bir ay uğraĢtı; halkın hangi sorununu 

çözdü?! Bu Meclis, daha yeni çıkardığımız RTÜK Yasası için 20-25 gün uğraĢtı; 

muhalefetin tenkitleri dinlenilmedi; sonunda, Sayın CumhurbaĢkanı tarafından 

veto edildi. Bu iki yasa için kaybedilen iki ayda, halkın sorununu çözen, halkın 

sıkıntısını bertaraf eden yasalar çıkarılsa daha iyi olmaz mıydı?!‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 68, BirleĢim 125, s. 242-244). 

Demokratik Sol Parti Genel BaĢkanı Ġstanbul Milletvekili Bülent Ecevit, 

Milliyetçi Hareket Partisi Genel BaĢkanı Osmaniye Milletvekili Devlet Bahçeli, 

Anavatan Partisi Genel BaĢkanı Rize Milletvekili Mesut Yılmaz ile 288 

Milletvekilinin Türkiye Cumhuriyeti Anayasasının Bazı Maddelerinin 

DeğiĢtirilmesi Hakkında Kanun Teklifi ve Anayasa Komisyonu Raporu 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Türkiye Cumhuriyeti Anayasasının 

Bazı Maddelerinin DeğiĢtirilmesi Hakkında Kanun Teklifinin çerçeve 19 uncu 

maddesiyle değiĢtirilmek istenen 49 uncu madde üzerinde, Doğru Yol Partisi 

Grubu adına söz almıĢ bulunuyorum; Grubum ve Ģahsım adına, Yüce Meclisi 

saygıyla selamlıyorum. Sayın milletvekilleri, anayasalar, sadece sayısal 

çoğunluğun elde edilmesiyle, her zaman ve kolaylıkla değiĢtirilebilen hukuk 

normları değildir. Anayasa değiĢikliklerinde esas olan, yine anayasanın 

belirlediği rejimin güvence altına alınması yanında, öngördüğü hukukî, iktisadî 

ve sosyal amaçların korunması, geliĢtirilmesi ve hissedilir derecede uygulamaya 

konulmasıdır. Anayasalar, teminat altına aldıkları -baĢta insan hakları olmak 

üzere- öngörülen hakların vatandaĢlar tarafından kolaylıkla kullanılmasını 

sağlar...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 70, BirleĢim 134, s. 213-

214). 

14 Aralık 1972 Tarihli Avrupa Sosyal Güvenlik SözleĢmesinin 7 ve 26. 

Maddelerine Uygun Olarak, Hollanda Krallığı ile Türkiye Cumhuriyeti Arasında 

5 Nisan 1966 Tarihinde Düzenlenen Hollanda-Türkiye Sosyal Güvenlik 

SözleĢmesinin Revizyonunu Amaçlayan ve Hakların MeĢruluğunu Ġlgilendiren Ek 

AnlaĢmanın Onaylanmasının Uygun Bulunduğuna Dair Kanun Tasarısı ve Sağlık, 

Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler ve DıĢiĢleri Komisyonları Raporları münasebetiyle 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Hollanda - Türkiye Sosyal Güvenlik 

SözleĢmesinin revizyonunu amaçlayan ve hakların meĢruluğunu ilgilendiren ek 

anlaĢmanın onaylanmasına dair 458 sıra sayılı kanun tasarısı üzerinde, Doğru 

Yol Partisi Grubu adına söz almıĢ bulunuyorum; Grubum ve Ģahsım adına, Yüce 

Meclisi saygıyla selamlıyorum. 1966 yılında imzalanan ve 1 ġubat 1968 

tarihinde yürürlüğe giren Hollanda ile Türkiye arasındaki Sosyal Güvenlik 

SözleĢmesi, yeni bir anlaĢmayla revize edilmektedir. Bu ek anlaĢma, 6 Ocak 
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2000 tarihinde Ankara'da imzalanmıĢ olup, Türkiye'de oturan ve Hollanda'dan 

aylık alan vatandaĢlarımızı ilgilendirmektedir. Bu anlaĢmayla, sosyal güvenlik 

alanında karĢılıklı iliĢkilerin kapsamının geniĢletilmesi, Hollanda sosyal 

güvenlik mevzuatında meydana gelen değiĢikliklerin sözleĢmeye yansıtılması 

amaçlanmakta, Türkiye'de ikamet eden ve Hollanda'dan aylık alanlara yapılan 

ödemeler ve aile yardımlarının araĢtırılması ve kontrolü sağlanmaktadır...‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 72, BirleĢim 8, s. 59-61; 68-69). 

ĠĢ Kanunu ile Sendikalar Kanununda DeğiĢiklik Yapılması Hakkında 

Kanun Tasarısı ve Sağlık, Aile, ÇalıĢma ve Sosyal ĠĢler Komisyonu Raporu 

münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; 893 sıra sayılı, ĠĢ Kanunu ile 

Sendikalar Kanununda DeğiĢiklik Yapılması Hakkında -kısaca kamuoyunda iĢ 

güvencesi olarak bilinen- Kanun Tasarısı hakkında Doğru Yol Partisi adına söz 

almıĢ bulunuyorum; bu vesileyle, Yüce Meclisi Grubum ve Ģahsım adına 

saygıyla selamlıyorum. Değerli milletvekilleri, yaklaĢık bir buçuk yıl önce 

hazırlanan, hazırlanması düĢünülen, bir yıl önce Bakanlar Kuruluna gelen ve 

neredeyse altı yedi aydan beri Sağlık Komisyonunda bekleyen bir tasarıyı 

görüĢüyoruz. Elbette ki, Türk iĢçisi, iĢ güvencesi hakkına layıktır, olmalıdır; bu 

bakımdan, bu tasarıyı olumlu buluyor, destekliyoruz...‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 102, BirleĢim 127, s. 502-504). 

  2.2.9.3. Sosyal ve Kültürel Alan Ġle Ġlgili KonuĢmaları 

Birecik Barajının sular altında kalan tarihî eserlerin durumuna iliĢkin gündem 

dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; konuĢmama baĢlarken, Yüce 

Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. Değerli milletvekilleri, yaptığım bu gündem 

dıĢı konuĢmada, dikkatinizi, GAP zincirindeki Birecik Barajına çekmek 

istiyorum. YaklaĢık bir iki aydır, dünya basını, Birecik Barajının 

tamamlanmasıyla birlikte, 7 Haziran itibariyle sular altında kalacak Belkıs 

Antik Kentinden bahsetmektedir. Önceki günlerde Gaziantep'e yaptığım bir 

ziyaret sırasında bölgede incelemelerde bulundum, Gaziantep Valiliği ve bir 

özel firma tarafından finanse edilen kurtarma kazıları hakkında bilgi aldım. 

Ġlgili uzmanlar, Belkıs dıĢında birçok antik kentin ve birinci derecede arkeolojik 

alanların sessiz sedasız sular altında kaldığına dikkat çekmektedir. Belkıs Antik 

ġehri, tarih öncesi dönemlerden itibaren sürekli yerleĢim görmüĢ, önemli bir 

kültür merkezidir. MÖ 4000'lere ait önemli kalıntıların ele geçirilmesi, tarihî 

önemi açısından dikkat çekmektedir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 34, BirleĢim 104, s. 285-287). 

Okullarda dağıtılan fındık ve incirden meydana gelen zehirlenmelere iliĢkin 

gündem dıĢı konuĢması: 
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―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; konuĢmama baĢlarken, Yüce 

Meclisi saygıyla selamlıyorum. Gündem dıĢı yaptığım bu konuĢmayla, 

dikkatlerinizi önemli bir noktaya çekmek istiyorum. 24 Nisan tarihinden itibaren, 

28 Nisana kadar, ülkemizin birçok ilinden, her gün, yüzlerce zehirlenme haberi 

geldi. Kamuoyu ve basını iĢgal eden bu haberlere rağmen, ilgili bakanlık ve 

kurumlardan, zehirlenmenin nedenine yönelik sağlıklı bir açıklama yapılmadı; 

hatta, çeliĢkili açıklamalarla olay örtbas edilmeye çalıĢıldı. Fındığın ve incirin 

çok kalorili olduğu, çok yenmesinden dolayı çocukların rahatsız olduğu gibi 

tuhaf açıklamalar yapıldı. Fındığın muhafaza edildiği depodaki tarım ilacının 

buna sebep olabileceği söylendi. 24 Nisandan itibaren Kütahya'da 35, 

Amasya'da 97, Malatya'da 70, Ġstanbul'da 112, Kayseri'de 140, NevĢehir'de 123, 

Kocaeli'de 41, Sakarya'da 250 öğrenci zehirlendi. Bu zehirlenmelere rağmen, 

okullarda fındık ve incir dağıtımı devam etti. Halbuki, yapılabilecek tetkiklerle, 

olay ortaya çıkarılabilirdi. Bunun yerine, tuhaf ve çeliĢkili ifadelerle olay 

geçiĢtirilmeye çalıĢıldı; fındık ve incir dağıtımı devam etti...‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 37, BirleĢim 116, s. 9-10). 

Dünya Görme Engelliler Beyaz Baston Gününe iliĢkin gündem dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; 15 Ekim "Dünya Beyaz Baston 

Körler Günü" nedeniyle söz almıĢ bulunuyorum; konuĢmama baĢlamadan önce, 

Yüce Meclisi ve Yüce Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. "Beyaz Baston" 

düĢüncesi, 1930'lu yılların baĢında ortaya atılmıĢ; ancak, ilgi görmemiĢtir. 

Daha sonra, 1963 yılında, Amerika BirleĢik Devletlerinde, Kennedy'nin, 15 

Ekim gününün Ulusal Beyaz Baston Günü olarak kutlanmasına iliĢkin bir yasayı 

onaylamasıyla, 1964 yılından itibaren Amerika BirleĢik Devletlerinde 

kutlanmaya baĢlanılmıĢtır. Yine, 1964'te, Uluslararası Körler Federasyonu, Sri 

Lanka'daki genel kurulunda, 15 Ekim gününün Dünya Beyaz Baston Körler 

Günü olarak kutlanmasını kararlaĢtırmıĢ ve bundan sonra da dünyada 

kutlanmaya baĢlanılmıĢtır. Beyaz Baston Günü kutlanırken, topluma, bağımsız 

hareket aracı olarak görülen beyaz bastonun anlam ve önemi anlatılır; körlerin 

sorunlarının ne olduğu, körlere doğru yardımın nasıl yapılacağı, körlük ve 

körlerle ilgili konular hakkında eğitici bilgiler verilir.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 71, BirleĢim 7, s. 539-540). 

7 Nisan Dünya Sağlık Günü ve Türkiye'deki sağlık sorunlarına iliĢkin gündem 

dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; 7 Nisan Dünya Sağlık Günü 

nedeniyle söz almıĢ bulunuyorum; Ģahsım adına, Yüce Meclisi saygıyla 

selamlıyorum. Değerli milletvekilleri, seyahat eden veya bir bölgeye yerleĢmek 

isteyen insanlar, o bölgedeki sağlık ve eğitim kalitesine bakıyor; öyle karar 

veriyor. Eğer orada hastalandığında kaliteli bir tedavi imkânı yoksa, yeniden 

düĢünüyor. Dünyada, 7 Nisan, Dünya Sağlık Günü olarak kutlanıyor. 

Ülkemizdeki tıbbî uygulamalar dünyadan geride değil. Türkiye'de bilim ve 

teknolojideki geliĢme sağlıkta da söz konusu. Türkiye'de bazı üniversiteler ve 

hastaneler dünya ölçüsünde sağlık hizmeti veriyor; ancak, vatandaĢlarımızın çok 

büyük bir bölümü bunlara ulaĢamıyor, bunlardan faydalanamıyor. Bugün, 
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Avrupa ülkeleri arasında, en çok bebek, ülkemizde ölüyor. Irak dıĢındaki 

komĢularımızın hepsinde, bebek Ölümü, bizden az. 5 yaĢından küçük çocuk 

ölümlerinde de aynı durumdayız. Ekonomisi bizden kötü olan ülkelerin de 

gerisindeyiz. Hâlâ, bizde, bebek ölümü binde 40, çocuk ölüm oranı binde 

48'dir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 91, BirleĢim 84, s. 406-408). 

Sağlık Bakanı Osman DurmuĢ'un, sigarayı bırakma haftası ve sigarayı bırakma 

kampanyasına iliĢkin gündem dıĢı açıklaması dolayısıyla gündem dıĢı konuĢması: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; sigarayı bırakma kampanyası ve 

sigara bırakma haftası nedeniyle Doğru Yol Partisi Grubu adına söz almıĢ 

bulunuyorum; bu vesileyle, Yüce Meclisi saygıyla selamlıyorum. Değerli 

milletvekilleri, sigara alıĢkanlığı maalesef hem içene hem de çevresine zarar 

vermesine rağmen yasak olmayan ve neredeyse, devlet ve sigara üreticileri 

tarafından desteklenen kötü bir alıĢkanlık. Devlet, aldığı vergiler, sigara 

üreticileri de büyük kazançlar nedeniyle bu alıĢkanlığın artarak sürmesini 

istiyor; bu nedenle, sigara bırakma kampanyası ve sigara bırakma haftaları 

etkili olmuyor, olamıyor...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 93, 

BirleĢim 94, s. 774-777). 

Birecik Barajının suları altında kalan tarihî eserlerin durumuna iliĢkin 

yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; konuĢmama baĢlarken, Yüce 

Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. Değerli milletvekilleri, yaptığım bu 

gündemdıĢı konuĢmada, dikkatinizi, GAP zincirindeki Birecik Barajına çekmek 

istiyorum. YaklaĢık bir iki aydır, dünya basını, Birecik Barajının 

tamamlanmasıyla birlikte, 7 Haziran itibariyle sular altında kalacak Belkıs 

Antik Kentinden bahsetmektedir. Önceki günlerde Gaziantep'e yaptığım bir 

ziyaret sırasında bölgede incelemelerde bulundum, Gaziantep Valiliği ve bir 

özel firma tarafından finanse edilen kurtarma kazıları hakkında bilgi aldım. 

Ġlgili uzmanlar, Belkıs dıĢında birçok antik kentin ve birinci derecede arkeolojik 

alanların sessiz sedasız sular altında kaldığına dikkat çekmektedir. Belkıs Antik 

ġehri, tarih öncesi dönemlerden itibaren sürekli yerleĢim görmüĢ, önemli bir 

kültür merkezidir. MÖ 4000'lere ait önemli kalıntıların ele geçirilmesi, tarihî 

önemi açısından dikkat çekmektedir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 34, BirleĢim 104, s. 285-287). 

KahramanmaraĢ Milletvekili Mehmet Kaya'nın, 14 Mart Tıp Bayramı 

nedeniyle gündem dıĢı konuĢması dolayısıyla yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Yüce Meclisi saygıyla 

selamlıyorum. Bugün, maalesef, hekimler, 14 Mart Tıp Bayramını yine buruk 

kutluyorlar. 21 inci Yüzyıla girmemize rağmen, Türkiye'de, sağlık sorunları 

çözülmemiĢ, hekimler, hak ettikleri ücreti alamıyorlar, yeterli çalıĢma ortamları 

yok, uygun olmayan Ģartlarda çalıĢıyorlar. Hükümet, yetki yasasını almasına 

rağmen, hekimlerin, gerek çalıĢma Ģartlarını gerekse maaĢlarını düzenlemedi. 
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Biliyorsunuz, son siyasî nedenlerle fazla sayıda tıp fakültesi açıldı; 4 500 doktor 

mezun oluyor; ama, bunların çalıĢma imkânı yok, hepsine iĢ bulma imkânı yok. 

Hekimler, bu bayramı, bu nedenlerle buruk kutluyorlar...‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 56, BirleĢim 69, s. 667). 

Hatay Milletvekili Süleyman Metin Kalkan'ın, Hatay ve ilçelerinde aĢırı 

yağıĢlar nedeniyle meydana gelen sel felaketi nedeniyle yaĢanan sıkıntılara ve 

alınması gereken tedbirlere iliĢkin gündem dıĢı konuĢması ve Tarım ve Köy iĢleri 

Bakanı Hüsnü Yusuf Gökalp'in cevabı münasebetiyle yaptığı konuĢma: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; komĢu ilimiz Hatay büyük bir 

felaket yaĢamıĢtır. KomĢu ilin milletvekili olarak, Hataylı çiftçilere, Hataylı 

vatandaĢlarımıza geçmiĢ olsun diyorum. Felaketler, insanları birbirine 

yaklaĢtırır. Sayın Bakanım, lütfen, biraz anlayıĢlı olun. Ġktidarı, muhalefeti bu 

felaket döneminde beraber hareket etmek zorundayız; Hatay'ın yaralarını hep 

beraber sarmak zorundayız. Nitekim, Gaziantep Belediyesi, kıt imkânlarına 

rağmen, ilk olarak oraya müdahale etmiĢ ve elinden geleni yapmıĢtır. Bu 

nedenle, ben, hükümetin gerekeni yapacağına inanıyor, Yüce Meclise saygılar 

sunuyorum.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 63, BirleĢim 103, s. 

566). 

Ġbrahim Konukoğlu‘nun üç grupta da konuĢmalarının olduğu görülmektedir. Üç grupta 

da çok sayıda konuĢması vardır. Sağlık konusuna yoğunlaĢtığı görülmektedir. Sağlık 

personelinin sorunlarına değinmiĢtir. Hemen tüm konuĢmaları sağlık sektörü sorunlarına 

iliĢkindir. Sağlık Bakanlığı hastanelerinin verimsiz kullanılmasını, personel ve cihaz 

dağılımının dengesizliğini, kurulan hastanelerde doktor ve cihaz olmamasını eleĢtirmiĢtir. 

Sular altında kalan tarihi eserler, okullarda dağıtılan besinler sonucu meydana gelen 

zehirlenmeler gibi sosyal ve kültürel alanlara da eğilmiĢtir. 
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3. GAZĠANTEP MĠLLETVEKĠLLERĠNĠN TÜRKĠYE BÜYÜK MĠLLET 

MECLĠSĠNDEKĠ YASAMA FAALĠYETLERĠ (1996-2002) 

ÇalıĢmanın bu bölümünde 1996, 1999 ve 2002 dönemlerinde Gaziantep 

milletvekillerinin yasama faaliyetleri sunulmaktadır.  

3.1. 20. Dönem Gaziantep Milletvekilleri (8 Ocak 1996-18 Nisan 1999) 

 3.1.1. Nurettin AktaĢ 

  3.1.1.1. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Kanun Teklifleri 

AktaĢ, 2/791 esas numaralı ve 08.05.1997 tarihli ―3152 Sayılı ĠçiĢleri Bakanlığı 

TeĢkilat ve Görevleri Hakkında Kanuna Bazı Maddeler Eklenmesi, Bazı Maddelerin 

DeğiĢtirilmesi ve Bazı Maddelerinin Kaldırılmasına Dair Kanun Teklifi‖nin ilk imza 

sahibidir. 

  3.1.1.2. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Soru Önergesi 

AktaĢ‘ın soruya çevrilen sözlü soru önergesinde imzası bulunmaktadır. Ġlgili metin 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, 65. Cilt, 16. Oturum bölümünde yer almaktadır. ―Sosyal Sigortalar 

Kurumu Sigorta TeftiĢ Kurulu Gaziantep Grup BaĢkanlığının Adana Grup BaĢkanlığına 

bağlanacağı iddiasına iliĢkin 7/6175 Esas No.lu yazılı soru önergesi‖, 1.10.1998 tarihinde 

hazırlanmıĢtır. 

Bu soru önergesiyle sosyal güvence kapsamında değerlendirilen iĢçilere ait 

hakların korunması ve iĢveren yükümlülüğünün hem devlet hem de iĢçiler 

nezdinde sağlanması amaçlanmıĢtır. Gaziantep‘in bulunduğu bölge itibarıyla 

geliĢmiĢ bir bölge olması denetim ve kontrole iliĢkin duyarlılığın artmasını 

müteakip söz konusu TeftiĢ Kurulu Grup BaĢkanlığı‘nın diğer bölge kurumlarıyla 

eĢgüdümlü faaliyet göstermesinden yana oluĢacak bir dizi sıkıntı gündeme 

getirilmiĢtir.  

―1. ĠĢçi ve iĢveren problemlerinin çözümüyle ilgili olarak illerde faaliyet 

gösteren SSK TeftiĢ Kurulu Grup BaĢkanlıklarının kurulmasındaki kriterler 

nelerdir? 

2. Hemen hemen bütün sektörlerde güneydoğunun en geliĢmiĢ sanayi ağının 

bulunduğu 90 000-100 000 sigortalı iĢçinin çalıĢtığı Gaziantep'te TeftiĢ Kurulu 
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Grup BaĢkanlığının kaldırılarak Adana Grup BaĢkanlığına bağlanacağı doğru 

mudur?Doğruysa bunun sebebi nedir? 

3. BitmiĢ inĢaata iskân almak, iĢçilerin emekli aylıkları ve hatta istirahat 

izinleri gibi konularda bile Adana'dan gelecek müfettiĢin beklenmesinin iĢçi, 

iĢveren ve iĢ verimini olumsuz etkileyeceği göz önüne alınırsa TeftiĢ Kurulu Grup 

BaĢkanlığının, Gaziantep gibi önemli bir sanayi bölgesinde görevine devam 

ettirmeyi düĢünüyor musunuz?‖ 

 

6.11.1998 tarihinde dönemin ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik Bakanı Prof. Dr. Nami 

Çağan‘ın cevabı SSK Genel Müdürlüğü TeftiĢ Kurulu Yönetmeliği doğrultusunda illerin 

coğrafi yapısı, sigortalı ve iĢyeri yoğunluğu vb. kriterler çerçevesinde Sigorta TeftiĢ Kuruluna 

bağlı baĢkanlıkların oluĢturulduğu ve bu baĢkanlıkların sayısının aynı kriterler çerçevesinde 

belirlendiği, yapılan çalıĢma sonucunda 15 adet grup baĢkanlığıyla beraber Gaziantep Grup 

BaĢkanlığının da faaliyetlerini sürdürdüğü açıklanmıĢtır. 

  3.1.1.3. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Gensoru Önergesi 

AktaĢ‘ın 11/12 esas numaralı ve 07.11.1997 tarihli ―Ġstanbul Milletvekili Mustafa BaĢ 

ve 46 Milletvekilinin; Ġstanbul BüyükĢehir Belediyesi Alanındaki Bir Araziyi Mevzuata 

Aykırı Bir ġekilde Siyasi Ayrımcılık Yaparak Bahçeköy Belediyesi Mücavir Alanına Dahil 

Ettiği Ġddiasıyla Bayındırlık ve Ġskan Bakanı YaĢar Topçu Hakkında Bir Gensoru Açılmasına 

ĠliĢkin Önergesinde ve 11/17 esas numaralı ve 02.07.1998 tarihli ―Kocaeli Milletvekili Osman 

Pepe ve 60 Milletvekilinin; Ġzmit'te SEKA'ya Ait Fidanlık Bir Araziyi Bedelsiz Olarak Ford-

Koç Grubuna Tahsis Ettiği Ġddiasıyla BaĢbakan Mesut Yılmaz Hakkında Bir Gensoru 

Açılmasına ĠliĢkin Önergesinde imzası bulunmaktadır. 

 3.1.2. Kahraman Emmioğlu 

  3.1.2.1. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Soru Önergesi 

Ġstanbul Erkek Lisesi Vakfının özel ilköğretimini bitirenlerin doğrudan lise 

kısmına alınacağı yönünde karar alınıp alınmadığına iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim 

Bakanı Hikmet Uluğbay'ın cevabı (6/874) 

Eğitimde fırsat eĢitliğinin sağlanmasına yönelik olarak verilen bu 

önergede Ġstanbul Erkek Lisesi‘ne girme Ģartı olarak özel ilköğretim bitirme 

usulünün baĢlayacağı göz önüne alınmıĢtır. Bu fırsatın diğer özel okullara 
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tanınması durumunda da devlet okulları nezdinde oluĢacak eĢitsizlikten 

kaynaklanan endiĢeler dile getirilmiĢtir.  

Soru: 

―AĢağıdaki soruların Millî Eğitim Bakanı tarafından TBMM Ġçtüzüğünün 

98 inci maddesine göre sözlü olarak cevaplandırılmasını arz ederim. 10 ġubat 

1998 tarihli Sabah Gazetesinde çıkan bir habere göre Ġstanbul Erkek Lisesi 

Vakfının özel ilköğretimi bitirenlerin "sınava girmeden okulun lise kısmına 

devam edebilecekleri" yönünde karar alındığı belirtiliyor. Sorular:  

1. Bu iĢlem hangi yasa ve yönetmeliklere göre uygulanacaktır? 

2. Ġstanbul Erkek Lisesi Vakfınca kurulan özel ilköğretim okulunun özel 

bir ayrıcalığı var mıdır? 

3. Bu fırsat diğer özel okullara da verilecek midir?.  

4. Bu durumda orta kısımları kapatılan imam-hatip liselerinin konumu ne 

olacaktır? 

5. Ġmam-hatip liseleri de vakıf kurarak bu uygulamadan 

yararlandırılacak mıdır?‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 53, 

BirleĢim 93, s. 46-47). 

 

Cevap: 

―Ġstanbul Erkek Liseleri Eğitim Vakfı Ġlköğretim Okuluna, 

Bakanlığımızca onaylanan kurum yönetmeliğinde, ilköğretimden mezun olan 

öğrencilerin liseye otomatik kayda alınacağına dair bir hüküm 

bulunmamaktadır. Bu okul da diğer özel ilköğretim okulları gibi, 625 sayılı 

Kanuna bağlı, Bakanlığımızın gözetimi ve denetimi altında faaliyette bulunan 

bir ilköğretim okuludur. Bu ilköğretim okuluna, Bakanlığımızca, herhangi bir 

ayrıcalık tanınmamıĢtır. Böyle bir uygulama olmadığından, diğer okullara da 

ayrıcalık tanınması söz konusu değildir. Dolayısıyla, herhangi bir okula 

tanınmıĢ bir ayrıcalık olmadığına göre, benzeri bir ayrıcalığın baĢka okullar 

serisine tanınması için de bir neden yoktur.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 53, BirleĢim 93, s. 46-47). 

 Emmioğlu‘nun yazılı soruya çevrilen sözlü soru önergeleri aĢağıda verilmiĢtir. 

Et ithalatına iliĢkin sorusu ve Tarım ve Köy iĢleri Bakanı Ġsmet Attila'nın cevabı 

(7/582) 

Verilen soru önergesinde et ithalatı yapan iĢletmelerin ne kadarlık et 

ithalatı gerçekleĢtirdiği ton cinsinden araĢtırılmakta olup kayıtdıĢılığın bu ticari 

faaliyet içerisine tesir eden kısmının hangi düzeyde olduğu soruĢturulmuĢtur. 

Öte yandan ithal etlerin sağlık açısından denetimi ve hastalık taĢıyıp 

taĢımadıklarına iliĢkin kontrollerin hangi sıklıkta ve ne ölçüde 

gerçekleĢtirildiğine iliĢkin cevap aranmaktadır.  

Soru: 
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―Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığınca aĢağıdaki soruların yazılı 

cevaplandırılması hususunda tavassutunuz için gereğini arz ederim.  

1. Ülkeye 1995 yılında kimlerin sahibi veya ortağı olduğu hangi firmalar 

ne kadar ithal et sokmuĢlardır? 

2. Kayıt dıĢı sokulan ithal et miktarı tahmini ne kadardır? 

3. ithal edilen etlerde Deli Dana hastalığı olup olmadığını Ankara 

Hıfzıssıha Kurumu tahlil neticesinde tespit edilebilmekte midir?ġimdiye kadar 

bu maksatla tahlil yapılmıĢ mıdır? 

4. Halen stokta bulunan ithal etlerin kontrolü konusunda ne gibi tedbirler 

alınmıĢtır?‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 5, BirleĢim 50, s. 246-

248). 

 

Cevap:  

―1. 1995 yılı içerisinde ekte isimleri liste halinde verilen firmalar 

tarafından 41 493 ton karkas, 3 609 ton kemiksiz et ithalatı yapılmıĢtır.  

2. Kayıt dıĢı sokulan etler kaçak et olarak mütalaa edildiğinden Gümrük 

GiriĢ kapılarında Gümrük MüsteĢarlığı teĢkilatlarınca tespit edilen kaçak et 

miktarı hakkında Bakanlığımıza intikal eden bir bilgi bulunmamaktadır. Diğer 

taraftan gümrük kapılarındaki kontroller Gümrük MüsteĢarlığının yetki ve görev 

alanında bulunmaktadır.  

3. Ülkemize ithal edilen etler, gümrük kapılarında Bakanlığımız Gümrük 

Veteriner Hekimlerince fiziksel ve organoleptik muayenelerden sonra alınan 

örnek numunelerin Bakanlığımızın Ġl Kontrol Laboratuvarlarında fiziksel, 

kimyasal, hormonal ve mikrobiyolojik yönden kontrolleri yapılmaktadır. Deli 

Dana hastalığı yönünden etlerde dünyada bir teĢhis metodu bulunmaması 

nedeniyle teĢhisi mümkün değildir. Ancak bu hastalığın görülmediği ülkelerden 

et ithaline izin verilmekte ve ihracatçı ülke garantisi alınmaktadır.  

4. Halen stokta bulunan etler, ithal aĢamasında gerekli kontrolleri 

yapıldığından ikinci defa muayene gerektirecek bir durum söz konusu olduğunda 

ilgili kurumların kendi sağlık elemanlarınca ve ayrıca gerektiğinde Bakanlığımız 

teĢkilatı tarafından da yapılmaktadır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 5, BirleĢim 50, s. 246-248). 

Ġstanbul-Tüp geçit projesine iliĢkin sorusu ve UlaĢtırma Bakanı Ömer 

Barutçu'nun cevabı (7/596) 

Verilen soru önergesinde et ithalatı yapan iĢletmelerin ne kadarlık et 

ithalatı gerçekleĢtirdiği ton cinsinden araĢtırılmakta olup kayıtdıĢılığın bu ticari 

faaliyet içerisine tesir eden kısmının hangi düzeyde olduğu soruĢturulmuĢtur. 

Öte yandan ithal etlerin sağlık açısından denetimi ve hastalık taĢıyıp 

taĢımadıklarına iliĢkin kontrollerin hangi sıklıkta ve ne ölçüde 

gerçekleĢtirildiğine iliĢkin cevap aranmaktadır.  

 

Soru:  

―1. Ülkeye 1995 yılında kimlerin sahibi veya ortağı olduğu hangi 

firmalar ne kadar ithal et sokmuĢlardır? 

2. Kayıt dıĢı sokulan ithal et miktarı tahmini ne kadardır? 
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3. ithal edilen etlerde Deli Dana hastalığı olup olmadığını Ankara 

Hıfzıssıha Kurumu tahlil neticesinde tespit edilebilmekte midir?ġimdiye kadar 

bu maksatla tahlil yapılmıĢ mıdır? 

4. Halen stokta bulunan ithal etlerin kontrolü konusunda ne gibi tedbirler 

alınmıĢtır?‖ 

 

Cevap: 

―1. 1995 yılı içerisinde ekte isimleri liste halinde verilen firmalar 

tarafından 41 493 ton karkas, 3 609 ton kemiksiz et ithalatı yapılmıĢtır.  

2. Kayıt dıĢı sokulan etler kaçak et olarak mütalaa edildiğinden Gümrük 

GiriĢ kapılarında Gümrük MüsteĢarlığı teĢkilatlarınca tespit edilen kaçak et 

miktarı hakkında Bakanlığımıza intikal eden bir bilgi bulunmamaktadır. Diğer 

taraftan gümrük kapılarındaki kontroller Gümrük MüsteĢarlığının yetki ve görev 

alanında bulunmaktadır.  

3. Ülkemize ithal edilen etler, gümrük kapılarında Bakanlığımız Gümrük 

Veteriner Hekimlerince fiziksel ve organoleptik muayenelerden sonra alınan 

örnek numunelerin Bakanlığımızın Ġl Kontrol Laboratuvarlarında fiziksel, 

kimyasal, hormonal ve mikrobiyolojik yönden kontrolleri yapılmaktadır. Deli 

Dana hastalığı yönünden etlerde dünyada bir teĢhis metodu bulunmaması 

nedeniyle teĢhisi mümkün değildir. Ancak bu hastalığın görülmediği ülkelerden 

et ithaline izin verilmekte ve ihracatçı ülke garantisi alınmaktadır.  

4. Halen stokta bulunan etler, ithal aĢamasında gerekli kontrolleri 

yapıldığından ikinci defa muayene gerektirecek bir durum söz konusu olduğunda 

ilgili kurumların kendi sağlık elemanlarınca ve ayrıca gerektiğinde Bakanlığımız 

teĢkilatı tarafından da yapılmaktadır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 6, BirleĢim 56, s. 126-127). 

55. Hükümet döneminde tiyatrolara yapılan yardımlara ve bastırılan kitaplara 

iliĢkin sorusu ve Kültür Bakanı Mustafa Ġstemihan Talay'ın cevabı (7/4597) 

Toplumun sosyokültürel geliĢiminde önemli rol oynayan tiyatro ve 

kitaplar için hükümet tarafından verilen destek ve teĢvikler sorgulanmıĢ olup bu 

desteklerin hem tiyatro grupları hem basılan kitaplar hem de süreli yayınlar 

itibarıyla kapsamı ele alınmıĢtır. Bakanlıkça basılan veya satın alınan kitapların 

türleri hakkında sorulan soruya ek olarak ödenen telif ücretleri de araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―1. 55 inci hükümet baĢlangıcından bugüne kadar Kültür Bakanlığı 

olarak hangi tiyatro gruplarına ne kadar yardım yapılmıĢtır? 

2. Bakanlığa baĢladığınız tarihten itibaren bugüne kadar hangi tür 

kitapları bastınız veya satın aldınız?Kitaplar için hangi yazarlara ne kadar telif 

ücreti ödenmiĢtir? 

3. Bakanlığınıza bağlı kütüphanelere hangi süreli yayınlar 

alınmaktadır?Alınan süreli yayınların isimleri ve kaçar adet alındığını gösterir 

listenin gönderilmesi.‖ 
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Cevap: 

Sorularda yer alan içeriklerin tamamının listesi kapsamlı biçimde sunulmuĢtur. 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 50, BirleĢim 76, s. 323-363). 

Hakkında bazı iddialar ilen sürülen Bakanlık Eski MüsteĢarı hakkında bir iĢlem 

yapılıp yapılmadığına iliĢkin sorusu ve Adalet Bakanı Mahmut Oltan Sungurlu'nun 

cevabı (7/4601) 

Adalet Bakanlığı bünyesinde görevlendirilen Yusuf Kenan Doğan adlı müfettiĢin 

çeĢitli alt kuruluĢlar ve vakıflarda görevlendirilmesi neticesinde ortaya çıkan usulsüzlük 

iddialarının araĢtırılması amaçlanmıĢtır. Bu iddialar hem yönetsel hem de mali olarak çeĢitli 

açılardan soruĢturulmuĢ olup Adalet Bakanlığı‘nda getirildiği pozisyonlar dahilinde 

sözleĢmelere taraf olanlar arasında ortaya çıkan anlaĢmazlıkları gidermekten uzak bir 

görünüm sergilediği düĢünülmüĢtür. 

Soru: 

―Gazetelerde hakkında olumsuz haberler çıkan Adalet Bakanlığı eski 

MüsteĢarı Yusuf Kenan Doğan‘la ilgili olarak çalıĢtığı dönemde ne gibi yasal 

iĢlemler yapılmıĢtır?‖ 

 

Cevap: 

―Soru önergesine konu olan hususlarla ilgili olarak yaptırılan inceleme 

sonucunda; Soru önergesinde adı geçen Bakanlığım eski MüsteĢarı ve Adalet 

TeĢkilâtını Güçlendirme Vakfı Yönetim Kurulu eski BaĢkanı ve halen Yargıtay 

Üyesi olan kiĢi hakkında; Adalet eski Bakanı Sayın Mehmet Ağar imzalı 

24.4.1996 tarihli emir ile adı geçenin MüsteĢarlık ve Yüksek MüĢavirlik 

görevlerinde iken hakkındaki ihbar mektubu ile gazete yayınlarındaki iddialar 

dolayısıyla konunun incelenmesinin emredildiği, Diğer yandan, Vakıf Yönetim 

Kurulunca adı geçen kiĢinin idaresi zamanına ait iĢlemlerin Adalet MüfettiĢi ve 

kontrolörlerce tetkiki için 26.4.1996 tarih ve 971 sayı ile karar verildiği, Aynı 

konuda Vakıf Denetim Kurulunun da 26.4.1996 tarihi diğer bir Karar verdiği, 

Buna göre adı geçen kiĢi ile ilgili olarak, — Yönetim Kurulunu yanlıĢa 

bilgilendirmek suretiyle Ankara'daki Adalet evine satın alınmıĢ gösterilerek 

lojmana getirip kullandığı eĢyayla ilgili Bakanlığım TeftiĢ Kurulu BaĢkanlığınca 

düzenlenen 18.2.1997 günlü inceleme raporu ile Vakıf Denetim Kurulunun aynı 

tarihli raporunun 27.2.1997 tarih ve 5983 sayılı yazımızla Yargıtay Birinci 

BaĢkanlığına intikal ettirildiği, Yargıtay Birinci BaĢkanlık Kurulunca 20.3.1997 

gün ve 14 sayı ile adı geçen hakkında soruĢturma açılmasına yer olmadığına, 
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dosyanın iĢlemden kaldırılmasına karar verildiği, Kendisine hizmet veren 

personele karĢı cinsel tacizlerini içeren Bakanlığım TeftiĢ Kurulu BaĢkanlığınca 

düzenlenen 27.10.1997 günlü inceleme raporunun 3.11.1997 tarih ve 31129 

sayılı yazımızla Yargıtay Birinci BaĢkanlığına intikal ettirildiği ve Birinci 

BaĢkanlık Kurulunun 4.12.1997 gün ve 76 sayılı Kararıyla "5. Ceza Dairesi 

BaĢkanının inceleme raporundaki usul ve esasa iliĢkin açıklamalarına göre ceza 

veya disiplin yönünden herhangi bir iĢleme yer olmadığına" denildiği, —Antalya 

ĠĢletmesindeki bir müdürün iĢ sözleĢmesini iĢveren aleyhine değiĢtirmesine dair 

Bakanlığım TeftiĢ Kurulu BaĢkanlığınca düzenlenen 4.11.1997 günlü inceleme 

raporunun 11.11.1997 tarih ve 32098 sayılı yazımızla Yargıtay Birinci 

BaĢkanlığına gönderildiği ve 12.1.1998 gün ve 3706/30 sayılı yazılarında 

bildirildiği üzere incelemenin sürdürüldüğü  Ġhtiyaçlarını para ödemeden 

Vakıftan karĢıladığına iliĢkin Bakanlığım TeftiĢ Kurulu BaĢkanlığınca 

düzenlenen 3.12.1997 günlü inceleme raporunun 11.12.1997 tarih ve 35118 

sayılı yazımızla Yargıtay Birinci BaĢkanlığına intikal ettirildiği ve herhangi bir 

cevap verilmediği, AnlaĢılmıĢtır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 51, 

BirleĢim 83, s. 412-413). 

ABD'den buğday ithal edileceği iddialarına iliĢkin sorusu ve Tarım ve Köy iĢlen 

Bakanı Mustafa RüĢtü TaĢar'ın cevabı (7/5040) 

Buğday alımında uygulanan yasal mevzuat çerçevesinde fiyat ve miktar açısından 

bilgi almak üzere yöneltilen soruda ithalatın yapıldığı ülkeler sorgulanmıĢtır. Alınan buğdayın 

hangi kurumlara sevk edildiği ve söz konusu ithal buğday için yönlendirici niteliğe sahip 

kurumların çalıĢma prensiplerini düzenleyen kararnamelere iliĢkin bir açıklama istenmiĢtir. Et 

ithalatının serbestleĢtirileceği yönünde o günkü belirlemeler de açıklığa kavuĢması için 

araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―1. ABD'den veya bir baĢka ülkeden buğday satın alınmıĢ 

mıdır?AlınmıĢsa hangi ülkelerden, ne kadar alınmıĢ ve fiyatı nedir? 

2. Buğday alınmıĢsa içi piyasada nerelere sevk edilmiĢtir? 

3. Bakanlığınıza bağlı TÜGEM'in hazırladığı belirtilen kararnamenin 

muhtevası nedir? 

4. Et ithalatını serbest bırakacak mısınız?‖ 

Cevap: 

―Cevap 1. TMO tarafından 1997 yılı baĢından bugüne kadar olan süre 

içerisinde Amerika BirleĢik Devletleri dahil hiçbir ülkeden Buğday ithalatı 

yapılmamıĢtır. Aksine, Ülkemiz ihtiyacı dıĢında kalan stok fazlası ürünlerimiz 

dönem-dönem ihracata verilmektedir. Stoklarımızın yeterli, bu yılki ülkemiz 

üretiminin ise geçen yıldan çok daha iyi olacağı yönündeki beklentimiz 
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nedeniyle önümüzdeki dönemde de herhangi bir buğday ithalatı 

planlanmamaktadır.  

Cevap 2. Ülkemiz tarımında hayvancılık alt sektörü; gıda ihtiyacını 

karĢılaması, kırsal kesime istihdam sağlaması, ve tarıma dayalı sanayii 

desteklemesi yönünden büyük önem arz etmektedir. Bu nedenlerle ülkemiz 

hayvancılığının geliĢtirilmesi amacıyla Bakanlığımızca "Türkiye Hayvancılığını 

GeliĢtirme Projesi" oluĢturularak, bununla ilgili bir kararname taslağı 

hazırlanmıĢtır. Projenin uygulama süresi olan beĢ yılda yaklaĢık olarak 281 

trilyon TL.'na ihtiyaç duyulmaktadır. Projenin 1998 Yılı kaynak ihtiyacı ise 56 

trilyon TL.dır. Proje; damızlık iĢletmelerin kurulması, sonu ve tabii tohumlama 

faaliyetlerinin desteklenmesi, yem bitkisi üretimi ve silaj yapımının teĢviki, 

hastalıklarla mücadele, yetiĢtiricilerin teĢkilâtlandırılması, et, süt, tiftik ve yaĢ 

ipekböceği kozası gibi hayvansal ürünlerinin desteklenmesi ve pazarlama 

organizasyonlarının kurulması gibi hizmetleri kapsamaktadır. Projede söz 

konusu hizmetleri yerine getirecek olan iĢletmelerin kurulmaları, kredi ile 

desteklenecektir. Proje; sözleĢmeli çiftçi modeline dayanması, yani münferit 

olmaması, hayvancılığı üretimden tüketime kadar olan zincir içinde bir bütün 

olarak ele alması, girdilerin ayni olarak verilmesi, teĢviklerin üretim 

gerçekleĢtikten sonra ödenmesi ve pazarlama organizasyonlarının kurulması 

gibi bazı yenilikleri içermektedir. Bu yönüyle de, daha önce hayata geçirilen 

benzer projelerden pek çok farklı özellikleri bulunmaktadır. Projenin faaliyete 

geçmesiyle ekonomiye yılda 156 trilyon TL.lik katkı ve 50 bin aileye de istihdam 

olanağı sağlanacaktır.  

Cevap 3. Ülkemizde serbest piyasa ekonomisi uygulanmaktadır. Ayrıca, 

Dünya Ticaret AnlaĢması ülkemizce taraf olarak imzalanmıĢtır. Bu anlaĢma 

çerçevesinde, herhangi bir malın ithalatını resmen yasaklama imkânı 

bulunmamaktadır. Bununla beraber, 1996 Ağustos Ayı'ndan bu yana, 

Bakanlığımızca et ithaliyle ilgili kontrol belgesi düzenlenmemiĢtir. Ülkemizde 

Ģap ve sığır vebası hastalıklarıyla ilgili eradikasyon çalıĢmaları tamamlanmıĢ 

bulunduğundan, ülkemize sıfır bağıĢıklıkla gelecek hayvanların 

hastalanabilecekleri göz önünde bulundurularak, canlı hayvan ithalatına 1996 

Ağustos Ayı'ndan bu yana izin verilmemiĢtir. Özellikle insan sağlığı göz önünde 

bulundurularak, Avrupa'da deli dana (BSE) hastalığı görülen ülkelerden canlı 

hayvan, et ve risk taĢıyan hayvansal ürünlerin ithalatı durdurulmuĢtur.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 53, BirleĢim 93, s. 77-80). 

Gaziantep'e yapılacak yatırımlar için ayrılan ödeneğe iliĢkin sorusu ve Tarım ve 

Köy iĢleri Bakanı Mustafa RüĢtü TaĢar'ın cevabı (7/5396) 

Gaziantep‘e yapılan yatırımların muhtevası ve niteliği tartıĢmaya açılmıĢ ve bu 

yatırımların planlar çerçevesinde hangi düzeyde gerçekleĢtiği sorgulanmıĢtır. 1999 için 

yatırımların hangi çerçevede hayata geçirildiği ve geleceğe yönelik yatırım planlarının da 

kapsamı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 
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―1. Bakanlık olarak 1998 yılında Gaziantep'te hangi yatırımları 

planladınız, planladıklarınızdan hangilerini gerçekleĢtirdiniz? 

2. Gaziantep Ġli için 1999'da yapmak istediğiniz yatırımlar nelerdir? 

3. Yatırımlar için ayrılan ödenek tutarları ne kadardır?‖ 

Cevap: 

―Cevap 1 - Bakanlığımız bağlı kuruluĢlarının, Gaziantep Ġlinde; 1998 

yılı yatırım programında yer alan 16 adet projenin adı, program ödeneği ve 

gerçekleĢme oranları cetvel halinde Ek : 1 'de belirtilmiĢtir. Bakanlığımız ilgili 

kuruluĢlarından T.M.O. Genel Müdürlüğünün 1998 yılı yatırım programında yer 

alan Gaziantep Ġli ve Ġlçelerinde yapılan 9 adet yatırım projesinin adı ve ödenek 

miktarlarına ait bilgiler Ek : 2'de verilmiĢ bulunmaktadır. Nizip 4 800 Ton Çelik 

Silo projesinin kabulü yapılarak hizmete alınmıĢtır. Araban 9 600 Ton Çelik Silo 

projesinin ise Haziran ayı sonunda geçici kabulü yapılacaktır. Diğer projeler 

ihale aĢamasında bulunmaktadır.  

Cevap 2 - Bakanlığımızın 1998 yılı yatırım programında yer alan 

projeler (II. Tarımsal Yayım ve Uygulama AraĢtırma Projesi hariç) 1999 yılında 

da uygulanmaya devam edecektir. Ayrıca, TMO Genel Müdürlüğü Yönetim 

Kurulu 7.5.1998 tarihli kararı ile Gaziantep Ġlinde Bölge Müdürlüğü 

kurulmuĢtur. Gaziantep Bölge Müdürlüğümüz için gerekli hizmet binaları ve 

tesis yatırımlarının tespit çalıĢmaları yapılmakta olup, önümüzdeki yatırım 

programı çalıĢmalarında programa alınacaktır.  

Cevap 3 - Bakanlığımızın 1999 yılı Yatırım Programı teklifleri henüz 

hazırlık aĢamasındadır. Bu nedenle, 1999 yılı yatırımlarının henüz iller bazında 

dağılımı yapılmamıĢtır. 1999 Yılı Yatırım ve Cari Bütçesi kesinleĢtiğinde, iller 

bazında ödenek dağılımı neticesinde Gaziantep Ġline ait program ve ödenek 

tahsisleri de kesinlik kazanacaktır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

56, BirleĢim 109, s. 431-435). 

Gaziantep'e yapılacak yatırımlar için ayrılan ödeneğe iliĢkin sorusu ve Orman 

Bakanı Ersin Taranoğlu'nun cevabı (7/5397) 

Gaziantep‘e yapılan yatırımların muhtevası ve niteliği tartıĢmaya açılmıĢ ve bu 

yatırımların planlar çerçevesinde hangi düzeyde gerçekleĢtiği sorgulanmıĢtır. 1999 için 

yatırımların hangi çerçevede hayata geçirildiği ve geleceğe yönelik yatırım planlarının da 

kapsamı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Bakanlık olarak 1998 yılında Gaziantep'te hangi yatırımları 

planladınız, planladıklarınızdan hangilerini gerçekleĢtirdiniz? 

2. Gaziantep Ġli için 1999'da yapmak istediğiniz yatırımlar nelerdir? 

3. Yatırımlar için ayrılan ödenek tutarları ne kadardır?‖ 
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Cevap: 

―1. Bakanlığımızca 1998 yılında Gaziantep Ġlinde 300 hektar 

ağaçlandırma, 450 hektar erozyon kontrolü, 300 000 adet fidan üretimi, 5 000 

hektar orman kadastrosu ve 2 km. yeni orman yolu inĢaatı faaliyeti planlanmıĢ 

olup, söz konusu faaliyetler devam etmektedir.  

2. 1999 yılı bütçesi çalıĢmaları sürdürülmekte olup, yatırım miktarları 

henüz kesinleĢmemiĢtir.  

3. Birinci madde de yer alan yatırımlar için Genel Bütçe, Bakanlık Döner 

Sermaye Bütçesi, Katma Bütçe, OGM Döner Sermaye Bütçesi ve Ağaçlandırma 

Fonundan toplam 145 436 000 000 TL ödenek ayrılmıĢtır.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 56, BirleĢim 110, s. 494-495). 

Ortaokul ve liseyi dıĢarıdan bitirmenin kaldırılıp kaldırılmadığına iliĢkin sorusu 

ve Millî Eğitim Bakanı Hikmet Uluğbay'ın cevabı (7/5126) 

Ortaokul ve liseyi dıĢarıdan bitirmeyi olanaklı kılan yasal düzenlemelerin yürürlükte 

olup olmadığına iliĢkin soruda eğer yürürlükten kaldırılmayan bir yasal düzenleme söz 

konusu ise yürürlüğe girdiği tarihin hangi hükümet dönemine rastladığı araĢtırılmıĢtır. Öte 

yandan bu yasal düzenlemeyle ulaĢılmak istenen amaç ve bu amaca ilgili kuruluĢça hizmet 

eden bir tavsiyenin olup olmadığına iliĢkin soru sorulmuĢtur.  

Soru: 

―1. Ortaokul ve liseyi dıĢardan sınavla bitirmek imkânı halen var mıdır? 

2. Bu konudaki mevzuat düzenlemeleri nelerdir ve hangi hükümet 

döneminde yapılmıĢtır? Gerekçeleri nedir? 

3. Bu konuda Talim Terbiye Kurulunun bir tavsiyesi var mıdır?‖ 

Cevap: 

―1. 1992-1993 öğretim yılında lise, 1994-1995 öğretim yılında meslek 

liseleri, 1997-1998 öğretim yılında da ilköğretim okullarının okul dıĢı bitirme 

sınavları kaldırılmıĢtır. Ancak, 4306 sayılı Kanunun yürürlüğe girdiği 18 

Ağustos 1997 tarihinden önce ilkokul ve ortaokul dıĢardan bitirme sınavlarına 

baĢvuruda bulunan öğrencilerin sınavları kayıtlı bulundukları okullarda devam 

etmektedir. 1993-1994 öğretim yılından önce ortaöğretim kurumlarım dıĢardan 

bitirme sınavlarına baĢvuranların iĢlemleri ise "Ortaöğretim Kurumlarını 

DıĢardan Bitirme Sınavları Yönetmeliği" hükümlerine göre yürütülmüĢtür.  

2. Ġlköğretimini tamamlayan ancak, çeĢitli nedenlerden dolayı yetiĢtirme 

imkânı bulamayan ve örgün ortaöğretim yaĢ sınırını aĢan, erken yaĢta iĢ 

hayatına atılan vatandaĢlarımıza ortaöğrenimlerini tamamlama imkânı vermek 

amacıyla 1993-1994 öğretim yılından itibaren Açıköğretim Lisesi açılmıĢtır. 

4306 sayılı Kanunun yürürlüğe girmesiyle zorunlu ilköğretim çağı (6-14) 
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dıĢında bulunan ve 15 yaĢından gün almıĢ, çeĢitli nedenlerle ortaokulu 

bitirmemiĢ vatandaĢlarımız için "Açık Ġlköğretim Okulu" kurulmuĢtur. Yapısı, 

iĢleyiĢi, faaliyetleri, kayıt-kabul esasları "Millî Eğitim Bakanlığı Açık Ġlköğretim 

Okulu Yönergesi" ile belirlenmiĢtir. Konuyla ilgili bu mevzuat düzenlemeleri 55 

inci Hükümet döneminde yapılmıĢtır. 1997-1998 öğretim yılında ilköğretim 

okullarının okuldıĢı bitirme sınavlarının kaldırılmıĢ olması nedeniyle ilköğretimi 

tamamlayamamıĢ kiĢilere ilköğretimi bitirme imkânı verilmiĢtir.  

3. ÇeĢitli nedenlerle ilköğrenim veya ortaöğrenimlerini tamamlayamamıĢ 

kiĢilere, "Açık Ġlköğretim Okulu" ve "Açıköğretim Lisesi" ile eĢit Ģartlarda 

öğrenme ve standart değerlendirme ortamı getirilmiĢtir.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 56, BirleĢim 110, s. 449-450). 

Gaziantep'e yapılacak yatırımlar için ayrılan ödeneğe iliĢkin sorusu ve Devlet 

Bakanı Mustafa Yılmaz'ın cevabı (7/5395) 

Gaziantep‘e yapılan yatırımların muhtevası ve niteliği tartıĢmaya açılmıĢ ve bu 

yatırımların planlar çerçevesinde hangi düzeyde gerçekleĢtiği sorgulanmıĢtır. 1999 için 

yatırımların hangi çerçevede hayata geçirildiği ve geleceğe yönelik yatırım planlarının da 

kapsamı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Bakanlık olarak 1998 yılında Gaziantep'te hangi yatırımları 

planladınız, planladıklarınızdan hangilerini gerçekleĢtirdiniz? 

2. Gaziantep Ġli için 1999'da yapmak istediğiniz yatırımlar nelerdir? 

3. Yatırımlar için ayrılan ödenek tutarları ne kadardır?‖ 

Cevap: 

―1. Gaziantep Ġline 1998 yılı yatırım programında köy yolları için 64 km. 

tesviyeli yol, 78 km. stabilize yol, 120 km. asfalt yol, 60 km. onarım yapımına 

toplam 370 milyar 200 milyon TL. ödenek ayrılmıĢtır. Ayrıca 410 milyar TL. 

daha köy yollarına ilave ödenek verilmiĢtir. Sulama ve toprak muhafaza 

çalıĢmaları için 753 Ha. alana 288 milyar 598 milyon TL. tarla içi geliĢtirme 

hizmetleri için 394 Ha. alana 190 milyar TL. ödenek ayrılmıĢtır. Ayrıca yerüstü 

yeraltı ve göletten sulama tesisleri için 555 milyar 557 milyon TL. ilave ödenek 

tahsis edilmiĢtir. Kırsal alanda 27 aileye kredi vermek suretiyle konut, 20 adet 

sosyal ve ekonomik tesis, 12 adet kanalizasyon, 1 adet fosseptik için toplam 46 

milyar 675 milyon TL. ödenek ayrılmıĢtır. Ayrıca 177 . milyar TL. lik ödeneği îl 

Özel Ġdare Müdürlüğünce karĢılanacak olan 8 adet kanalizasyon tesisi inĢa 

edilecektir. Cami, sosyal tesis ve kanalizasyon için ÖzelleĢtirme Fonundan 13 

milyar, bütçeden 447 milyar 415 milyon TL. ilave ödenek tahsis edilmiĢtir. 37 

milyar TL. ödenekle iki kanalizasyonu daha Ġl Özel Ġdare Müdürlüğü 

karĢılayacaktır. Ġçme sulan yatırımları için 61 üniteye 1 trilyon 369 milyar 761 

milyon TL. ödenek ayrılmıĢtır. Ayrıca içme sularına bütçeden 32 milyar 400 
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milyon TL., Ġl Özel Ġdare Müdürlüğü kanalıyla da 30 milyon TL. ilave ödenek 

tahsisi yapılmıĢtır. 30 Mayıs 1998 tarihi itibariyle gerçekleĢmeler Ģöyledir. Köy 

yollarında 32 km. tesviye yapımına 156 milyar 800 milyon TL. 34 km. stabilize 

74 milyar 800 milyon TL. 7 km. asfalt yapımına 25 milyar 200 milyon TL. 2 km. 

asfalt kaplamaya 2 milyar 600 milyon TL. 22 km. onarıma 72 milyar 600 milyon 

TL. olup, toplam köy yollarına 332 milyar TL. harcama yapılmıĢtır. Ġçme suları 

yapımında 13 adet sondaja 22 milyar 880 milyon TL. 19 yeni üniteye 5 milyar 

525 milyon TL. ayrıca yapım için de 181 milyar 801 milyon TL. olmak üzere 

toplam 210 milyar 206 milyon TL. harcama yapılmıĢtır. Kırsal alanda konut 

yapımı için 490 milyon TL. ve kanalizasyon tesislerine 172 milyar 278 milyon 

TL. olup, toplam 172 milyar 768 milyon TL. harcama yapılmıĢtır. Sulama 

hizmetlerinde yerüstü sulamalarına 8 milyar 547 milyon TL. toprak muhafaza ve 

havza ıslahına 8 milyar 060 milyon TL. olup, toplam 16 milyar 607 milyon TL. 

harcama yapılmıĢtır.  

2. 1999 yılı yatırım program çağrısı henüz DPT'den intikal etmemiĢtir. 

1999 yılı yatırım program teklifleri çalıĢmalarının sonuçlanmasını müteakiben 

bütçe imkânları ölçüsünde Gaziantep iline azamî ödenek ayrılmasına 

çalıĢılacaktır. Gaziantep Ġli 1998 yılı yatırımları için bütçe ve özelleĢtirme 

fonundan 2 trilyon 493 milyar 865 milyon TL. ödenek ayrılmıĢtır.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 57, BirleĢim 114, s. 400-401). 

Gaziantep'e yapılacak yatırımlar için ayrılan ödeneğe iliĢkin sorusu ve Enerji ve 

Tabiî Kaynaklar Bakanı Mustafa Cumhur Ersümer'in cevabı (7/5393) 

Gaziantep‘e yapılan yatırımların muhtevası ve niteliği tartıĢmaya açılmıĢ ve bu 

yatırımların planlar çerçevesinde hangi düzeyde gerçekleĢtiği sorgulanmıĢtır. 1999 için 

yatırımların hangi çerçevede hayata geçirildiği ve geleceğe yönelik yatırım planlarının da 

kapsamı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Bakanlık olarak 1998 yılında Gaziantep'te hangi yatırımları 

plânladınız, planladıklarınızdan hangilerini gerçekleĢtirdiniz? 

2. Gaziantep ili için 1999'da yapmak istediğiniz yatırımlar nelerdir? 

3. Yatırımlar için ayrılan ödenek tutarları ne kadardır?‖ 

Cevap: 

―Cevaplar 1,2,3: Bakanlığıma bağlı Genel Müdürlüklerin Gaziantep 

ilinde 1998 yılında plânladıkları yatırımlar, gerçekleĢme oranları, 1999 yılında 

yapmak istedikleri yatırımlar ve bu iĢler için ayrılan ödenek tutarları Genel 

Müdürlüklere göre aĢağıda verilmiĢtir. (...)‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 58, BirleĢim 120, s. 557-568). 
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Emekli olduktan sonra kamu konutlarından yararlanan kiĢilere iliĢkin sorusu ve 

Maliye Bakanı Zekeriya Temizel'in cevabı (7/5568) 

2946 sayılı Kamu Konutları Kanununun 2 nci maddesi dayanak gösterilerek sorulan 

soruda belirli kurumlarda çalıĢmıĢ ve emekli olmuĢ kamu personellerine konut tahsis 

edilmesine yönelik yapılan bir çalıĢma irdelenmiĢ ve bu çalıĢmanın yönetmelik çerçevesinde 

yürütülmesinin kanuna aykırı olup olmadığına iliĢkin araĢtırma yapılmıĢtır. Bu çerçevede eğer 

uygulama kanunlara uygunsa kimlerin yararlanabildiği soruĢturulmuĢ ve SayıĢtay‘ın bu 

konudaki görüĢüne baĢvurulup vurulmadığı irdelenmiĢtir.  

Soru: 

―1. Yönetmeliğe dayanarak emeklilere konut tahsisi yapılabilir 

mi?Bununla birlikte Kamu Konutları Yönetmeliğinin amaç baĢlığını taĢıyan 1 

inci maddesinde açıkça "2946 sayılı Kamu Konutları Kanununun 2 nci 

maddesinde belirtilen kurum personeli" sözünü kullanarak yasada olduğu gibi 

belirli kurumlarda çalıĢıyor olma Ģartı öngörüldüğüne göre bu yasa çiğnenmiĢ 

olmuyor mu? 

2. Böyle bir uygulamaya neden gerek duyulmuĢtur? 

3. Bu yönetmelikte kamu konutlarından yararlanacaklar 

kimlerdir?Sayıları ne kadardır? 

4. Konuyla ilgili olarak SayıĢtay‘ın görüĢü alınmıĢ mıdır? 

5. Emeklilerin kamu konutlarından yararlanabilmesine hukuk 

düzenimizde izin veren hiç bir kural bulunmadığı halde böyle bir imkânın 

yönetmelik değiĢikliği ile sağlanmasıyla birlikte kamu konutlarından yararlanan 

ve çeĢitli nedenlerle görevden alınan ancak halen aynı kurum ve kuruluĢlarda 

çalıĢan personelin de bu haklardan yararlanması gerekmez mi?‖ 

Cevap: 

―1. Kamu Konutları Yönetmeliğine ekli ve Özel Tahsisli Konut verilecek 

personeli belirten (1) sayılı cetvelin (B) bendinin 2 numaralı maddesinde 

yapılan değiĢiklikle; Anayasa Mahkemesi, Yargıtay, DanıĢtay, SayıĢtay 

BaĢkanlığından ve Yargıtay Cumhuriyet BaĢsavcılığından emekli olanlara Özel 

Tahsisli Konut verilmesi, aynı cetvelin (B) bendinin 5 numaralı maddesinde 

yapılan değiĢiklikle de; BaĢbakanlık MüsteĢarlığından emekli olanlara Özel 

Tahsisli Konut verilmesi uygun görülmüĢtür.  

2. Devlet, memurlarının görevlerini her türlü dıĢ etkenlerden uzak bir 

Ģekilde etkin olarak yerine getirmelerini sağlamak ve ayrıca Devlette 

üstlendikleri görevlere ve sosyal durumlarına uygun bir ortam içinde 

yaĢamlarını sürdürmelerini temin amacıyla memur konutu edinmektedir. ! 

Devletin mülkiyetinde olan memur konutları, 2946 sayılı Kamu Konutları 

Kanununun 11 inci maddesine göre, Bakanlar Kurulunun 16.7.1984 tarihli ve 

84/8345 sayılı kararı ile yürürlüğe konulan "Kamu Konutları Yönetmeliği‘nde 

yer alan esas ve usuller çerçevesinde idare edilmektedir.  
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Ayrıca, Devletin 3713 sayılı Terörle Mücadele Kanunu gereğince 

edindiği konutlar da bulunmaktadır. Bu konutlar terörle mücadelede görev alan 

ve emeklilik yaĢamlarında meskende korun- ' malları mutlak surette zorunlu 

olan personele tahsis edilmektedir. Terörle Mücadele Kanunu bu düzenlemeler 

ile aktif memuriyet yaĢamlarında terörle mücadelede görev alan memurların 

emekliliklerinde korunmalarını sağlamaktadır. Ancak, 2946 sayılı Kamu 

Konutları Kanununun 11 inci maddesine göre yürürlüğe konulan "Kamu 

Konutları Yönetmeliği‘nde, Devletin yüksek yargı organları ile üst düzey idarî 

kademelerinde görev yapan, yaptıkları icraatlar ve verdikleri kararlar nedeniyle 

terör örgütlerinin hedefi haline gelen kritik görevlerdeki personelin emeklilik 

yaĢamlarında korunmalarını sağlamak ayrıca aktif memuriyet yaĢamlarında 

Devlette üstlendikleri görevlere uygun bir ortam içinde emeklilik yaĢamlarını 

sürdürmelerini temin etmek için kendilerine memur konutu tahsis edilmesi ile 

ilgili düzenlemeler bulunmamaktaydı. Bilindiği gibi, ülkemizde uzunca 

sayılabilecek bir süreden bu yana devam eden terör ile mücadelede, Devletin üst 

düzey idarî kademelerinde ve yüksek yargı organlarında görev yapan personel 

emeklilik yaĢamlarında bir takım elim olaylarla karĢılaĢmıĢlardır. Bu olaylar, 

Devlette kritik görevler üstlenmiĢ, bir takım terör örgütlerinin tepkisini çekmiĢ 

personelin, emeklilik yaĢamlarında korunmaları ve aktif memuriyet 

yaĢamlarında üstlendikleri görevlere uygun bir ortam içinde emeklilik 

yaĢamlarını sürdürmelerini sağlamak zorunluluğunu ortaya çıkarmıĢtır. Kamu 

Konutları Yönetmeliğinde yapılan söz konusu değiĢikliklerle anılan 

yönetmelikteki yukarıda belirtilen eksiklik giderilmeye çalıĢılmıĢtır. Kamu 

Konutları Yönetmeliğinde yapılan bu değiĢiklikler mer'i mevzuat çerçevesinde 

2946 .sayılı Kamu Konutları Kanununun yönetmelikle düzenleme yapılmasını 

öngören 11 inci maddesinin verdiği yetkiye dayanılarak yapılmıĢtır.‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 59, BirleĢim 124, s. 456-458). 

IMF ile yapılan anlaĢmaya iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı GüneĢ Taner'in cevabı 

(7/5805) 

 IMF ile Türkiye arasında gerçekleĢen anlaĢmalar çerçevesinde bilgi almaya yönelik 

sorulan soruda anlaĢmanın bir kopyası vekil tarafından istenmiĢ olup anlaĢma maddelerinin 

yürürlüğe girdiği andan itibaren TBMM‘ye uygulamaya konu olan kısımlarca bilgi verilip 

verilmeyeceği soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1. Hükümetimizle IMF arasındaki söz konusu anlaĢmanın metnini 

Ģahsıma vermenizde bir mahzur var mıdır?Yoksa göndermenizi istirham 

ediyorum.  

2. Hükümet söz konusu anlaĢmayı ve anlaĢmanın zaman içindeki 

gereklerini yaptıklarında, bu konularda T.B.M.M.'ne bilgi verecekler mi?‖ 

Cevap: 
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―1. Türkiye ile Uluslararası Para Fonu (MF) 18 aylık bir "Yakın Ġzleme 

AnlaĢması" (Staff Monitored Program) uygulanması hususunda; anlaĢmaya 

varmıĢtır. Bu çerçevede hazırlanan Ekonomik Politikalar; Bildirgesi 

(Memorandum of Economic Policies), bilindiği üzere, 30 Hazjran 1998 

tarihinde Sn. BaĢbakan Mesut YILMAZ'ın düzenlemiĢ bulunduğu / Basın 

Toplantısı'nda kamuoyuna1 açıklanmıĢ ve sözkonusu belge tüm basın 

mensuplarına dağıtılmıĢtır. Ayrıca, Ekonomik Politikalar Bildirgesi aynı gün 

Hazine MüsteĢarlığı'nın |Web Sayfasının (http://www.trea$urv.qov.tr) adresinde, 

"Duyurular bölümünde tüm ilgililerin bilgisine ve kullanımına açılmıĢtır. Söz 

konusu belgenin Ġngilizce ve Türkçe metinleri isteğiniz üzere iliĢikte 

sunulmaktadır.  

2. IMF ile üzerinde anlaĢılan 18 ay süreli "Yakın Ġzleme AnlaĢması" 

kapsamında, IMF uzmanları her üç ayda bir ülkemiz ekonomisinin temel 

göstergeleriyle ilgili olarak tespit edilen hedeflere iliĢkin geliĢmeleri gözden 

geçireceklerdir. IMF uzmanlarının; program hakkındaki bu değerlendirmeleri 

kamuoyuna açıklanacaktır. Türkiye Büyük Millet Meclisi'nce gerekli görüldüğü 

takdirde söz konusu geliĢmeler çerçevesinde bilgi verilmesi her zaman 

mümkündür.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 62, BirleĢim 1, s. 371-

390). 

TaĢkent, Almatı, Bakü ve AĢkabat gemilerinin yapımına iliĢkin sorusu ve Devlet 

Bakanı Burhan Kara'nın cevabı (7/6279) 

Üretimi devam eden gemiler için yapılan harcama tutarı öğrenilmek istenmiĢ olup bu 

harcamanın yapılmasında imalat süresinin uzamasıyla ve geciken teslim tarihi itibarıyla zarar 

oluĢmasına vurgu yapılmıĢtır. Bu zararın önlenmesine yönelik atılan adımlar ve gereken 

tedbirler söz konusu soru kapsamında ele alınmıĢtır.  

Soru: 

―1. TaĢkent ve Almatı gemileri Bakü ve AĢkabat gemilerinin durumu 

hakkında bilgi (imalatı ne durumda, Ģimdiye kadar kaç dolar harcama yapıldı, 

kaç senedir imalat tezgahındadır?) Neden imalat süresi uzamıĢtır, bu gemiler 

Ģimdi satılmak istense muhtemel fiyatları nedir? 

2. 6 aylık zararının 3 trilyon olduğunu gazete haberi olarak duymuĢ 

bulunuyoruz. Bu soru önergesine yazılı olarak cevap verdiğiniz tarih itibariyle 

zararınız nedir?Bu zararın sebepleri nelerdir?Zararı önlemek için ne gibi 

tedbirlere tevessül ettiniz ve edeceksiniz?Zararı yok edebileceğinizi ümit ediyor 

musunuz?Bunun için ne gibi Ģartların teminini istiyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―1) 75 000 DWT'luk M/S Almatı ve M/S TaĢkent Gemileri SözleĢmeleri 

1986 yılında yapılmıĢ olup Almatı gemisi imalatlarına Ocak 1991, TaĢkent 

gemisi imalatlarına Ekim 1992'de baĢlanmıĢtır. 1991 yılından itibaren gemi 
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sahibi Deniz Nakliyat T.A.ġ. ödemeleri durdurduğu için inĢaat tersane imkânları 

ile gecikmeli olarak devam etmiĢtir. Nisan 1998'de yeni bir tamamlama 

sözleĢmesi imzalanmıĢ olup; A) M/S Almatı gemisi inĢaatı tamamlanmıĢtır. 

Rıhtımda sistem tecrübeleri devam etmekte olup Kasım 1998 ikinci yansında 

seyir tecrübeleri de yapılarak Deniz Nakliyat T.A.ġ.'ne teslim edilecektir. B) 

M/S TaĢkent gemisi inĢaatı % 52 oranında tamamlanmıĢ olup donatımı devam 

etmektedir. 1999 yılı üçüncü çeyreğinde teslimi planlanmıĢtır. Bu gemilerin 

beherinin hali hazır piyasa fiyatları takriben 26 Milyon USD mertebesindedir. 

M/S Bakü, M/S AĢkabat gemileri (18 000 DWT) SözleĢmeleri 1988 yılında 

yapılmıĢ olup, Bakü gemisi imalatlarına Temmuz 1989 AĢkabat gemisi 

imalatlarına Kasım 1989 tarihlerinde baĢlanmıĢ olup 1991 yılından itibaren gemi 

sahibi Deniz. Nakliyat T.A.ġ. ödemeleri durdurduğu için inĢaatları tersane 

imkânları ile gecikmeli olarak devam etmiĢtir. Nisan 1998'de yeni bir 

tamamlama sözleĢmesi imzalanmıĢ ve; A) M/S Bakü gemisinin inĢaatı % 65 

oranında tamamlanmıĢ olup tersane rıhtımında donatımı devam etmektedir. 1999 

yılı son çeyreğinde teslimi planlanmıĢtır. B) M/S AĢkabat gemisinin inĢaatı % 

55 oranında tamamlanmıĢ olup tersane rıhtımında donatımı devam etmektedir. 

1999 yılı sonunda teslimi planlanmıĢtır. Bu gemilerin her birinin halihazır piyasa 

fiyatları takriben 22 Milyon USD mertebesindedir.  

2. Deniz Nakliyat T.A.ġ.'nin 6 aylık zararı belirli amaçlara hizmet etmeyi 

ilke edinmiĢ bir gazete ve onun köĢe yazarının belirttiği Ģekilde 3 trilyona yakın 

bir rakam değildir. Bu haberler ġirketin özelleĢtirme ihalesinin son aĢamasında 

ve Ģirketin değerini düĢürmek gayesi ile hilafı hakikat olarak ve düzenli Ģekilde 

kamuoyu oluĢturarak Ģirketin gerçek değerinin çok altında bir fiyatla satıĢına 

hizmet gayesine matuf haberler olduğu düĢünülmektedir. Özellikle belli bir köĢe 

yazarının hiçbir ekonomik bilgi ve belgeye dayalı olmayan asılsız yazıları; 

dünya üzerinde 45 yıllık onurlu bir maziye ve itibara sahip olan ve ülkemizin 

ihraç ve ithal yüklerinin büyük bölümü ile ülkemiz deniz ticaretinde taĢıma 

navlunlarında seçtiği gerçekçi navlun uygulamaları ile üstlenmiĢ olduğu denge 

sağlayıcı görevinin belirli yerlere vermiĢ olduğu rahatsızlığın tezahüründen 

baĢka bir Ģey değildir. Özellikle 1996 senesi ikinci yarısından itibaren dünyanın 

çeĢitli ülkelerinde baĢlayan ekonomik krizler Dünya Deniz Ticaretine de büyük 

menfî etkiler getirmiĢ ve özellikle Asya Krizinin baĢlangıcı ile birlikte 

Uzakdoğu ithalat ve ihracatının azalması neticesi taĢıma navlunlarında büyük 

düĢüĢler baĢlamıĢtır. Öyle ki; Deniz TaĢımacılığında piyasanın göstergesi olarak 

kabul edilen BĠFEX endexi 1996 senesinin ortalarında 3 000'li rakamlar 

seviyesinde seyrederken bu rakam özellikle 1998 senesinde yaĢanan global kriz 

nedeni ile 800'lii rakamlara kadar düĢmüĢtür. Dünya ekonomilerinde yaĢanan 

son yüzyılın en büyük krizleri nedeni ile birçok armatörün iĢ yapamaz hale 

geldiği ve çoğunun gemilerini laid-up yaptığı bir ortamda Deniz Nakliyatı 

T.A.ġ. tüm gemilerin hiç boĢ bekletmeksizin çalıĢtırmıĢ geçmiĢ senelerde hiç 

girilmemiĢ olan Erdemir-ĠĢdemir-TügsaĢ gibi ülkemizin dev kuruluĢlarının 

taĢıma ihalelerine girerek bu ihaleleri en uygun Ģartlarla kazanarak realize etmiĢ 

ve hatta zaman zamanda diğer Türk Armatörlerine de yük,temin etmiĢtir. , Bu 

derece menfî geliĢmelere rağmen Ģirketin tüm gemileri mevcut en iyi Ģartlarla 

çalıĢtırılmıĢ ve 1998 senesi 6 aylık bilançosundan da görüleceği üzere 3 trilyon 

değil 1 864 268 928 247 TL. (1 Trilyon SekizyüzaltmıĢdörtmilyar 

ikiyüzaltmıĢsekizmilyon dokuzyüzyirmisekizbin ikiyüzkırkyedi) zarar etmiĢtir. 

Ancak, bilançonun incelenmesi halinde ise Ģirketin ticarî faaliyetlerinden yani 

yapılan bağlantıların sonuçlarında 172 683 086 002 TL. (YüzyetmiĢikimilyar 
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altıyüzseksenüçmilyon seksenaltıbin iki) kâr elde etmiĢtir. Dolayısı ile Ģirket 

gemileri bu derece menfî ortamda dahi en iyi Ģartlarla çalıĢtırılmamıĢtır. Ancak, 

bilançoda görünen zararın nedeni Ģirketin geçmiĢ dönemlerden kalmıĢ olan çok 

büyük bir borç yükü ile karĢı karĢıya olması ve de inĢaa halindeki gemilerin 

yatırım borçlarından kaynaklanmaktadır. ġirket 6 aylık faaliyetlerinin 1998 

senesi ilk 3 aylık sonuçları ile karĢılaĢtırılması halinde ise ilk 3 ayda 1 201 037 

993 999 TL. (Birtrilyon ikiyüzbirmilyar otuzycdimilyon dokuzyüz doksanüçbin 

dokuzyüzdoksandokuz) olan zararın ikinci üç ayda daha düĢük seyir izlediği 

görülmektedir ki; Ģirket taĢıma faaliyetlerinin genellikle çok daha yüksek 

seviyelerde olduğu 2. Altı aylık periodla bu trendin daha aĢağıda olacağı tahmin 

edilmektedir. Bu zararın ortadan kaldırılabilmesi için öncelikle geçmiĢ 

dönemlerden devredilerek gelen borç yükünün ortadan kaldırılması 

gerekmektedir. Mevcut piyasa Ģartlarında, yapılan en iyimser tahminlerle 1999 

senesi sonlarından itibaren müsbet geliĢmeler beklenmekte olup, bu süre 

içerisinde Ģirketin kendi gelirleri ile hem faaliyetlerini devam ettirip hem de 

mevcut borçları ödemesinde zorluk çekileceği aĢikârdır. Ancak, mevcut borç 

yükünün ortadan kalkması halinde Ģirketin gelirleri ile giderlerini 

karĢılayabilecek durumda olduğu da bir gerçektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 65, BirleĢim 15, s. 126-128). 

Eti Holdingin yeniden yapılandırılmasına yönelik çalıĢmalara iliĢkin sorusu ve 

Devlet Bakanı RüĢtü Kâzım Yücelen'in cevabı (7/6277) 

Eti Holding‘in yeniden yapılandırılma sürecine vurgu yapan soruda bu yeni 

yapılanmanın kapsamı hakkında bilgi edinme amacı güdülmüĢ ve liyakate uygun bir 

yapılanmanın ne düzeyde gerçekleĢtiği araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―1. Eti Holding'te yeni yapılanmaya gidiliyor mu?Gidiliyorsa niçin? 

2. Yeni genel müdürlük ihdasının fizibilitesi yapılmıĢ mıdır?YapılmıĢsa 

tarafıma gönderilmesi? 

3. Yeni yapılanma Eti Holding kadrosunu, özellikle merkez kadrosunu ne 

kadar artıracaktır? 

4. Bu kadroda Eti Holdingin bağlı olduğu bakanın yakınları var mıdır?‖ 

Cevap: 

―1. Eti Holding A.ġ. Genel Müdürlüğünde yeni bir yapılanma 

düĢünülmemektedir.  

2. Yeni bir yapılanma düĢünülmediğinden herhangi bir fizibilite de 

yapılmamıĢtır. Ancak Eti-. bank Genel Müdürlüğü Bakanlar Kurulunun 

26.1.1998 tarih ve 98/10522 sayılı Kararı ile bankacılık kısmının özelleĢtirilmesi 

nedeniyle unvanının değiĢtirilerek Eti Holding A.ġ. adıyla Ġktisadî Devlet 

TeĢekkülü Ģeklinde yeniden teĢkilatlandırılmıĢtır.  
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3. Etibank Genel Müdürlüğünün merkez teĢkilâtında 1 040 kiĢi istihdam 

edilmekte iken bu sayı Etibank'ın Eti Holding A.ġ. Genel Müdürlüğüne 

dönüĢtürülmesi neticesinde 802'ye düĢmüĢtür. Dolayısıyla Etibank'ın Eti 

Holding A.ġ. Genel Müdürlüğü olarak yeniden teĢkilâtlanması sonucunda 

merkez teĢkilâtında istihdam edilen personel sayısında 238 azalma olmuĢtur.  

4. Eti Holding A.ġ. Genel Müdürlüğü kadrolarında ilgili Devlet 

Bakanının kan bağına dayalı hiçbir yakını bulunmamaktadır.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 65, BirleĢim 16, s. 235). 

  3.1.2.2. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Meclis AraĢtırma Önergesi 

Ve 28 arkadaĢının, Kumarhanelerin maddî ve manevî tahribatlarının boyutlarını 

tespit etmek, ve daha iyi denetlenmeleri için alınması gereken tedbirleri belirlemek 

amacıyla Meclis araĢtırması açılmasına iliĢkin önergesi (10/56) 

Önergede kumar oynatılan yerlere iliĢkin yasal mevzuat çerçevesinde belirlenmiĢ bir 

istatistik bulunup bulunmadığı araĢtırılmakta olup kumar yoluyla elde edilen gelirin ne 

kadarlık bir kısmının kontrol altına alınabildiğini belirleme amacı güdülmüĢtür. Turizm teĢvik 

yasası çerçevesinde kumar oynatılan yerler olan casinolara önelik serbestinin toplumun maddi 

ve manevi açıdan hangi düzeyde kabul ettiği bir oluĢum olduğunun belirlenmesi 

hedeflenmiĢtir. Bu bağlamda casino adı verilen bu oluĢmların denetimlerinin hangi kriterlere 

göre gerçekleĢtirileceği sorgulanmıĢ olup kayıtdıĢılık oranı oldukça yüksek olan Türkiye‘de 

bu tip bir giriĢimin mali açıdan yükelyeceği külfete iliĢkin soruĢturma istenmiĢtir. 

Kumarhanelerin yüksek getiriyi sahip iĢleyiĢi zenginleĢme konusunda devlet üzerine bir baskı 

yaratmakta ve buna göre devlet izinli olan yerlerde dahi çok sayıda prosedür dıĢı uygulamanın 

gerçekleĢmesi endiĢesi gün yüzüne çıkmaktadır. Meclis araĢtırma yönergesi kapsamında 

vatandaĢların kumarda kaybedecekleri paraların ailesel bazda önemli bir tesirinin olduğu ve 

bu konuda ne yapılabileceği irdelenmektedir.  

―Son yıllarda yurdumuzda sosyal felaketlerin kaynağı haline dönüĢen 

casino-kumarhanelerle ilgili alınması gereken tedbirleri araĢtırmak amacıyla, 

Anayasanın 98 inci, Ġçtüzüğün 102 ve,103 üncü maddeleri uyarınca bir Meclis 

araĢtırması açılması için gereğini arz ederiz. 

Gerekçe:  

Türk turizmine itici güç olacağı ve döviz gelirlerine katkıda bulunacağı 

düĢüncesiyle, 1983 yılında, 2634 sayılı Turizmi TeĢvik Yasasıyla kuruluĢuna izin 

verilen casino'lar ya da halk diliyle kumarhanelerin, bugüne kadar geçen zaman 

içerisinde ülke içinde yarattığı maddî ve manevî tahribatın bir türlü görülmek 

istenmeyen boyutları, artık, ele alınmak ve bu kurumların varlığı gözden 

geçirilmek zorundadır. Çünkü, devletten izinli bu kumarhaneler, tüm 

denetimlerden uzakta kalmanın verdiği rahatlıkla, bugün kayıt dıĢı ekonominin 
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önemli unsurlarından biri haline dönüĢmüĢ durumdadırlar. YaklaĢık 10 yıl önce, 

iĢe küçük bir kumarhane iĢletmekle baĢlayan birçok iĢadamının, son yıllarda, 

buralardan kazandıkları paralarla diğer sektörlere yönelmesi, bunun çok açık 

bir kanıtı değil midir?... 

Bu önemli soruna çözüm bulunmazsa, devletten izinli 12 ildeki 67 adet 

kumarhane, bir yanda vatandaĢlarımızı kumar müptelası yaparak her geçen gün 

büyürken; diğer yanda, devlet, maddî ve manevî tahribatı anlamaktan uzak bir 

Ģekilde, Turizm Bakanlığının 1995 yılında sattığı 54 bin adet kumarhane giriĢ 

kartından elde ettiği 11,6 milyon dolara sevinmeye devam etmek zorundadır.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 3, BirleĢim 34, s. 45-47). 

Ve 30 arkadaĢının, YÖK tarafından yurtdıĢındaki üniversitelerden mezun 

olanlara denklik belgesi verilmesinde haksızlık yapıldığı iddialarını araĢtırarak alınması 

gereken tedbirlerin belirlenmesi amacıyla Meclis araĢtırması açılmasına iliĢkin önergesi 

(10/197) 

YÖK‘ün denklik listesinde bulunan çok sayıda yabancı üniversitenin usulsüz biçimde 

farklı üniversitelerle beraber Türkiye‘deki üniversitelere denk sayılması meclis araĢtırma 

önergesiyle sunulmuĢ olup bu üniversitelerin eğitim kriterlerinin ve aĢamalarının hangi 

düzeyde bir alternatif yaratma amacına hizmet ederek Türkiye‘deki üniversitelere denk 

sayılabileceği sorgulanmıĢtır. Öte yandan önergede ele alınan asıl husus ise muhtelif 

üniversitelerde yurtdıĢı öğrenimi tamamlayan öğrencilere denklik verilmesine yönelik haksız 

olduğu iddia edilen bir dizi iĢleyiĢi biçiminin YÖK tarafından uygulanması ve bu uygulama 

dahilinde kazanılmıĢ hak statüsünde bulunan öğrenim hakkının sekteye uğradığına dikkat 

çekilmiĢtir.  

―Yüksek Öğrenim Kurumunun muhtelif ülkelerde yükseköğrenim görmüĢ, 

öğrencilikleri, Millî Eğitim Bakanlığı ve bulundukları ülkelerdeki elçilikler veya 

konsolosluklarca tanınmıĢ olan ve YÖK'ün denklik listesinde bulunan 

üniversitelerden mezun olmuĢ öğrencilerin denklik belgelerinin YÖK tarafından 

verilmeyip mağdur edilmeleri konusunda, Anayasanın 98 inci, Ġçtüzüğün 104 ve 

105 inci maddeleri uyarınca Meclis araĢtırması açılmasını talep ediyoruz. 

Gerekçe: 

Muhtelif ülkelerle yapılan kültür ve öğrenci değiĢimi anlaĢmalarının 

gereği olarak yurt dıĢında yükseköğrenim gören öğrenciler, son zamanlarda, 

YÖK'ün sergilediği anlaĢılmaz ve haksız tutumlarla mağdur edilmeye 

baĢlanmıĢtır. Öğrenimlerine baĢladıkları ilk seneden itibaren, öğrencilikleri 

Millî Eğitim Bakanlığı tarafından onaylanmıĢ ve bağlı bulundukları konsolosluk 

ve elçiliklere bildirilmiĢ olmasına, öğrencilerin öğrenim süreleri boyunca 

iĢlemlerini resmî bir Ģekilde elçilik veya konsolosluklarla yürütmelerine ve Millî 

Eğitim Bakanlığını, her yıl, öğrenci durum bildirim formlarıyla resmî kanallarla 

bilgilendirmelerine rağmen, bulundukları üniversitelerden mezun olan bu 

öğrenciler, YÖK'ün anlaĢılmaz tutum ve haksız davranıĢlarıyla denklik belgeleri 
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verilmeyerek maddî ve manevî olarak haksızlığa uğratılmaktadırlar. Bu 

öğrencilerin kazanmıĢ oldukları öğrenim haklarının ve bulundukları 

üniversitelerin öğrenimleri süresince tanınıp, öğrenim sonrası hiçbir gerekçe 

göstermeden müktesep haklarının reddedilmesi ve tanınmaması, hiçbir adalet 

anlayıĢıyla bağdaĢmamaktadır. Yapılan haksızlıkların sınırlarını aĢması, bu 

konuda bir Meclis araĢtırması gereğini zorunlu kılmıĢtır.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 127, s. 79-81). 

 

 3.1.3. Mehmet Bedri Ġncetahtacı 

  3.1.3.1. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Soru Önergesi 

 Gaziantep Sanayi Fuarında meydana gelen bombalama olayının faillerine iliĢkin 

sorusu ve ĠçiĢleri Bakanı Murat BaĢesgioğlu'nun cevabı (7/4364): 

   

  Gaziantep‘te gerçekleĢen bir terör olayına yönelik verilen önergede faillerin 

bulunamamıĢ olmasına dikkat çekilmiĢ ve terör eylemi sırasında kullanılan mühimmatın 

çalıntı olduğu belirtilmektedir. Bu kapsamda soru önergesi devletin mühimmatların çalınması 

noktasında hangi pozisyonda bulunduğu soruĢturulmakta olup tutuklanan 9 kiĢinin 

salıverilmesi hakkındaki gerekçeler irdelenmektedir. 

  Soru: 

―1. - 14.9.1997 tarihinde Gaziantep Sanayi Fuarı içinde bulunan Müjde 

yayınevine ait stantta meydana gelen bombalama olayının failleri bulundu mu? 

2. - Olayda kullanılan bombaların çalıntı olduğu ifade ediliyor. Bu 

bombaların Nato standartında parça tesirli bomba olduğu ve Devlete ait 

kurumlardan çalındığı doğru mu? 

3. - Olayla ilgili olarak tutuklanan 9 kiĢinin mahkemece serbest 

bırakıldıktan sonra tekrar tutuklandığı doğru mu?Doğruysa, sebebi nedir?‖ 

  Cevap: 

―Gaziantep ilinde 14.9.1997 günü saat 20.30 sıralarında Ġstasyon 

Caddesi üzerinde kurulu bulunan fuar içerisinde Arsan Seyahat ve Limited 

ġirketi'nin düzenlemiĢ olduğu Gıda-Tekstil ve Ticaret Fuan'nda Müjde 

Yayıncılığa ait Hıristiyanlık Din'i ile ilgili yayınların satıldığı standa, atılan el 

bombasının patlaması neticesi (1) kiĢinin ölümü, (21) kiĢinin yaralanması eylemi 

ile ilgili radikal dinî gruplar içerisinde yer alan Vasat Örgütü'ne yönelik yapılan 

operasyonlarda; Damat (K) Mehmet Yıldırım, YaĢar Yavuz, Zabit DurmuĢ, 

Faruk Öztürkoğlu, Hasan Çomak, Hasan Gölgeli, Ġsa Bozkurt, Kemal Güçlüer, 

Cemal Güçlüer, Nusret ReĢber, Mehmet Karaca ve Ġrfan GülmüĢ yakalanarak 

gözaltına alınmıĢlardır. . Adı geçen Ģahısların alman ifadelerinde; Radikal 

Vasat Örgüt Mensubu olduklarını, Gaziantep il merkezinde örgüt adına (5) ayrı 

yere değiĢik tarihlerde zaman ayarlı bomba ile, 14.9.1997 günü Ġstasyon 

Caddesi fuar alanında bulunan Müjde Yayıncılığa ait standa el bombası atılması 
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eylemlerini gerçekleĢtirdiklerini itiraf etmiĢlerdir. Aynı eylemden dolayı firari 

sanık olarak aranan Mehmet Kurt, Abdülhamit Altun, Burhan Kaba ve 

ġahimerdan Sarı aranmakta iken, Burhan Kaba 29.9.1997 günü yakalanmıĢ ve 

hakkında tanzim edilen tahkikat evrakı ile birlikte 1.10.1997 günü sevk edildiği 

adli makamlarca tutuklanmıĢtır. Yine. örgüt üyesi ve örgüt kurmak suçundan 

firarî sanık olarak aranan ġahimerdan Sarı 19.10.1997 günü yakalanmıĢtır. 

Yapılan sorgulamasında Vasat Örgütü ile iliĢkileri tespit edilen, Yakup Eraslan, 

Murat Kartal, Kadir Karadere ve Halil Yıldız yakalanmıĢ, 24.10.1997 günü sevk 

edildikleri adli makamlarca tutuklanmıĢlardır. Olayda kullanılan el bombasının 

Nato Standardı ve Alman yapımı savunma tipi parça tesirli el bombası olduğu, 

bombanın herhangi bir devlet kurumundan çalıntı olmadığı. Siirt Emniyet 

Müdürlüğü Kurtalan Ġlçesi Çevik Kuvvet Grup Amirliği'nde görevli Polis 

Memuru Halil Yıldız tarafından temin edilerek Vasat Örgütü mensuplarına 

verildiği anlaĢılmıĢtır. 15.9.1997 tarihinde Radikal Vasat Örgütüne yönelik 

operasyonlarda (12) örgüt mensubu yakalanmıĢ ve haklarında düzenlenen 

tahkikat evrakı ile birlikte Gaziantep Cumhuriyet BaĢsavcılığına 22.9.1997 günü 

sevk edilmiĢ.Cumhuriyet BaĢsavcılığınca sanıkların tamamı tutuklama talebi ile 

mahkemeye sevk edilmiĢ, 1 inci Sulh Ceza Mahkemesi'nin 1997/620 sayısına 

kayden, Damat (K) Mehmet Yıldırım, Faruk Öztürkoğlu ve Cemal Giiçlüer isimli 

sanıklar tutuklanmıĢ, (9) sanık tutuksuz yargılanmak üzere serbest bırakılmıĢ, 

Cumhuriyet BaĢsavcılığı'nın bir üst mahkemeye itirazı üzerine, 2 inci Asliye 

Ceza Mahkemesi'nce yargılanmaları neticesi serbest bırakılan, Ġsa Bozkurt, 

Hasan Çomak, Hasan Gölgeli, Zabit DurmuĢ ve Mehmet Karaca isimli sanıklar 

tutuklanmıĢ, (4) sanık da tutuksuz yargılanmak üzere serbest bırakılmıĢlardır. 

14.9.1997 günü meydana gelen olayla ilgili toplam (18) örgüt mensubu 

yakalanmıĢ, (14)'ü tutuklanmıĢ, (4) sanık tutuksuz yargılanmak üzere serbest 

bırakılmıĢ, eylemde el bombasını atan Mehmet Kurt ile Abdülhamit Altıın firari 

sanık olarak aranmakta olup, tahkikat adli makamlarca sürdürülmektedir.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 46, BirleĢim 61, s. 369-370). 

 3.1.4. Mustafa RüĢtü TaĢar 

  3.1.4.1. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Soru Önergesi 

SSK Okmeydanı Hastanesinde vuku bulduğu iddia edilen tecavüz olaylarına ve 

hu konuda alınacak tedbirlere iliĢkin sorusu ve ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik Bakanı 

Necati Çelik'in cevabı (67322): 

 Ġstanbul‘da yaĢanan tecavüz olayı üzerinden verilen önergede olayın geçtiği 

yer olan SSK Okmeydanı Hastanesi nezdinde ve failler itibarıyla bir soruĢturmanın baĢlatılıp 

baĢlatılmadığı sorgulanmıĢtır. Bu kapsamda bu tip olayların önlenmesine yönelik ne tür 

adımların atılacağı alınacak tedbirlerin neler olduğu da tartıĢılmaktadır.  

Soru: 
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―1- Kanal D Televizyonunda "Gecenin Ġçinden" programında 

kamuoyuna yansıyan, SSK Okmeydanı Hastanesinde vuku bulduğu ifade edilen 

tecavüz olayıyla ilgili soruĢturma baĢlatılmıĢ midir? 

2 - Adlî takip yapılmakta mıdır? 

3 - Daha önceleri de vuku bulduğu ifade edilen tecavüz olayları ve bazı 

ahlaksız davranıĢlar için ne gibi tedbirler almayı düĢünüyorsunuz?‖  

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekili arkadaĢlarım; Gaziantep Milletvekili 

Sayın Mustafa TaĢar tarafından verilen Sosyal Sigortalar Kurumu Okmeydanı 

Hastanesinde vuku bulduğu iddia edilen tecavüz olaylarına ve bu konuda 

alınacak tedbirlere iliĢkin sözlü soru önergesini cevaplamak üzere huzurlarınıza 

gelmiĢ bulunuyorum; sözlerime baĢlarken, hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Sosyal Sigortalar Kurumu Okmeydanı Hastanesi Ġntaniye Servisinde, Hepatit B 

tanısıyla tedavi görmekte olan Nagihan Erdemir'e yapılan ve çeĢitli basın 

organları tarafından kamuoyuna yansıtılan tecavüz olayıyla ilgili olarak, 5 

Ağustos 1996 tarihinde, Sosyal Sigortalar Kurumunca baĢlatılan idarî 

soruĢturma sonuçlandırılmıĢtır. Değerli milletvekili arkadaĢlarım, bu 

soruĢturma sonucunda, kurum müfettiĢleri tarafından düzenlenen inceleme 

raporuna dayanılarak, Sosyal Sigortalar Kurumu Yönetim Kurulunun 4.10.1996 

tarih ve 3571 sayılı Kararıyla, söz konusu hastane baĢtabibi Prof.Dr.Dursun 

Akdemir görevinden alınarak, aynı hastanede uzman tabip olarak 

görevlendirilmiĢtir. Ayrıca, olayda zanlı olarak adı geçen hastane görevlisi, 

esasen, hastanedeki görevine atanmadan önce, iĢe alınmasına engel ruhî 

hastalıkları olan bir kiĢi olduğunun tespit edilmesi nedeniyle, iĢten çıkarılmıĢtır. 

Olayla ilgili adlî soruĢturma ise, ġiĢli Cumhuriyet Savcılığınca sürdürülmüĢ 

olup, Sosyal Sigortalar Kurumuna intikal eden bilgilere göre, adlî tıpta yapılan 

DNA testi karĢılaĢtırmaları sonucunda, zanlının, gerçek fail olduğu tespit 

edilememiĢtir. Diğer taraftan, benzeri olayların meydana gelmemesi için, SSK 

Okmeydanı Hastanesiyle, olayın meydana geldiği klinikte gerekli emniyet 

tedbirleri alınmıĢtır. Bu çerçevede, zemin kattaki intaniye kliniğinde, hastaların 

yakınlarıyla pencerelerden görüĢme yapmaları uygulamasına son verilerek, 

görüntülü telefon sistemiyle görüĢmeler yapılmaya baĢlanmıĢ, böylece, klinik 

giriĢ çıkıĢlarıyla, çevresi tam olarak kontrol altına alınmıĢtır. Kliniğin açılabilir 

durumdaki pencerelerine korumalı, sabit kafesler yaptırılmıĢtır. Çok geniĢ bir 

alan içerisinde bulunan hastanenin tüm çevresine ihata duvarı yapılması için 

gerekli ödenek çıkarılmıĢ olup, inĢaat baĢlamak üzeredir. Hastanenin talebi 

üzerine, ġiĢli Emniyet Müdürlüğü tarafından hastanede sürekli olarak sivil 

ekipler bulundurulmaktadır. Değerli arkadaĢlarım, ayrıca, hastanede bir polis 

noktası kurulması çalıĢmaları son aĢamaya gelmiĢ bulunmaktadır. Bilgilerinize 

saygıyla arz ederim. Bu konuyu açıklama fırsatı verdiği için, Sayın TaĢar'a da 

teĢekkür ederim.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 25, BirleĢim 87, s. 

478-479). 

Çokuluslu Güç, olağanüstü hal ve Irak ambargosuna, Ġnsan haklarına aykırı 

olduğu iddia edilen uygulamalar Ġçin alınması gereken tedbirlere, Köylü, iĢçi, memur, 

esnaf, emekliler ve muhtaçlar bakanlıklarının ihdasına, Ġstihdam bakanlığı ve iĢsizlik 
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ücreti sisteminin kurulmasına, Faizsiz kredilerin ne zaman uygulanacağına, Vergilerin 

kaldırılması ve tek vergi sistemine geçilme zamanına, Faizlerin kaldırılmasına, Prim 

ödemeden herkesin sigortalı olacağı sisteme ne zaman geçileceğine, ĠliĢkin soruları ve 

Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1039,1042,1043,1044,1045, 1046,1047,1048): 

Irak‘ta süren savaĢa yönelik askeri müdahale seçeneğini ele alan bu önergede ―Çekiç 

Güç‖ adı altında yapılacak operasyonun ne zaman gerçekleĢtirileceği soruĢturulmuĢtur. Öte 

yandan devam eden Olağanüstü Hal‘in ne zaman biteceği ve Irak ambargosunun ne zaman 

sona ereceği de tartıĢmaya açılmıĢtır. Ġnanç hürriyeti ve insan hakları gibi konularda Seçim 

Beyannamesi örneği verilerek hayata geçirilecek reform niteliğindeki uygulamaların kapsam 

ve içeriği sorgulanmaktadır. Öte yandan refah seviyesinin artıĢını öngören uygulamaların 

hayata geçirilme biçimi ve zamanı da değerlendirilmiĢ olup tabana yayılan bir kalkınma için 

gerekli adımların neler olduğu ve hangi usul ve yöntemler dahilinde hayata geçirileceği 

araĢtırılmaktadır.  

Soru: 

―Refah Partisi tarafından yayımlanan 24 Aralık 1995 Seçim 

Beyannamesinde terör probleminin çözümü için getirilen öneriler arasında 

"Çekiç Güç'ün gönderilmesi, Olağanüstü Hal'in kaldırılması ve Irak 

ambargosunun kaldırılması" yer almaktadır. Bugün iktidarda olduğunuza göre;  

1. Çekiç Güç'ü ne zaman gönderecek,  

2. Olağanüstü hal'i ne zaman kaldıracak,  

3. Irak ambargosuna ne zaman son vereceksiniz? 

Refah Partisi tarafından yayımlanan 24 Aralık 1995 Seçim 

Beyannamesinde "Ġnancını yaĢamak isleyen müslüman halkımıza halen 

uygulanan insan haklarına aykırı tatbikat süratle ve kesinlikle oltadan 

kaldırılacaktır" denilmekte ve insan haklarına tatbikat Ģu Ģekilde 

sıralanmaktadır : " - BaĢörtüsü zulmü -Cuma namazı zulmü -Ġmam-Hatip 

okullarının engellenmesi -Hac ibadetiyle ilgili bütün engellemeler - Kurban 

derisiyle ilgili engellemeler •- Vakıflarla ilgili engellemeler ve tahribat - Ġslamın 

aslının konuĢulması ve öğrenimi önündeki engeller • .' — Siyasî otoritenin dine 

müdahaleleri" Bütün bu insan haklarına aykırı olduğu iddia edilen konularla 

ilgili olarak hükümetinizce hangi tedbirlerin alınması düĢünülmektedir? 

Refah Partisi tarafından yayımlanan 24 Aralık 1995 Seçim 

Beyannamesinde "Geçim sıkıntısının ortadan kaldırılması ye herkesin refah 

seviyesinin yükseltilmesi" için getirilen öneriler arasında "Köylü, ĠĢçi, Memur, 

Esnaf, Emekliler ve Muhtaç Bakanlıklarının ihdası" bulunmaktadır. Bugüne 

kadar adı geçen bakanlıkların kurulması için yapılmıĢ herhangi bir iĢlem var 

mıdır? 

Refah Partisi tarafından yayımlanan 24 Aralık 1995 Seçim 

Beyannamesinde iĢsizlik probleminin çözümü için getirilen öneriler arasında 

"Ġstihdam Bakanlığı kurulması, ĠĢsizlik Sigortası müessesesine denk gelecek 
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ĠĢsizlik Ücreti Sisteminin kurulması" bulunmaktadır. ĠĢsizlik probleminin bir çığ 

gibi büyüdüğü dikkate alındığında "Ġstihdam Bakanlığı, kurulması ve ĠĢsizlik 

Sigortası Müessesesine denk gelecek iĢsizlik ücreti sisteminin kurulması" 

uygulamalarının ne zaman baĢlatılması düĢünülmektedir? 

Vaatleriniz arasında yer alan; "Hakkı müktesep karĢılığı kredi, Emek 

karĢılığı kredi, Rehin karĢılığı kredi, ÖdenmiĢ vergi karĢılığı kredi, Yatırım 

projesi karĢılığı kredi, Selem senedi karĢılığı kredi" gibi faizsiz kredileri ne 

zaman yürürlüğe sokacaksınız? 

Vaat ettiğiniz Ģekilde Anayasaya "devlet vergi kanunu çıkartamaz." 

hükmünü ne zaman koyacak, mevcut vergilerin tamamını ne zaman ortadan 

kaldıracak ve tek vergi sistemini yürürlüğe sokacaksınız? 

Vaatleriniz doğrultusunda Anayasaya "Faiz yoktur" hükmünü ne zaman 

koyacak ve faizleri ne zaman ortadan kaldıracaksınız? 

Vaatleriniz doğrultusunda sigorta ve emeklilik için katılımcılar 

tarafından prim ödenmeyen ve herkesin sigortalı olacağı sisteme ne zaman 

geçmeyi düĢünmektesiniz?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Sayın Mustafa TaĢar'in Sayın BaĢbakanımıza 

hitaben yönelttiği yazılı soru önergeleri cevabıdır. Yazılı soru önergelerinde yer 

alan 24 Aralık 1995 seçim beyannamesinde ve vaatlerde bulunulduğu iddia 

edilen aĢağıdaki konular; - Çekiç Güç'ün gönderilmesi, - OHAL'in kaldırılması, 

-Irak ambargosunun sona erdirilmesi, - BaĢörtü meselesi, - Cuma namazı 

konusu, - Ġmam Hatip okullarının engellenmesi, - Hac ibadeti ile ilgili engeller, - 

Kurban derisi konusu, - Vakıflarla ilgili konular, - Ġslamın aslının konuĢulması 

ve öğrenimi, - Siyasî otoritenin dinimize müdahalesi, - Köylü, iĢçi, memur, esnaf, 

emekliler ve muhtaçlar Bakanlıklarının ihdası, : -Ġstihdam Bakanlığı,, - ĠĢsizlik 

sigortası müessesesine denk gelecek iĢsizlik ücreti sisteminin kurulması, - Hakkı 

müktesep karĢılığı kredi, - Emek karĢılığı kredi, - Rehin karĢılığı kredi, - 

ÖdenmiĢ vergi karĢılığı kredi, -Yatırım projesi karĢılığı kredi, - Selem senedi 

karĢılığı kredi ve faizsiz krediler, I - Devlet Vergi Kanunu çıkartamaz tek vergi 

sistemine ne zaman geçileceği, - Anayasa'ya "Faiz Yoktur" hükmünün ne zaman 

konulacağı, - Faizlerin ne zaman ortadan kaldırılacağı, - Prim ödenmeden ve 

herkesin sigortalı olacağı sisteme ne zaman geçileceği gibi; Seçim 

beyannamesinde yer almıĢ hususların uygulanabilirliği çıkartılacak kanunlarla 

ve diğer mevzuatta yapılacak değiĢikliklerle mümkün olacaktır. Ancak, 

partimizin tek baĢına iktidar olmadığı, ülkeyi hükümetsiz bırakmamak için büyük 

bir fedakârlık örneği göstererek Doğruyol Partisi ile bir koalisyon hükümeti 

kurduğumuz ve bu koalisyonun ortak program üzerinde çalıĢma ve uygulama 

yapmak üzere kurulduğu kamuoyunca da malumdur. Hükümetimiz kurulur 

kurulmaz bütün sorunların çözümü için süratle çalıĢmaya baĢlamıĢtır. Yukarıda 

sıralanan sorunların da tek tek halledileceğinden emin olmanızı diler, saygılar 

sunarım.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 88, s. 110-

113). 

Devlet kurumlarına yeni personel alımının düĢünülüp düĢünülmediğine iliĢkin 

sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1129): 
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Devlet kurumlarında çalıĢacak personeller için ayrılan bütçenin mevcut alım hızı 

neticesinde hangi noktaya ulaĢacağı sorgulanmakta ve bu kapsamda verilen önergede devletin 

sırtındaki bu yükü karĢılayacak kaynakların neler olduğu araĢtırılmaktadır.  

Soru: 

―1. Malum olduğu üzere devletin personel giderleri her yıl daha da 

artmaktadır. Devlet büçtesi giderek bu yükü kaldıramaz hale gelmektedir. 

Durum böyle olduğu halde devlet kurumlarına yeni memur iĢçi almayı 

düĢünüyor musunuz? 

2. Hangi kurumlara ne kadar memur ve iĢçi alınacaktır? 

3. Bu alımlarda devlet ne miktar yük altına girecektir?‖ 

Cevap: 

―1. Bilindiği gibi, kamu hizmetlerinin etkin ve verimli bir biçimde yerine 

getirilebilmesi için yeterli sayıda kamu personeline gerek duyulmaktadır. Kamu 

kurum ve kuruluĢları da günün koĢullarına, hizmetin özelliği, yaygınlığı ve 

çeĢitliliğine göre ihtiyaç duydukları personeli temin etmek durumundadırlar. 

Ancak, ihtiyaç duyulan personelin temininde de tasarruf tedbirlerine azami 

derecede uyulması gerekmektedir. Bu amaçla, BaĢbakanlık Makamının 

22.7.1996 tarih ve B.02.PPG.0.12-383-12943 (1996/37) sayılı Genelgesi, kamu 

kurum ve kuruluĢları öncelikle Devlet Personel BaĢkanlığına baĢvurarak 

personel ihtiyacını özelleĢtirme programına alınan veya özelleĢtirilen 

kuruluĢlardaki istihdam fazlası personelin nakli suretiyle karĢılayacaklarını, bu 

Ģekilde gerekli personelin sağlanamaması durumunda Devlet Personel 

BaĢkanlığınca istenilen nitelik ve unvandan personel ihtiyacının 

karĢılanamadığına dair cevabî yazı üzerine, kurum ve kuruluĢlar bu yazıyı teklif 

yazılarına ekleyerek önce Maliye Bakanlığından müteakiben de BaĢbakanlıktan 

izin alacaklarını hükme bağlamıĢ bulunmaktadır. Diğer taraftan, eğitim, sağlık, 

güvenlik gibi kamu hizmetlerinde ortaya çıkan personel ihtiyacının 

karĢılanabilmesi veya diğer kamu kurum kuruluĢlarındaki hizmet geniĢlemesi 

veya kamu sektöründe yeni hizmet alanlarının ortaya çıkması hallerinde gerekli 

personelin istihdam edilmesi tabii görülmektedir. Ancak, kamu kurum ve 

kuruluĢlarında personel istihdamı, hizmet icaplarına paralel olarak 

yürütüldüğünden önceden planlanmıĢ yeni personel alımı bahis konusu 

bulunmamaktadır.  

2. Kamu kurum ve kuruluĢlarına önceden planlanmıĢ yeni personel 

alımının söz konusu olmaması sebebiyle soru önergesinin Devletin ne miktar 

malî yük altına gireceği hususuna iliĢkin 3 üncü maddesi hakkında bir cevap 

oluĢturulması mümkün olamamıĢtır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

10, BirleĢim 88, s. 150-151). 

Ġsrail'e yapılan Askerî Eğitim iĢbirliği AnlaĢmasına iliĢkin sorusu ve Devlet 

Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1128): 
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Türkiye ve Ġsrail arasında hayata geçirilen anlaĢmanın milli çıkarlar üzerindeki etkisi 

araĢtırılmıĢ olup bu anlaĢmayla beraber tehdit niteliğinde bir durumun Türkiye açısından 

olanaklı olup olmadığı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―Ġsrail'le yapılan Askerî Eğitim ĠĢbirliği AnlaĢması'nın Türkiye'ye 

yarardan çok zarar getirdiği doğru mudur?Eğer doğru ise bu konuda nasıl bir 

iĢlem yapmayı düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―1. Türkiye ile Ġsrail arasında 23 ġubat 1996 tarihinde imzalanan 

"Askerî Eğitim ĠĢbirliği AnlaĢmasının iptaline iliĢkin alınmıĢ herhangi bir karar 

bulunmamaktadır.  

2. Anılan AnlaĢma, iki ülke arasında askerî eğitim iĢbirliğini tesis etmeyi 

amaçlamakta olup, askerî eğitim kuruluĢları arasında iĢbirliğinin prensiplerini 

kapsamaktadır. Bu tür anlaĢmaların ruhunda karĢılıklılık ve karĢılıklı yarar 

esastır. AnlaĢmanın ülkemiz çıkarları açısından yararlı olduğu 

değerlendirilmektedir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 

88, s. 149). 

Türk Lirasının yabancı para birimleri karĢısındaki değer kaybına, Necmettin 

Erbakan'ın BaĢbakanlık görevine geldiği günden bu yana Merkez Bankası tarafından 

basılan paranın miktarına, ĠliĢkin sorulan ve Devlet Bakanı H. Ufuk Söylemez'in cevabı 

(7/1040,1041): 

 Söz konusu dönem itibarıyla TL‘de yaĢanan değer kaybının Dolar ve Mark cinsinden 

karĢılığı ele alınmıĢ ve para politikası üzerinde denetim yetkisi bulunan tüm kamu kuruluĢları 

nezdinde bu değer kaybının önüne geçmek amacıyla atılan adımların kapsam ve hüviyeti 

sorgulanmıĢtır. Bu soru itibarıyla Türk parasının değerini korumaya yönelik enstrümanların 

organize kullanımına dikkat çekilmek istenmiĢ olup 1996 yılı itibarıyla TL‘nin diğer para 

birimleri karĢısında hangi ölçüde değer kaybedeceği irdelenmiĢtir.  

Soru:  

―1. BaĢbakanlık görevine geldiğiniz günden bu soru önergesinin 

cevaplandırıldığı güne kadar olan dönemde Türk Lirası, Alman Markı ve ABD 

Doları gibi yabancı para birimleri karĢısında ne ölçüde değer yitirmiĢtir? 

2. TL.'nin değer yitirmesinde Hükümetinizin uyguladığı politikaların bir 

rolü var mıdır? 
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3. 1996 yıl sonuna kadar TL.'nin yabancı para birimleri karĢısında ne 

ölçüde değer kaybedeceğini hesaplıyorsunuz?‖ 

Cevap:  

―1. Türk Lirası Alman Markına ve ABD Dolarına karĢı 1991 

yılında.sırasıyla % 71.5 ve % 73.4,1995 yılında % 67.1 ve % 54.3 ve 1996 

yılında ise (14.8.1996 itibariyle) % 37.6 ve % 42.5 değer yitirmiĢtir.  

2. Türk Lirası konvertibl olup, değeri TL. ve döviz piyasalarında serbest 

piyasa ekonomisi kuralları çerçevesinde ortaya çıkmaktadır.  

3. 1996 yıl sonuna kadar TL.'nin yabancı para birimleri karĢısındaki 

değer kaybının yaklaĢık olarak enflasyon oranı civarında olacağı tahmin 

edilmektedir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 88, s. 113-

115). 

Çevre Kirliliği Fonundan belediyeler gönderilen Ģartlı yardımların gen 

çekilmesinin nedenine iliĢkin sorusu ve Çevre Bakanı M. Ziyattin Tokar'ın cevabı 

(7/1211): 

Söz konusu soruda çevre kirliliğinin en aza indirgenmesine yönelik belediyelerle 

yapılan iĢbirliği kapsamında devam eden yardımların hangi sebeple geri çekildiği 

irdelenmiĢtir. Yapılan tek taraflı iĢlemin hukuki bir sonuç doğurup doğurmadığı tartıĢılmıĢtır.  

Soru:  

―Çevre Kirliliğini Önleme Fonu'ndan Nisan-Haziran 1996 tarihleri 

arasında Belediyelere gönderilen Ģartlı yardımların geri çekilmesinin nedeni 

nedir?Çevre Bakanlığınca Hukuka aykırı, keyfî nitelikteki bu iĢlemin iptali 

düĢünülmekte midir ?‖ 

Cevap:  

―Malumlarınız olduğu üzere 53 üncü Cumhuriyet Hükümeti Çevre 

Bakanlığı görevi Sayın Mustafa R. TaĢar tarafından yürütülmüĢ olup bu nedenle 

Fon'a iliĢkin uygulamalar ve fon amaçlan konusunda geniĢ bir bilgiye sahip 

olması sebebiyle tahsis edilen nakdî yardımlardan belediyelerce kullanılmayan 

miktarların geri çekilmesinin gerekçelerini de bileceği kanaatindeyim. 52 inci 

hükümet döneminde; tahsis edilen nakdî yardımların geri çekilmesinin ilk 

uygulaması Sn. Bakan tarafından yapılmıĢ ve bu hususta birçok yazılı sözlü soru 

önergesine yine Sn. Mustafa R. TaĢar tarafından cevap verilmiĢtir. Sayın 

Mustafa R.TaĢar tarafından cevaplandırılan soru önergelerinde verilen 

cevaplarda gösterilen uygulama adaletsizlikleri bir önceki dönemde tenkit 

edildiği halde devam ettirilmiĢtir. Bunlara örnek olarak;  

1. Belediyelere tahsis edilen aynî ve nakdî yardımlarda Belediye 

BaĢkanlıklarının siyasal partilere göre dağılımında adaletsizlikler yapılmıĢ, 
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iktidara mensup Belediye BaĢkanlıklarına objektif kriterler dahilinde 

değerlendirilmesi mümkün olmayacak derecede geniĢ imkânlar sağlanmıĢtır. 

Yukarıdaki tablo incelendiğinde 775 belediye baĢkanlığı bulunan ANAP'a 

toplam harcama tutarı olan 2 281 615 000 000 TL'sin dan 1 981 760 000 000 TL 

ödemede bulunulmuĢtur. Diğer partilere ait belediye baĢkanlıklarına ise toplam 

299 355 000 000 TL nakit yardımı yapılmıĢtır.  

2. Hükümetimizin göreve atandığı gün acilen ödenek temin edilerek 700 

milyar civarında bir miktar siyasî nezakete aykırı olarak ANAP'lı belediye 

baĢkanlıklarına tahsisler yapılmıĢ ve ödenmek üzere Bankaya talimat verilmiĢtir.  

3. Yeni kurulan ve daha önceki yıllar kurulmuĢ olmakla birlikte talepleri 

mevcut olduğu halde bir çok belediye baĢkanlığına ise hiç tahsis yapılmamıĢtır. 

4. Bakanlığımız Fon'una ayrılan ve 1996 Malî Yılı içerisinde harcanması 

gereken ödeneğin büyük bir kısmı Sn. TaĢar'ın Bakanlığı dönemi içerisinde 

bitirilmiĢ ve Bakanlık diğer çevre amaçlı harcamalar için kaynak sıkıntısına 

düĢürülmüĢtür. Sonuç olarak Fon imkânlarından bugüne kadar hiç katkı 

sağlanmamıĢ olan belediyelere nakdî yardımda bulunulması 53'üncü Hükümet 

uygulamalarındaki taraflı tutumların değerlendirilmesi, Bakanlığımız katkı 1 

arındaki dengesizliklerin ortadan kaldırılması gibi nedenlerle Sayın Mustafa R. 

TaĢar dönemindeki tahsislerden Belediyelerce kullanılamayan miktarlar ile 

özellikle Hükümetimizin göreve baĢladığı tarihten sonra Banka tarafından 

yürütülen iĢlemler durdurulmuĢtur. Bundan sonra Çevre Kirliliğini Önleme 

Fon'undan belediyelere yapılacak yardımlar, hiç yardım alamamıĢ olanlardan 

baĢlamak üzere adaletli bir dağıtım ve tahsis sistemi kurulacak; hakça bir 

değerlendirme üzerine tesis edilecektir‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 10, BirleĢim 88, s. 177-178). 

Bursa'da bir vakıf arazisi üzerinde bulunan geneleve iliĢkin sorusu ve Devlet 

Bakanı Ahmet Cemil Tunç'un cevabı (7/1135):  

Bursa‘daki bir geneleve ait taĢınmazların belediyeye devredilmesi ve bu taĢınmazlar 

üzerinde mülkiyet olduğu iddiası üzerine oluĢan belirsizlik neticesinde genelevin 

kapatılmasına iliĢkin soruda alınan meclis kararı itibarıyla tesislerin Uluslararası Fuar Alanı 

içerisinde yer aldığı belirlenmiĢtir. Bu kapsamda mevcut binaların otel olarak faaliyete 

sokulacağı izah edilmiĢtir.  

Soru:  

―Bursa'da Ġsmail Hakkı Bursevi Vakfı arazisi üzerindeki genelevinin 

kaldırılmasını düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap:  

―1. Bursa Ġli, Küçükbalıklı Köyünde bulunan "Ġsmail Hakkı Tekkesi 

Dergahı Vakfı'na ait taĢınmazın mülkiyeti ve fiili durumu hakkında yapılan 

inceleme ve araĢtırma neticesinde; a) Anılan taĢınmaz mal Ġsmail Hakkı Tekkesi 
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Dergahı Vakfına ait 17 Cemaziyelahır 1263 tarihli vakfiyede öngörülen mal 

varlığı dahilinde iken, 1956 yılında yapılan tapulama çalıĢmaları sonucunda, 

mer'a vasfı ile 79 parsel numarası altında Küçükbalıklı Köyü Tüzel KiĢiliği 

adına tespit edilerek tescil harici bırakıldığı tespit edilmiĢtir. b) Vakfiye 

kapsamına giren arazilerin bir bölümü 1928 yılında ve bir bölümünde, 1947 ve 

müteakip yıllarda, Bakanlar Kurulu kararma istinaden muhtelif özel Ģahıslara 

satılmıĢtır. Vakfiye kapsamında bulunan 537 600 m2 yüzölçümlü mer'a 

vasfındaki 79 parsel sayılı taĢınmaz mal, 1956 yılında yapılan tapulama 

çalıĢmalarında Köy Tüzel KiĢiliği adına tespit edilmiĢtir. 1981 yılında 

Küçükbalıklı Köyü, Bursa Belediyesi sınırları içerisine girdiğinden 3194 sayılı 

Kanun gereğince Bursa Belediyesi adına malik ve vasıf değiĢikliği yapılarak 

tescil edilmiĢtir. 1987 yılında ise, Belediye malik olduğu 79 nolu arsa vasıflı 

parseli 3 parçaya ifraz ederek, bunlardan 5460 nolu arsa vasıflı parseli Yap-

ĠĢlet-Devret modeline uygun olarak özel Ģahıslara vermiĢ ve genelev binası 

inĢaa edilmiĢtir. c) Yürürlükteki Kanun ve mevzuata göre, tapulama tescilinden 

sonra 10 yıllık hak düĢürücü süre geçmiĢtir. TaĢınmazla ilgili olarak Hazine 

tarafından Bursa Belediyesi aleyhine açılmıĢ bulunan 1960/908 E, sayılı davaya 

idaremiz 20.3.1991 tarihli dilekçe ile asli müdahil olarak katılmıĢ ancak dava 

reddedilmiĢ ve taĢınmaz Bursa BüyükĢehir Belediyesi adına tescil edilmiĢtir. d) 

Vakfiyede yer alan söz konusu eski 79, yeni 5460 parsel sayılı taĢınmaz mal 

Bursa BüyükĢehir Belediyesi mülkiyetinde olup, 1988 tarihinden itibaren 

genelev olarak kullanılmaktadır. Ancak, Bursa Büyük ġehir Belediye BaĢkanlığı 

ile yapılan görüĢmede; genelevlerin kira müddeti 30.4.1997 tarihinde sona 

ereceği, kiralamanın uzatılmaması hakkında Meclis kararı alındığı, tesislerin 

bulunduğu alanın Uluslararası Fuar alanı içerisinde kaldığı, mevcut binaların 

otel olarak değerlendirilmesinin planlanmakta olduğu anlaĢılmıĢtır.‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 88, s. 151-152). 

Enflasyonu önlemek için alınacak tedbirlere iliĢkin sorusu (7/1152): 

Söz konusu dönemde çeĢitli sebeplere bağlı giderek artan yüksek 

enflasyonun düĢürülmesine yönelik baĢta Merkez Bankası olmak üzere kamusal 

kurumlar nezdinde hangi adımların atılmasının planlandığı sorulmuĢ olup üretim 

faktörlerinin sağlıklı büyüme için ne düzeyde organize edileceği araĢtırılmıĢtır. 

Bu kapsamda ithalatın azaltılması ve ihracatın artırılmasına vurgu yapılarak 

yüksek katma değerli ürünlerin üretimine iliĢkin finansman kaynaklarının neler 

olduğu tartıĢılmıĢtır.  

 

 

―Soru: Enflasyonu önlemeyi düĢünüyor musunuz?Enflasyonu önlemek 

için hangi tedbirleri yürürlüğe koyacaksınız?‖ 

 

 

Cevap: 

―(...) Enflasyonla mücadele ve fiyat istikrarının sağlanması için de 

gerekli bütün tedbirler alınacaktır. Tutarlı makroekonomik politikalarla kamu 

açıkları hızla kapatılarak malî disiplinin yanı sıra malî sektörün büyümesi de 

sağlanacaktır. Sağlıklı ve sürdürülebilir bir ödemeler dengesi yapısına 

ulaĢılması da ekonomik üretkenliği artırıcı bir faktördür. Bu maksatla 



200 

 

sanayimizin etkinliğinin artırılması, üretim çeĢitliliği ve yeni pazarlara girilmesi 

yoluyla rekabet gücünün iyileĢtirilerek ihracatın artması sağlanacaktır. Ayrıca 

rekabet gücünün artmasına yönelik olarak gerçekçi bir döviz kuru politikası da 

uygulanacaktır. Yeterli miktarda fon sağlanarak kredi ve garanti programlarının 

uygulamaya konmasıyla da ihracatın finansmanına gerekli kaynak 

sağlanacaktır. Diğer taraftan, düĢük kaliteli ithal mallara karĢı korunma ve dıĢ 

ticaretin etkin standardizasyonu sağlanacaktır. Sermaye piyasasının tamamıyla 

Ģeffaf bir hale getirilerek kontrol mekanizmasının etkinliğinin artırılması küçük 

tasarrufçuların haklarının korunmasını ve üretime yönelik fonların artmasını 

sağlayacaktır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 90, s. 

451-453). 

Gaziantep Milletvekili Mustafa RüĢtü TaĢar'ın, kaynaklan üretime kanalize 

etmek için kullanılacak ekonomik yöntemlere iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü 

Esengün'ün cevabı (7/1158): 

Ekonomik gidiĢatın bir sonucu olarak artan enflasyon ve değerini 

kaybeden TL Türkiye‘de faiz oranlarının yükselmesine neden olmuĢtur. 

Yükselen faiz oranları paranın reel açıdan değerlenmesine engel olarak faiz 

kazancı sağlamayı teĢvik etmiĢtir. Söz konusu soruda yükselen faiz oranlarını 

düĢürmeye yönelik atılacak adımlar yer alsa da büyük ölçüde makroekonomik 

göstergelerin iyileĢtirilmesine vurgu yapılmıĢ olup faiz kazancına terk edilen 

paraların sınai açıdan geliĢime yönelik yatırımlarla dolaĢıma sokulması 

amaçlanmıĢtır.  

Soru: ―Faize yatan paralan yatırıma yöneltmek, kaynakları üretime kanalize etmek 

için hangi ekonomik yöntemlere baĢvuracaksınız?‖ 

Cevap:  

―Tasarruf sahiplerinin yatırım yerine faize yönelmesinin en önemli 

nedeni enflasyon ve ekonomik istikrarsızlıktır. Hükümet Programımızda da 

belirtildiği üzere, genel ekonomik yapının istikrarlı bir hale getirilmesi için 

kamu finansmanının iyileĢtirilmesi, dıĢ ticaret açığının dengelenmesi, 

yatırımların hızlandırılması, Devletin yeniden yapılandırılması gibi tedbirler 

uygulanacaktır. Ekonomik programın bir diğer temel hedefi de enflasyonla 

mücadele ve fiyat istikrarının sağlanması yoluyla hızlı ekonomik bir büyümeye 

ulaĢılmasıdır. Bu hedeflere ulaĢmak için;  

1. Kalkınmaya yönelik engellerin ortadan kaldırılması,  

2. Savurganlığın önlenmesi,  

3. Bütün alanlarda verimliliğin artırılması,  

4. Kaynakların geliĢtirilmesi,  

5. Üretimin canlandırılması,  

6. Devletin yeniden yapılandırılması,  

7. Kamu hizmetlerinin daha hızlı ve üretken olmasının sağlanması,  

8. Üreticilerin korunması gibi yollara baĢvurulacaktır. 
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Enflasyonla mücadele ve fiyat istikrarının sağlanması için de gerekli 

bütün tedbirler alınacaktır. Tutarlı makroekonomik politikalarla kamu açıkları 

hızla kapatılarak malî disiplinin yanı sıra malî sektörün büyümesi de 

sağlanacaktır. Sağlıklı ve sürdürülebilir bir ödemeler dengesi yapısına 

ulaĢılması da ekonomik üretkenliği artırıcı bir faktördür. Bu maksatla 

sanayimizin etkinliğinin artırılması, üretim çeĢitliliği ve yeni pazarlara girilmesi 

yoluyla rekabet gücünün iyileĢtirilerek ihracatın artması sağlanacaktır. Ayrıca 

rekabet gücünün artmasına yönelik olarak gerçekçi bir döviz kuru politikası da 

uygulanacaktır. Yeterli miktarda fon sağlanarak kredi ve garanti programlarının 

uygulamaya konmasıyla da ihracatın finansmanına gerekli kaynak 

sağlanacaktır. Diğer taraftan, düĢük kaliteli ithal mallara karĢı korunma ve dıĢ 

ticaretin etkin standardizasyonu sağlanacaktır. Sermaye piyasasının tamamıyla 

Ģeffaf bir hale getirilerek kontrol mekanizmasının etkinliğinin artırılması küçük 

tasarrufçuların haklarının korunmasını ve üretime yönelik fonların artmasını 

sağlayacaktır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 90, s. 

451-453). 

Ġç ve dıĢ borçların nasıl ödeneceğine iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü 

Esengün'ün cevabı (7/1156): 

Türkiye dıĢ ticaret açığı veren bir ülke olarak kalkınmasının önünde büyük bir 

problemle karĢı karĢıya bulunmaktadır. Bu problemin temel nedeni ise yurtiçi üretimin ve 

ihracatın ithalatı karĢılama oranında yetersiz düzeyde kalmasıdır. Bu açığın finansmanı ise 

devlet tarafından ulusal ve uluslararası düzeyde gerçekleĢen borçlanmalarla sağlanmaktadır. 

Bu durum geleceğe yönelik önemli sorunları beraberinde getirmekte olup oluĢan faiz yükünün 

karĢılanması için mevcut kaynaklarla daha fazla üretimin yapılması ve ihracatın yüksek katma 

değerli ürünlerle sürdürülmesi ihtiyacını doğurmuĢtur. Söz konusu soruda üretim artıĢının 

yetersiz olması varsayılmakta ve üretim dıĢı gelir temininin hangi enstrümanlarla yapılacağı 

tartıĢılmaktadır.  

Soru:  

―"Türkiye'nin kısa zamanda iç ve dıĢ borçlarının ödenmesiyle halkımız, 

bunların faiz yükünden de kurtarılacaktır. Böylece faizci düzenin fasit 

dairelerinin büyümesi durdurulacak bunun yerine tam tersine bu fasit daireler 

tamamen ortadan kalkmıĢ olacaktır." diyorsunuz... Türkiye'nin iç ve dıĢ 

borçlarını kısa zamanda nasıl ödemeyi düĢünüyorsunuz?Bunun için gerekli 

kaynaklar nereden bulunacaktır?‖ 

Cevap:  

―Türkiye'nin borç stokunun azaltılmasına yönelik olarak gereken 

finansman her yıl hazırlanan konsolide bütçede öngörülen kaynakların yanı sıra, 

31 Temmuz 1996 tarihinde yapılan basın açıklaması ile ilki kamuoyuna 

duyurulan "Kaynak Paketi"nde belirtilen kaynaklardan karĢılanacaktır. 
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Bilindiği üzere bu paket; 1. Yurt dıĢında çalıĢan iĢçilerimizin tasarruflarının 

yurda getirilmesinin teĢviki, 2. Malî yönetimin etkinliğini artırmak ve kamunun 

malî piyasalar üzerindeki yükünü hafifletmek amacıyla merkezi nakit 

yönetiminin oluĢturulması, 3. ÖzelleĢtirmenin hızlandırılması, 4. Kamu 

alacaklarının ve vergi tahsilatının hızlandırılması, 5. Kamu kesiminin sahip 

olduğu lojman, sosyal tesis, arsa ve arazi gibi gayri menkullerin satılarak nakde 

dönüĢtürülmesi, 6. Belediyelere merkezi hükümetin topladığı vergileri denetleme 

yetkisi verilmesi, 7. SSK ve Bağ-Kur'un Hazine üzerindeki yükünün azaltılması, 

8. Ruhsatı alınmıĢ maden sahalarının harekete geçirilmesi için kanunen zorunlu 

olan yıllık ruhsat harçlarının kısa sürede tahsilinin sağlanması, gibi finansman 

kaynaklarını ve tedbirleri içermekte olup 575 trilyon TL. kaynak temin edileceği 

tahmin edilmektedir.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 90, s. 450-451). 

Akaryakıt zamlarına iliĢkin sorusu ve Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanı M. 

Recai Kutan'ın cevabı (7/1167): 

Türkiye enerji alanında dıĢa bağımlı yapısını yerli üretimle karĢılamakta güçlük çeken 

bir ülke olarak akaryakıt fiyatlarının hem reel bazda hem de vergi geliri sağlaması bazında 

değiĢkenliğini durduramamaktadır. Bu bağlamda sorulan soruda akaryakıt zammının ne 

amaçla yapıldığı sorgulanmıĢ ve döviz kuru karĢısında akaryakıtın gerçek fiyatının ne 

kadarlık kısmının vergi olarak tahsil edildiği araĢtırılmıĢtır.  

Soru:  

―1. Hükümetimizin kuruluĢundan bugüne kadar akaryakıt fiyatlarına kaç 

defa zam yapılmıĢtır ve bu zamların toplam oranı yüzde kaçtır?Yapılan bu 

zamların gerekçesi olarak gösterilen döviz kurunun artıĢı aynı tarihler arasında 

yüzde kaç artmıĢtır? 

2. Aynı dönemde dünya petrol fiyatlarında yüzde kaç artıĢ 

olmuĢtur?Varsa kur artıĢ oranı ile zam oranı arasındaki fark ne 

kadardır?Hükümetinizin anlayıĢına göre, bu fark ek bir vergi tahsilatı değil 

midir?‖ 

Cevap:  

―1. Hükümetimizin kuruluĢ tarihi olan 28.6.1996'darf bugüne kadar 

akaryakıt ürünlerine Uç defa zam yapılmıĢ olup, ürünler itibariyle akaryakıt 

fiyatları ve artıĢ oranları ekteki tabloda verilmiĢtir. ' - Buna göre akaryakıt 

ürünlerinde bu dönemde yapılan toplam fiyat artıĢ oranları; kurĢunsuz benzin, 

süper benzin, normal benzin, gazyağı, motorin ve kalorifer yakıtında % 1,8, fuel-

oil-6'da c /c 10 ve 12 Kg.'lık tüpte % 18 olmuĢtur. Aynı tarihler için döviz kuru 

artıĢındaki toplam oran ise, % 13 olarak gerçekleĢmiĢtir. 

2. Ekli tabloda görüleceği üzere; söz konusu dönem içerisinde, dünya 

ham petrol fiyatları % 25 oranında artarken, döviz kuru % 13 oranında artıĢ 
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göstermiĢtir. Görüleceği üzere, petrol ürünlerine yapılan % 10 - % 18 

oranındaki artıĢ oranları bu oranın altında kalmıĢtır. Esasen akaryakıt ürün 

fiyatları dünya hampetrol fiyatlarında ve döviz satıĢ kurlarında meydana gelen 

değiĢikliklere uygun olarak belirlenmektedir. Döviz kurları ve hampetrol 

fiyatları her gün değiĢtiğinden, bu iki unsurda meydana gelen değiĢiklikleri 

perakende satıĢ fiyatlarına aynen yansıtmak mümkün olamamaktadır. Bu 

sebeple perakende satıĢ fiyatları hampetrol fiyatları ve döviz kuru 

değiĢikliklerinden bazen daha yüksek, bazen daha düĢük oranda 

uygulanmaktadır. Diğer taraftan bugüne kadar vergi gelirlerine artıĢ sağlamak 

için akaryakıt fiyatlarında herhangi bir değiĢiklik yapılması söz konusu 

olmamıĢtır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 95-97). 

Askerî birliklere gönderildiği iddia edilen bir genelgeye iliĢkin sorusu ve ĠçiĢleri 

Bakanı Mehmet Ağar'ın cevabı (7/1168): 

Laiklik ilkesi çerçevesinde sorulan soruda o dönemde Türk Silahlı Kuvvetleri‘ne bağlı 

olan Jandarma Genel Komutanlığı‘nın birlikleri için cami ve mescitlerde namaz kılınacağına 

dair bir genelgesinin gerçekte olup olmadığı sorgulanmaktadır.  

Soru:  

―15 ġubat 1996 tarihinde Jandarma Genel Komutanlığı Birliklerine 

rütbeli askerin kıĢla cami ve mescitlerinde namaz kılmamasıyla ilgili genelge 

gönderildiği iddia edilmektedir. Bu genelgenin kaldırılması için tarafınızca bir 

iĢlem yapılacak mıdır?‖ 

Cevap:  

―1. Gaziantep Milletvekili Sayın Mustafa R. TaĢar tarafından sorulan 

soru Sayın BaĢbakanın . Ģahsî tasarrufları hakkındadır.  

2. Sayın BaĢbakanın hangi yolu ihtiyar edecekleri tarafımızdan 

bilinemeyeceğinden bu sorunun cevabının tarafımızdan verilmesi mümkün 

görülmemektedir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 

97-98). 

560 Sayılı KHK'ye iliĢkin sorusu ve Tarım ve Köy iĢleri Bakanı Musa 

Demirci'nin cevabı (7/1169):  

Gıda imalatı gibi sağlık alanında öncelik verilmesi gereken bir alanın denetiminde 

belediyeleri yeniden görevlendirmek ve ruhsat iĢlemlerini denetim boyutuyla birlikte 

belediyelere teslim etmek gibi bir amacın bulunup bulunmadığı irdelenmiĢtir.  
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Soru: ―560 sayılı K.H.K. ile gıda imalathanelerinin ruhsatlandırılması ve denetim 

yetkisi belediyelerden alınarak Sağlık Bakanlığı ve Tarım ve Köy iĢleri Bakanlığına 

verilmiĢtir. Bu yetkiyi tekrar belediyelere devretmeyi düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap:  

―Gıda imalathanelerinin ruhsatlandırılması 560 sayılı K.H.K.'nin 4 üncü 

maddesi gereği Sağlık Bakanlığı tarafından, gıda imalathanelerinin denetimi ise 

aynı kanunun 9 uncu maddesi gereği; 4 üncü madde kapsamındaki denetimler 

ile 10 uncu maddede yer alan gıda maddeleri satıĢ yerlerinin denetimi Sağlık 

Bakanlığınca, bejediye sınırları ye mücavir alanlar içinde belediyeler ile 

iĢbirliği içinde, bunun dıĢında Sağlık Bakanlığınca yapılmaktadır. s 560 sayılı 

K.H.K.'nin 9 uncu maddesi gereği ise gıda maddeleri üreten iĢyerlerinde, gıda 

maddelerinin gıda kodeksine uygunluğunun denetimi ve gıda kontrolü, 5 inci ve 

18 inci madde kapsamındaki denetimlerinin ithal ve ihracındaki denetimler 

Bakanlığımız tarafından yapılmakta olup, söz konusu önergede yer alan yetki 

devri Sağlık Bakanlığını ilgilendirmektedir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 98-99). 

Cemevi yapımı için devlet bütçesinden kaynak ayrılmasına iliĢkin sorusu ve 

Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1132): 

Ġbadet hürriyeti kapsamında yöneltilen soruda cemevlerine tanınacak bir statü 

dahilinde kamusal kaynak aktarımının söz konusu olup olmayacağı tartıĢılmıĢtır.  

Soru:  

―Devlet bütçesinden Cemevi yapımı için bir kaynak ayırmayı düĢünüyor 

musunuz'?‖ 

Cevap:  

―Bilindiği üzere ülkemizde ibadet yerlerinin yapımı veya onarımı 

halkımızın kendi katkılarıyla gerçekleĢtirilmekte ve bu amaçla bütçeden 

doğrudan bir kaynak ayrılmamaktadır. Konsolide bütçeden 1996 yılında sadece, 

camilerini inĢa edecek veya onaracak dernekler ile camisi bulunmayan köylerde 

yapılacak camiler için köylere yardım amacıyla ödenek ayrılmıĢtır. Bu amaçla, 

ayrılan ödenekler, Vakıflar Genel Müdürlüğü bütçesinde yer almakta olup, ilgili 

yönetmeliklerde belirlenen hükümler çerçevesinde söz konusu derneklere ve 

köylere yardım olarak kullanılmaktadır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 11, BirleĢim 1, s. 81-82). 
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Devlet yönetiminde var olduğu iddia edilen israf ve yolsuzluklara iliĢkin sorusu 

ve Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1134):  

Devletin sahip olduğu kaynakları adil ve Ģeffaf olarak kullanıp kullanmadığı 

sorgulanmıĢ olup kaynakların daha verimli kullanılmasına yönelik atılacak adımların neler 

olduğu tartıĢılmıĢtır. 

Soru:  

―Devlet yönetiminde israf ve soygunu kaldırmak için neler 

yapacaksınız?‖ 

Cevap:  

―Devlet yönetiminde israf ve soygunu kaldırmak için her türlü tedbir 

alınacaktır. Bu konunun üzerine kararlılıkla gidilecektir. "Soygun" niteliği 

itibariyle suç teĢkil ettiğinden yasalar gereği titizlikle izlenecek, israfın önüne 

geçilmesi, hizmetlerin asgarî masrafla yapılması, hizmet maliyetlerinin aĢağıya 

çekilmesi için gereken çaba gösterilecek, pul, akaryakıt ve benzeri tüketim 

kalemlerinde görülen savurganlıklar son bulacaktır.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 82-83). 

 DıĢ borç miktarına iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı H. Ufuk Söylemez’in 

cevabı (7/1171): 

Türkiye‘nin dıĢ borcunun miktar olarak hangi finansal ve kamusal kurumlara ait olduğu 

irdelenmiĢ olup bu borcun ödenmesi ve yeni borçların alınmasına yönelik planların 

neler olduğu tartıĢılmıĢtır.  

Soru:  

―1. 1 Temmuz 1996 tarihi itibariyle toplam dıĢ borç miktarı kaç milyar 

dolardır? 

2. Bu borcun ne kadarı merkezi hükümete, ne kadarı belediyelere, ne 

kadarı ticarî bankalara ve özel kuruluĢlara, ne kadarı devlet bankalarına aittir? 

3. Bu yıl içinde ödenecek olan dıĢ borç miktarı nedir? 

4. 1996 yılı içerisinde ne kadar dıĢ borç almayı düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap:  

―1. Toplam Borç Stoku 72 093, Orta-Uzun Vade 56 949, Kısa Vade 15 

144 milyon dolar  
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2. Toplam Borç Stoku 72 093, Orta-Uzun Vade 56 949 / Konsolide Bütçe 

. 30 644 Diğer Kamu Sektörü 18556 TCMB 10 489 KĠT'ler 4 578 FON'lar T149 

Mahallî Ġdareler 2 315 Üniversiteler 25 Özel Sektör 7 749 ' Kısa Vade 15 144 

Ticarî Banka Kredileri. 4 006 Özel Kesim Kredileri 11 138 milyon dolar 

3. 31.3.1996 tarihli kurlar ile orta-uzun vadeli i dıĢ borçlardan 1996 

yılında ödenecek olan dıĢ borç miktarı; aĢağıda sunulmaktadır.  

Toplam Borç Servisi 11203 Anapara 7 752 Faiz 3 451 milyon dolar 

4. 1996 yılı içerisinde uluslararası para ve sermaye piyasasındaki 

koĢullar, Hazinenin 1996 yılı dıĢ borç anapara ödeme yükümlülüğü ve 1996 yılı 

yatırım finansman programında yer alan projelerin finansmanı göz önüne 

alınarak dıĢ borçlanma yoluna gidilmesi öngörülmektedir.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 100-101). 

Harran Üniversitesinde istihdamın artırılmasına iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı 

Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1175): 

Soru:  

―ġanlıurfa Harran Üniversitesine kadro istihdamı yapılacak 

mıdır?Yapılacaksa ne zaman düĢünülmektedir?‖ 

Cevap:  

―Soru önergesinde yer alan ġanlıurfa Harran Üniversitesine kadro 

istihdamı yapılacak mıdır, ifadesinden adı geçen üniversiteye yeni bir kadro 

ihdas edilmesi belirtilmekteyse, Harran Üniversitesinin 1996 yılı kadro 

iĢlemlerinde kadro ihdas talebi bulunmamaktadır. Harran üniversitesi 

Rektörlüğünün 28.5.1996 tarih ve B.30.2.HRÜ.0.70.71;03/212-1676-01971 

sayılı yazısı ile 19Q.sayılı Kanun Hükmünde Kararname hükümlerine göre talep 

edilen mevcut kadrolarından dolu ve boĢ değiĢiklik iĢlemleri tamamlanmıĢ olup 

devlet Personel BaĢkanlığının 13.8.1996 tarih ve 05269 sayılı yazısıyla ilgili 

makamlara gönderilmiĢtir. Kadro ihdas talepleri kurumlar tarafından bahsi 

geçen Kanun Hükmünde Kararname hükümlerine uygun olarak yapılması 

halinde Devlet Personel BaĢkanlığı, Maliye Bakanlığı ve kurum yetkililerinden 

teĢkil eden komisyon tarafından incelenmekte ve sonuçlandırılmaktadır. Millî 

Eğitim Bakanlığının 15.5.1996 tarih ve 12170 sayılı yazısıyla Harran 

Üniversitesinde yeni kurulan Veteriner Fakültesi, Ġktisadî ve Ġdarî Bilimler 

Fakültesi içni, (184) adet idarî, (847) adet akademik kadronun ihdas talepleri 

yukarıdaki bahsi geçen Kanun Hükmünde Kararname çerçevesinde teĢkil edilen 

komisyon tarafından incelenmiĢtir. Üniversitenin (708) adet idarî, (716) . adet 

akademik boĢ kadrosunun bulunduğu ayrıca (488) adet idarî, (707) adet 

akademik bloke kadrolarının mevcut olduğu dikkate alınarak ihtiyacın boĢ 

kadrolarda değiĢiklik yoluyla veya bloke kadrolardan serbest bırakılarak 

karĢılanabileceği hususları dikkate alınarak kadro ihdas talepleri kadro 

komisyonu tarafından uygun görülmemiĢ olup bu konudaki görüĢler 26.6.1996 

tarih ve 4016 sayılı Devlet Personel BaĢkanlığının yazısı ile Millî Eğitim 

Bakanlığına gönderilmiĢtir. Diğer taraftan, kadro istihdamı ifadesi Harran 

Üniversitesinde mevcut kadrolara atama iznini kapsıyorsa adı geçen 

üniversitenin 13.8.1996 tarih ve 04006, 14.8.1996 tarih ve 04022 sayılı talepleri 

ile toplam (36) adet kadroya atama izni istemiĢtir. BaĢbakanlığın 22.7.1996 
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tarih ve 1996/37 sayılı genelgesi doğrultusunda talepler incelenmiĢ olup toplam 

(19) adet kadroya atama izni Devlet Personel BaĢkanlığının 22.8.1996 tarih ve 

10189,28.8.1996 tarih ve 10241 sayılı yazılarıyla uygun görülmüĢtür.‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 101-102). 

Ġnanç hürriyetini koruma kanununa iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü 

Esengün’ün cevabı (7/1157): 

Ġnanç Hürriyetinin korunmasına yönelik çıkarılma sözü verilen bir kanunun 

TBMM‘de görüĢülmek üzere ne zaman gündeme geleceği tartıĢılmıĢtır.  

Soru:  

―Çıkaracağınızı vaat ettiğiniz "Ġnanç hürriyetini koruma kanununu" ne 

zaman TBMM'ye getireceksiniz?‖ 

Cevap:  

―Hükümetimiz döneminde, Anayasal teminat altında bulunan din ve 

vicdan hürriyetinin kâmil manada uygulanmasına azamî Ģekilde dikkat edilecek, 

inanç hürriyetinin korunması için tüm yasal hakların vatandaĢlarımız tarafından 

kullanılmasına özen gösterilecektir. Bu özen ve dikkat sonucu inanç hürriyeti en 

büyük saygıyı ve korumayı görecektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 11, BirleĢim 1, s. 94-95). 

ÖzelleĢtirmeden sağlanan kaynakların kullanımına iliĢkin sorusu ve Devlet 

Bakanı H. Ufuk Söylemez'in cevabı (7/1155): 

ÖzelleĢtirme neticesinde elde edilen gelirin kamusal menfaatler doğrultusunda verimli 

biçimde kullanılmasını sağlayacak adımların hangi dönemde ve ne gibi yöntemlerle atılacağı 

irdelenmiĢ olup kalkınmada bu gelirlerin payının hangi oranda olacağı tartıĢılmıĢtır.  

Soru:  

―"ÖzelleĢtirme" uygulamaları; peĢkeĢten, yağmadan, israftan ve 

bedellerinin çarçur edilmesinden nasıl kurtarılacak, stratejik olmayan tesislerin 

özelleĢtirilmesiyle ile elde edilecek gelirler ülkenin daha verimli ve kalkınmaya 

yararlı üretim müesseselerine kavuĢmasını temin maksadıyla nasıl 

kullanılacaktır?‖ 

Cevap:  

―ÖzelleĢtirme uygulamaları, 4046 sayılı Kanunun ÖzelleĢtirme Ġdaresi 

BaĢkanlığına vermiĢ olduğu görev ve yetkiler çerçevesinde, sermayenin tabana 
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yayılması, çalıĢanların haklarının korunması, piyasada oluĢabilecek tekelci bir 

yapının önlenmesi ile açıklık ve Ģeffaflık ilkeleri doğrultusunda yapılmaktadır. , 

1994 yılı kasım ayı sonunda Türkiye Büyük Millet Meclisi üyelerinin büyük 

çoğunluğunun katılımıyla kabul edilen 4046 sayılı Kanunla özelleĢtirmeye iliĢkin 

ayrıntılı düzenlemeler getirmiĢ ve uygulamalar sağlam bir yasal zemine 

oturtulmuĢtur. ÖzelleĢtirme uygulamaları, öncelikle açıklık ve Ģeffaflık ilkeleri 

doğrultusunda yapılmaktadır. Ġhale duyuruları; yurt içinde yayın yapan tirajı en 

yüksek 5-6 gazetede yayımlanmasının yanı sıra yurt dıĢında basılan Türk 

gazeteleri ile satıĢa çıkarılan iĢletme veya varlığın bulunduğu bölgedeki yerel 

gazetelere verilen ilanlar aracılığıyla halkın geniĢ çapta bilgilendirilmeleri 

sağlanarak yapılmaktadır. Ayrıca bazı özelleĢtirmelerde, valilikler, meslek 

kuruluĢları, TÜSĠAD, T.O.B.B., Sanayi ve Ticaret Odaları, DıĢiĢleri Bakanlığı, 

yurt dıĢında bulunan ticaret ateĢelikleri de konu hakkında bilgilendirilmekte ve 

potansiyel alıcılara ulaĢılmaya çalıĢılmaktadır. 4046 sayılı Kanunla 

uygulamaya sokulan diğer bir yenilikle ÖzelleĢtirme Ġdaresi BaĢkanlığı bazı 

ihaleleri konunun niteliğine göre kamuoyuna açık olarak yapma hakkını 

kullanarak bu uygulamanın ilk örneklerini SEK, EBK, TURBAN, TESTAġ 

varlıkları ve iĢletmelerin satıĢına yönelik ihalelerde gerçekleĢtirmiĢtir. Ayrıca 

genellikle ihalelerde yapılan pazarlık görüĢmeleri kapalı devre video sistemi ile 

kaydedilmekte ve yapılan son pazarlık görüĢmeleri sonucunda gelen nihai 

teklifler katılımcılar ve noter huzurunda alınarak açılmaktadır. ÖzelleĢtirme 

Ġdaresi BaĢkanlığı, gerek bu uygulamaları ile, gerekse özelleĢtirmeye iliĢkin 

yapılan değer tespit yöntemleri ve çalıĢmalarının, geniĢ çaplr ihale ilanları ile 

ihalelerin ve ihale sonuçlarının kamuoyuna duyurulmasını sağlayarak açıklık ve 

Ģeffaflık ilkesinin gereklerini tam olarak yerine getirmektedir. ÖzelleĢtirme 

Ġdaresi BaĢkanlığı, bazı ihalelerde alıcı firmalara satın alacakları iĢletmenin 

faaliyetlerini belli bir süre (ortalama 3 yıl) ile devam ettirme koĢulunu aramıĢ ve 

iĢletmede çalıĢan personelin haklarını koruyucu bazı önlemler almıĢtır. Bunun 

yanı sıra ÖzelleĢtirme Ġdaresi BaĢkanlığı, teklif verecek firmalardan istenen 

teminat tutarları konusunda da değiĢiklik yapmıĢ ve daha önce yaĢanan 

olumsuzlukları da göz önüne alarak teminat tutarının 10-20 kat artırılmasını 

sağlamıĢtır. Ayrıca ÖzelleĢtirme Ġdaresi BaĢkanlığı, bazı ihalelerde risk 

temerküzünden kaçınmak amacı ile geçici ve kesin teminat mektuplarının farklı 

banka veya finansman kuruluĢundan getirilmesi için talepte bulunulması 

hakkının saklı tutulmasına karar vermiĢtir. Öte yandan ÖzelleĢtirme Ġdaresi 

BaĢkanlığı, tekliflerin değerlendirilmesi aĢamasında, ihaleye katılan 

yatırımcıların devlete olan malî yükümlülüklerinin (vergi, sigorta vb. 

yükümlülükler) yerine getirilip getirilmediği konusunu da önemli bir 

değerlendirme kriteri olarak dikkate alınacağını duyurmuĢ ve ihale ilanlarında 

bunu belirtmeye baĢlamıĢtır. Tüm bu ilke ve yenilikler ıĢığında uygulamalarını 

sürdüren ÖzelleĢtirme Ġdaresi, oluĢabilecek tekelci bir yapının olumsuz 

etkilerinin önlenmesi konusunda da hassastır. Son olarak Adıyaman Çimentonun 

özelleĢtirilmesi sırasında teklif sahibi bir firmanın bölgedeki pazar payının 

Sanayi ve Ticaret Bakanlığının görüĢü doğrultusunda % 40'ların üzerine 

çıkacağı tespit edilince, firmanın teklifi açılmamıĢ ve değerlendirme dıĢı 

bırakılmıĢtır. ÖzelleĢtirme ile serbest piyasa ekonomisinde çok önemli bir unsur 

olan rekabet kürümü iĢlerlik kazanacak ve böylece de kaynak kullanımı ve 

dağılımında etkinlik sağlanarak ekonomide verimliliğin artması sağlanacaktır. 

ÖzelleĢtirme uygulamaları sonucu elde edilen tüm gelirler ile ÖzelleĢtirme 

Ġdaresi BaĢkanlığına devredilen kuruluĢlardan elde edilen temettüler ve 
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özelleĢtirme uygulamaları çerçevesinde ihraç edilecek her türlü menkul kıymet, 

ÖzelleĢtirme Ġdaresi BaĢkanlığına devredilen kuruluĢlara sağlanan 

finansmandan elde edilen gelirler ve diğer mevzuat ile tahsis edilen kaynaklar 

vesair gelirler. ilgili kuruluĢların bütçeleri dıĢında T.C. Ziraat Bankasında 

bulunan ÖzelleĢtirme Fonunda toplanmaktadır. 4046 sayılı Kanunda ana 

prensip özelleĢtirme uygulamalarından elde edilecek gelirlerin genel bütçe 

harcamaları ve yatırımlarında kullanılmamasıdır. Ġdare, özelleĢtirme 

kapsamında bulunan kuruluĢların istihdam yapılarının oluĢturulması, 

özelleĢtirme uygulamaları sonucu iĢsiz kalabilecek iĢçi statüsündeki personelin 

istihdamının temini, verimliliğin artırılması ilkesi gözetilerek çalıĢma Ģartlarının 

düzenlenmesi, doğrudan ilgili kuruluĢlarla gerekli iĢbirliği ve koordinasyonun 

sağlanması, özelleĢtirme programına alınan, özelleĢtirilen, faaliyeti durdurulan, 

küçültülen, kapatılan veya tasfiye edilen kuruluĢlarda çalıĢan memur 

statüsündeki personelin nakli, Emekli Sandığı Kanununa tabi personelden 

emeklilik hakkı kazananlara 4046 sayılı Kanunun 24 üncü maddesi gereğince ek 

ödemenin yapılmasına iliĢkin konularda da hizmet vermektedir. Ayrıca, idarece 

özelleĢtirme uygulamalarında 4046 sayılı Kanun kapsamında yer alan 

kuruluĢlarda özelleĢtirme ile ilgili uygulamalar sonucu istihdamda ortaya 

çıkabilecek sorunları asgariye indirmek amacı ile, Hazine MüsteĢarlığı 

tarafından Dünya Bankası kredisiyle finanse edilen "ĠĢgücü uyum Projesi" 

yürütülmektedir. , ÖzelleĢtirme konusunda yapılan her türlü tasarruf ve 

iĢlemlerde, idare mevzuatın amir hükümlerine büyük bir dikkat ve fedakârlıkla 

riayet ederek görevini yürütmektedir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 11, BirleĢim 1, s. 92-94). 

Referandum sistemine iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü Esen gün’ün cevabı 

(7/1 î59): 

Demokrasinin belirli bir seçi hakkı tanıdığı oy kullanabilme yetisine sahip vatandaĢlar 

için referandumun anayasal değiĢiklikler dıĢında da uygulanabilir olmasını ön plana çıkaran 

bir soru olap ―referandum talep hakkı‖nın getirilip getirilemeyeceği irdelenmektedir.  

Soru:  

―"Anayasa değiĢikliği" dıĢındaki hangi önemli temel meselelerde, 

"Referandum sistemi"ni getireceksiniz?Halkımıza "Referandum talep hakkı" 

tanıyacak mısınız?‖ 

Cevap:  

―"Referandum Sistemi" demokrasilerde katılımı en ileri seviyeye çıkaran, 

halkın iradesinin yönetime yansımasını temin eden, uygulamada yararlı olacağı 

düĢünülen bir sistemdir. 1982 Anayasasında öngörülenler dıĢında bazı 

konuların referanduma sunulması veya seçmenlere "referandum talep hakkı" 

verilmesi ancak Anayasa değiĢikliği ile mümkün olabilecektir. T.B.M.M.'de 

Anayasa değiĢikliğini gerektirecek nispette bir mutabakatın sağlanması halinde 
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sözü edilen konularda çalıĢmalar yapılabileceği düĢünülmektedir.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 95). 

Yurt dıĢında çalıĢan iĢçilerin birikimlerine iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü 

Esengün'ün cevabı (7/1153): 

Avrupa‘ya iĢgücü olmak üzere giden yurttaĢlarımızın yıllar içinde elde ettikleri 

birikimlerinin Türkiye‘ye geri dönmesi için olası bir uygulamanın hayata geçirilip 

geçirilmeyeceği tartıĢılmıĢtır.  

Soru: ―Avrupa'daki iĢçilerimizin 100 milyar DM'yi bulan birikimlerini ülkemize 

çekmek için tedbir almayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap:  

―31.7.1996 tarihinde açıklanan kaynak paketinde belirtildiği üzere; yurt 

dıĢında çalıĢan iĢçilerimizin 50-100 milyar Alman Markı olduğu tahmin edilen 

tasarrufların yurda getirilmesinin teĢviki için gerekli çalıĢmalar yapılmaktadır. 

Ġlk olarak TCMB'nin Türk Parası Kıymetini Koruma Hakkında 32 sayılı Karar 

ile BaĢbakanlık Hazine ve DıĢ Ticaret MüsteĢarlığının 91-32/5 sayılı Tebliğine 

iliĢkin Türkiye Cumhuriyet Merkez Bankası Genelgesi ile, Süper Döviz Hesabı 

Limitleri ABD Doları için 15 000 ABD $, Alman '' Markı için ise 30 000 DM'ye 

düĢürülmüĢtür. Faiz oranlan ise Alman Markı karĢılığında açılan 2 yıl vadeli 

Süper Döviz Hesabına (SDH) % 10, 3 yıl vadeli SDH'na % 11 ve ABD Doları 

karĢılığında açılan 2 yıl vadeli SDH'na % 7.5, 3 yıl vadeli SDH'na % 8 olarak 

yeniden düzenlenmiĢtir. Ayrıca, yine yurt dıĢındaki iĢçilerimize yönelik olarak 

özel tertip Devlet Ġç Borçlanma Senetleri (döviz cinsinden) ihraç edilmesi 

hususu gündemde olup, bu konudaki çalıĢmalar sürdürülmektedir. Diğer 

taraftan, bedelsiz ithalata iliĢkin çeĢitli değiĢiklikler (araba, makine, teçhizat 

ithalinin kolaylaĢtırılması gibi) yapılarak yukarıda bahsedilen uygulamaların 

teĢviki yoluna gidilecektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, 

BirleĢim 1, s. 90-92). 

Otoyollara, E-23 Karayolunun otoyol haline getirilmesine, ĠliĢkin sorulan ve 

Bayındırlık ve Ġskân Bakanı Cevat Ayhan'ın cevabı (7/1207,1208): 

Otoyolların yapımı süresince katlanılan maliyetler dikkate alınarak hazırlanan soruda 

otoyol güzergahlarının hangi kriterler çerçevesinde belirlendiği ve maliyeti göze alınarak 

giriĢildiği halde vazgeçilmiĢ durumda olan kaç tane otoyol projesinin bulunduğu 

irdelenmiĢtir. Öte yandan bu otoyolları dıĢında kalan yolların da otoyola dönüĢtürülmesi 

yönelik mevcut bir planın varlığı sorgulanmıĢtır.  
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Soru:  

―1. ġu ana kadar yapımı planlanan otoyol güzergâhları hangileridir? 

2. Bunlardan hangileri proje, inĢaa ve hizmete açılma safhalarında 

bulunmaktadır? 

3. Yapımından vazgeçilen herhangi bir otoyol projesi var mıdır? 

4. ĠnĢaası devam eden otoyol kesitlerinden bu yıl içinde hizmete açmayı 

düĢündüğünü/, kesitler hangileridir? 

5. Otoyollarda bakım, iĢletme ve servis hizmetleri için ayrılan ödenek 

miktarı nedir?Bunu arttırmayı düĢünüyor musunuz? 

6. Bakanlığınızca otoyol yapımı yerine "duble yol" yapımına 

yöneleneceği doğru mudur? 

7. Gaziantep Urfa arasında otoyol yapımından vazgeçilmiĢ midir? 

8. E-23 Karayolu olarak bilinen Ankara-Sivas-Erzincan Karayolunun 

otoyol haline getirilmesi konusunda bir çalıĢmanız var mıdır?(7/1208)‖ 

Cevap: 

―1-2. Yapımı tamamlanan ve devam eden otoyollar : * Edirne-Kınalı 

Otoyolu '.: 159 Km. uzunluğunda olup tamamı trafiğe açılmıĢtır. '* Kınalı-

Sakarya Otoyolu : 216 Km. uzunluğunda olup, tamamı trafiğe açılmıĢtır. * 

Kazancı-GümüĢova Otoyolu : 47 Km. uzunluğunda olup, tamamı trafiğe 

açılmıĢtır. * GümüĢova-Gerede Otoyolu : 114 Km. uzunluğunda olup 94 Km.si 

trafiğe açılmıĢtır. * Geredc-Ankara ve Ankara Çevre Otoyolu : 229 Km. 

uzunluğunda olup 183 Km.si trafiğe açılmıĢtır. * Pozantı-Tarsus Otoyolu : 59 

Km. uzunluğunda olup, tamamı trafiğe açılmıĢtır. * Tarsus-Mersin Otoyolu : 79 

Km. uzunluğunda olup 7 Km.si trafiğe açılmıĢtır. * (Tarsus-Pozantı) Ayr.-

Adana- . Gaziantep Otoyolu : 305 Km; uzunluğunda olup 254 Km.si trafiğe 

açılmıĢtır. * Toprakkalc-Ġskenderun Otoyolu : 96 Km. uzunluğunda olup 61 

Km.si trafiğe açılmıĢtır. * Ġzmir-Urla-ÇeĢme Otoyolu : 88 Km. uzunluğunda 

olup 24.8.1996 tarihi itibariyle 85 Km.si trafiğe açılmıĢtır. * Ġzmir Çevreyolu-

Aydın Otoyolu : 151 Km. uzunluğunda olup 71 Km.si trafiğe açılmıĢtır. 

24.8.1996 tarihi itibariyle yapım ihalesi yapılan 1 776 Km. otoyolun (bağlantı 

Yolları Dahil) 1 380 Km.si trafiğe açılmıĢ olup, kalan 396 Km.sinde ise .yapım 

çalıĢmaları devam etmektedir. .. Proje AĢamasındaki Otoyollar: * Ankara-

Pozantı Otoyolu * Ġstanbul-Bursa-Balıkcsir-Ġzmir Otoyolu * Aydın-Denizli 

Otoyolu * Gaziantcp-ġanlıurfa Otoyolu * Ġskcnderun-Antakya-Cilvegözü 

Otoyolu 

3. Yapımından vazgeçilen Otoyol Projeleri : •••'.' • * Karadeniz-GAP 

Otoyolu : Yatırım Programından çıkarılmıĢtır. * Antalya-Alanya ve Ġzmir-Salihli 

Otoyolları: Duble yol yapım çalıĢmaları ihalesi yapıldığından yapım 

programından çıkarılmıĢtır.  

4. 1996 Yılında açılması planlanan otoyol kesimleri : * Kınalı-Sakarya 

Otoyolu : Kandıra Bağlantı Yolu : 2 Km. GümüĢova-Gerede Otoyolu : * Abant 

Kav.-Bolu Batı KavĢağı (17.8.1996'da trafiğe açıldı.) : 9 Km. Gerede-Ankara ve 

Ankara Çevre Otoyolu : * Esenboğa Kav.-Samsun Kav. : 20 Km. •* Pelitçik 

Bağlantı Yolu : 7 Km. Tarsus-Mersin Otoyolu : •* (Tarsus-Pozantı) Ayr.-Tarsus 

(D400) : 18 Km. * Mersin-Gözne Bağlantı Yolu : 9 Km. (Tarsus-Pozantı) Ayr.-

Adana-Gaziantep Otoyolu : * Narlı-Gaziantep : 43 Km. (22.8.1996'da trafiğe 
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açıldı.) * Bağlantı Yolları : 14 Km. Toprakkale-Ġskenderun Otoyolu : * Erzin-

Payas : 30 Km. (21.4.1996'da trafiğe açıldı.) * Serbest Bölge bağlantısı . : 5 

Km. - Ġzmir-Urla-ÇeĢme Otoyolu :••.•• ' * Alaçatı-ÇeĢme : 12 Km. (24.8.1996'da 

trafiğe açıldı.) . Ġzmir-Çevrcyolu-Aydın Otoyolu : • * Tahtalı Kav.-Belevi Kav. : 

36 Km. *• Torbalı Kav. Bağlantı Yolu : 4 Km. (8.6.1996'da trafiğe açıldı.) 

Toplam:. 209 Km. 

5. 1996 yılında otoyol bakım, iĢletme ve servis hizmetleri için ayrılan 

ödenek miktarı 2 Trilyon TL. olup; % 5 kesintiden sonra 1,9 Trilyon 

kalmaktadır. Öngörülen iĢlerin eksiksiz bitirilebilmesi için 350 Milyar TL. ek 

ödeneğe ihtiyaç vardır. 

6. Trafik yükü ve finansman imkanları birlikte değerlendirilerek otoyol ve 

bölünmüĢ yol (duble yol) projelerine devam edilecektir. 

7. Gaziantep-ġanlurfa Otoyolu, 1996 yılı Yatırım Programında etüt-proje 

ve yapım bölümlerinde yer almaktadır.  

8. Ankara-Sivas-Erzincan Otoyol yol yapımı,' 1996 yılı Yatırım 

Programında yer almakta; ancak mevcut Devlet Yolu üzerinde bütçe imkanları 

ölçüsünde yapım, bakım ve onarım çalıĢmaları yapılmaktadır.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 129-132). 

Emekli aylıklarına iliĢkin sorusu ve ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik Bakanı Necati 

Çelik'in cevabı (7/1209): 

Emekli maaĢlarının üçer aylık dönemlerde değil de aylık olarak ödenmesine yönelik 

bir çalıĢmanın var olup olmadığı sorgulanmıĢtır.  

Soru:  

―Emeklilerimizin emekli aylıklarının aylık olarak ödenmesi mümkün 

müdür?Bu yönde bir uygulama baĢlatmayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap:  

―Bilindiği üzere Bakanlığım bağlı kuruluĢları Sosyal Sigortalar Kurumu 

ve Bağ-Kur emeklilerinin aylıkları birer aylık devrede, 5434 sayılı T.C. Emekli 

Sandığı Kanunun 122 nci maddesi gereğince Sandıktan emekli, adı malûllük, 

vazife malûllüğü ile dul ve yetim aylığı alanların maaĢları ise üçer aylık 

dönemler halinde ve peĢin olarak ödenmektedir. Konuya iliĢkin olarak Maliye 

Bakanlığının görüĢü sorulmuĢ, alınan cevapta Emekli Sandığı, emeklilerinin 

aylıklarının her ay ödenmesinin ilgililerin bazı hak kayıplarına neden olacağı 

gerekçesiyle mevcut uygulamanın değiĢtirilmesinin bugün için düĢünülmediği 

belirtilmiĢtir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 132). 

Vakıf yurtlarına iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Ahmet Cemil Tunç'un cevabı 

(7/1212): 
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Eğitim konusunda atılacak adımlara yönelik bir soru olup fırsat eĢitliği kapsamında 

yoksul çocukların eğitim hakkından kesintisiz istifade edebilmeleri için vakıf temelinde yurt 

kurma planın olup olmadığı sorgulanmıĢtır.  

Soru:  

―1. Yoksul halk çocuklarının eğitimlerini sürdürmeleri için yeni Vakıf 

yurtları açmayı planlıyor musunuz?  

2. Bu yılki programınızda kaç yurt inĢası öngörülmektedir?‖ 

Cevap: 

―1. Vakıflar Genel Müdürlüğünün TeĢkilat ve Görevleri Hakkındaki 227 

sayılı Kanun Hükmündeki Kararname, Genel Müdürlüğe gerekli yerlerde 

öğrenci yurtlan, imaret ve eğitim tesisleri açmak, yönetimini sağlamak görevini 

de vermiĢtir. Bu çerçevede yurdun muhtelif il ve ilçelerinde 59 Vakıf Orta 

Öğrenim Öğrenci Yurdu açılmıĢtır. Halen bu yurtlarda vakfiyeler doğrultusunda 

ailelerinin maddi durumu orta öğrenim yaptırmaya elveriĢli olmayan 11 570 

baĢarılı öğrenci kalmaktadır. Vakıflar Genel Müdürlüğünce bir plan dahilinde 

bütçe imkanları çerçevesinde her Ġl'e bir yurt yapılması düĢünülmektedir. Halen 

yurdun muhtelif il ve ilçelerinde 13 yurt inĢaatı devam etmekte olup, 1997 yılı 

yatırım programına alınmak üzere 200 öğrenci kapasiteli bir yurt yapımı için 

Dclvet Planlama TeĢkilatı MüsteĢarlığına teklifte bulunulmuĢtur.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 133-134). 

Doğu ve Güneydoğu Anadolu Bölgesine branĢ öğretmem gönderilmesine iliĢkin 

sorusu ve Millî Eğitim Bakanı Mehmet Sağlam'ın cevabı (7/1205): 

Öğretmenlerin mesleklerinin o dönemde 2 yıl olan mecburi hizmete tabi tutulması 

yanında Doğu ve Güneydoğu bölgelerine yapılacak yeni öğretmen atamalarının mevcut 

eksikliği gidermeye yönelik bir program çerçevesinde değerlendirilmesine iliĢkin bir soru 

olup branĢ öğretmeni ihtiyacı fazla olan bu bölgelere ilgili branĢları dolduracak atamaların 

yapılıp yapılmayacağı irdelenmiĢtir.  

Soru:  

―Doğu ve Güneydoğu bölgesine yeterli branĢ öğretmeni tayini için 

bakanlığınızca nasıl bir tedbir alınması düĢünülmektedir.‖ 

Cevap:  
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―Doğu ve Güneydoğu Anadolu Bölgesine, 1996 yılı atama döneminde 51 

branĢtan 8 548 öğretmen verilmiĢtir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

11, BirleĢim 1, s. 128). 

Orta öğretimdeki dıĢardan bitirme uygulamasına iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim 

Bakanı Mehmet Sağlam'ın cevabı (7/1206): 

Örgün eğitime devam edememiĢ öğrenciler için uygulanan dıĢarıdan bitirme 

programlarının sürdürülmesine iliĢkin bir soru olup meslek lisesi ve imam hatip lisesi 

öğrencilerinin bu konuda oluĢan mağduriyetlerinin dıĢarıdan eğitim uygulamalarıyla 

giderilmesine yönelik bir çalıĢmanın yapılıp yapılmadığı irdelenmiĢtir.  

Soru:  

―1. Ortaokul ve liselerde daha önceden varolan dıĢardan bitirme 

uygulamasının devam ettirilmesi düĢünülüyor mu? 

2. Meslek liseleri ve özellikle Ġmam Hatip Liselerini dıĢardan bitirmek 

isteyen vatandaĢlarımızın bu mağduriyetlerini gidermek için tedbir almayı 

düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap:  

―1. Ortaokullarda okul dıĢı bitirme sınavları halen devam etmektedir. 

2. Açıköğretim Lisesi'nin hizmete girmesiyle 1993-1994 öğretim yılından 

itibaren genel ortaöğretim kurumlarını dıĢardan bitirme sınavları kaldırılmıĢ, 

1994-1995 öğretim yılında da Ġmam Hatip Liseleri, Endüstri Meslek Liseleri, 

Kız Meslek Liseleri, Ticaret Meslek Liseleri bu kapsama alınmıĢtır. Böylece; 

vatandaĢlarımızın mağduriyetleri giderilmiĢ, özellikle televizyon, radyo ve 

benzeri kitle iletiĢim araçları ile yüz yüze eğitim ve öğretim imkân eĢitliği 

sağlanmıĢtır. Bakanlığımız toplumun eğitim ve kültür düzeyini yükseltmekte en 

etkin yol olarak gördüğü kitle iletiĢim araçları ile uzaktan eğitim politikasına 

önem vermekte; daha da geliĢtirme çalıĢmalarına devam etmektedir.‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 128-129). 

Yurt dıĢında ilahiyat dalında öğrenim görenlerin 4 yıllık lisans denkliklerinin 

sağlanmasına iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim Bakanı Mehmet Sağlam'ın cevabı (7/1170): 

Mısır‘da bulunan El- Ezher Üniversitesi Ġlahiyat Fakültesi mezunlarının 4 yıl boyunca 

aldıkları eğitimin Türkiye‘de YÖK tarafından 3 yıl olarak tanınması ve bu durumun yarattığı 

mağduriyetin giderilmesine yönelik bir planın var olup olmadığı sorgulanmaktadır.   
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Soru:  

―Yurt dıĢında (El Ezher-Mısır) üniversitelerinin ilahiyat dalında 

Öğrenim görüp mezun olan öğrencilerin Yüksek Öğretim Kurulu BaĢkanlığına 

yaptıkları müracaatları sonucu mezuniyetleri 4 yıl esas alınarak lisans olarak 

tanınması gerekirken, üç yıl kabul edilmiĢtir. Bu konudaki mağduriyetin 

giderilip El Ezher Ġlahiyat mezunlarının 4 yıllık lisans denkliklerinin sağlanması 

hususunda bir iĢlem yapılacak mıdır?‖ 

Cevap:  

―Yurt dıĢındaki Mısır El-Ezher Üniversitesinden alınmıĢ ilahiyat 

diplomalarının denklik iĢlemleri Yükseköğretim Kurulunun 10.1.1996 tarih ve 

96.3.35 sayılı kararı doğrultusunda yapılmaktadır.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 99). 

ġeker açığının kapatılması için alınacak tedbirlere iliĢkin sorusu ve Sanayi ve 

Ticaret Bakanı Yalım Erez'in cevabı (7/1214): 

ġeker ithalatının bir zorunluluk haline geldiği söz konusu dönemde yerli üretimin 

desteklenerek ithalatın kısıtlanmasına yönelik Ģeker üretimiyle ilgili bir faaliyetin hayata 

geçirilip geçirilmeyeceği sorgulanmıĢtır.  

Soru:  

―Ülkemizin Ģeker ihtiyacı gün geçtikçe artmakta, yerli üretimle 

karĢılanamayan bu ihtiyacın ithalat yoluyla karĢılanmasına gidilmektedir. ġeker 

açığının giderek artması karĢısında, önümüzdeki dönemde bu açığı Ģeker 

pancarı ekimini arttırarak mı yoksa ithalat yoluyla mı bu açığı kapamayı 

düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap:  

―Son iki yılda hava Ģartları ve pancar fiyatlarından ileri gelen Ģeker 

açığı ithalat yoluyla kapatılmıĢtır. Ancak geçen yıl ve bu yıl pancar fiyatlarının 

enflasyonun üzerinde belirlenmesi gübre ve ilaç gibi önemli girdilere yapılan 

sübvansiyonlar ve üreticilere verilen ayni ve nakdi avanslar çiftçilerimizce 

olumlu karĢılanmıĢtır. Nitekim bu yıl pancar ekim alanları geçen yıla göre % 

35,3 artıĢla Türkiye genelinde 422 592 hektara ulaĢmıĢtır. Hava Ģartlarının da 

uygun gitmesi halinde 1997 yılında iç talep ithalata gerek kalmadan yerli 

üretimle karĢılanabilecektir. Yeterli pancar ekim ve üretimini sağlamak için 

üreticilerimize haklı bir kazanç sağlayacak, alın terlerini karĢılayak fiyat ve 

destek politikaları önümüzdeki yıllarda da artarak sürdürülecektir. Böylece 

endüstriyel ve tarımsal alanda alınan tedbirlerle ülkemiz Ģekerde kendi kendine 
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yeterli hale gelecektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 

1, s. 134-135). 

Kimyevi gübrede sübvansiyonun devam edip etmeyeceğine, 1996 yılında et 

ithalatı yapılıp yapılmayacağına, 1991-1996 yıllan itibariyle tükettilen et miktarına ve 

yapılan ithalata; iliĢkin sorulan ve Tarım ve Köy iĢleri Bakanı Musa Demirci'nin cevabı 

(7/1202, 1203, 1204): 

Gübre fosfat madeninden elde edilen ve Türkiye‘de de sınırlı bir alanda yetiĢen bu 

maden üzerinden ithalat yapılarak üretimi gerçekleĢtirilen bir tarımsal materyaldir. Bu 

nedenle dövize bağlı değiĢken bir fiyat üzerinden alınıp satılmakta ve çiftçinin önemli bir 

girdisi olarak kimi zaman maliyet artıĢına sebep olabilmektedir. Bu soruda gübre teĢviklerinin 

devam edip etmeyeceği sorgulanmıĢ olup tarımla birlikte diğer sac ayağı olan hayvancılık 

itibarıyla ithalatın hangi düzeyde gerçekleĢeceği irdelenmiĢtir. Bu bağlamda ithal edilen 

etlerin sağlık açısından denetimi ve kontrolünün yapılıp yapılmadığı sorgulanmıĢ ve tüm ithal 

etlerin tüketilen etler içerisindeki toplam payı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―1996 yılı içinde kimyevi gübrede sübvansiyon devam ettirilecek midir, 

gübre iadesi ne zaman ödenecektir?1996 yılı içerisinde sertifikalı tohum yardımı 

yapılacak mıdır?Ziraî kredi, faizlerini düĢürecek misiniz? 

1. 1996 yılında et ithali düĢünülmekte midir?2. Ġthal edilen etlerin kalite 

ve sağlık kontrolü hangi kuruluĢ tarafından yapılmaktadır? 

1. Ülkemizin 1991-1996 yılları itibariyla yıllık et tüketim ihtiyacı hangi 

ölçülerde seyretmiĢtir? 

2. 1991 yılından itibaren ithal edilen etin, tüketilen toplam etin 

içerisindeki yüzde payı, miktar ve bedel olarak nedir? 

3. 1991 yılından itibaren hangi ülkelerden yıl itibariyle ne miktar hayvan 

yemi ve mamulleri (süt, insülin, serum vs.) ithal edilmiĢtir?Bu ithalatın 

Amerikan Doları cinsinden bedeli nedir? 

4. 1996 yılı içerisinde ne kadar et ve hayvan yemi ve mamulleri ithal 

edileceği düĢünülmektedir?‖ 

Cevap: 

―1996 yılı içerisinde kimyevî gübrelerdeki destekleme % 50 üzerinden 

devam etmekte olup, Ağustos ayı itibariyle çiftçilere 25.5 trilyon TL. ödeme 

yapılmıĢtır. Bekleyen talep ise 6.4 trilyon TL.'dir. Yıl sonuna kadar da çiftçilere 

yapılacak destekleme 50 trilyon TL.'ye ulaĢacağı tahmin edilmekte olup, ayrıca 

Bakanlığımızca 1996 yılı içerisinde sertifikalı tohum yardımı yapılacaktır. 

BaĢbakanlık DıĢ Ticaret MüsteĢarlığı tarafından hazırlanan ithalat rejimi kararı 
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ve 1 ġubat 1996 tarih ve 22541 mükerrer sayılı Resmî Gazetede yayımlanan 

ithal malların kalite ve sağlık yönünden kontrolüne iliĢkin DıĢ Ticarette 

Standardizasyon 96/4,sayılı tebliğ ve bu tebliğde değiĢiklik yapılmasına dair 30 

Mayıs 1996 tarih ve 22651 sayılı Resmî Gazetede yayımlanan 96/10 sayılı 

tebliğlere göre diğer gıda ve tarım ürünlerinin yanı sıra et ithalatı da serbesttir. 

Et ithal etmek isteyen kiĢi veya kurumlar Bakanlığımızca 24 Mayıs 1996 

tarihinde Resmî Gazetede yayımlanan 96/5 tebliğ hükümlerine uymakla 

yükümlüdürler. , Bakanlığımızca düzenlenen kontrol belgelerine istinaden 

gümrüklere gelen etlerden il müdürlüklerimiz kanalı ile 3285 sayılı Hayvan 

Sağlığı ve Zabıtası Kanununa göre hayvan hastalıkları açısından gerekli sağlık 

kontrolleri yapıldıktan ve tebliğ hükümlerine uygun etin getirilip getirilmediği 

kontrol edildikten sonra fiziksel - kimyasal - mikrobiyolojik-hormon ye 

antibiotikler açısından gerekli laboratuvarlara gönderilmektedir. 

Laboratuvarlardan alınan neticelere göre de etlerin kaliteli ve sağlıklı olduğu 

anlaĢıldıktan sonra gümrüklerden giriĢine müsaade edilmektedir.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 126-127). 

Enflasyonu önlemek için alınacak tedbirlere iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı 

Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1152): 

Söz konusu dönemde çeĢitli sebeplere bağlı giderek artan yüksek 

enflasyonun düĢürülmesine yönelik baĢta Merkez Bankası olmak üzere kamusal 

kurumlar nezdinde hangi adımların atılmasının planlandığı sorulmuĢ olup üretim 

faktörlerinin sağlıklı büyüme için ne düzeyde organize edileceği araĢtırılmıĢtır. 

Bu kapsamda ithalatın azaltılması ve ihracatın artırılmasına vurgu yapılarak 

yüksek katma değerli ürünlerin üretimine iliĢkin finansman kaynaklarının neler 

olduğu tartıĢılmıĢtır.  

Soru: 

―Enflasyonu önlemeyi düĢünüyor musunuz?Enflasyonu önlemek için 

hangi tedbirleri yürürlüğe koyacaksınız?‖ 

Cevap: 

―Bilindiği gibi, 54. Hükümetin programında enflasyonla ciddî bir 

mücadele yapılacağı belirtilerek, istikrarlı büyümenin sağlanmasının en önemli 

hedef olduğu vurgulanmaktadır. Enflasyonun temel nedenleri arasında sayılan 

kamu kesimi açıklarının azaltılması amacıyla yapısal tedbirlerin uygulanmaya 

konulacağı ve bu kapsamda özelleĢtirme, sosyal güvenlik kuruluĢları reformu ve 

vergi tahsilatının artırılması, vergi kaçak ve kayıplarının önlenmesi "için 

yapılacak uygulamalar yine programda geniĢ bir Ģekilde belirtilmektedir. 

Ayrıca, alınacak bu yapısal tedbirlere ilaveten Hükümet tarafından enflasyonu 

azaltmayı hedefleyen ve diğer tedbirleri destekler mahiyette bütçe ve para 

politikalarının uygulanmasına devam edilecektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 12, BirleĢim 7, s. 44-45). 
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Vergi sisteminde yapılması düĢünülen yeniliklere iliĢkin sorusu ve Maliye Bakanı 

Abdüllatif ġener'in cevabı (7/1210): 

Vergi sisteminin yeniden organize edilmesi hususunda verilmiĢ bir soru önergesi olup 

vergilendirme ile ilgili iĢlemlerin tek bir vergi numarası ile yapılmasına ve vergi numarasının 

ekonomik faaliyetlerde kullanımının yaygınlaĢtırılmasına yönelik bir giriĢimdir.  

Soru: 

―Vergi sisteminde hangi değiĢikliklere gitmeyi düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―25 Temmuz 1995 tarih ve 22354 sayılı Resmî Gazete'de yayımlanan 

Yedinci BeĢ Yıllık Kalkınma Planının "III/II. Vergi ile Ġlgili Yapısal 

Düzenlemeler" bölümünün "b) Amaçlar, Ġlkeler ve Politikalar" alt bölümünde, 

plan döneminde vergi sistemi ile ilgili olarak gerçekleĢtirilmesi öngörülen 

hedefler ve hedeflere ulaĢmak için gerekli politikalar ve ilkeler ayrıntılı olarak 

belirlenmiĢtir. Öte yandan, 54'üncü Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti adına 

BaĢbakanımız Sayın Prof. Dr. Necmettin Erbakan tarafından Türkiye Büyük 

Millet Meclisine okunan Hükümet Programının vergiye iliĢkin bölümünde aynen 

aĢağıdaki konulara yer verilmiĢtir. "Vergi alanındaki genel yaklaĢım iltisadî 

etkinliğin sağlanması ve vergi yükünün çeĢitli kesimler üzerinde daha adil 

dağılımının gerçekleĢtirilmesidir. Adaletli bir vergi düzeni oluĢturulacak ve kayıt 

dıĢı ekonomik faaliyetleri kapsayacak bir vergi sistemi kurularak, üretim 

faktörleri üzerindeki vergi yükü hafifletilecektir. Alt gelir gruplarının vergi 

yükleri azaltılacak ve istihdam üzerinde olumsuz etki yapan ÇalıĢanları 

Tasarrufa TeĢvik ve Konut Edindirme Yardımı kesintileri kaldırılacaktır. 

Gümrük Birliği çerçevesinde çıkarılması gereken ve vergi sistemine sadelik, 

etkinlik kazandıracak yasal değiĢiklikler yapılacaktır. Böylece halen değiĢik 

adlar altında vergi, pay ve fon Ģeklinde yapılan kesintiler, tek vergi altında 

birleĢtirilmek suretiyle vergi sistemine etkinlik kazandırılacaktır. Emlâk Vergisi 

matrahının gerçekçi seviyede tespit edilmesi ve yeniden değerleme oranına 

endekslenmesi sağlanacaktır. Ayrıca tapu harcı oranları düĢürülerek, harcın 

gerçek değer üzerinden tahsil edilmesi imkânı getirilecektir. Vergi idaresi ve 

denetiminin daha etkin hale getirilmesi ve vergi idaresinin yeniden 

yapılandırılması sağlanarak, vergi yatırma, vatandaĢ için, eziyet olmaktan 

çıkarılacak, vergi kayıp ve kaçağı azaltılacaktır. Bu amaçla, vergilendirme ile 

ilgili iĢlemlerin tek bir vergi numarası ile yapılmasına ve vergi numarasının 

ekonomik faaliyetlerde kullanımının yaygınlaĢtırılmasına devam edilecektir." 

Vergi sistemi ile ilgili olarak gerek Yedinci BeĢ Yıllık Kalkınma Planında 

gerekse Hükümet programının yukarıda yer alan ilke ve politikaları 

çerçevesinde Bakanlığımı ilgilendiren alanlarda sürekli olarak çalıĢmalar 

yapılmaktadır. Zaman içinde hükümet politikaları, ekonomik ve malî koĢullar, 

bütçe imkânları da dikkate alınarak yasal düzenlemeyi gerektiren konularda 

Kanun Tasarıları hazırlanarak Türkiye Büyük Millet Meclisi BaĢkanlığına sevk 
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edilmek üzere BaĢbakanlığa gönderilecektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 13, BirleĢim 14, s. 305-307). 

Genelevlere iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1173): 

Genelevlerde çalıĢanların sayısı ve toplam bazında tüm genelevlerin sayısını irdeleyen 

soruda kapatma giriĢimlerinin bulunup bulunulmadığı araĢtırılmıĢ olup soruya yanıt 

alınamamıĢtır. 

Soru: 

―Türkiye'de kaç tane genelev vardır?ÇalıĢanların sayısı 

nedir?Genelevlerin kapatılması düĢünülmekte midir?DüĢünülmüyorsa niçin?‖ 

Cevap: 

―TBMM Ġçtüzüğünün 97 nci maddesinin a bendine göre "baĢka bir 

kaynaktan kolayca öğrenilmesi mümkün olan konular"da soru sorulamaz. Sayın 

soru sahibinin soru önergesine konu ettiği hususlardan yeterli bilgi sahibi 

olması gerektiğinden ayrıca cevap verilmesine gerek bulunmamaktadır.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 13, BirleĢim 16, s. 488). 

Sivas il, ilçe ve belde belediye baĢkanlarına yapılan yardımlara iliĢkin sorusu ve 

Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1164): 

Sivas ilinde bulunan il, ilçe ve belde belediyelerine yapılan yardımların hangi 

bakanlıklarca ve hangi kriterlere göre yapıldığı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―Hükümetinizin göreve baĢladığı günden bu yana Sivas Ġli sınırları 

içindeki il, ilçe ve belde belediye baĢkanlıklarından hangilerine hükümetinizdeki 

hangi bakanlıklarca ne kadar yardım yapılmıĢtır?Bu yardımları yaparken hangi 

kriterleri esas aldınız?‖ 

Cevap: 

―Hükümetimizin göreve baĢladığı tarihten itibaren, mahallî idarelere 

sağlanan kaynaklarda önemli artıĢlar olmuĢtur. 2380 ve 3030 sayılı Kanun 

hükümleri gereğince vergi gelirlerinden, mahallî idarelere aktarılan miktar 

haziran ayında toplam 20 552 milyar lira iken, temmuz ayında 28 798 milyar 

lira, ağustos ayında ise 27 403 milyar liraya yükselmiĢtir. Öte yandan 
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Bakanlığımız bütçesinin "Mahallî idarelere Yapılacak Yardım ve Ödemeler" 

tertibinden 1996 yılı içerisinde Sivas Ġlindeki belediyelere 97 milyar lira yardım 

yapılmıĢtır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 13, BirleĢim 16, s. 486-

488). 

Talih oyunlarının kaldırılmasına iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü 

Esengün'ün cevabı (7/1241): 

Spor Toto ve Loto, Millî Piyango, at yarıĢları gibi oyunların kaldırılmasına yönelik bir 

soru olup kumar addedilen bu oyunların hangi amaçla kaldırılmadığı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―Kumar diye nitelendirdiğiniz Spor Toto ve Loto, Millî Piyango, at 

yarıĢları gibi oyunları ve çekiliĢleri kaldırmayı ve yasaklamayı düĢünüyor 

musunuz?‖ 

Cevap: 

―7/1241-3109 Esas No.lu Yazılı Soru Önergesinin Cevabıdır. (Ġçtüzüğün 

98 inci maddesi baĢka bir kaynaktan kolayca öğrenilebilecek hususların sözlü 

veya yazılı soruya konu edilemeyeceğini amirdir.) Hükümetimizin Spor Toto - 

Loto - Millî Piyango - at yarıĢlarının kaldırılması veya yasaklanması yolunda 

bir düĢüncesinin olup olmadığı koalisyon protokolü ve hükümet programının 

tetkikinden anlaĢılabilecektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 13, 

BirleĢim 16, s. 489). 

Ahlâk dıĢı hizmetler nedeniyle turistik beĢ yıldızlı otellere, tatil köylerinin 

kapatılacağı iddiasına iliĢkin sorusu ve Turizm Bakanı Bahattin Yücel'in cevabı 

(7/1599): 

Turizm geliri sağlayan ve genellikle Ege ve Aakdeniz sahillerinde konuĢlu otellerin 

gayrıahlaki amaçlarla kullanımı irdelenmiĢ olup bu otellerin faaliyetlerini devam 

ettirebilmesine yönelik bir düzenlemenin mevcut olup olmadığı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―Turistik 5 yıldızlı otellerle, tatil köylerinin ahlaksızlık yuvası oldukları 

doğru mudur?‖ 

Cevap: 
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―Ülkemizin 5 yıldızlı otel ve tatil köyleri, hizmet, nitelik ve yönetim 

açısından, dünyanın her yanındaki benzer kuruluĢlar ölçüsünde hizmet 

vermektedirler. Türkiye, içinde bulunduğumuz 1996 yılında turistik hizmet 

karĢılığı elde ettiği döviz gelirini bu türden tesisleri aracılığıyla arttırmıĢtır. 

Ancak, bu tesisler hakkında yasa dıĢı ve/veya yönetmeliklere aykırı davranıĢlar 

söz konuĢu olduğunda yasal iĢlem yapılacağı tabiîdir.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 17, BirleĢim 36, s. 542-543). 

ÇalıĢanların millî gelirden aldıkları payı artırmak için alınacak tedbirlere iliĢkin 

sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1593): 

Üüretim faktörlerinden biri olan emeğin faiz ve sermaye yanında daha az getiri 

sağlayan bir unsur olarak gayri safi hasıladan kendine düĢen gerçek payı almasına yönelik bir 

soru olup bu payın artırılmasına iliĢkin bir giriĢimin bulunup bulunmadığı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―ÇalıĢanların milli gelirden aldıkları payı arttırmak için hangi tedbirleri 

almayı düĢünüyorsunuz?Prof. Dr. Necmettin Erbakan tarafından kaleme alınan 

"Tedavi-Adil Ekonomik Düzen" isimli kitapçıkta"... netice itibariyle çalıĢan bir 

insanın hakkı 100 iken bu kimseye hakkının ancak 8' ini vermekte, 92' sini 

elinden alıp götürmektedir." denilmektedir... I ÇalıĢanlara ait 100 haktan 

kaybolan 92' sini onlara geri iade etmek için neler yapmayı planlıyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―ÇalıĢanların milli gelirden aldıkları payı arttırmak için ekonominin 

sağlığa kavuĢması, faiz ve rant ekonomisinden reel ekonomiye geçiĢin 

sağlanması gerekmektedir. Hükümetimizin tüm gayreti bu yoldadır ve baĢarılı ve 

olumlu sonuçları alınmaya baĢlanmıĢtır. Yatırımların artması, kaynakların 

üretime yönlendirilmesi sonucu meydana gelen iyileĢmeden en büyük payı 

çalıĢanlar alacaktır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 17, BirleĢim 37, 

s. 653). 

Çekiç-Güç'ün görev süresinin uzatılması nedenlerine iliĢkin sorusu ve Devlet 

Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1598): 

Irak SavaĢı sırasında bir müdahale aracı olarak bölgeye gönderilen Çekiç Güç‘ün 

misyonunu tamamlamasına rağmen hala bölgede bulunmasına yönelik bir soru olup bölgedeki 

Türk askeri varlığının ne zaman geri çekileceği tartıĢılmıĢtır.  

Soru: 
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―Çok çeĢitli Ģikâyetlere neden olmasına rağmen Çekiç Gücün görev 

süresi 54üncü Hükümet döneminde de uzatılmıĢtır. Çekiç Gücün 

kaldırılmamasının ve görev süresinin tekrar uzatılmasının sebepleri nelerdir?‖ 

Cevap: 

―Çekiç gücün süresi yakında sona ereceğinden bu konudaki 

tartıĢmaların da gereği kalmayacaktır. 54üncü Hükümet zamanında görev 

süresinin bir kez uzatılmasının gerekçesi Hükümet tezkeresinde ifade edilmiĢtir. 

Bilgilerinizi rica ederim.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 17, 

BirleĢim 37, s. 656). 

Din alanındaki sömürüyü önlemek için alınacak tedbirlere iliĢkin sorusu ve 

Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1598): 

Türkiye‘de inanç hürriyetini menfaatlerine uygun bir biçimde cahil insanlara 

yansıtarak kazanç sağlayan simsarların faaliyetlerine yönelik bir soru olup bu faaliyetlerin 

engellenmesi ve inanç hürriyetinin bireysel bir çerçevede sınırlandırılması yönünde atılan 

adımlar araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―Ülkemizde inanç alanındaki sömürü konusunda sık sık basında 

Ģikayetler yer almaktadır. ġikayet konusu olan din alanındaki sömürüyü önlemek 

için hangi tedbirleri almayı düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―Soru önergesinde yer alan "inanç alanındaki sömürü", "din alanındaki 

sömürü" iddialarından neyin kastedildiğini anlamak mümkün olmamaktadır. 

Soyut "sömürü" iddialarının ne olduğu açıklandığında tedbirlerden de 

bahsetmek imkânı hasıl olabilecektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 17, BirleĢim 37, s. 654). 

Gümrük Birliği konusunda imzalanan antlaĢmanın iptal edilip edilmeyeceğine 

iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1596): 

Türkiye‘de inanç hürriyetini menfaatlerine uygun bir biçimde cahil insanlara 

yansıtarak kazanç sağlayan simsarların faaliyetlerine yönelik bir soru olup bu faaliyetlerin 

engellenmesi ve inanç hürriyetinin bireysel bir çerçevede sınırlandırılması yönünde atılan 

adımlar araĢtırılmıĢtır.  
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Soru: 

―Ülkemizde inanç alanındaki sömürü konusunda sık sık basında 

Ģikayetler yer almaktadır. ġikayet konusu olan din alanındaki sömürüyü önlemek 

için hangi tedbirleri almayı düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―Soru önergesinde yer alan "inanç alanındaki sömürü", "din alanındaki 

sömürü" iddialarından neyin kastedildiğini anlamak mümkün olmamaktadır. 

Soyut "sömürü" iddialarının ne olduğu açıklandığında tedbirlerden de 

bahsetmek imkânı hasıl olabilecektir. Bilgilerinizi rica ederim.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 17, BirleĢim 37, s. 655). 

Ġnsan Hakları ihlalleri konusunda alınacak tedbirlere iliĢkin sorusu ve Devlet, 

Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1595): 

Ġnsan hakları ihlallerinin önlenmesi için atılacak adımlar sorgulanmıĢ olup hak ihlaline 

neen olan unsurlar ve tarafların hangi uygulamalar dahilinde kontrol altına alınacağı 

araĢtırılmıĢtır. Bu bağlamda inanç hürriyetine atıf yapılmıĢ ve dini ritüellerini yaĢamada 

birtakım engellerle karĢılaĢan halkın ne gibi önlemlerle bu konudaki özgürlüğünün garanti 

altına alınacağı irdelenmiĢtir.  

Soru: 

―Ülkemizdeki insan haklan ihlalleri konusunda yoğun Ģikayetler 

bulunmaktadır. Ġnsan haklarının hepsini, bütün unsurlarıyla beraber tam ve 

kamil manada teminat altına almak için bir giriĢimde bulunmayı düĢünüyor 

musunuz?Bilhassa herkesin inancını yaĢamakta özgür, olması için neler 

yapmayı düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―Ġnsan hakları ihlallerini en aza indirmek için hükümet Programında 

yazılı olduğu üzere, her türlü kanuni ve fiili tedbir alınmaktadır. Herkesin 

Anayasada teminat altına alınmıĢ bulunan inancına göre yaĢama hakkı temin 

edilecek, bu konudaki engeller kaldırılacaktır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 17, BirleĢim 37, s. 654). 

Ahlâk dıĢı yayın yapan özel TV'lerin kapatılacağı iddiasına iliĢkin sorusu ve 

Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1600): 
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Soru: 

―Ġnsanların ahlakını bozduğu gerekçesiyle özel TV'lerin hükümetinizce 

kapatılacağı iddiası doğru mudur?Özel TV'lerdeki ahlaksız yayınları 

yasaklamayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―Hükümetin özel televizyonları kapatma gibi bir yetkisi yoktur, bu husus 

kanunla düzenlenmiĢ ve kanuna aykırı yayın yapan televizyonlar hakkında yasal 

iĢlem yapma ve yayın durdurma dahil tüm müeyyidelerin uygulanması yetkisi 

RTÜK'na verilmiĢtir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 18, BirleĢim 

39, s. 130). 

Toprak Mahsulleri Ofisinin kaldırılıp kaldırılmayacağına iliĢkin sorusu ve Tarım 

ve Köy iĢleri Bakanı Musa Demirci'nin cevabı (7/1592): 

Necmettin Erbakan‘ın ―Tedavi -  Adil Ekonomik Düzen‖ isimli kitabında geçen ve 

Toprak Mahsulleri Ofisi‘nin ―Buğday Vakfı‖na dönüĢtürülmesini konu edinen ilgili yazısına 

atıf yapan soru önergesinde üretim verimliliğinin sağlanması ve yerli mahsullerin 

değerlendirilmesinde verimli bir yaklaĢım benimsenip benimsenmediği araĢtırılmıĢtır.   

Soru: 

―Toprak Mahsuller Ofisini kaldırmayı düĢünüyor musunuz?Prof. Dr. 

Necmettin Erbakan tarafından kaleme alınan "Tedavi - Adil Ekonomik Düzen" 

isimli kitapçıkta belirtildiği gibi "Toprak Mahsulleri Ofisi"nin kaldırılıp yerine 

"Buğday Vakfı‖nın kurulması söz konusu mudur?‖ 

Cevap: 

―Devlet Bakanı Sayın Lütfü Esengün tarafından Bakanlığıma intikal 

eden Gaziantep Milletvekili Sayın Mustafa R. TaĢar'ın; yazılı soru önergesinde 

"Toprak Mahsulleri Ofisi"nin kaldırılıp yerine "Buğday Vakfı"nın kurulması 

konusunda tarafımızdan yapılan bir çalıĢma olmadığı gibi Bakanlığımız 

dıĢından da konuyla ilgili olarak intikal eden bilgi bulunmamaktadır.‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 18, BirleĢim 42, s. 356). 

Bürokraside partizan atamalar yapıldığı iddiasına iliĢkin sorusu ve Devlet 

Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/2029): 
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Kamu kuruluĢlarına personel temininde liyakatin göz ardı edildiği ve parti odaklı bir 

anlayıĢın benimsendiği yönünde bir soru sorulmuĢ olup Refah Partisi bünyesinde bu 

kadrolaĢmayı sağlayan bir yapının bulunup bulunmadığı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Hükümetiniz tarafından bürokraside estirilen tayin ve sürgün 

politikalarının gerekçeleri nelerdir? 

2. Bürokraside kadrolaĢmanın, Refah Partisi Genel Merkezinde 

oluĢturulan bir komisyon aracılığıyla yürütüldüğüne dair haberler, daha önce 

bazı medya organlarında yer almıĢtı. Bu haberler doğru mudur?Eğer doğru ise, 

bürokrasideki atamalarınızda kamu yararı ve hizmet gereklerini mi; yoksa, parti 

tabanınızın emir ve taleplerini mi gö zönünde bulunduruyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―Hükümetimiz tarafından bürokraside tayin ve sürgün politikası 

estirildiğine dair iddialar gerçek dıĢıdır. Keza kadrolaĢmanın Refah Partisi 

Genel Merkezinde oluĢturulan bir komisyon aracılığı ile yürütüldüğüne dair 

haber ve iddialar da asılsızdır. Yapılan tayin ve nakillerde kamu yaran ve 

hizmetin en iyi Ģekilde yerine getirilmesi gözetilmektedir. Bilgilerinizi rica 

ederim.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 21, BirleĢim 60, s. 229). 

Ekmek fiyatına iliĢkin BaĢbakandan sorusu ve Bayındırlık ve Ġskân Bakanı 

Cevat Ayhan'ın cevabı (7/2027): 

Ekmek fiyatına gelecek olası bir zammın etkileri sorgulanmıĢ olup bu konuda alınması 

planlanan bir önlemin bulunup bulunmadığı tartıĢılmıĢtır. Bu bağlamda ekmek fiyatlarına bir 

yönetmelik dahilinde bir standart getirilip getirilmeyeceği tartıĢılmıĢtır. 

Soru: 

―1. Ramazan Bayramından sonra ekmeğin fiyatının 20 000 TL. olacağı 

yolundaki haberler konusunda ne düĢünüyorsunuz? 

2. Bütün Türkiye'de ekmeğin 15 000 TL.'den satılması yolundaki 

kararınızın üzerinden henüz iki ay geçmeden, ekmeğin gramaj olarak 

küçültülmesi ve fiyatnın da 20 bin TL.'ye çıkarılması hazırlıkları karĢısında, 

Hükümet olarak nasıl bir tavır sergileyeceksiniz? 

3. Ekmeğin bütün Türkiye'de standart olarak 250 gramdan satılmasını 

hedefleyen ve Hükümetiniz tarafından hazırlanan Yönetmelik çıktığı zaman, 

ekmek fiyatlarında da bir standarda gitmeyi düĢünüyor musunuz?Eğer böyle bir 

düĢünceniz var ise ekmeğe uygulamayı düĢündüğünüz fiyat nedir?‖ 



226 

 

Cevap: 

―1. Ramazan Bayramından sonra ekmeğin 20 000 TL. den satılacağına 

dair haber sadece Ġstanbul Fırıncılar Derneği tarafından açıklanan bir haber 

olup Mart ayında yürürlüğe gireceği ifade edilmiĢtir. Buna karĢılık olarak baĢta 

Ankara Fırıncılar Odası BaĢkanlığı olmak üzere birçok ilimiz odaları ekmeğe 

herhangi bir zam yapmayı düĢünmediklerini açıklamıĢlardır. Nitekim Ģu anda 

Türkiye genelinde ortalama ekmek fiyatı 15 371 TL/250 gr. olup; 80 ilden 

50'sinde ekmek fiyatı 15' 000 TL.'nin altında bulunmaktadır.  

2. 1996 Kasım ayında ekmek fiyatları yükselme eğilimine girmiĢ ancak 

Hükümetimizin aldığı bir dizi tedbir sayesinde bu yükselme eğilimi durmuĢ ve 

Toprak Mahsulleri Ofisininde buğday satıĢ fiyatlarını zarar etmeyecek Ģekilde 

aĢağı çekmesiyle ekmek fiyatları bugünkü düzeyinde kalabilmiĢtir. Aksi halde 

gerekli tedbirler alınmamıĢ olsaydı bugün Türkiye'de ortalama ekmek fiyatı 15 

371 TL/250 gr. değil 25 000 TL. ve hatta daha da üzerinde olacaktı. Ayrıca 

T.M.O.'nin stoklarında piyasanın ihtiyacını karĢılayacak Ģekilde yeterli buğday 

stokuda bulunmaktadır.  

3. Diğer taraftan Türkiye'de tek tip ekmek satılmasını sağlayacak olan 

ekmek standardı ve kodeksi yürürlüğe girdiğinde "Halk tipi ekmek" olarak 

adlandırabileceğimiz bu ekmeğin fiyatı üzerinde fırıncılar istedikleri gibi 

oynayamayacaktır. Bunun dıĢında üretilecek ekmek "Lüks ekmek" adıyla değiĢik 

fiyattan satılabilecektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 21, BirleĢim 

61, s. 307-308). 

GAP Bölgesine yapılacak teĢvik ve yatırımlara iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı 

Fehim Adak'ın cevabı (7/2023): 

Güneydoğu illerinin kalkınmasında bir öncelik teĢkil eden GAP‘ın dıĢında yatırım 

odaklı bir anlayıĢ dahilinde özel sektörü mal ve hizmetler itibarıyla bölgede etkinliğini 

artırması amacına hizmet eden bir yaklaĢımın hayata geçirilip geçirilmeyeceği sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―GAP Bölgesinde yapılacak özel sektör yatırımlarının özendirilmesi 

bölgeye dıĢarıdan gelecek sermayenin teĢvik edilmesi ve bölgedeki giriĢimcilere 

ucuz kredi verilmesi konusunda Hükümetinizce baĢlatılan bir çalıĢma var 

mıdır?‖ 

Cevap: 

―Son yıllarda yatırım yapma konusunda Güneydoğu'da bir hareketlilik 

baĢlamıĢtır. Bu hareketliliğin kaynağında GAP'm getirdiği yeni motivasyon 

bulunmaktadır. Ġzmir Ticaret Odası, Ege Giyim Sanayi ve DıĢ Ticaret A.ġ., 

Ġstanbul Ticaret Odası, TÜSĠAD, MÜSĠAD gibi kuruluĢların son zamanlarda 

bölgeye olan ilgileri bunun göstergesidir. Yapılan bu temaslar ve hazırlanan 
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dokümanlar bölgede giriĢimcilerin yatırım yapma konusunda desteklenmeye acil 

ihtiyaçları olduğunu göstermiĢtir. Ġfade edilen nedenle, GAP Ġdaresi Ekonomik 

Kalkınma Ajansı benzeri bir yapılaĢmanın ilgili kurumlardan destek alarak 

oluĢturulması üzerinde durmuĢ ve GAP illerinde özel sektör yatırımlarının 

özendirilmesi ve geliĢtirilmesi için giriĢimcilere yönelik bir çalıĢmanın GAP 

Ġdaresi BaĢkanlığı koordinasyonunda; Türkiye Kalkınma Bankası ve TOBB ile 

birlikte yürütülmesi için çalıĢmalar baĢlatılmıĢtır. Üç kurum arasında yapılan 

toplantılar sonucunda bölgede GiriĢimci Destekleme ve Yönlendirme Merkezleri 

(GAP-GĠDEM) kurulması konusunda taslak iĢbirliği protokolü hazırlanmıĢtır. 

Konu hakkındaki geliĢmeler, protokolün amacı, kapsamı ve Bölge Ticaret ve 

Sanayi Odalarından beklentiler 12 Kasım 1996 tarihinde yapılan toplantı ile 

Bölge Ticaret, Sanayi, Ticaret ve Sanayi Odaları ile Ticaret Borsalarının 

baĢkanlarına ve yönetim kurulu üyelerine aktarılmıĢ, görüĢ ve destekleri 

alınmıĢtır. Toplantıda getirilen öneriler doğrultusunda protokol revize edilerek, 

Bölge Ticaret, Sanayi, Ticaret ve Sanayi Odaları ile Ticaret Borsaları 

baĢkanlarının ve basın mensuplarının katıldığı bir toplantı ile üç kuruluĢ 

tarafından 11 Aralık 1996 tarihinde Ankara'da imzalanmıĢtır. Protokolde her 

kurumun sorumluluk alanları belirlenmiĢtir. GAP Ġdaresi, projenin 

yönetiminden, denetiminden, koordinasyonundan, sekreterya hizmetlerinin ve 

malî desteğin verilmesinden; TKB, giriĢimcilere yönelik danıĢmanlık 

hizmetlerinin ve teknik desteğin verilmesinden; TOBB, GAP illerinde GAP-

GĠDEM bürolarının açılmasından, tefriĢlerinden ve ticaret ve sanayi odaları ile 

gerekli iliĢki ve koordinasyonu sağlamakla sorumlu olacaklardır. GAP,GĠDEM 

bürolarında giriĢimcilere Ģu tür hizmetler verilecektir: 

1. GAP bölgesinde uygun yatırım alanlarının araĢtırılması, 2. Pazar, 

teknik, finansman konularında araĢtırmaların yapılması ve danıĢmanlık 

hizmetlerinin verilmesi, - 3. ĠĢgücü eğitimi konusunda danıĢmanlık hizmetlerinin 

verilmesi, 4. GiriĢimci tarafından talep edildiği takdirde fizibilite etütlerinin 

hazırlanmasında TKB mevzuatı çerçevesinde danıĢmanlık hizmetlerinin 

verilmesi, 5. Yatırım kaynaklarına ulaĢmada giriĢimciye yol gösterilmesi, 6. 

Yatırım bankacılığı (Ģirketlerin kurulmasında, halka açılmasında, stratejik ve 

finansal ortak bulunmasında, Ģirket birleĢmeleri ve devralınmasında, özel 

finansman kaynaklarının bulunmasında) danıĢmanlık hizmetlerinin TKB 

mevzuatı çerçevesinde verilmesi, 7. Yerli ve yabancı yatırımcıların ortak 

arayıĢlarına danıĢmanlık hizmetlerinin verilmesi, 8. GAP-GĠDEM bürolarında 

yatırımlara yönelik seminer ve eğitim programlarının düzenlenmesidir. 

Ġmzalanan protokol gereği ilk etapta GAP-GĠDEM büroları Adıyaman, 

Diyarbakır, Mardin ve ġanlıurfa illerinde kurulacak, müteakiben diğer GAP 

illerinde açılacaktır. 11 Aralık 1996 tarihinde imzalanan protokol sonrası GAP 

Ġdaresi, Diyarbakır, ġanlıurfa, Adıyaman, Gaziantep ve Mardin Ticaret ve 

Sanayi Odaları ve Ticaret Borsaları ile toplantılar yaparak kurulacak GAP-

GĠDEM'lerin iĢleyiĢ esasları, çalıĢma programı, Ticaret ve Sanayi ve Ticaret 

Borsaları ile arasındaki koordinasyon ilkeleri, alınacak elemanların nitelikleri, 

büro yeri ve büro tefriĢleri hususlarını görüĢmüĢtür. GörüĢmeler sonucunda her 

Ticaret ve Sanayi Odası ve Ticaret Borsası özelinde ek protokoller 

hazırlanmasına karar verilmiĢtir. 16 Aralık 1996 tarihinde Diyarbakır'da 

Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası ile GAP-GĠDEM toplantısı yapılmıĢtır. 

Yukarıda ifade edilen amaçlar çerçevesinde ek protokol taslağı hazırlanmıĢtır. 

Ayrıca Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası, kendi bulunduğu binada -

Diyarbakır Ticaret Sarayında- GAP-GĠDEM'e yer tahsisi yapmıĢtır. Tahsis 
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edilen yerin düzenlenmesi ve tefriĢatı yapılarak GAP-GĠDEM bürosunun hazır 

olması sağlanacaktır. 25 Aralık 1996 tarihinde ġanlıurfa'da ġanlıurfa Ticaret ve 

Sanayi Odası ve ġanlıurfa Ticaret Borsası ile GAP-GĠDEM toplantısı 

yapılmıĢtır. ġanlıurfa Ticaret Borsası kendi bulunduğu binanın 6 ncı katını 

GAP-GĠDEM amaçları doğrultusunda kullanılmak üzere GAP Ġdaresine tahsis 

etmiĢtir. Ek protokol ve tefriĢ hazırlıkları devam etmektedir. 13 Ocak 1997 

tarihinde Adıyaman'da Adıyaman Ticaret ve Sanayi Odası ile GAP-GĠDEM 

toplantısı yapılmıĢtır. Yapılan toplantıda ek protokol hazırlanmasına ve büro 

yerinin Ticaret ve Sanayi Odasınca bulunmasına karar verilmiĢtir. Büro yerinin 

bulunması sonrası tefriĢi yapılarak açılması sağlanacaktır.  

14 Ocak 1997 tarihinde Gaziantep'te Gaziantep Ticaret Odası, 

Gaziantep Sanayi Odası ve Gaziantep Ticaret Borsası ile GAP-GĠDEM 

toplantısı yapılmıĢtır. Toplantıda GAP-GÎDEM büro yerinin öncelikle Ticaret ve 

Sanayi Odalarının bulunduğu binada, yoksa büro yeri araĢtırmasının oda genel 

sekreterlerince yapılmasını ve ek protokol taslağının hazırlanmasına karar 

verilmiĢtir. Büro yeri bulunmasından sonra tefriĢi yapılarak GAP-GĠDEM'in 

açılması sağlanacaktır. 21 ġubat 1997 tarihinde Mardin'de Mardin Valiliğinin 

koordinasyonunda Mardin Ticaret ve Sanayi Odası, Mardin Organize Sanayi 

Bölgesi, Mardin Serbest Bölgesi ve ileri gelen iĢadamlarının katıldığı bir 

toplantı düzenlenmiĢtir. Toplantıda Mardin GAP.GĠDEM bürosunun 

kurulmasının amacı, çalıĢma biçimi ve programının nasıl olması ve 

koordinasyonun Ģekli hakkında görüĢmeler yapılmıĢtır. Mardin GĠDEM bürosu, 

Mardin Valiliğinin GAP idaresine tahsis ettiği binada kurulacaktır. Binada 

gerekli tamirat ve düzenlemeler yapılmakta olup, tamamlanmasını müteakip, 

büronun tefriĢatı yapılarak çalıĢması sağlanacaktır. Yukarıda sözü edilen 

merkezlerin, 1997'nin ilk yarısı içinde açılması hedeflenmektedir. Arz olunur.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 22, BirleĢim 63). 

GAP Ġdaresi yasa tasarısına iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Fehim Adak'ın 

cevabı (7/1978): 

GAP Ġdaresi tarafından EKA adlı bir proje dahilinde kalkınma önceliği tanınan bazı 

iller üzerinde çıkarılacak bir kanunla yatırımcılar ve giriĢimciler açısından bölgenin ticari 

faaliyetlere daha açık hale getirilmesine yönelik kurumsal bir giriĢimin gerçekleĢip 

gerçekleĢmemesi üzerine yöneltilen bu soru ile TBMM Genel Kurul‘unda gündem yaratarak 

bölgesel çıkarların artırılması amaçlanmıĢtır.  

Soru: 

―GAP Bölgesi'nin potansiyelini değerlendirmek, giriĢimciyi ve 

yatırımcıyı bölgeye çekmek amacıyla, GAP idaresi tarafından düĢünülen EKA 

(Ekonomik Kalkınma Ajansı Model Etüdü) Projesi'nin yürürlüğe konulması ve 

Gaziantep'te de bir biriminin kurulması konusunda, Ģu anda TBMM Genel Kurul 

gündeminde bekletilen GAP Ġdaresi Yasa Tasarısı'nın bir an önce yürürlüğe 

girmesi konusunda Hükümetinizin tutumu nedir?Söz konusu yasanın öncelikle 
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ele alınarak, kabul edilmesi konusunda herhangi bir giriĢimde bulunmayı 

düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―388 Sayılı Kanun Hükmünde Kararnamenin uygulamalarda tespit 

edilen eksiklikleri de dikkate alınarak 1992 yılında yeni bir Kanun Tasarısı 

hazırlanarak Bakanlar Kurulu Kararı alındıktan sonra BaĢbakanlık tarafından 

TBMM BaĢkanlığına intikal ettirilmiĢ ve TBMM Plan ve Bütçe Komisyonu 

BaĢkanlığı'nda da görüĢüldükten sonra Temmuz 1992 tarihinde TBMM Genel 

Kurul gündemine girmiĢ, ancak kanunlaĢması mümkün olamamıĢ ve ilgili 

yasama döneminin sona ermesi nedeniyle de kadük olmuĢtur. EKA (Ekonomik 

Kalkınma Ajansı Model Etüdü) Projesi'nin kuruluĢuna da imkân veren söz 

konusu TeĢkilat Yasa tasarımızın yeni yasama döneminde kanunlaĢması 

hususundaki çalıĢmalar sürdürülmektedir. Ayrıca; soru önergesinde yer alan 

diğer bir husus olan EKA (Ekonomik Kalkınma Ajansı Model Etüdü) Projesi'nin, 

hazırlanan kuruluĢ yasa tasarımızın kanunlaĢmasının uzun zaman alacağı 

düĢünülerek ve son yıllarda Güneydoğu'da yatırım yapma konusunda bir 

hareketlilik baĢlaması üzerine Bölge'de, giriĢimcilerin yatırım yapma konusunda 

desteklenmeye acil ihtiyaçları olduğu tespit edilmiĢtir. Bu nedenle; GAP Ġdaresi, 

EKA benzeri bir yapılaĢmanın ilgili kurumlardan destek alınarak oluĢturulması 

üzerinde bir çalıĢma baĢlatmıĢtır. GAP-GĠDEM Ģeklinde kısaltılan GAP 

GiriĢimci Destekleme ve Yönlendirme Merkezleri'nin kurulmasına iliĢkin 

çalıĢmalar, bu merkezlerin amaç ve fonksiyonları 20.2.1997 tarih ve B.02.0.002 

(06) 207 sayılı yazınız ekinde gönderilen soru önergesi için hazırlanan 

nottadır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 22, BirleĢim 63, s. 89). 

Gaziantep'in telefon santralı ihtiyacına iliĢkin sorusu ve UlaĢtırma Bakanı Ömer 

Barutçu'nun cevabı (7/1976): 

Gaziantep‘in GAP projesiyle beraber dönemsel bazda parlayan bir yıldız Ģehire 

dönüĢmesini takiben iletiĢim ve ulaĢım gibi altyapı hizmetlerinin geliĢme potansiyelleri 

iletiĢim bazında sorgulanmıĢ olup telefon santrali kurulup kurulmayacağına yönelik bir 

projenin mevcut durumda yürütülmekte olmadığına dikkat çekilmiĢ ve bu konuda gereken 

adımların atılmasına yönelik bir tavsiyede bulunulmuĢtur.  

Soru: 

―Hızla büyüyen, GAP'ın sanayi ve ticaret merkezi olma yolunda olan 

Gaziantep'e, bugünkü kapasitesiyle mevcut telefon santralı yetmemektedir. 

Gaziantep'e yeni bir telefon santralı kurulması konusundaki yaklaĢımınız 

nedir?Bu konuda Hükümetinizce bir çalıĢma yapılmakta mıdır?1997 yılı Yatırım 

Programı'nda böylesine önemli bir yatırıma yer vermediğinizi üzülerek gördüm. 

Bu eksikliğin giderilmesi hususunda Revize bir yatırım programı düĢünüyor 

musunuz?‖ 
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Cevap: 

―Gaziantep ilinin haberleĢme ihtiyacı Ek 1 listede belirtilen mevcut 

santrallarla sağlanmaktadır. 1997 yılında mevcut santrallara 18 000 hat santral 

ilavesi planlanmakta olup, ileriye yönelik olarak MerveĢehir, Cengiz Topel ve 

Ġbrahimli merkezlerinde yeni santral sahaları oluĢturulması hususunda gerekli 

çalıĢmalar yapılmaktadır. (...)‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 22, 

BirleĢim 64, s. 199-200). 

Gaziantep ile DBT ülkeleri arasında karĢılıklı uçak seferleri yapılıp 

yapılmayacağına iliĢkin sorusu ve UlaĢtırma Bakanı Ömer Barutçu'nun cevabı (7/1996): 

Soru: 

―Bavul ticareti açısından üretici olarak Gaziantep'in önemi büyüktür. Bu 

nedenle BDT ülkeleriyle karĢılıklı olarak uçak seferleri konulması düĢünülmekte 

midir?‖ 

Cevap: 

―THY halihazırda Türk Cumhuriyetlerinde 5 noktaya, ayrıca her gün 

Moskova'ya tarifeli seferler icra etmektedir. THY'nin her gün icra ettiği 

Ġstanbul/Gaziantep/Ġstanbul seferleri, söz konusu uçuĢlara bağlantı verecek 

Ģekilde planlanmaktadır. Dolayısıyla Gaziantep potansiyeli halihazırda yukarıda 

belirtilen uçuĢlar ile taĢınmaktadır. Özel sektör havacılık iĢletmelerinin BDT 

ülkelerine yönelik yapmayı planladığı sefereler ise yolcu kaynağının kendi 

ülkelerine ait olması nedeniyle karĢı ülke sivil havacılıkları tarafından olumsuz 

olarak değerlendirilmiĢtir. Sonuç olarak, Gaziantep ile söz konusu ülkeler 

arasındaki pazar Ģartlarının oluĢması ve potansiyelin artması halinde, THY ve 

Özel Sektör Havacılık ĠĢletmeleri Gaziantep'ten direkt seferler 

baĢlatabilecektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 22, BirleĢim 66, s. 

365-366). 

Gaziantep Organize Sanayi Bölgesine iliĢkin sorusu ve Ticaret Bakanı Yalım 

Erez'in cevabı (7/2026): 

Ġstihdam artıĢını beraberinde getirecek bir organize sanayi bölgesinin Gaziantep ilinde 

yapılması sonucu geliĢmekte olan Ģehre yeni bir soluk getireceği düĢüncesiyle sorulan soruda 

bu giriĢimin istihdam yaratmaya baĢlaması için ne zaman harekete geçileceği tartıĢılmıĢtır.  

Soru: 
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―Gaziantep Organize Sanayii Bölgesinin tamamlanması ile bölgede 150 

bin dolayında vatandaĢımızın istihdamı mümkün olabilecektir. Gaziantep 

Organize Sanayii Bölgesinin biran önce tamamlanabilmesi ve bölgedeki 

vatandaĢlarımızın iĢ sahibi olması hususunda, bugüne kadar Hükümetinizin bir 

çalıĢması veya bir giriĢimi söz konusu olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep 1 inci Organize Sanayi Bölgesi Altyapı inĢaatı 

tamamlanarak iĢletmeye geçirilmiĢtir. (Alanı: 260 Ha., parsel sayısı 198 adettir. 

137 parselde üretime geçilmiĢ olup, diğer parsellerde inĢaatlar bitmek üzeredir.) 

Gaziantep 2 nci Organize Sanayi Bölgesi Altyapı inĢaatlarının 1997 yılı 

içerisinde tamamlanması planlanmıĢ olup, 1996 yılında 56 milyar TL. program 

ödeneği ve 200 milyar TL. ödenekle birlikte toplam revize ödeneği 256 milyar 

TL.'ye çıkmıĢ ve tamamı ödenmiĢtir. Bölgenin altyapı inĢaatı için bugüne kadar 

verildiği yılın fiyatlarıyla toplam 518 milyar TL. kredi kullandırılmıĢtır. Bu 

kredinin 1996 yılı fiyatlarıyla karĢılığı 1 740 Milyar TL. dir. Fiziki gerçekleĢme 

% 98 olup, 1997 yılı yatırım programında 374 milyar TL. ödenek ayrılmıĢtır. 

(Alanı: 500 Ha., parsel sayısı 290 adettir. 56 parselde üretime geçilmiĢ olup, 

diğer parsellerde inĢaatlar bitmek üzeredir.) Gaziantep Organize Sanayi Bölgesi 

Merkez Arıtma 1997 yılı yatırım programına alınmıĢ olup, 3 milyar TL. ödenek 

ayrılmıĢtır. Gaziantep 3 üncü Organize Sanayi Bölgesi Altyapı inĢaatı devam 

etmekte olan Bölgenin 1998 yılı içerisinde tamamlanması planlanmıĢtır. 

Bölgenin tüm harcamalarının MüteĢebbis TeĢekkül BaĢkanlığınca karĢılanması 

öngörülmüĢtür. (Alanı: 540 Ha., parsel sayısı 297 adettir.) Gaziantep 4 üncü 

Organize Sanayi Bölgesi 1997 yılı yatırım programında "Etüd" karakteristiği ile 

yer almaktadır. Yatırım için gerekli tüm harcamalar MüteĢebbis TeĢekkülce 

karĢılanacaktır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 22, BirleĢim 66, s. 

372-373). 

Gaziantep Ġlindeki öğretmen açığına iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim Bakanı 

Mehmet Sağlam'ın cevabı (7/2131): 

Eğitim alanında devlet okullarında göreve devam eden öğretmenler yanında yapılacak 

yeni alımlar dahilinde Gaziantep ilinin payı araĢtırma konusu olmuĢ ve mevcut atama 

sayısının neden ihtiyaca uygun düzeye ulaĢamadığı irdelenmiĢtir.  

Soru: 

―Gaziantep Ġli genelinde; baĢta sınıf öğretmenliği olmak üzere Ġngilizce, 

tarih, coğrafya, matematik, fizik, kimya, biyoloji, din kültürü ve ahlâk bilgisi 

branĢlarında öğretmene ihtiyaç duyulmaktadır. Gaziantep genelinde bin 

dolayında öğretmene ihtiyaç duyulurken, son öğretmen atamalarında 

Gaziantep'e atanan öğretmen sayısı ve branĢları nedir? Gaziantep gibi, GAP'ın 

merkezi olma durumundaki bir ilde, hayati derecede önem taĢıyan sınıf ve branĢ 
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öğretmeni açığı konusunda bundan sonra almayı, düĢündüğünüz tedbirler 

nelerdir?‖ 

Cevap: 

―1. Bakanlığımıza bağlı okul ve kurumların öğretmen ihtiyacını 

karĢılamak üzere öğretmen adaylarının atamaları illerin öğretmen ihtiyacı 

dikkate alınarak yapılmaktadır. Gaziantep'e 1996 yılı birinci atama dönemine 

ekteki listede belirtilen branĢlarda toplam 885, ikinci atama döneminde 333 sınıf 

öğretmeni, 9 Türk Dili ve Edebiyatı, 22 Ġngilizce, 1 Müzik, 5 Elektrik, 3 

Elektronik branĢında olmak üzere toplam 373 öğretmenin atamaları yapılmıĢtır.  

2. Gaziantep‘linin sınıf öğretmeni ihtiyacı 257'dir. 1996 yılında atanan 

333 sınıf öğretmeninden 304'ü göreve baĢlamıĢtır. Diğer branĢlardaki öğretmen 

ihtiyacı ise 1997 yılı yer değiĢtirme suretiyle yapılacak atamalarda dikkate 

alınacaktır. (...)‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 24, BirleĢim 73, s. 

47-49). 

GAP Bölgesindeki ihracat üretiminin artırılmasına iliĢkin sorusu ve Devlet 

Bakanı Ayfer Yılmaz'ın cevabı (7/2129): 

Gaziantep‘te sektörler bazında üretim ve ihracatın desteklenmesine yönelik 

giriĢimlerin geldiği nokta sorgulanmıĢ olup halıcılık baĢta olmak üzere verilen desteklerin 

kapsam ve hüviyeti araĢtırılmıĢtır. 

Soru: 

―Öncelikle halı sektörü olmak üzere- GAP menĢeli malların ihracatına 

ek prim imkânı getirilerek, GAP bölgesindeki ihracatın ve üretimin artırılması 

konusunda Hükümetinizin düĢüncesi nedir?Hükümetinizin bu yönde bir giriĢimi 

veya projesi söz konusu mudur?‖ 

Cevap: 

―Malumları olduğu üzere, Türkiye, Dünya Ticaret Örgütü (DTÖ) 

KuruluĢ AnlaĢması'na taraf olarak, söz konusu AnlaĢmayı 25.2.1995 tarih ve 

22213 sayılı Resmî Gazete'de yayımlanan 95/4067 sayılı Bakanlar Kurulu 

Kararı ile 31.12.1994 tarihinden geçerli olmak üzere onaylanmıĢtır. Diğer 

taraftan, 1.1.1996 tarihinde Avrupa Birliği (AB) ile gerçekleĢtirilen Gümrük 

Birliği (GB) çerçevesinde yatırım ve ihracat konularında verilecek devlet 

desteklerine çeĢitli sınırlamalar getirilmiĢtir. AB ile gerçekleĢtirilen GB 

çerçevesinde ihracatı teĢvik sistemine getirilen sınırlamalar DTÖ KuruluĢ 

AnlaĢmasıyla ortaya konan uluslararası normlarla uyumlu olup, konuya açıklık 

getirilmesini teminen DTÖ AnlaĢmasının sübvansiyonlara iliĢkin maddeleri 

aĢağıdaki bilgilerine sunulmaktadır. (...)‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 24, BirleĢim 75, s. 134-138). 
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Gaziantep Havaalanını Ģehir merkezine bağlayan yolun tamamlanmasına iliĢkin 

sorusu ve Bayındırlık ve Ġskân Bakanı Cevat Ayhan'ın cevabı (7/2128): 

GeliĢen bir Ģehir olan Gaziantep‘te altyapı yatırımlarının yeterliliği ulaĢım bazında 

sorgulanmıĢ olup hem Gaziantep‘in hem de civar illerin dıĢ dünyayla bağlantısını sağlayacak 

bir havaalanı yolunun ne zaman tamamlanacağı soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―Gaziantep Havaalanı‘nı, Ģehir merkezine, Küsget'e ve Kilis'e bağlayan 

yolun bir an önce tamamlanabilmesi için Hükümetinizce baĢlatılan herhangi bir 

çalıĢmanız var midir?Söz konusu yolun mümkün olabilecek en kısa sürede 

tamamlanabilmesi hususunda, Hükümetinizce herhangi bir kaynak aktarımı söz 

konusu olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep-Kilis (Havaalanı Bağlantısı Dahil) Devlet Yolu, 1993 yılı 

sonunda ihale edilmiĢtir. Yapım çalıĢmaları devam etmekte olup, 1997 yılı 

ödeneği 143 milyon TL. dır. Gaziantep Havaalanı ġehir Merkezlerine bağlayan 

yol projenin baĢlangıç km. sinden itibaren 16 km. lik kesime tekabül 

etmektedir/ġehir Merkezinin trafik yoğunluğu ve Havaalanına hizmet vereceği 

için öncelikle bu kesimin bitirilmesine çalıĢılmaktadır/BölünmüĢ yol olarak 

yapılmakta olan bu bölümün 10 km. si 1996 yılında asfalt sathi kaplamalı olarak 

bitirilrhiĢ olup, kalan 6 km. sinin de 1997 yılında asfalt sathi kaplamalı olarak 

bitirilmesi programlanmıĢtır. Bilgilerinize arz ederim.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 24, BirleĢim 75, s. 134). 

Gaziantep Tarsus Otoyolu Bahçe-Gaziantep bağlantısının ne zaman 

tamamlanacağına iliĢkin sorusu ve Bayındırlık ve Ġskân Bakanı Cevat Ayhan'ın yazılı 

cevabı (7/2130): 

GeliĢen bir Ģehir olan Gaziantep‘te altyapı yatırımlarının yeterliliği ulaĢım bazında 

sorgulanmıĢ olup Tarsus Otoyolu Bahçe-Gaziantep bağlantısının ne zaman sona ereceği 

soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―GAP Bölgesi ve Gaziantep'te elde edilecek tarım ürünlerinin 

Ġskenderun ve Mersin Limanlarına süratle ve daha ucuz olarak ulaĢtırılmasında 

büyük katkı sağlayacak, Tarsus-Gaziantep Otoyol inĢaatı üzerinde bulunan 
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Bahçe-Gaziantep bağlantısı ne zaman tamamlanacaktır?Hükümetinizce bu 

konuda baĢlatılan bir çalıĢma söz konusu mudur?‖ 

Cevap: 

―Sözü edilen soru önergesi incelenmiĢ olup konu ile ilgili cevaplarımız 

aĢağıya çıkarılmıĢtır. 20.2.1997 tarihinde ihalesi yapılmıĢ olan 258 km 

uzunluğundaki (Tarsus-Pozantı) Ayr.-Adana-Toprakkale-Gaziantep Otoyolunun 

233 km. lik kesimi tamamlanmıĢ olup, son verilen süre uzatımına göre iĢin bitim 

tarihi 31.12.1998 olarak belirlenmiĢtir. Henüz trafiğe açılmayan 25 km 

uzunluğundaki Bahçe-Kömürler kesiminde çalıĢmalar devam etmektedir. Bu iĢe 

1997 yılı için verilen ödenek 64 milyon ABD Dolarıdır. Bu arada, 1997 yılında 

30 milyon ABD Doları ek ödenek yerilmesi ve 1998 yılı ödeneğinin de 100 

milyon ABD Doları olarak belirlenmesi durumunda (Tarsus-Pozantı) Ayr.-

Adana-Toprakkale Gaziantep Otoyolunun 31.12.1998'de tamamlanabileceğine 

dair müracaatımız Devlet Planlama TeĢkilatına yapılmıĢtır.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 24, BirleĢim 75, s. 138-139). 

Organize sanayi bölgelerine verileri kredilerin faiz oranlarına iliĢkin sorusu ve 

Sanayi ve Ticaret Bakanı Yalım Erez'in cevabı (7/2234): 

Gaziantep‘in sanayileĢme sürecinde önemli bir yer tutan Organize Sanayi Bölgesi‘nin 

çeĢitli finansman kaynakları sağlanarak hizmete açılma sürecini tamamlaması için Sanayi ve 

Ticaret Bakanlığı‘nca verilen krediler kapsamında gerçekleĢtirilen iki katlık artıĢın 

neticesinde faiz oranı %40‘a ulaĢmıĢ ve bu durum soru kapsamında tartıĢılmıĢtır. Bu faiz 

oranları üzerinden kurulacak tesisin uzun bir zaman boyunca bu borç yüküne katlanması söz 

konusu olacağından hükümetten faizleri düĢürme talebinde bulunulmuĢtur. Bu bağlamda artan 

arsa ve bina maliyetleri ile birlikte yatırımın değerini günbegün kaydedeceği vurgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Sanayi ve Ticaret Bakanlığı'nca Organize Sanayi Bölgelerine 

sağlanan kredilerdeki faiz oranları 1.1.1997 tarihinden itibaren iki katma 

çıkarılarak, % 40 olarak belirlenmiĢtir. Söz konusu kredilerdeki faiz oranlarının 

düĢürülmesi konusunda Bakanlığınızın bir teklifi olacak mıdır? 

2. Hükümet olarak faizlerin düĢürüldüğünün ilan edildiği bir dönemde, 

Organize Sanayii Bölgeleri'ne verilen kredilerdeki faiz oranlarının 

yükseltilmesinin gerekçe veya gerekçeleri nelerdir? 

3. Organize Sanayii Bölgelerine verilen kredilerdeki faizlerin 

yükseltilmesi karĢısında arsa ve inĢaat maliyet fiyatlarının artması ve 

sanayicinin yatırımdan kaçması ihtimalleri karĢısında, Bakanlık olarak herhangi 

bir çalıĢmanız veya özendirici bir projeniz var mıdır?‖ 
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Cevap: 

―1. Organize Sanayi Bölgelerinde Bakanlığımızca kullandırılan 

kredilerin faiz oranları 1.1.1987 tarihinden beri yıllık % 15-18-20-22 olarak 

uygulanmakta idi. Ancak sözkonusu faiz oranlarının enflasyon oranlarının çok 

altında kalması, her yıl proje sayısının çok artmasına karĢılık, bütçeden ayrılan 

kaynakların gittikçe azalması sebebiyle, kredi faiz oranlarının yeniden 

ayarlanmasını zorunlu kılmıĢtır. Devlet Planlama TeĢkilatı ve Hazine 

MüsteĢarlıkları Yetkilileri ile Bakanlığımız koordinasyonunda yapılan 

toplantıda; geri ödeme süreleri (2-5 yılı ödemesiz, toplam 9-15 yıl) aynı kalmak 

üzere faiz oranlarının 1.1.1997 tarihinden itibaren; -Kalkınmada 1. derecede 

öncelikli yörelerde % 25 - Normal yörelerde % 40 - GeliĢmiĢ yörelerde % 50 

olarak uygulanmasına karar verilmiĢtir. Bu itibarla, faiz oranlarının 

düĢürülmesi konusunda Bakanlığımızca bir teklif yapılması sözkonusu değildir.  

2. Bakanlığımızca verilen kredilerin geri ödeme sürelerinin çok uzun 

olduğu dikkate alındığında ve gerek Bankalarca gerekse diğer kaynaklardan 

kullandırılan kredilerin geri ödeme koĢulları ve faiz oranları ile 

karĢılaĢtırıldığında yeni uygulamaya konulan faiz oranlarının yüksek olmadığı 

anlaĢılacaktır. Esasen geliĢmiĢ ve normal yörelerde, gerek kamulaĢtırma 

gerekse altyapı için gerekli finans-, man bölgede yatırım yapacak 

müteĢebbislerin katkıları ile sağlanmaya baĢlamıĢtır. Bundan böyle, devletin 

kısıtlı kaynakları ile öncelikle geri kalmıĢ yörelerdeki Organize Sanayi Bölgeleri 

desteklenecektir. Bu düĢünce ile 1. Derecede Kalkınmada Öncelikli Yörelerde 

yıllık faiz oranı % 25 olarak tespit edilmiĢtir.  

3. Organize Sanayi Bölgelerinde kullandırılan krediler geri ödeme 

sürelerine göre incelendiğinde; uygulanan faizler ve enflasyon karĢısında büyük 

değer kaybıyla geri döndüğü görülmektedir. Kredi geri dönüĢlerinin de ek 

ödenek olarak değerlendirildiği dikkate alındığında, kaynak artıĢı dolayısıyla 

projelerin bir an önce bitirilmesi sağlanacak, dolayısıyla yıllık fiyat 

artıĢlarından daha az etkileneceğinden maliyet artıĢları bir ölçüde önlenecektir. 

GeliĢmiĢ ye normal yörelerdeki Organize Sanayi Bölgelerinde müteĢebbislerin 

arsa taleplerinin gittikçe yoğunlaĢtığı gözlenmektedir. . Yatırımcıları geri kalmıĢ 

yörelerdeki Organize Sanayi Bölgelerine çekebilmek için mevcut teĢvik 

sisteminin yeterli olmadığı belirtilerek, özellikli Fon Kaynaklı Kredi Ģartlarına 

iliĢkin önerilerimiz 20.8.1996 tarih ve 11 416 sayılı yazımızla Hazine 

MüsteĢarlığına intikal ettirilmiĢtir. (...)‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 25, BirleĢim 79, s. 16-18). 

Tekirdağ-Çerkezköy Kadıköy'deki hazine arazilerine iliĢkin sorusu ve Maliye 

Bakanı Abdüllatif ġener'in cevabı (7/2418): 

Hukuki süreci tamamlanmıĢ istisnai bir kamulaĢtırmanın devlet tarafından hazine 

arazilerinin hangi düzeyde iade edilebileceği sorgulanmıĢ olup uygun fiyatlı ve düĢük faizli 

kredilerle söz konusu mülklerin eski sahiplerine teslim edilip edilmeyeceği tartıĢılmıĢtır.  

Soru: 
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―Tekirdağ Ġli, Çerkezköy Ġlçesi, Karlıköy halkının arazileriyle ilgili eski 

ve yeni tapuları olmasına ve vergilerini ödemelerine rağmen, Hazineye karĢı 

açmıĢ oldukları iyelik davalarını kaybetmiĢlerdir. Karlıköy halkının kendi 

mülkleri olduğu iddia ettikleri arazilerin makul bir fiyat üzerinden ve 

taksitlendirilerek satılması düĢünülmekte midir?Bu amaçla Bakanlığınızın 

bugüne kadar bir çalıĢması veya uygulaması söz konusu olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Tekirdağ Ġli, Çerkezköy Ġlçesi, Karlıköy Hazineye ait taĢınmaz 

mallardan 195 adedinin 4070 sayılı Hazineye Ait Tarım Arazilerinin SatıĢı 

Hakkında Kanuna göre satıĢ talepleri valilikçe (Def-. terdarlık) incelenmektedir. 

Ġnceleme sonucu bu Kanundan yararlanacaklar; aynı Kanunun 10 uncu 

maddesine göre satıĢ bedellerini peĢin veya taksitle ödeyebileceklerdir. Taksitle 

ödeme durumunda satıĢ bedelinin 1/4'ü ile vergi ve resimleri tebliğ tarihinden 

itibaren 15 gün içinde ödenmesi, ödemeyi izleyen en çok 24 ayda ve idarenin 

belirleyeceği en fazla 8 eĢit taksitle kanunî faizleri ile birlikte ödenmesi mümkün 

bulunmaktadır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 25, BirleĢim 83, s. 

243-244). 

Antalya Manavgat'a bağlı Gebece Köyüne ilköğretim okulu açılıp 

açılmayacağına, Antalya Manavgat'a bağlı Belenobası Köyüne ilköğretim okulu açılıp 

açılmayacağına, ĠliĢkin sorusu ve Millî Eğitim Bakanı Mehmet Sağlam'ın cevabı 

(7/2332,2333): 

Köylüler tarafından tahsis edilmeye hazır bir arazi bulunmasına rağmen 150 

ilköğretim öğrencisi için okul inĢa etmeye yönelik çalıĢmalara baĢlanmaması üzerine bir soru 

sorulmuĢ olup atılacak adımların neler olduğu sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―Antalya Ġli, Manavgat Ġlçesine bağlı Gebece Köyünde, Ġlköğretim 

çağında 150 öğrenci olmasına rağmen, köyde ilköğretim okulu 

bulunmamaktadır. Köylünün, bu amaçla değerlendirilmesi için Millî Eğitim 

Bakanlığı emrine tahsis etmeye hazır olduğu bir binası vardır. Bu durumda, 

Bakanlık olarak söz konusu köye ilköğretim okulu açılması konusunda neler 

yapmayı düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―1. Manavgat Ġlçesinin, Belenobası Köyünde Ģu anda 124 öğrenci 

bulunup 5 derslikli bir binası mevcuttur. Binanın ilköğretime yetersiz olması 

nedeniyle önümüzdeki yıllarda derslik ilavesi yapılarak Ġlköğretim Okuluna 

dönüĢtürülmesi planlanmaktadır.  
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2. Manavgat Ġlçesi Gebece Köyü Ġlçe Merkezine 35 km mesafede olup, 

120 öğrencisi bulunmaktadır. Halihazırda 2 derslikli okul binası vardır. Orman 

binası olarak yapılıp terkedilen ve yarım kalan bir bina mevcuttur. Ġlköğretim 

Okulu açılması içiıi bu bina yeterli olmadığından ilerki yıllarda derslik ilavesi 

yapılarak, Ġlköğretim Okuluna dönüĢtürülmesi planlanmaktadır.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 25, BirleĢim 86, s. 425-426). 

Tekirdağ-Çerkezköy-Kapaklı Ġlköğretim Okulu inĢaatına iliĢkin sorusu ve Millî 

Eğitim Bakanı Mehmet Sağlam'ın cevabı (7/2416): 

Soru: 

―Tekirdağ Ġli, Çerkezköy Ġlçesi, Kapaklı Beldesi'ndeki Ġlköğretim Okulu 

ne zaman tamamlanacaktır?Söz konusu okulun 1997 yılı içerisinde 

tamamlanabilmesi için bütçeden ayrılan ödenek yeterli midir?‖ 

Cevap: 

―Kapaklı Ġlköğretim Okulunun fiziki gerçekleĢmesi % 60 olup, bitmesi 

için gerekli ödenek miktarı 50 000 000 000 TL.'dir. 1997 yılı ödeneği ise 20 000 

000 000 TL.'dir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 25, BirleĢim 86, s. 

439-440). 

Sayısal Loto oyununun yasaklanıp yasaklanmayacağına iliĢkin sorusu ve Devlet 

Bakanı Nafiz Kurt'un cevabı (7/2340): 

Spor Toto ve Loto, Millî Piyango, at yarıĢları gibi oyunların kaldırılmasına yönelik bir 

soru olup kumar addedilen bu oyunların hangi amaçla kaldırılmadığı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―Ġktidarınız döneminde baĢlayan Sayısal Loto kumarını kaldırmayı veya 

yasaklamayı düĢünüyor musunuz?Bu konuda Hükümetinizin bir çalıĢması söz 

konusu mudur?‖ 

Cevap: 

―1. Sayısal Loto oyununun Millî Piyango Ġdaresi Genel Müdürlüğü 

tarafından kamuya kaynak sağlamak üzere oynatılması 4.4.1988 tarihli 320 

sayılı Kanun Hükmünde Kararnamede öngörülmüĢtür. Söz konusu Kanun 

Hükmünde Kararname bilindiği gibi Anavatan Partisinin hükümette olduğu 

dönemde yürürlüğe konulmuĢtur.  

2. Sayısal Loto oyununun oynatılması için gerekli on-line sistemin, 

ihaleyi kazanacak firma tarafından finanse edilmesi ve proje bedelinin 
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hâsılattan pay vermek suretiyle ödenmesini öngören 8.11.1991 tarihli Yüksek 

Planlama Kurulu kararı da Anavatan Partisinin iktidarda bulunduğu dönemde 

alınmıĢtır.  

3. Sayısal Loto oyununa iliĢkin uluslararası ihale 20.11,1994 tarihinde 

açılmıĢ olup yabancı firma ile Millî Piyango Ġdaresi Genel Müdürlüğü 

arasındaki sözleĢme de yine Anavatan Partisinin hükümette olduğu 16.2.1996 

tarihinde imzalanmıĢtır. Bütün bu geliĢmelerden sonra Sayısal Loto oyununun 

hükümetimiz döneminde baĢlamıĢ olması tamamen bir tesadüften ibarettir. 

ÇeĢitli hükümetler zamanında gerçekleĢen bu geliĢmelerden sonra Sayısal Loto 

oyununun iptali, Millî Piyango Ġdaresini, karĢılığını almadan birtakım 

taahhütlerini yerine getirmek zorunda bırakacaktır ki bu da ülke ekonomisinin 

bazı kayıplara uğramasına yol açacaktır. Bilgilerinize arz ederim.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 25, BirleĢim 87, s. 510-511). 

Tekirdağ-Çerkezköy-Bahçeağıl Köyündeki hazine arazilerinin köylülere satılıp 

satılmayacağına iliĢkin sorusu ve Maliye Bakanı Abdüllatif ġener'in cevabı (7/2419): 

Devlet hazinesine ait arazilerin tarıma açılması yönünde verilen soruda köylülerin 

beklentisi dile getirilerek bu arazinin köylülere dağıtılması ve üretime yönelik biçimde 

organize edilmesine yönelik vurgu yapılmıĢtır.  

Soru: 

―Tekirdağ Ġli, Çerkezköy Ġlçesine bağlı Bahçeağıl Köyündeki Hazine 

arazilerinin , tarım yapılması amacıyla köylülere satılması düĢünülmekte 

midir?Eğer düĢünülüyorsa, Hazine arazilerinin köylülere taksitle ve makul bir 

fiyat üzerinden satıĢı konusunda Hükümetinizin politikası nasıl olacaktır?‖ 

Cevap: 

―Tekirdağ Ġli, Çerkezköy Ġlçesi, Bahçeağıl Köyünde Hazineye ait 

taĢınmaz mallardan 3 adet ile ilgili olarak 4070 sayılı Hazineye Ait Tarım 

Arazilerinin SatıĢı Hakkında Kanuna göre satıĢ talebi olup bu talepler Valilikçe 

(Defterdarlık) incelenmektedir. Ġnceleme sonucu 4070 sayılı Kanundan 

yararlanacaklar; aynı Kanunun 10 uncu maddesine göre satıĢ bedellerini peĢin 

veya taksitle ödeyebileceklerdir. Taksitle ödeme durumunda satıĢ bedelinin 1/4'ü 

ile vergi ve resimlerin tebliğ tarihinden itibaren 15 gün içinde ödenmesi, 

ödemeyi izleyen en çok 24 ayda ve idarenin belirleyeceği en fazla 8 eĢit taksitle 

kanunî faizleri ile birlikte ödenmesi mümkün bulunmaktadır.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 26, BirleĢim 92, s. 276-277). 

Uluslararası Ġslamcı bir örgütün üyesi olduğu iddialarına iliĢkin sorusu ve Devlet 

Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/2638): 
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Necmettin Erbakan‘ın BaĢbakan sıfatıyla yapmadığı bir yurtdıĢı gezisi üzerine ortaya 

çıkan iddia hakkında bir soru önergesi olup dönemin baĢbakanıın ―Ġslami Halk Komutanlığı‖ 

adı altında bir örgüte üye olup olmadığı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―4 Ekim 1996 tarihinde BaĢbakan Sayın Necmettin Erbakan'ın Libya 

ziyareti bilindiği gibi basma da yansımıĢtır. Bu ziyaret, Türkiye Cumhuriyeti'nin 

BaĢbakan'ı olarak değilde Uluslararası bir Örgütün üyesi olarak 

gerçekleĢmiĢtir. Buna göre; Sorular:  

1. Milletvekili arkadaĢlarımızın vermiĢ olduğu soru önergelerine yaklaĢık 

206 gündür cevap vermemiĢ bulunmaktasınız, bu sessizliğiniz daha ne kadar 

devam edecek? 

2. Bu sessizliğinizin yorumunu bu örgüte üye olduğunuzun bir kanıtı 

kabul edebilir miyiz? 

3. Ġslâmi Halk Komutanlığı nedir?Nasıl bir örgüttür? 

4. Adı geçen örgüt hangi iĢlerle uğraĢmaktadır ve ne kadar üyesi vardır? 

5. Kaddafi'nin baĢkanı olduğu örgütte üye iseniz, Türkiye 

Cumhuriyeti'nin BaĢbakanı olarak hâlâ bu üyeliği devam ettirecek misiniz? 

6. ġayet bu örgütü tercih ediyor iseniz, Türkiye Cumhuriyeti 

BaĢbakanlığını devam ettirmeyi düĢünüyor musunuz, tercihinizi Türk Halkı'na 

açık bir ifade ile belirtebilir misiniz?‖ 

Cevap: 

―Verilen tüm soru önergeleri süresinde cevaplandırılmaktadır, kaldı ki 

bu konudaki iddialar gerek TBMM genel kurulunda, gerekse baĢka zeminlerde 

cevaplandırılmıĢ, iddianın gerçek dıĢı olduğu kamuoyunun da bilgisine 

sunulmuĢtur. Önergede sözü edilen komutanlık veya örgüt hakkında bu yalanları 

üreten mihraklardan bilgi alınması daha doğru olur, BaĢbakanlığın böyle 

uydurma iddialarla uğraĢması mümkün değildir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 28, BirleĢim 101, s. 186). 

Gaziantep Ġli Ġslahiye Ġlçesinin öğrenci yurdu Ġhtiyacına iliĢkin sorusu ve Millî 

Eğni m Bakanı Mehmet Sağlam'ın cevabı (7/2729): 

Öğrencilerin barınma ihtiyaçlarının sıhhi koĢullarda gerçekleĢmesini gündeme getiren 

bir soru olup o dönem itibarıyla yapılan bir çalıĢmanın bulunup bulunmadığı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―Gaziantep Ġli, Ġslahiye Ġlçesindeki merkez orta öğretim kurumlarında 

okuyan 1 000 dolayındaki öğrenci, gayrî sıhhî Ģartlarda ikâmet etmektedir. 

Öğrencilerin ikâmet edecekleri sağlıklı bir öğrenci yurduna ihtiyaç 

bulunmaktadır. Bu amaçla bugüne kadar bir çalıĢmanız olmuĢ mudur?Eğer bir 
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çalıĢmanız olmamıĢsa, bundan sonra söz konusu ihtiyacın giderilmesi hususunda 

nasıl bir çalıĢma yapmayı planlıyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Ġli Ġslahiye Ġlçesinde 300 öğrenci kapasiteli yurt yapımına 

baĢlanılmıĢ olup, 1997 yılı içinde bitirilmesi planlanmıĢtır. Arz ederim.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 28, BirleĢim 102, s. 311). 

Gaziantep Ġli Nurdağı Ġlçesinin adliye binası ihtiyacına iliĢkin sorusu ve Adalet 

Bakanı ġevket Kazan'ın cevabı (7/2706): 

Soru: 

―1. Gaziantep'in Nurdağı ilçesindeki Adliye binası, Belediye 

Lojmanlarında hizmet vermektedir. Nurdağı 'na Adliye binası yapmayı 

düĢünüyor musunuz? 

2. Eğer düĢünüyorsanız, konuyla ilgili olarak, bugüne kadar bir 

giriĢiminiz veya çalıĢmanız söz konusu olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Ağır ceza teĢkilâtı olmayan ilçelerde Hükümet Konaklarının belirli 

bölümleri adalet hizmetlerinde kullanıldığından soru Önergesine konu olan 

Gaziantep Ġli Nurdağı Ġlçesinde Hükümet Konağı bünyesinde veya ayrı bir blok 

olarak adalet binası yapımının 1988 yılı Yatırım Programına alınması Maliye 

Bakanlığına önerilecektir. Bilgilerinize arz ederim.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 28, BirleĢim 104, s. 473-474). 

Gaziantep Ġlinin elektrik trafosu ihtiyacına iliĢkin sorusu ve Enerji ve Tabiî 

Kaynaklar Bakanı M. Recai Kutan'ın cevabı (7/2781): 

Soru: 

―Hızla geliĢen Gaziantep'te, artan nüfus ve hızlı sanayileĢmeye paralel 

olarak mevcut elektrik trafoları yeterli gelmemektedir. Gaziantep il Merkezinde 

2x150 MVA'lık 2 adet trafodan, 1 adet 150 MVA'lık trafonun, 1997 yılı 

içerisinde 250 MVA trafo ile değiĢtirilmesi gerekmektedir. 2x50 MVA'lık 

trafodan 1x50 MVA'lık bir trafonun, 100 MVA'lık trafo ile değiĢtirilmesi 

gerekmektedir. Yine Gaziantep il merkezindeki 2x50 MVA'lık trafodan birisinin 

100 MVA'ya dönüĢtürülmesi gerekmektedir. Ayrıca, 1993 yılı TEDAġ Müessese 

Müdürlüğü Master Projesinde bulunan Gaziantep V Trafo Merkezinin de 

programa alınması, Gaziantep ve Gaziantep Sanayisinin rahatlaması açısından 

önem taĢımaktadır. Bakanlık olarak bu konulardaki çalıĢmalarınız ve 

gerçekleĢme hedefleri nelerdir?‖ 
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Cevap: 

―Gaziantep il merkezinin mevcut trafolarında güç yükseltilmesi ve ilave 

trafo tesis amaçlı TEAġ Genel Müdürlüğü 1997 Yılı Yatırım Programında üç 

proje bulunmakta olup, bu projeler ile ilgili yürütülen çalıĢmaların son 

durumları aĢağıdaki gibidir: 

- "Gaziantep 380 Trafo Merkezi'ne Ototrafosu Ġlavesi" projesi için 

ihaleye çıkılmıĢ olup, 12.6.1997 tarihinde ihale teklifleri alınacaktır. 1998 

yılının yaz aylarında bitmesi planlanmakta olan söz konusu projenin 

kapsamında; önergede belirtildiği gibi trafo değiĢikliği değil, 250 MVA'lık bir 

ototrafo ilavesi gerçekleĢtirilecektir. - "Gaziantep IV üncü TM" projesi, ihale 

edilmiĢ ve 4.2.1997 tarihinde sözleĢmesi imzalanmıĢtır. SözleĢmesine göre iĢin 

bitiĢ süresi 13 ay olup, Mart 1998 ayında bitirilmesi programlanmıĢtır. - 

Gaziantep II nci ve Gaziantep III üncü Trafo Merkezlerinde 100 MVA'lık trafo 

değiĢiklikleri projesinde ise; Gaziantep II için 100 MVA'lık trafo Gaziantep'e 

nakledilmiĢ olup, Haziran 1997 ayı sonuna kadar montajının bitirilmesine 

çalıĢılmaktadır. Bilahare Gaziantep III trafosu da gönderilerek servise 

alınmasına çalıĢılacaktır. Gaziantep Ġlindeki mevcut ve tesis edilmekte olan dört 

adet trafo merkezindeki güç artırımı veya trafo ilavesi yönündeki çalıĢmalara 

paralel olarak, bu merkezler arasında yük aktarmalarını temin edecek dağıtım 

hatları, iki grup halinde ihale edilen Ģehir Ģebekesi projesi kapsamında TEDAġ 

Genel Müdürlüğü tarafından yaptırılmaktadır. Bu projelerin gerçekleĢtirilmesi 

ile birlikte yakın gelecekte baĢka trafo merkezlerine gerek olmayacağı 

düĢünülmekte olup, dağıtım hatlarının da tamamlanması ile, ihtiyacın 

karĢılanmasında ve Ģehrin beslenmesinde herhangi bir enerji darboğazı 

olmayacaktır. Diğer taraftan, mevcut Gaziantep II, Gaziantep III ve tesisi devam 

etmekte olan Gaziantep IV Trafo Merkezlerinin kapasiteleri, ileriki yıllarda 

talebe göre iki veya üç katına çıkarılabilecektir. Gaziantep Ģehir Ģebekesi projesi 

20 yıllık ihtiyaca cevap verecek Ģekilde hazırlanmıĢ olup, bu gün için öngörülen 

tesis ve tevsiatlar çerçevesinde, Ģehrin geliĢmesine bağlı olarak beĢinci bir 

merkezin tesisine gerek duyulmamaktadır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 28, BirleĢim 104, s. 473-474). 

Gaziantep Ġli Ġslahiye Ġlçesinin yatılı bölge ilköğretim okulu ihtiyacına iliĢkin 

sorusu ve Millî Eğitim Bakanı Mehmet Sağlam'ın cevabı (7/2730): 

26 orman köyü öğrencisinin barınma ihtiyaçlarının karĢılanmasını teminen gündeme 

gelen bir soru olup o dönem itibarıyla yapılan bir çalıĢmanın bulunup bulunmadığı 

araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―Gaziantep Ġli, Ġslahiye Ġlçesinde 26 orman köyü öğrencisine hizmet 

verecek Yatılı Bölge Ġlköğretim Okuluna ihtiyaç bulunmaktadır. Bu amaç 

doğrultusunda, Bakanlığınızca bugüne kadar bir çalıĢma yapılmıĢ 

mıdır?YapılmamıĢsa, bundan sonra söz konusu ihtiyaç konusunda neler yapmayı 

planlıyorsunuz?‖ 
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Cevap: 

―Gaziantep Ġli Ġslahiye Ġlçesi FevzipaĢa Beldesi çevresinde yer alan 

köylerdeki çocukların sekiz yıllık eğitim-öğretime kavuĢturulması amacıyla yatılı 

ilköğretim bölge okulu yapılması için 18 444 m2 okul arsası ayrılmıĢtır. 1998 

yılı yatırım teklifleri hazırlanırken adı geçen yere yatılı ilköğretim bölge okulu 

yapımı dikkate alınacaktır. Arz ederim.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 29, BirleĢim 106, 148). 

Gaziantep-Nurdağ Ġlçesindeki iĢsizlik sorununa iliĢkin sorusu ve Sanayi ve 

Ticaret Bakanı Ali Rıza Gönül’ün cevabı (7/2705): 

Gaziantep ilinin Nurdağı ilçesinde yetersiz istihdam nedeniyle vatandaĢların geçim 

sıkıntısı yaĢamaları söz konusu olmuĢ ve yeni iĢ olanakları yaratacak projelerin gündeme 

gelip gelmeyeceği soruĢturulmuĢtur. Bu kapsamda organize sanayi sitesi yapılmasının dönem 

koĢullarına uygunluğu araĢtırılmıĢ ve Gaziantep genelinde yürütülen çok sayıda projeden 

hangilerinin Nurdağı için de bir yatırım kaynağı olup olmayacağı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―Gaziantep Ġline bağlı Nurdağı Ġlçesindeki vatandaĢlarımız iĢsizlikten ve 

bölgelerine iĢ imkânı sağlayacak yatırım yapıl mamasından Ģikâyet etmektedir.  

1. ĠĢsizliği azaltacak projeleriniz nelerdir? 

2. Bu projelerden hangisini Nurdağı için uygulamaya sokmayı 

planlıyorsunuz? 

3. Nurdağı'nda ihtiyaç duyulan ve vatandaĢlarımızın talepleri arasında 

yer alan Organize Sanayi Bölgesi ve Küçük Sanayii Sitesi yapılması konusunda 

Hükümetinizin düĢüncesi nedir? 

4. Bu amaçla baĢlattığınız bir çalıĢmanız var mıdır? 

5. Böyle bir çalıĢmanız varsa, hangi aĢamadadır?Yoksa, sebebi nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Mustafa R. TaĢar'ın, BaĢbakana tevcih ettiği 

ancak BaĢbakanın da kendileri adına Devlet Bakam Sayın Lütfü Esengün'ün 

koordinatörlüğünde cevaplandırılmasını istediği (7/2705) Esas No.lu yazılı soru 

önergesinde; Bakanlığımızı ilgilendiren sorularla ilgili cevabımız ekte takdim 

edilmiĢtir.  

Cevap 3,4,5.  

Gaziantep - Nurdağı Organize Sanayi Bölgesi, 1996 yılından beri yatırım 

programı tekliflerimizde "Etüt" olarak yer almıĢ, ancak, bütçe imkânları 

nedeniyle yatırım programlarına dahil edilememiĢtir. Söz konusu proje 1998 yılı 

yatırım programı teklifimize de dahil edilecektir. Gaziantep-Nurdağı Küçük 

Sanayi Sitesi, 1992 yılından beri yatırım programı tekliflerimizde "100 iĢyeri, 

sosyal tesis" Karakteristiği ile yer almıĢ, ancak, bütçe imkânları nedeniyle 
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yatırım programlarına dahil edilememiĢtir. Söz konusu proje 1998 yılı yatırım 

programı teklifimize de dahil edilecektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 29, BirleĢim 107, s. 238-239). 

Kocaeli-Hereke Beldesinin ilçe yapılıp yapılmayacağına iliĢkin sorusu ve ĠçiĢleri 

Bakanı Murat BaĢesgioğlu'nun cevabı (7/2973): 

Soru: 

―Ülkemizin en eski yerleĢim bölgelerinden biri olan Kocaeli Ġline bağlı 

Hereke beldesini emsalleri ile kıyasladığımızda ilçe olmayı çoktan hak ettiği 

görülecektir. Bu beldemizin ilçe yapılarak mağduriyetlerinin giderilmesini 

düĢünüyor musunuz? 

Cevap: 

Mülki idare teĢkilatımızın yapısını ilgilendiren değiĢikliklerin 

memleketimizin ekonomik, sosyal ve kültürel Ģartlarının detaylı olarak gözden 

geçirilmesini, değerlendirilmesini ve özellikle taĢra teĢkilatımızın 

reorganizasyonu çerçevesinde ele alınmasını gerektirmesi dolayısı ile Hereke 

Bucağının ilçe haline getirilmesi konusunun Bakanlığımızca yapılacak 

çalıĢmalarda değerlendirilmesi uygun görülmüĢtür. Bilgi ve gereğini arz 

ederim.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 30, BirleĢim 116, s. 260). 

Kocaeli-Körfez Ġlçesine askerlik ġubesi açılıp açılmayacağına iliĢkin sorusu ve 

Millî Savunma Bakanı ve BaĢbakan Yardımcısı Ġsmet Sezgin'in cevabı (7/2965): 

Kocaeli ilinin Körfez ilçesinde bulunan vatandaĢların asker alım zamanlarında 

yaĢadıkları sıkıntı nedeniyle yöneltilen soruda vatandaĢların bu hizmetten faydalanması için 

gereken adımların atılıp atılmayacağı soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―Yüz bini aĢan nüfusu ile birçok ilden büyük olan Kocaeli'nin Körfez 

Ġlçesinde askerlik Ģubesi bulunmaması nedeni ile vatandaĢ mağdur durumdadır. 

Hizmetin vatandaĢın ayağına götürülmesini yani adı geçen ilçeye askerlik Ģubesi 

kurmayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―1. Yüz bini aĢan nüfusu ile birçok ilden büyük olan Kocaeli'nin Körfez 

Ġlçesinde Millî Savunma Bakanlığına ait hizmet binasının olmaması ve baĢta 

Belediye olmak üzere diğer kamu kurum ve kuruluĢlarınca da herhangi bir yer 

tahsis edilmemesi nedeniyle, Körfez Askerlik ġubesi, Körfez'e 7 km. mesafede 
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bulunan Ġzmit Ġl merkezinde, Millî Savunma Bakanlığına ait olan lojmanlı 

binada hizmet vermektedir.  

2. Körfez Ġlçesinde olduğu gibi, yurdun birçok ilçesindeki askerlik 

Ģubeleri Millî Savunma Bakanlığına ait uygun arazi ve karargâh binasının 

olmaması nedeniyle kendi ilçe sınırları dıĢında Millî Savunma Bakanlığına ait 

karargâh binası bulunan yerlerde hizmet vermektedir.  

3. Ġleride Körfez Ġlçesinde uygun arazi ve karargâh binası temin edildiği 

takdirde, Körfez Askerlik ġubesinin de kendi ilçe sınırları içerisinde faaliyetine 

devam etmesi mümkün olabilecektir. Arz ederim.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 30, BirleĢim 117, s. 320). 

Kocaeli-Körfez Ġlçesinin ıĢıklandırma ve sinyalizasyon sistemi sorunlarına iliĢkin 

sorusu ve ĠçiĢleri Bakanı Murat BaĢesgioğlu'nun Cevabı (7/2967): 

Kocaeli ilinin Körfez ilçesinde yaĢanan Ģehir ıĢıklandırma probleminin çözümüne 

yönelik bir soru olup ıĢıklandırma ve sinyalizasyon eksikliği gündeme getirilmiĢtir. Bu 

kapsamda oluĢan can ve mal kayıplarına dikkat çekilmiĢtir.  

Soru: 

―Kocaeli Ġlinin Körfez Ġlçesinin nüfusu yüz bini aĢmıĢtır. Ġlçenin yol, 

kavĢak ve güzergâhlarında ıĢıklandırma ve sinyalizasyon sistemi olmayıĢı yoğun 

trafik kazalarına sebebiyet vermekte, mal ve can kaybı vatandaĢlarımızı bizar 

etmektedir. Önemli bir Sanayi ve Ticaret bölgesi olan adı geçen ilçemizde yol, 

kavĢak ve güzergâhların ıĢıklandırma ve sinyalizasyon sistemine 

kavuĢturulmasını düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―Kocaeli Ġli Körfez Ġlçesinde, 95 evler.kavĢağı, Yarımca Lisesi kavĢağı 

ve Yeniyalı Ġlkokulu karĢısında yaya üst geçitleri yapılarak faaliyete 

geçirilmiĢtir. Kirazlıyalı'da belediye karĢısında yaya üst geçidi tamamlanmak 

üzere olup, kısa zamanda hizmete sunulacaktır. D-100 karayolunun Körfez 

Belediye sınırları içerisinde geçen bazı kesimlerinde toplama yolu, bazı 

kesimlerinde ise bordur ve tretuar ile yeĢil saha düzenlemeleri yapılmıĢ, halen 

her noktada D100 karayoluna yapılan giriĢ çıkıĢlar belirli noktalara taĢınmıĢtır. 

Karayolları 1. Bölge Müdürlüğü'nün yatırım programında yer alan Gebze-Ġzmit 

Devlet yolu (D-100) 2x2 Ģeritli hale getirilmesi planlanmıĢ olup, proje bu 

maksatla 3 ayrı bölümde değerlendirilmektedir. Buna göre ödenek ve imkânlar 

ölçüsünde Körfez Ġlçesinin geçiĢi, TüpraĢĠzmit batı kavĢağı bölümünde ele 

alınabilecektir. 95 Evler eĢ düzey kavĢak plânı, mevcut devlet yoluna göre 

hazırlanmıĢtır. Ileriki aĢamada yolun 2x2 Ģeritli bölünmüĢ yol haline getirilmesi 

durumunda, sözkonusu eĢ düzey kavĢak düzenlemesi Karayolları Genel 

MüdürlüğU'ncc teklif edilmiĢtir. Onaylanması halinde temin edilecek ödenek ile 

mevcut kavĢak projesi inĢaatına yıl içerisinde baĢlanabilecektir. D-100 (E-5) 

karayolunun ġirintepe-ġirinyalı arasındaki 18 Km. lik bölümü diğer kesimlerde 
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olduğu gibi bölünmüĢ yol haline getirilerek, kavĢaklar sinyalize edildiği takdirde 

trafik kazalarında azalma olacağı değerlendirilmektedir.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 30, BirleĢim 119, s. 521-522). 

Kayseri besici esnafının sorunlarına iliĢkin sorusu ve ĠçiĢleri Bakanı Murat 

BaĢesgioğlu'nun cevabı (7/2974): 

Kayseri‘nin hızla geliĢen bir Ģehir olarak ön plana çıkması üzerine Ģehir dıĢında 

bulunan besicilik faaliyetlerinin Ģehir içinde kalması gibi bir durum söz konusu olmuĢ ve 

mevcut soruda bu durumun besiciler nezdinde yarattığı mağduriyetin giderilmesi 

planlanmıĢtır. Bu hususta belediye tarafından valilik bilgisi dahilinde gerçekleĢen baskı 

politikasının yeni bir arazi tahsisi olmaksızın süreceği vurgulanmıĢtır.  

Soru: 

―Kayseri Besiciler Odasına üye 854 adet besici esnafı bulunmaktadır. 

Kayseri BüyükĢehir Belediyesi Ģehir geliĢmesinin besi ahırlarına yaklaĢtığı 

gerekçesi ile ahırların baĢka bir yere nakli için esnafa acımasız baskı yapmakta 

olduğu ifade edilmektedir. Bu baskılardan Ġl Valisinin de bilgisi olmasına 

rağmen, 854 besi esnafına bugüne kadar yeni bir yerleĢim bölgesi temin 

etmemiĢtir. Ülkemizde yok olmaya yüz tutan hayvancılığımızın Ġç Anadolu'da 

önemli bir merkezi olan besicilerimizin sıkıntılarını ortadan kaldırmak için 

Kayseri Besiciler Odası ile uzlaĢarak besici esnafına hayvancılığa uygun bir 

kamu arazisinin tahsis edilmesini düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―Ġlgi yazı ekinde alman ve tarafımdan cevaplandırılması istenilen 

Gaziantep Milletvekili Mustafa R. TaĢar'in, "Kayseri besiciler esnafının 

sorunlarına iliĢkin" yazılı soru önergesiyle ilgili olarak Kayseri Valiliğinden 

alınan bilgilerden; Kayseri Melikgazi Ġlçesi mücavir alanı içerisinde kalan ve 

Anbar Mahallesinde faaliyette bulunan besi ahırlarının; sinek1 ve sivrisinek gibi 

haĢaratın yuvası olması, o bölgede yaĢayan hane halkının sağlığını ve çevreyi 

olumsuz yönde etkilemesi, bulaĢıcı hastalıklara ve yoğun Ģikâyetlere neden 

olması gözönüne alınarak; Mücavir alan dıĢındaki Oymaağaç Köyünde 

Belediyece tahsis edilen ve elektrik, su, yol gibi alt yapısı oluĢturulan yere besi 

sahiplerinin, 1 yıl içinde taĢınmaları için encümen kararıyla ihtar edildiği, 

ancak verilen süre içerisinde çoğu besici yeni yere taĢındığı halde bazılarının bu 

yerleri baĢkasına kiraya verdiğinin ve eski yerlerini boĢaltmadığının tespit 

edildiği, Mücavir alan içerisinde halk sağlığını tehdit ederek faaliyet gösteren 

besi sahiplerine, insan sağlığını olumsuz yönde etkileyen faktörlerden 

arındırılmıĢ, planlı ve sağlıklı kentleĢme ilkeleri doğrultusunda ve daha iyi 

Ģartlarda faaliyetlerini sürdürmeleri amacıyla bütün altyapı oluĢumları, 

belediyece gerçekleĢtirilerek Oymaağaç Köyünde yer gösterildiği, 
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anlaĢılmıĢtır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 31, BirleĢim 120, s. 

21-22). 

Kocaeli-Hereke Beldesine bağlı Yukarı Hereke'nin, belde yapılıp 

yapılmayacağına iliĢkin sorusu ve ĠçiĢleri Bakanı Murat BaĢesgioğlu'nun Cevabı 

(7/2966): 

Soru: 

―Kocaeli - Hereke beldesine bağlı 7 000 nüfuslu Hereke'ye 6 Km. 

uzaklıkta Yukarı Hereke (Eski Hereke) bölgesini belde yaparak, 

vatandaĢlarımızın haklı ve yerinde taleplerini yerine getirmeyi düĢünüyor 

musunuz?‖ 

Cevap: 

―Belediye teĢkilâtı kurulması ile ilgili hükümler 1580 sayılı Belediye 

Kanununda yer almıĢtır. Bu Kanunda bir yerde belediye teĢkilâtı kurulabilmesi 

için gereken koĢullar ve yapılacak iĢlemler ayrıntılarıyla gösterilmiĢtir. Yapılan 

incelemede, önergede bahse konu Yukarı Hereke'nin belediye yapılmasına iliĢkin 

olarak gerek Bakanlığıma, gerekse Kocaeli Valiliğine ve Körfez 

Kaymakamlığına herhangi bir baĢvuru yapılmadığı anlaĢılmıĢtır. Ġlgililerden 

böyle bir baĢvuru geldiği takdirde, yasal prosedür, Bakanlığımca yerine 

getirilecektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 31, BirleĢim 120, s. 

20-21). 

Kocaeli-Körfez Ġlçesine tren istasyonu yapılıp yapılmayacağına iliĢkin sorusu ve 

UlaĢtırma Bakanı Necdet Menzir'in cevabı (7/2963): 

Soru: 

―Ülkemizin önde gelen, sanayi ve ticaret merkezi olan Kocaeli'nin Körfez 

Ġlçesi içerisinden geçen tren yolundan istifade edemeyen bu ilçemizin münasip 

bir yerine, istasyon açıp vatandaĢın trenden istifade etmesini düĢünüyor 

musunuz?‖ 

Cevap: 

―Kocaeli Ġli Körfez Ġlçesinde Gar ġefliği mevcut olup, yolcu ihtiyacına 

cevap verecek istasyon tesisleri ve peronlar bulunmaktadır. Ayrıca, bu 

istasyonda bütün Adapazarı Ekspresleri ile 11510/11509 No.lu Doğu, 

11206/11205 No.lu Boğaziçi, 11304/11303 No.lu Toros, 11532/11531 No.lu 

Vangölü ve 11542/11541 No.lu Güney Ekspres trenleri duruĢ yapmaktadır.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 31, BirleĢim 120, s. 19-20). 
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 3.1.5. Ünal YaĢar 

  3.1.5.1. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Soru Önergesi 

22 Mart 1996 tarihli bazı gazetelerde çıkan Orduda ibadet Talimatı baĢlıklı 

haberde yer alan iddialara iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı 

(7/1120): 

Ġbadet hürriyeti kapsamında bir soru olup talimat üzerine ibadet yaptırıldığı iddiaları 

gündeme taĢınmıĢtır. Öte yandan rütbeli personel ile sivil memur ve iĢçilerin neden mescitlere 

giremeyecekleri araĢtırılmıĢtır. Bunu engelleyen bir durumun söz konusu olması durumunda 

mescitlere kimlerin alınabileceği sorusu da yöneltilmiĢtir.  

Soru: 

―1. 22 Mart 1996 tarihli bazı gazetelerde çıkan "Orduda Ġbadet Talimatı" 

baĢlıklı haber ve bu haberde konu edilen talimat doğru mudur? 

2. Doğru ise, bu; yerinde bir talimat mıdır?Siz de bunu onaylıyor 

musunuz? 

3. Mescitlere rütbeli personel ile sivil memur ve iĢçiler neden 

giremeyeceklerdir. Bunlar giremeyecekse kimler girebileceklerdir.‖ 

Cevap: 

―1. Silahlı Kuvvetler personeli, aslî görevleri aksatmamak ve kıĢla 

güvenliğini zaafiyete uğratmamak kaydıyla, ibadet ve dinî faaliyetlerini 

serbestçe icra edebilmektedir.  

2. Askerliğin temelini teĢkil eden disiplini sağlamaya yönelik olarak, 

askerlerin moralini yüksek tutmanın en önemli ve birinci koĢulu da, karĢılıklı 

saygı ve sevgiye dayanan bir ortamın oluĢturulmasıdır. Anayasanın 14 ve 24 

üncü maddeleri çerçevesinde, dinî inanç ve ibadet hürriyetinin de bu ortamın 

sağlanmasında önemli katkılarda bulunduğunun bilinci içerisinde, silahlı 

kuvvetler personelinin ibadetlerini yerine getirebilmeleri için gerekli imkânlar 

sağlanmaktadır. Bu amaçla, Türk Silahlı Kuvvetlerinde ihtiyaç duyulan birlik, 

kıĢla ve kurumlarda cami ve mescitler açılmıĢtır. Bundan sonra da ihtiyaç 

duyulduğu takdirde yenilerinin inĢa edilebilmesi mümkün bulunmaktadır. 24 

saatini kıĢla, karargâh ve kurumlarda geçirmek zorunda olan personel, 

görevlerini terketmeden, mesai cetvelinin elverdiği sürelerde, buralardaki cami 

ve mescitlerde ibadet edebilmektedir.  

3. Diğer taraftan, erbaĢ ve erlerin dinî konularda aydınlatılmalarını 

sağlamak amacıyla, eğitim programlarında dinî konularla ilgili bölümlere yer 

verilerek, ramazan ayında oruç tutanlar için özel yemek tertipleri alınmakta ve 

teravih için mescitlerin yetersiz olması durumunda sade, temiz ve döĢeli 
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mekânların tahsisine özen gösterilmekte, cami ve mescitlerin içindeki tertip ve 

düzen, disiplin, sağlık ve güvenlik gerekleri göz önünde bulundurularak birlik 

komııtanlıklarınca belirlenmektedir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

10, BirleĢim 88, s. 147-148). 

Adıyaman-Diyarbakır karayoluna bir köprü yapılmasına iliĢkin sorusu ve 

Bayındırlık ve Ġskân Bakanı Cevat Ayhan'ın cevabı (7/1142): 

Soru: 

―Otoyollarda ve karayollarında fazla tonajlı kamyonların yük taĢımaları 

sonucu yolların bozulduğu bilinmektedir. Bu konuda tedbir almayı düĢünüyor 

musunuz?‖ 

Cevap: 

―Bilindiği gibi, fazla yüklü araçların yola verdiği tahribatın önlenmesi, 

yüklemelerin Yönetmelikle belirlenmiĢ olan sınırlara çekilmesi ile mümkün 

olabilecektir. Bunun için Karayolları Genel Müdürlüğünce denetim amacıyla 

ağırlık kontrol çalıĢmaları yapılmaktadır. Bu hizmet Ģimdilik, ġubeler 

seviyesinde 200 adet seyyar elektronik kantar ile sürdürülmektedir. Hizmetin 

daha sağlıklı yapılabilmesi için yurt çapında 54 yerde sabit elektronik kantar 

istasyonu kurulması planlanmıĢ olup, bir bölümünün ihale çalıĢmaları nihai 

aĢamaya getirilmiĢtir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 

88, s. 155-156). 

Ġller Bankası tarafından belediyelere sağlanan kredi Ģartlarına iliĢkin sorusu ve 

Bayındırlık ve Ġskân Bakanı Cevat Ayhan'ın cevabı (7/1140): 

Belediyelerin gerçekleĢtirdikleri projeler için önemli bir finansman kaynağı olan Ġller 

Bankası‘nın verdiği kredilerde uyguladığı faiz oranları üzerine sorulan soruda bu faiz 

oranlarının düĢürülüp düĢürülmeyeceği araĢtırılmıĢ ve 5000‘den az nüfuslu yerleĢim yerlerine 

uygulanan %10 katılma payının kaldırılıp kaldırılmayacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Ġller Bankası tarafından belediyelere sağlanan kredi Ģartlarını 

hafifletmeyi düĢünüyor musunuz? 

2. Nüfusu 5 000'den küçük olan yerleĢim birimlerinin belediyelerine 

yapılan yardımlarda % 10 olarak uygulanan katılma payını kaldırmayı veya 

azaltmayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 
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―Cevap 1. Ġller Bankasınca açılan krediler 4759 sayılı Ġller Bankası 

Kanunu ve bu Kanuna dayalı olarak çıkartılan Ġller Bankası Kanunu Uygulama 

Yönetmeliği hükümlerine göre açılmaktadır. Bankanın yatırım programında 

bulunan iĢleri için, öz kaynaklarından karĢıladığı kredilerin faiz oranı yıllık % 

50'dir ve Banka, sürekli olarak Yerel Yönetimlere açılan kredi Ģartlarının 

günümüz ekonomik geliĢmelerine göre iyileĢtirilmesi çabasındadır. Soru 2. 

Nüfusu 5 000'dcn küçük olan yerleĢim birimlerinin belediyelerine yapılan 

yardımlarda % 10 olarak uygulanan katılma payını kaldırmayı veya azaltmayı 

düĢünüyor musunuz? 

Cevap 2. Belediyelerin Ġller Bankası kanalıyla yapacakları yatırımlar 

için uygulanacak Belediye özkaynak katkılarının ve Belediyelerin bunları ödeme 

imkânları BaĢbakanlık Devlet Planlama TeĢkilatı MüsteĢarlığının 

19.7.1995.tarih ve 3.2.1.35-1 -95-2910 sayılı " 1996 yılı Yatırım Programı 

Hazırlıkları" konulu 95/9 No.lu Genelgesinin 57 nci maddesi uyarınca Devlet 

Planlama TeĢkilatına bildirilmektedir. Her yıl Yüksek Planlama Kurulu Raporu 

ile Bakanlar Kurulu'na sunulan Yıllık Yatırım Programları ile "Yıllık Programın 

Uygulanması, Koordinasyonu ve Ġzlenmesine Dair Karar"ın, 540 sayılı Kanun 

Hükmünde Kararnamenin 28 inci maddesine göre Bakanlar Kurulu'nca 

kararlaĢtırılmaktadır. 1996 yılında nüfusu 10 000'e kadar olan Belediyelerde 

içmesuyu ve kanalizasyon iĢlerinin yıl içi yatırımları için alınan % lO'luk katkı 

payı miktarı Devlet Planlama TeĢkilatınca belirlenmekte olduğundan azaltılması 

veya kaldırılması Bankanın yetkisinde değildir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 88, s. 153-154). 

Tarihî ve kültür varlıkların korunması için alınacak tedbirlere iliĢkin sorusu ve 

Kültür Bakanı Ġsmail Kahraman'ın cevabı (7/1150): 

Türkiye‘de tarih öncesi ve sonrası birçok tarihi eser yapılan bilinçli ya da bilinçsiz 

kazılarla ortaya çıkmakta ve bu kazılar neticesinde elde edilen tarihi eserlerin korunmasına 

yönelik önemli bir gereklilik bulunmaktadır. Bu bağlamda söz konusu soru bu tarihi eserlerin 

yurtiçinde ve devlet kontrolünde kalması için gereken özenin gösterilip gösterilmediğini 

sorgulamaktadır.  

Soru: 

―Ülkemizin tarihi ve kültür varlıklarının yok olmaktan kurtarılması için 

bakanlığınızca hangi çalıĢmalar yapılmaktadır?‖ 

Cevap: 

―Kültürel ve doğal mirasın korunması sorunu, tüm dünyada, giderek 

konu ve amaç yönlerinden geniĢlemiĢ, sadece koruma ile yetinilmeyip kültür 

varlıklarının değerlendirilmesi yoluna gidilmiĢ. bu konuda uzmanlık dalları 

geliĢtirilerek kriterler saptanmıĢ, yasal düzenlemeler ve kurumsal örgütlenmeler 

gerçekleĢtirilmiĢtir. Kültürel ve doğal değerler bakımından çok az ülkenin sahip 
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olabildiği bir zenginlik ve çeĢitliliğe sahip olan Ülkemizde de bu mirasın 

korunması, değerlendirilmesi ve geliĢtirilmesi konusu Yasalarımızda yer almıĢ, 

konu ile ilgili kurumlar oluĢturulmuĢ, koruma giderek daha çok sayıda kurum, 

kuruluĢ ve kiĢiyi ilgilendiren bir husus haline gelmiĢtir. Kültür Bakanlığı'nın 

TeĢkilat ve Görevleri Hakkında 354 Sayılı Kanun Hükmünde Kararnamenin 

değiĢikliğine iliĢkin 13.9.1989 gün ve 379 Sayılı Kanun Hükmünde 

Kararnamenin 5 inci Maddesi ile Kültür ve Tabiat Varlıklarını Koruma Genel 

Müdürlüğünün görevleri belirlenmiĢtir. - Kültür ve tabiat varlıkları ile ilgili 

araĢtırma, inceleme, tespit, değerlendirme ve planlamaya yönelik hizmetleri 

yürütmek, - Kültür ve tabiat varlıklarının tanıtımını sağlamak, tahribini önleyici 

tedbirler almak, - Her türlü imkân ve araçtan faydalanarak, koruma kültürünün 

geliĢtirilmesini sağlamak, - Kültür ve Tabiat Varlıklarını Koruma Yüksek Kurulu 

ve Koruma Kurulları kararlarının alınmasını ve uygulanması ile ilgili iĢlemlerin 

yürütülmesini ve koordinasyonunu sağlamak, - Gerekli görülen yerlerde Kültür 

ve Tabiat Varlıklarını Koruma Kurullarının kurulmasını sağlamak, bunların 

idare ve ihtisas iĢlerini düzenlemek ve yürütmek, - Bakanlıkça verilecek benzeri 

görevleri yapmak. Bu görevleri yürütmek üzere, Merkezde bir Genel Müdür, Ġki 

Genel Müdür Yardımcısı ve dört Daire BaĢkanlığı bünyesinde onbir ġube 

Müdürlüğü oluĢturulmuĢtur. TaĢrada ise Merkezleri Adana, Ankara, Antalya, 

Bursa, Diyarbakır, Edirne, Erzurum, EskiĢehir, Ġstanbul, I, II, III, Ġzmir, I, II, 

Kayseri, Konya, NevĢehir, Trabzon da bulunan ve kendilerine bağlı illerdeki 

kültür ve tabiat varlıkları ile ilgili faaliyetlerini sürdüren onyedi adet Kültür ve 

Tabiat Varlıklarını Koruma Kurulu Müdürlüğü bulunmaktadır. (...)‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 88, s. 160-171). 

Bakanlığa bağlı arsa stokuna iliĢkin sorusu ve Malîye Bakanı Abdüllatıf ġener'in 

cevabı (7/1146): 

Bakanlık ve bakanlığa bağlı kuruluĢlardaki arsa ve arazi stokunun ne kadar olduğu 

tartıĢmaya açılmıĢ ve arsa stokunun artırılmasında belirlenmiĢ bir projenin yürütülüp 

yürütülmediği sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―Bakanlığınıza bağlı birimlerin elinde ne kadar arsa stoku vardır?Arsa 

stokunu arttırmak için herhangi bir çalıĢma yapılmakta mıdır?Bu arsaları arza 

sunmayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―Devletin özel mülkiyetindeki taĢınmaz mallar ile hüküm ve tasarrufu 

altındaki taĢınmaz malları idare etmek Millî Emlak Genel Müdürlüğünün 

görevidir. Bu taĢınmaz mallardan arsa üretimine elveriĢli olanlar, ilgili mevzuat 

uyarınca Belediyelere ve Arsa Ofisi Genel Müdürlüğüne devredilmektedir. 

Bakanlığımızın arsa üretimi ile ilgili birimi olan Arsa Ofisi Genel Müdürlüğü 

konut, sanayi, turizm, sağlık ve eğitim sektörleri ile kamu kurum ve 
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kuruluĢlarının arsa ve arazi ihtiyaçlarını karĢılamak üzere çalıĢmaktadır. Arsa 

Ofisi Genel Müdürlüğünün arsa üretimi ile ilgili olarak Ağustos 1996 tarihi 

itibariyle stokunda bulunan arsa ve araziler amaçlan itibariyle aĢağıda 

belirtilmiĢtir. (...)‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 88, s. 

158-159). 

Bakanlığın 1996 Malî yılı bütçe ödeneğine ve Sivas Ġline ayrılan miktarına iliĢkin 

sorusu ve Malîye Bakanı Abdüllatif ġener'in cevabı (7/1145): 

Devlet bütçesinden Sivas‘ın aldığı pay soruglanmıĢ olup söz konusu dönemde genel 

yıllık bütçe ödenekleri tutar cinsinden araĢtırılmıĢtır. Bu bağlamda yatırımlar kapsamında 

Sivas Ġli‘ne daha fazla istihdam ve kalkınmayı beraberinde getirecek düzeyde ödenek ayrılıp 

ayrılmadığı ele alınmaktadır. 

Soru: 

―1. Bakanlığınız 1996 malî Yılı Bütçe Ödenekleri ne kadardır? 

2. 1996 yılında Sivas Ġli'ne ayrılan yatırım ödenekleri, Genel, Katma ve 

Bakanlığınızla ilgili özerk bütçeli daireler ve yatırımlar-projeler itibariyle-ne 

kadardır? 

3. Ayrılan ödenekler çerçevesinde Sivas'taki mevcut yatırımların ne 

zaman tamamlanması öngörülmektedir?‖ 

Cevap: 

―1. 1996 Malî Yılı Bütçesinde Maliye Bakanlığına 449 trilyon 359 milyar 

liralık ödenek tahsis edilmiĢtir.  

2, Sivas iline 1996 yılında ayrılan yatırım ödenekleri toplamı 7 688 177 

milyon liradır. Bu ildeki mevcut yatırımların sektörel dağılımı ile baĢlama ve 

bitiĢ tarihleriyle ilgili olarak Devlet Planlama TeĢkilatı MüsteĢarlığından temin 

edilen bilgiler ekte sunulmuĢtur. (...)‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

10, BirleĢim 88, s. 157-158). 

Ġlkokullarda okutulan Din Kültürü ve Ahlak Bilgisi derslerinin ortaöğretimdeki 

öğretmenlerce verilmesine iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim Bakanı Mehmet Sağlam'ın 

cevabı (7/1149): 

Soru: 

―Müstakil sınıflı ilkokulların 4 ve 5 inci sınıflarında okutulmakta olan 

Din Kültürü ve Ahlak Bilgisi Derslerinin ortaöğretim kurumlarındaki Din 

Kültürü ve Ahlak Bilgisi öğretmenlerince verilmesi konusunda bir düzenleme 

yapmayı düĢünüyor musunuz?‖ 
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Cevap: 

―"Millî Eğitim Bakanlığı Ġlköğretim Kurumları Yönetmeliği"nin 75 inci 

maddesinde, ilkokullarda sınıf öğretmenliği, 6, 7, 8 inci sınıflarda branĢ 

öğretmenliğinin esas olduğu, özel bilgi, beceri ve yetenek isteyen derslerin 

hizmet içi eğitim kurslarıyla yetiĢtirilen ilkokul öğretmenleri tarafından 

verilebileceği, hususu yer almıĢtır. 1986 yılından itibaren ilkokul öğretmenlerine 

özel bilgi ve beceri isteyen müzik, resim iĢ, beden eğitimi ve din kültürü ve ahlâk 

bilgisi dersleri ile ilgili hizmet içi eğitim kursları düzenlenmektedir. Zorunlu 

eğitimin sekiz yıla çıkarılması ve XV. Millî Eğitim ġûra'sında yer alan 

ilköğretimde yapılanma ve yönlendirme konusunda alınacak karar 

doğrultusunda ilkokulların 4 ve 5 inci sınıflarına branĢ öğretmenlerinin 

kademeli olarak ders okutmalarına iliĢkin düzenleme mümkün olabilecektir.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 10, BirleĢim 88, s. 159-160). 

1993-1995 yılları arasında ithal edilen hayvanlara iliĢkin sorusu ve Tarım ve 

KöyiĢleri Bakanı Musa Demirci'nin cevabı (7/1144): 

Ġthal büyükbaĢ hayvanların denetim ve kontrollerinin ilgili bakanlıkça hangi düzeyde 

yapıldığı irdelenmiĢ olup bu hayvanların ne düzeyde telef oldukları soruĢturulmuĢtur. Bu 

konuya iliĢkin hastalık ve telef ekseninde bir soruĢturmanın baĢlatılıp baĢlatılmadığı söz 

konusu soru kapsamında ele alınmıĢtır.  

Soru: 

―1993-1995 yılında bakanlığınız aracılığıyla yurt dıĢından ithal edilen 

büyükbaĢ hayvanların ne kadarı hastalıklı çıkmıĢ ve ölmüĢtür?Bu konuda 

bakanlığınızca herhangi bir soruĢturma açılmıĢ mıdır?Bugüne kadar böyle bir 

soruĢturma açılmamıĢsa tarafınızca bu konuda soruĢturma açılması 

düĢünülmekte midir?‖ 

Cevap: 

―-1993-1995 tarihleri arasında Bakanlığımız aracılığı ile yurtdıĢından 

ithal edilen kasaplık, besilik ve damızlık büyükbaĢ hayvanlardan herhangi 

birinde hastalık belirtisi görülmemiĢ olup, Bakanlığımız aracılığı ile ithal 

edilecek hayvanların seçiminde Bakanlığımızca oluĢturulan seçim heyetlerince, 

menĢeinde bulaĢıcı hayvan hastalığı olmayan ülkelerden sağlık ve teknik Ģartlar 

dahilinde belirlenmektedir. 24 Mayıs 1996 tarihinde yayımlanan Bakanlığımız 

tebliği ile de ithal olunacak kasaplık ve besilik hayvanlar orijin ülkede 

seçildikten sonra kulak küpesi ile iĢaretlenmektedir. Bu hayvanların gümrük 

kapılarında Gümrük Veteriner Hekim'i tarafından yapılan son muayenesinde de 

hastalık bulunmadığı anlaĢıldıktan sonra ithaline izin verilmektedir. 

Bakanlığımızca hastalıklı hayvanların ithali mümkün olmayıp, hastalığın 

bulaĢması ithalattan sonra ülkemiz içerisinde olmuĢtur. BulaĢmanın olduğu 
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Mersin Gümrüğündeki teĢkilatımız personeli hakkında soruĢturma açılmıĢ ve 

haklarında yasal iĢlem yapılmıĢtır. - Türkiye Cumhuriyeti Devletinin kamu 

tüzelkiĢiliğine sahip kuruluĢları hariç, hiçbir yerli ve yabancı özel, tüzel veya 

gerçek kiĢilerine arazi tahsisi yapması 3083 Sayılı yasaya göre mümkün 

değildir. Dolayısıyla GAP bölgesinde Ġsrail Firmalarına da arazi tahsisi 

yapılması söz konusu olamaz.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 10, 

BirleĢim 88, s. 156-157). 

Devlet televizyonunun Türkçe dıĢında bir dilden yay m yapıp yapmadığına iliĢkin 

sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1118): 

Milli birlik ve beraberlik ekseninde sorulan soruda TRT‘nin milli dil Türkçe dıĢında 

farklı bir dilde yayın yapıp yapmadığı sorgulanmıĢ olup böyle bir yayın söz konusu olduysa 

hangi yasal çerçevede gerçekleĢtiği araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―1. TRT, ülke sınırları içerisine dönük olarak resmî dil Türkçe dıĢında 

herhangi bir baĢka dilden yayın yapmakta mıdır? 

2. Türkçe dıĢında bir dilden bu Ģekilde yayın yapılmasının yasal 

dayanağı var mıdır?Varsa nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Sayın Ünal YaĢar'ın Sayın BaĢbakanımıza tevcih 

ettiği ve Sayın BaĢbakanımızın da kendileri adına Bakanlığım 

koordinatörlüğünde cevaplandırılması istenilen ilgi (b) yazı ekindeki yazılı soru 

önergesi cevabı ekte sunulmuĢtur. (...)‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 10, BirleĢim 90, s. 448-450). 

Doğu ve Güneydoğu'da eğitime kapalı okulların sayısına ve eğitime açılması için 

alınacak tedbirlere iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1126): 

Türkiye‘nin Doğu ve Güneydoğu illerinde güvenlik endiĢesiyle eğitime kapatılan 

okulların nicel bazda değerlendirilmesine yönelik bu soruda söz konusu okulların ne zaman 

açılacağı irdelenmiĢtir.  

Soru: 

―Doğu ve Güneydoğuda eğitime kapalı olan okul sayısı kaçtır?Doğu ve 

Güneydoğudaki eğitime kapalı okulların eğitime açılabilmesi için hangi 

tedbirleri almayı düĢünüyorsunuz?‖ 
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Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Sayın Ünal YaĢar'ın Sayın BaĢbakanımıza tevcih 

ettiği ve Sayın BaĢbakanımızın da kendileri adına Bakanlığım 

koordinatörlüğünde cevaplandırılması istenilen ilgi (b) Ģazı ekindeki yazılı soru 

önergesi cevabı ekte sunulmuĢtur. (...)‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 11, BirleĢim 1, s. 80-81). 

Doğu ve Güneydoğu'dan göç edenlere yapılması düĢünüleri yardımlara iliĢkin 

sorusu ve ĠçiĢleri Bakanı Mehmet Ağar'in cevabı (7/1122): 

Terör eylemleri nedeniyle köylerinden uzaklaĢan bölge halkının barınma ihtiyaçlarıyla 

beraber sosyal ve ekonomik ihtiyaçlarının karĢılanmasını teminen ne tür adımların atıldığı 

sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―Son yıllarda terörden dolayı göçe mecbur bırakılan doğu ve 

güneydoğu'daki yurttaĢlarımıza temel ihtiyaçlarını karĢılayabilmeleri için 

yiyecek yardımı dıĢında hangi yardımları yapmayı düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―Son yıllarda terörden dolayı göçe mecbur bırakılan doğu ve 

güneydoğu'daki vatandaĢlarımıza temel ihtiyaçlarını karĢılayabilmeleri için 

yiyecek yardımı dıĢında hangi yardımların yapılmasının düĢünüldüğü hakkında 

Gaziantep Milletvekili Ünal YaĢar'ın Sayın BaĢbakan'a tevcih ettiği 7/1122-2905 

esas nolu yazılı soru önergesi incelenmiĢtir. Bugüne kadar Doğu ve Güneydoğu 

Anadolu Bölgeleri genelinde göç eden vatandaĢlarımızın iskân problemlerinin 

çözümü amacıyla Olağanüstü Hal Bölge Valiliği imkânlarınca 1994-1995 

yıllarında (5503) konut yaptırılmıĢ ve göç eden vatandaĢlarımız bu konutlara 

yerleĢtirilmiĢtir. Yine göç eden vatandaĢlarımıza yeni iĢ imkânları sağlamak 

amacıyla halıcılık-kilimcilik-hayvancılık gibi projeler hazırlanarak imkânlar 

dahilinde uygulamaya konulmaktadır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 11, BirleĢim 1, s. 78). 

Emekli Sandığından emekli olan bazı kamu görevlilerinin mağduriyetinin 

giderilmesine iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1125): 

Emekli aylık ve ikramiyelerinin kamu çalıĢanları nezdinde oluĢan mağduriyete yönelik 

yeniden gözden geçirilip geçirilmeyeceği irdelenmiĢtir.  
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Soru: 

―15 Nisan 1995 tarihinden itibaren 15 Ekim 1995 tarihleri arasında TC 

Emekli Sandığından emekli olan kamu görevlilerinin uğramıĢ bulunduğu 

göreceli mağduriyetin giderilmesi için yeni bir düzenleyici iĢlem yapmayı 

düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―5434 sayılı T. C. Emekli Sandığı Kanununa göre emekliye ayrılanlara, 

ayrıldıkları tarihteki katsayılar esas alınarak emekli aylığı bağlanmakta ve 

emekli ikramiyesi ödenmektedir. 15.Nisan 1995 - 15 Ekim 1995 tarihleri 

arasında emekliye ayrılanlara ise bu ayrılıĢlarından sonra katsayılarda yapılan 

artıĢlardan dolayı ikramiye farkı ödenmesi yönünde bir düzenleme yapılması 

düĢünülmemektedir. Zira 15 Kasım 1995 tarihinden önce emekli olanlara 

imramiye farkı ödenmesi durumunda,.1 Nisan 1995 tarihinden önce emekliye 

ayrılanların da benzer taleplerde bulunmaları söz konuĢu olabilecektir. Bu 

itibarla sosyal güvenlik kuruluĢlarının finansman sıkıntıları da dikkate alınarak, 

bu yönde bir düzenleme yapılmasının uygun olmayacağı düĢünülmektedir. 

Bilgilerinizi rica ederim.‖  (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, 

BirleĢim 1, s. 79-80). 

Ġnanç hürriyeti ile ilgili olarak yürürlükteki mevzuatın uygulanmasına iliĢkin 

sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü Esengün ün cevabı (7/1119): 

Ġnanç hürriyeti kiĢisel bir özgürlük alanı olup bu hürriyeti belirli kesimlerin art niyetli 

biçimde çıkar uğruna kullanmaları doğrultusunda verilmiĢ bir soru önergesi olup inanç 

hürriyetini istismar edenlerin mevcut durumda ne tür yaptırımlarla karĢı karĢıya kalacağı 

irdelenmiĢtir.  

Soru: 

―Ġnanç hürriyetini kullananları değil, engelleyenleri cezalandırmayı 

öngören halihazır yürürlükteki mevzuata ne Ģekilde tatbik kabiliyeti 

kazandıracaksınız?‖ 

Cevap: 

―Din ve vicdan hürriyeti Anayasamızın 24 üncü maddesinde düzenlenmiĢ 

bulunmaktadır. Anayasamızın bu temel ilkesi istikametinde, din hürriyeti 

aleyhindeki fiiller, Türk Ceza Kanununun Birinci Kitabının, "Hürriyet Aleyhinde 

ĠĢlenen Cürümler" baĢlıklı Ġkinci Babı'nın"Din Hürriyeti Aleyhinde ĠĢlenen 

Cürümler" baĢlıklı Ġkinci Faslında yer alan 175 ilâ 178 inci maddelerde ceza 

müeyyidelerine bağlanmıĢtır. Bu hükümlere aykırı hareket edenler haklarında 
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Ceza Muhakemeleri Usulü Kanununun 153 ve 154 üncü maddeleri hükümleri 

dairesinde Cumhuriyet BaĢsavcılıklarınca gerekli iĢleme tevessül olunmaktadır. 

Nitekim; anılan maddelere aykırı hareket edildiği iddiasıyla, Türkiye genelinde 

1992 yılında 37; 1993 yılında 83; 1994 yılında 63 adet kamu davası açılmıĢ 

bulunduğu; istatistiki verilerden anlaĢılmıĢtır. Bilgilerinizi rica ederim.‖ 

(TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 76-77). 

Ġsrail uçaklarının Konya'da eğitim yaptığı iddialarına iliĢkin sorusu ve Millî 

Savunma Bakanı Turhan Tayan'ın cevabı (7/1 183): 

Türk Silahlı Kuvvetleri ile Ġsrail ordusu tarafından yapılan bir iĢbirliğine dikkat çeken 

soruda Konya‘da gerçekleĢen bir havacılık tatbikatı ekseninde milli Ģuurda rahatsızlık yaĢanıp 

yaĢanmadığı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―Ġsrail uçaklarının Konya'da eğitim gördüğüne dair haberler doğru 

mudur?Konya'da eğitim yapıp, Ortadoğu'da katliam yapan Ġsrail'e yapılan bu 

eğitim desteği sizi rahatsız etmiyor mu?‖ 

Cevap: 

―1. Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti Genelkurmay BaĢkanlığı ile Ġsrail 

Devlet Hükümeti Savunma Bakanlığı arasında Askerî Uçaklarla Eğitim 

Hakkında AnlaĢma Muhtırası 18 Eylül 1995 tarihinde Ankara'da imzalanmıĢ ve 

müteakiben Bakanlar Kurulunca da onaylanmıĢ bulunmaktadır. Anılan muhtıra 

bir "Savunma ĠĢbirliği AnlaĢması" olmayıp, iki ülke Hava Kuvvetlen arasında 

askerî eğitim alanında iĢbirliğini öngörmektedir. Söz konusu iĢbirliğine 

gidilmesi ve Mutabakat Muhtırasının imzalanmasının maksadı Türk Hava 

Sahasını Ġsrail Hava Kuvvetlerine açmak değil, Türk Hava Kuvvetlerinin 

ihtiyaçlarını da karĢılamak amacıyla, Ġsrail ile Askerî Eğitim Alanında karĢılıklı 

iĢbirliği yapmaktır. Eğitimlerin devamlılığını ve mütekabiliyet esasları göz 

önüne alındığında, Ġsrail Hava Kuvvetleri uçaklarının da zaman zaman 

Türkiye'ye gelmeleri tabiîdir. MüĢterek eğitim faaliyetleri kapsamında; sadece 

Ġsrail Hava Kuvvetleri uçakları Türkiye'ye gelmemiĢ, aynı zamanda Türk Hava 

Kuvvetleri uçakları da Ġsrail'e intikal ederek eğitimler yapmıĢlardır. Bu tür 

anlaĢmaların ruhunda karĢılıklılık ve karĢılıklı yarar mevcuttur.  

2. Türkiye'nin millî menfaatleri gereği yapılan karĢılıklı eğitim 

iĢbirliğinin, ülkesini düĢünen hiçbir kimseyi rahatsız etmemesi gerektiği 

değerlendirilmektedir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 

1, s. 106-107). 

Ġsrail'in Türkiye'de nükleer deneme yapmasına izin verildiği iddiasına iliĢkin 

sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı (7/1121): 
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Soru: 

―Ġsrail'in Türkiye'de nükleer deneme yapması için izin verildiği doğru 

mudur?Bu izne hükümetinizce sahip çıkılacak mıdır?‖ 

Ġsrail‘in Türkiye sınırları içerisinde gerçekleĢtirdiği bir nükleer denemeye iliĢkin 

farkındalık yaratma çabasına iĢaret eden soruda bu iddianın gerçekle bağlantısı olup olmadığı 

sorgulanmıĢtır.  

Cevap: 

―Türkiye Atom Enerjisi Kurumu Kanununun 8 inci maddesi a ve b 

fıkraları gereği radyasyondan korunma, nükleer madde güvenliği ve denetimi, 

çevre güvenliği, radyoaktif maddelerin taĢınma ve depolanması, radyasyon 

çıkaran cihaz ve sistemlerin denetim hizmetlerini yapmakla yükümlüdür. Bu 

nedenle böyle bir konuda haber verilecek kurum Türkiye Atom Enerjisi 

Kurumudur. Söz konusu iddianın gerçekle hiçbir ilgisi yoktur. Hiç bir yetkili ve 

kurum ülkemizi ve milletini tehlikeye atacak hiç bir anlaĢmaya imza atamaz ve 

nükleer denemeye müsaade edemez.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

11, BirleĢim 1, s. 77). 

Kamu Bankalarınca ödenen reklam ücretlerine iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı 

H. Ufuk Söylemez'in cevabı (7/1180): 

Kamu bankalarının reklam ve pazarlama faaliyetlerine ayırdıkları bütçe hakkında 

sorulan bir soru olup bu bütçenin hangi kuruluĢlara reklam faaliyeti anlamında destek 

sunmaları adına ayrıldığı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―Kamu bankalarınca 20 Ekim 1991 - 20 Temmuz 1996 hangi basın - 

yayın kuruluĢlarına ne kadar reklam ücreti ödenmiĢtir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Sayın Ünal YaĢar'ın Sayın BaĢbakanımıza tevcih 

ettiği 7/1180-3014 sayılı soru önergesine hazırlanan cevap ekte sunulmuĢtur. 

(...)‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 105-106). 

Kredi kullanımına iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı H. Ufuk Söylemez'in cevabı 

(7/1123): 
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Türkiye‘nin, ekonomik gidiĢatı içerisinde ucuz finansman kaynağı bulma yönünde 

ortaya koyduğu giriĢimler çerçevesinde alınan borçların daha efektif değerlendirilmesine 

yönelik çok sayıda giriĢimin gerçekleĢtirilmesi kaçınılmaz bir gereklilik olarak ön plana 

çıkmakta olup söz konusu soruda kredi kullandırıcıların bu noktada aldıkları faiz karĢılığında 

elde ettikleri kazanç itibarıyla kalkınmada ne gibi etkilerinin bulunduğu araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―Ġktidarınızda, "Kredi Ġmkânları"nı heba etmemek ve "Verimli 

yatırımlar"da kullanmak için neler yapmayı düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―Serbest piyasa ekonomisi kuralları çerçevesinde özel sektöre ait fon arzı 

ve talebine devlet yaklaĢımının müdahaleci değil, düzenleyici Ģekilde olması 

gerekir. Öte yandan, kamu sektörünün sahip olduğu kaynakların ne Ģekilde 

kullanılacağı Bütçe Kanunları, yıllık programlar ve yatırım programlan ile 5 

yıllık kalkınma planlarında detaylı olarak belirtilmektedir. Ayrıca, 8 Temmuz 

1996 tarihinde güvenoyu alarak göreve baĢlamıĢ bulunan Hükümetimizin 

kaynak kullanımındaki öncelikleri Hükümet Programında geniĢ bir Ģekilde ifade 

edilmektedir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 78-

79). 

Kredilerin teminata bağlı olmaktan çıkarılmasına iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı 

Bekir Aksoy'un cevabı (7/1200): 

Yatırım kredileri doğaları gereği belli teminatlar karĢılığında kullandırılmakta olup 

devlet tarafından verilen kredilerin de belli teminatlara bağlı bir görünüm sergilemesi 

kaçınılmazdır. Ġlgili soruda bu teminat mekanizmasının kaldırılıp kaldırılmayacağı irdelenmiĢ 

olup verilecekse bu teminatsız kredilerden hangi kesimlerin istifade edeceği soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―Kredileri teminata bağlı olmaktan çıkaracak mısınız?Teminatsız 

kredileri kimlere vermeyi düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―Yürürlükteki mevzuat hükümlerine göre, bankaların kullandıracağı 

kredilerin teminat bakımından tabi olacakları esasların tespit ve uygulanması, 

yönetim kurullarının ihtiyarına ve gözetimine tabidir. Bu nedenle, herhangi bir 
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malî bünye sorunu bulunmadığı sürece, kredilerin teminata bağlanması ya da 

alınacak teminatların tespiti hususunda kamunun bankalara herhangi bir 

müdahalesi söz konusu olmayıp; bu hususta, yapacakları değerlendirmeler 

çerçevesinde, Bankalar Kanununun belirlediği prensipler dahilinde yönetim 

kurulları tam yetkilidir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 

1, s. 125-126). 

Örtülü ödeneğe iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü Esengün'ün cevabı 

(7/1177): 

BaĢbakanlık statüsünde kullanımı olanaklı olan ve özel bir bütçe olarak kabul edilen 

örtülü ödenekten yapılan harcamaların toplam tutarı soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―BaĢbakanlık bütçesindeki örtülü ödenek miktarı 1996 yılı için ne 

kadardır?Yıl içinde görevde bulunan üç baĢbakan tarafından örtülü ödenekten 

hangi miktarlarda harcama yapılmıĢtır?‖ 

Cevap: 

―Örtülü ödenek miktarı ile harcama kalem ve miktarlarının yasal olarak 

açıklanması mümkün değildir. Bu hususun soru sahibi Sayın Milletvekili 

tarafından da bilinmesi gerekmektedir. Bilgilerinizi rica ederim.‖ (TBMM 20. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 103). 

ÖzelleĢtirilen kurumlara iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı H. Ufuk Söylemez'in 

cevabı (7/1178): 

ÖzelleĢtirme idaresi tarafından varlık yaratmak maksadıyla satıĢa çıkarılan bina ve 

arazilere iliĢkin elde edilen kazançların toplam tutarı soruĢturulmuĢ olup özelleĢtirme 

bedelinden elde edilen kaynakların devlete ve kamusal harcamalara yönlendirilmesi 

noktasında verilen soru önergesinde bu kurumların hangilerinin özelleĢtirildiği sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. 20.10.1991 - 22.7.1996 tarihleri arasında özelleĢtirilen kurumlar 

hangileridir? 

2. ÖzelleĢtirme iĢlemlerinden devlet ne kadar kazanç sağlamıĢtır? 

3. ÖzelleĢtirilen kurumlar hizmetlerini halen kuruluĢ gayelerine uygun 

biçimde sürdürmekte midirler? 
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4. Bu özelleĢtirilen kurumlar hangi bedelle devredilmiĢtir?5. Devir 

iĢlemlerinden sonra iĢçi çıkaran kurumlar var mıdır?‖ 

Cevap: 

―Cevap 1. Malumlarınız olduğu.üzere özelleĢtirme uygulamalarını 

düzenleyen 4046 sayılı Kanun, 27.11.1994 tarihinde yürürlüğe girmiĢ olup, 

böylelikle özelleĢtirme uygulamalarında yıllardır süre gelen hukukî boĢluk 

giderilmiĢtir. Bu itibarla anılan kanunun yürürlüğe giriĢ tarihinden itibaren 

özelleĢtirilen kurum ve kuruluĢların listesi ekte sunulan tabloda yer almaktadır.  

Cevap 2. Soruya cevap teĢkil edecek bilgiler ekte sunulan tabloda yer 

almaktadır.  

Cevap 3. ÖzelleĢtirilen kuruluĢların kârlılık ve verimlilik açısından 

özelleĢtirme öncesi ve sonrası durumlarını araĢtırma, değiĢimlerini ortaya 

çıkarmak, bu değiĢimlerin olası nedenlerini ele alınan çalıĢma modeline ve bu 

modeli destekleyen diğer performans kriterlerine göre belirlemek ve sonuçlarını 

bir rapor halinde hazırlayarak, ÖzelleĢtirme Ġdaresi BaĢkanlığına sunmak 

amacıyla Millî Prodüktivite Merkezi ve ÖzelleĢtirme Ġdaresi arasında 

18.12.1995 tarihinde çerçeve sözleĢme ve ek protokoller imzalanmıĢ ve Millî 

Prodüktivite Merkezi seçilen kurumlardaki çalıĢmalarına fiilen baĢlamıĢtır. ,. 

Bununla birlikte diğer taraftan özelleĢtirilen kuruluĢlarla ilgili olarak, bu 

kuruluĢları devir alan kiĢi ve kuruluĢlarla yapılan devir sözleĢmelerinde üretim 

Ģartı,getirilmekte, istihdam azalmalarına karĢı müeyyide konulmakta ve devir 

sözleĢmelerinden doğan yükümlülüklerin alıcılar tarafından yerine getirilip 

getirilmediği belli bir program dahilinde takip edilmekte, ayrıca bu konuya 

iliĢkin baĢvurular da ivedilikle değerlendirilmektedir.  

Cevap 4. Soruya cevap teĢkil edecek bilgiler ekte sunulan tabloda yer 

almaktadır.  

Cevap 5. Devir iĢlemlerinden sonra iĢini kaybeden iĢçilere 4046 sayılı 

Kanunun 21 inci maddesi gereğince iĢ kaybı tazminatı ödenmektedir. Diğer 

yandan, bu madde gereğince iĢ kaybı tazminatından yararlanma gayesine 

yönelik olarak hizmet akdi feshedilen ancak tazminat ödeme süresinin 

bitiminden sonra eski iĢlerine dönenlerin de bulunduğu hazara alındığında, 

özelleĢtirme sonucu iĢsiz kalındığı Ģeklinde yorumlanmamalıdır.‖ 

(...) (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 103-104). 

ÖzelleĢtirme uygulamalarına iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı H. Ufuk 

Söylemez'in cevabı (7/1185): 

ÖzelleĢtirmenin yatırım hacmi yüksek ve sermaye birikimi olan bölgeler dıĢında kalan 

taĢra veya az geliĢmiĢ Ģehirlere yönlendirilmesinin olanaklı olup olmadığı soruĢturulmakta 

olup iĢsizlik oranlarının düĢürülmesine yönelik özelleĢtirme kapsamında bir  istihdam artıĢı 

sağlamaya yönelik giriĢimlerin ne yönde ilerlediği sorgulanmıĢtır.  

Soru: 
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―ÖzelleĢtirme çalıĢmalarını özel teĢebbüs gücünün yüksek olduğu 

bölgelerde baĢlatıp, iĢsizlik oranının korkunç boyutlarda olduğu, ekonomisi 

tamamen kamu kuruluĢlarına bağlı olan yörelerde ertelemeyi düĢünüyor 

musunuz?‖ 

Cevap: 

―Malumlarınız olduğu üzere özelleĢtirme uygulamalarını düzenleyen 

4046 sayılı Kanun, 27.11.1994 tarihinde yürürlüğe girmiĢ olup, böylelikle 

özelleĢtirme uygulamalarında yıllardır süre gelen hukukî boĢluk giderilmiĢtir. . 

ÖzelleĢtirme Ġdaresi BaĢkanlığı, özelleĢtirme uygulamalarına yönelik 

faaliyetlerini 4046 sayılı Kanun çerçevesinde yerine getirmektedir. Bu Kanunun 

2 nci maddesi özelleĢtirme uygulamalarında esas alınacak ilkeleri düzenlemiĢtir. 

Bu madde ile belirlenen ilkeler içinde, özelleĢtirme uygulamaları sonucu 

doğabilecek istihdam azalmaları için diğer yasal tazminatlara ilaveten iĢ kaybı 

tazminatı verilmesi ilkesi benimsenmiĢ ve aynı Kanunun 21 inci maddesinde, iĢ 

kaybı tazminatının ödeme Ģeklinin çerçevesi belirlenmiĢtir. ÖzelleĢtirme Ġdaresi 

de bu doğrultuda üzerine düĢen görev ve sorumluluğu titizlikle yerine 

getirmektedir. Diğer taraftan adı geçen Kanunun 2 nci maddesinin son 

paragrafında, bu maddede sayılan ilkelerle ilgili öncelikler ile bunların tabi 

olacağı özelleĢtirme uygulamalarına iliĢkin esas ve usuller kuruluĢların 

nitelikleri ve ülke ekonomisinin gerektirdiği Ģartlar da dikkate alınarak 

ÖzelleĢtirme Yüksek Kurulunca belirlenmektedir. Yukarıda kısaca bahsedilen 

hususlar çerçevesinde ÖzelleĢtirme Yüksek Kurulu kararları doğrultusunda, 

ÖzelleĢtirme Ġdaresi BaĢkanlığı, özelleĢtirme programındaki kuruluĢları idarî, 

hukukî, teknik ve malî yönden inceleyerek çalıĢanlara, yöreye ve ülke 

ekonomisine en faydalı olabilecek özelleĢtirme yöntemlerini tespit ederek ve 

alternatifli önerilerini ÖzelleĢtirme Yüksek Kuruluna sunmaktadır. ÖzelleĢtirme 

Yüksek Kurulu, ÖzelleĢtirme Ġdaresi BaĢkanlığından gelen önerileri, 

özelleĢtirilecek kuruluĢun içinde bulunduğu malî ve teknik Ģartlar ile ülke 

ekonomisinin ölçeklerini dikkate almak suretiyle, ülke ekonomisine optimum 

yararı sağlayacak özelleĢtirme yöntemini belirlemektedir. ' ÖzelleĢtirme Yüksek 

Kurulunca karar verilen özelleĢtirme yöntemi doğrultusunda, ÖzelleĢtirme 

Ġdaresi BaĢkanlığı, 4046 sayılı Kanun çerçevesinde halka açık, Ģeffaf, rekabete 

dayalı olarak ihaleleri gerçekleĢtirmektedir. Yapılan ihaleler sonucunda, 

teklifler bütün yönleri ile değerlendirilerek en uygun teklifi veren kiĢi veya 

kuruluĢlara özelleĢtirme yapılmaktadır. Diğer taraftan, özelleĢtirilen kuruluĢun 

devir Ģartlarını düzenleyen sözleĢmelerde, kuruluĢun üretime devam etmesi, 

istihdamın ekonomik seviyede devamı gibi sosyal ve ekonomik koĢullan 

düzenleyen düzenlemeler yapılmakta ve bu hususlar, özelleĢtirme sonrasında, 

yıllık programlar dahilinde gözetlenmektedir. Devir sözleĢmelerindeki Ģartlara 

uymayan alıcılar için ise, yasal iĢlemler yapılmaktadır.‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 110-111). 

SatıĢa sunulan tahvil ve bonolara iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı H. Ufuk 

Söylemez'in cevabı (7/1184): 
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Devlet tarafından ihraç edilen menkul kıymetlerin adet olarak ne kadar olduğu ve 

hangi kaynaklardan istifade edilerek çıkarıldığı sorgulanmıĢtır. Bu menkul kıymetlerin vadesi 

ve tutarı da incelenmiĢ olup uygulanan faizin hangi düzeyde gerçekleĢtiği soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1996 yılbaĢından itibaren devletin satıĢa sunduğu tahvil-bono adedi 

aylar itibariyle ne kadardır?Nerelerden verilmiĢtir?Bono veya tahvillerin döviz 

veya TL. bazında aylar itibariyle miktarı nedir?Kaç aylık olarak 

verilmiĢtir?Faiz oranları ne kadardır?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Ünal YaĢar'ın ilgide kayıtlı yazılı soru önergesi 

ile talep etmiĢ olduğu bilgileri içeren tablo iliĢikte sunulmaktadır. (...)‖ (TBMM 

20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 107-109). 

Yeni bazı bakanlıkların kurulmasına iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü 

Esengün'ün cevabı (7/1199): 

Kamusal ihtiyaçların karĢılanmasına yönelik yeni bakanlıkların kurulması 

düĢüncesinin hangi yönde geliĢme gösterdiği sorgulanmıĢ olup bu bakanlıkların ne tür 

ihtiyaçlar için kurulacağı araĢtırılmıĢtır. Bu bağlamda kurulacak yeni bakanlıklar nezdinde 

yeni istihdam yaratma faaliyetlerini gerçekleĢtirmeye yönelik giriĢimlerin ne düzeyde 

mümkün olduğu sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―Devletin halkın ihtiyaçlarını karĢılayabilecek bir devlet olabilmesi için, 

bakanlıkları bugünkü nazarî taksimattan kurtarmayı ve halkı esas alan rasyonel 

hizmet kuruluĢları haline getirmeyi sağlayacak "Ġstihdam, köylü, iĢçi, memur, 

esnaf, emekliler ve muhtaçlar bakanlıkları" gibi yeni bakanlıkları oluĢturacak 

mısınız?‖ 

Cevap: 

―Hükümetimiz döneminde gayemiz, halkın ihtiyacını karĢılayan, halkına 

hizmet eden bir devlet modeli oluĢturmaktır. Bu gayeye uygun olarak, 

bakanlıklarda çalıĢmalar yapılmakta olup, ayrıca devlet bakanlıklarımız 

arasında bahse konu görevlendirmeler yapılmıĢtır. Ġhtiyaç halinde yeni 

bakanlıkların oluĢturulacağı tabiidir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 11, BirleĢim 1, s. 124-125). 
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TÜPRAġ'ın batan bankalardaki parasına, Elektrik birim fiyatının artıĢ 

nedenine, ĠliĢkin sorulan ve Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanı M. Recai Kutan'ın cevabı 

(7/1147. 1148): 

TÜPRAġ dönemin bankacılık krizin etkilenme düzeyi soruĢturulmakta olup 

bankalarda bulunan paraların ortadan kaybolduğu iddiaları doğrultusunda akaryakıt zammı ile 

finansman sağlama arayıĢının olanaklı olup olmadığı araĢtırılmıĢtır. Bu bağlamda elektriğe 

yapılan zamların nedeni de incelenmiĢ olup çeĢitli nedenlerden dolayı yapılan zamların 

tarımsal ve sınai alanda ortaya çıkardığı bir dizi zorluğun aĢılmasına yönelik giriĢimlerin neler 

olacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―TÜPRAġ'ın nakit sıkıntısı yüzünden petrol ürünlerine sık sık zam 

yapıldığı doğru mudur?1994 yılında batan üç bankada TÜPRAġ'ın milyonlarca 

dolar batırdığı ve bu zararı zamlarla kapatmaya çalıĢtığı doğru mudur? 

Elektrik birim fiyatlarının yüksek oranlarda artmasının nedeni 

nedir?Tarım ve sanayi sahasında üreticinin ve imalatçının zor duruma 

düĢmesini engellemek için bir tedbir alacak mısınız?‖ 

Cevap: 

―23 Haziran, 1989 tarih ve 89/14264 sayılı Bakanlar Kurulu Kararı 

gereğince akaryakıt ve LPG'nin rafineri ve perakende satıĢ fiyatlarının tespiti 

serbest bırakılmıĢtır. Kararname uyarınca petrol ürünlerinin rafineri satıĢ 

fiyatları, ham petrol ve petrol ürün fiyatlari ile döviz kurlarında meydana gelen 

artıĢlar nedeniyle serbest piyasa Ģartları çerçevesinde TÜPRAġ ve diğer rafineri 

Ģirketleri tarafından tespit edilerek, bilgi edinilmesi açısından Bakanlığımıza da 

gönderilmektedir. Bu husustaki kararlar ve uygulamalar, BaĢbakanlık ve 

TUPRAġ'ın bağlı bulunduğu Devlet Bakanlığı tarafından yürütülmektedir. Bu 

sebeplerle, önergenin muhatabı doğrudan Bakanlığım olmamakla birlikte, konu 

ile ilgili koordinasyon sağlanarak, ilgili Devlet Bakanlığından önergede yer 

alan hususlarda alınan açıklayıcı bilgi aĢağıda verilmiĢtir. TUPRAġ'ın nakit 

sıkıntısı yüzünden sık sık ürün fiyat zammı yapması söz konusu değildir. Ġthal 

edilen hampetrol ve ürün fiyatları ile döviz kurlarında meydana gelen 

yükselmelerden kaynaklanan maliyet artıĢlarının zamanında ve yeterince ürün 

satıĢ fiyatlarına yansıtılamaması, 1994-1995 yılları ile Ġ996 yılı ilk altı aylık 

faaliyet döneminin zararla neticelenmesine sebep olmuĢtur. ġirketin genel ve ara 

denetimini yapan bağımsız denetim'firması'DRT'(Denetim Revizyon Tasdik 

Yeminli Malî MüĢavirlik A.ġ.) tarafından, 31.12.1995 ve 30.6.1996 tarihleri 

itibariyle hazırlanan genel ve ara denetim raporlarında, Ģirket cari pasiflerinin, 

cari aktiflerinden (3,2 ve 8,7 trilyon TL.) yüksek olduğu ve kuruluĢun önemli 

ölçüde nakit ihtiyacı bulunduğu vurgulanarak, faaliyetlerini sürdürebilmesinin 

ürün satıĢlarından sağlayacağı malî kaynaklara bağlı olduğu belirtilmiĢtir. , 
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TÜPRAġ, geçmiĢ dönemlerde de nakit sıkıntısını, satıĢlardan sağlanan vergi ve 

fonları, ödeme vadelerine kadar kullanarak ve kısmen ödenmesini erteleyere Bu 

gayretler neticesinde, ithalatında, dolayısıyla ülke ihtiyaç bir aksama 

olmamıĢtır. TUPRAġ'ın, 1994 yılında faaliyetleri Bakanlar Kurulu kararıyla 

durdurulan bankalardan TYT Bank (Türkiye Turizm Yatırım ve DıĢ Ticaret 

Bankası A.ġ.) ile hiçbir iliĢkisi olmamiĢtır. Ġmpexbank, faaliyeti durdurulmadan 

önce, TUPRAġ'ın açmıĢ olduğu 6 934 839,21 dolarlık tclegrafik transfer 

ihalesini kazanmıĢtır. TÜPRAġ bankaya, ihale neticesi ve ödeme vadesinde, 

telegrafik transfer bedeli ve banka masrafları karĢılığını Türk Lirası olarak 

ödemiĢtir. Banka tarafından, transferin yapıldığına iliĢkin tüm belgeler 

TÜPRAġ'a intikal etmiĢtir. Ancak, sonradan edinilen bilgiler çerçevesinde, 

Ġmpexbank'ın bahsi geçen dövizi, lehtar hesabına, evrak üzerinde göndermiĢ gibi 

gösterdiği, fakat transferi gerçekleĢtirmediği anlaĢılmıĢtır. TÜPRAġ tarafından, 

bu transferlere iliĢkin Türk Lirası karĢılığı vecibe yerine getirilmiĢ ve tüm 

belgeler normal resmî kayıtlara alınmıĢtır. ÖdenmemiĢliğe iliĢkin (karĢılık 

dahil) herhangi bir resmî kayıt bulunmamaktadır. Kapatılan Marmarabank, 

daha önce TÜPRAġ tarafından açılan bazı ihaleleri kazanmıĢtır. Ġhale neticesi, 

banka nezdinde, DTH (Döviz Tevdiat Hesabı) ve Atıl Fon (Özel Faizli Mevduat 

Hesabı) hesapları açılarak çalıĢtırılmıĢtır. Bankanın faaliyeti durdurulduğunda, 

Ģirketin banka nezdindeki DTH hesabında 20,7 milyon dolarlık, Atıl Fon 

Hesabında jse 23,2 milyar TL. tutarında bakiyesi kalmıĢtır. / TÜPRAġ 

yönetimince, konu ile ilgili yasal her türlü müracaat yapılrriıĢ olup, geliĢmeler 

takip edilmektedir. Ġmpexbank ve Marmarabank'ın faaliyetlerinin durdurulması 

sebebi ile ortaya' çıkan zararın, TÜPRAġ tarafından ürün fiyatlarına 

yansıtılması söz konusu değildir.  

Elektriğin dağıtımını üstlenen TEDAġ Genel Müdürlüğü, "Elektrik 

Tarifeleri Yönetmeliği" hükümleri doğrultusunda abonelerine enerji satıĢı 

yapmaktadır. SatıĢa sunulan yıllık enerji bedeli ise, 233 sayılı K.H.K.'nin 35 inci 

maddesi ve yıllık enerji maliyeti hesaplaması ile Hükümet politikasınca 

belirlenen yıllık artıĢ oranına göre tespit edilmektedir. Elektrik enerjisinin birim 

fiyatının belirlenmesinde öncelikle TEDAġ Genel Müdürlüğü yatırım 

harcamaları, malî gereksinimleri, alınan enerjinin bedeli, dıĢ borç, ana para ve 

faiz geri ödemeleri, kur farkı, kanunî ihtiyatlar gibi çeĢitli giderler göz önüne 

alınmaktadır. Görüldüğü gibi. elektrik birim fiyatına temel teĢkil eden herhangi 

bir girdiye yapılan zam, otomatikman elektrik fiyatlarını da etkilemektedir. 

Fiyatlar, TEDAġ'ın finans dengesini karĢılamaya olanak sağlayacak Ģekilde 

tespit edilmiĢtir. Ekonomimizin en temel girdisi olan elektrik enerjisine talepteki 

hızlı artıĢ, sürekli yeni yatırımların'yapılmasını zorunlu hale getirmiĢtir. 

Fiyatların maliyetin altında kalması durumunda, finansman açığı meydana 

gelecek, gerekli yatırımlar yapılamayacak ve bunun sonucu olarak da kaliteli ve 

kesintisiz olmasına özen gösterilen elektrik enerjisi dağıtım hizmetlerinde 

aksamalar ortaya çıkacaktır. Ekte sunulan, 1994-1996 yılları elektrik enerjisi 

satıĢ tarifeleri ile DĠE Toptan EĢya Fiyat Endeksleri (TEFE) tablosu 

incelendiğinde, elektrik satıĢ fiyatları artıĢ oranının, enflasyona göre daha az 

olduğu görülecektir. Uzun yıllar tarımsal sulama abonelerine ticarî maliyetin 

altında indirimli tarife uygulanmıĢ. ancak bu durum diğer abone grupları 

arasında fiyat dengesizliğine ve TEDAġ'ın da zararına neden olmuĢtur. Bu 

durum dikkate alınarak Sanayi ve Tarım sektöründe, hem ekonomik dengeleri 

bozmamak, hem de kalkınmayı en üst düzeyde tutmak amacıyla, bugüne kadar 

üretim maliyetleri altında uygulanan birim fiyatlar (özellikle tarımsal 
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sulamada), TEDAġ'ın zararını bir ölçüde önleyecek seviyede; bir miktar yukarı 

çekilerek, abone grupları arasında bozulan birim fiyat dengesi sağlanmıĢtır. 

Birim fiyatların dengelenmesine rağmen, halen tarımsal sulama abonelerine, 

ticarî maliyetin altında tarife uygulanmaktadır. (...)‖ (TBMM 20. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 11, BirleĢim 1, s. 87-90). 

Ġsrail'le yapılan siyasi, eğitim, istihbarat ve ekonomik anlaĢmalara iliĢkin sorusu 

ve DıĢiĢleri Bakanı ve BaĢbakan Yardımcısı Tansu Çiller'in cevabı (7/1182): 

Ġsrail‘in mevcut iĢbirliği anlaĢmaları çerçevesinde siyaset eğitim ve istihbaratla iliĢkili 

konularda Türkiye‘nin milli varlığa üzerinde tehdit oluĢturacak bir durumun var olup 

olmadığı araĢtırılmıĢtır. Öte yandan ekonomik iĢbirliği çerçevesinde yapılan anlaĢmalarla 

Türkiye‘nin mağdur edilip edilmediğine iliĢkin sorulan soruda anlaĢmaların iptaline yönelik 

bir giriĢimin gerçekleĢip gerçekleĢmeyeceği sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―Türkiye Cumhuriyeti Hükümetinin CumhurbaĢkanlığı, Genelkurmay 

BaĢkanlığı, Millî Savunma Bakanlığı ve DıĢiĢleri Bakanlığının Ġsrail ile yaptığı, 

Askerî (Siyasî, eğitim), istihbarat veya ekonomik konularda yaptığı hangi 

anlaĢmalar vardır?Bunların hangilerini iptal etmeyi düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―Türkiye'nin Ġsrail'le yapmıĢ olduğu anlaĢmalar aĢağıda sunulmuĢtur : - 

Kültür Eğitim ve Bilim Alanlarında ĠĢbirliği AnlaĢması (14 Kasım 1993) - 

KarĢılıklı AnlayıĢ ve ĠĢbirliği Ġlkeleri Muhtırası (14 Kasım 1993) '- Çevre 

Sorunları ve Doğa Korunmasında ĠĢbirliği AnlaĢması (11 Nisan 1994) -

Telekomünikasyon ve Posta Hizmetleri Alanlarında ĠĢbirliği (3 Kasım 1994) - 

UyuĢturucu ve Psikotrop Madde Kaçakçılığı ve Kullanımı (4 Kasım 1994) - 

Sağlık ve Tıp Alanında ĠĢbirliği AnlaĢması (14 Mart 1995) - Tarım Alanında 

ĠĢbirliği Konusunda Mutabakat Zaptı (27 Haziran 1995) - Askerî Eğitim ĠĢbirliği 

AnlaĢması (22 ġubat 1996) - Serbest Ticaret AnlaĢması (14 Mart 1996) - 

Yatırımların KarĢılıklı TeĢviki ve Korunması AnlaĢması (14 Mart 1996) -Çifte 

Vergilendirmenin Önlenmesi AnlaĢması (14 Mart 1996) - Ekonomik, Bilimsel ve 

Teknik ĠĢbirliği AnlaĢması (14 Mart 1996) - Savunma Sanayii ĠĢbirliği 

AnlaĢması (28 Ağustos 1996)  

Türkiye ile Ġsrail arasındaki iliĢkiler Orta Doğu BarıĢ Sürecinin 

baĢlamasıyla birlikte birçok alanda geliĢtirilip çeĢitlendirilmiĢtir. Hiçbir üçüncü 

ülkeyi hedef almayan Türkiye-Ġsrail iĢbirliğinin bölge barıĢına, istikrarına, Orta 

Doğu BarıĢ Sürecinin geliĢmesine ve bu sürecin tamamlanmasından sonra 

doğması beklenen iĢbirliği ortamına katkıda bulunacağına inanıyoruz. 

Dolayısıyla, Türkiye ile Ġsrail arasında akdedilmiĢ bulunan anlaĢmaların iptali 

sözkonusu değildir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 12, BirleĢim 10, 

s. 297). 
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Lojman tazminatı miktarının artırılmasına iliĢkin sorusu ve Maliye Bakanı 

Abdüllatif ġener'in cevabı (7/1181): 

Soru: 

―15.1.1993 tarihinde 483 sayılı KHK ile memurlara unvanlarına göre 

600 000 - 400 000 ve 200 000 olarak tespit edilen lojman tazminatını arttırmayı 

düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―Bilindiği üzere 433 sayılı Kanun Hükmünde Kararnamenin 11 inci 

maddesi ile Devlet memurlarına, aylıklarının hesaplanmasına esas alınan ek 

göstergelerine göre; her ay 600 000 TL., 400 000 TL. ve 200 000 TL. lojman 

tazminatı ödenmesi öngörülmüĢtür. Daha sonra 8.3.1995 tarihli Resmî 

Gazete'de yayımlanan 547 sayılı KHK'nin 15 inci maddesi ile lojman tazminatı 

ödenmesine iliĢkin olarak; "Kapsama dahil personele ödenecek lojman tazminatı 

miktarlarını 5 000 gösterge rakamının memur aylık katsayısı ile çarpımı sonucu 

bulunacak miktarı aĢmayacak Ģekilde personelin kadro derecesi, görev unvanı 

ve ek göstergesi ile görev yerinin nüfus ve geliĢmiĢlik düzeyi gibi hususları 

birlikte veya ayrı ayrı dikkate almak suretiyle Maliye Bakanlığının teklifi üzerine 

yeniden tespit etmeye Bakanlar Kurulu yetkilidir." Ģeklinde yeniden düzenleme 

yapılmıĢtır. Bakanlar Kurulu 547 sayılı KHK ile kendisine tanınan yetkiyi 

bugüne kadar kullanmamıĢ ve 433 sayılı KHK ile yapılan düzenlemenin 

uygulanmasına devam edilmiĢtir. Öte yandan Devlete ait lojmanlar ile diğer 

taĢınmaz malların satıĢını öngören kanun tasarısı 30.8.1996 tarihinde TBMM'de 

kabul edilmiĢ ve 12.9.1996 tarihli Resmî Gazete'de yayımlanmıĢtır. Kanunun 

ikinci maddesinde, kamu kurumu ve kuruluĢlarına ait taĢınmaz malların satıĢ 

ilke ve yöntemlerinin belirlenmesine Bakanlar Kurulunun yetkili olduğu hükme 

bağlanmıĢtır. Bu itibarla, taĢınmaz malların satıĢ esas ve usullerinin Bakanlar 

Kurulunca belirlenmesini müteakip, ortaya çıkacak uygulama sonuçlarına göre 

memurların genel malî haklarına iliĢkin mevcut düzenlemelerle birlikte lojman 

tazminatının da daha sağlıklı bir Ģekilde yeniden düzenlenmesi mümkün 

olabilecektir.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 13, BirleĢim 13, s. 

146). 

Yerel yönetimlerin yetki ve sorumluluklarının artırılmasına iliĢkin sorusu ve 

Maliye Bakanı Abdüllalif ġener'in cevabı (7/1198): 

MerkezileĢmenin sınırlarının daraltılması ve yerinden yönetim anlayıĢının hayata 

geçirip geçirilmemesi üzerine sorulan soruda yerel yönetim birimlerinin baĢta belediyeler 

olmak üzere kaynaklarının hangi düzeyde artırılacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 
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―"Yerinden Yönetim‖'e geçecek, yerel yönetimlerin yetki ve 

sorumluluklarını arttıracak ve görevlerini yapacak malî imkânlara kavuĢturacak 

mısınız?Bunu ne zaman ve ne Ģekilde gerçekleĢtireceksiniz?‖ 

Cevap: 

―Bilindiği üzere 54 üncü Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti 8 Temmuz 1996 

tarihinde TBMM'den güvenoyu almıĢtır. Hükümetimizin 7 Temmuz 1996 

tarihinde TBMM'de okunan Hükümet Programında Mahallî Ġdarelerle ilgili 

düzenlemelere özel bir önem verilmiĢ olup bu çerçevede mahallî idarelerin idarî 

ve malî yapılarının yeniden belirlenerek güçlendirileceği öngörülmüĢtür. 

Mahallî idarelerin yetki ve sorumluluklarının belirlenmesi ve gelir kaynaklarının 

artırılması yönündeki çalıĢmalarımız devam etmektedir. Öte yandan 

Hükümetimizin göreve baĢladığı tarihten itibaren, 2380 ve 3030 sayılı Kanun 

hükümleri gereğince vergi gelirlerinden, mahallî idalere sağlanan gelirlerde 

önemli artıĢlar sağlanmıĢtır. Haziran ayında il özel idarelerine 1 855 milyar lira 

aktarılmıĢken, bu miktar Temmuz ayında 2 961 milyar liraya, Ağustos ayında ise 

3 279 milyar liraya yükselmiĢtir. Belediyelere aktarılan miktar ise Haziran 

ayında 13 219 milyar lira iken, Temmuz ayında 18 849 milyar lira, Ağustos 

ayında 17 840 milyar lira olmuĢtur. BüyükĢehir Belediyelerine de Haziran 

ayında 5 478 milyar lira aktarılmıĢken, Temmuz ayında 6 988 milyar lira, 

Ağustos ayında ise 6 285 milyar lira aktarılmıĢtır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 13, BirleĢim 13, s. 149). 

Belediyelere yapılan yardımlara iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Lütfü 

Esengün'ün cevabı (7/1179): 

Siyasa alanda farklı partilerin hüküm sürdüğü demokratik anlayıĢ çerçevesinde 

belediyelere yapılan yardımların ne düzeyde gerçekleĢtiği sorulmakta olup bu yardımlar 

içerisinde siyasi emeller uğruna bir ayrıma gidilip gidilmediği sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―BaĢkanı bulunduğunuz Hükümetçe Belediyelere çeĢitli Bakanlıklar ve 

fonlardan yardım yapılırken iktidar-muhalefet ayrımı yapılacak mıdır?Yapılacak 

yardımlardaki kriterler ne olacak?BaĢkanı olduğunuz Hükümet iĢbaĢına geldiği 

kısa süre içerisinde hangi belediyelere, hangi kaynaklardan, ne miktar yardım 

yapmıĢtır?‖ 

Cevap: 

―Bakanlığımız, Çevre Kirliliğini Önleme Fonu'ndan belediye 

baĢkanlıklarına ayni ve nakti yardımlar sağlanırken BaĢkanlığın siyasî kimliğine 

bakılmaksızın 1990 yılından günümüze kadar belediye baĢkanlıklarına yapılan 

yardımların değerlendirme çalıĢmaları devam etmektedir. GeçmiĢ Hükümetler 
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dönemi tahsislerinde yapılan adaletsiz uygulamaları mevcut fon imkânlarıyla 

düzeltmek mümkün olmamakla birlikte Fon'dan hiç yardım sağlanmamıĢ olan 

belediye baĢkanlıklarından baĢlamak üzere tahsisler yapılacaktır. GeçmiĢ 

dönemlerde Hükümetlerin uygulamalarında objektif kriterlere ve 

değerlendirmelere yer verilmediğinden meydana getirilen dengesizliklerin 

ortadan kaldırılması da güç olmaktadır. Bu Ģartlar dahilinde; 1. Daha önce hiç 

yardım sağlanmamıĢ belediyelere tahsis yapılması, 2. Yeterli tahsis yapılamamıĢ 

olanlara ilave tahsislerin yapılması, 3. Nüfus yoğunluğunun dikkate alınması, 4. 

YerleĢim yerinin çevresel amaçlı araç ve nakit taleplerinin dikkate alınması, 5. 

Kirlilik parametrelerinin değerlendirilmesi, • 6. Kirlilik probleminin 

Bakanlığımız amaç ve ilkeleri ile insan sağlığı açısından öncelik sırasına 

konulması gibi kriterler göz önüne alınacaktır. Hükümetimizin görevi devraldığı 

günden bu güne kadarki yardımlara iliĢkin olarak değerlendirmelerimiz devam 

etmekte olduğundan, bu aĢamada sağlıklı bilgi verilmesi mümkün olmadığından, 

bundan sonra yapılacak tahsislerde dahil olmak üzere yapılan yardımlara iliĢkin 

bilgiler soru önergesi sahiplerine gönderilmektedir.  

Hükümet iĢ baĢına geldiği kısa süre içerisinde (28.6.1996-2.9.1996 

tarihleri arasında) Bakanlığımız Teknik AraĢtırma ve Uygulama Genel 

Müdürlüğünce 52 Belediye'ye toplam 83 467 940 000 TL. tahsis edilerek 

gönderilmiĢtir. Ayrıca; Ġller Bankası Genel Müdürlüğü kaynaklarının tamamı 

Belediyelerin yatırım programında yer alan alt ve üst yapı tesislerinin 

finansmanında kullanılmakta olup, Belediyelere yardım adı altında bir fon da 

bulunmamaktadır.  

Hükümetimizin göreve baĢladığı tarihten bu güne kadar, Bakanlığımız 

bünyesinde bulunan; 1. BaĢbakanlıkça dağıtılan ve Bakanlığımızın aracılık 

ettiği, "Acil Destek Fonu" ndan; ' .- - Tunceli Ġli Mazgirt Belediyesine, 5 000 000 

000 TL. 2. Emniyet Genel Müdürlüğü bünyesinde bulunan "Trafik Hizmetleri 

Fonu" ndan; - Yalova Ġli Çınarcık Belediyesine, 150 000 000 TL. yardım 

yapılmıĢtır. 3. Mahallî Ġdareler Fonu'ndan Bakanlığımca belediyelere doğrudan 

yardım yapılmamaktadır. Yardımlar, doğrudan valilikler emrine gönderilmekte 

ve valiliklerce nüfusu 50 000'in altında olan belediyelere proje karĢılığı olarak 

dağıtılmaktadır.  

Hükümetimizin göreve baĢladığı tarihten itibaren, mahallî idarelere 

2380 ve 3030 sayılı Kanun Hükümleri gereğince, aktarılan kaynaklarda önemli 

artıĢlar sağlanmıĢtır. Haziran ayında mahallî idarelere toplam 20 552 milyar 

lira aktarılmıĢken, Temmuz ayında bu miktar 28 798 milyar lira,.Ağustos ayında 

iĢe 27 403 milyar liraya yükselmiĢtir. Öte yandan Bakanlığımız bütçesinin 

"Mahallî Ġdarelere Yapılacak Yardım ve Ödemeler" tertibinden belediyelere 

1.1.1996 tarihinden 31.8.1996 tarihine kadar olan dönemde toplam 6 trilyon 

380 milyar lira yardım yapılmıĢtır.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

13, BirleĢim 14, s. 299-302). 

GAP bölgesinde Ġsrail firmalarına arazi tahsisi yapıldığı iddiasına iliĢkin sorusu 

ve Tarım ve KöyiĢleri Bakanı Musa Demirci'nin cevabı (7/1143): 

Kalkınma aĢamasında olan Güneydoğu illerinde Ġsrail firmalarının desteğinin hangi 

yönde olduğu tartıĢılmıĢ olup bu desteğin boyutları irdelenmiĢtir.  
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Soru: 

―GAP Bölgesinde Ġsrail Firmalarına arazi tahsisi yapılmıĢ 

mıdır?Yapılan tahsisleri geri almayı düĢünüyor musunuz?Yoksa aynı ülke 

firmalarına GAP Bölgesinden arazi tahsisine devam edecek misiniz?‖ 

Cevap: 

―- 1993-1995 tarihleri arasında Bakanlığımız aracılığı ile yurt dıĢından 

ithal edilen kasaplık, besilik ve damızlık büyükbaĢ hayvanlardan herhangi 

birinde hastalık belirtisi görülmemiĢ olup, Bakanlığımız aracılığı ile ithal 

edilecek hayvanların seçiminde Bakanlığımızca oluĢturulan seçim heyetlerince, 

menĢeinde bulaĢıcı hayvan hastalığı olmayan ülkelerden sağlık ve teknik Ģartlar 

dahilinde belirlenmektedir. 24 Mayıs 1996 tarihinde yayımlanan Bakanlığımız 

tebliği ile de ithal olunacak kasaplık ve besilik hayvanlar orijin ülkede 

seçildikten sonra kulak küpesi ile iĢaretlenmektedir. Bu hayvanların gümrük 

kapılarında Gümrük Veteriner Hekimi tarafından yapılan son muayenesinde de 

hastalık bulunmadığı anlaĢıldıktan sonra ithaline izin verilmektedir. 

Bakanlığımızca hastalıklı hayvanların ithali mümkün olmayıp, hastalığın 

bulaĢması ithalattan sonra ülkemiz içerisinde olmuĢtur. BulaĢmanın olduğu 

Mersin Gümrüğündeki teĢkilatımız personeli hakkında soruĢturma açılmıĢ ve 

haklarında yasal iĢlem yapılmıĢtır. - Türkiye Cumhuriyeti Devletinin kamu tüzel 

kiĢiliğine sahip kuruluĢları hariç, hiçbir yerli ve yabancı özel, tüzel veya gerçek 

kiĢilerine arazi tahsisi yapması 3083 sayılı yasaya göre mümkün değildir. 

Dolayısıyla GAP bölgesinde Ġsrail Firmalarına da arazi tahisisi yapılması söz 

konusu olamaz.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 13, BirleĢim 17, s. 

605). 

 

 3.1.6. Mehmet Batallı 

 TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi tarandığında Batallı‘nın herhangi bir yasama 

faaliyetinin bulunmadığı görülmektedir. Yalnızca 2 adet üyelerle ilgili iĢler faaliyeti 

bulunmaktadır. 

 3.1.7. Ali Ilıksoy 

 TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi tarandığında Ilıksoy‘un (10/25) esas numaralı 

Meclis AraĢtırması Komisyonu üyeliğinden çekildiğine iliĢkin (4/424) önergesi dıĢında 

herhangi bir faaliyetinin olmadığı görülmektedir. Bunun dıĢında bir de üyelerle ilgili iĢler 

faaliyeti bulunmaktadır. 
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 3.1.8. Mustafa Yılmaz 

 TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi tarandığında Yılmaz‘ın herhangi bir yasama 

faaliyetine rastlanmamıĢtır. 

 3.1.9. Hikmet Çetin 

  3.1.9.1. Ġlk Ġmza Sahibi Olduğu Kanun Teklifleri 

1. ―Demokrasi ve YurttaĢlık Bayramı Kanunu Teklifi 

2. Seçimlerin Temel Hükümleri ve Seçmen Kütükleri Hakkında 

Kanunda DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Teklifi 

3. Türkiye Cumhuriyeti Emekli Sandığı Kanununda DeğiĢiklik 

Yapılması Hakkında Kanun Teklifi 

4. Devlet Memurları Kanunun Ġle Türk Silahlı kuvvetleri Personel 

Kanununa Ek Geçici Maddeler Eklenmesi Hakkında Kanun 

Teklifi 

5. Tabii Afet Nedeniyle Meydana Gelen Hasar ve Tahribata ĠliĢkin 

Hizmetlerin Yürütülmesine Dair Kanunda DeğiĢiklik 

Yapılmasına ĠliĢkin Kanun Teklifi 

6. Memurlar Ġle Diğer Kamu Görevlilerinin Yargılanması 

Hakkında Kanun Teklifi‖ 

 

3.1.9.2. Ġmzası Bulunan Gensoru Önergeleri 

1. ―Ankara Milletvekili EĢref Erdem ve 35 Milletvekilinin; 

Cumhuriyetin Temel Niteliklerine ve Özellikle Laikliğe KarĢı 

Saldırıları Önlemekte Ġsteksiz ve Yetersiz Kaldıkları Ġddiasıyla 

BaĢbakan Necmettin Erbakan Hakkında Bir Gensoru Açılmasına 

ĠliĢkin Önergesi‖ 

 

3.1.9.3. Büyük Millet Meclisi BaĢkanı Seçimi 

Büyük Millet Meclisi BaĢkanı Seçimi (Hikmet Çetin) (16.10.1997) 

 

―Türkiye Büyük Millet Meclisi 20 nci Döneminin ikinci devresi için Türkiye Büyük 

Millet Meclisi BaĢkanlığına, Anayasanın 94 ve Türkiye Büyük Millet Meclisi Ġçtüzüğünün 10 

uncu maddeleri uyarınca adaylığımı koyuyorum. Gerekli iĢlemin yapılmasına müsaadelerinizi 

dilerim.‖ (TBMM 20. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 34, BirleĢim 3, s. 349-357). 
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3.2. 21. Dönem Gaziantep Milletvekilleri (18 Nisan 1999-14 Kasım 2002) 

 3.2.1. Ali Ilıksoy 

 TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi‘nde Ilıksoy‘un söz aldığı konuĢmalar ve oturum 

baĢkanlığından ötürü yaptığı konuĢmaları dıĢında faaliyeti bulunmamaktadır. 

 3.2.2. Mustafa Yılmaz 

 Yılmaz‘ın TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi‘nde açıklamalar ve sataĢmalara iliĢkin 

konuĢmalar, gündem dıĢı konuĢmalar ve söz aldığı konuĢmalar dıĢında bir faaliyeti olmadığı 

görülmektedir. 

 3.2.3. Ali Özdemir 

  3.2.3.1. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Soru Önergesi 

Ağustos 1999'da baĢvurusunu yapan ve atamaları yapılmayan öğretmen 

adaylarının durumuna iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim Bakanı Metin Bostancıoğlu'nun 

cevabı (7/1122) 

Öğretmen atamalarında gecikmeye iliĢkin bir soru olup atamaların ne zaman 

yapılacağı irdelenmiĢtir.  

Soru: 

―Millî Eğitim Bakanlığı Ağustos-1999 tarihinde yayınladığı genelge ile 

öğretmen ihtiyacını karĢılamak amacıyla öğretmen alımı yapılacağını duyurdu 

ve yapılan baĢvurulara bağlı olarak Eylül ve Ekim aylarında değiĢik dallarda 

öğretmen ataması gerçekleĢtirildi. Ancak, kontenjan sınırlamasına gidildiğinden 

baĢvurusunu yapan öğretmen adaylarının bir kısmının ataması yapılamadı. 

Ekim ayı içinde ilk defa devlet memurluğuna atanacaklara sınava girme 

zorunluluğu getirilmesi nedeniyle Devlet Memurluğu Sınavı yapıldı. Tabiî, 

öğretmen olarak atanacaklar da bu sınava girdiler. Devlet Memurluğu Sınavı 

öncesi baĢvurusunu yapıp ataması yapılmayan öğretmen adaylarının durumu ne 

olacak diye beklerken tam bu sırada Sayın Bakan bir açıklama yaptı ve bu 

adayların baĢvuruları Devlet Memurluğu Sınavı öncesi yapıldığından müktesep 

hakkı olarak kabul edileceğini ve tekrar atama yapılacağını ifade ettiler. Bu 

açıklamanın hemen ardından Aralık ayı içinde tekrar bazı dallarda öğretmen 
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ataması yapıldı. Hâlâ, atama bekleyen öğretmen adayları vardır. Sorularım 

Ģunlardır.  

1. Ağustos-1999 tarihinde baĢvurusunu yapıp hâlen atamaları 

yapılmayan öğretmen adaylarının müktesep hakkı korunacak mı? 

2. Korunacaksa atamaları ne zaman yapılacak? 

3. Atamaları yapılmayacaksa bu adaylara haksızlık yapılmıĢ ve adaletsiz 

davranılmıĢ olmayacak mı?‖ 

Cevap: 

―1-2-3. "Ġlk Defa Kamu Hizmetleri ve Görevlerine Devlet Memuru 

Olarak Atanacaklar Ġçin Mecburî Yeterlik ve YarıĢma Sınavları Genel 

Yönetmeliği" ne, 2.2.1999 tarih ve 99/12377 sayılı Bakanlar Kurulu Kararı ile 

Yürürlüğe konulan Yönetmelik ile eklenen ek 1 inci maddede, bu yönetmelik 

kapsamında bulunan kamu kurum ve kuruluĢlarında Devlet Memuru olarak 

çalıĢmak isteyenlerin seçme sınavına alınmaları ve sınavda baĢarılı olmaları 

öngörülmüĢ, geçici 1 inci maddede ise merkezî sistemle yapılacak ilk sınav 

tarihine kadar Ġlk Defa Kamu Hizmetleri ve Görevlerine Devlet Memuru Olarak 

Atanacaklar Ġçin Mecburî Yeterlik ve YarıĢma Sınavları Genel Yönetmeliğinin 

yazılı sınavlara iliĢkin mevcut hükümlerinin uygulanmasına, yazılı sınavların 

Öğrenci Seçme ve YerleĢtirme Merkezi BaĢkanlığına yaptırılması kaydıyla 

devam edileceği hükme bağlanmıĢtır. Ayrıca, 10.8.1999 tarih ve 23782 sayılı 

Resmî Gazetede yayımlanan Millî Eğitim Bakanlığına Bağlı Kurumların 

Yönetici ve Öğretmenlerinin Norm Kadrolarına ĠliĢkin Yönetmeliğin geçici 5 

inci maddesinde "... Ġlk Defa Kamu Hizmetleri ve Görevlerine Devlet Memuru 

Olarak Atanacaklar Ġçin Mecburî Yeterlik ve YarıĢma Sınavları Genel 

Yönetmeliği" hükümleri uyarınca uygulanacak yazılı sınavlarda, aynı 

yönetmeliğe 2.2.1999 tarih ve 99/12377 sayılı Bakanlar Kurulu Kararı ile 

yürürlüğe konulan Yönetmelik ile eklenen ek 1 inci maddesi hükmü 1999 yılı için 

uygulanmaz." denilmektedir. Diğer taraftan, 1999 yılında Bakanlığımızın 

öğretmen ihtiyacının karĢılanması için toplam 35 000 kadroya atama izni 

verilmiĢ, bu kadrolara atama yapmak üzere branĢlar itibariyle tespit edilen 

ihtiyaçlar çerçevesinde yapılan ilân doğrultusunda öğretmen adaylarının 

baĢvurulan 23 Ağustos-3 Eylül 1999 tarihleri arasında kabul edilmiĢ, 20 Eylül 

1999 tarihinde de «müracaat eden 48 410 aday arasından bilgisayar kurası ile 

belirlenenlerin ataması gerçekleĢtirilmiĢtir. Yukarıda belirtilen yönetmelik 

hükümleri çerçevesinde 1999 yılında yapılacak öğretmen atamaları için izin 

verilen kadrolara atanmak üzere müracaat eden ve bilgisayar kurası ile yapılan 

belirleme sonucunda atamaya esas kadro sayısının dıĢında kalanların 

müracaatlarının 1999 yılından sonra yapılacak öğretmen atamalarında 

kazanılmıĢ hak olarak değerlendirilmesi söz konusu değildir.‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 25, BirleĢim 55, s. 577-578). 

Merkez ve taĢra teĢkilâtı yönetici seçme sınavına iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim 

Bakanı Metin Bostancıoğlu'nun cevabı (7/2605) 
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Atama usulünde olan bir yanlıĢlıkla ilgili olan soruda atamanın yapılacağı zamana dek 

sınav sonrası süreçte kadro tahsis edilmemiĢ ve atamanın hangi kriterlere göre 

gerçekleĢtirileceği belirlenmemiĢtir. Buna göre söz konusu soruda atama kriterlerinin neler 

olduğu irdelenmiĢ olup bu kriterlerin oluĢmasında öncelik verilen alanlar araĢtırılmıĢtır. Bu 

bağlamda boĢ olan kadroların pozisyonlar itibarıyla ne kadar çalıĢan alımına olanak sağladığı 

belirlenmeye çalıĢılmıĢ ve sınavı kazananlara yönelik bir dizi ayrımcılığın atama noktasında 

yapılıp yapılmayacağı soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―01 Temmuz 2000 tarihinde Merkez ve TaĢra TeĢkilatı Yönetici (ġef ve ġube 

Müdürü) Seçme Sınavı yapılmıĢtır. Ancak, belirtilen unvanlar Ġçin merkez ve taĢra 

teĢkilatlarında kaç adet boĢ kadro olduğu sınav öncesi ilan edilmemiĢ ve atama 

ĠĢlemlerinin hangi takvime göre nasıl yapılacağı belirtilmemiĢtir. Sorularım Ģunlardır:  

1. Sınav, 30.04.1999 tarih ve 23681 sayılı Resmi Gazetede yayımlanan "Milli 

Eğitim Bakanlığı Yönetici Atama, Değerlendirme, Görevde Yükselme ve Yer 

DeğiĢtirme Yönetmeliği" hükümleri çerçevesinde mi yapılmıĢtır?Yönetmelik gereği 

yapıldı Ġse, yönetmeliğin yürürlüğe girdiği tarihten sınavın yapıldığı 01.07.2000 

tarihine kadar merkez ve taĢra teĢkilatlarında ġube Müdürü ve ġef ataması 

yapılmıĢtır. Bu süre içinde kaç ġube Müdürü ve ġef atanmıĢtır. Atamalar, Yönetmeliğe 

aykırı ve usulsüz yapılmamıĢ mıdır? 

2. Sınav tarihine kadar merkez ve taĢra teĢkilatlarında kaç ġube Müdürlüğü ve 

ġeflik kadrosu boĢtu?Bugün merkez ve taĢra teĢkilatlarında kaç ġube Müdürlüğü ve 

ġeflik kadrosu boĢ bulunmaktadır? 

3. Merkez teĢkilatında ġube Müdürlüğü ve ġeflik sınavını hangi birimlerden 

kaç kiĢi kazanmıĢtır? 

4. Merkez ve taĢra teĢkilatlarında ġube Müdürlüğü ve ġeflik sınavını kazanan 

adaylar ne zaman hizmet Ġçi eğitim kursuna alınacaklardır?Sınavı kazananların 

hepsini kursa çağırmayı düĢünüyor musunuz?ġayet düĢünmüyorsanız kaç puan alan 

adaylarının kursa alınacağı belli midir?Kaç ġube Müdürü ve ġef adayını kursa 

çağırmayı planlıyorsunuz?5. tik etapta baĢarılı olan herkesi kursa almayacaksanız 

diğer adayların ne zaman kursa alınması söz konusudur?‖ 

Cevap: 

―1. Milli Eğitim Bakanlığı Yönetici Atama, Değerlendirme, Görevde 

Yükselme ve Yer DeğiĢtirme Yönetmeliği hükümleri çerçevesinde Bakanlığımız 

merkez ve taĢra teĢkilatında Ģef ve Ģube müdürlüğü görevlerine atanacaklar için 

düzenlenecek olan hizmet içi eğitim programlarına katılacakların belirlenmesi 

amacıyla 1.7.2000 tarihinde" Yönetici Seçme Sınavı yapılmıĢtır. ,' Yapılan 

Ġnceleme sonucunda; Milli Eğitim Bakanlığı Yönetici Atama, Değerlendirme, 

Görevde Yükselme ve Yer DeğiĢtirme Yönetmeliğinin yürürlüğe girdiği 

30.4.1999 tarihinden sınavın yapıldığı tarihe kadar merkez ve taĢra teĢkilatında 

sınav öngörülen Ģef ve Ģube < müdürlüğü kadrolarına herhangi bir atama 

yapılmadığı, ancak, Yönetmeliğin 19 ve geçici 1 inci maddelerine göre, daha 
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önce Yönetmelik kapsamındaki yönetim görevlerinde bulunup, bu görevlerinden 

herhangi bir nedenle ayrılanlardan 16 Ģube müdürünün tekrar atamalarının 

yapıldığı, 20 nci maddesine göre de 13 (A) tipi okul müdürünün il ve ilçe milli 

eğitim müdürlüğü Ģube müdürlüğüne yönetim görevlerine geçiĢ yoluyla 

atamalarının gerçekleĢtirildiği anlaĢılmıĢtır. Bu çerçevede yapılan atamaların 

Yönetmeliğe aykırılığı söz konusu değildir. 2. Sınav tarihine kadar merkez 

teĢkilatında 20 adet Ģube müdürlüğü, 84 adet Ģef kadrosu boĢken, 19.10.2000 

tarihi itibariyle 25 adet Ģube müdürlüğü 113 adet Ģef kadrosu boĢ 

bulunmaktadır. TaĢra teĢkilatında ise 547 Ģube müdürlüğü 191 adet Ģef kadrosu 

boĢ bulunmaktadır. 3. Merkez TeĢkilatında Ģube müdürlüğü sınavını 38 kiĢi, 

Ģeflik sınavını da 51 kiĢi kazanmıĢtır. Bunların birimler itibariyle dağılımı; 

Öğretmene Hizmet ve Sosyal ĠĢler Dairesi BaĢkanlığından 2 Ģube müdürü, 3 Ģef; 

Ġdari ve Mali ĠĢler Dairesi BaĢkanlığından 2 Ģube müdürü, 2 Ģef; Ortaöğrenim 

Burs ve Yurtlar Dairesi BaĢkanlığından 2 Ģube müdürü; öğretmen YetiĢtirme ve 

Eğitimi Genel Müdürlüğünden 1 Ģube müdürü, 3 Ģef; MüsteĢarlık Dairesi 

BaĢkanlığından 2 Ģube müdürü; Personel Genel Müdürlüğünden 9 Ģube müdürü, 

20 Ģef; Erkek Teknik Öğretim Genel Müdürlüğünden 1 Ģube müdürü; Yatırımlar 

ve Tesisler Dairesi BaĢkanlığından 2 Ģube müdürü; Eğitimi AraĢtırma ve 

GeliĢtirme Dairesi BaĢkanlığından 1 ġube Müdürü, 2 Ģef; Eğitim Teknolojileri 

Genel Müdürlüğünden 1 Ģube müdürü; Talim ve Terbiye Kurulu BaĢkanlığından 

2 Ģube müdürü, 1 Ģef; Hizmet içi Eğitim Dairesi BaĢkanlığından 2 Ģube müdürü, 

1 Ģef; AraĢtırma Planlama ve Koordinasyon Kurulu BaĢkanlığından 2 Ģube 

müdürü; Özel öğretim Kurumlan Genel Müdürlüğündün 2 Ģube müdürü; Din 

Öğretimi Genel Müdürlüğünden 2 Ģube müdürü, 2 Ģef; Kız Teknik öğretim Genel 

Müdürlüğünden 1 Ģube müdürü; ĠĢletmeler Dairesi BaĢkanlığından 2 Ģube 

müdürü, 1 Ģef; Ġlköğretim Genel Müdürlüğünden 1 Ģube müdürü, 3 Ģef; Sağlık 

ĠĢleri Dairesi BaĢkanlığından 1 Ģube müdürü, 4 Ģef; Eğitim Araçları ve Donatım 

Dairesi BaĢkanlığından 1 Ģef; YurtdıĢı Eğitim öğretim Genel Müdürlüğünden 3 

Ģef; Ticaret ve Turizm Öğretimi Genel Müdürlüğünden 1 Ģef; Özel Kalem 

Müdürlüğünden 1 Ģef; Yayımlar Dairesi BaĢkanlığından 2 Ģef; Yükseköğretim 

Genel Müdürlüğünden 1 Ģef olarak belirlenmiĢtir . TaĢra TeĢkilatında ise, Ģube 

müdürlüğü için 1.466, Ģeflik için 348 aday baĢarılı olmuĢtur. 4-5. Yönetici 

Seçme Sınavım kazanan adayların hizmet içi eğitime alınmaları 2000 Yılı 

Hizmet içi Eğitim Planında yer almamasına ve bu konudaki ödeneğin sınırlı 

olmasına karĢın taĢra teĢkilatı ġube Müdürlüğü görevi için 79 ve daha üzeri, 

merkez teĢkilatı ġube Müdürlüğü görevi için 75 ve daha üzeri puanı bulunan 383 

adayın 2000 yılı içinde, diğerlerinin ise 2001 yılının ilk aylarında hizmet içi 

eğitime alınması planlanmıĢtır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 44, 

BirleĢim 15, s. 236-238). 

Bakanlıkça Gaziantep'te yürütülen projelere iliĢkin sorusu ve Kültür Bakanı M. 

Ġstemihan Talay'ın cevabı (7/3409) 

Gaziantep‘te gerçekleĢtirilen projelerin kapsamı ve içerik olarak irdelendiği soruda 

hayata geçirilen projelerin tüm projeler içerisindeki payı soruĢturulmakta olup bu projelere 

ayrılan bütçe de incelenmektedir. Projeler için sağlanan ödenek miktarının fizibilite 
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raporlarında ortaya konan ihtiyaçla ne derece örtüĢtüğü araĢtırılırken yetersiz kaynakların 

nasıl yeterli hale getirilebileceğine iliĢkin bir dizi önlemin alınıp alınmadığı sorgulanmaktadır.  

Soru: 

―1. Bakanlığınızca Gaziantep'te yürütülen projeler nelerdir? 

2. 2001 yılı rakamlarıyla Gaziantep'te yürütülen projelerin toplam 

yatırım tutan ne kadardır? 

3. 2001 yılı itibariyle söz konusu projelerdeki fiziki gerçekleĢme miktarı 

ne olmuĢtur? 

4. Projelerin bir an önce bitirilebilmesi için 2001 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa ödeneklerin artırılması 

için ne gibi giriĢimleriniz olacaktır? 

5. Bu projelerin ne zaman bitirilmesi planlanmaktadır?‖ 

Cevap: 

―CEVAP 1: Bakanlığımızın Gaziantep'te yürüttüğü projeler; 

1976H040130 proje no'lu Gaziantep-Merkez'de Ġl Kültür Merkezi (AP), 

Gaziantep-Merkez'de 1991H040900 proje numaralı Kültür Merkezi (GAP) 

yapımı, Gaziantep-Oğuzeli'de 1991H040900 proje no'lu Kültür Merkezi yapımı, 

Gaziantep-Merkez'de 1993H040700 proje no'lu Gaziantep Müzesi Ġkmal ĠnĢaatı 

yapımı, Gaziantep-Nizip'te 1995H040040 proje no'lu Kültür Merkezi (Kültür 

Evi) projeleridir.  

CEVAP 2: 2001 yılı rakamlarıyla Gaziantep'te yürütülen projelerin 

toplam yatırım tutarı 2.322.000.000.000.-TL.'dir.  

CEVAP 3: 2001 yılı itibariyle Gaziantep Müzesi Ġkmal ĠnĢaatı Yapımının 

fiziki gerçekleĢme miktarı %75 olmuĢtur.  

CEVAP 4: Bu projelerin bir an önce bitirilebilmesi için yeterli ödeneğin 

sağlanması gerekmektedir. Ancak, 2001 yılında Gaziantep'te yürütülen projelere 

54.000.000.000.-TL. ödenek ayrılmıĢtır, ödeneklerin yetersiz olması nedeniyle, 

bu projelerin bitirilebilmesi için Bakanlığımızca ödeneklerin artırılması 

konusunda Devlet Planlama TeĢkilatı MüsteĢarlığı'na teklifte bulunulmuĢtur.  

CEVAP 5: Gaziantep'te yürütülen projelerin zamanında bitirilebilmesi 

için yeterli ödeneğin sağlanması gerekmektedir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 55, BirleĢim 58, s. 118-119). 

Bakanlıkça Gaziantep'te yürütülen projelere iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim 

Bakanı Metin Bostancıoğlu'nun cevabı (7/3410) 

Gaziantep‘te gerçekleĢtirilen projelerin kapsamı ve içerik olarak irdelendiği soruda 

hayata geçirilen projelerin tüm projeler içerisindeki payı soruĢturulmakta olup bu projelere 

ayrılan bütçe de incelenmektedir. Projeler için sağlanan ödenek miktarının fizibilite 
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raporlarında ortaya konan ihtiyaçla ne derece örtüĢtüğü araĢtırılırken yetersiz kaynakların 

nasıl yeterli hale getirilebileceğine iliĢkin bir dizi önlemin alınıp alınmadığı sorgulanmaktadır.  

Soru: 

―1. Bakanlığınızca Gaziantep'te yürütülen projeler nelerdir? 

2. 2001 yılı rakamlarıyla Gaziantep'te yapımı devam eden okul 

inĢaatlarının toplam yatırım tutan ne kadardır? 

3. 2001 yılı itibariyle söz konusu inĢaatlardaki fiziki gerçekleĢme miktarı 

ne olmuĢtur? 

4. Okul inĢaatlarının bir an önce bitirilebilmesi için 2001 yılında sağlanan 

ödenek miktar yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa ödeneklerin artırılması 

için ne gibi giriĢimleriniz olacaktır? 

5. Bu okul binalarının ne zaman bitirilmesi planlanmaktadır?‖ 

Cevap: 

―1-3-4-S. 2001 yılı yatırım programı ile Gaziantep Ġlinde yürütülen 

ortaöğretim projeleri ve 2000 yılında Merkezden ihaleleri yapılarak 2001 

yılında bitirilmesi planlanan 4 adet ilköğretim okulunun, 2001 yılı itibariyle 

fiziki gerçekleĢme miktarı ve 2001 yılı ödenekleri ile baĢlama-bitiĢ tarihlerini 

içeren tablolar (Ek-1 ve Ek-2) ekte sunulmuĢtur. Ayrıca 222 sayılı yasa 

çerçevesinde Gaziantep Ġl Ġlköğretim Kurumlan Yapım Programıyla 2000 yılı 

sonu itibariyle bitirilmesi planlanan 21 adet ilköğretim okulundan 17 adedi 

bitirilerek hizmete verilmiĢ, tablosu ekte (Ek-3) sunulan 4 adedi ise bitme 

aĢamasına getirilerek 2001 yılında bitirilmesi planlanmıĢtır (Tamamı halk 

katkısıyla devam eden projeler dahil edilmemiĢtir.). 2. 2001 yılı içerisinde 

Gaziantep Ġlinde yapımları devam eden projelerin toplam yatırım tutar 6,841 

trilyon liradır...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 56, BirleĢim 65, s. 

270-273). 

Bakanlıkça Gaziantep'te yürütülen projelere iliĢkin sorusu ve Enerji ve Tabiî 

Kaynaklar Bakanı M. Cumhur Ersümer'in cevabı (7/3408) 

Gaziantep‘te gerçekleĢtirilen projelerin kapsamı ve içerik olarak irdelendiği soruda 

hayata geçirilen projelerin tüm projeler içerisindeki payı soruĢturulmakta olup bu projelere 

ayrılan bütçe de incelenmektedir. Projeler için sağlanan ödenek miktarının fizibilite 

raporlarında ortaya konan ihtiyaçla ne derece örtüĢtüğü araĢtırılırken yetersiz kaynakların 

nasıl yeterli hale getirilebileceğine iliĢkin bir dizi önlemin alınıp alınmadığı sorgulanmaktadır.  

Soru: 
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―1. Bakanlığınız ve bağlı kuruluĢlarınca Gaziantep'te yürütülen projeler 

nelerdir? 

2. 2001 yılı rakamlarıyla Gaziantep'te yürütülen projelerin toplam 

yatırım tutarı ne kadardır? 

3. 2001 yılı itibariyle sö2 konusu projelerdeki fiziki gerçekleĢme miktarı 

ne olmuĢtur? 

4. Projelerin bir an önce bitirilebilmesi için 2001 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa ödeneklerin artırılması 

için ne gibi giriĢimleriniz olacaktır? 

5. Bu projelerin ne zaman bitirilmesi planlanmaktadır?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Ġlinde Otoprodüktör modeli kapsamında, Bakanlığım ile 

ilgili Ģirketler arasında, sözleĢmesi imzalanan 4 adet otoprodüktör projesi 

mevcuttur. Bu projelerin toplam kurulu gücü 80 MW, yıllık toplam elektrik 

üretim kapasitesi 650 milyon kWh ve toplam yatırım tutarı 50 milyon ABD 

doları dolayındadır. Söz konusu projelerin, 2002 yılı sonuna kadar iĢletmeye 

girmesi beklenmektedir. DSĠ Genel Müdürlüğü'nün 2001 yılı yatırım 

programında yer alan büyük ve küçük su iĢleri projelerinden Gaziantep Ġline ait 

olanların proje tutarları, fiziki' gerçekleĢme miktarları, 2001 yılı ödenekleri ile 

bitiĢ tarihlerine iliĢkin tablolar Ek-1, Ek-2, Ek-3'te verilmektedir. DSĠ Genel 

Müdürlüğü'nce 2001 yılı yatırım bütçesi için 5,075 katrilyon TL. ödenek istenmiĢ 

ancak talebin %17,64'ü olan 895,210 trilyon TL. ödenek verilmiĢtir. DSĠ Genel 

Müdürlüğü'nün tüm projelerine 2001 yılında sağlanan ödenekler yetersizdir. 

Ancak sene içersinde ilave ödenek imkanı doğduğu takdirde gereği 

yapılabilecektir. Söz konusu projelerin planlandığı tarihte bitirilmesi yıllık 

ödenek ihtiyaçlarının aynen karĢılanmasına bağlıdır. TEAġ Genel 

Müdürlüğü'nün Gaziantep ili 2001 yılı yatırım projelerine iliĢkin tablo Ek-4'de 

verilmektedir...‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 56, BirleĢim 68, s. 

570-583). 

Bakanlık merkez teĢkilâtlarındaki yönetici kadrolarına yapılacak atamalara 

iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim Bakanı Metin Bostancıoğlu'nun cevabı (7/4046) 

Atama usulünde olan bir yanlıĢlıkla ilgili olan soruda atamanın yapılacağı zamana dek 

sınav sonrası süreçte kadro tahsis edilmemiĢ ve atamanın hangi kriterlere göre 

gerçekleĢtirileceği belirlenmemiĢtir. Buna göre söz konusu soruda atama kriterlerinin neler 

olduğu irdelenmiĢ olup bu kriterlerin oluĢmasında öncelik verilen alanlar araĢtırılmıĢtır. Bu 

bağlamda boĢ olan kadroların pozisyonlar itibarıyla ne kadar çalıĢan alımına olanak sağladığı 

belirlenmeye çalıĢılmıĢ ve sınavı kazananlara yönelik bir dizi ayrımcılığın atama noktasında 

yapılıp yapılmayacağı soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 
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―1. Merkez teĢkilatında boĢ bulunan kadrolara talip olup ve gerekli 

prosedürü tamamlayan, atanmaya hak kazanan ġube Müdürü adaylarının atama 

iĢlemlerine iliĢkin süreç niçin hala baĢlatılmamıĢtır? 

2. Adaylarda aranan özel Ģartları taĢıyan, seçme ve değerlendirme 

sınavlarını da baĢarı ile geçen adayların atama iĢlemlerinin geciktirilmesinin 

sebebi nedir? 

3. Merkez teĢkilatında boĢ bulunan Ģube müdürlüğü kadrolarını-sınav 

kazanmıĢ ġube Müdürü adaylarının yerine uzmanların (APK, TTK, Eğitim 

Uzmanı) atanacağı doğru mudur? 

4. Merkez teĢkilatında-boĢ bulunan Ģube müdürlüğü kadrolarına atama 

yapmak için sınav kazanmıĢ ve gerekli yasal prosedürü tamamlamıĢ adayların 

(Ģeflerin) atamalarını hangi tarihte gerçekleĢtireceksiniz?‖ 

Cevap: 

―1-2-4. Milli Eğitim Bakanlığı Yönetici Atama, Değerlendirme, Görevde 

Yükselme ve Yer DeğiĢtirme Yönetmeliği hükümleri çerçevesinde merkez 

teĢkilatı Ģube müdürlüğü görevine atanacaklarla ilgili atama sürecine iliĢkin 

iĢlemler sürdürülmekte olup, sonuçlanma aĢamasında bulunmaktadır. 3. Merkez 

teĢkilatında boĢ bulunan Ģube müdürlüğü kadrolarına sınav kazanan Ģube 

müdürü adaylarının yerine uzmanların atanması söz konusu değildir. Zira Milli 

Eğitim Bakanlığı Yönetici Atama, Değerlendirme, Görevde Yükselme ve Yer 

DeğiĢtirme Yönetmeliğinin 20 nci maddesinin "Yönetim görevlerine geçiĢler için 

yönetim görevleri bazında tahsis edilecek kadro miktarı Personel Genel 

Müdürlüğünün teklifi üzerine Makam Onayıyla belirlenir." hükmü bağlamında, 

diğer görevlerden yönetmelik kapsamındaki görevlere geçiĢlerde belli bir 

kontenjan ayrılması öngörülmüĢtür.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

63, BirleĢim 99, s. 221-222). 

 3.2.4. Mehmet Ay 

  3.2.4.1. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Soru Önergesi 

Belkıs Harabelerine iliĢkin sorusu ve Kültür Bakanı M. Ġstemihan Talay'ın 

cevabı (7/2148) 

Belkıs Harabelerine iliĢkin yapılan çalıĢmalar sorgulanmakta olup tarihi eser 

kaçakçılığının geldiği boyutlara dikkat çekilmiĢtir. Arkeolojik kalıntıların önemli bir milli 

miras olduğu vurgulanarak yurtdıĢına kaçırılan tarihi eserleri yurda geri döndürmek ve yurttan 

çıkıĢına imkan vermemek için ne gibi giriĢimlerde bulunulacağı belirlenmektedir.  

Soru: 

―1. Belkıs Harabeleri ile ilgili ne gibi çalıĢmalar yapılıyor? 
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2. Yıllardan beri yapılan kaçak kazılarla gerek yurtiçi gerekse yurtdıĢına 

kaçırılan eserler hakkında ne tür iĢlemler yapılmıĢtır? 

3. 2000 yılı itibarı ile bir kısmı Baraj Göleti altında kalacağı bilinmesine 

rağmen Belkıs Harabelerindeki kazı çalıĢmaları neden hızlandırılmadı? 

4. Yapılan kaçak kazılara ve bu gecikmeye sebep olanlar hakkında ne 

gibi iĢlemler yapılmıĢtır? 

5. Çıkan tarihi eserlerin bulunduğu mahalde Nizip Ġlçesinde sergilenmesi 

ve Nizip'in dünya turizmine tanıtılması konusunda bir çalıĢma var mı?‖ 

Cevap: 

―Cevap 1. Gaziantep Ġli, Nizip Ġlçesi, Belkıs-Zeugma Antik Kentindeki 

kazı çalıĢmalarına 1992 yılında baĢlanılmıĢtır. 1996 yılından itibaren 

çalıĢmalara Fransız arkeoloji ekibi (Catherine Abedie-Reynal ve ekibi) de 

katılmıĢtır. 1992 yılından beri sürdürülen çalıĢmalarda bulunan villa sayısı 7'ye 

ulaĢmıĢtır. Bugüne kadar gerçekleĢtirilen kazılarda 1000 m2 'nin üzerinde taban 

mozaiği bulunmuĢtur. Göl alanında kalacak olan yerde yapılan kazılarda en son 

1.55 m. boyunda bir Mars Heykeli bulunmuĢtur. 1999-2000 yılı içinde yapılan 

kazılarda da binlerce eski esere rastlanmıĢtır. Bunlardan Roma idarî sistemine 

ait bullalar (mühür), bronz sikkeler, kandiller, mermer heykelcikler sayılabilir. 

1999 Kasım ayından bu yana Ġl Özel Ġdaresi 23 milyar TL., Birecik Barajı 

Konsorsiyumu 34 milyar TL. katkıda bulunmuĢtur. Gaziantep Zeugma'nın su 

altında kalmayan 2/3'lük bölümünde de kazı çalıĢmalarının sürdürülmesi 

planlanmaktadır. Ayrıca, 2000 yılı kazı ve kurtarma çalıĢmaları için 3.3.2000 

tarih ve 1725 sayılı yazımız ile Ġzmir Efes Müze Müdürlüğü Arkeologu Dr. 

Mustafa Büyükkolancı ve Antalya Müze Müdürlüğü Uzmanı Sabri Aydal 

görevlendirilmiĢtir. Ayrıca 20.3.2000 tarih ve 2204 sayılı yazımız ile de 

Gaziantep Üniversitesi Öğretim Görevlisi Arkeolog Dr. Rıfat Ergeç 

çalıĢmalarına dahil edilmiĢtir.  

Cevap 2: 1992 yılında yapılan kazılarda da bir Roma villasında 

Dionysos'a ait önemli bir taban mozaiği bulunmuĢ, yerinde teĢhir edilen bu 

eserin 2/3'ü 1998 yılında çalıĢmıĢtır. 1992 yılında Kentauros Mozaiği'nin 

çalındığı ve yurtdıĢına kaçırıldığı bir vatandaĢ tarafından yapılan ihbar 

sonucunda anlaĢılmıĢtır. 1993 yılı kazı çalıĢmalarında Roma villası teras 

mozaiklerinin açılmıĢ olduğu ve figürlü panonun orta kısmındaki iki figürün 

dizden yukarısı ile soldaki figürün üst kısmında yer alan yazının yarısının 

sökülerek çıkarılmıĢ olduğu da görülmüĢtür. Köyün eski muhtarlarınca çalınma 

olayının 25-30 yıl önce Til-Öbür köylülerince yapılan kaçak kazılar sonucunca 

gerçekleĢtirildiği belirtilmiĢtir. 1994 yılında eserin Houston Memil 

Koleksiyonunda olduğu saptanmıĢ, yapılan ikili görüĢmeler olumlu sonuçlanmıĢ 

olup, Haziran ayının ikinci yarısında ülkemize iadesi sağlanacaktır. Çalınan 

mozaikler Ġnterpol Bülteninde yayınlattırılmıĢtır. Ayrıca, bu eserler yurtiçinde ve 

yurtdıĢında arattırılmaktadır.  

Cevap 3: 1992 yılından itibaren kazı çalıĢmalarına devam edilen 

örenyerinde Bakanlığımız olanakları ile çalıĢmalar yapılmıĢ, 1996 yılından 

itibaren Fransız Arkeoloji ekibi (Catherine Abadie-ReynaĠ ve ekibi)'nin 

katılımıyla sürdürülmüĢtür. Bakanlığımızın kısıtlı bütçe olanaklarıyla yapılan 

çalıĢmalara 1999 Kasım ayından bu yana Ġl Özel Ġdaresi ve Birecik Barajı 

Konsorsiyumu da maddî katkıda bulunmuĢtur. Gaziantep Müze Müdürlüğü 
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personelince Birecik Baraj alanındaki diğer kazı çalıĢmalarının (Apameia Antik 

Kenti, Horum Höyük, TilbeĢ, Tilvez, Tilöbür, Tilmusa Höyükleri) yanısıra, 

Belkıs-Zeugma Antik Kenti ile ilgili proje çalıĢmaları 2000 yılında da 

sürdürülmektedir.  

Cevap 4: Kaçak kazıların önlenmesi için bölge, güvenlik kuvvetlerince 

sürekli denetim altında tutulmaktadır.  

Cevap 5: Bugün için yapılan kazı çalıĢmalarında çıkarılan eserlerin 

Gaziantep Müzesine nakli ve korunması öncelikli olarak ele alınmıĢtır. 

Örenyerinin baraj gölü altında kalmayacak olan bölümlerinde ileriki yıllarda 

kazı çalıĢmalarının sürdürülmesi ve Bakanlığımıza yeterli ödenek ile personel 

sağlanması halinde, gelecekte Nizip Ġlçesinde de "Müze" açılması konusu 

gerçekleĢtirilecektir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 35, BirleĢim 

109, s. 254-255). 

Gaziantep Ġline kültür merkezi kurulup kurulmayacağına iliĢkin sorusu ve 

Kültür Bakanı M. Ġstemihan Talay'ın cevabı (7/2273) 

Önemli ölçüde tarihi miras barındıran Gaziantep ilinin sosyokültürel açıdan 

kalkınmasını destekleyecek devlet giriĢimi dahilinde bir projenin hayata geçirilip 

geçirilmeyeceği sorgulanmaktadır. Böyle bir programın hayata geçirilmesine yönelik bir 

adımın ne zaman atılacağı sorgulanmakta olup buna iliĢkin bir planın ne zaman yapılacağı 

irdelenmiĢtir.  

Soru: 

―1. Türkiye'nin 6 ncı büyük ili olan Gazi ġehrimizde bir Kültür Merkezi 

bulunmayıĢı bir eksiklik olup, bu konuda Bakanlığınızın herhangi bir programı 

var mı? 

2. Program varsa Kültür Merkezini ne zaman yapıma baĢlayıp 

sonuçlandırmayı düĢünüyorsunuz? 

3. Yoksa bir an önce programa almayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―GAP Kültür Merkezi Bakanlığımız yatırım programında 1991HO40900 

proje numarası ile yer almakta iken; Kültür Merkezi için tahsis edilen arsanın 

Gaziantep BüyükĢehir Belediyesince iptal edilmesi ve Kültür Merkezinin 

kendilerince yapılacağının ifade edilmesi üzerine 1993 yılında yapılan inĢaat 

yapım sözleĢmesi 1.8.1998 tarih ve 2294 sayılı onay ile fesh edilmiĢtir. Kültür 

Merkezi yapım iĢi bir protokolle Gaziantep BüyükĢehir Belediyesine 

devredilmiĢtir. Bu nedenle 2000 yılı yatırım programında iz olarak yer 

almaktadır. Gaziantep Kültür Merkezi yatırım programında 1976HO40130 

proje numarası ile Gaziantep Merkez (Ek-Müze) adı altında yer almaktadır. 

Merkez'de müzenin bitiĢiğinde devam eden Kültür Merkezi inĢaatının fizikî 

gerçekleĢmesi % 75 seviyesindedir. Kontrollüğü Bayındırlık ve Ġskân 
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Bakanlığınca, uygulaması Bakanlığımız Anıtlar ve Müzeler Genel 

Müdürlüğünce yürütülmektedir. Kültür Merkezi yapımı için ayrılan ödeneklerin 

kısıtlı olması nedeniyle 2000 yılı ödeneği 24 Milyar TL. olarak yatırım 

programında yer almaktadır. Ayrıca, 2000 yılı yatırım programında Gaziantep-

Nizip 1995HO40040 proje numarası ile, Gaziantep-Oğuzeli'de 1991HO40900 

proje numarası ile yer almaktadır, ödenek yetersizliği ve arsa problemleri 

nedeniyle ihaleleri yapılamamıĢtır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

41, BirleĢim 1, s. 455-456). 

Gaziantep-Islahiye Ġlçesindeki Yesemek Açık Hava Müzesine iliĢkin sorusu ve 

Kültür Bakanı M. Ġstemihan Talay'ın cevabı (7/2211) 

Yesemek Köyü‘nün turistik değerinin artırılması ve turizme daha elveriĢli hale 

getirilmesi için bir planın var olup olmadığı sorgulanmaktadır. Öte yandan bakanlığın turistik 

açıdan verilen hizmeti artırmaya yönelik giriĢimlerinin neler olduğu sorgulanmıĢ ve müzeler 

için harcanan tutarların neler olduğu araĢtırılmıĢtır. Bu bağlamda müzelerin bakım onarımına 

aktarılan pay irdelenmiĢ olup röleve çalıĢmalarının ne düzeyde gerçekleĢtiği irdelenmiĢtir. Bu 

doğrultuda turizmi tanıtma noktasında Yesemek Açık Hava Müzesine sağlanan destek ele 

alınmıĢtır.  

Soru: 

―1. Gaziantep Ġli Ġslahiye Ġlçesinde dünyada ender rastlanan açık hava 

müzesine sahip olan Yesemek Köyüne yerli ve yabancı turistlere iyi hizmet 

verilmesi açısından, bakımsız yolu ve sağlıksız olan içme ve kullanım suyu 

konusunda bir çalıĢma var mı? 

2. Bakanlığınızca müzenin gerekli ihtiyaçları için 1997 yılında 

gönderilen 5 500 000 000 TL'nın harcama kalemleri nelerdir, verimli harcandığı 

kanaatindemisiniz, 2000 yılı için ödenek ayrıldı mı? 

3. Müze Müdürlüğünce röleve çalıĢmaları yapılıyor mu? 

4. Bakanlığınız 2000 Yılı Turizm Tanıtma Kampanyasında Gaziantep ve 

Yesemek Açık Hava Müzesinin yeri nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Ġli Yesemek Açıkhava Müzesi yolu ile içme ve kullanma suyu 

konusunda Bakanlığımca doğrudan yürütülen herhangi bir çalıĢmamız mevcut 

değildir. Ancak, Valilik Ġl Özel Ġdaresi Müdürlüğünce yürütülen Yesemek 

Açıkhava Müzesi çevre düzenlemesi, ÖkkeĢiye Hazretleri Türbesi Çevre 

Düzenlenmesi, Burç Ormanları mesire uygulamaları için Bakanlığımın 

bütçesinden 1993 yılında 5 365 000 000 TL, 1997 yılında 8 750 000 000 TL, 

1998 yılında 5 000 000 000 TL ve 1999 yılında 7 500 000 000 TL olmak üzere 

toplam 26 615 000 000 TL ödenek Valilik emrine gönderilmiĢtir. Bakanlığımın 

1997 yılı bütçesinden 8 750 000 000 TL ödenek Yesemek Açıkhava Müzesi çevre 
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düzenlemesi uygulamaları ile Huzurlu Yaylası altyapı uygulamaları için 

gönderilmiĢtir. Gönderilen bu ödenekten 4 750 000 000 TL'si Yesemek Açıkhava 

Müzesi çevre düzenlemesinde kullanılmıĢtır. Müzenin ihtiyacı için gönderildiği 

belirtilen 5 500 000 000 TL ödenek Kültür Bakanlığınca gönderilmiĢ olabilir. 

Gaziantep Valiliği sadece Araban Ġlçesinde bulunan Said Vakkas Türbesi Çevre 

Düzenlemesi Projesi için ödenek talebinde bulunmuĢtur. Müze ile ilgili röleve 

çalıĢmalarının Kültür Bakanlığınca yürütülmesi gerekmektedir. Bilindiği üzere 

1995 yılından beri Bakanlığımca yürütülmekte olan Ġnanç Turizmi Projesi ile 

ülkemizin bu turizm türüne yönelik sahip olduğu büyük potansiyelin iyi 

değerlendirilebilmesi amacıyla, üç büyük dine (Müslümanlık Hristiyanlık, 

Musevilik) mensup önemli dinsel eserlerin, bulundukları yerlerdeki koĢullarının 

iyileĢtirilerek, tanıtılması ve ziyarete hazır bir duruma getirilmesi hedeflenmiĢ 

olup, bu çalıĢmalar çerçevesinde 1998 yılında Bakanlığımca gerçekleĢtirilen 

Ġnanç Turu 98 kapsamında davet edilen yerli ve yabancı konuklarımız (basın 

mensupları, yazarlar vb. gibi) tur programında yer alan Gaziantep'i ve Yesemek 

Açıkhava Müzesini ziyaret etmiĢlerdir. Ayrıca, heryıl Bakanlığımca üretimi 

gerçekleĢtirilen Genel Türkiye BroĢürü, Güneydoğu Anadolu GAP Bölgesi 

BroĢürü, Ġnanç Turizmi BroĢürü, Ġnanç Rehberi, Seyahat Rehberi, Otel Rehberi 

ve Türkiye Karayolları Haritasında söz konusu ilin tanıtımına yer verilmekte 

olup, Ġnanç Turizmi Projesi kapsamında Bakanlığımca gelecek yıllarda 

gerçekleĢtirilecek programlarda Gaziantep'in yeri ve önemi vurgulanacaktır.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 41, BirleĢim 1, s. 294-295). 

Gaziantep-Islahiye Ġlçesindeki Yesemek Açık Hava Müzesine iliĢkin sorusu ve 

Turizm Bakanı Erkan Mumcu'nun cevabı (7/2212) 

Yesemek Köyü‘nün turistik değerinin artırılması ve turizme daha elveriĢli hale 

getirilmesi için bir planın var olup olmadığı sorgulanmaktadır. Öte yandan bakanlığın turistik 

açıdan verilen hizmeti artırmaya yönelik giriĢimlerinin neler olduğu sorgulanmıĢ ve müzeler 

için harcanan tutarların neler olduğu araĢtırılmıĢtır. Bu bağlamda müzelerin bakım onarımına 

aktarılan pay irdelenmiĢ olup röleve çalıĢmalarının ne düzeyde gerçekleĢtiği irdelenmiĢtir. Bu 

doğrultuda turizmi tanıtma noktasında Yesemek Açık Hava Müzesine sağlanan destek ele 

alınmıĢtır.  

Soru: 

―1. Gaziantep Ġli Ġslahiye Ġlçesinde dünyada ender rastlanan açık hava 

müzesine sahip olan Yesemek Köyüne yerli ve yabancı turistlere iyi hizmet 

verilmesi açısından, bakımsız yolu ve sağlıksız olan içme ve kullanım suyu 

konusunda bir çalıĢma var mı? 

2. Bakanlığınızca müzenin gerekli ihtiyaçları için 1997 yılında 

gönderilen 5 500 000 000 TL'nın harcama kalemleri nelerdir, verimli harcandığı 

kanaatindemisiniz, 2000 yılı için ödenek ayrıldı mı? 

3. Müze Müdürlüğünce röleve çalıĢmaları yapılıyor mu? 
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4. Bakanlığınız 2000 Yılı Turizm Tanıtma Kampanyasında Gaziantep ve 

Yesemek Açık Hava Müzesinin yeri nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Ġli Yesemek Açıkhava Müzesi yolu ile içme ve kullanma suyu 

konusunda Bakanlığımca doğrudan yürütülen herhangi bir çalıĢmamız mevcut 

değildir. Ancak, Valilik Ġl Özel Ġdaresi Müdürlüğünce yürütülen Yesemek 

Açıkhava Müzesi çevre düzenlemesi, ÖkkeĢiye Hazretleri Türbesi Çevre 

Düzenlenmesi, Burç Ormanları mesire uygulamaları için Bakanlığımın 

bütçesinden 1993 yılında 5 365 000 000 TL, 1997 yılında 8 750 000 000 TL, 

1998 yılında 5 000 000 000 TL ve 1999 yılında 7 500 000 000 TL olmak üzere 

toplam 26 615 000 000 TL ödenek Valilik emrine gönderilmiĢtir. Bakanlığımın 

1997 yılı bütçesinden 8 750 000 000 TL ödenek Yesemek Açıkhava Müzesi çevre 

düzenlemesi uygulamaları ile Huzurlu Yaylası altyapı uygulamaları için 

gönderilmiĢtir. Gönderilen bu ödenekten 4 750 000 000 TL'si Yesemek Açıkhava 

Müzesi çevre düzenlemesinde kullanılmıĢtır. Müzenin ihtiyacı için gönderildiği 

belirtilen 5 500 000 000 TL ödenek Kültür Bakanlığınca gönderilmiĢ olabilir. 

Gaziantep Valiliği sadece Araban Ġlçesinde bulunan Said Vakkas Türbesi Çevre 

Düzenlemesi Projesi için ödenek talebinde bulunmuĢtur. Müze ile ilgili röleve 

çalıĢmalarının Kültür Bakanlığınca yürütülmesi gerekmektedir. Bilindiği üzere 

1995 yılından beri Bakanlığımca yürütülmekte olan Ġnanç Turizmi Projesi ile 

ülkemizin bu turizm türüne yönelik sahip olduğu büyük potansiyelin iyi 

değerlendirilebilmesi amacıyla, üç büyük dine (Müslümanlık Hristiyanlık, 

Musevilik) mensup önemli dinsel eserlerin, bulundukları yerlerdeki koĢullarının 

iyileĢtirilerek, tanıtılması ve ziyarete hazır bir duruma getirilmesi hedeflenmiĢ 

olup, bu çalıĢmalar çerçevesinde 1998 yılında Bakanlığımca gerçekleĢtirilen 

Ġnanç Turu 98 kapsamında davet edilen yerli ve yabancı konuklarımız (basın 

mensupları, yazarlar vb. gibi) tur programında yer alan Gaziantep'i ve Yesemek 

Açıkhava Müzesini ziyaret etmiĢlerdir. Ayrıca, her yıl Bakanlığımca üretimi 

gerçekleĢtirilen Genel Türkiye BroĢürü, Güneydoğu Anadolu GAP Bölgesi 

BroĢürü, Ġnanç Turizmi BroĢürü, Ġnanç Rehberi, Seyahat Rehberi, Otel Rehberi 

ve Türkiye Karayolları Haritasında söz konusu ilin tanıtımına yer verilmekte 

olup, Ġnanç Turizmi Projesi kapsamında Bakanlığımca gelecek yıllarda 

gerçekleĢtirilecek programlarda Gaziantep'in yeri ve önemi vurgulanacaktır.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 41, BirleĢim 1, s. 295-296). 

Gaziantep Grup BaĢkanlığı kurulup kurulmayacağına iliĢkin sorusu ve ÇalıĢma 

ve Sosyal Güvenlik Bakanı YaĢar Okuyan'ın cevabı (7/2400) 

Gaziantep ilinin taĢıdığı belli kriterler doğrultusunda mecliste grup baĢkanlığı kurulup 

kurulmayacağına uygunluğu tartıĢmaya açılmıĢ olup Sigorta TeftiĢ Kurul Yönetmeliğindeki 

son değiĢikliğe göre ilin Grup BaĢkanlığı kurulup kurulmayacağına uygun olup olmadığı 

araĢtırılmıĢtır. Bu doğrultuda geliĢen ekonomi Gaziantep‘te iĢçi hakları ön plana çıkarılmıĢ 

olup çok sayıda mağduriyet yaratan bu durumun düzelmesi ve geliĢmenin sosyal haklar 
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doğrultusunda planlı bir biçimde gerçekleĢtirilmesine yönelik arayıĢ nedeniyle verilen soruda 

iĢçi ve iĢverenlerin mağduriyetlerinin giderilmesine yönelik ne gibi adımların atılacağı 

tartıĢılmıĢtır.  

Soru: 

―1. Sigorta TeftiĢ Kurulu Yönetmeliğinde yapılan değiĢiklikte ilin coğrafi 

durumu, potansiyeli ve büyüklüğü dikkate alınarak Grup BaĢkanlığı ihdas edilir 

denilmektedir. Buna göre Gaziantep hangi kıstaslara uymaktadır? 

2. Gaziantep'in GAP'ın merkezi olan coğrafi durumu, Türkiye'nin en hızlı 

geliĢen büyük illerinden biri olması dikkate alınmayıp, ileride doğacak güçlükler 

SSK h iĢçi ve iĢverenlerin mağduriyetleri göz ardı edildi mi? 

3. Türkiye Ekonomisine büyük katkıda bulunan Gazianteplinin bu 

mağduriyetinin giderilmesi hususunda ne gibi çalıĢmalarınız vardır ?‖ 

Cevap: 

―Sigorta TeftiĢ Kurulu Yönetmeliğinin 6. maddesinin ikinci fıkrası 

"Sigorta TeftiĢ Kurulu BaĢkanlığı, denetimin sürekliliği hizmetin verimliliği 

bakımından Kurul BaĢkanının- önerisi Genel Müdürün onayı ve Yönetim 

Kurulunun kararına dayanılarak yurdun coğrafi yapısı, sigortalı ve iĢveren 

yoğunluğu gözönünde bulundurularak büyük illerde grup-baĢkanlıkları.. kurar. 

Grup BaĢkanlıklarının azaltılıp çoğaltılması kuruluĢ esasına göre yapılır. Grup 

BaĢkanlıklarının sayısı 8'i geçmez" hükmünü taĢımaktadır. Grup BaĢkanlıkları 

ve sorumluluk alanları, belirtilen yönetmelik hükmü uyarınca, denetimin 

sürekliliği ve hizmetin verimliliğini sağlamak üzere yurdun coğrafi yapısı, 

sigortalı ve iĢveren yoğunluğu göz önünde bulundurularak oluĢturulmaktadır. 

Daha etkin ve verimli çalıĢma yapılması, hizmette gecikmenin önüne geçilmesi, 

müfettiĢ sayısı, yeterli araç, idari personel ve iletiĢim imkanları sağlanmıĢ, grup 

baĢkanlıklarının oluĢturulması ile mümkündür. Bu imkanlara sahip olmayan 

grup baĢkanlıklarının izlenmesi ve değerlendirilmesi de güç olduğundan 

kaldırılması zorunluluğu ortaya çıkmaktadır. TeftiĢ, kontrol ve denetleme 

hizmetleri sadece grup baĢkanlıklarının kurulu bulunduğu merkezde değil, 

mahallinde de yapıldığından, yapılan düzenlemelerin hizmetlerde bir olumsuzluk 

yaratmayacağı, iĢçi ve iĢverenlerin mağdur olmayacağı düĢünülmektedir. Yeni 

düzenlemenin amacı, Sigorta TeftiĢ Kurulu BaĢkanlığınca yürütülmekte olan 

hizmetlerin, ülkenin her köĢesinde daha etkin ve yaygın olarak dağılımı, 

kaynakların daha verimli olarak kullanılması olup, hedeflenen yeni çalıĢma 

düzeninin oluĢumunda bu hedeflendirmelerin etken olduğu belirtilmiĢtir.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 43, BirleĢim 12, s. 123-124). 

Gaziantep-Merkez-Yamaçoba gölet ve sulama projesine iliĢkin sözlü soru 

önergesi ve Devlet Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/728) 
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Yamaçoba Gölet ve Sulama Projesi için ayrılan ödenek miktarı sorgulanmıĢ olup 2000 

yılı itibarıyla Devlet Su ĠĢleri‘nin bu projeye yönelik çalıĢmaların ayrılan ödenek miktarıyla 

ne derece uyumlu bir görünüm sergilediği tartıĢılmıĢtır. Ödenekte mevcut bir yetersizliğin söz 

konusu olması durumunda projenin devam edebilirliği sorgulanmakta olup bu doğrultuda 

göletin hizmete gireceği tarih araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―1. Bakanlığınıza bağlı Devlet Su ĠĢleri Genel Müdürlüğü 2000 yılı 

yatırım programında bulunan Gaziantep Merkez Yamaçoba Gölet ve Sulama 

Projesi için ne kadar ödenek ayırdınız? 

2. Ayrılan bu ödenekle göletin yapımına baĢlanabilir mi? 

3. Ayrılan ödeneğin yetersizliği durumunda ek programda yeterli 

miktarda ödenek ayrılacak mı? 

4. Göletin ne zaman hizmete girmesi planlanıyor?‖ 

Cevap: 

―DSĠ Genel Müdürlüğünün, 2000 yılı yatırım programında küçük su 

iĢleri projeleri kapsamındaki gölet faaliyetleri arasında yer alan ve temelden 

22,5 metre, talvegden 21 metre yükseklikte, homojen toprak dolgu tipinde 

yapılması planlanan Gaziantep-Merkez Yamaçoba göletinde depolanacak 0,6 

milyon metreküp sudan 53 hektarlık alanın sulanması hedef alınmıĢ olup, söz 

konusu iĢin kati proje çalıĢmaları sürdürülmektedir. Toplam 450 milyar lira 

keĢif bedelli Gaziantep-Merkez Yamaçoba göleti ve sulaması iĢine 2000 yılı için 

kısıtlı bütçe imkânları sebebiyle 1 milyar liralık bir ödenek ayrılmıĢ ve 2000 

yılında taĢeron ihalesinin yapılabilmesi için Bütçe Kanununun 10 uncu 

maddesine göre gerekli olan toplam keĢif bedelinin yüzde 10'u oranındaki 

ödeneğe uygun olarak 44 milyar lira ilave ödenek temin edilmiĢtir. Adı geçen 

göletin planlandığı Ģekilde inĢaatına baĢlanılarak iĢ programlarına uygun 

olarak yürütülebilmesi halinde, 2003 yılında ikmali öngörülmüĢtür. Gaziantep 

sınırları dahilindeki sulama amaçlı GAP (Ballıkaya) Projesi kapsamında, 

GaziantepNurdağı Ġlçesi karayolu üzerindeki Sakcagözü Beldesinin 10 kilometre 

güneyinde Ġçerisu Deresi üzerinde yapılması planlanan Ballıkaya Barajında 

depolanacak 29,6 milyon metreküp su ile Sağlık Ovasından 1 123 hektarlık 

alanın sulanması amaçlanmıĢ olup, söz konusu projenin kati proje çalıĢmaları 

Ekim 2000'de bitirilecektir. GAP (Ballıkaya) Projesi, 2001 yılı yatırım programı 

tasarısının hazırlanması sırasında dikkate alınacaktır.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 54, BirleĢim 54, s. 217-226). 

Gaziantep-Nizip'te Birecik Barajı inĢaatı nedeniyle yapılan kamulaĢtırmalara 

iliĢkin sorusu ve Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanı Zeki Çakan'ın cevabı (7/4487) 
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KamulaĢtırma nedeniyle el konulan arazilerin eski sahiplerine verilmesi öngörülen ve 

mahkeme kararıyla kesinleĢmiĢ ödemelerin üç yıllık süre zarfında teslim edilmemesi 

gündeme getirilmiĢ olup bu konuda yapılan bir çalıĢmanın olup olmadığı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1-) Birecik Barajı inĢaatı sebebiyle Gaziantep ili Nizip\ilçesine bi Belkıs 

köyü, Keklik köyü ve AĢağı çardak köylerine ait araziler yapı kamulaĢtırma 

sonucu tamamen sular altında kalmıĢtır. Yapı kamulaĢtırmalara karĢılık açılan 

tezyidi bedel davaları 1998-1999 yılında kesinleĢmiĢtir. KesinleĢen mahkeme 

kararına rağmen, köyünde evinden olan vatandaĢlarımızın tezyidi bedel paraları 

üç yıldır net ödenememiĢtir.  

2-) Bu bölge ile ilgili olarak Mahkeme kararı ile kesinle 

kamulaĢtırmalara karĢılık açılan Tezyidi bedel paraları ne zan ödenecektir.‖ 

Cevap: 

―Birecik Barajı kamulaĢtırma iĢlemleri Bakanlığıma bağlı Elektrik iĢleri 

Etüt idaresi Genel Müdürlüğü tarafından yürütülmekte, giderleri ise Elektrik 

Enerjisi Fonu (EEF) tarafından köprü kredi Ģeklinde karĢılanmaktadır. Birecik 

projesi için kamulaĢtırma bedellerinin tamamı ödenmiĢtir. Ancak kamulaĢtırma 

iĢlemleri tamamlanan taĢınmazların sahipleri tarafından Asliye Hukuk 

Mahkemelerinde açılan bedel artırım davalarının bir kısmı Yargıtay tarafından 

da onaylanarak kesinlik kazanmıĢ toplam 8 trilyon TL. civarındaki bedel 

artırımının 01.04.2001 tarihi ile ödenmesi gerektiği, Elektrik Enerjisi Fonu'na 

bildirilmiĢtir. Elektrik Enerjisi Fonu'nun Bütçe Kanunu kapsamında yer alması 

ve Bütçe Kanunu ile kendisine ayrılan ödeneklerin Maliye Bakanlığı'nın 

inisiyatifi altında zaman zaman dilimler halinde serbest bırakılması nedeni ile 

Fon tarafından yapılan ödemelerde gecikmeler olabilmektedir. 2001 yılı için 

Genel Bütçe'den talep edilen 97,5 trilyon TL'ye karĢılık Elektrik Enerjisi 

Fonu'na 40 trilyon ödenek tahsis edilmiĢtir. Ödemelerin gecikmesi durumunda, 

Merkez Bankası'nın açıklamıĢ olduğu faiz oranları ödemelere 

uygulanmaktadır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 69, BirleĢim 129, 

s. 380-382). 

Gaziantep-Ġslahiye Ġlçesinde bulunan Tekel Üzüm ĠĢletme Fabrikasının depo 

olarak kullanılmasına iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı vekili Mehmet Keçeciler'in cevabı 

(7/4944) 

Ilahiye ilçesinde kurulan Üzüm ĠĢleme Fabrikası‘nın akıbeti tartıĢmaya açılmıĢ olup 

bu konuda yapılan yatırımın istihdam ve geri dönüĢ anlamında beklenen verimliliğe ulaĢıp 

ulaĢmadığı tartıĢılmaktadır. Bu bağlamda yöre halkının uzun ömürlü faaliyetlerinin 

gerçekleĢmesi için yapılacak yatırımların denge noktası ele alınacak yatırım tutarı dahilinde 
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devam eden çalıĢmaların hangi noktada olduğu tespit edilmeye çalıĢılmıĢtır. Tesisin depo 

olarak kullanımının amacı sorgulanmıĢ ve üretime geçmesinin önündeki engeller 

sorgulanmıĢtır. Bu doğrultuda devam eden bir çalıĢmanın olup olmadığı araĢtırılmıĢ olup 

devletin uğradığı zararın boyutu irdelenmiĢtir.  

Soru: 

―1. Gaziantep Ġli Ġslahiye Ġlçesinde yıllar önce Tekel Üzüm ĠĢleme 

Fabrikası olarak 100 Milyarlarca lira harcanarak yapılan, hem yöredeki üzüm 

üreticilerine, nemde iĢsizliğe çözüm olacak iĢletme atıl vaziyette kaderine 

terkedilmiĢtir. Bu noktada fabrikayı kuruluĢ amacı doğrultusunda yeniden 

düzenlemeyi düĢünüyor musunuz? 

2. DüĢünüyorsanız ne gibi çalıĢmalar yapıyorsunuz? 

3.Bu tesisi yapıp Ģimdiye kadar depo olarak kullanıp,' atıl-vaziyette tutup 

devleti zarara uğratanlar hakkında ne gibi iĢlemler yaptınız? 

4. Bir iĢlem yapılmıyorsa amacı dıĢında kullanmaya devam ederek tesisi 

kaderine mi terk edeceksiniz?‖ 

Cevap: 

―TEKEL Genel Müdürlüğü 1976 Yılı Yatırım Programında 76C0201000 

proje numarası ile yer alan Ġslahiye Kanyak Eskitme Tesisi projesinin inĢaat 

iĢleri 1985 yılında tamamlanmıĢtır. Ancak kanyak talebinin öngörülen seviyede 

geliĢmemesi, planlanan ihracat imkanlarının ortadan kalkması nedeniyle söz 

konusu proje Devlet Planlama TeĢkilatınca 1985 Yılı Yatırım Programına 

85C030150 proje numarası ile "Ġslahiye Yaprak Tütün Bakımevi" projesi olarak 

alınmıĢ ve bu çerçevede proje tamamlanarak binalar kullanılmaya baĢlanılmıĢ 

olup, böylece atıl durumda' kalan binaların değerlendirilmesi sağlanarak az da 

olsa yörede istihdam imkanı da yaratılmıĢtır. Bu nedenle binaların atıl vaziyette 

öldüğü düĢüncesine katılma imkanı bulunulmamaktadır. Zira bugün ülkenin bir 

çok yerinde tütün deposu olarak kullanılan ve Tekel'in malı olmayan bir çok 

depoya önemli ölçülerde kira ücreti ödenmektedir. Oysa söz konusu iĢletme 

Güneydoğuda yetiĢtirilen tütünlerin depolanmasında kullanıldığından önemli bir 

iĢlev ifa etmekte ve kira tasarrufu sağlanmaktadır. Diğer yandan, Gaziantep 

yöresinin yıllık üzüm üretimi 130 bin ton civarındadır. KuruluĢun yörede 

bulunan 10.010 bin litre/yıl kapasiteli Gaziantep içki Fabrikası ve 3.600 bin 

litre/yıl kapasiteli Kilis Suma Fabrikası ihtiyacı için 1999 yılında 32 bin ton 

kuru üzüm satın alınmıĢtır. Ayrıca ihtiyaç nedeniyle Elazığ ġarap Fabrikasınca 

2.400 ton üzüm alımı yapılmıĢtır. Yörede yetiĢen üzümün %70'e yakın miktarı 

TEKEL'ce satın alınmaktadır. Ayrıca, TEKEL'in Ģıra, kanyak ve suma üretim 

kapasitesi devam eden yatırımlarla birlikte 2005 yılına kadar beklenen talebin 

üzerinde bir düzeye ulaĢacaktır. Uygulanan istikrar programı doğrultusunda 

devam eden yatırımların finansmanına öncelik verilmekte, 2001 yılı yatırım 

programı hazırlama esaslarını kapsayan 2000/11 sayılı BaĢbakanlık 

Genelgesinde de zorunlu olmadıkça yeni yatırım teklifinde bulunulmaması 

öngörülmektedir. Bu nedenle, TEKEL tarafından söz konusu talebin 
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karĢılanması imkanı bulunmamaktadır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 74, BirleĢim 16, s. 668-670). 

Gaziantep Klavuzlu Barajının ödeneğine ve ne zaman tamamlanacağına iliĢkin 

sorusu ve Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanı Zeki Çakan'ın cevabı (7/4959) 

Kılavuzlu Barajı‘nın inĢaatına baĢlanmıĢ olup halen bitirilememesine yönelik ayrılan 

ödenek bağlamında sorulan bir soru olup gereken ödenek miktarının projenin bitirilmesi 

noktasında ne kadar olduğu sorgulanmıĢ ve baraj projesinin ne zaman bitirileceği, hizmete 

açılacağı araĢtırılmıĢtır.   

Soru: 

―1-2002 yılı bütçesinde Klavuzlu Barajı için ne kadar ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılacak ödenek miktarı, söz konusu projenin biran önce hizmete 

alınabilmesi açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) Ne zaman hizmete alınması planlanmaktadır?‖ 

Cevap: 

―KahramanmaraĢ, Gaziantep, Hatay illerini kapsayan, tarım ve enerji 

sektörlerinden birlikte yürütülen Orta Ceyhan Menzelet II.Merhale projesine 

2002 yılı için tarım sektöründen 22,847 trilyon TL ve enerji sektöründen de 

33,315 trilyon TL olmak üzere toplam 56,162 trilyon TL ödenek ihtiyacı tespit 

edilmiĢ, ancak YPK kararları ve 2002 yılı yatırım programı hazırlama esasları 

genelgesi çerçevesinde % 45 artıĢa göre tarım sektöründen 950 milyar TL ve 

enerji sektöründen de 17,1 trilyon TL olmak üzere toplam 18,050 trilyon TL 

ödenek talep edilmiĢtir. DSĠ Genel Müdürlüğü'nce 2002 yılında yatırımlar için 

toplam 7,438 katrilyon TL ödenek talep edilmiĢ ancak talebin %18,25'i olan 

1,357 trilyon TL ödenek verilmiĢtir. Bu ödenek çerçevesinde söz konusu projeye 

tarım sektöründen 1,050 trilyon TL, enerji sektöründen 17,1 trilyon TL olmak 

üzere toplam 18,150 trilyon TL ödenek ayrılması öngörülmüĢ, henüz kesinlik 

kazanmamıĢtır. Projeye ayrılabilecek 18,150 trilyon TL ödenekten Klavuzlu 

Barajı ve HES inĢaatına tahsis edilebilecek miktar 2002 yılı yatırım programı ve 

uygulama planının hazırlanmasından sonra kesinlik kazanacaktır. 

Orta Ceyhan Menzelet II.Merhale projesine 2002 yılında ayrılması 

öngörülen ödeneğin yeterli olmadığı bilinmekle beraber ülkenin içinde 

bulunduğu koĢullar ve DSĠ Genel Müdürlüğü'nün yatırımlarına ayrılan 

ödenekler dahilinde projeye daha fazla ödenek ayrılması mümkün 

olamamaktadır. Ancak, sene içerisinde ek ödenek imkanı doğduğu takdirde 

gereği yapılabilecektir.  

Proje kapsamındaki Klavuzlu Barajına yeterli ödenek ayrılabildiği 

takdirde 2003 yılında bitirilmesi programlanmıĢtır. Elektromekanik teçhizatının 

da 2002 yılında ihale edilerek, yıllık ödenek ihtiyaçları aynen karĢılanabildiği 
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takdirde 2005 yılında enerji üretimine alınması planlanmıĢtır.‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 75, BirleĢim 22, s. 743-744). 

Batı Trakya Türklerine iliĢkin sorusu ve DıĢiĢleri Bakanı Ġsmail Cem'in cevabı 

(7/5607) 

Türk – Yunan iliĢkilerindeki geliĢmeler itibarıyla ortaya çıkan yakınlaĢma eğiliminden 

Rumeli Türkleri Federasyonu Genel BaĢkanı Taner Mustafaoğlu‘nun dıĢarıda bırakılması 

itibarıyla sorulan soruda 110 kiĢiden oluĢan heyette bu ismin yer almamasının nedeni 

sorgulanmıĢ olup bu konuda atılacak bir adımın olup olmadığı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―1. Son zamanlarda geliĢen Türk-Yunan yakınlaĢmasında Batı Trakya 

Türkleri hususunda ne gibi geliĢmeler vardır? 

2. Bu yakınlaĢma çalıĢmaları çerçevesinde 6-12 Kasım tarihleri arasında 

yapılacak Bulgaristan-Makedonya-Yunanistan 110 kiĢilik gezi heyetinde Rumeli 

Türkleri Federasyonu Genel BaĢkanı Taner Mustafaoğlu neden yoktur.  

3. Rumeli Türkleri Federasyonu Genel BaĢkanı'na yapılan bu uygulama 

hakkında giriĢimleriniz olacak mı?‖ 

Cevap: 

―Ülkemizle Yunanistan arasında yaĢanmaya baĢlanan yakınlaĢmanın 

Batı Trakya Türk azınlığının yıllardır maruz bırakıldığı baskıcı ve ayrımcı 

uygulamalarda da bir iyileĢtirme yaratacağına inanılmaktadır. Nitekim, 

geçtiğimiz yıl Batı Trakya'daki Türk azınlık ilkokullarına Türkiye'de bastırılarak 

gönderilen ders kitaplarının kabulü, Ģimdilik sayıca az da olsalar öğretmenlik 

formasyonuna sahip bazı soydaĢlarımızın azınlık okullarında 

görevlendirilmeleri, Yunan VatandaĢlık Yasası'nın 19. maddesinin iptalini 

takiben bu ülkede vatansız (haymatlos) statüsünde yaĢayan birkaç soydaĢımızın 

yeniden Yunan vatandaĢlığına alınmaları, soydaĢlarımızın günlük yaĢantılarında 

çok küçük de olsa bazı olumlu geliĢmelerin önümüzdeki dönemde de devam 

edeceği ümidini vermiĢtir. 6-12 Kasım 2000 tarihleri arasında TBMM'deki 

Balkan Ülkeleri Dostluk Grupları üyesi değerli milletvekili arkadaĢlarımın 

öncülüğünde gerçekleĢtirilen ve Yunanistan'ı kapsayan tren gezisine katılan 

heyette, Rumeli Türkleri Federasyonu'nun Genel BaĢkanı Taner 

Mustafaoğlu'nun neden bulunmadığına dair sarih bir bilgi Bakanlığımız 

kayıtlarında bulunmamaktadır. Bununla birlikte, aralarında Taner 

Mustafaoğlu'nun da bulunduğu bazı Batı Trakya kökenli vatandaĢlarımızın, 

Yunanistan'a giriĢlerine vize baĢvurulan reddedilerek Yunan makamlarınca izin 

verilmediği bilinmektedir. Sayın Mustafaoğlu ile benzer durumdaki 

vatandaĢlarımıza yönelik bu uygulama, Yunanistan tarafından, bir devletin 

ülkesine girecek yabancı uyruklulara, vize baĢvurularını reddederek kısıtlama 

getirme ve bazılarını ülkeye sokmama Ģeklinde kullandığı egemenlik yetkisinin 
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bir parçası olarak değerlendirilmektedir. Bildiğiniz üzere aynı Ģekilde ülkemizin 

de bazı Yunan vatandaĢlarına Türkiye'ye giriĢlerinde kısıtlama getirmesi 

Türkiye Cumhuriyeti'nin kendi egemenlik yetkisinde bulunan bir uygulamadır.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 87, BirleĢim 66, s. 79-80). 

  3.2.4.2. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Meclis AraĢtırma Önergesi 

Ve 20 arkadaĢının Batman Ġlinin ekonomik, sosyal, kültürel ve kentsel 

sorunlarının araĢtırılarak alınması gereken önlemlerin belirlenmesi amacıyla Meclis 

araĢtırması açılmasına (10/156) 

Söz konusu araĢtırma önergesinde Batman ilinin barındırdığı sosyokültürel potansiyel 

istatistiki olarak değerlendirilmiĢ ve devletin il sınırları içerisinde turizm, eğitim, sanayi ve 

hayvancılık gibi alanlarda vermesi gereken teĢviklerden bahsedilmiĢtir. Kalkınmanın öncelikli 

temelinin eğitim olduğu öne sürülmüĢ ve öte yandan köye dönüĢlerin baĢlaması için gereken 

asgari koĢulun bölgenin bölücü ve irticai terörden arındırılması olduğu ileri sürülmüĢtür. Bu 

bağlamda terörden arındırılmıĢ bir Batman ilinde köyü dönüĢleri baĢlatacak ikincil hamlenin 

çiftçiye toprak ve üretime iliĢkin destekler sağlanması olarak belirlenmiĢtir. Önergenin amacı 

Batman ilinin kalkınmasında gerekli asgari koĢulları göstermek ve devlet kurumlarının bu 

konuda dikkatini çekerek gereken yatırımların yapılmasını sağlamak olmuĢtur. Bu bağlamda 

terörle oluĢan kayıpların giderilmesi için bir öncelik olarak belirlenmiĢtir.  

―Batman Ġlimizin ekonomik, sosyal, kültürel ve kentsel sorunlarının 

araĢtırılarak alınması gereken tedbirlerin belirlenmesi amacıyla, Anayasanın 98 

inci ve Türkiye Büyük Millet Meclisi Ġçtüzüğünün 104 üncü ve 105 inci 

maddeleri gereğince Meclis araĢtırması açılmasını arz ederiz.  

Batman Ġlimiz, Hasankeyf Köprüsü, Hasankeyf Mağaraları Kanyonu, Yol 

Geçen Hanı, 12 Mihraplı Mağara Mescidi, Mağara Kilisesi, tarihî suyolları gibi 

birçok tarihî zenginlikleriyle kültürel bir hazine Ģehridir. Hasankeyf Örenleri 

Hallan Cemi Höyüğü -neolotik- Hisar Köyü GercüĢ Hırbı Lalo Höyüğü gibi 

güzellikleri eĢsizdir. Gereken ilgi gösterildiğinde Batman Ġlimiz turizm merkezi 

olabilecek kapasitededir. Batman'ın kısaca istatistikî bilgileri ise Ģöyledir: Son 

sayımıyla 467 808 nüfusa sahip ilimiz, 4 694 kilometrekarelik yüzölçümünde, 

kilometrekareye 100 kiĢilik yoğunluğu ile üç yılda yüzde 14,4'lük nüfus artıĢı 

oluĢmuĢtur. Devlet istatistik verilerine göre Ģehir nüfusu toplam nüfusun yüzde 

56,18'idir. KiĢi baĢı gayri safi millî hâsıla Batman Ġlimizde, Devlet Ġstatistik 

Enstitüsü 1995 verilerine göre, carî fiyatlarla 1 157 ABD Dolarıdır. Köy, 

belediye ve il özel idare gelirleri Türkiye toplamında 40 katrilyon 806 trilyon 

309 milyar 328 milyon TL iken, Batman da 16 trilyon 113 milyar 24 milyon TL 

ile yüzde 0,00039 gibi düĢük bir orandadır. Okul gruplarına göre kaba 

okullaĢma oranlan: Ġlkokul, Türkiye genelinde yüzde 89,03 iken Batman'da 

yüzde 62,49; ortaokul, Türkiye geneli yüzde 53,14 iken Batman'da yüzde 26,6; 
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lise, Türkiye geneli yüzde 38,72 iken Batman'da yüzde 16,34; üniversite ve 

yüksekokul, Türkiye genelinde yüzde 22,87 iken Batman'da yüzde 1,78 

oranındadır. Bu verilerden de anlaĢılacağı gibi eğitim düzeyi hiç de iç açıcı 

düzeyde değildir. Bölgede, artık, ekonomik mücadele dönemi baĢlamalı, bölge 

kaynakları verimli Ģekilde, ülke ve yöre halkının yararına sunulmalıdır. Kültürel 

ve tarihî zenginliklerinin dünya beğenisine açılması için tüm giriĢimlerin 

yapılması gerekmektedir. Güneydoğu kalkınma projesinde, ekonomik kalkınma 

kadar eğitim alanında da kalkınmaya önem verilmesi gerekmektedir. Köye 

dönüĢün sağlanabilmesi için çiftçiliğin teĢviki gerekmektedir. Batman Ġli, 

güneydoğu bölgemizdeki terör olaylarından en fazla etkilenen illerimizden 

biridir. Ġrticai ve bölücü terörden dolayı sokakta hava karardıktan sonra 

yürüyemez haldeki vatandaĢlarımız, devletimizin kararlı tutumuyla rahatlamaya 

baĢlamasına rağmen, bu terörün etkilerinden halen daha kurtulamamıĢ, daha 

önce de bahsedildiği gibi, Ģehirsel, ekonomik ve eğitim alanında yeni atılımlara 

ihtiyaç vardır. Bu atılımların yapılabilmesi diğer tedbirlerin alınmasındaki 

yapılabileceklerin tespit edilmesi için Meclis araĢtırması gereğine inanıyoruz. 

Saygılarımızla.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 43, BirleĢim 13, s. 

287-289). 

Ve 20 arkadaĢının Mardin Ġlinin ekonomik, sosyal, kültürel ve kentsel 

sorunlarının araĢtırılarak alınması gereken önlemlerin belirlenmesi amacıyla Meclis 

araĢtırması açılmasına iliĢkin önergesi (10/157) 

Söz konusu araĢtırma önergesinde Mardin ilinin sosyokültürel yapısına istatistiki 

veriler dahilinde dikkat çekilerek beĢeri potansiyeli vurgulanmıĢtır. Bu bağlamda 

desteklenmesi öncelikli alanlara dikkat çekilerek terör olaylarından etkilenen köylerin 

yeniden inĢası ve çiftçiye toprak ve istihdam yaratma olanaklarının araĢtırılmasına yönelik 

vurgu yapılmıĢtır. Birçok farklı dine ev sahipliği yapan bölgede din turizmiyle birlikte tarihi 

geçmiĢi oldukça parlak olan Ģehrin toplumsal nitelikler bağlamında desteklenmesine yönelik 

öneriler dile getirilmiĢtir. YaĢanan altyapı sorunlarıyla birlikte ĢehirleĢmenin nüfus ve nüfus 

artıĢ hızına ayak uyduramadığı belirtilmiĢtir. GAP‘tan istenen verimin Ģehir bazında 

sağlanamadığı vurgulanmıĢ  ve yeni projelerle desteklenmesi gereken alanların Mardin halkı 

nezdinde oluĢturduğu beklenti ve ihtiyaca dikkat çekilmiĢtir. 

―Mardin Ġlimizin ekonomik, sosyal, kültürel ve kentsel sorunlarının 

araĢtırılarak, alınması gereken tedbirlerin belirlenmesi amacıyla, Anayasanın 

98 inci ve Türkiye Büyük Millet Meclisi Ġçtüzüğünün 104 üncü ve 105 inci 

maddeleri gereğince Meclis araĢtırması açılmasını arz ederiz. Saygılarımızla.  

Mardin Ġlimiz Sasanilerle baĢlayan kültürel ve inanç merkezi olan 

tarihteki yerini, 1517 Çaldıran SavaĢıyla Osmanlı Ġmparatorluğunda ve son 

olarak Türkiye Cumhuriyetinin güzel illerinden biri olarak yeni milenyumda da 

önemini sürdürmüĢtür. Bu öneme rağmen, Mardin Ġlimizin hayatî istatistikleri 

Ģöyledir: Mardin Ġli, Devlet Ġstatistik Enstitüsünün son verilerine göre 835 530 
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nüfusuyla 12 760 kilometre karelik yüzölçümünde kilometre kareye 65 kiĢilik bir 

yoğunluğuyla yüzde 2,6 nüfus artıĢ oranına sahiptir. Hazine MüsteĢarlığı 

bilgilerine göre, büyüme, 2000 yılı ikinci üç aylık dönem itibariyle, gayri safi 

yurtiçi hâsıla 5,8, gayri safi millî hâsıla 4,4 oranında gerçekleĢmiĢtir. Devlet 

Ġstatistik Enstitüsü istatistiklerine göre Ģehir nüfusunun genel nüfusa oranı yüzde 

44,7 olup, bu oran artmaktadır. 2000 yılı itibariyle Mardin Ġline kiĢibaĢına 

yapılan sağlık yatırımları Türkiye genelinde 6 milyon iken, Mardin Ġlinde 1,2 

milyonla yüzde 20'si oranında, eğitim yatırımları ise Türkiye genelinde 

kiĢibaĢına 16 milyon iken, Mardin Ġlinde kiĢibaĢına 1,9 milyonla yüzde 12'si 

oranındadır. Mardin'in tarih akıĢmdaki durumu gerek terör gerek ekonomik 

yetersizliklerden dolayı hak ettiği yerde olmamıĢtır. Köyler ve mezralar terör 

nedeniyle göçle boĢalmıĢ, kentsel nüfus orantısız olarak artmıĢtır ve aynı 

sebeplerden dolayı tarihî eserleriyle, Süryaniler için olan dinî önemine binaen 

gerekli turistik ilgiyi görememiĢ, kültürel birikimini dünyaya açamamıĢtır. 

Mardin'in SuriyeIrak'la olan sınır ticaretinde önemli bir yeri olmasına rağmen, 

Nusaybin sınır kapısı gerekli iĢlevine kavuĢamamıĢtır. Güneydoğunun, 

Türkiye'nin ve dünyanın sayılı projelerinden olan GAP'ın bölgeye getirdiği 

olanaklardan yararlanmada da verimlilik, çeĢitli sebeplerden yeterli olmamıĢ ve 

çiftçilik, geliĢmekte güçlüklerle karĢılaĢmıĢtır. Bunun sonucunda ĢehirleĢme 

oranı artmıĢtır. Hızlı nüfus artıĢıyla her geçen gün hizmet vermekte yeni 

güçlüklerle karĢılaĢan belediyelerimiz, çarpık yapılaĢmanın önüne 

geçememiĢtir. Artık inkâr edilemez ve elzem olan güneydoğu kalkınma atağında 

Mardin'in önemi daha iyi anlaĢılması ve bu atakta hak ettiği yere gelmesi 

gereken ilimizin, bütün bunlardan yola çıkarak, özellikle Mardin Merkez ve 

Kızıltepe Ġlçesinde yaĢanan göçler sonucunda ortaya çıkan içmesuyu sorunu 

olmak üzere, diğer sorunlarının ve gereken tedbirlerin alınması hususunda 

yapılabileceklerin tespit edilmesi için Meclis araĢtırması açılması gereğine 

inanıyoruz. Saygılarımızla.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 43, 

BirleĢim 13, s. 289-291). 

 3.2.5. Mehmet Hanifi Tiryaki 

 TBMM 21. Tutanak Dergisi‘nde Tiryaki‘nin herhangi bir yasama faaliyeti olmadığı 

görülmektedir. 

 3.2.6. Mehmet Bedri Ġncetahtacı 

  3.2.6.1. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Soru Önergesi 

Deprem felâketi nedeniyle yapılan uluslararası yardımlardan gümrük vergisi 

alınıp alınmadığına iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Tunca Toskay’ın cevabı (7/507) 

Deprem sonrası Türkiye‘ye yapılan uluslararası yardımların gümrük prosedürü 

dolayısıyla bir dizi engele maruz kalması neticesinde ilaç ve tıbbi ürünlerin bozulma 
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riskinin arttığına dikkat çekilmektedir. Söz konusu soruda bu konuda yapılacak insani 

bir giriĢimin engeller ve vergi dayatmasıyla ortadan kaldırılmasına yönelik bir 

giriĢimin olduğuna dikkat çekilmiĢ olup bu caydırıcı tedbirlerin depremzede 

vatandaĢları olumsuz etkilediğine vurgu yapılmıĢtır.  

Soru: 

―1. Sayın Tunca Toskay, kendisinden hemen sonra BaĢbakan Yardımcısı 

Sayın Mehmet Keçeciler tarafından tekzip edilen bu açıklamayı neye dayanarak 

yapmıĢtır? 

2. Sayın Keçeciler bu uygulamanın kaldırıldığını açıklayana kadar, yani 

deprem felaketinin üzerinden bir haftalık süre zarfında yurt dıĢından gelen 

yardımlar gümrük engeline takılmıĢ mıdır?Bu süre içerisinde kendisine yardım 

ulaĢtırılmayan depremzedelerden hayatını kaybedenlerin sorumluluğu kime 

aittir? 

3. Deprem bölgesinde görev yapan Alman yardım ekiplerinin kullanması 

amacıyla gönderilen bir adet röntgen cihazına, Sayın Tunca Toskay'ın açıkladığı 

sebepten ötürü gümrükte el konduğu ve bu cihazın deprem bölgesine 

ulaĢtırılamadığı doğru mudur?Gümrük vergisi uygulaması sebebiyle bekletilen 

yerine ulaĢmayan veya geç ulaĢan baĢka yardımlar da var mıdır? 

4. Yabancı ülkelerden gelen her türlü yardımın, gümrüğe tabi tutulması, 

depremzedelere acilen ulaĢması gereken yardımların uzun ve karmaĢık 

prosedürler sebebiyle gecikmesine sebep olmayacak mıdır?Bu gecikme, zamana 

karĢı bir yarıĢ gerektiren kurtarma ve tedavi çalıĢmalarını sekteye 

uğratmayacak mıdır? 

5. Yabancı gönüllü kuruluĢların gönderdiği yardımlar, çoğunlukla kan, 

serum, ilaç gibi bozulma riski yüksek maddelerdir. Bu yardımlar, uzun ve ağır 

iĢleyen gümrük prosedürlerine tabi tutuldukları takdirde bozulup kullanılamaz 

hale gelmeyecek midir? 

6. Deprem felaketinin ardından, yurt dıĢından ülkemize çeĢitli 

yardımlarda bulunmak isteyen kiĢi ve kuruluĢlar, gümrük uygulaması sebebiyle 

maddî kayba uğramaktadırlar. Ancak bunlar zaten gönüllü kiĢiler ve 

kuruluĢlardır ve insaniyet namına yardım ellerini uzatmaktadırlar. Bu kiĢi ve 

kuruluĢlardan, ayrıca bir de vergi talep edilmesi, yardım gönderenler açısından 

caydırıcı değil midir? 

7. Bu yardımsever kiĢi ve kuruluĢlardan gümrük vergisi talep edilmesi ve 

zorluk çıkarılması, uluslararası platformda Türkiye'nin itibarım zedeleyecek bir 

uygulama değil midir?Bu durum gelecekteki yardımların önünün kesmeyecek 

midir; benzeri bir felaket vuku bulduğunda, yabancı ülkelerin yardım isteklerini 

ve Ģevklerini kırmayacak mıdır?‖ 

Cevap: 

―23.8.1999 tarihinde Hükümet Sözcüsü olarak tarafımdan yapılan 

açıklamada "Türkiye'ye getirilecek yardım malzemelerinin devlete bağıĢlanması 

halinde herhangi bir gümrük vergisine tabi olmadan Türkiye'ye gireceği, bunun 

dıĢındaki uygulamaların gümrük mevzuatına göre değerlendirileceği ifade 
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edilmiĢtir. Bu ifade dikkatle incelendiğinde devlete hibe edilmeyen yardımlardan 

mutlaka gümrük vergisi alınacağı yargısına varmak mümkün değildir. Devlet 

Bakanı Sayın Mehmet Keçeciler beni tekzip etmemiĢ, konuya açıklık getirmiĢtir. 

1615 Sayılı Gümrük Kanununun konu ile ilgili hükümleri ise Ģöyledir: "a) 

Sosyal, kültürel, hayrî ve sıhhî maksatlarla yabancı memleketlerde kurulmuĢ 

demek, vakıf ve teĢekküller tarafından aynı maksatlarla Türkiye'de faaliyette 

bulunan kamu yararına çalıĢan derneklere ve vakıflara, b) Gerçek ve tüzel 

kiĢiler tarafından, Türkiye'deki kamu yararına çalıĢan derneklere ve kamunun 

faydasına parasız tahsis edilmiĢ Bakanlar Kurulunca tespit edilen tesisler ile 

resmî teĢekküllere, belediye ve köy tüzel kiĢiliklerine, bağıĢ yoluyla gönderilen 

veya yurt dıĢında temin edilen para ile alınıp getirilen, gerek miktar gerek 

özellikleri bakımından konularına uygun olduğu müsteĢarlıkça kabul edilecek 

eĢya (Genel ve katma bütçeli daireler dıĢında binek otomobilleri hariç) gümrük 

vergisinden muaftır." hükmünü amir bulunmaktadır. Diğer taraftan, 17.8.1999 

tarihinde ülkemizde meydana gelen deprem felaketinden önemli ölçüde 

etkilenmiĢ bulunan Kocaeli, Sakarya, Ġstanbul, Yalova, EskiĢehir, Edirne, Bursa, 

Bolu, Zonguldak illerinde bulunan felaketzedelerin yemek, barınma, sağlık ve 

diğer ihtiyaçları için yurt dıĢından insanî yardım amacıyla gönderilecek hibe - 

yardım malzemelerinin gümrük iĢlemlerinde kolaylık, iĢbirliği ve sürat sağlamak 

bakımından izlenecek prosedürler ile deprem bölgesine bir an önce ulaĢması 

önem taĢıyan malzemelerin gümrük iĢlemlerinin ve diğer taleplerin ivedilikle 

karĢılanmasını teminen kriz masasının 24 saat hizmet vermesini sağlayacak 

tedbirler hakkında tüm gümrük baĢmüdürlükleri ile gümrük müdürlükleri, 

olayına vahametine binaen Gümrük MüsteĢarlığınca (Gümrükler Genel 

Müdürlüğü) öncelikle sözlü olarak talimatlandırılmıĢ, daha sonra aynı hususlar 

birer örneği iliĢikte sunulan 19.8.1999 tarihli ve 24642 sayılı yazı ve 26.8.1999 

tarihli ve 1999/19 sayılı Genelge ile de anılan birimlere yazılı olarak da 

bildirilmiĢtir. Bu meyanda, 1615 sayılı Gümrük Kanununun mezkûr hükmü 

uyarınca, yurt dıĢındaki resmî teĢekküller (kamu kurum ve kuruluĢları), tüzel 

kiĢilikler (dernekler, vakıflar ve Ģirketler), gerçek kiĢiler tarafından BaĢbakanlık 

Kriz Merkezi, resmî kuruluĢlar, Türkiye Kızılay Derneğine afet bölgesinde 

kullanılmak üzere hibe-yardım amacıyla gönderilen veya bu kuruluĢlara teslim 

edilmek amacıyla getirilen ve ülkemize ithali yasak olmayan eski ve yeni her 

türlü eĢyanın ithali gümrük vergisinden muaf olarak yapılmaktadır. Bu 

uygulamalar doğrultusunda, yardımların akıĢını yavaĢlatan veya azaltan ne bir 

beyan ne de bir uygulama söz konusu olmamıĢtır. Kaldı ki, Gümrük Ġdarelerinin 

yürürlükteki mevzuata uygun bir Ģekilde iĢlem yapmaları da son derece 

doğaldır. Bilgileri ve gereğini saygılarımla arz ederim.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 13, BirleĢim 1, s. 229-231). 

Milletimizi tehdit eden hastalıklarla mücadeleye iliĢkin sorusu ve Sağlık Bakanı 

Osman DurmuĢ'un cevabı (7/357) 

Türkiye için önemli bir tehdit unsuru olan hastalıkların önlenmesine iliĢkin 

sorulan soruda Sağlık Bakanlığı tarafından yürütülen çalıĢmaların yeterliliği 

sorgulanmıĢ ve farklı alanlarda yapılan yatırımların sağlık alanına kaydırılmasına 

yönelik bir çabanın neden gösterilmediği vurgulanmıĢtır. Bu bağlamda Türkiye‘de 
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devletin yetersiz kaldığı sağlık alanında özel teĢebbüslerin önünün açılmamasına 

iliĢkin bağlayıcı bir hükmün olup olmadığı araĢtırılmıĢtır. Lösemi hastalığı nedeniyle 

hayatını kaybeden insanlar içen gereken Kemik Ġliği Bankası‘nın Sağlık Bakanlığı‘nın 

öncelikleri arasında bulunup bulunmadığı soruĢturulmuĢ ve bu konuda atılacak 

adımlar söz konusu iken farklı alanlara yapılan yatırımların gereksiz olduğuna dikkat 

çekilmiĢtir.  

Soru: 

―1. Sağlık Bakanı Sayın Osman DurmuĢ, 16 Haziran 1999 tarihli TBMM 

Plan ve Bütçe Komisyonunda ve aynı hafta basına yaptığı açıklamalarda Türk 

milletini tehdit eden hastalıkları, ölüm oranlanna göre bir ciddiyet ve aciliyet 

sırasına koymuĢtur. Buna göre, öncelikli olarak ilk sıralarda yer alan 

hastalıklarla mücadele yönünde bir politika izleneceğini ve Sağlık Bakanlığı 

bütçesinin de bu sıralama doğrultusunda kullanılacağını belirtmiĢtir. Sayın 

Bakan bu sıralamanın ne olduğunu ve hangi kritere göre yapıldığını 

açıklayabilir mi? 

2. Sağlık Bakanlığının yapmıĢ olduğu araĢtırmalara göre, Türkiye'de 

sağlık gündeminin ilk sırasında hangi hastalık bulunmaktadır, bunun 

halledilmesi ne kadar sürecektir?Ġkinci sıradaki hastalıkla ilgili sorunların 

çözülmesi ne kadar sürecektir?Ġlk sıralardaki hastalıklarla mücadele ederken, 

örneğin altıncı, yedinci sıraya konan hastalıklar ve bu hastalıklardan muzdarip 

olan hastalar için yatırım yapılmayacak mıdır?Bunlara kaç yıl sonra sıra 

gelecektir?Bu esnada Sağlık Bakanlığının alt sıralarda saydığı hastalıklardan 

muzdarip olan vatandaĢların durumları ne olacaktır?Bu hasta ve tedaviye 

muhtaç vatandaĢlarımızın çekecekleri sıkıntı ile ilgili ne gibi tedbirler 

almıĢlardır ve bu kiĢilerin ölümünün sorumluluğunu kim üstlenecektir? 

3. Yeterli maddi imkânı olduğu takdirde, bütün hastalıklarla aynı anda ve 

aynı ciddiyetle mücadele edilmesi mümkün müdür?Sağlık Bakanı Sayın Osman 

DurmuĢ'un milletimizi tehdit eden hastalıklan ölüm oranlarına göre sıralaması 

bilimsel ve devlet ciddiyetiyle bağdaĢan bir yöntem midir?Bunu yapmak ve pek 

çok sorunun çözümünü zamana bırakmak yerine Sayın Bakan bütçesini 

geniĢletmek ve daha iyi hizmet vermek yönünde bir giriĢimde bulunmuĢ 

mudur?Eğer Sağlık Bakanlığının gücü bütün bu mücadeleyi yürütmeye 

yetmiyorsa bunu özel teĢekküllere neden bırakmıyor? 

4. Türkiye'de mevcut sağlık sorunları arasında lösemi hastalığının 

önceliği nedir?Lösemi ölümcül ve çok tehlikeli bir hastalık değil 

midir?Türkiye'de her yıl kaç kiĢi lösemi hastalığından dolayı hayatını 

kaybetmektedir?Kemik iliği naklinin, baĢta lösemi ve Akdeniz anemisi gibi kan 

hastalıkları olmak üzere birçok hastalıkla tedavi yöntemi olarak kullanıldığı 

bilinmektedir. Dolayısıyla kendisine uygun kemik iliği bulamayan hastalar için 

ulusal bir Kemik iliği Bankasının mevcudiyeti zarurî değil midir? 

5. Ülkemizin Kemik iliği Bankası ihtiyacı kaçıncı sırada yer 

almaktadır?Devletin maddî imkânlarına göre yapılan bu sıralamada yüzme 

havuzlan, turistik dinlenme tesisleri, eğlence yerleri veya tartan pistler açmak 
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kaçıncı sırada yer almaktadır?Bu tesislere aktarılan paraların vatandaĢlarımızı 

ölümden kurtarmak için yürütülen çalıĢmalara yönlendirilmesi gerekmez mi?‖ 

Cevap: 

―Cevap 1. Bir ülkenin sağlık sorunlarının tespitinde en sık görülen, en 

çok ölüme sebebiyet veren ve sakatlayan hastalıklar, öncelikler sıralamasında 

ilk sırayı almaktadır. Bu sıralamayı yaparken, ülkenin doğum ve ölüm 

istatistikleri incelenmekte ve her hastalığa göre yapılan epidemiyolojik 

değerlendirmeler nazara alınmaktadır. YaĢ gruplarına göre öncelik, diğer sağlık 

sorunlarından farklı olarak ele alınmaktadır. Bu meyanda, koruyucu sağlık 

hizmetleri kapsamında, çocuk felci, yeni doğan tetanozu, kızamık ve hepatit 

Ģeklinde bir öncelikler sıralaması yapılmıĢ olup, bu hastalıklann ortak özelliği, 

aĢı ile korunmanın sağlanabilmesidir. Bebeklik ve çocukluk döneminde, aĢı ile 

korunulabilir hastalıklara karĢı düzenli bir aĢılama programı yürütülmesi 

önemlidir. Zira, bu hastalıklara karĢı düzenli bir Ģekilde aĢılananlann, bu 

hastalıklara yakalanması ve yakalansalar bile Ölümle sonuçlanması hemen 

hemen mümkün değildir. Ulusal aĢı takviminde, uygulanacak aĢılann seçiminde, 

toplumda aĢı ile korunulabilir hastalıklann sıklığı, aĢının etkinliği ve bu aĢıları 

uygulayacak sağlık örgütünün imkânlan nazara alınmakta ve ülkemizde, verem, 

boğmaca, difteri, tetanoz, çocuk felci, kızamık ve hepatit hastalıklanna karĢı aĢı 

uygulaması yapılmaktadır. Bu hastalıklardan, çocuk felci hastalığı önceliklidir 

ve bu hastalığın yok edilmesine yönelik olarak, "Polio Eradikasyonu Programı" 

uygulanmaktadır. Bu program global bir programdır ve tüm dünya ülkeleri 2000 

yılına kadar çocuk felci hastalığını yok etmeye yönelik çalıĢmalannı 

sürdürmektedir.  

Cevap 2. Bakanlığımız, ülkemiz için önemlilik ve öncelik arzeden 

sorumluluklarına yaklaĢımını, sıralama yaparak gelecek yıllara bırakma 

politikası yerine, her konuyu hassasiyetle izlemektedir. Ancak yatmm ve insan 

gücü planlamasında bir önceliğin olması da beklenen ve olması gereken bir 

politikadır. Böyle bir politikanın uygulanması, öncelik verilen sağlık konuları 

dıĢındaki hizmetlerin durdurulması anlamına gelmemektedir.  

Cevap 3. Hastalıklara karĢı aynı zamanda ve aynı ciddiyetle mücadele 

edilmesi ile ilgili sorunuzun cevabı Ģu Ģekilde verilebilir: Her soruna özgü 

yapılması gereken faaliyetler belli bir zaman tablosuna yerleĢtirilir. Belli bir 

bütçe ve insan gücü desteğiyle yürütülür. Bu iĢi yaparken de birçok sektörün 

desteği alınır.  

Cevap 4,5. Öncelikle, kemik iliği nakli merkezi ile doku bilgi bankasının 

kuruluĢ amaçlarının karıĢtırılmaması için bazı hususların açıklanmasını faydalı 

görüyorum. ġöyle ki; Nakil merkezleri, uygun fiziki ortamda faaliyet gösterecek, 

kaliteli personel ve gerekli modern cihazlarla donatılmıĢ özel birimlerdir. 

Türkiye'de bu birimlerin sayısı 10 civarındadır. Kemik iliği nakline 

baĢlanmadan önce, alıcı ile verici arasında doku tiplendirmesi uyum 

laboratuvar çalıĢması yapılmaktadır. Bu laboratuvar çalıĢmalan ülkemizde 6-7 

birimde düĢük kapasitede yapılmaktadır. Buralarda yapılan doku tiplendirme 

çalıĢmaların bir bilgisayar ortamında toplanması gerekmektedir. KardeĢ uyumu 

olmayan lösemili vakaların uygun doku tipi vericisi bulabilmesi için bir 

bilgisayar ortamında bilgi alabilecek bir kurumsallaĢmaya ihtiyaç vardır. Bu 

sebeple, öncelikle kemik iliği nakil merkezlerinin kapasitesini geniĢletmek, kendi 
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aralarında koordinasyonu sağlamak, yeni birimlerle desteklemek ve nihaî olarak 

da bunların baĢvuracağı doku tipi bilgi bankası kurulması gerekmekte olup, 

önceliklerin sıralamasının bu Ģekilde yapılması hizmet açısından mühimdir. 

Bakanlığımız konuyu, mevzuat çalıĢmaları, kurumsal çalıĢmalar ve personel ile 

halk eğitimi çalıĢmalan olmak üzere (3) bölümde yürütmektedir. Mevzuat 

çalıĢması olarak, "Organ ve Doku Alınması, Saklanması, AĢılanması ve Nakli 

Hakkında Kanunda DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Kanun Taslağı" ile "Kemik îliği 

Nakli Merkezleri ve Ulusal Doku Bilgi Bankası Yönetmeliği Taslağı" 

hazırlanarak Bilimsel Kurulun görüĢlerine sunulmuĢtur. Bu arada, mevcut olan 

"Kemik Ġliği Nakli Merkezleri"ni geliĢtirmek amacıyla çalıĢmalar yapılmaktadır. 

Bu meyanda, Ankara Numune Hastanesi bünyesinde 20 yataklı Kemik iliği Nakli 

Merkezi ve Ulusal Kemik Ġliği Bilgi Bankası kurulması çalıĢmalan tamamlanmıĢ 

ve faaliyete geçmiĢtir. Burada önemli olarak toplumun bilinçlenmesi ile birlikte 

gerekli organizasyonu kurabilmektir. Kemik iliği bilgi bankası bu organizasyon 

içinde yer alması gereken bir birimdir. Ülkemizde 18 adet organ nakli merkezi 

ve aynca 10 adet kemik iliği nakli merkezi vardır. Cevap 5. Soruda yer alan 

baĢka sosyal kuruluĢlara ait yatırımların yapılmayıp, Sağlık Bakanlığına 

aktarılması meselesi, sizin de içinde yer aldığınız Parlamentoya düĢen bir görev 

ve Bütçe Kanunu Ģırasında gözetilmesi gereken bir husustur. Sağlık Bakanlığına, 

bu önemli hizmetlerin istenildiği seviyede yerine getirilmesini sağlayacak 

miktarda ve yeterli kaynak aynlmadığı açıktır. Konu hakkında gösterilen ilgiye 

teĢekkür ederim.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 15, BirleĢim 14, s. 

245-248). 

Gaziantep ġanlıurfa otoyolunun Dülükbaba Ormanından geçirilmesinin neden 

olacağı zararlara iliĢkin sözlü soru önergesi (6/207) ve Çevre Bakanı Fevzi Aytekin'in 

cevabı 

Yol yapım çalıĢmaları esnasında bitki varlığına zarar verilmesi kapsamında  

sorulan soruda Dülükbaba ormanından geçirilecek yolun 25 ila 40 bin arasında ağacın 

kesilmesini gerektireceği öne sürülmüĢtür bu kapsamda Çevre Bakanlığı‘nın konuya 

iliĢkin herhangi bir analizinin bulunup bulunmadığı araĢtırılmaktadır. 

Soru: 

―1- Gaziantep-ġanlıurfa otoyolunun çevre geçiĢ yeri olarak Dülükbaba 

ormanlarının tespiti sizin onayınızdan geçmiĢ midir? 

2- Çevre Bakanlığı olarak, bu bölgede 20 hektarlık alanın asfaltlanması 

ve yaklaĢık 25 bin ile 40 bin dolayındaki ağacın kesilmesi, Gaziantep'te çevre 

problemlerine ne kadar yeni yükler getireceği bilinmekte midir? 

3- Çevre Bakanlığı olarak, Dülükbaba ormanlarının kesiminin getireceği 

zarar ile ilgili herhangi bir bilimsel analiz raporu var mıdır?‖ 

Cevap: 
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―Bilindiği üzere, 23 Haziran 1997 tarih ve 23028 sayılı Resmî Gazetede 

yayımlanarak yürürlüğe giren, Çevresel Etki Değerlendirmesi; yani, ÇED 

Yönetmeliğine göre, otoyollar, ÇED raporu hazırlanması gereken faaliyetler 

listesinde yer almaktadır; ancak, ÇED Yönetmeliğinin geçici 2 nci maddesinde, 

"bu yönetmeliğin yayımından önce güzergâh belirlemesini gerektiren 

faaliyetlerle ilgili mevzuat gereğince, güzergâhı belirlenen veya yatırım 

programına alınan petrol ve gaz boru hatları, enerji nakil hatları, otoyollar, 

ekspres yollan, devlet yollan ve il yollan faaliyetlerine, bu yönetmelik hükümleri 

uygulanmaz" hükmü yer almaktadır. Bu itibarla, söz konusu faaliyet, 23.6.1997 

tarihinden önce, Devlet Planlama TeĢkilatınca -290 numarayla- yatınm 

programına alındığından, ÇED Yönetmeliğinin geçici 2 nci maddesi gereğince, 

inĢaat ve iĢletme aĢamasında, 2872 sayılı Çevre Kanununa istinaden yürürlüğe 

girmiĢ bulunan yönetmeliklere uyulması kaydıyla projenin 

gerçekleĢtirilebileceği hususu, Karayolları Genel Müdürlüğü ve ilgili valiliklere 

bildirilmiĢtir. Gaziantep il Çevre Müdürlüğü, Tarım ve KöyiĢleri Bakanlığı, Köy 

Hizmetleri, Turizm, Millî Emlak, Bayındırlık ve Ġskân, Sağlık Gaziantep Ġl 

Müdürlükleriyle, Devlet Su ĠĢleri 20 nci Bölge Müdürlüğü, Orman ĠĢletme 

Müdürlüğü, Karayollan 5 inci Bölge Müdürlüğü ve ġahinbey Belediye 

BaĢkanlığından görüĢ sorulmuĢ ve bu kurumlar, söz konusu faaliyet için olumlu 

görüĢ bildirmiĢlerdir; ancak, Bakanlığımız, Gaziantep-ġanlıurfa Otoyolunun 

geçiĢ yerinin Dülükbaba ormanlanndan geçmeyecek Ģekilde güzergâhının 

değiĢtirilmesini uygun bulmaktadır. O yüzden, biz uygun görmüyoruz.‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 16, BirleĢim 16, s. 50-51). 

 

 3.2.7. Nurettin AktaĢ 

  3.2.7.1. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Soru Önergesi 

Türkiye Büyük Millet Meclisi BaĢkanlığına ait personel lojmanlarının tahsisine 

ve yakıt ücretlerine iliĢkin sorusu ve Türkiye Büyük Millet Meclisi BaĢkanı Yıldıran 

Akbulut'un cevabı (7/540) 

Lojman kullanımın adil kriterler çerçevesinde gerçekleĢmediğine dayanarak sorulan 

soruda lojman kullanan ve yakıt parası ödemeyen taraflarla lojman kullanmaksızın yakıt 

parası ödeyenler nezdinde bir uygulamanın yürütülüp yürütülmediğine değinilmiĢtir.  

Soru: 

―1. TBMM BaĢkanlığına ait; ilker, Atakent, Saraçoğlu ve TBMM 

Kampusu içinde kaç adet lojman vardır? 

2. Ġlker, Atakent, Saraçoğlu, TBMM Kampusu içindeki lojmanlardan Ģu 

anda kaçı kullanılmaktadır?Oturan personelin;  

a) Adları nedir? 
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b) Meclis'te kaç yıldır çalıĢmaktadırlar? 

c) Hangi görevleri yapmaktadırlar? 

d) Kaç yıldır lojmanda oturmaktadırlar? 

e) Tahsis süresi bittiği halde halen lojmanlarda oturanlar kimlerdir? 

3. TBMM Ġlker Personel Lojmanlarında oturanlar Meclis personellerinin 

en mağdurları olmalarına rağmen yeni dönemde yakıt paralarının kendileri 

tarafında ödeneceği söylenirken; Atakent, Saraçoğlu ve TBMM Kampusu içinde 

oturanlar Meclis'te en fazla ücreti almalarına rağmen, yakıt parası ödemeden 

lojmanda oturacakları söylenmektedir. Doğru mudur?Doğru ise bu adil bir 

uygulama olur mu? 

4. Meclis'te lojmanda oturmak için personel sırada beklerken, özellikle 

TBMM Ġlker Personel Lojmanlarında birçok dairenin senelerce boĢ tutulmasının 

sebebi nedir? 

5. Meclis'te kadrosu olmayıp da, geçici görevle çalıĢanlara lojman 

verildiği halde yıllarca yardımcı hizmetler kadrosunda olan personele niçin 

lojman verilmemektedir?‖ 

Cevap: 

―Cevap (1,2). TBMM Personel lojmanlarının genel durumunu gösteren 

listeler iliĢikte sunulmuĢtur.  

Cevap 3. 10.1.1998 tarih ve 23226 sayılı Resmî Gazete'de yayımlanan 

234 sıra sayılı Maliye Bakanlığı Millî Emlâk Genel Tebliğinin yakıt giderleri 

bölümünde "Kamu Konutlarının yakıtımn konutlarda oturanlar tarafından 

tedariki ve bedellerinin konutlarda oturanlarca karĢılanması esastır. Ancak 

doğalgazla ısıtılan kamu konutlarında yakıtın tedarikinde bir güçlük sözkonusu 

olmadığından (Devlet Mahalleleri, hizmet binası ile aynı kazandan ısıtılan 

konutlar hariç) bu konutlann yakıt giderleri kesinlikle idarelerce 

karĢılanmayacak ve oturanlarca karĢılanmaya devam edilecektir" hükmü yer 

aldığından kira uygulaması buna göre yapılmaktadır. Cevap 4. Seçimlerden 

sonra lojmanlardaki boĢ olan dairelerin badana ve boyası yapılmıĢ olup, 22 

konut, 14.10.1999 tarihinde puanlama sırası dikkate alınarak hak sahiplerine 

dağıtılmıĢtır. Cevap 5. Geçici görevli personele tahsis edilen lojman 

bulunmamaktadır. Personel lojmanlannın dağıtımı BaĢkanlığımız Konut 

Yönetmeliğinde yeralan I.II.III ve IV sayılı cetvellerdeki personel sırasına göre 

yapılmaktadır. Bu cetvellerden IV sayılı cetvel Genel Ġdare Hizmetleri 

Sınıfındaki memurlanmızla ilgilidir. Kendilerine puanlama sırasına göre sıra 

tahsisli lojman tahsis edilmekte ve beĢ yıl oturduktan sonra konutu 

boĢaltmaktadırlar. Bu statüdeki personelin tamamı beĢer yıl konuttan 

yararlandıktan sonra, Yardımcı hizmetler sınıfındaki personelimize de lojman 

tahsisi yapılabilecektir. (...)‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 15, 

BirleĢim 13, s. 72-82). 

Afet yardımlarına iliĢkin sorusu ve Bayındırlık ve iskân Bakanı Koray Aydın'ın 

cevabı (7/769) 
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Yardım adı altında belediyelere aktarılan paylarda partizanca bir tavır takınıldığı öne 

sürülmüĢ ve afet gerçekleĢmemiĢ bazı belediyelerin parti bağlantısı dolayısıyla devletten 

karĢılıksız yardım aldıkları ifade edilmiĢtir. Bu bağlamda bazı belediyelere aktarılan pay il 

partili belediyelere aktarılan pay dilimleri arasından bir dizi tutarsızlığın gözlemlendiği ifade 

edilmiĢ olup hükümetin bu yardımlarda kendi partilerine sağladıkları desteklerin gerçeği 

yansıtıp yansıtmadığı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―1. Afet yardımlarıyla ilgili, 4123 sayılı Kanunun 6 ncı maddesine 

istinaden 1.7.1999- 31.12.1999 dönemi için çıkarılan kararda, Ankara'nın 6 

ilçesi ve 6 beldesi de yardım edilecek belediyeler listesinde yer almıĢtır. Bu 

belediye sınırları dahilinde herhangi bir afet olmuĢ mudur?Yoksa iktidar 

partilerine mensup oldukları için mi bu yardımı almaktadırlar? 

2. Herhangi bir afete maruz kaldığı kamuoyu tarafından bilinmeyen veya 

aynı ildeki iktidar partilerine mensup belediyelerin Gelir Payı Çarpım 

Katsayıları 2 veya 3 iken diğer partili belediyelerin katsayıları 1-1,5 

civarındadır. Bu katsayıların belirlenmesinde partizanlık mı yapılmıĢtır? 

3. Marmara Bölgesindeki deprem felaketi nedeniyle 15 Ekim'de çıkarılan 

ek listede Avcılar, Küçükçekmece vb. Fazilet Partili belediyelerin listeye hiç 

alınmaması veya katsayılarının çok düĢük tutulmasının sebebi nedir?Ankara'nın 

ilçelerindeki kamuoyu tarafından bilinmeyen afetler Marmara depreminden 

daha mı büyüktür? 

4. Bu kararlan tekrar gözden geçirmeyi düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―15 Ekim 1999 tarihinde yayımlanan 99/13412 sayılı "Bakanlar Kurulu 

Kararı Kapsamına Alınan ve Alınmayan Belediyelerle Ġlgili Kararnamede" 

belirtilen gelir payı çarpım katsayıları, belediyelerin gelir kayıplarını telafi 

etmek amacıyla ve belediyelerin sahip oldukları alt ve üst yapılardaki hasarların 

onarımı için gereken bedeller üzerinden Ġller Bankamızca aĢağıdaki formüle 

göre hesaplanmaktadır. (...) Yapılan hasar tespitleri ve bunun sonucunda 

yukarıdaki formüle göre belirlenen katsayılar, yalnızca belediyelere ait alt ve 

üstyapı tesislerinde meydana gelen hasarlar dikkate alınarak belirlenmiĢtir, O 

beldede meydana gelen genel hasar durumu ile bir ilgisi yoktur. Yani, bir 

beldede özel ve tüzel kiĢilere ait hasarlar, 24.9.1998 tarih ve 23473 sayılı Resmî 

Gazete'de Bayındırlık ve Ġskân Bakanlığımız tarafından yayımlanan "Tabiî Afet 

Nedeniyle  Gelir Kaybı ve Altyapı Hasarına Uğrayan Belediyelerin 

Yapmaları Gereken ĠĢlemler Hakkında Tebliğ" kapsamına girmediğinden 

sözkonusu katsayıların belirlenmesinde dikkate alınmamaktadır. Depremden en 

çok zarar gören Kocaeli, Sakarya, Yalova ve Bolu illerinde belediyelerin talebi 

olmaksızın resen hasar tespitleri yapılmıĢtır. Ġller Bankamız ve Karayolları 

Genel Müdürlüğümüz teknik elemanlarınca yapılan bu tespitler sonucunda, 

Kocaeli ilinde 45, Sakarya ilinde 39, Yalova ilinde 15 ve Bolu ilinde 24 olmak 

üzere toplam 123 belediyede hasar tespitleri yapılmıĢtır. Depremden daha az 
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zarar gören illerimizde ise belediyelerin talepleri üzerine hasar tespitleri 

yapılmıĢtır. Bu Ģekilde, Ġstanbul ilinde 9, EskiĢehir ilinde 1, Bursa ilinde 1 ve 

Zonguldak ilinde de 2 belediyede hasar tespiti yapılmıĢtır. Bu Ģekilde gerek 

resen ve gerekse belediyelerin talepleri üzerine yapılan hasar tespiti sayısı 

136'ya ulaĢmıĢtır. Ġller Bankamız elemanlarının Ġstanbul'da yaptıkları 

incelemelerde; Ġstanbul ili dahilindeki belediyelerin kanalizasyon ve içmesuyu 

Ģebekeleri gibi altyapı tesislerindeki hasarlann ĠSKĠ tarafından giderildiği 

belirlenmiĢ ve bu nedenle bu hasarlar dikkate alınmamıĢtır. Belediyelere ait 

üstyapı tesislerindeki hasarlar ise belediyelerin talepleri üzerine tespit edilmiĢ 

ve dikkate alınmıĢtır. Avcılar, Küçükçekmecc ve kararnamede yer almayan 

Ġstanbul'un diğer belediyeleri hasar bildiriminde bulunmamıĢlardır. iller 

Bankası Genel Müdürlüğümüzce artırıldığı iddia edilen ve 6 Ağustos 1999 

tarihli, 23778 sayılı Resmî Gazete'de yayımlanarak 99/13136 karar esas sayısı 

ile yürürlüğe konulan karar ile dağıtılan belediye payları, herhangi bir siyasî 

parti ayırımı gözetilmeksizin, tamamen belediyelerin nüfus kriterlerine ve içinde 

bulundukları imkânsızlıklar ile altyapı ihtiyaçlarına göre objektif olarak 

değerlendirilmek suretiyle uygulamaya konulmuĢ olup, belediye payları Kanun 

Hükmünde Kararnameler çerçevesinde değerlendirilerek uygulamaya 

konulduğundan, konu tamamen Bakanlar Kurulumuzun yetkisi dahilinde 

bulunmaktadır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 17, BirleĢim 23, s. 

403-404). 

Gaziantep çevre yolunun Dülük Baba Ormanından geçinleceğı iddiasına iliĢkin 

sorusu ve Bayındırlık ve Ġskân Bakanı Koray Aydın'ın cevabı (7/783) 

Yol yapım çalıĢmaları esnasında bitki varlığına zarar verilmesi kapsamında  

sorulan soruda Dülükbaba ormanından geçirilecek yolun 25 ila 40 bin arasında ağacın 

kesilmesini gerektireceği öne sürülmüĢtür bu kapsamda Çevre Bakanlığı‘nın konuya 

iliĢkin herhangi bir analizinin bulunup bulunmadığı araĢtırılmaktadır. 

Soru: 

―1. Gaziantep çevre yolunun, istimlâk bedellerinden tasarruf sağlamak 

gerekçesiyle, 500 m. ilerideki boĢ bir arazi yerine Dülük Baba Ormanından 

geçirilmek istendiği, bunun da 20 hektar orman alanının ve 40 bin civarında 

ağacın katline yolaçacağı doğru mudur? 

2. Çevre yolu, boĢ bir araziden geçirilme alternatifi varken, neden 50 

yılda öğrencilerin, askerlerin ve halkın büyük çabalarıyla oluĢturulan ve Ģehrin 

akciğerleri konumunda olan Dülük Baba Ormanından geçirilmektedir?Seneler 

süren zahmetlerle oluĢturulan bir onnanın değeri maddiyatla ölçülebilir mi? 

3. Yolun boĢ araziden geçirilmesi halinde 1 km. kısalacağı ve 1 trilyon 

100 milyar TL. tasarruf sağlanabileceği doğru mudur?Çevre yolunun bu haliyle 

ödenecek istimlâk bedeli ile, 500 m. ilerideki boĢ araziden geçirilmesi halinde 

ödenmesi öngörülen istimlâk bedeli ne kadardır? 
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4. Çevre yolunun boĢ araziden geçirilmemesinin, eteğinden geçeceği 

ġehirgösteren villaları ve istimlâk edilecek arazi sahipleriyle bir ilgisi var 

mıdır? 

5. Bu orman katliamını durdurmak için herhangi bir giriĢimde bulunmayı 

düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―EriĢme Kontrollü ve (2x3) Ģeritli olarak projelendirilen, Gaziantep-

ġanlıurfa Otoyolu (Gaziantep Çevre yolu dahil), Gaziantep-ġanlıurfa Devlet 

Yolundaki mevcut trafik ile Güney Anadolu Projesinin devreye girmesiyle 

oluĢacak ilave trafiklerden kaynaklanan tüm taĢıt trafiğini, Mersin ve 

Ġskenderun Limanlarına aktarmak amacıyla planlanmıĢtır. Ayrıca bu proje ile 

Gaziantep yerleĢiminin mevcut trafiğinin de Ģehiriçi yollarını kullanmadan 

transit olarak çevre yolu aracılığıyla Otoyola ve Adana-Mersin veya ġanlıurfa 

yönüne katılımlarının sağlanması öngörülmüĢtür. Buna göre;  

1,2. Gaziantep Çevre Yolu güzergâhının belirlenmesi sırasında otoyolu 

proje standartları yönünden, teknik, ekonomik ve çevresel kriterler gözönünde 

bulundurulmuĢ, yol çevreye en az zarar verecek Ģekilde en kısa güzergâh 

belirlenerek projelendirilmiĢ ve inĢaatına baĢlanılmıĢtır. Çevrenin korunması 

amacıyla güzergâh koridorundaki kamulaĢtırma minimumda tutularak denge 

sağlanmasına azami dikkat sarf edilmiĢtir. Bu kriterler gözönünde tutularak 

birkaç kez yapılan detaylı etütler sonucunda sözkonusu güzergâhın otoyol 

standartlarına uygun olarak 1 km. uzunluğundaki ormanlık alandan geçirilmesi 

zorunlu olmuĢtur. Ancak, sözkonusu yol kenarları ile köprülü kavĢak alanı 

içinde kalan ağaçlar korunacak ve güzergâh boyunca kesilecek ağaç sayısından 

çok daha fazla ağaç dikimi yapılacaktır.  

3,4. Yukarıda belirtildiği gibi tüm kriterler gözönünde tutularak 

sözkonusu güzergâh belirlenmiĢ olup baĢkaca bir güzergâhın teknik açıdan 

yapılabilirliği bulunmamaktadır. Ayrıca Gaziantep BüyükĢehir Belediyesi ile 

imzalanan protokol uyannca yolun tüm proje çalıĢmaları Karayolları Genel 

Müdürlüğümüzce yapılmakta olup, imar ve kamulaĢtırma çalıĢmaları Belediye 

BaĢkanlıklarınca yürütülmektedir. Dolayısıyla tamamen teknik olarak yürütülen 

güzergâh çalıĢmalarında adı geçen villa ve arazi sahipleriyle herhangi bir 

ilgisinin olması mümkün değildir. 

5. Sözkonusu ormanlık kesimde genç ve seyrek ormanlık alan 

bulunduğundan, otoyol mesafe ve koridor geniĢliği minimum seviyede 

tutulmuĢtur. Yol kenarı ve kavĢak alanı içerisindeki ağaçlar korunacaktır. 

Peyzaj düzenlemesi sırasında da bu genç ağaçlar yeniden fazlasıyla 

değerlendirileceklerdir. Dolayısıyla bu çalıĢma Gaziantep Belediyesiyle yapılan 

protokol gereği bir kamu hizmeti olduğu düĢünülerek, orman katliamı olarak 

değerlendirilmemelidir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 18, BirleĢim 

26, s. 151-153). 

TBMM personel lojmanlarına iliĢkin sorusu ve Türkiye Büyük Millet Meclisi 

BaĢkanı Yıldırım Akbulut'un cevabı (7/862) 
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Lojman kullanımın adil kriterler çerçevesinde gerçekleĢmediğine dayanarak sorulan 

soruda lojman kullanan ve yakıt parası ödemeyen taraflarla lojman kullanmaksızın yakıt 

parası ödeyenler nezdinde bir uygulamanın yürütülüp yürütülmediğine değinilmiĢtir.  

Soru: 

―Personelin lojman talebi olduğu halde, 50 konutun uzun zamandır boĢ 

tutulduğu verilen cevaptan da anlaĢıldığından, bu süre zarfında Devletin maddî 

kaybı ne kadardır?Zarara sebebiyet veren sorumlular hakkında yasal 

soruĢturma açmayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―Daha önceki soru önergesine verilen cevap ekindeki personel 

lojmanlarıyla ilgili istatistiki bilgi çizelgesinde görüleceği üzere; Belirtilen 

tarihte boĢ konut sayısı 50 değil toplam 28 olup, bunlardan 22 adedinin kuraları 

14.10.1999 tarihinde çekilerek hak sahiplerine dağıtılmıĢtır/Bakım onarımları 

için dağıtılamayan 6 konut ile lojmanda oturulmaktan vazgeçilen konutların 

kuraları da 11.11.1999 tarihinde yeniden çekilerek personele dağıtılmıĢtır. 

Ayrıca her kura çekiminden sonra oturulmaktan vazgeçilen boĢ konutlar ise 

doluncaya kadar kuraları çekilerek hak sahiplerine dağıtımları yapılmaktadır. 

BoĢalan konutlar, önceden tespit edilen ve personele duyurulan puan sırasına 

göre yapıldığından boĢ kalmaları sadece tamir ve badana boyalarının yapılması 

sırasında mecburen olmakta, Devletin maddî bir kaybı da bulunmamaktadır.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 18, BirleĢim 30, s. 660). 

Gaziantep'teki hayali ihracat olayında para transferlerinin bir bankanın 

Gaziantep Ģubesince yapıldığı iddiasına iliĢkin sorusu ve ĠçiĢleri Bakanı Sadettin 

Tantan'ın cevabı (7/2338) 

Ġhracatın dayanak bir varlık olmaksızın gerçekleĢtirilmesinde banka yardımının söz 

konusu olduğu ve Gaziantep‘te bulunan bu bankanın konuya iliĢkin yaklaĢımını yetkili 

merciler tarafından denetime tabi biçimde alınıp alınmadığının sorgulandığı soruda  

Diyarbakır Devlet Güvenlik Mahkemesi‘nin olaya iliĢkin nasıl bir karar aldığı veyahut kararın 

gecikmesinde etkili olan faktörlerin neler olduğu sorgulanmıĢtır. Söz konusu bankanın 

sahipleri itibarıyla Mesut Yılmaz‘la arasında dostluk iliĢkisinin bulunduğu öne sürülmektedir.  

Soru: 

―1. Operasyon kapsamında adı geçen banka Ġle Ġlgili olarak herhangi bir 

araĢtırma ya da soruĢturma yapılmıĢ mıdır?YapılmamıĢ Ġse nedeni nedir? 
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2. Söz konusu bankanın sahibi daha önce Hayali1 Ġhracat suçlamasıyla 

Ġlgili olarak Diyarbakır DGM'de kovuĢturma ya da yargılamaya tabi tutulmuĢ 

mudur?TutulmuĢ Ġse ParaĢüt Operasyonu araĢtırmasında bu göz önüne alınmıĢ 

mıdır?AlınmamıĢsa nedeni nedir? 

3. Banka hakkında soruĢturma açılamamasının nedeni, banka sahibinin 

ANAP Genel BaĢkanı Mesut YILMAZ ile arkadaĢlığı ve dostluğu olabilir mi?‖ 

Cevap: 

―1 -Emniyet Genel Müdürlüğü ilgili birimince Önergeye konu hayali 

ihracat operasyonu kapsamında yürütülen soruĢturma neticesinde; para 

transferlerinin (S) ayrı bankaya ait (S) Ģube üzerinden yapıldığının belirlendiği, 

Söz konusu olayın mali yönden 4208 Sayılı Yasa çerçevesinde Maliye 

Bakanlığına bağlı (MASAK tarafından) Maliye müfettiĢlerine incelettirildiği, 

Bununla birlikte konuyla ilgili adli araĢtırma ve soruĢturmanın Ankara Devlet 

Güvenlik-Mahkemesi BaĢsavcılığınca yürütüldüğü,  

2- Operasyonu yürüten Emniyet Genel Müdürlüğü ilgili biriminde söz 

konusu bankanın sahibi hakkında Diyarbakır Devlet Güvenlik Mahkemesi'nde 

iĢlem yapıldığına dair herhangi bir bilginin bulunmadığı anlaĢılmıĢtır.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 42, BirleĢim 9, s. 150). 

Gaziantep-Nizip Ġlçesinde hidroelektrik santrali inĢası için kamulaĢtırılan 

arazilerin bedellerine iliĢkin sorusu ve Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanı M. Cumhur 

Ersümer'in cevabı (7/3277) 

IĢıklandırma gibi altyapı hizmetlerinin gereğine yönelik inĢa edilen hidroelektrik 

santralinin köylülerin mağduriyeti neticesinde hayata  geçirilmemiĢ bir proje olduğunun 

anlaĢılmasıyla ödemede mevcut bir gecikmenin olup olmadığı ve bu konuda ayrılan ödeneğin 

projenin tamamlanması itibarıyla yeterli seviyede bulunup bulunmadığı araĢtırılmaktadır.  

Soru: 

―1. Mağdur durumda olan köylülerimizin kamulaĢtırma bedellerinin 

ödenmesiyle ilgili bir çalıĢmanız var mıdır?Bu bedelleri ne zaman ödemeyi 

düĢünüyorsunuz? 

2. ödemenin çok gecikmesi halinde, arazi sahiplerinin uğrayacağı zararı 

telafi edebilecek misiniz? 

3. Bütçe gelirlerinin % 90'ım faiz giderlerine aktaran hükümetiniz 

vatandaĢın hakkını vermede neden yavaĢ davranıyor?‖ 

Cevap: 

―Birecik Barajı ve HES rezervuar alanına iliĢkin kamulaĢtırma ana para 

ödemeleri 2000 yılı Ekim ayında tamamlanmıĢtır. Gaziantep ili Nizip ilçesi 
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Belkıs, Toydemir ve Samandöken köylerinin tezyid-i bedel davalarının hepsi, 

AĢağıçardak köyünün ise yaklaĢık %60'ı kesinleĢmiĢ olup, Bakanlığıma 

ulaĢmıĢtır. Tezyid-i bedel davalarının geliĢ sırasına göre, söz konusu bedeller 

2001 yılında (Belkıs, Toydemir, Samandöken ve AĢağıçardak köyleri de dahil 

olmak üzere) ödenecektir. ödemenin gecikmesi halinde Merkez Bankasının 

açıklanmıĢ olduğu faiz oranları uygulanmaktadır‖. (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 54, BirleĢim 54, s. 261-263). 

Bağ-Kur emeklilerinin maaĢından yapılan kesintiye iliĢkin sorusu ve ÇalıĢma ve 

Sosyal Güvenlik Bakanı YaĢar Okuyan'ın cevabı (7/3423) 

Bu soru önergesiyle sosyal güvence kapsamında değerlendirilen iĢçil ve 

esnaflara ait hakların korunması ve iĢveren yükümlülüğünün hem devlet hem de 

iĢçiler nezdinde sağlanması amaçlanmıĢtır. Denetim ve kontrole iliĢkin 

duyarlılığın artırılmasını müteakip söz konusu YeĢilkart sahiplerinin bölge 

kurumlarıyla eĢgüdümlü faaliyet göstermesinden yana oluĢacak bir dizi sıkıntı 

gündeme getirilmiĢtir. Bu doğrultuda emekli sandığı mensubu emekliler gibi 

taksitli bir kömür satıĢı projesinin Bağ-Kur‘lular açısından da olanaklı olup 

olmadığı araĢtırılmaktadır.  

Soru: 

―1. Emekliliğinden sonra çalıĢmak durumunda kalan Bağ-Kur'lunun 

emekli maaĢından %10 kesinti yapılmakta mıdır ?Yapılıyorsa bunun sebebi 

nedir ? 

2. Bağ-Kur'lular sağlık hizmetlerinden yeterince yararlanamamakta, 

ilaçlarım alamamaktadırlar. Ve hatta YeĢilkart sahiplerinden daha az hizmet 

aldıklarından Ģikayet etmektedirler. Bu durumun düzeltilmesi için herhangi bir 

çalıĢmanız var mıdır?Varsa bu çalıĢmalar nelerdir ? 

3. Bağ-Kur emeklileri genellikle 70 - 80 milyon TL maaĢ alan dar gelirli 

kimselerdir. MaaĢlarından iki kat daha fazla tutan kıĢlık yakacaklarını 

alamadıklarından yakınmaktadırlar. Emekli Sandığının yaptığı gibi, 

belediyelerle anlaĢma sağlanarak, Bağ-Kurluya da taksitli kömür satıĢı imkanı 

sağlanabilir mi?‖ 

Cevap: 

―4447 sayılı Kanunla getirilen sosyal güvenlik destek primi uygulaması, 

BağKur'da kayıtlı genç sigortalı sayısını arttırmak, diğer Sosyal Güvenlik 

KuruluĢları arasında norm ve standart birliğini sağlamak amacı ile 

kanunlaĢtırılmıĢtır. Sosyal güvenlik destek primi, Bağ-Kur yaĢlılık aylığı 

almakta iken ve ilgili mevzuatı çerçevesinde kendi nam ve hesabına çaljĢmaları 

bulunaiLveya-bu-Kanurı yürürlüğe girdikten sonra çalıĢmaya baĢlayan 

sigortalıların Kurumdan aldıkları aylıklarından % 10 oranında kesilmektedir. 

Soru önergesinde yer alan sigortalılara taksitle yakacak verilmesi hususunda 

Bağ-Kur Genel Müdürlüğünce herhangi bir uygulama yapılmamaktadır. Bağ-

Kur sigortalı ve hak sahipleri Sağlık Bakanlığı hastaneleri ve bağlı 

kuruluĢlarından, mevcut protokol kapsamında, ücretsiz olarak 
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yararlanmaktadırlar. Ayrıca, Bağ-Kur ile SSK BaĢkanlığı arasındaki mevcut 

protokolün, kapsamı geniĢletilmek suretiyle 03.04.2000 tarihinde yeniden 

imzalanması sonucunda, SSK Hastaneleri ve bağlı kuruluĢlarının tamamı 

sigortalı ve hak sahiplerimize sadece sağlık karnelerini ibraz etmeleri suretiyle, 

hizmet vermektedir. Diğer taraftan, Bağ-Kur özel sağlık kurum ve kuruluĢlarıyla 

da kalp hastalıklarına iliĢkin invazif (giriĢimsel) tetkikler ve kardiyovasküler 

(kalp-damar) cerrahi giriĢimler ile diyaliz tedavileri konusunda mevcut 

protokolleri bulunmaktadır. Sigortalı ve hak sahiplerin protokolü bulunmayan 

üniversite hastanelerinde tedavi görmeleri halinde, peĢin olarak ödedikleri, 

fatura bedellerini il Müdürlüklerine ibraz etmeleri durumunda, söz konusu 

fatura bedelleri Sağlık Bakanlığı Fiyat Tarifesi üzerinden kendilerine 

ödenmektedir. Bağ-Kur, her yıl Türk Eczacıları Birliği ile imzaladığı protokol 

kapsamında, eczaneler ile sözleĢme imzalamakta, sigortalıları ve hak sahipleri 

reçete muhteviyatı ilaçlarını sadece katılım payı ödemek suretiyle, sözleĢmeli 

eczanelerden temin etmektedirler. Ayrıca, sağlık hizmetinin verimliliğinin 

arttırılması amacıyla, Kurumlar arasında imzalanan "Ortak Tedavi Uygulama 

Protokolü" kapsamında SSK BaĢkanlığı ve Emekli Sandığı yetkilileri ile ortak 

çalıĢmalar devam etmektedir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 56, 

BirleĢim 65, s. 260-261). 

Üniversite ve özel hastanelere sevk edilen BAĞ-KUR'lu hastaların tedavi 

masraflarına iliĢkin sorusu ve ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik Bakanı YaĢar Okuyan'ın 

cevabı (7/3448) 

Sağlık sorunları nedeniyle devlet hastanelerinden üniversite hastanelerine veya özel 

hastanelere sevk edilen hastaların güncel durumda sağlık güvencesi kapsamında 

değerlendirilen kısmın ödenekler itibarıyla hangi düzeyde gerçekleĢtiği sorgulanmıĢ olup 

parası yetmeyen hastaların tedavilerinin aksaması ya da tedavi sonunda rehin kalmaları 

nedeniyle oluĢan mağduriyetlerinin giderilmesine yönelik sorulmuĢ bir soru olup tüm 

vatandaĢların sağlık hakkından yararlanmasına yönelik bir çalıĢmanın yapılıp yapılmadığı 

irdelenmiĢtir.  

Soru: 

―1. Devlet hastanelerinde tedavisi yapılamayan hastalıklar için, 

Üniversite ve öze l hastanelere sevk edilen Bağ-Kur'lu hastaların tüm tedavi 

masrafları karĢılanmakta mıdır?Değilse ne kadarı karĢılanmaktadır? 

2. Bu Ģekilde Üniversite ve öze l hastanelere sevk edilen hastalara, tedavi 

masrafının ne kadarının karĢılanacağı hakkında bilgi verilmekte midir? 

3. Sosyal devletin gereği olarak, tüm vatandaĢlarını en azından sağlık 

güvencesi kapsamına alması gereken ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik Bakanı 

olarak, Üniversite ve öze l hastanelerde rehin kalan bu hastaların, 

mağduriyetlerinin önüne geçebilmek için yaptığınız bir çalıĢma var mıdır?‖ 
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Cevap: 

―Bağ-Kur sigortalı ve hak sahipleri Sağlık Bakanlığı hastaneleri ve bağlı 

kuruluĢlarından, mevcut protokol kapsamında, ücretsiz olarak 

yararlanmaktadırlar. Ayrıca, Bağ-Kur ile SSK BaĢkanlığı arasındaki mevcut 

protokol'ün, kapsamı geniĢletilmek suretiyle 03/04/2000 tarihinde yeniden 

imzalanması sonucunda, SSK Hastaneleri ve bağlı kuruluĢlarının tamamı Bağ-

Kur sigortalı ve hak sahiplerine sadece sağlık karnelerini ibraz etmeleri 

suretiyle, hizmet vermektedir. Diğer taraftan Bağ-Kur özel sağlık kurum ve 

kuruluĢlarıyla da kalp hastalıklarına iliĢkin invazif (giriĢimsel) kardiyovasküler 

(kalp-damar) cerrahi giriĢimler ile diyaliz tedavileri konusunda mevcut 

protokolleri bulunmaktadır. Bağ-Kur sigortalı ve hak sahipleri, protokol 

bulunmayan üniversite hastanelerinde tedavi görmeleri halinde, peĢin olarak 

ödedikleri, fatura bedellerini Ġl. Müdürlüklerine ibraz etmeleri durumunda, söz 

konusu fatura bedelleri Sağlık Bakanlığı fiyat tarifesi üzerinden kendilerine 

ödenmektedir. Tedavi görebileceği hastaneler konusunda, Kuruma baĢvuran-'' 

sigortalı ve hak sahiplerine, hangi hastanelerden ne Ģekilde faydalanabilecekleri 

hususunda gerekli bilgi verilmektedir. Ayrıca, sağlık hizmetinin verimliliğinin, 

artırılması amacıyla, Kurumlar arasında imzalanan "Ortak Tedavi Uygulama 

Protokolü" kapsamında SSK BaĢkanlığı, Bağ-Kur ve Emekli Sandığı yetkilileri 

ile ortak çalıĢmalar devam etmektedir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 56, BirleĢim 68, s. 535). 

KarkamıĢ Gümrük Kapısının sınır ticaretine açılıp açılmayacağına iliĢkin sorusu 

ve Devlet Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (7/3652) 

Ticari anlamda bir dizi sorunun yaĢandığı ve temelde bir gümrük sorununun varlığına 

iĢaret eden soruda fueloil araçlarının geçiĢindeki azalmalara dikkat çekilerek bu azalmaların 

nedeninin gümrükte yaĢanan çalıĢmaya iliĢkin problemler ve kapasitenin tam anlamıyla 

kullanılmaması olarak belirlenmiĢtir. Bu durumda alınması gereken bir önlemin bulunup 

bulunmadığı araĢtırılmaktadır.  

Soru: 

―1. KarkamıĢ gümrük kapıĢım, sınır ticaretine açmayı düĢünüyor 

musunuz ?Bu konuda bir çalıĢmanız var mıdır ? 

2. Daha önceleri 500 fueloil aracının giriĢ yaptığı Habur sımr kapısında, 

bugün bu sayı 100-150 civarına düĢmüĢtür. Yalnız yakıtı getirenin değil, yol 

güzergahındaki ve bölgedeki birçok küçük iĢletmenin faydalandığı bu ticareti 

canlandırmak amacıyla, bu gümrük kapıĢım tam kapasiteyle çalıĢtırmayı 

düĢünüyor musunuz ?Bu yönde bir çalıĢmanız var mıdır ? 

3. Habur gümrük kapısından geçen araçların depo kapasitelerinin 600 

litreden 1500 litreye çıkarılması mümkün müdür ?Konuyla ilgili bir çalıĢmanız 

var mıdır ?‖ 
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Cevap: 

―Sınır ticaretine iliĢkin iĢlemler Sınır Ticaretinin Düzenlenmesine ĠliĢkin 

10.03.2000 tarihli 2000/364 sayılı (GtZLÎ) Bakanlar Kurulu Kararı ve bu 

kararda değiĢiklik yapan muhtelif kararlar çerçevesinde yürütülmektedir. Bu 

kararın yetki baĢlıklı 16 ncı maddesi; "Bu Karar'da yer alan hususlara iliĢkin 

talimatlar vermeye, sınır ticareti yoluyla yapılacak ithalat ve ihracatın her 

aĢamasında gerekli görülecek değiĢiklikleri yapmaya ve önlemler almaya, özel 

ve zorunlu durumları inceleyip sonuçlandırmaya, madde politikaları dikkate 

alınarak gerektiğinde ürün/mal bazında ithalatı durdurmaya DıĢ ' Ticaret 

MüsteĢarlığı yetkilidir." Hükmün ü amirdir. Ayrıca, 11 nci maddesi gereğince 

DıĢ Ticaret MüsteĢarlığı *nca tespit edilen îl ihtiyaç listeleri dahilinde ithalat 

yapılabilmektedir. Bu itibarla, söz konusu Soru önergesinin 1 nci maddesi 

konusu hakkında, KarkamıĢ Gümrük Müdürlüğü halen sınır ticaretine açıktır ve 

DıĢ Ticaret MüsteĢarlığı'nca tespit edilen kontenjanlar dahilinde ürün ithalatı 

yapılmaktadır. 2 nci maddesi konusu Fuel Oil ithalatında da MüsteĢarlığımızdan 

kaynaklanan bir kısıtlama bulunmamakta ve gerekli izinlerin alınması halinde 

ithalat yapılması mümkün bulunmaktadır. 3 ncü maddesi konusu hakkında, 44S8 

sayılı Gümrük Kanunu*nun 167 nci maddesinin 9 ncu fıkrasının ( c ) bendi ile 

ulaĢım araçları ve özel konteynerlerde mevcut bulunan akaryakıt ve madeni 

yağlara gümrük vergilerinden muafiyet tanınmıĢtır. Bu maddeye istinaden 

yayınlanan 07.02.2000 tarihli 2000/8 sayılı Genelgede standart depo hacimleri;  

- Tır çekicilerinde 550 litre,  

- Ġstiap haddi 15 tona kadar olan (15 ton dahil) kamyon ve tankerlerde 

300 litre,  

- Ġstiap haddi 15 tonun üzerinde olan kamyon ve tankerlerde ise 40 0 

litre, Olarak belirlenmiĢtir.  

Bahsi geçen kararname kapsamında depo kapasitelerinin arttırılması 

talep edilmekte ise de bu hususun yetkisine istinaden, DıĢ Ticaret 

MüsteĢarlığı'nca değerlendirilmesi gerekmektedir. Diğer taraftan; tüm araçların 

giriĢlerinde standart depo kapasitesinin arttırılması ve daha fazla motorin 

getirebilmelerinin sağlanması talebi ile ilgili olarak da; MüsteĢarlığımızda 

devam eden taĢımacılık sektörü ile ilgili mevzua t çalıĢmaları sırasında 

değerlendirilmek, üzere ilgili firmalardan Türkiye'de üretilen veya Türkiye'ye 

ithal edilen araçların tiplerine göre (frigofrik, çekici, kamyon) standart yakıt 

depo hacimlerinin bildirilmesi istenilmiĢtir. Sonucuna göre gerekli 

değerlendirme yapılacaktır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 57, 

BirleĢim 71, s. 104-105). 

Milletvekili Nurettin AktaĢ'ın, küçük ve orta ölçekli iĢletmelerin desteklenip 

desteklenmeyeceğine iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Kemal DerviĢ'in cevabı (7/3653) 

Küçük ve orta ölçekli iĢletmelerin verdiği vergilerin bir geri dönüĢü olarak bazı 

destekler almalarının mevcut ekonomik konjoktürde olanaklı olup olmadığının araĢtırıldığı 

soruda alınacak tedbirlerin düzeyi ve kapsamı irdelenmiĢtir. 
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Soru: 

―1. Herhangi "bir çalıĢmanız var mıdır?Varsa hangi tedbirleri aldınız ? 

2. Aldığınız bir tedbir yoksa, bu kesimi sadece psikolojik olarak 

rahatlatmak için mi dinlediniz ?Durumlarında bir düzelme olmadığı taktirde, 

ileride daha büyük tepki göstereceklerini düĢünmüyor musunuz ? 

3. Cotarelli'nin Türkiye'ye erken gelmesinin, bu kesimlerin sorunlarıyla 

bir ilgisi var mıdır?‖ 

Cevap: 

―Krizin sektörler üzerindeki etkilerinin giderilmesi için; üretimi artıran, 

pazar imkanlarını geliĢtiren ve çeĢitlendiren, krizden özellikle etkilenen 

KOBĠ'leri destekleyen tedbirlerin alınması gerektiği düĢünülmektedir. Bilindiği 

üzere, 2000/1821 Sayılı Yatırımlarda Devlet Yardımları ve Yatırımları TeĢvik 

Fonu Hakkında Karar ile 2000/1822 sayılı Küçük ve Orta ölçekli ĠĢletmelerin 

Yatırımlarında Devlet Yardımları Hakkında Karar 18.01.2001 tarihli Resmi 

Gazetede, sözkonusu kararların uygulanmasına iliĢkin 2001/1 sayılı tebliğler ise 

18.2.2001 tarihli Resmi Gazetede yayımlanarak yürürlüğe girmiĢ 

bulunmaktadır. 2000'li yıllardaki yeni teĢvik politikaları ve uygulamalarım 

belirlemek amacıyla, TOBB ile birlikte bütün sektör temsilcisi oda, dernek ve 

sivil toplum örgütleri ile diğer ilgili kurum temsilcilerinin katılımıyla yapılan 

toplantıların birinci serisi 22-24 Mart 1999 tarihleri arasında, ikinci serisi 

devlet yardımları ile ilgili bütün kamu kurum ve kuruluĢların temsilcilerinin 

katlımıyla 7-9 Temmuz 1999 tarihleri arasmda yapılmıĢtır. Toplantılarda dile 

getirilen sorunlar ile çözüme iliĢkin öneriler Hazine MüsteĢarlığınca kitap 

halinde yayımlanarak dağıtımı yapılmıĢtır. Ayrıca sözkonusu toplantıdan çıkan 

sonuçların değerlendirilmesi ile yeni teĢvik politikalarını belirlenmesi ve 

mevzuatın hazırlamasını leminen "komite"ler oluĢturulmuĢ ve çalıĢmalara 

baĢlanmıĢtır. Bu çalıĢmalar sonucunda oluĢturulan teĢvik sisteminde; sektörel 

geliĢmelerin aktif olarak izlenerek değerlendirilmesi, ekonomik konjonktüre 

uygun etkin teĢvik araçlarının uygulamaya konulması, uygulama süresinin 

belirlenmesi, teĢviklerin "kamuya maliyeti"nin ve "ekonomiye katkısı"nın 

hesaplanarak sistemin verimliliğinin sağlanması, uygulama sonuçlarının 

kamuoyuna duyurulması ile de "ĢeffaflaĢtırılması" temel amaç olmuĢtur. 

Hazırlanan yeni mevzuat ile uygulamaya yönelik olarak dile getirilen tüm 

istekler diğer mevzuatlar da dikkate alınmak suretiyle giderilmeye çalıĢılmıĢtır. 

Yeni mevzuatın, daha önceki uygulamalarda da mevcut olan ve yatırım teĢvik 

belgesi düzenlenebilmesi için Türkiye Cumhuriyet Merkez Bankası ııezdindeki 

Yatırımları TeĢvik Fonuna yatırılması gerekli teminatın ödenmesi dıĢında 

herhangi bir mali yükü bulunmamaktadır. Yeni dönemde getirilen en büyük 

değiĢiklik, yürürlükteki konu ile ilgili diğer kanun ve kararların elverdiği ölçüde, 

uygulamaların merkezden yatırımların bulunduğu yerlere kaydırılması suretiyle 

diğer mercilere yetkilerin devredilmesi ve bürokratik iĢlemlerin azaltılması 

yönünde düzenlemelere gidilmesidir. Yatırımlarda Devlet Yardımları ve 

Yatırımları TeĢvik Fonu Hakkında Karar ile, yabancı sermayeli yatırımlar 

dıĢındaki sabit yatırım tutan 2 trilyon Türk Lirasının altındaki imalat sanayi ve 

tarımsal sanayii yatırımlarına ait teĢvik belgesi müracaatlarının, yatırımın 

bulunduğu ildeki TOBB'a bağlı odalar tarafından değerlendirilmesi 



310 

 

öngörülmüĢtür. BaĢlatılan bu pilot uygulamanın baĢarılı olması halinde hem 

yatmm konulan hem de müracaatı değerlendirmek üzere görev verilecek odalann 

artınlması cihetine gidilebilecektir. Öte yandan, uygulamada en çok karĢılaĢılan 

süre uzatımı ve revize iĢlemlerinin kolaylaĢtırılmasına yönelik hükümler 

getirilmek suretiyle hem idarenin iĢ yükü azaltılmaya, hem de firmaların 

karĢılaĢtığı zorluklar giderilmeye çalıĢılmıĢtır. Yatırımın devam ettiği dönemde 

revize iĢlemi yapılmayacak olup, destek tedbirleri belge üzerinde herhangi bir 

tadilat yapılmaksızın, teĢvik belgesinde kayıtlı değerler Maliye Bakanlığınca her 

yıl belirlenen yeniden değerleme oranında artırılmak suretiyle belirlenecek yeni 

değerler üzerinden ilgili merciler tarafından doğrudan uygulanacaktır. Revize 

iĢlemi teĢvik belgelerinin tamamlama vizeleri esnasında gerçekleĢme değerlerine 

göre yapılacaktır. Süre uzatımları belgede öngörülen sürenin yarısına kadar ve 

bir defada verilecektir. Böylelikle mümkün olduğunca uygulamada bürokrasiyi 

artıran iĢlemler azaltılmaya çalıĢılmıĢtır. Ülke ekonomisinin bel kemiğini 

oluĢturan KOBÎ'lere her türlü desteğin verilmesinin gerekli olduğu 

düĢünülmektedir. Küçük ve Orta ölçekli ĠĢletmelerin Yatırımlarında Devlet 

Yardımları Hakkında 21.12.2000 tarih ve 2000/1822 sayılı karar ile getirilen 

değiĢiklikler sonucunda, KOBÎ'lerin ihtiyaçlarını karĢılamaya yönelik 

uygulamaların yapılması mümkün bulunmaktadır. Bilindiği üzere, KOBĠ 

kapsamına giren firmalar, genel teĢvik mevzuatında öngörülen destek 

tedbirlerinin yanı sıra, yatırımları teĢvik fonundan düĢük faizli yatınm ve/veya 

iĢletme kredisi kullanma imkanına sahip bulunmaktadırlar. Bu durum, yatınm 

eğilimlerinin artınlması yönünde çok önemli bir faktör olarak karĢımıza 

çıkmaktadır. KOBĠ tanımı geniĢletilerek, imalat ve tarımsal sanayi sektöründe 

faaliyet gösteren Küçük ve Orta Ölçekli ĠĢletmelerin 100 milyar Türk Lirası olan 

bina ve arsa hariç mevcut sabit yatırım tutan 400 milyar Türk Lirasına 

çıkanlmıĢtır. Bu firmaların 400 milyar Türk Lirasına kadar olan yatınmlarının 

KOBÎ teĢviklerinden faydalanmalanna olanak sağlanmıĢtır. Aynca, KOBĠ 

yatırımlanna imalat sanayi ile birlikte tanmsal sanayi, turizm-konaklama 

tesisleri, madencilik, eğitim, sağlık ve yazılım geliĢtirme yatırımları dahil 

edilmiĢtir. Böylelikle KOBĠ teĢviklerinden yararlanabilecek firma sayısı ve bu 

fırmalann kullanabilecekleri kredi miktan önemli ölçüde artınlmıĢtır. Yatmmlan 

teĢvik fonu kaynaklı kredi tutan bölgelere göre belirlenmiĢ iken, bu karar 

kapsamında sabit yatınm tutanna göre değiĢik oranlarda yeniden belirlenmiĢtir. 

Firma bazında 280 milyar Türk Lirasına kadar fon kaynaklı yatırım ve iĢletme 

kredisi kullanım imkanı getirilmiĢtir. Kullandırılacak kredinin faiz oranlan 

yatırım kredilerinde; kalkınmada öncelikli yörelerde yapılacak yatırımlar için 

%10, geliĢmiĢ ve normal yörelerde yapılacak yatıranlar ile KOBĠ yatıranlarına 

ortaklık Ģirketlerinin yapacaklan yatıranlar için % 15, iĢletme kredilerinin faiz 

oranlan ise kalkınmada öncelikli yörelerde yapılacak yatıranlar için %15, diğer 

yörelerde yapılacak yatıranlar için %25 olarak belirlenmiĢtir. KOBĠ 

yatırımlarında aracı banka sadece Türkiye Halk Bankası iken Türkiye Kalkınma 

Bankası^ Türkiye Sınai Kalkınma Bankası, Sınai Yatınm Bankası da ilave 

edilerek aracı banka sayısı arttınlmıĢtır. KOBĠ yatırımlarının teminat 

sorunlarının çözümlenebilmesi için kredi garanti Ģirketleri devreye sokulmuĢtur. 

KOBÎ'lere "Kobi Yatırımlanna Ortaklık ġirketleri1 ' aracılığı ile yıllık 600 

milyar Türk Lirası tutarında yeni kredi olanağı yaratılmıĢtır. KOBĠ 

yatırımlarında yatırım indirimi oranlan, yörelere göre yeniden düzenlenerek 

geliĢmiĢ yörelerde yapılacak yatırımlar için % 60, diğer yörelerde yapılacak 

yatırımlar için %100 olarak belirlenmiĢtir. KOBÎ kapsamında gerçekleĢtirilecek 
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projelerin yatırım süreleri yatırım konularına bağlı olarak bina inĢaat 

harcaması olan yatırımlar için 2 yıl, diğer yatırımlar için 1 yıl olarak yeniden 

belirlenmiĢtir. Ayrıca, bu sürelere ek olarak 12 aya kadar ek süre 

verilebilecektir. Böylelikle KOBÎ yatırımlarının gerçekleĢtirilebilmesi için 

firmalara biraz daha fazla zaman tanınmasına imkan sağlanmıĢtır.  

Tabii Afet Nedeniyle Zarar Gören Esnaf ve Çiftçilerin Kredi Borçlarının 

Ertelenmesi ve Yeni Kredi Kullandırılması hususu:  

Bilindiği üzere tabii afet nedeniyle zarar gören esnaf ve çiftçilerin kredi 

borçlarının ertelenmesi ve yeni kredi kullandırılmasına iliĢkin olarak 96/8021, 

98/11128, 98/11301 ve 99/13233 sayılı Bakanlar Kurulu Kararları uyarınca 

kredi erteleme ve yeniden kredi kullandınm uygulamaları gerçekleĢtirilmekteydi. 

Ancak, sözkonusu kararnameler kapsamında farklı yörelerde zarar gören 

kiĢilere iliĢkin olarak gerçekleĢtirilen farklı uygulamaların tek bir baza 

indirgenmesi ve mevcut mevzuatı tek bir çatı altında toplayan genel içerikli bir 

yasal düzenlemenin oluĢturulmasını teminen, tabii afet nedeniyle zarar gören 

çiftçi, esnaf ve sanatkar, küçük ve orta boy iĢletmeler, serbest meslek mensubu 

ve sanayi ve ticaret erbabı ile menkul ve gayrimenkul malları zarar gören 

gerçek ve tüzel kiĢilerin kredi borçlarının ertelenmesi ve bu kiĢilere yeni kredi 

açılmasına iliĢkin. 21.09.2000 tarih ve 2000/1390 sayılı Bakanlar Kurulu Karan 

yürürlüğe girmiĢtir. Anılan Karar hükümleri uyarınca tabii afet nedeniyle zarar 

gördüğü il ve ilçe hasar tespit komisyonlannca tespit edilen gerçek ve tüzel 

kiĢilerin kredi borçlarının ilk yıl anapara ve faiz ödemesiz, müteakip 2 yılda 4 

eĢit taksitte ödenmek üzere 3 yıl süre ile ertelenmesi, ertelenen ve yeniden 

kullandınlan kredilere kredi türleri itibariyle uygulanan cari faiz oranlarının 

yansı oranında faiz uygulanması hükme bağlanmıĢtır.  

Zor Durumda Olan Çiftçi ve Esnafın BAĞ-KUR Borçlarının 

Vadelendirilmesi:  

4.10.2000 tarih ve 24190 sayılı (mükerrer) Resmi Gazetede yayımlanan 

ve Bağ-Kur'la ilgili düzenlemeleri içeren 619 sayılı Kanun Hükmünde 

Kararname'nin 1479 sayılı Kanunun 10. Maddesinde değiĢiklik öngören 9. 

Maddesinin (h) fıkrasuıda "kurum için yarar görülen hallerde dava ve icra 

kovuĢturulması açılmaması, uyuĢmazlıklann uzlaĢma yoluyla çözülmesi, açılan 

dava ve icra kovuĢturmalanmn takibinden vazgeçilmesi veya feragat edilmesi, 

kanun yollanna baĢvurulmaması, bunlara ait para ve mallann terkin edilmesi, 

kurum leh ve aleyhine açılmıĢ dava ve icra kovuĢturmalanmn uzlaĢma veya 

tahkim yolu ile çözümlenmesi konulannda karar vermek" Yönetim Kurulu'nun 

görev ve yetkileri arasında yeralmaktadır. Bu çerçevede, Bağ-Kur Yönetim 

Kurulu'nun 11.10.1989 tarih ve 89/300 no.lu karannda "... 1479 sayılı Kanunun 

10. Maddesinin (g) ve (h) fıkralan içerisinde mütaala edilen ; a) Primlerin idari 

yoldan takip, taksitlendirme ve tahsili hususunda, b) Ġdari yolla takipten bir 

sonuç alınamaması halinde re'sen icra takibine geçilmesinde, c) Her iki yolla 

yapılan takiplerde sigortalıların en çok 10 taksite kadar ödeme teldiflerinin 

kabulü hususunda, Genel Müdür'e yetki verilmesinin, aynca Genel Müdürün de 

bu yetkisini îl Müdürlerine devretmesinin kabulüne" karar verilmiĢtir. Yukarıda 

belirtilen Yasa ve Yönetim Kumlu Karan çerçevesinde, sigortalılann baĢvurusu 

halinde Bağ-Kur borçlarının vadelendirilmesi mümkün olabilecektir.‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 57, BirleĢim 71, s. 100-103). 
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Tez çalıĢmasının 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye adlı baĢlığında belirtildiği 

üzere, 2001 ekonomik krizinde iĢsizlik artmıĢ, Türk Lirası %50 değer kaybetmiĢtir. Bunlarla 

birlikte KOBĠ‘ler üretimin azalması, nakit sıkıntısı gibi ciddi sıkıntılar yaĢamıĢtır. Milletvekili 

Nurettin AktaĢ, KOBĠ‘lerin desteklenip desteklenmeyeceğine iliĢkin Devlet Bakanı Kemal 

DerviĢ'e soru sormuĢtur. Kriz döneminde KOBĠ‘lere destek olunması gerektiğini 

söylemektedir. Kemal DerviĢ ise verdiği cevap ile yapılan destekleri açıklamıĢtır. 

Ġstanbul Haseki Hastanesinde görevden uzaklaĢtırılan personele iliĢkin sorusu ve 

Sağlık Bakanı Osman DurmuĢ'un cevabı (7/3447) 

Hastane çalıĢanlarının hakları kapsamında sorulan soruda Ġstanbul Haseki Hastanesi‘nde 26 

sağlık çalıĢanının görevden uzaklaĢtırılmaları itibarıyla haklarının iadesi ve o döneme kadar 

çalıĢtıkları süre boyunca hak ettikleri tazminat tutarının verilip verilmeyeceği 

araĢtırılmaktadır. Öte yandan bu çalıĢanların iĢten ayrılma gerekçeleri incelenmekte olup 

devam etmekte olan sağlık alanındaki istihdam sorununu çözümüne yönelik hangi adımların 

atılacağı soruĢturulmaktadır.  

Soru: 

―1. Ġstanbul Haseki Hastanesinde, 26 personelin görevden 

uzaklaĢtırılmasının sebebi nedir?Görevden uzaklaĢtırılmalarını haklı buluyor 

musunuz ? 

2. Bu 26 personelin isimleri, görev unvanları, müktesebatlan ve Haseki 

Hastanesinde görev yaptıkları süreler nelerdir? 

3. Bu personelin mağduriyetlerini gidermek için durumlarım yeniden 

gözden geçirmeyi düĢünüyor musunuz? 

4. Bunların dıĢında, Bakanlığınıza bağlı hastanelerde, aynı Ģekilde 

görevden uzaklaĢtırmayı düĢündüğünüz kaç personel bulunmaktadır? 

5. Halen hastanelerdeki nitelikli sağlık personeli açığım kapatamazken, 

elinizdeki personeli haksız yere görevden uzaklaĢtırmak doğru mudur ?Bu 

personel açığını nasıl kapatmayı düĢünüyorsunuz ?‖ 

Cevap: 

―Ġstanbul Valiliği tarafından Haseki Eğitim ve AraĢtırma Hastanesinde 

yapılan inceleme ve soruĢturma neticesinde, Kılık Kıyafet Yönetmeliği 

hükümlerine uymayan ve daha evvelde aynı gerekçelerle haklarında cezai iĢlem 

uygulanan 26 personel Valilikçe görevlerinden uzaklaĢtırılmıĢlardır. Konu ile 

ilgili olarak Bakanlığımız TeftiĢ Kurulu BaĢkanlığından bir MüfettiĢ 

görevlendirilmiĢ olup, inceleme ve soruĢturma halen devam etmektedir. 

SoruĢturma neticesine göre görevlerinden uzaklaĢtırılan personelin durumu 
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yeniden değerlendirilecektir. Bakanlığıma bağlı sağlık kurum ve kuruluĢlarında 

Devlet memuru sıfatıyla görev yapan personel, Anayasa, kanun, tüzük ve 

yönetmelik hükümlerine uymak ve bu hükümler çerçevesinde görevlerini yerine 

getirmekle yükümlüdür. Görevlerini yerine getirirken mevzuata aykırı hareket 

eden personele 657 sayılı Devlet Memurları Kanunu'nun idari tedbirler ve 

disiplin cezalarına iliĢkin hükümlerinin uygulanması kamu hizmetlerinin bir 

gereğidir. Ġstanbul Haseki Hastanesi'nde mevcut personel eliyle hizmetler 

yürütülmekte olup, görevden uzaklaĢtırma tedbiri süreklilik arz etmediğinden 

personel açığmdan söz etmek doğru değildir. Kanuna aykırı hareketleri bulunan 

personelin kanundaki Ģartların mevcudiyetine bağlı olarak görevden 

uzaklaĢtırılmalarının gerekmesi halinde kamu hizmetlerinin aksatılmaması için 

tedbirler alınması her zaman mümkündür. Personel açığmdan bahisle, kanun 

hükümlerinin uygulanmasmdan kaçımlması doğru görülemez. GöstermiĢ 

olduğunuz ilgiye teĢekkür ederim.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

57, BirleĢim 72, s. 216-217). 

Son ekonomik krize iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Kemal DerviĢ'in cevabı 

(7/3744) 

Makroekonomik konjonktür kapsamında ele alınan soruda iç ve dıĢ borçların devlet 

nezdinde yarattığı külfet ve yapılan kredi anlaĢmalarıyla artan ödeme yükü neticesinde dalgalı 

kur sistemine geçiĢin ortaya koyduğu bir dizi ek maliyetin ülke nezdinde değerlendirildiği 

soruda sosyoekonomik olanakların daralmasına dikkat çekilerek hükümet içerisinde 

iĢbirliğine kapalı bir yapıdan Ģikayetçi olunmaktadır. Bu bağlamda demokratik çerçevede ele 

alınan bu yapının çok yönlü iĢleyiĢine ayak uydurma mekanizmalarının güncellenmesi 

gerekliliği ön plana çıkarılmıĢ ve toplumsal bir uzlaĢma arayıĢı gündeme gelmiĢtir.  

Soru: 

―1. 20 ġubat 2001 tarihli borçlanmada Kamu Bankaları ve özel Bankalar 

ne kadar hazine bonosu almıĢlardır ? 

2. Dalgalı kur sistemine geçildiği gece merkez Bankasmdan 3 Milyar $ 

döviz çıktığı doğru mudur ?Doğru ise bu döviz kimlere verilmiĢtir ? 

3. Sivil inisiyatif, medya, Tüsiad vb çevrelerin desteklemesine ve sayısal 

çoğunluğa sahip, uyumlu bir hükümet olmanıza rağmen bu büyük baĢarısızlığın 

sebebi nedir ? 

4. Alternatifsiz olduğu söylenen, bu hükümetin siyasi ve ekonomik 

istikrarın sağlayamayacağı, gizlenmeye çalıĢılan sorunların daha da büyüyerek 

patlak vereceği görülmüĢtür. Suni gündemleri bir kenara bırakarak, halkın 

önceliklerini ve hassasiyetlerini göz önünde bulundurarak, problemlerine çözüm 

bulmayı düĢünüyor musunuz? 

5. Ülkenin içine düĢtüğü bu sıkıntılardan kurtulabilmesi için, 

demokrasinin kurum ve kurallarıyla iĢlemesi kaçınılmazdır. Demokrasinin tam 
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olarak iĢletilebilmesi için, tüm siyasi parti gruplarıyla iĢbirliğine gitmeyi 

düĢünüyor musunuz ? 

6. Demokrasilerde hükümetlerin alternatifsiz olması düĢünülemez. 

Alternatifsiz hükümetler ancak dikta rejimlerinde görülür. 28 ġubat sürecinin 

sonucu oluĢan bir siyasi ortamda kurulan ve alternatifsiz olduğu söylenen 

hükümetin, sorgulanamaz bir tavırla izlediği politikalar, ülkeyi yolsuzluk ve 

usulsüzlüklerin had safhaya çıktığı, ekonominin dibe vurduğu, dıĢ politikada 

kaale alınmayın bir duruma getirmiĢtir. Halen bu hükümetin alternatifsiz 

olduğunu düĢünüyor musunuz ?Bu yönetim anlayıĢınız devam edecek mi ?Ülke 

menfaatları bakımından istifa etmeyi düĢünüyor musunuz ?‖ 

Cevap: 

―20 ġubat 2001 tarihli Hazine iç borçlanma ihalesinde kamu kuruluĢlarına net 

1,2 katrilyon TL, diğer yatırımcılara ise net 940,9 trilyon TL olmak üzere toplam 

2,2 katrilyon TL tutarında satıĢ yapılmıĢtır. Kamu bankaları, piyasalardaki 

diğer bankalar ve yatırımcılar gibi ihaleye piyasa koĢullarında teklif vermek 

yoluyla doğrudan katılmakta olup ortalamadan bono alan "kamu kuruluĢları" 

içerisinde yer almamaktadır. Öte yandan gerek bankaların gerekse diğer 

yatırımcıların ihaleye katılmaları ve aldıkları senet tutarları hakkındaki bilgiler 

ticari sır kapsamında düĢünülmekte olup kamuoyuna açıklanmamaktadır. Ancak 

doğaldır ki bütün bu bilgiler yasal denetim organlarının incelemesine açıktır. 

Diğer taraftan bilindiği üzere ihraç edilen Devlet iç borçlanma senetleri ikincil 

piyasalarda iĢlem gören seneder olup ihale tarihinde piyasa fiyatlarından alım 

satıma konu olabilmekte ve serbestçe el değiĢtirebilmektedir.  

Bilindiği üzere, geçen yılın Kasım ayı içinde bir bankacılık krizi yaĢanmıĢ ve bu 

krizi takiben bankacılık sistemi ve yabancı yatırımcılar hızla dövize 

yönelmiĢlerdir. Kasım ayında yaĢanılan sözkonusu krizi takiben Hükümetimizin 

aldığı tedbirler, IMF tarafından sağlanan ek rezerv kolaylığı Merkez Bankasının 

Net Ġç Varlıkları kontrol alana alma çabalan ile birlikte göreli bir istikrar 

sağlanmıĢtır. Ancak, bir taraftan bütün bu tedbirlere rağmen güven unsurunun 

tam olarak oluĢamaması 19 ġubat 2001'de piyasa katılımcılarının programa 

olan güvenini daha da sarsmıĢ ve o gün ertesi gün valörü ile 7.6 milyar dolar 

satılmıĢtır. Programa olan güvenin tamamen kaybolması sonucunda ortaya 

çıkan yeni dutumda, Merkez Bankası'nm kur taahhüdünü sürdürmesi imkanı 

kalmamıĢ kurların dalgalanmaya bırakılması gündeme gelmiĢtir. Ancak, 

dalgalanma kararı verilene kadar mevcut para programı uygulanmaya devam 

edilmiĢ ve kur taahhüdünün sürdürülmesi için sadece Türk Lirası getirene döviz 

verilmiĢtir. Bu çerçevede, 20 ġubat 2001 valörüyle satılan yukarıda belirtilen 

tutarın 6.2 milyar doları geri alınmıĢ ve sonuçta sadece 1.5 milyar dolar Türk 

Lirası karĢılığım Merkez Bankası'nda bulunduran bankalara program 

çerçevesinde kur taahhüdü gereği satılmıĢtır. Uygulanmakta olan para 

programının bir gereği olarak Türk Lirası likiditesi kısılması kısa dönem faiz 

oranlarım çok yüksek seviyelere çıkartmıĢ, buna rağmen dövize olan talep 

devam etmiĢ ve 21 ġubat 2001 tarihinde yine Türk Lirası karĢılığım hazır 

bulundurabilenlere 3.5 milyar dolar satılmıĢtır. Sonuçta, gösterilen tüm 

çabalara rağmen para programının mevcut Ģekliyle sürdürülebilmesi için 

gerekli olan güvenin tesis edilemediği ve dolayısıyla Türk Lirası ve döviz 

piyasalarında oluĢan dengelerin sürdürülmesinin 21 ġubat 2001 akĢamı 
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itibariyle mümkün olmadığı görülmüĢtür. Döviz kurlarının serbest 

dalgalanmaya bırakılması karan 21 ġubat'ı 22 ġubat'a bağlayan gece, 

piyasaların kapak bulunduğu zaman dilimi içinde alınmıĢtır. 19 ġubat ile 21 

ġubat tarihleri arasında döviz ve TL piyasası iĢlemleri uygulanmakta olan 

program çerçevesinde yürütülmüĢtür. Öte yandan, 19-21 ġubat tarihleri 

arasında program çerçevesinde TL karĢılığı satılan toplan döviz tutan 5 milyar 

dolar olup, bu tutar için 84 banka, özel finans kutumu ve yetkili müessese ile 

iĢlem yapılmıĢtır. Merkez Bankası tararından piyasaya sunulan döviz hiç bir 

Ģahıs, Ģirket ve bankayı kollamak amacıyla verilmiĢ değjldir. Merkez Bankası'nm 

temel iĢlevlerinden biri ülke parasının değerini korumak ve Türkiye'nin 

yükümlülüklerini zamanında yerine getirmesini sağlamaktır. Serbest piyasa 

ekonomisi düzeninde bir ülke parasından ayrılmak isteyen her kim olursa olsun 

karĢılığında talep edilen dövizi temin etmek ülkenin itibarı açısından son derece 

önemlidir. Nitekim Merkez Bankası 19,2 milyar dolarlık döviz rezervini bu 

vecibeyi yerine getirmek için tutmaktadır. Gelen talebin karĢılanmaması halinde 

oluĢabilecek çalkantı, dövizin giderek kıtlaĢması nedeniyle kuru çok aĢın 

seviyelere yükseltebilecektir. Bankalardan gelebilecek böyle bir talebin 

karĢılanmaması halinde, bankacılık kesimimin yükümlülüklerini yerine 

getiremeyeceği, bu durumun da sisteme olan güvenin kaybına ve tüm bankacılık 

kesimine hücuma neden olacağı gözardı edilmemelidir.  

Ülkemizin en önemli sorunlarından olan enflasyon, özel sektörün kamu sektörü 

ile ortak hareket etmesi ile yenilebilecektir. Aksi takdirde enflasyonla mücadele 

programlarının baĢarılı olması mümkün olmayacaktır. Bu çerçevede, fiyatların 

kısa bir sürede istikrara kavuĢmasını amaçlayan yeni ekonomik programa da 

toplumun tüm kesimlerin desteğinin sağlanması oldukça önemlidir 1999 yılında 

hazırlanan Enflasyonla Mücadele ve Yapısal Uyum programı' Kasım ve ġubat 

aylarında mali piyasalarda yaĢanan dalgalanmaların etkisiyle değiĢikliğe 

uğramıĢtır. Piyasalardaki dalgalanmaların temel nedenlerinden biti ise mali 

sistemin yapısının bozukluğudur. Mali sistemin verimli çalıĢmasının teminine 

yönelik olarak Bankalar Kanununda değiĢiklik yapılması ve Hükümetimiz 

döneminde bankaların düzenlenmesi ve denetlenmesine iliĢkin bir Kurul 

oluĢturulmasına rağmen, özellikle kamu bankalarının piyasalardaki yükü 

dengesizliklerin doğmasında etkili olmuĢtur. Kamu bankaları dahil tüm 

bankacılık sisteminin içinde bulunduğu durum bugün uygulanmakta olan 

politikaların bir sonucu değildir. Yıllardır alınan yanlıĢ kararlar mali 

sistemimizi bugünkü duruma getirmiĢtir. Hazırlanan yeni ekonomik program 

çerçevesinde kamu bankalarının görev zararlarının karĢılanması ve bundan 

böyle görev zaran yaratacak uygulamalara gidilmemesi amaçlanmaktadır. 

Ayrıca piyasaların iĢleyiĢini bozan bankaların mali yapılarının düzeltilmesine 

yönelik tedbirlerle de piyasaların istikrarlı bir yapıya kavuĢması sağlanacaktır.  

Hükümetimiz ekonominin düzlüğe çıkabilmesi için yıllardır yapılması gereken 

ancak siyasi kaygılar nedeni ile her zaman göz ardı edilen önlemleri 

gerçekleĢtirme cesareti gösterebilmesi ve popülizme yönelmemesi açısından 

alternatifsizdir. Bunun dıĢında tabiidir ki parlementer demokrasi ortamında 

halkın oylarından güç alan alternatifler yaratılabilir. Hükümetimiz kurulduğu 

andan itibaren yılardır çözüm bekleyen sorunlara neĢter vurma cesaretini 

göstermiĢ, söylendiği Ģekilde suni gündemlerle uğraĢmamıĢ, halkımızın öncelik 

ve hassasiyetlerini dikkate alarak sorunlarına çözüm bulmaya çalıĢmıĢtır. Bu 

nedenle yapılan eleĢtiriler son derece haksızdır HazırlamıĢ olduğumuz acil 

önlemler paketi ile piyasalarda dalgalanma yaratan unsurların ortadan 
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kaldırılması, faiz ve döviz kurunda istikrar sağlanması ve makroekonomik 

dengelerin tesis edilerek istikrarlı bir büyüme ortamı yaratılması hedeflenmiĢtir. 

Makroekonomik dengenin tesis edilmesi, özellikle sabit gelirlilerin en büyük 

düĢmanı olan enflasyonun düĢürülebilmesi amacıyla gerekli olan sıkı para ve 

maliye politikalarına devam edilmesi ile mümkündür. Uygulanan politikaların 

kahalıgım sağlamak amacıyla piyasalarda rekabet ortamının daha da 

güçlendirilmesi için özelleĢtirme çalıĢmalarına devam edilmekte, mali 

piyasalara iliĢkin düzenlemelere hız verilmektedir. Hazırlanan yeni ekonomik 

program çerçevesinde çalıĢanların yüksek enflasyona ezdirilmemesine, 

çalıĢanlar arasında gelir dengesizliğinin giderilmesine ve istihdam 

yaratılmasına iliĢkin gerekli düzenlemeler yapılmakta olup bu yönde çabalar 

sürdürülecektir. Bunun yanısıra, programın sosyal kesimler üzerindeki olumsuz 

etküerinin giderilmesine yönelik olarak sosyal yardım programlannm 

desteklenmesine ve geniĢletilmesine iliĢkin çalıĢmalarımız da baĢlatılmıĢtır.  

Uygulamakta olduğumuz yeni ekonomi programının sürdürülebilir olması 

toplumun tüm kesimlerinin desteği ile mümkün olacaktır Programa desteğin 

sağlanması bizim çıkarımıza değil ülkenin çıkarına olacaktır. Bu çerçevede 

gerekli tüm giriĢimler yapılmaktadır. Bundan böyle de Hükümetimiz tüm siyasi 

parti gruplarıyla, sivil toplum örgütleriyle olduğu gibi iĢbirliğini 

yoğunlaĢtırmaktan kaçınmayacaktır. Hükümetimiz ekonominin istikrara 

kavuĢabilmesi için yıllardır bekleyen ancak çeĢitli nedenlerden dolayı ihmal 

edilen tedbirleri alma insiyatifi göstermesi açısından alternatifsiz bir 

Hükümettir. Hükümetlerin alternatifsiz olması dikta rejimi ile ülkeyi yönettikleri 

anlamına gelmemektedir. Uygulamaya koyduğumuz politikalara iliĢkin toplumun 

tüm kesimlerinin desteğini almak için gösterdiğimiz çabalar bir dikta rejiminde 

görülecek Ģeyler değildir. Hükümetimiz, bugüne kadar ekonomide yıllardır var 

olan sorunlara çözüm getirebilmek amacıyla gerekli hiç bir düzenlemeden 

kaçınmamıĢ, problemlerin üzerine gitmiĢ ve çözüm bulma yolunda radikal 

kararlar almıĢtır. Bu politikaları sürdürürken popülizme meyletme yönünde en 

küçük bir çaba içinde de olmamıĢtır. Bu çerçevede, sürdürmekte olduğumuz 

politikaları yarıda bırakıp ayrılmanın ülke menfaatleri ile çeliĢtiğini 

düĢünüyoruz.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 58, BirleĢim 78, s. 

376-382). 

Tez çalıĢmasının 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye adlı baĢlığında belirtildiği 

üzere, RefahYol hükümeti Necmettin Erbakan‘ın istifasıyla sıkıtnıya girmiĢ, CumhurbaĢkanı 

Süleyman Demirel hükümet kurma yetkisini Tansu Çiller‘e vermemesiyle ortadan kalkmıĢtır. 

Hükümet kurma yetkisi Mesut Yılmaz‘a verilmiĢtir. 18 Nisan 1999 tarihinde yapılan genel 

seçimlerde büyük bir yenilgi almıĢtır. DSP-MHP-ANAP koalisyonu ülkeyi yönetmeye 

baĢlamıĢtır ve sürekli olarak alternatifsiz olduklarını belirtmiĢlerdir.  

THY Ġstanbul-Gaziantep seferinde meydana gelen olaya iliĢkin sorusu ve ĠçiĢleri Bakanı 

Sadettin Tantan'ın cevabı (7/3787) 
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Ġstanbul – Gaziantep arası THY seferinde meydana gelen bir olayın ardından haber alma 

hakkının engellenmesine iliĢkin soruda kamu görevlilerinin davranıĢları ayrımcılık olarak 

değerlendirildiğinde ne gibi sonuçların olacağı araĢtırılmıĢ olup söz konusu olayın 28 

ġubat‘ın yıl dönümünde gerçekleĢmesi nedeniyle provakatif bir eylem olarak değerlendirilip 

değerlendirilemeyeceği soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1. Yolcunun en tabii hakkı olan gazete talebine "Burada siyaset 

yaptırmam" diyerek müdahale eden Ģahıs kimdir?Müdahale etme yetki ve 

hakkım nereden almaktadır? 

2. Ülkemizin içinde bulunduğu nazik dönemde basında ayrımcılık 

yapmak doğru mudur?Bu tutum aynı zamanda bireyin haber alma özgürlüğüne 

getirilen bir kısıtlama değil midir? 

3. Kamu görevlilerinin bu tür davranıĢları, vatandaĢlarımız arasında 

telafisi mümkün olmayan kutuplaĢmalara sebep olmaz mı? 

4. Böyle bir talebin karakolla neticelenmesi demokratik hukuk devleti 

olma iddiamızla çeliĢmiyor mu? 

5. Bütün bu hadiselere sebep olanlarla ilgili idari ve hukuki süreci 

baĢlatmayı düĢünüyor musunuz?6. Hadisenin 28 ġubat'ın yıldönümünde 

meydana gelmesi bir provakatif giriĢim olabilir mi?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Nurettin AKTAġ tararından TBMM sunulan ve 

tamumdan cevaplandırılması istenilen yazılı soru önergesinin cevabı aĢağıya 

çıkarılmıĢtır. 1.2.6. Soruların içerik olarak muhatabının UlaĢtırma Bakanlığı 

olduğu düĢünülmektedir. 3- Ülkemizde uçaklarda meydana gelen olaylarla ilgili 

sorumluluk ve yapılacak iĢin takibi tamamen uçağın kaptan pilotu ve onun 

direktiflerim yerine getiren kamu personeline aittir. Emniyet güçlerimizce Ġhsan 

YĠĞĠT ve eĢinin uçaktan indirilmeleri; THY'nin TK.697 sefer sayılı uçağına 

iliĢkin sorumluluk sahiplerinin talepleri doğrultusunda olmuĢtur. 4- 28.02.2001 

günü saat: 05.40 sıralarında THY'nin TK.697 sefer sayılı uçağı ile Gaziantep-

Ġstanbul üzerinden aktarmak olarak yurtdıĢına gitmek isteyen Ġhsan YĠGĠT'in 

(yanında eĢi bulunduğu halde) yolculara servis yapan görevlilerden önergede 

adı geçen gazeteleri istediği, istemiĢ olduğu gazetelerin uçakta bulunmadığmm 

kendisine bildirilmesinden sonra, bu duruma kızarak fevri hareketlerde 

bulunmaya baĢlaması üzerine, kabin amiri ve yer uçuĢ Ģefinin Gaziantep 

Havaalam'nda görevli Güvenlik Güçlerini uçağa davet ettikleri ve Güvenlik 

Güçlerinden ismi geçen Ģahıs ve eĢinin uçaktan indirilmelerini talep ettikleri, 

Güvenlik Güçlerince de söz konusu talep doğrultusunda, Ġhsan YĠĞĠT ve eĢinin 

sakinleĢmeleri ve olayın biraz yatıĢması amacıyla Havaalanındaki Polis 

Noktasına götürüldükleri ve Ģahısların THY yetkililerince biletlerinin iptal 

edilmesinin ardından, Havaalam'ndan ayrıldıkları anlaĢılmıĢtır. 5- Meydana 

gelen olayda taraflar arasında herhangi bir Ģikayet olmadığı için adli bir iĢlem 
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yapılmadığı belirlenmiĢtir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 59, 

BirleĢim 82, s. 335-336). 

THY Ġstanbul-Gaziantep seferinde meydana gelen olaya iliĢkin sorusu ve 

UlaĢtırma Bakanı Enis Öksüz'ün cevabı (7/3786) 

Ġstanbul – Gaziantep arası THY seferinde meydana gelen bir olayın ardından haber 

alma hakkının engellenmesine iliĢkin soruda kamu görevlilerinin davranıĢları ayrımcılık 

olarak değerlendirildiğinde ne gibi sonuçların olacağı araĢtırılmıĢ olup söz konusu olayın 28 

ġubat‘ın yıl dönümünde gerçekleĢmesi nedeniyle provakatif bir eylem olarak değerlendirilip 

değerlendirilemeyeceği soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1. Ulusal hasmımızın, tiraj problemi de olmayan bazı gazeteleri neden 

THY servislerinde bulunmamaktadır?Bu, bireyin haber alma özgürlüğüne 

getirilen bir kısıtlama değil midir? 

2. Yolculara hizmet amacıyla sunulan gazeteler hangi kriterlere göre 

uçaklarınızda bulundurulmaktadır?Halihazırda hangi gazetelerden, kaçar adet 

bulundurulmaktadır? 

3. THY'da ideolojik ve siyasi yaklaĢımlardan uzak olarak bütün yayın 

organlarını bulundurmayı düĢünüyor musunuz? 

4. Bahsi geçen vahim olayda sorumluluğu bulunan Ģahıslarla ilgili 

olarak idari ve hukuki soruĢturma açmayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―Ġlgi yazı gereğince; soru önergesinde konu edilen olay ilgi . yazıda 

belirtildiği gibi Ġstanbul-Gaziantep uçak seferinde değil Gaziantep-Ġstanbul 

seferinde meydana gelmiĢtir. Seferin personeli uçakta yolculara gazete ikram 

ederken bir yolcunun Yeni ġafak Gazetesi talebine muhatap olmuĢlardır. 

Yolcuya uçakta Yeni ġafak Gazetesi bulunmadığı yanıtı verildiğinde yolcu diğer 

yolcuları ve personeli taciz eder mahiyette yüksek sesle bağırmaya ve yakıĢıksız 

ithamlarda bulunmaya baĢlamıĢtır. Uçak içindeki bu atmosferde bir baĢka yolcu 

kendisine; w gazete okumak istiyor isen daha önceden gazeteni almalıydın " diye 

müdahalede bulunmuĢ bunun üzerine her iki yolcu uçak içi güvenliği bozacak 

Ģekilde münakaĢa etmeye baĢlamıĢlardır. Bu durum karĢısında seferin ve 

yolcuların selameti açısından güvenliği sağlamak amacıyla uçağın kaptan pilotu 

yetkisini kullanarak uçağa emniyet görevlilerini davet etmiĢ ve her iki yolcu 

polisler tarafından beraberlerindekiler Ġle beraber uçaktan indirilmiĢtir. Polisin 

yerde her iki tartıĢmacı yolcuyu dinledikten sonra, olayı ilk baĢlatan ve sürdüren 

Yeni ġafak Gazetesi talepkarı yolcunun seyahate devamını mahsurlu bularak 

seyahat etmelerine Ġzin vermemiĢ diğer müdahaleci yolcunun seyahatinde bir 

sakınca görmediğinden onun seyahatine izin vermiĢtir. Polise intikal eden olay 

Türk Hava Yolları ile yolcular arasında geçmeylp THY dıĢında iki yolcu 
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arasında cereyan etmiĢtir. Yolcu uçakta Zaman Gazetesi istemeyip sadece Yeni 

ġafak Gazetesi istemiĢtir. Zira yolcunun yanında dıĢardan getirdiği Zaman 

Gazetesi bulunmaktadır. Ayrıca Zaman Gazetesi yolcularımıza ikram edilen 

gazeteler arasındadır. Türk Hava Yollan' nın seferlerinde yolcularına gazete ve 

dergi dağıtmak gibi bir mecburiyeti yoktur. Türk Hava Yolları seferlerinde 

gazeteleri bir ikram hizmeti olarak yolcularına sunmaktadır. Gazete ve 

dergilerin seçiminde yolcu taleplerinin yoğunluğu ölçü olarak alınmaktadır. 

Yolcularımızın uçaklarımızda bulunmayan tercih ettikleri gazeteleri yerdeki 

gazete bayilerinden satın alma imkanları daima mevcuttur. Haber alma 

özgürlüğünü kullanmak isteyen bireyler bu haklarını uçağa binmeden dilediği 

gibi kullanabilirler. Türk Hava Yolları' nın bir gazete bayii olmadığı aĢikardır. 

Uçaklarda gazete dağıtım konusunda her türlü diğer bilgi Türk Hava Yolları' 

nın bağlı olduğu ÖzelleĢtirmeden Sorumlu Devlet Bakanlığı' ndan elde 

edilebilir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 59, BirleĢim 82, s. 333-

335). 

Krizde Merkez Bankasından döviz satın alan bankalara iliĢkin sorusu ve Devlet 

Bakanı Kemal DerviĢ'in cevabı (7/4090) 

Merkez Bankası‘nın döviz alım satımı sonucu karĢılaĢtığı zararın boyutlarını irdeleyen 

soruda kamunun bilgilenmesi yönünde atılan adımlar dahilinde Ģeffaf ve adil bir parasal 

anlayıĢın mali ve yönetsel boyutları itibarıyla gündeme gelip gelemeyeceği soruĢturulmuĢtur. 

Bu bağlamda yapılan parasal iĢlemlerden ötürü belli kesimler lehine varlık yaratıldığı iddia 

edilmekte olup bu varlıkların hangi yatırımlar neticesinde elde edildiği araĢtırılmaktadır.  

Soru: 

―1. 20 ġubat valörüyle satılan ve daha sonra geri alınan 6.2 milyar 

doların satıĢ ve alıĢ kurları nedir?Merkez Bankası bu iĢlemden zarar etmiĢ 

midir?Ettiyse ne kadar zarar etmiĢtir? 

2. 3 günlük dönemde yapılan iĢlemlerle ilgili tarafınızdan verilen 

cevapla, basına yansıyan bilgiler çeliĢmektedir. Bu dönemde hangi bankalara, 

ne kadar döviz satılmıĢtır? 

3. Yeni programı açıkladığınız basın toplantısında "Ģeffaflıktan ve halkın 

doğru bilgilendirilmesinin gerekliliğinden" bahsederken, bu konuda neden 

kamuoyunda oluĢan spekülasyonları önlemek için bankaların isimlerini ve 

aldıkları döviz miktarlarını açıklamıyorsunuz? 

4. Basın toplanızın ardından,, hükümetin, bu programı desteklediğini 

açıklaması, bazı kesimlerce hükümetin dördüncü ortağı olduğunuz Ģeklindeki 

yorumları ve kamuoyunda oluĢan bu intibayı doğrulamaktadır. Bu iki baĢlı 

görüntü hükümete olan güveni sarsmaz mı?Bu durumun önüne geçmek 

maksadıyla herhangi bir siyasi parti çatısı altında, ne zaman yer almayı 

düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 
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―1. 20 ġubat valörüyle satılan ve daha sonra geri alınan 6.2 milyar 

"ABD dolan'nın satıĢ ve alıĢ kurları uygulanan program çerçevesinde günlük 

olarak önceden kamuoyuna açıklanan kur sepeti ve iĢlem tarihindeki 

uluslararası pariteler baz alınarak belirlenen kurlar üzerinden 

gerçekleĢtirilmiĢtir. Ayrıca, tüm iĢlemler için geçerli olan alım-satım fiyatları 

arasındaki fark (talep-teklif farkı) bu iĢlemlerde de yine sözkonusu olup alım-

satım fiyatları, parite değiĢimlerinden etkilenmektedir.  

2. Bilindiği üzere, Bankamızla iĢlem yapan kuruluĢ isimleri ve iĢlem 

detayları, TCMB Kanunu'nun 42 nci maddesi uyarınca, yetkili merci sıfatıyla 

yalnız BaĢbakanlığa bildirilebilir ve bu türden bilgiler yine Bankamız 

Kanunu'nun 35 nci maddesi ile 4389 Sayılı Bankalar Kanunu'nun 23 üncü 

maddesinin (4) numaralı fıkrasına ve 22 nci maddesinin (7), (8) ve (9) numaralı 

fıkralarına göre gizli bilgi niteliğindedir. Dolayısıyla, en fazla döviz satılan ilk 

beĢ kuruluĢun isimlerinin ve aldıkları döviz miktarının bildirilmesinin sakıncalı 

olduğu düĢünülmektedir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 63, 

BirleĢim 102, s. 532-534). 

Ziraat Bankasının nakit açığına ve borçlarına iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı 

Kemal DerviĢ'in cevabı (7/4024) 

Söz konusu dönemde oluĢan ekonomik darboğazın sebeplerinden biri olarak lanse 

edilen Ziraat Bankası‘ndaki likidite yetersizliği, borçlanma arayıĢı nedeniyle yüksek faizli ve 

kısa vadeli teminini gerektirdiği belirtilmektedir. Merkez Bankası‘nda para bulunduran devlet 

bankalarından biri olan Ziraat Bankası‘nın bu durumu nedeniyle söz konusu krizde rol 

oynayıp oynamadığı araĢtırılmaktadır.  

Soru: 

―1. Bu borçlanmada hangi bankalardan, ne miktarda ve % kaç faizle 

para alınmıĢtır? 

2. Ziraat Bankası kendi kaynakları dururken, nakit açığını kapatmak için 

neden borçlanma yoluna gitmiĢtir?Diğer bankalara verdiği borçlarda, hangi 

bankaya, ne kadar para vermiĢ ve ne kadar faiz uygulamıĢtır? 

3. Eski Merkez Bankası BaĢkanı, 19 ġubatta baĢlayan krizin 

müsebbibinin de, Ziraat Bankasının nakit açıklan olduğunu beyan etmiĢtir. Bu 

kriz döneminde de, Ziraat Bankasının diğer bankalara borç olarak verdiği 

parası var mıdır? 

4. Varsa hangi bankalarda ne kadar parası vardı?Kendisi nakit açığını 

kapatmak için % 7500 faizle borçlanırken, alacaklarına ne kadar faiz 

uygulamıĢtır? 

5. Bu konuda yetkililer hakkında bir soruĢturma açmayı ve kanuni iĢlem 

yapmayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 
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―Sözkonusu önergede Kasa olarak ifade edilen nakit değerler 

büyüklüğünün bir kısmı yabancı para olup; kalan kısmı T.C. Ziraat Bankası 

A.ġ.'nin Ģubelerinin ihtiyaçları için tutulmaktadır. Bilindiği üzere; bankaların 

pozisyonları biri TL diğeri de yabancı para olmak üzere iki bölümden 

oluĢmaktadır. Döviz pozisyonunun kullanılarak T L kaynak yaratılması, tebliğler 

ile düzenlenen yasal rasyolar ile sınırlanmıĢtır. Önergede • belirtilen dönemde 

Ziraat Bankası sözkonusu rasyolar çerçevesinde aldığı TL v e yabancı para 

pozisyonu sonrasında yabancı para mevcutlarını faizi karĢılığında T.C. Merkez 

Bankası ve diğer bankalarda depolamıĢtır. önergede bankalara verilen borç 

olarak ifade edilen miktar yukarıda bahsedilen depolardan oluĢmaktadır. 

Dolayısıyla, Ziraat Bankasının anılan dönemde TL serbest kaynağı bulunduğu 

halde borçlanması ve bu borçlara yüksek seviyelerde faiz oranlan vermesi 

sözkonusu değildir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 64, BirleĢim 

105, s. 159-160). 

Tez çalıĢmasının 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye adlı baĢlığında belirtildiği 

üzere, kriz döneminde faizler ciddi oranda artmıĢtır. Gecelik faizler %2000‘lere yükselmiĢtir. 

Bu durumun en önemli sebebi ise yabancı para yetersizliğidir. Böyle bir ortamda Ziraat 

Bankası‘nın özsermayesi olmasına rağmen yüksek faizlerde borçlanması gibi bir durumun 

gerçekleĢip gerçekleĢmediğine iliĢkin Devlet Bakanı Kemal DerviĢ‘e soru sorulmuĢtur.   

Gaziantep'teki sanayicilerin elektrik faturaları ile ilgili Ģikâyetlerine iliĢkin 

sorusu ve Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanı Zeki Çakan'ın cevabı (7/4076) 

Gaziantep‘te sanayi faaliyetlerinde elektrik tüketiminin yüksek düzeyde 

faturalandırılması nedeniyle oluĢan maliyetlere dikkat çekilmiĢ olup bu faturaları oluĢturan 

kalemlerin hangi kriterlere göre belirlendiği soruĢturulmaktadır.  

Soru: 

―1. Aralık 2001 'den bugüne kadar Elektriğe kaç defa ve hangi oranlarda 

zam yapılmıĢtır? 

2. Bir fatura dönemi içinde, müteaddit defalar yapılan zamlar faturalara 

nasıl yansıtılmakta ve birim fiyat nasıl hesaplanmaktadır? 

3. Bir fatura dönemi içinde zam yapılması halinde, zamların faturalara 

adil olarak yansıtılması mümkün müdür?Zammın yapıldığı tarihten sonraki 

elektrik sarfiyatı nasıl tespit edilmekte ve faturalara yansıtılmaktadır? 

4. Gaziantep Organize Sanayi Bölgesindeki sanayicilerimizin iddia 

ettikleri gibi, Mart 2001 dönemi faturalarında bir hata var mıdır?Varsa bu 

hatayı düzeltmeyi düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 
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―01 Aralık 2000 tarihinde sonra 21 Aralık 2000 tarihinde %8, 01 Ocak 

2001 tarihinde % 1, 01 ġubat 2001 tarihinde %1 zam yapılmıĢtır. 21 ġubat 2001 

tarihinde yaĢanan ekonomik kriz nedeniyle hükümetimizin uyguladığı ekonomik 

program çerçevesinde 01 Mart 2001 tarihinde %10,15 mart 2001 tarihinde 

%10, 01 Nisan 2001 tarihinde %10,15 Nisan 2001 tarihinde %10, 01 Mayıs 

2001 tarihinde %3 oranlarında fiyat ayarlaması yapılmıĢtır.  

Tahakkuk hesabı, ilk okuma tarihi ile son okuma tarihi arasında tarife 

fiyatlarında meydana gelen her değiĢiklik gün olarak hesaplandıktan sonra, ilk 

okuma tarihi ile son okuma tarihi arasında hesaplanan toplam gün ve toplam 

tüketim esas alınmakta ve Günlük Ortalama Tüketim Miktarı, Toplam Tüketim 

Miktarının Toplam Güne oranı Ģeklinde hesaplanmaktadır. Bu ortalama tüketim 

her bir tarife değiĢikliğine isabet eden gün ve fiyat ile çarpılarak tahakkuk 

hesabı yapılmaktadır.  

Zamların faturalara yansıtılması 2. Maddede açıklandığı gibi gün 

bazında yapılmaktadır, örneğin 30 günlük Nisan 2001 tahakkuku için ilk 14 gün 

01 Nisan 2001 fiyatı, 16 gün içinde 15 Nisan 2001 fiyatı dikkate alınarak 

tahakkuk hesabı yapılmaktadır.  

Konuyla ilgili olarak TEDAġ Genel Müdürlüğü Bölge teĢkilatı Gaziantep 

EDM nezdinde yapılan incelemede, bir kısım faturalarda bilgisayar kaynaklı 

maddi hata tespit edildiği ve hatanın düzeltilerek faturaların yeniden 

gönderilmekte olduğu, fatura sahiplerine duyuru da bulunulduğu 

belirlenmiĢtir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 64, BirleĢim 106, s. 

311-313). 

Afganistan'a asker gönderilmesine iliĢkin sorusu ve Millî Savunma Bakanı 

Sabahattin Çakmakoğlu'nun cevabı (7/5050) 

Afganistan‘a NATO bünyesinde gönderilen askerlerin ne amaçla gönderildiğinin 

sorgulandığı soruda Türkiye‘nin Müslüman bir ülke olarak diğer Müslüman ülkeler nezdinde 

itibar kaybedeceği belirtilmiĢtir. Bu kapsamda ortaya atılan iddialar doğrultusunda 

Türkiye‘nin borçları karĢılığında asker gönderip göndermeyeceği sorgulanmıĢ olup 70 

askerden oluĢan öncü birlik dıĢında ilave birlik gönderilip gönderilmeyeceği araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―1. NATO tam olarak ikna olamamıĢken, bombardımana katılan 

Ġngiltere dahi asker göndermeyi ertelerken, Türkiye talep olmamasına rağmen 

neden asker göndermektedir? 

2. NATO'nun tek Müslüman ülkesi Türkiye'nin, "Kültürel Değerlerini" 

göz ardı ederek Batılı devletlerden önce asker göndermesi, uzun vadede diğer 

Müslüman devletlerle iliĢkilerimizi nasıl etkileyecektir?Bu konuda belirlenmiĢ 

politikalarımız var mıdır?Varsa nelerdir? 

3. DıĢ basında Türkiye'nin dıĢ borçlarına karĢılık asker gönderdiği 

yorumlan yapılmaktadır. Bu doğru mudur? 
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4. Afganistan'a ilk olarak gönderilecek 90 kiĢilik birliğin dıĢında asker 

Gönderilecek midir? 

5. ABD, Afganistan harekatının devamı niteliğinde, Irak'a girme 

düĢüncesini gerçekleĢtirmek veya isimleri gündemde olan Malezya, Endonezya 

gibi diğer Ġslam ülkelerine müdahale etmek isterse Türkiye, buralara da asker 

göndermeyi düĢünüyor mu?Bu ihtimallere karĢı Türkiye'nin ileriye dönük 

politikaları var mıdır?Varsa ne gibi tedbirler düĢünülmektedir?‖ 

Cevap: 

―1. Türkiye Büyük Millet Meclisinin 10 Ekim 2001 tarih ve 722 sayılı 

Kararı ile terörizme karĢı baĢlatılan sürekli özgürlük harekâtı kapsamında Türk 

Silâhlı Kuvvetlerinin yabancı ülkelere gönderilmesi konusunda Hükümete izin 

verilmiĢtir. Bu kapsamda 1 Kasım 2001 tarihli Hükümet açıklamasında da 

belirtildiği üzere yaklaĢık 90 kiĢilik bir özel harekât grubunun gerektiğinde 

görevlendirilmesi kararlaĢtırılmıĢ, ancak bu güne kadar ihtiyaç duyulmaması 

nedeniyle gönderilmemiĢtir. Türkiye bu aĢamada asker göndermediği gibi soru 

önergesinde ifade edilenin aksine, Afganistan'ın BAGRAM bölgesinde 

Ġngiltere'nin kara unsurları bulunmakta ve operasyona fiilen katılmaktadır.  

2. Türkiye'nin teröre karĢı uluslararası iĢbirliği içinde yer almasının 

Müslüman Ülkelerle iliĢkilerini menfi yönde etkilemesinden söz etmek doğru bir 

yaklaĢım olmayacaktır. Çünkü yapılan harekât Afgan halkına, yada Ġslam'a 

karĢı değil tüm dünyaca lanetlenen teröre karĢıdır.  

3. DıĢ borç ödemeleri ile Afganistan'a asker gönderilme kararı alınması 

arasında en ufak bir bağlantı bulunmamaktadır.  

4. Türkiye Büyük Millet Meclisinin Hükümete verdiği izin doğrultusunda 

uluslararası perspektif değerlendirilerek ülkemiz çıkarlarına ve uluslararası 

yükümlülüklerimize uygun olması halinde bu aĢamada gündemde olan barıĢ 

gücüne katılmak mümkün olabilecektir. 5. Türkiye'nin her türlü ihtimali öngören 

plânları ve dıĢ politikası mevcuttur. Ancak henüz gündemde olmayan bir konu 

ile ilgili yorumda bulunulması uygun görülmemektedir. Bu Vazıh Soru önergesi 

BaĢbakan Sayın Bülent ECEVĠT'in tensipleri ile cevaplandırılmıĢtır. 

Bilgilerinize sunarım.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 80, BirleĢim 

39, s. 236-238). 

OHAL Bölgesinde görevli personele yapılan ek ödemelere iliĢkin sorusu ve 

ĠçiĢleri Bakanı RüĢtü Kazım Yücelen'in cevabı (7/5190) 

Olağanüstü Hal Bölgesinde faaliyet gösteren askerlere ve emniyet mensuplarına diğer 

sulh bölgelerindeki personellerden ayrıcalıklı olarak ne gibi mali ve sosyal olanakların 

tanındığı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Olağanüstü Hal uygulamasının ilk baĢladığı tarihten baĢlamak üzere, 

2001 Eylül ayına kadar bu bölgede görev yapan kamu personeline (askeri ve 
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emniyet personeli dahil) bu bölge dıĢında görev yapan kamu personelinden 

farklı olarak, ne karlar ek mali imkan (tazminat, yolluk, maaĢ farkı vs.) 

tanınmıĢtır ? 

2. Bu ek mali imkanların yıllara göre dağılımı nasıldır?‖ 

Cevap: 

―Soru önergesinde, Olağanüstü Hal uygulaması nedeniyle bu bölgede 

görev yapan kamu personeline bu bölge dıĢında görev yapan kamu 

personelinden farklı olarak ne miktarda ek ödeme yapıldığı sorulmaktadır. 

Kamu personelinin hizmet sınıfı, görev unvanı, görev yapılan yer gibi kriterler 

baz alınarak 375 sayılı Kanun Hükmünde Kararnamenin 2.12.1993 tarihli ve 

3920 sayılı Kanunla değiĢik 28 inci maddesinin (A) fıkrası uyarınca BaĢbakan 

onayına istinaden halen uygulanmakta olan Özel Harekat ve Operasyon 

Tazminatına ĠliĢkin Esaslar ile aylık katsayı ile çarpılacak göstergeleri, aynı 

maddenin (B) fıkrası uyannca Bazı Ġllerde Görev Yapan Kamu Personeline 

Ödenecek Ek Tazminata iliĢkin Usul ve Esaslar ile ödenen ek tazminat 

miktarlarını gösterir cetveller iliĢiktedir. Operasyon tazminatı göstergeleri 

15.1.1997 tarihinden, ek tazminat miktarları da 15.12.1998 tarihinden beri 

değiĢmemiĢtir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 81, BirleĢim 43, s. 

95-110). 

Sermaye kesiminin sınıflandırdığı ve KOBĠ'lere baskı yapıldığı iddialarına iliĢkin 

sorusu ve Devlet Bakanı Kemal DerviĢ'in cevabı (7/5203) 

KOBĠ‘lere baskı yapıldığı iddiaları çerçevesinde yöneltilen soruda çok sayıda büyük 

ölçekli firmanın ekonomik kriz ortamında iflas etme noktasına geldiği vurgulanarak vergi ve 

SSK primlerini düzenli ödeyen KOBĠ‘lerin oldukça sıkı denetimlere tabi tutulduğu 

belirtilmektedir. Bu bağlamda holding niteliğindeki iĢletmelerin Ģaibeli biçimde karıĢtıkları 

bazı iĢlem ve ticari faaliyetlere iliĢkin yapılmadığı öne sürülen denetimlerin KOBĠ‘lere 

uygulanmasına dikkat çekilmiĢ ve aynı denetimlerin söz konusu holdingler için de yapılıp 

yapılmayacağı soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1. YaklaĢık 250 bin kiĢiye istihdam sağlayan, sayıları 500'ü bulan ve 

kendi güçleriyle ayakta durmaya çalıĢan bu küçük ve orta ölçekli iĢletmelere 

baskı yapıldığı haberleri doğrumudur? 

2. Doğru ise; devletin yükümlülüklerini yerine getirmemesinden dolayı 

Toprak Holding gibi büyük kuruluĢların yıkıldığı bir ekonomik kriz ortamında, 

kendi imkanlarıyla ayakta kalabilen böyle iĢletmelerin baskılarla yıldırılması 

doğru mudur ? 

3. Vergi ve SSK primlerini düzenli olarak ödemeye çalıĢan bu KOBĠ'lere 

yapıldığı gibi, büyük miktarda vergi ve SSK prim borcu 'bulunan, kamu ve fon 
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bankalarından aldıkları kredileri ödeyemeyen, hakkında ÎMKB'de Ģaibeli 

iĢlemlere karıĢtığı Ģeklinde haberler çıkan holdinglere de müfettiĢ gönderilip, 

haklarında soruĢturma açılmakta mıdır? 

4. 28 ġubat sürecinde sermayenin renklere ayrılması, bir grup 

sermayenin yurt dıĢına kaçması ve gurbetçilerimizin birikimlerinin yurda 

gelmemesi sonucunu doğurmuĢtur. Ülkenin üretime ve kaynağa Ģiddetle ihtiyaç 

duyduğu, her türlü sermaye kesiminin yurtdıĢına kaçtığı bir ortamda, sermayeyi 

sınıflandırmanın, bir kesimi sıkıĢtırırken bir kesime destek olmaya çalıĢmanın 

doğuracağı sonuçlan ve ekonomiye vereceği zararlan hesaba katıyor musunuz ? 

5. Hükümetinizin bu ve bunun gibi yanlıĢ ekonomi politikaları ülkeyi 

sosyal patlamanın da eĢiğine getirmiĢtir. Sosyal patlama tehlikesine karĢı, 

BaĢbakanlık koruma tedbirlerini artırmanın dıĢında, ne gibi tedbirler almayı 

düĢünüyorsunuz ?‖ 

Cevap: 

―Küçük ve orta boy iĢletmelerin (KOBĠ) yatırımları 21.12.2000 tarih ve 

2000/1822 sayılı "Küçük ve Orta Ölçekli iĢletmelerin Yatırımlarında Devlet 

Yardımları Hakkında Karar" gereğince mevcut destek unsurları yanında Fon 

kaynaklarından yatırım ve iĢletme kredisi aracı bankalar olan T. Halk Bankası 

A.ġ ve T. Kalkınma Bankası A.ġ. aracılığıyla kullandırılmaktadır. 

MüsteĢarlığımızca KOBĠ'lerin sorunları ile yakından ilgilenilmektedir. Bu 

bağlamda, KOBĠ'lerin en önemli sorunları olan finansman yetersizliğinin 

giderilmesi ve eksik teminatın tamamlanması yönünde sözkonusu Karar ile 

gerekli mevzuat düzenlemesi yapılmıĢtır. Yapılan mevzuat düzenlemeleri ile 

yatırım tutarı 400 Milyar TL.'y© kadar olan imalat, tarımsal sanayi, turizm, 

eğitim, sağlık, madencilik ve yazılım geliĢtirme konularında yapılacak 

yatırımlara sağlanan Gümrük Vergisi ve Toplu Konut Fonu istisnası, Yatırım 

Ġndirimi, Katma Değer Vergisi (KDV) istisnası ile Vergi, Resim ve Harç istisnası 

desteği yanında bu yatırımların Yatırımları teĢvik Fonu kaynaklı düĢük faizli ve 

uzun vadeli yatırım ve iĢletme kredileriyle desteklenerek finansal sorunlarının 

giderilmesine yardımcı olunmaktadır. Diğer taraftan, 2000 ve 2001 yıllarında 

ülkemizde yaĢanan ekonomik kriz nedeniyle, yatırım taleplerinde ve bu 

taleplerin karĢılanması aĢamasında önceki yıllara göre azalma görülmüĢ ve T. 

Halk Bankası A..ġ.'nin yeniden yapılanma sürecine girmesi nedeniyle KOBĠ 

yatırım teĢvik belgesi taleplerinin değerlendirilmeside zaman almıĢtır. 

27.12.2001 tarihi itibarıyla Genel Müdürlüğümüzce T. Halk Bankası A.ġ. 

aracılığı ile 246 adet KOBĠ yatırım teĢvik belgesi değerlendirilerek destek 

unsurlanndan yararlandırılmaktadır. (...)‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 82, BirleĢim 49, s. 565-569). 

Tez çalıĢmasının 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye adlı baĢlığında belirtildiği 

üzere, 28 ġubat sürecinde YeĢil sermaye olarak adlandırılan Anadolu‘da yer alan KOBĠ‘ler 

ekonomik kaygılar göz ardı edilerek sıkıĢtırılmıĢtır. Bunun yanında TÜSĠAD‘a üye olan 

Ģirketler desteklenmiĢtir.  



326 

 

ġırnak-Ġdil Ġlçesinde düzenlenen bir operasyonda ele geçirilen silahlara iliĢkin 

sorusu ve ĠçiĢleri Bakanı RüĢtü Kâzım Yücelen'in cevabı (7/5230) 

Teröristlere yönelik operasyon kapsamında ele geçirilen ve jandarmaya ait olduğu öne 

sürülen silahlarla ilgili sorulan soruda bu tip devlete ait silahların farklı operasyonlarda da ele 

geçirilip geçirilmediği sorgulanmıĢtır. Hizbullah terör örgütüne ait olduğu öne sürülen 

silahların daha önce ele geçirilmiĢ silahlar nezdinde nasıl bir paya sahip olduğu 

sorgulanmakta olup bu silahların terör örgütlerine nasıl ulaĢtırıldığı soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1. Bu haber doğru mudur ?Doğru ise bu operasyon hangi tarihte 

yapılmıĢtır ? 

2. Bu silahların herhangi bir eylemde kullanıldığı tespit edilmiĢ midir 

?Edildiyse bu eylemler hangileridir ? 

3. BaĢka Hizbullah operasyonlarında da Jandarmaya ait silahlar ele 

geçirilmiĢ midir ?Ele geçirildiyse bunların miktarı nedir ? 

4. Bahsi geçen silahlar Hizbullah‘ın eline nasıl geçmiĢtir ? 

5. Operasyondan bu yana, ordu malı silahların Hizbullah'ın eline 

geçmesiyle ilgili bir soruĢturma yapılmıĢ mıdır ?Yapıldıysa sonucu ne olmuĢtur 

?‖ 

Cevap: 

―1. Gaziantep Milletvekili Nurettin AKTAġ'ın, ĠçiĢleri Bakanı tarafından 

cevaplandırılması talebi ile TBMM. BaĢkanlığına verdiği 7/5230-12496 sayılı 

yazılı soru önergesi ilgi yazı ekinde alınmıĢtır.  

2. Soru önergesine konu olan hususlar hakkında yapılan inceleme 

sonucunda; a. 17-24 Eylül 2000 tarihleri arasında icra edilen J.ÜçvĢ.Cemal 

ATEġ operasyonu esnasında ele geçirilen silahlardan (34362) seri no.lu 7.62 

mm.lik MG-3 makinalı tüfeğinin, 24 Aralık 1991 tarihinde ġımak-Dereler'deki 

Jandarma Komando Tabur Komutanlığından gasp edilmiĢ olan silah olduğu, b. 

Ayrıca, 07 Ocak 2001 tarihinde Ġdil ilçesine bağlı köylerde yapılan operasyon 

esnasında göz altına alınan (15) kiĢinin evinde ve müĢtemilatında yapılan 

aramalarda ele geçirilen silahlardan (663974) seri no.lu G-3 piyade tüfeğinin, 

26 Ağustos 1987 tarihinde ġırnak-AnılmıĢ köyü Geçici Köy Korucularından 

gasp edilen silah olduğu tespit edilmiĢtir.  

3. Terörist unsurlarca gasp edilmiĢ olan söz konusu silahların Hizbullah 

terör örgütü veya baĢka bir örgüt tarafından herhangi bir eylemde 

kullanıldığına dair kayıtlarımızda bir bilgi mevcut değildir.  

4. Kayıtlarımızın tetkikinde, icra edilen Hizbullah operasyonlarında 

Jandarmaya ait baĢka herhangi bir silahın ele geçirildiğine dair bilgi 

bulunmamaktadır.  

5. Yapılan operasyonlarda ele geçirilen söz konusu iki silahla ilgili 

olarak olay sonrasında yapılan idari soruĢturmalar neticesinde ilgili personelin 
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herhangi bir kasıt ve kusurunun bulunmadığı tespit edilmiĢtir.‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 83, BirleĢim 50, s. 159-160). 

ÖzelleĢtirme Ġdaresinin reklâm, ilan ve tanıtım giderlerine iliĢkin sorusu ve 

Devlet Bakanı Yılmaz Karakoyunlu'nun cevabı (7/5204) 

ÖzelleĢtirme Ġdaresi tarafından sunulan hizmetlerin tanıtımı ve reklamı için harcadığı 

tutar araĢtırılmıĢ olup bu tutarın hangi medya kuruluĢlarına aktarıldığı sorgulanmıĢtır. Öte 

yandan verilen ödemeler neticesinde nasıl bir geri dönüĢ alındığı ve harcanan paranın ne 

kadar verimlik kullanıldığı soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1. ÖzelleĢtirme Ġdaresi BaĢkanlığı'mn 1998'den Aralık 2001 tarihine 

kadar "ilan,reklam ve tanıtım" gideri olarak yaptığı harcama ne kadardır ? 

2. Bu dönemlerde hangi medya kuruluĢlanna, ne kadar ödeme yapılmıĢtır 

?Yıllar itibariyle bu ödemelerin dökümü nasıldır ? 

3. Ġlan verilen medya kuruluĢları kim tarafından, hangi kriterlere göre 

tespit edilmektedir ? 

4. Bu ilan, reklam ve tanıtımlardan ne gibi faydalar sağlanmıĢtır ?Bu 

dönemde yapılan özelleĢtirmenin miktarı ne kadadır? 

5. Ġlgililerinin zaten yakından takip ettikleri özelleĢtirme 

uygulamalanhda, resmi nitelikte bir kurum olan ÖzelleĢtirme Ġdaresi 

BaĢkanlığı'mn yaptığı basın açıklamaları yeterli olamamakta mıdır ?Yoksa ilan 

ve reklam verilmesinde bir suiistimal mi bulunmaktadır ?‖ 

 Cevap: 

―CEVAP 1- ÖzelleĢtirme Ġdaresi BaĢkanlığı tarafından 1998 - 2001 

yılları arasında gerek ihale ilanları gerekse reklam ve tanıtım uygulamalarında, 

toplam 7.3 trilyon TL harcama yapılmıĢtır. Bu tutara aynı dönem içinde yapılan 

T. ĠĢ Bankası ve TÜPRAġ'ta bulunan kamu hisselerinin halka arz kampanyaları 

da dahildir. 123 Ģirket için açılan blok, tesis ve varlık satıĢ ihale ilanı ile birlikte 

büyük bir bölümü bu iki halka arz uygulamasında verilen ilanlar, SPK mevzuatı 

çerçevesinde yatırımcılara verilmesi gereken mali ve idari bilgilerin yeraldığı 

ilan ve duyurulardan oluĢmaktadır. Yapılan bu duyuru, ilan ve tanıtımlarla her 

iki uygulama da 2.3 milyar dolarlık uygulama geliriyle ülkemizde ve dünyada en 

büyük özelleĢtirmeler arasına girmiĢtir.  

CEVAP 2- Sözkonusu bilgiler ekteki tablolarda arz edilmektedir.  

CEVAP 3- ÖzelleĢtirme uygulamaları çerçevesinde yapılan blok satıĢ 

ihaleleri ve halka arz uygulamalarının, potansiyel alıcılara, yatırımcılara ve 

halka duyurulması ilgili mevzuat gereği kanuni bir zorunluluktur. Bu duyurunun 

etkin bir Ģekilde hedef kitleye ulaĢmasını sağlamak için, duyurunun hedef 

kitlesinin kimlerden oluĢtuğunun tanımı yapıldıktan sonra bu konuda yayının 

hangi mecralarda, hangi yayın organlarında ve hangi sıklıkta yapılacağı tespit 

edilmektedir. Tüm bu iĢlemler, bu konuda piyasada araĢtırma yapan medya 

satın alma Ģirketleri tarafından yapılan okuyucu ve izleyici profili araĢtırmaları 

sonucu ortaya çıkan veriler göz önüne alınarak, Idaremizce, ajans ve medya 
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satın alma Ģirketleriyle birlikte değerlendirilerek bütçe imkanları çerçevesinde 

tespit edilmektedir.  

CEVAP 4- Arz ve talebin yaratılarak ticari bir alıĢ veriĢin 

sağlanabilmesini temel Ģartlarından biri, satıĢa sunulan mal, hizmet yada 

iĢletmenin tanıtımının yapılabilmesidir. Bu tanıtımların yapılması ve satıĢ 

ilanlarının verilmesinden sağlanan fayda burada açıkça görülmektedir. ġöyle ki; 

1998 ve 2000 yıllarında yapılan geniĢ kapsamlı halka arz tanıtım kampanyası ve 

ilanlarıyla, T. iĢ Bankası halka arz uygulamasında ilk defa 100 bin kiĢiden , 

TüpraĢ halka arz uygulamasında ise yine ilk kez 480 bin kiĢiden ön talep 

alınabilmiĢtir. Bu sayede T. iĢ Bankası uygulamasında yaklaĢık 700 milyon 

dolar, TüpraĢ halka arz uygulamasında 1.1 milyar dolar düzeyinde gelir elde 

edilmiĢtir. Bu sonuçlar karĢısında T. ĠĢ Bankası halka arzı o güne kadar 

Türkiye'de yapılan en büyük halka arz uygulaması olmuĢ, TüpraĢ halka arz 

uygulaması ise 2000 yılında dünyada 7. büyük özelleĢtirme uygulaması olarak 

tanınmıĢtır. 

CEVAP 5- özelleĢtirme idaresi tarafından verilen ilanlarla kamuoyuna 

duyurduğu hususlar, basın açıklamalarıyla duyurduğu hususlar değildir. Verilen 

ilanlarda duyurulan hususlar, ihalenin yasal koĢullarını içeren bilgiler, Ģirketin 

mali ve idari yapısını gösteren sirküler ilanları ve geniĢ bir katılım ve 

bilgilendirme sağlamak için verilen halka arz tanıtım ilanlarıdır. Bu hususların 

da basın açıklaması yoluyla duyurulmaları da yeterli ve mümkün değildir.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 83, BirleĢim 51, s. 409-428). 

Gaziantep'te SSK ile anlaĢması iptal edilen bir özel hastaneye iliĢkin sorusu ve 

ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik Bakanı YaĢar Okuyan'ın cevabı (7/5877) 

Gaziantep‘ten Ankara‘ya tedavi olmaları için sevk edilen hastaların tedavilerinin sevk 

edildikleri hastanede de gerçekleĢmemesi üzerine yöneltilen soruda SSK anlaĢmalı 

hastanelerinin bir kısmını ve Gaziantep‘teki Sani Konukoğlu Tıp Merkezi‘ni tek taraflı olarak 

kapsam dıĢı bırakmanın sonucu olarak ortaya çıkan mağduriyetlerin giderilip giderilmeyeceği 

sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Ankara SSK'ya sevk edilen hastalann tedavilerinin burada da 

yapılamadığı doğru mudur?Doğru ise bu hastalara ne tavsiye edilmektedir? 

2. Ankara hastanelerindeki yığılmalann önlenmesi, refakatli Ģevkin hasta 

ve SSK'ya maliyeti de göz önünde bulundurularak tedavinin yerinde veya en 

azından bölgesinde yapılması daha uygun değil midir? 

3. Gaziantep Üniversitesi'nin SSK ile anlaĢması var mıdır?Yok ise paket 

fiyat üzerinden yapılan anlaĢmalar iptal edilirken, neden bu hastaneye sevk 

yapılmaktadır? 

4. Sizin belirlediğiniz paket fıyatlan kabul eden Gaziantep Sani 

Konukoğlu Tıp Merkezinin anlaĢması neden iptal edilmiĢtir? 



329 

 

5. Tedavinin yerinde yapılarak SSK'h hastalann mağdur olmaması için, 

Sani Konukoğlu Tıp Merkezi veya bölgedeki diğer hastanelerle yeniden paket 

anlaĢma yapmayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―Kurum Hastanelerinde Artroskopik Cerrahi iĢlemlerinin yapılmaması 

gibi bir uygulama olmamakla birlikte, ünitelerin yoğunluğu ve/veya cihaz 

arızaları nedeniyle ileri tarihlere randevu verilmesi gerekebilmekte ^ ve 

haâtalÜEimız sorunlarla karĢılaĢabilmektedir. Hasta memnuniyeti ve ekonomik 

açıdan düĢünüldüğünde tedavinin yerinde yapılması, en uygun yol olup; Kurum 

imkanları nispetinde hastaya en yakın bölgede tedavisinin sağlanmasına 

çalıĢılmaktadır. Ülke genelinde artroskopik iĢlemler için müstakil olarak 

düzenlenmiĢ bir sözleĢme metni bulunmamaktadır. Sadece "Ortopedi ve 

Travmatoloji SözleĢmesi" kapsamında ilave malzeme ücreti ödenmeksizin paket 

fiyatı belirlenerek artroskopik iĢlemlere yer verilmiĢtir. Ancak SSK TeftiĢ Kurulu 

BaĢkanlığınca yapılan değerlendirmede konuya iliĢkin olarak daha önce 

çıkartılmıĢ olan Genel Yazılarda yer verilen yasaklama ile Ortopedi ve 

Travmatoloji SözleĢmesi kapsamında alınan hizmet arasında çeliĢki olduğu 

Ģeklindeki görüĢün, yapılacak çalıĢmalar ile irdelenmesi ve bu çalıĢmalar için 

gerekli zamanı sağlamak amacıyla geçtiğimiz yılın son aylarında "Ortopedi ve 

Travmatoloji SözleĢmesi" kapsamındaki artroskopik iĢlemler için sözleĢmeli 

merkezlere hasta gönderilmemesi talimatı ünitelere iletilmiĢtir. Gaziantep 

Üniversitesi ile artroskopik iĢlemleri kapsayan Ortopedi ve Travmatoloji 

konusunda yapılmıĢ sözleĢme yoktur. Gaziantep Sani Konukoğlu Tıp Merkezinin 

Kurum olan "Ortopedi ve Travmatolaji" sözleĢmesi iptal edilmemiĢ olup, halen 

devam etmektedir. SSK Sağlık ĠĢleri Genel Müdürlüğünde sürdürülen çalıĢma 

tamamlanana kadar toplam 4 kalem artroskopik iĢlem için hasta sevk 

edilmemesi öngörülmüĢtür. Yasaklamaya iliĢkin Genel Yazıların yayımlandığı 

tarihlerde (doğru) yöntemle yapılan cerrahi giriĢimlerin çok yaygın olmaması ve 

malzemelerin pahalı oluĢ nedeniyle alındığı düĢünülen "Endoskopik cerrahide 

kullanılan (laparoskopik, artroskopik cerrahi dahil) ürünlerin yine Kurum dıĢı 

sağlık tesislerinde tedavi gören sigortalılarda kullanılmaması" yönündeki 

kararın, günümüz koĢulları ve daha önemlisi paket program kapsamında 

artroskopik iĢlemlerde kullanılacak malzemeler için ilave ücret ödenmediği 

hususu da göz önüne alındığında yeniden değerlendirilmesinin uygun olacağı 

düĢünülerek; artroskopik cerrahi iĢlemlerinin "Ortopedi ve Travmatoloji 

SözleĢmesi" kapsamına alınması uygun görülmüĢ olup; konu SSK Kurumu 

Yönetim Kurulunun değerlendirmesine sunulacaktır.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 88, BirleĢim 71, s. 186-187). 

Sigorta primine esas kazanç tabanına iliĢkin sorusu ve ÇalıĢma ve Sosyal 

Güvenlik Bakanı YaĢar Okuyan'ın cevabı (7/5935) 

Soru: 

―1. Yeni iĢten çıkarmaların, sigortasız iĢçi çalıĢtırmanın veya bazı 

iĢletmelerin daha kapanmasının önüne geçebilmek amacıyla Sigorta Primine 
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Esas Kazanç tabanı yükseltilirken, iĢletmelerin feryadını göz önünde 

bulunduracak mısınız? 

2. ĠĢletmeler SPEK tabanında yapılacak artıĢın asgari ücretle 

sınırlandırılmasını talep etmektedirler. Böyle bir sınırlama yapmayı düĢünür 

müsünüz? 

3. BaĢta KOBĠ'ler olmak üzere, iĢletmelerin dolayısıyla da iĢinden olmuĢ 

iĢçilerin tekrar eski düzenlerine kavuĢabilmeleri için yaptığınız çalıĢmalar 

nelerdir?‖ 

Cevap: 

―Bilindiği gibi, 506 sayılı Sosyal Sigortalar Kanununun 78. maddesinin 

birinci fıkrası 4447 sayılı Kanun ile değiĢtirilmiĢtir. Bu değiĢikliğe göre, günlük 

kazancın alt sınırı anılan Kanun gereğince her yıl, ilk olarak Nisan ayında bir 

önceki yılın Aralık ayı ile ondan önceki yılın Aralık ayına göre Devlet Ġstatistik 

Enstitüsü tarafından açıklanan en son temel yıllı kentsel yerler tüketici fiyatları 

indeksindeki artıĢ oranı kadar, ikinci olarak bir önceki yılın gayrisafi yurtiçi 

hasıla sabit fiyatlarla geliĢme hızı kadar arttırılarak belirlenmekte olup, söz 

konusu tutarların enflasyon hedefleri dikkate alınarak yeniden belirlenmesi 

hususunda Bakanlar Kurulu yetkili kılınmıĢtır. 30.04.2001 tarihli 24388 

(mükerrer) sayılı Resmi Gazete'de yayımlanarak 01.04.2001 tarihinden geçerli 

olmak üzere yürürlüğe giren Bakanlar Kurulunun 20.04.2001 tarih 2001/2342 

sayılı kararıyla 01.04.2001 ile 31.03.2002 tarihleri arasında 506 sayılı Sosyal 

Sigortalar Kanununun 78. maddesine göre alınacak prim ve verilecek 

ödeneklerin hesabına esas tutulan günlük kazancın alt sınırının 7.000.000.-TL. 

olarak uygulanması öngörülmüĢtür. Anılan Bakanlar Kurulu kararıyla sigorta 

primine esas kazancın üst sınırı alt sınırın 5 (beĢ) katına yükseltilmiĢtir. Ancak, 

2002 yılı Nisan ayından itibaren geçerli olacak prime esas. asgari günlük 

kazancın bir yıllık süre ile tespiti, 2001 yılında ülkemizde görülen ekonomik 

daralma ve istihdam sorunlarının gözönünde bulundurulması amacıyla 

Bakanlar kurulu yetkisine bırakan yasal düzenleme TBMM Plan ve Bütçe 

Komisyonu BaĢkanlığı'nca 27.02.2002 tarihinde kabul edilmiĢtir. Diğer taraftan, 

asgari ücret, 1475 sayılı ĠĢ Kanununun 33 üncü maddesine göre Asgari Ücret 

Komisyonunca belirlenmektedir. Prime esas tutulan kazançların alt sınırı ise 

506 sayılı Kanunun 78. maddesinin birinci fıkrasına göre tespit edilmektedir. 

Her iki ücretin tek bir ücret olarak uygulanabilmesi için yasal düzenleme 

yapılması icabettiğinden, sigorta primlerinin, halen sigorta primine esas 

kazancın esas kazancın alt sınırı üzerinden alınmasına devam edilmesi 

gerekmektedir. 506 sayılı Kanuna 4447 sayılı Kanun ile eklenen 38 inci 

maddeyle bu Kanuna göre bağlanan gelir ve aylıklar ile geçici 76 ncı maddeye 

göre yapılan telafi edici ödemelerin her ay bir önceki aya göre Devlet Ġstatistik 

Enstitüsü tarafından açıklanan en son temel yıllı kentsel yerler tüketici fiyatları 

indeksi artıĢ oranı kadar arttırılarak belirleneceği öngörülmüĢtür. Prime esas 

kazançların alt ve üst sınırları arttırılmıĢ olmakla beraber, yukarıda belirtilen 

Ek 38 inci madde ile, emekli aylıklarının arttırılması da hedeflenmiĢtir. Bu 

nedenle, önergede yer alan sigorta primine esas kazancın alt sınırının asgari 

ücretle sınırlandırılmasına iliĢkin talep, ancak 506 sayılı Kanunun 78. 

maddesinde değiĢiklik yapılması ile mümkün olabileceğinden, söz konusu 

hususla ilgili olarak Kurumumuzca yapılacak herhangi bir iĢlem 



331 

 

bulunmamaktadır‖. (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 88, BirleĢim 71, 

s. 192-194). 

SSK'nın indirimli aldığı ilaçları piyasa fiyatından verdiği iddiasına iliĢkin sorusu 

ve ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik Bakanı YaĢar Okuyan'ın cevabı (7/6127) 

SSK tarafından indirimli olarak alınan ilaçların merkezi dağıtıma çıkarıldığında piyasa 

fiyatıyla ecza depolarına ulaĢtırılmasının neticesinde oluĢan fiyat farkına dikkat çekilmekte 

olup bu farkın hastalara yansıtılmasının adil olup olmadığı sorgulanmıĢtır. SSK‘nın hizmet 

amaçlı bir kurum olmasından mütevellit mevcut durumun ticari bir faaliyet olarak etik dıĢı 

olduğuna dikkat çekilmektedir.  

Soru: 

―1. Bu iddialar doğru mudur? 

2. Doğru ise hizmet amaçlı bir sosyal güvenlik kurumunun bu kadar fahiĢ 

bir kârla ilaç satmasını doğru buluyor musunuz? 

3. Bu durumda ilaçların tüm maliyetleri katkı payı olarak hastalardan 

alınmakta hatta kâr edilmektedir. Bu, hastalanan SSK'lıdan alınan ekstra bir 

katkı, bir prim tahsilatı değil midir? 

4. SSK ve Bâğ-Kur size bağlı ve benzer sıkıntıları olan iki kurumdur. 

Ancak Ģu anda Bağ-Kur'lular birçok yerde tedavi olamamakta ve ilaçlarını 

alamamaktadırlar. BağKur'un daha kötü durumda olmasının sebeplerinden biri 

de, SSK'da olduğu gibi, bir gizli prim, bir gizli katkı payı ile bu kurumu 

destekleyememeniz midir? 

5. ĠĢverenden tahsil edemediğiniz primlerin yükünü iĢçiye mi 

yüklemektesiniz? 

6. Ġlaç örneğinde olduğu gibi fahiĢ kâr payıyla verdiğiniz baĢka hizmetler 

de var mıdır? 

7. Bu haksız uygulamayı durdurup, ilaçları uygun bir kâr payıyla 

satarak, zaten ekonomik krizin altında ezilmiĢ olan iĢçilerimizi bir nebze olsun 

rahatlatmayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―506 sayılı Kanunun Hastalık Sigortası bölümü içerisinde yer alan 

33.35.36.40 ve 42. maddelerinde sözü geçen sigortalılar ile Kurum sağlık 

yardımlarından yararlandırılan diğer kimselerin hastalıkları halinde, ayakta 

yapılan tedavileri sırasında verilen ilaç bedellerinin % 20 ve % 10'una iĢtirak 

etmeleri öngörülmüĢtür. 506 sayılı Kanuna 2564 sayılı Kanun ile eklenen ve 

2795 sayılı Kanunla değiĢtirilen Ek: 2. maddede, "Sigortalılar ile bu Kanunun 

35.36.40 ve 42. maddeleri uyarınca sağlık yardımlarından yararlanan 

kimselerin Kurum Sağlık Tesisleri Sağlık Kurulu raporu ile belirlenen ve uzun 

süre tedaviyi gerektiren, tüberküloz, kanser, kronik böbrek hastalıkları ile organ 

transplantasyonları gibi durumlarında ayakta yapılan tedavileri sırasında 
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verilmesine lüzum görülen ilaçlardan hayati önemi haiz olduğu, bu Kanunun 

değiĢik 123. maddesinde sözü edilen komisyonca tespit edilecek olanların 

bedellerinden iĢtirak payı alınmaz" hükmü öngörülmüĢ bulunmaktadır. 

Sözkonusu Kanun hükümlerine göre Kurum sağlık tesislerine baĢvuran 

haksahiplerinin ayakta yapılan tedavilerinde kullanılan ilaçlardan hayati önemi 

haiz olduğu tespit edilmiĢ olanların dıĢında kalanlar hariç perakendeci satıĢ 

fiyatları üzerinden % 10-20 katkı payı alınmaktadır. Kanunda yer alan "Ġlaç 

bedeli" ifadesinden Kurumumuz dıĢında diğer Sosyal Güvenlik KuruluĢlarında 

da ilacın perakendeci satıĢ fiyatı anlaĢılmakta olup ve ilaçtan katkı payı bu 

kuruluĢlarca da perakendeci satıĢ fiyatı üzerinden alınmaktadır. Ancak; 

Kurumumuz hayati önem taĢıyan ve tedavisi uzun sürecek hastalıklarda 

kullanılacak ilaçları, hasta adına rapor düzenlemek koĢuluyla katkı payı 

almadan vermektedir. örneğin; Glivec kapsül kanser hastalıkları için 

Kurumumuzca yurtdıĢından ithal edilmektedir. Bir kutusunun Kuruma mal oluĢ 

fiyatı 3.106.272.666.-TL.dir. Neupogen (48'lik) kanser tedavisinde kullanılmakta 

olup, bir kutusunun fivatı 1.200.000.000.-TL.dir. Bu ilaçların tamamı Katkı Payı 

Alınmayacak Hastalıklar Listesinde bulunan hayati öneme haiz hastalıklardan 

olup, katkı payı alınmadan verilmektedir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 89, BirleĢim 77, s. 590-591). 

Ġlaç fiyatlarına ve maliyetlerine iliĢkin sorusu ve Sağlık Bakanı Osman 

DurmuĢ'un cevabı (7/6128) 

Ecza depolarına ulaĢtırılan ilaçların fahiĢ fiyatlara sahip olmaları ve bunun 

karĢılığında bazı hastanelere iskontolu fiyatlarla ilaçların teslim edildiği açıklanmaktadır. Bu 

durumda doktorların yazdıkları ilaçlarda teĢhis bazlı değil getiri bazlı hareket etmelerine 

yönelik bir sistem tasarımı gerçekleĢtirildiği öne sürülmekte olup bu sistemin hem reprezant 

hem de doktor ayağının yeniden organize edilmesinin gerekliliği üzerinde durulmuĢtur. Öte 

yandan SSK‘lı hastaların kısıtlı ilaç eriĢimine vurgu yapılmıĢ ve SSK‘nın kimi zaman haksız 

bir kazanç sağladığı ve bir kamu kuruluĢu olarak değil ticari bir kuruluĢ olarak hareket 

ettiğine değinilmiĢtir. 

Soru: 

―1. Basına yansıdığı kadarıyla ilaç firmalarının, doktorlara yönelik 

promosyonları büyük boyutlardadır ve ilaç maliyetlerine yansıtılmaktadır. Bu 

promosyonları sınırlandırmayı veya bedellerinin ilaç maliyetlerine 

yansıtılmasını önlemek için bir çalıĢma yapmayı düĢünüyor musunuz? 

2. Hammaddesi yurtiçinde yapılan bazı ilaçların, yurtdıĢına çıkarılıp 

paketlenerek Türkiye'ye ithal edildiği ve bu yolla firmaların daha fazla kar 

ettikleri doğru mudur?Bunu önlemek için herhangi bir çalıĢmanız var mıdır? 

3. Muadil ilaçlar arasındaki büyük fiyat farkları nereden 

kaynaklanmaktadır?Bazılarında hammaddeden çalınması veya diğer bazılarında 

fiyat tespitiyle ilgili suiistimaller mi söz konusudur? 
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4. Piyasada çok yüksek fiyattan satılan bazı ilaçların, toplu alım yapan 

hastanelere, % 80, °/o 90'a varan indirimlerle satıldığı iddia edilmektedir. Ġlaç 

firmalarının piyasaya ve hastanelere verdikleri ilaç fiyatları arasındaki fahiĢ 

fark nereden kaynaklanmaktadır?Piyasaya verilen ilaçlar fahiĢ kârla mı 

satılmaktadır?Bu fahiĢ karı önlemek için bir çalıĢma yapmayı düĢünüyor 

musunuz? 

5. Özellikle SSK'nın çok büyük indirimle aldığı ilaçları piyasa fiyatından 

hastalarına verdiği Ģeklindeki haberler basında yer almıĢtır. Hizmet amaçlı bir 

sosyal güvenlik kurumunun bu tutumuyla ilgili olarak Sağlık Bakanlığı'nın 

bilgisi ve tasarrufu var mıdır? 

6. SSK'lı hastalara haksızlık olmanın yanında, aynı zamanda eczacılar 

aleyhinde de haksız rekabet ortamı oluĢturan bu duruma karĢı bir giriĢimde 

bulunmayı düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―CEVAP 1- Ġlaç firmalarının doktorlara yönelik tanıtım faaliyetleri 

07/09/1990 tarih ve 20628 sayılı Resmi Gazete'de yayımlanan "BeĢeri 

Ġspençiyari ve Tıbbi Müstahzarların Tıbbi Tanıtım Yönetmeliği"nde 

düzenlenmiĢtir. Yönetmelik, tanıtım giderlerinin, toplam gelirin ancak %3 ü 

oranında bir meblağ olabileceğine cevaz vermektedir. Bunun yanı sıra mevcut 

yönetmelikte, 17 Ocak 2002 tarih ve 24643 sayılı Resmi Gazete'de yayımlanan 

"BeĢeri Ġspençiyari ve Tıbbi Müstahzarların Tıbbi Tamam Yönetmeliğinin Bazı 

Maddelerinde DeğiĢiklik Yapılmasına Dair Yönetmelik" ile değiĢiklik yapılmıĢ 

veçıkanlmıĢttr. Bu yönetmelikte doktorlara sunulacak olan promosyonların 

çeĢitleri ve nitelikleri sınırlandınlmıĢdir. Yönetmeliğin 1 inci maddesinin (f) 

bendi ilaç hakkında yeterli ve gerekli bilgiyi ihtiva eden kitap, kitapçık, broĢür 

gibi basılı materyalleri, film, slayt gibi sesli/görüntülü malzemeleri, bedelsiz ilaç 

numunelerini, bloknot, kalem, kalemlik, takvim ve ilgili çevrelerde bilgi/veri 

kaynağı olarak kullanılabilecek ulusal / uluslararası yayınlar gibi hatirlatıcı 

ziyaret malzemelerini ifade eder. Klima, buzdolabı, soğutucu, termos, otomobil 

aksesuarı, saç kurutma makinesi, video, televizyon, gibi yönetmelik kapsam, 

amaç ve esaslarına uygun olmayan malzeme veya araçlar tanıtım malzemesi 

olarak kullanılamaz " Ģeklinde konuya açıklık getirmiĢtir.Bakanlığımız bu 

çerçevede ilaç tanıtım faaliyetlerini düzenlemeye devam etmektedir.  

CEVAP 2- Yurt içinde yapılan bazı ilaçların hamaddelerinin yurt dıĢına 

çıkarılarak ve pakedenerek, Türkiyeye ithal edilmesi ve bu yolla daha fazla kar 

elde edilmesi olarak tanımlanan bir durum söz konusu değildir.  

CEVAP 3- Ġlaç üreten her firmanın maliyet yapısını, kullandıkları 

teknoloji, ile makina ve teehizadan, çahĢtırdıkları elemanların nitelik ve niceliği, 

üretimde kullandıkları girdileri nereden temin ettikleri, üretim kapasiteleri gibi 

bir çok farklı maliyet unsuru belirlemektedir. Bu durumda her firmanın maliyet 

yapısının farklı olması doğal bir olgudur. Dolayısıyla firmaların Fiyat 

Kararnamesini dikkate alarak kendi ürettikleri ilaçlar için belirledikleri 

fiyatların farklı olması kaçınılmazdır. Ancak bu farklılığın kabul edilebiler 

durumda olması önemlidir. Muadil ilaç fiyatlarının eĢidenmesi durumunda ilaç 

üretiminde azalma ve tekelcilik, bazı firmaların ilaç üretimini durdurması ve 

yabancı firmaların Türkiye'de üretim yapmaktan vazgeçmeleri söz konusu 

olabilir. Nitekim 1972 Fiyat Kararnamesi benzer ilâçların benzer fiyatlarla 
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satılacağı hükmüne amir olduğundan bunun uygulaması sonucunda 1984 

öncesinde hem ilaç sıkıntısı yaĢanmıĢ hemde E.R.SQUĠBB, WĠNTROP, CARLO 

ERBA, FARMĠTALĠA ve ABBOTT gibi firmaların fabrikalarını kapatarak 

Türkiye‘yi terk etmiĢlerdir. Türkiye'de ruhsatlı ilaçların fiyatları 28.12.1984 

günlü 84/8845 sayılı Bakanlar Kurulu Karan ile buna iliĢkin yayımlanan tebliğ 

hükümleri doğrultusunda belirlenmektedir. Yeni fiyat taleplerinde maliyet ile 

ilgili gerekli dokümanlar incelenerek Sağlık Bakanlığınca uygun görüldüğü 

takdirde ilaçlar yeni fiyadanyla piyasaya arz edilmektedir. Ancak Türkiye'de 

üretilen ilaçlar için Kararname'de öngörülen bir sınırlama gereğince, Firmanın 

karlılık oranlan, firma bazında yıllık net satıĢ hasılatının % 15 ini, ilaç bazında 

ise % 20 ini geçememektedir. Ġthal edilen Mamullerde ise, ithalat maliyetinin 

üzerine en fazla % 14 kar oranı ile sınırlandırılmıĢtır. Yine aynı Kararname ile 

Depocu satıĢ fiyatı, imalatçı satıĢ fiyatına azami % 9, perakendeci satıĢ fiyatına 

azami % 25 kar ilave edilerek bulunur hükmünü getirilmiĢtir. 20 Aralık 2001 

tarih 6390 sayılı Makam Olur'undan sonra, kararname ve tebliğ'de olmadığı 

halde ilacın fiyatına % 10 iskonto adı altında ilave edilen rakam kaldırılmıĢtır. 

Bu tarihe kadar yerli ilaçda fiyat oluĢum mekanizması aĢağıdaki gibi olup, fiyat 

tespitiyle ilgili suistimalier söz konusu değildir. (...) 

CEVAP 4- Ġlaç ürerimi ve ithalatı yapan firmalar 28/12/1984 gün ve 

8845 sayılı Bakanlar Kurulu Karan ve buna iliĢkin yayımlanan tebliğ 

hükümlerine göre fiyat aldıktan sonra SSK, Devlet Hastaneleri ve Üniversite 

Hastanelerinin toplu ilaç alım ihalelerine girmektedirler. Bu yolla alımlarda % 

9 depocu kan, % 25 perakendeci karı, tanıtım ve pazarlama gideri gibi girdiler 

olmayacağı ve serbest rekabet usulü ile fiyat düĢürerek ihaleye girildiği için ilaç 

fiyatlan piyasa fiyadanna göre çok düĢük belirlenmektedir. Bazı firmaların kendi 

% 15 karlarından bile indirime gittikleri görülmüĢtür. Bu çerçevede, ortaya 

çıkan toplu ihale yoluyla alınan ilaçların fiyatlarındaki düĢüklüğü, serbest 

piyasa ekonomisinin bir sonucu olarak değerlendirmek doğru olacaktır. 

Piyasaya verilen ilaçların fahiĢ karla satılması söz konusu değildir. 

CEVAP 5- SSK'nın indirimli almıĢ olduğu ilacı aldığı fiyattan değil, 

ilacın etiket fiyaO üzerinden hastaya verdiği Bakınlığımızın bilgisi kapsamında 

olup, SSK'nın baĢka bir bakanlık bünyesinde bulunması nedeniyle 

Bakanlığımızın tek baĢına bir tasarrufta bulunması söz konusu değildir.  

CEVAP 6- Söz konusu durum tarafımızdan da müĢahade edilmektedir. 

ÇalıĢma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı bünyesinde cereyan eden uygulamanın 

önlenmesi ve mevzuata uygun Ģekilde yeniden düzenlenmesi konusunda ilgili 

Bakanlıkla iletiĢim kurmanın gerekliliğine ve hassasiyetine inanmaktayrz. Ancak 

konunun SSK'nın iç mevzuatıyla ilgili olması nedeniyle etkinliğimizin sınırlı 

olacağını düĢünüyoruz.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 90, BirleĢim 

78, s. 181-184). 

Acil Müdahale Botu (SAR) ihalesiyle ilgili iddialara, ĠliĢkin soruları ve Devlet 

Bakanı Ramazan Mirzaoğlu'nun cevabı (7/6479) 

Bir gemi ihalesine iliĢkin olarak sorulan soruda ihaleyi değerlendiren yetkililerin 

teknik bilgi ve becerilerinin yetersiz olup olmadığı irdelenmiĢ ve bu ihalenin daha düĢük fiyat 
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teklif eden yerli firma yerine yüksek bir fiyat teklifinde bulunan yabancı bir firmaya 

verilmesinin nedeni sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Söz konusu bot ihalesi, yerli tersanelerin 1 Milyon 650 Bin Dolar 

daha düĢük fiyat vermelerine rağmen, bir Norveç firmasına 15 Milyon 250 Bin 

Dolardan verildiği doğru mudur? 

2. Doğru ise Ülkemizde yaĢanan bu ekonomik krizde, bu fiyat farkına 

rağmen ihale neden yabancı bir firmaya verilmiĢtir? 

3. Ġhale komisyonuyla ilgili olarak "teknik ve teknolojik bilgi 

seviyelerinin" yeterli olmadığı Ģeklindeki iddialar doğru mudur? 

4. Ġhalenin yabancı bir firmaya verilmesi ve basma yapılan açıklamalar; 

Norveç te dahil olmak üzere, tersanecilikte dünyanın ileri ülkelerine baĢarıyla 

gemi inĢa edip teslim eden Türk tersaneciliğine vurulmuĢ bir darbe değil midir? 

5. Yakın zamanda diğer bazı devlet kurumlarının da benzer ihalelere 

çıkacağı ve yine Ģartnamelere konulan bazı maddelerle ihaleleri yerli 

tersanelerin almasının önünün kapanacağı iddiaları doğru mudur? 

6. Söz konusu ihaleyi iptal ederek, ekonomimiz ve tersanecilik 

sektörümüz açısından meydana gelen olumsuzlukları düzeltmeyi düĢünüyor 

musunuz?‖ 

Cevap: 

―CEVAP-1 Bu ihale sonucunda 10 adet Acil Müdahale botu yapımına 

iliĢkin en uygun proje ve teklifi veren Norveç'Ii Bat Service firmasına verildiği 

doğrudur. Bu ihale KuruluĢumuz Kıyı Emniyeti ve Gemi Kurtarma ĠĢletmeleri 

Genel Müdürlüğünün Ana Statüsünde açıklanan denizlerimizde, iç sularımızda 

ve karasularımızda can kurtarmaya yönelik hizmetleri layıkı ile yerine 

getirebilmek amacı ile Acil Müdahale Botu teminine ihtiyaç duyulmuĢtur. Bu 

ihtiyaç Ġdari ve Teknik Ģartnamelerde belirlenen Özellik ve niteliklere sahip her 

türlü hava ve deniz koĢullarında can kurtarma hizmetlerini gerçekleĢtirecek bir 

yapı dizaynına sahip ve bu amaca yönelik hizmet veren Uluslararası benzer 

KuruluĢların tercih ettiği kullandığı ve referans gösterebildiği bir botun 

inĢaasıdır.  

CEVAP-2 öncelikle bu botların inĢası için Türkiye Gemi Sanayii A.ġ ile 

görüĢmelerde bulunulmuĢ inĢa ve teminle ilgili 27.12.1999 tarihinde her iki 

KuruluĢça bir Protokol imzalanmıĢtır. Bu Protokol her iki tarafın Yönetim 

Kurullarınca onaylanmıĢtır. Protokolün 4. Maddesi ile "Türkiye Gemi Sanayii 

A.ġ tarafından yapılacak SAR Botlardan ilk 3 adedinin «SAR Bot inĢaatında 

deneyimli ve uzman yabancı firmalarla müĢtereken yapımı Ģeklinde» her iki 

tarafça ortak olarak hazırlanacak ġartname ile Türkiye Gemi Sanayii A.ġ 

tarafından ihaleye çıkılacaktır." Ģeklindedir. Protokolün imza tarihinde elinde 

tersaneleri ve yüzlerce mühendisi bulunan Türkiye Gemi Sanayii A.ġ bile daha 

önce SAR Botu inĢa ve dizayn etmemesi nedeniyle herhangi bir riske girmemek 

için ilk 3 Botun inĢaatında deneyimli ve uzman yabancı firma ile müĢtereken 

yapımım Önererek Protokole derç ettirmiĢtir. Bilahare Türkiye Gemi Sanayii 

A.ġ'nin özelleĢtirme sürecindeki geliĢme nedeniyle bu KuruluĢ 28.02.2000 
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tarihinde Protokolden rücu etmek zorunda kalmıĢtır. Bu aĢamadan sonra söz 

konusu proje kapsamındaki 17-21 m. boy aralığında 30 adet SAR bolun temini 

için iç ve dıĢ piyasaya yönelik olarak 09.08.2000 tarihinde ihaleye çıkılmıĢtır. 

11.10.2000 tarihinde teklifleri açılan bu ihalemize 8 firma 9 proje ile iĢtirak 

etmiĢlerdir. Teklif olunan botların 17.20 m. ile 21.00 m. arasında olduğu 

görülmüĢtür. Bu ihalemizde KuruluĢumuz hizmetlerine yönelik en iyi SAR 

Botunu en uygun bedelle teminini müĢtereken bulunması gerekli asli unsurlar 

olarak aramıĢtır. Ġhale teklifleri üzerinde yapılan tetkik ve değerlendirmeler 

sonucunda aranan bu iki asli unsurun müĢtereken ihtiva ettiği herhangi bir teklif 

tespit edilemediğinden bu ihalemiz 16.02.2001 tarihinde iptal edilmiĢtir. 

Projemizi gerçekleĢtirebilmek için iptal edilen bir önceki ihalemizden sonra bu 

defa ki ihalemize 17-19 m. boy aralığında ve Türkiye'ye bu tip botlarla ilgili 

bilgi birikimi oluĢturmak, Türkiye'deki Tersaneleri Acil Müdahale Botu 

inĢalarında referans sahibi olmalarını sağlamak amacıyla 10 adet olarak ve bu 

botların en az 5 adedinin Türkiye'deki Tersanelerde inĢası veya açık olarak 

belgelenmeleri halinde iĢin en az %50'sinin Türkiye'de yerleĢik bir Tersanede 

ikmal edilmesi Ģartlan da getirilerek iç ve dıĢ piyasaya yönelik olarak 

25.05.2001 tarihinde 2. kez ihaleye çıkılmıĢtır. KuruluĢumuzun açtığı ihalede en 

önemli ihale Ģartı Ana Statümüzde açıklanan can kurtarmaya yönelik hizmetleri 

layıkıyla yerine getirebilme amacı ile her türlü hava ve deniz koĢullannda can 

kurtarma hizmetlerini gerçekleĢtirecek bir yapı dizaynına sahip ve bu amaca 

yönelik hizmet veren Uluslararası benzer kuruluĢlann tercih ettiği, kullandığı ve 

referans gösterebildiği bir botun inĢaasıdır. Bundan dolayı ihale iĢtirakçisi 

firmalar yapaçaklan botlann dizayn projesini de temin ederek ihale teklifi olarak 

vermek mükellefiyeti altındadırlar. Ġhaleye 6 firma 8 proje ile katılmıĢtır. 

Yapılan ön değerlendirme sonucu 3 firmanın 4 projesinin değerlendirmeye 

alınması uygun görülmüĢtür. Bu 3 firmanın 2'si Türk biri yabancı firma olup tüm 

fırmalann teklif ettiği 4 dizayn proje de yabancı projedir. (...) 

CEVAP-3 Ġhale projesinin baĢlangıcından sonuna kadar gemi inĢaa 

mühendislerinden, hukukçulardan, gemi inĢaa uzmanlanndan oluĢturulan 

heyetçe teklifler en ince detayına kadar incelenmek suretiyle sonuca varılmıĢtır. 

Söz konusu heyet aynı zamanda ihalenin temel taĢı olan ihale Ģartnamelerinde 

hazırlamak suretiyle ihale konusunda uzmanlığını kanıtlamıĢ elemanlardan 

oluĢturulduğu, teklif alma sırasında teklif sahiplerince ihale Ģartnamesinin 

hiçbir itiraza uğramaksızın kabul gördüğünden anlaĢılmaktadır. Değerlendirme 

sırasında en ufak bir ihmal, kusur veya kasıt söz konusu değildir. Ġhaleyi 

kazanamayanlar tarafından ihaleye fesat karıĢtınlıyormuĢ izlenimi yaratarak 

ihalenin iptali istenmektedir. Ġhale kendilerine verilmiĢ olsaydı ihale 

komisyonunda çalıĢanların yetersizliğinden bahsedilebilecek miydi? 

CEVAP-4 Ön elemeyi geçen ve yukarıda firma isimleri ile projeleri 

belirtilen ihale iĢtirakçileri ister Türk Tersanesi olsun ister yabancı tersane 

olsun teklif edecekleri Bot dizayn projesinin KuruluĢumuz Kıyı Emniyeti ve Gemi 

Kurtarma ĠĢletmeleri Genel MüdürKlğii'nün Ana Stütüsünde belirtilen can 

kurtarma amacını gerçekleĢtirebilecek ve Ģartnamenin 5.5. maddesinde 

açıklanan (Yaptırılacak botların en ağır deniz ve hava Ģartlarında dahi insan 

canı kurtarmak amacına yönelik olarak kullanılacağı için teklif olunacak 

botların veya benzerlerinin daha önce dizayn ve inĢaa edilmiĢ, dünyadaki emsal 

kuruluĢlarca kullanılıyor totoma) özelliklerine, sahip olması gerekmektedir. 

KuruluĢumuz 2886 sayılı Devlet Ġhale Kanununa tabi olmayıp idari ġartnamenin 

18.2 maddesinde yer alan hüküm gereği ihaleyi kamu menfaatini de dikkate 
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alarak dilediği teklif sahibine tam ve kısmen verip vermemek yetkisine sahiptir. 

Fiyatın ucuz olması öncelikli tercih olmayıp en uygun dizaynın en uygun fiyatla 

temini amaç edinildiğinden ve Türkiye'de bu projenin bu güne kadar Gemi 

Sanayii A.ġ. dahil hiç uygulanmamıĢ olması hatta Sahil Güvenlik Komutanlığı 

elinde de bu özelliklere sahip bot bulunmaması nedeniyle Ģartnameye göre imal 

edilecek botların %50'sinin Türk tersanelerinde imal edilmesi zorunluluğu 

gereği böyle bir projenin ve bilgi birikiminin Türkiye'ye kazandırılması ve 

referans gösterilebilecek bir ülke olması istihdam ve katma değer yaratılması 

öngörülmüĢ ve söz konusu ihale ile bu hususlar gerçekleĢtirilmiĢtir. Norveç'e 

tanker, balıkçı gemisi ihraç etmekte olabiliriz. Ancak acil müdahale botu yapımı 

ile ilgili Türkiye'de bu güne dek imali yapılmıĢ bir dizayn proje olmadığını iddia 

ettik ve belgelerle kanıtladık. Nitekim ve Ģikayetçi firmanın sunduğu alternatifli 

tekliflerin hiçbirisi acil müdahale botu dizaynı değildir.  

CEVAP-5 Bu asılsız bir iddiadır. Bakanlığımızın bağlısı veya ilgilisi olup 

2886 sayılı Devlet Ġhale Kanunu hükümlerinin uygulanmadığı Kamu Kurum ve 

KuruluĢlarında açılan ihalelerde Kamu yaran, ihale amacı, ihtiyaç ve 

Ģartnamede belirlenen özellikler dikkate' alınarak yapılan değerlendirme sonucu 

sö'zkonusu KuruluĢlar ihaleyi dilediği teklif sahibine tamamen veya kısmen verip 

vermemek yetkisine sahiptirler. Fiyatının ucuz olması öncelikli tercih olmayıp 

fiyatla birlikte yukarıda belirtilen ilkeler de göz önüne alınarak ihaleler 

sonuçlandırılmaktadır.  

CEVAP-6 Bu karara konu ihale Kamu menfaati gözetilerek gayet Ģeffaf 

ölçüler kullanılmak suretiyle yapılarak sonuçlandırılmıĢ olup, bu kararın 

arkasında bilinmeyen bazı etkenler aranmamalı aksine Trabzon BeĢikdüzü'nde 

karaya 200 m mesafede 35 Türk insanının canına mal olmuĢ acı bir deneyimin 

bir daha tekerrür etmemesini istemekten baĢka bir art düĢüncemiz bulunmadığı 

gibi ihale projesinin baĢlangıcından sonuna kadar gemi inĢaa 

mühendislerinden, hukuçulardan gemi inĢaa uzmanlarından oluĢan heyetçe 

teklifler en ince detayına kadar incelenmek suretiyle sonuca varılmıĢtır. Burada 

en ufak bir ihmal kusur veya kasıt söz konusu değildir. Ġhaleyi kazanamayanlar 

tarafından ihaleye fesat karıĢtırılıyormuĢ izlenimi yaratılarak ihalenin feshi 

istenmektedir. Ġhale karanmız BaĢbakanlık Denetleme Makamlarınca 

incelenmektedir. Ġnceleme sonucuna intizar olunacaktır.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 91, BirleĢim 83, s. 376-385). 

Tez çalıĢmasının 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye adlı baĢlığında belirtildiği 

üzere, Türk Lirası diğer para birimleri karĢısında %50 değer kaybetmiĢtir. Türkiye ekonomisi 

cari hesap ve ticaret açığına, reel sektördeki yatırımları etkileyen yüksek enflasyon ve faiz 

oranlarına olumsuz yönde etki etmiĢ, mal ve hizmet üretimi düĢmüĢ, bu durum iĢsizliği, 

Türkiye'nin dıĢ borç miktarını ve iç borçlanma maliyetini artırmıĢtır. Böyle bir ortamda, yerli 

firmalara verilmesi gereken bot ihalesi Norveçli bir firmaya verilmiĢtir. Ülkenin ve bankacılık 

sektörünün ciddi yabancı para sıkıntısı yaĢadığı dönemde, daha fazla ihale bedeli ile Norveçli 

firmaya verilmiĢ olması Milletvekilimizin dikkatinden kaçmamıĢtır ve soru olarak sormuĢtur.  
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Gaziantep Organize Sanayi Bölgesindeki firmalardan TEDAġ'ın ilave banka 

teminat mektubu talebine iliĢkin sorusu ve Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanı Zeki 

Çakan'ın cevabı (7/6777) 

Gaziantep‘te sanayide elektrik kullanımın belirli bir teminata bağlandığına iliĢkin 

duyumlar üzerine sorulan soruda bu durumun kaçak kullanımı teĢvik edeceği vurgulanmıĢ ve 

kayıp kaçak oranı düĢük bir Ģehir olduğu iddia edilen Gaziantep‘te bu durum neticesinde 

usulsüzlüklere zemin hazırlanacağı vurgulanmıĢ olup söz konusu teminat mektubu talebinden 

vazgeçilip geçilmeyeceği soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1. Bu teminat mektubu talebi tüm ülkede aynı Ģekilde uygulanmakta 

mıdır?Diğer bölgelerdeki KOBl'lerden de bu konuda Ģikayetler gelmekte midir? 

 2. Kayıp kaçak oranı ülke genelinde %20 civarında iken, bölgemizde % 

1-2 civarındadır ve söz konusu üreticilerimiz elektrik faturalarını düzenli 

ödemektedirler. Kayıp kaçakların önüne geçilemezken yaĢatılan bu zorluklar 

sanayicimizi kaçak kullanıma teĢvik değil midir? 

3. Hükümetin henüz el atmadığı ve bankaların da krizin yanında, kendi 

yapısal sıkıntılarından dolayı zorluklar çıkarttığı sanayiciye yardımcı olmayı ve 

teminat mektubu talebini ertelemeyi düĢünüyor musunuz? 

4. Bunun dıĢında üreticilere ve üretimi arttırmaya yönelik yaptığınız 

herhangi bir çalıĢma var mıdır?Varsa nelerdir?‖ 

Cevap: 

―Ülkemizdeki kriz sebebiyle reel sektör büyük sıkıntılar yaĢamaktadır ve 

bugüne kadar da tüm mesaisini finans sektörünün sorunlarına ayıran hükümet 

bu sektörün sorunlarına duyarsız kalmıĢtır. Gaziantep Organize Sanayi 

Bölgesinde faaliyet gösteren ve her Ģeye rağmen ayakta kalmaya çalıĢan 

yaklaĢık 400 firma da, bütün bu sorunların yanında TEDAġ'ın kendilerinden 

Elektrik Tarifeleri Yönetmeliği gereğince ilave banka teminat mektup talep 

ettiğini ve bu konuda sıkıntıya düĢtüklerini ifade etmektedirler. Bununla ilgili 

olarak; - Bu teminat mektubu talebi tüm ülkede aynı Ģekilde uygulanmakta 

mıdır?Diğer bölgelerdeki KOBĠ'lerden de bu konuda Ģikayetler gelmekte midir?- 

Kayıp kaçak oranı ülke genelinde %20 civarında iken, bölgemizde %1-2 

civarındadır ve söz konusu üreticilerimiz elektrik faturalarını düzenli 

ödemektedirler. Kayıp kaçakların önüne geçilemezken yaĢatılan bu zorluklar 

sanayicimizi kaçak kullanıma teĢvik değil midir?- Hükümetimiz henüz el 

atmadığı ve bankaların da krizin yanında kendi yapısal sıkıntılarından dolayı 

zorluklar çıkarttığı sanayiciye yardımcı olmayı ve teminat mektubu talebini 

ertelemeyi düĢünüyor musunuz?- Bunun dıĢında üreticilere ve üretimi 

arttırmaya yönelik yaptığınız herhangi bir çalıĢma var mıdır?Varsa nelerdir? 

TEDAġ Genel Müdürlüğü ile aboneler arasındaki elektrik enerjisi 

satıĢına iliĢkin uygulamalar Elektrik Tarifeleri Yönetmeliği hükümleri 
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doğrultusunda yapılmaktadır. Elektrik Tarifeleri Yönetmeliğinin, Güvence 

Bedeline iliĢkin 15. Maddesinde; "TeĢekkül veya Ģirketten elektrik enerjisi satın 

almak üzere baĢvurarak sözleĢme yapacak abone, bağlantı gücünün kWi baĢına 

ve 19 uncu madde hükümlerine göre abone grupları itibariyle belirlenen 

bedeller üzerinden güvence bedeli öder. Mesken aboneleri dıĢındaki aboneler, 

istedikleri takdirde nakit yerine güvence bedeli olarak tespit edilen bedel 

tutarında süresiz banka kati teminat mektubu da verebilir." "Süresiz banka kati 

teminat mektubu alınmıĢ abonelerin güvence bedelleri, bağlantı güçleri ve 19 

uncu madde hükümlerine göre abone grupları itibariyle belirlenen bedellerde 

değiĢiklik olması durumunda, en son bedellere göre bağlantı gücü dikkate 

alınarak her yıl Ocak ayı içinde yeniden hesaplanır. Abone; teĢekkül veya Ģirket 

nezdinde bulunan süresiz banka kati teminat mektubu miktarını, hesap edilen 

yeni güvence bedeli seviyesine eĢit olacak Ģekilde, bildirimi takip eden 15 

(onbeĢ) gün içinde tamamlar. Ancak, iki veya üç vardiyalı çalıĢır durumda iken 

borcunu yılda üç kez ödemeyen abonelerin mevcut güvence bedeli %25 oranında 

arttırılır." Hükümleri, Yönetmeliğin 19 maddesinde de; "Aboneye uygulanacak 

tesise iĢtirak bedeli, güvence bedeli, açma-kapama bedeli günün ekonomik 

koĢulları göz önüne alınarak, abone grupları itibariyle teĢekkül tarafından 

belirlenir. Kamu Ġktisadi TeĢebbüsleri Hakkında 233 sayılı Kanun Hükmünde 

Kararname (KHK) gereğince TeĢekkül Yönetim Kurulunun konuya iliĢkin kararı 

radyo, televizyon, basın ve benzeri aracılığı ile halka duyurulur." Hükümleri yer 

almaktadır. Elektrik Tarifeleri Yönetmeliğinin anılan madde hükümleri 

doğrultusunda 24.12.2001 tarih ve 34-774 sayılı TEDAġ Yönetim Kurulu Kararı 

ile 2002 yılında abonelere uygulanacak güvence bedeli miktarları yeniden 

belirlenmiĢtir. Daha önce güvence bedelini teminat mektubu olarak ödeyen 

abonelerin teminat mektuplarını belirlenen bu bedellere göre yeniden hesap 

edilen güvence bedeli seviyesine eĢit olacak Ģekilde tamamlamaları 

gerekmektedir. Bu uygulama tüm ülke geneli için geçerli olan bir uygulama 

olup, bu konuda daha önce gelmiĢ bir Ģikayet bulunmamaktadır. TEDAġ Genel 

Müdürlüğü'nce, ilave teminat mektubu istenmesi tamamen Yönetmelik gereği 

olup, kayıp-kaçak oranlarının düĢük veya fazla olması ile bir ilgisi 

bulunmamaktadır. Ayrıca, güvence bedelini nakit yerine banka teminat mektubu 

olarak veren abonelerimize, sözleĢmenin iptali (feshi) durumunda, bu teminat 

mektupları iade edilmekte olup, söz konusu ilave teminat mektubu istenmesi 

uygulamalarının ertelenmesi mümkün olamamaktıdır.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 91, BirleĢim 86, s. 733-735). 

Tez çalıĢmasının 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye adlı baĢlığında belirtildiği 

üzere, 2001 krizinin etkileri tüm yurtta hissedilmiĢtir. KOBĠ‘ler ciddi sıkıntılarla karĢı karĢıya 

gelmektedir. Üretimde azalma, iĢçi çıkarma gibi durumlar fazlasıyla yaĢanmaktadır. Bunların 

yanında bir de elektrikte teminat isteme gibi uygulamalar KOBĠ‘lerin üzerindeki yükü daha 

da artırmaktadır. TEDAġ‘ın uygulaması zaten krizde olan ülke ekonomisinin iyiye gitmesi 

adına yardımcı olmak yerine daha da kötüye gitmesine sebep olmaktadır. 

M-60 tanklarının modernizasyon ihalesinin Ġsrail'e verilmesine iliĢkin sorusu ve 

Millî Savunma Bakanı Sabahattin Çakmakoğlu'nun cevabı (7/6568) 
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M60 tanklarının F4 uçaklarının modernizasyon sürecinde yaĢandığı gibi Ġsrail‘e 

verilmesinde Türkiye‘nin finansman kaynağı bulma yönünde Ġsrail‘in desteği ve lobi faaliyeti 

olduğu iddiası üzerine sorulan soruda ABD tarafından yapılan itirazlar neticesinde ihale giren 

firma sayısı artırılmıĢ olup bu artıĢın bir göz boyama olduğu iddiası gündeme getirilmiĢtir. 

Ġhaleyi alan Ġsrail firması teklifinde oldukça büyük bir indirim yapmıĢ olup bu indirimin 

önceden yapılmamıĢ olması belirli bir çıkara hizmet etmekte midir sorusunun yanıtın bulmayı 

gerektirmiĢtir. Bu nedenle söz konusu soruda adil ve Ģeffaf bir ihale sisteminin teknik bilgi ve 

becerisi yüksek olan kiĢilerce yürütülmesine yönelik bir giriĢimin bulunup bulunmadığı 

soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1. 2001 yılı sonunda dondurulduğu açıklanan ihale neden yeniden 

gündeme gelmiĢ ve daha önceki ihalelerde sorunlar yaĢanan Ġsrail neden tercih 

edilmiĢtir? 

2. M60 talikalarının modernizasyonu ilk gündeme geldiğinde; iĢ ihalefeiz 

Ġsrail'e verilecekken Amerikan firmalarının itirazları üzerine diğer firmalardan 

da teklif alınmıĢtı. Alınan bu teklifler yeterince değerlendirilmiĢ midir?Yoksa 

Ģaibe görüntüsünden kurtulmanın ötesinde bir değerlendirme yapılmamıĢ mıdır? 

3. Firmanın proje için verdiği ilk teklif 1 Milyar 035 Milyon Dolar iken, 

firmanın çok büyük fiyat indirimi yaparak 668 Milyon Dolara indiği basında yer 

almıĢtır. Bu doğru mudur?Bu kadar büyük fiyat indiriminin sebebi nedir?Daha 

önceki F-4 uçak modernizasyonu ihalesinde olduğu gibi iĢ tamamlanıncaya 

kadar fiyatın 1 Milyar Dolan aĢmayacağı garantiniz var mıdır? 

4. Bu projede yerli firmaların payı var mıdır?Varsa oram nedir? 

5. Son ABD ziyaretinizde Yahudi Lobisinin yoğun faaliyet gösterdiği ve 

IMF'nin verdiği kredilerde etkili olduğu basında yer almıĢtı. Ġhalenin Ġsrail'e 

verilmesi, bur çabanın bir karĢılığı mıdır?Yoksa ihalenin Ġsrail'e verileceği belli 

olduğu için mi Lobi Türkiye' lehine faaliyette bulunmuĢtur?Ġhalenin yeniden 

gündeme gelmesinin bu olayla ilgisi var mıdır? 

6. Ġsrail firmasıyla bağlantılı olduğu iddia edilen bazı üst düzey 

görevlilerin görevden alınmaları veya istifaya zorlanmaları göstermelik miydi? 

7. Ġsrail'in devlet terörünü had safhaya çıkardığı bu günlerde, ihalenin 

zor durumda olduğu basında yer alan Ġsrail IMI firmasına verilmesi, Ġsrail'e 

siyasi ve ekonomik bir destek inidir?Konu görüĢülürken Filistin'deki olaylar 

gözönünde bulundurulmuĢ mudur? 

8. Ġhaleye dahil olmayan tanklarla birlikte 3 Milyar Dolan aĢan bu 

projenin ileriki aĢamalarını da Ġsrail'e vermeyi düĢünüyor musunuz? 

9. Henüz anlaĢması imzalanmamıĢ olan ihaleyi iptal etmeyi veya en 

azından ihaleyle ilgili olarak, Filistin'deki olayların durdurulmasını gündeme 

getirmeyi düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 
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―1. M60A1 Tank Modernizasyon Projesi 2001 yılı sonunda 

dondurulmamıĢtır. Proje maliyetinin düĢürülebilmesi için görüĢmeler devam 

ettirilmiĢtir. Ġsrail firmasının tercih edilmesinin nedeni, verdiği teklifin 

teknolojik kapasitesi, teknoloji transferi ve lisans verilmesi konularının uygun 

bulunması ve fiyatın maliyet etkin olarak değerlendirilmesidir.  

2. Soruda belirtilen "iĢ ihalesiz Ġsrail'e verilecekken Amerikan 

firmalarının itirazları üzerine diğer firmalardan da teklif alınmıĢtı." Ģeklinde bir 

geliĢme olmamıĢtır. Projenin hazırlık safhasında, iki yıl boyunca M60 Tank 

Modernizasyonuna ilgi duyan veya bu konuda kapasitesi olduğu düĢünülen 

ülkeler ve ilgili firmalar ile görüĢmeler yapılmıĢ ve incelemeler tamamlanmıĢtır. 

Müteakiben Haziran 2000 tarihinde SSĠK Karan alınmıĢtır. Ġncelemeler Aralık 

2001 yılına kadar devam ettirilmiĢ ve dördüncü yılm sonunda sözleĢme 

imzalanmıĢtır.  

3. Ġsrail ĠMĠ firması teklifi 1.035 Milyar Dolardan 688 Milyon Dolara, 

sözleĢme görüĢmeleri yolu ile indirilmiĢtir. SözleĢme görüĢmeleri yaklaĢık 2 yıl 

sürmüĢtür. Sabit fiyatla imzalandığından sözleĢme bedelinin artması mümkün 

değildir.  

4. Proje sözleĢmesinde yer alan yerli firma iĢ payı % 15'tir. Ancak bu 

paya baĢlangıçta tahmin edilemediğinden serbest piyasa alımları dahil değildir. 

7. Ġsrail firması hakkında söz konusu firmanın iĢ yaptığı ülkeler ve resmi 

kaynaklar kullanılarak inceleme yapılmıĢ ve olumsuzluk görülmemiĢtir. Ayrıca 

Ġsrail hükümeti güvencesi alınmıĢtır. Yukarıda da açıklandığı üzere sözleĢme 

görüĢmeleri iki yıl önce baĢladığından Ġsrail'e bir destek söz konusu değildir. 

Filistindeki olaylarda göz önünde bulundurulmamıĢtır.  

8. Bu projenin bedeli 687.5 Milyon Dolar sabit fiyatlıdır. SözleĢme 

imzalanarak proje tamamlanmıĢtır.  

9. Proje sözleĢmesi imzalanmıĢtır. Proje çalıĢmaları sürdürülmektedir. 

Bu yazılı soru önergesi BaĢbakan Sayın Bülent ECEVĠT'in tensipleri ile 

tarafımdan cevaplandırılmıĢtır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 94, 

BirleĢim 95, s. 182-184). 

Gıda üreticilerinin bazı sorunlarına iliĢkin sorusu ve Tarım ve KöyiĢleri Bakanı 

Hüsnü Yusuf Gökalp'in cevabı (7/6899) 

Tarımsal sorunların ekonomik maliyetlerine dikkat çeken soruda enerji kullanımı 

neticesinde belli bir limitin üstünde ek maliyet getiren uygulamaların ötelenmesine yönelik 

bir teklif verilmiĢ olup tarımsal kesimde alınan harç ve vergilerin belirlenmesine yönelik 

kriterlerin yeniden gözden geçirilmesinin olanaklı olup olmadığı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Tarım ürünlerinde alınmakta olan % 2 zirai stopaj ve % 1 Bağ-Kur 

kesintilerinin kaldırılması mümkün müdür? 

2. Gıda sektöründe, 60 KW enerji kapasitesi üzerindeki firmalarda gıda 

mühendisi bulundurulması zorunluluğu, kriz ortamında üreticiyi daha, da 

sıkıntıya düĢürmektedir. Bu uygulamayı biraz esnetmeyi' düĢünüyor musunuz? 
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3. Üretim izni alınırken yatırılan harçların miktarı neye göre tespjt 

edilmektedir?Bu harçları düĢürmeyi veya firmaların kapasitelerine göre bir 

tarife belirlemeyi düĢünüyor musunuz? 

4. Gaziantep'te önemli bir ihracat kalemi olan bulgur neden "ĠĢlenmiĢ 

Tarım Ürünü" olarak değerlendirilmemektedir?Ġhracatta bulguru bu -statüye 

almayı düĢünüyor musunuz? 

5. Gıda kontrollerindeki çok baĢlılık çeĢitli sıkıntılara ve zaman kaybına 

sebep olmaktadır. Bunun önüne geçilmesi amacıyla kontrollerin tek elden 

yürütülmesi için bir çalıĢmanız var mıdır? 

6. Gaziantep tarım ürünleri iĢlenmesinde Güneydoğu'da önemli bir 

merkez konumundadır. Ġlimizde gıda sanayinin daha geliĢtirilmesi için yapılan 

bir çalıĢma var mıdır?Varsa bu çalıĢmalar nelerdir?‖ 

Cevap: 

―Cevap-1- Bu konu, Bakanlığımızın yetki alanı dıĢında olan bir konudur. 

Cevap-2-60 BG.nün üzerinde motor gücü bulunan iĢyerleri genelde orta 

ve büyük boy ĠĢletmeler olup, ürettiği ürünlerini ülke geneline pazarlayan 

yerlerdir. Bu tür iĢyerleri çeĢitli teknolojileri kullanarak üretimlerini 

gerçekleĢtirmektedirler. Ġnsan sağlığını doğrudan ilgilendiren gıda maddesinin 

üretimi konusunda uzman kiĢilerin nezaretinde yapılmasının uygun olduğu 

görüĢündeyiz. Uygulamanın mevcut hali ile sürdürülmesi, gerek gıda 

sanayimizin geliĢmesi, gerekse toplum sağlığının korunması açısından önem 

arzettiğinden konu ile ilgili uygulamada herhangi bir değiĢiklik 

düĢünülmemektedir. 

Cevap-3-Üretim izni verilirken talep edilen ücretler 4128 sayılı Kanunla 

DeğiĢiklik 560 sayılı K.H.K. ye göre talep edilmektedir. Belirlenen rakam 

yasada yer almakta olup, her yıl yeniden değerleme oranında artırılmaktadır. 

Yasa gereği her bir ürün için üretim izni ücreti verilmesi gerekirken 

Bakanlığımızca ürün gruplanması yapılmakta ve ücretler bu gruplar üzerinden 

talep edilmektedir. Bu durum iĢyerlerine önemli kolaylıklar sağlamaktadır.  

Cevap-4-Bulgurun ihracatta "iĢlenmiĢ tarım ürünü" statüsüne alınması 

hususunda değeliendirmelerimiz devam etmektedir.  

Covap-5- Gıdaların Üretimi Tüketimi ve Denetlenmesine Dair 560 sayılı 

K.H.K. gereği gıda ve gıda ambalajı üreten iĢyerlerindeki gıda kontrolü 

Bakanlığımızca yürütülmektedir. Gıda maddesi üreten iĢyerlerinin asgari teknik 

ve hijyenik Ģartlarının denetimi ile gıda maddeleri satıĢ ve toplu tüketim yerleri 

ile bu yerlerde satılan gıda maddelerinin denetimi ise Sağlık Bakanlığınca 

yapılmaktadır. Görüldüğü üzere 560 sayılı K.H.K. gıda ile ilgili hizmetlerin 

yürütülmesi görevini iki Bakanlığa vermiĢtir. Bu yetkilerin tek elde 

toplanabilmesi için 560 sayılı K.H.K. de değiĢiklik yapılması gerekmektedir.  

Cevap- 6- Gaziantep ilinde bulunan il Kontrol Laboratuvarı gıda 

sanayinin ihtiyaç duyduğu gıda analizlerini yapmak üzere geliĢtirilmektedir. 

Yeni temin edilen cihazlarla gıda sanayisine önemli ölçülerde katkıda 

bulunulmaktadır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 94, BirleĢim 98, s. 

577-578). 
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Tez çalıĢmasının 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye adlı baĢlığında belirtildiği 

üzere, 2001 krizinin etkileri tüm yurtta hissedilmiĢtir. KOBĠ‘lerin yanında çiftçi ve gıda 

firmalarını da ciddi sıkıntılar oluĢturmaktadır. Devletin bu kriz ortamında üreticiyi üretmeye 

yönelik teĢviklerde bulunması ve desteklemesi gerekirken üretimi zorlaĢtırıcı uygulamalara 

gitmesi daha da sıkıntı oluĢmasına sebep olmaktadır.  Hükümetin tarımla ilgili farklı 

uygulamaları zaten krizde olan ülke ekonomisinin iyiye gitmesi adına yardımcı olmak yerine 

daha da kötüye gitmesine sebep olmaktadır. 

Yasal prosedüre uygun olarak nakledilen derilere el konulduğu iddiasına iliĢkin 

sorusu ve ĠçiĢleri Bakanı RüĢtü Kâzım Yücelen'in cevabı (7/6563) 

Türk Hava Kurumu tarafından bağıĢ ya da destek olarak sunulan derilerin dıĢında mali 

prosedüre uygun biçimde devri gerçekleĢen bazı kurumlardan derilerin alınması 

soruĢturulmuĢ olup bu uygulamanın ticari faaliyetler üzerindeki olumsuz etkisine vurgu 

yapılmıĢtır. Bu uygulamanın ortaya konması nedeniyle yasalar kapsamında bir dayanak 

arayıĢı minvalindeki soruda itibari açıdan Türk Hava Kurumu eleĢtirilmiĢ ve kurumsal bazda 

bir usulsüzlük olup olmadığı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―1. Mali prosedüre uygun olarak nakledilen derilere el konulmasının 

sebebi nedir?Bu uygulamanın yasal bir dayanağı var mıdır? 

2. Bu uygulama kurban derilerinin toplanması konusuyla ilgiliyse bu 

derilerin hangi yolla elde edildiğine dair bir belgeniz var mıdır? 

3. Yapılan bu uygulama Türk Hava Kurumu lehine mi 

yapılmaktadır?Öyle ise; Türk Hava Kurumunda yaĢanan skandallar hala 

hafızalardayken ve yapılan yolsuzluklarla ilgili iĢlemler sonuçlanmamıĢken, 

yapılan bu uygulama, halkımızın bu kurum aleyhindeki intibalarıni 

derinleĢtirmez mi? 

4. Demokrasi adına birçok tabunun tartıĢmaya açıldığı bir dönemde, 

halkın kurban derilerine müdahale etmeyi, insan hakları ve özgürlüklerle nasıl 

bağdaĢtırıyorsunuz? 

5. Bu haksız uygulamaya son verip, derileri sahiplerine iade ederek, 

mesleği dericilik olan esnafın mağduriyetini gidermeyi düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep (I Emniyet Müdürlüğü sorumluluk bölgesinde Yardım 

Toplama Esas ve Usulleri Hakkında Yönetmeliği ihlal ve Bakanlığımız 

Genelgelerine aykın olarak kurban derisi topladıkları gerekçesiyle 23.02.2002 

tarihinde ġehitkamil Ġlçesinde Ġhsan PEKMEZCĠ adlı Ģahıstan 2609 adet, 
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22.02.2002 tarihinde Nurdağı Ġlçesinde Ali KURULUR Ġle Elvan ĠNCETAġ adlı 

Ģahıslardan 14 adet, Mehmet DOĞAN adil Ģahıstan 6 adet ve Ziya DEMĠR adlı 

Ģahıstan 4 adet olmak üzere toplam 2633 adet küçükbaĢ hayvan derisi elde 

edilerek adli makamlara Ġntikal ettirildiği, adı geçen Ģahısların Cumhuriyet 

BaĢsavcılığınca tutuksuz yargılanmak üzere serbest bırakıldığı, Ancak, 

ġehitkamil Ġlçesinde toplanan 2609 adet derinin 2054 adedinin faturalı olması 

nedeniyle Ġhsan PEKMEZCl‘ye iade edildiği, 555 adedinin ise Cumhuriyet 

Savcılığınca açık artırma ile satıĢa sunulduğu ve bu derilerin aynı Ģahıs 

tarafından satın alındığı, Nurdağı Ġlçesinde Ali KURULUR, Elvan ĠNCETAġ, 

Mehmet DOĞAN ve Ziya DEMĠR adlı Ģahıslardan toplanan 24 adet derinin adli 

makamlarca Türk Hava Kurumu Nurdağı ġubesine teslim edildiği, Gaziantep Ġl 

Jandarma Komutanlığı sorumluluk bölgesinde Yardım Toplama Esas ve Usulleri 

Hakkında Yönetmelik ile Bakanlığımız Genelgeleri hükümlerine muhalefetten, 

'Nizip Ġlçesi Uluyatır Kasabasında 5 ayın Ģahıs tarafından toplanan 90 adet 

deriye el konularak adli makamlara sevk edildiği, daha sonra bu derilerin 

usulsüz toplanmadığı ve para karĢılığında satın alındığının "belirlenmesi-

üzerine ilgili Ģahısların serbest bırakıldığı ve el konulan derilerin tamamının 

aynı gün sahiplerine iade edildiği anlaĢılmıĢtır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 94, BirleĢim 98, s. 577-578). 

Afganistan'daki ISAF komutasının Türkiye'ye verilmesine iliĢkin sorusu ve Millî 

Savunma Bakanı Sabahattin Çakmakoğlu'nun cevabı (7/6965) 

Türkiye‘nin Afganistan‘daki askeri varlığına sorgulayan bir soru olup bu durumun 

Türkiye‘de olumsuz karĢılandığı vurgulanmıĢtır. Bunun nedeni olarak Afganistan‘daki 

karıĢıklıkların Türkiye‘nin üzerine kalması olarak değerlendirilmiĢ ve  bu durumun belli 

ekonomik çıkarlara hizmet edip etmediği sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Ġngiltere'nin kurtulmak için yoğun çaba sarf ettiği ĠSAF 

komutanlığına, Afganistan harekatı baĢlamadan önce, Genel Kurmay 

^BaĢkanımızın "Afganistan bataklıktır, ben olsam oraya girmezdim." ifadesine 

ve bütün. Avrupa devletlerinin kaçınmasına rağmen, Türkiye talip olmuĢtur. 

Basında yer aldığı kadarıyla Türkiye'nin en önemli taleplerinden biri de 

olağanüstü bir durumda ABD'nin askerimizi tahliye konusunda" yardım 

etmesidir ABD Savunma Bakanlığının sıcak bakmadığı belirtilen bu talebimiz, 

bölgedeki genel durumun iyi olmadığının bilincinde olduğunuzun bir 

göstergesidir. Bu Ģartlar altında bu göreve neden talip olduk ve gönüllü olanak 

kabul ettik?Olağanüstü durumlarda kendimizden baĢkasına nasıl güvenebiliriz? 

2. KökleĢmiĢ aĢiret yapısı ve etnik ayrımcılığın kınlamadığı Afganistan'a 

etnik gruplar ve aĢiretler arasındaki çatıĢmaların yanısıra BarıĢ Gücüne yönelik 

saldırılar da meydana gelmektedir. Afganistan yönetimi tarafından da baĢta 

istenmeyen, ancak daha sonra kabul edilmek zorunda kalınan Türkiye'nin 

komutasının sıkıntılara yol açacağını düĢünmüyor musunuz? 
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3. FBI ve CIA El-Kaidenin 34 ülkede örgütlendiğini, ABD yönetimi de 

nereye kadar giderse gitsin bu iĢin peĢini bırakmayacağın) açıklamıĢtır. 

Afganistan'da öncü kuvvet rolünü üstlenen Türkiye, aynı çerçevede olması 

muhtemel diğer harekatlarda ve özellikle de Irak harekatı konusunda ABD' ye 

olumsuz cevap verebilecek midir?Tavrı ne olacaktır? 

4. Görev tanımı, kapsamı ve süresi belli olmayan bir gücün bölgede ne 

kadar faydalı olacağını ve ülkemiz açısından getiriĢinin ne olacağını 

düĢünüyorsunuz? 

5. Bu görev karĢılığında ABD'nin maddi destek yapacağı doğru 

mudur?Doğru ise, Bu yapılacak nakdi ve diğer yardımlar nelerdir? 

6. Ġngiltere DıĢiĢleri Bakanı Jack STROW, BBC televizyonunda 

yayınlanan bir mülakatta, komuta göreviyle Ġlgili Türkiye'nin yaĢadığı ekonomik 

sorunlardan kaygı duyduğunu belirterek "Bana onların bunu yapması için para 

koyup koymayacağımı sorarsan, evet yaparım" demesi, diğer ülkelerin de bu 

yöndeki açıklamaları ve mali destek karĢılığı görevi kabul edeceğimiz Ģeklinde 

basında ve kamuoyunda oluĢan izlenimin, ülkenin Kibarını sarstığını 

düĢünmüyor musunuz? 

7. Bu görevin siyasi boyutunun daha önemli olduğu yorumları 

yapılmaktadır. BM ve NATO'nun da etkin olmadığı, senaryosunu ve rol 

dağıtımını ABD'nin yaptığı harekatta Türkiye'nin nasıl bir siyasi kazanç Gide 

edeceğini düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―1. Afganistan'da Uluslar arası Güvenlik Yardım Kuvveti (UGYK)'nin 

görev tanımı, kapsamı ve süresi BM Güvenlik Konseyi'nin 1386 sayılı kararı ile 

belirlenmiĢtir. Türkiye Büyük Millet Meclisinin 10 Ekim 2001 tarih ve 722 sayılı 

kararı ile teröre karĢı uluslar arası dayanıĢmanın gerekliliğin binaen Türkiye 

aynı Ģartlar ile müteakip 6 aylık döneme iliĢkin komutayı Ġngiltere‘den 

devralarak üslenme kararı almıĢtır. Geçen süre içinde Afganistan'da gruplar 

arasındaki çatıĢmaların sona erdirilmesinde çok önemli mesafeler alınmıĢtır. 

Ġlâve olarak, Loya Jirga sonrası oluĢturulacak GeçiĢ Yönetiminin Afganistan'ın 

geleceğine yönelik uluslar arası çabaların devamını iyi değerlendireceği ve bu 

bilinç ile BM'nin. bu konudaki teĢvikleriyle çok büyük sıkıntılar yaĢanmayacağı 

değerlendirilmektedir.  

2. Türkiye'nin geçmiĢten beri Afganistan'a yapmıĢ olduğu katkılar 

nedeniyle de Afgan hakkındaki Türk sevgisi çeĢitli platformlarda somut olarak 

hissedilmektedir. Bu nedenlerle Türkiye'nin komutasının sıkıntılara yol açması 

bir yana Afganistan'ın geleceği için çok önemli bir teminat olacağı 

düĢünülmektedir.  

3. Türkiye olarak özellikle Irak‘a yönelik bir harekatı arzu etmediğimiz 

yetkililerce bir çok defa açıkça ifade edilmiĢtir.  

4. Hükümetimiz UGYK'nin yürüttüğü faaliyetleri terörizme karĢı 

yürütülen uluslar arası mücadelenin bir parçası olarak görmektedir. Bu nedenle 

UGYK liderliğinin alınması, Türkiye'nin yıllardır sürdüre geldiği terörizme karĢı 

mücadelenin ve bu konuda uluslar arası platformlarda gündeme getirdiği 

tezlerin doğrulanmasını ve aktif olarak Afganistan'da bulunulması ile de 

söylemlerimizin samimiyetinin anlaĢılmasını sağlayacaktır. Ġlâve olarak 

liderliğin üslenilmesi ve Afganistan'da barıĢın sağlanmasına katkıda 
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bulunulması ile; a. Dünya ülkeleri ve özellikle Orta Asya Türk Cumhuriyetleri 

nezdinde politik ve askeri itibarımız artacak, b. Afganistan'da yapılacak alt yapı 

yatırımlarından pay alma Ģansımız artacak, c. KomĢu ülkeler nezdinde dolaylı 

bir caydırıcılık sağlayabilecek, d. NATO ve AB içinde askerî itibarımız artacak, 

e. ABD ile ikili iliĢkilerimiz güçlenecek, f. TSK sınırların çok uzağında uluslar 

arası bir güce liderlik etmekle her konuda eğitim ve tecrübe kazanmıĢ olacaktır.  

5. Yukarıda da belirtildiği gibi anılan görevin politik ve askerî faydaları 

ön plânda değerlendirilmekle birlikte ekonomik yönden de ülkemize bir külfet 

getirmemesi için çaba sarfedilmektedir.  

6. Ülkemizin itibarının korunması Hükümetimizin asli vazifelerinden 

olduğu bilinmelidir.  

7. 4 üncü soru cevabı bu sorununda cevabını karĢılamaktadır. Bu yazılı 

Soru önergesi Sayın BaĢbakan Bülent ECEVĠT'in tensipleri ile tarafımdan 

cevaplandırılmıĢtır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 95, BirleĢim 

102, s. 810-812). 

Tarımsal sanayiinin desteklenmesine ve buğday ithaline iliĢkin sorusu Tarım ve 

KöyiĢleri Bakanı Hüsnü Yusuf Gökalp'in cevabı (7/7203) 

Gaziantep‘te buğday üretiminin desteklenmesinde hangi adımların atılıp atılmadığı 

sorgulanmakta olup buğday ihracatının geldiği noktada ham madde satıĢı karĢısında mamul 

alımı bulunduğu ve bu nedenle ihracatın dıĢarıdan ithalat olarak geri döndüğü belirlenmiĢtir. 

Bu konuda yapılacak bir çalıĢmanın ne düzeyde baĢarılı olacağı sorgulanmıĢ olup kamusal 

kurumlar ve sanayi kuruluĢları itibarıyla bu döngünün kırılabilmesinde ne gibi adımların 

atılacağı sorgulanmıĢtır. Öte yandan bu kapsamda buğday ithal edilen ülkeler ve bugüne 

kadar ithal edilmiĢ buğdayın fiyatı tartıĢmaya açılarak yıl sonuna kadar hangi hacimde buğday 

ithalatı gerçekleĢtirileceği sorulmuĢtur.  

Soru: 

―Ancak Gaziantepli ihracatçılarımız; kurumun yeterli eleman 

bulunmaması, firmanın geç müracaatı, mesai dıĢında yükleme yapılması gibi 

sebeplerle, eleman gönderemediğini ve bunun da sıkıntılara sebep olduğunu 

ifade etmektedirler. Bununla ilgili olarak;  

1. Bölgenin önemli ihracat kalemlerinden olan tarım ürünlerinin 

iĢlenerek satılmasının, ülke ekonomisine daha çok katkı sağladığı bilinmektedir. 

Bu alanda faaliyet gösteren sanayicimizin desteklenmesi adına, yukarıda bahsi 

geçen sıkıntılarını nasıl gidermeyi düĢünüyorsunuz? 

2. Bu sıkıntıların giderilmesi amacıyla diğer kamu kurumları veya sanayi 

ve ticaret odalarıyla iĢbirliği yapmayı düĢünür müsünüz? 

3. Ayıca 2001 yılında ve 2002 yılında bu güne kadar ithal edilen buğday 

miktarı, yıllar itibariyle ne kadardır?Buğday ithal etmemizin sebebi nedir? 

4. Ġthal edilen bu buğdaya, 2001 yılında ve 2002 yılında bu güne kadar 

yapılan ödeme ve ne kadardır? 
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5. Buğday ithalatına devam etmeyi düĢünüyor musunuz?DüĢünüyorsanız, 

yıl sonuna kadar ithal etmeyi düĢündüğünüz buğday miktarı ne kadardır? 

6. Buğday ithal edilen ülkeler hangileridir?Hangi ülkeden, ne kadar 

ithalat yapılmıĢtır?‖ 

Cevap: 

―Cevap 1-GeçmiĢte ihracatta yaĢanan olumsuzlukların ortadan 

kaldırılması için 30.12.1999 tarihinden itibaren ihracat öncesi yerine ihracat 

sonrası hububat satıĢı uygulaması getirilmiĢtir.  

Cevap 2- Makarna, un, yem, beyaz et, Ġhracatçı Birlikleri ve Ticaret 

Borsaları gibi sektör temsilcilerinin katılımıyla her ay toplantılar düzenlenmekte 

olup, bu toplantılara konu ile ilgili sivil toplum kuruluĢlarının temsilcileri 

katılmakta, bu toplantılarda Dahilde ĠĢleme Ġzin Belgesi uygulamalarıyla ilgili 

olarak da görüĢ alıĢveriĢi yapılmaktadır. Bu amaçla 1999 Kasım ayından bu 

yana 26 toplantı yapılmıĢtır.  

Cevap 3-4-5-6- TMO'ca 2001 ve 2002 yıllarında buğday ithalatı 

yapılmamıĢtır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 97, BirleĢim 108, s. 

153-160). 

Habur ve KarkamıĢ gümrük kapılarından yapılan sınır ticaretine iliĢkin sorusu 

ve Devlet Bakanı Tunca Toskay'ın cevabı (7/7332) 

Güneydoğu‘da ticaretin geliĢtirilmesine yönelik sorulan soruda sınır ticareti öncelik 

olarak belirlenmiĢ ve bu konuda uygulanan kotaların kaldırılıp kaldırılmayacağı 

soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda bölgedeki küçük esnafın sınır ticaretin elde ettiği gelirin belli 

sınırlamalar nedeniyle azalmasına dikkat çekilerek bu durumun düzelip düzelmeyeceği 

soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1. KarkamıĢ Gümrük Kapısından sınır ticaretine izin verilmekte 

midir?Ġzin verilmiyorsa, vermeyi düĢünüyor musunuz? 

2. Verilmekte ise, hangi mallara, ne miktarda izin verilmektedir?Bu 

limitleri arttırmak mümkün müdür? 

3. Varlıklarını sürdürme çabasındaki küçük esnafın en önemli 

taleplerinden olan, Güneydoğudaki sınır kapılarımızdan geçen araçların depo 

kapasitelerinin arttırılması mümkün müdür?Bu konuda bir çalıĢmanız var 

mıdır? 

4. Güneydoğu Bölgesinde, Habur ve KarkamıĢ kapılarından yapılan sınır 

ticaretinin arttırılması yönünde yaptığınız çalıĢmalar var mıdır?Varsa 

nelerdir?‖ 

Cevap: 
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―Gaziantep Ġli KarkamıĢ Gümrük Kapısı kullanılarak ülkemiz ile Suriye 

arasında sınır ticareti yapma imkanı bulunmaktadır. Sözkonusu uygulama 

kapsamında, ilgili kurum ve kuruluĢlar ile gerçekleĢtirilen ortak çalıĢma 

sonucunda tespit edilerek Valiliği duyurulan ve yıl içinde değiĢtirilmesi mümkün 

bulunmayan yıllık kotalar dahilindeki ürünler Suriye'den ithal edilebildiği gibi, 

"sanayi kenti" olma yolunda önemli bir aĢama kaydetmiĢ olan bu Ġlimizden 

anılan ülkeye ihracat yapma imkanı da bulunmaktadır. Diğer taraftan, gümrük 

kapılarından giriĢ çıkıĢ yapan araçların akaryakıt depo kapasitelerinin 

artırılması yönünde herhangi bir çalıĢma yapılmamaktadır. Ayrıca, komĢu 

ülkelerle ticaretin geliĢtirilmesi yönünde yürürlüğe konulan politikalar uyarınca 

sınır ticareti dıĢında DıĢ Ticaret Rejimi dahilinde ihracatın artırılması amacıyla 

anılan ülkede Türk ihraç ürünleri fuarı ve Türk iĢadamları heyeti 

programlarının düzenlenmesi gibi faaliyetlere devam edilmektedir.‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 97, BirleĢim 111, s. 720-722). 

Seçim konusunda yaptığı açıklamalara iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Kemal 

DerviĢ'in cevabı (7/7531) 

Kemal DerviĢ tarafından yapılan bir açıklama neticesinde erken seçimin gündeme 

gelmesi kötü senaryolardan kaçıĢ bileti olarak değerlendirilmiĢ ve ekonominin yükünü 

omuzlayan yönetimden böyle bir talebin gelmesi olası bir krize iĢaret olarak algılanmıĢtır. Söz 

konusu soruda bu iĢaretlerin öncülü olarak iĢten uzaklaĢtırılan kamu ve özel sektör iĢçileri 

gösterilmiĢ olup alınan dıĢ borç ödenmesine yönelik sistemli bir uygulamanın mevcut 

hükümet döneminde hayata geçirilip geçirilmeyeceği sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Basında yer aldığı Ģekliyle "Artık seçimi daha fazla ertelemek doğru 

değil" açıklamanızda kastınız neydi? 

2. Bu hükümetin IMF'nin istediği düzenlemeleri yapmakta yetersiz 

kaldığını mı, yoksa kendinden beklenen fonksiyonu icra eden hükümete artık 

ihtiyaç kalmadığını mı düĢünüyorsunuz? 

3. IMF'den gelecek bir paranın olmadığı ve büyük miktarda geri 

ödemelerimizin olduğu önümüzdeki günlerde çıkacak bir krizden Önce kaçıĢ 

endiĢesiyle mi seçim talebinde bulundunuz? 

4. Atama yoluyla dahil olduğunuz siyasete resmen girmeniz. 

Konusundaki belirsizlik halen devam etmektedir. Siyasi arenada 

hareketlenmelerin olduğu bu günlerde, ekonominin düzelme trendine girdiği 

yolundaki açıklamalarınızın akabinde, seçim talebinde bulunmanızda, bir siyasi 

rant kaygısı var mıdır? 

5. Seçim talebinizde, yine aynı Ģekilde IMF'nin talebi doğrultusunda 

Kamuda görevli iĢçi ve memurların iĢten çıkarılması sorumluluğunu almadan, 

seçime gitmek düĢüncesinin de etkisi var mıdır?‖ 

Cevap: 
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―Ġlgi yazınız ekinde Bakanlığıma iletilmiĢ olan, Gaziantep Milletvekili 

Sn. Nurettin AKTAġ'm 7/7531-15579 sayılı yazılı soru önergesinde yer alan 

Erken Seçim ile ilgili sorulan hakkında bugüne kadar çeĢitli vesilelerle gerek 

yazılı gerekse görüntülü medya organlarında görüĢ ve düĢüncelerim açıklanmıĢ 

olup, bunlara ilave edilecek bir husus bulunmamaktadır. T.B.M.M. Ġçtüzüğünün 

99 ncu maddesi uyarınca Bilgilerinize arz ederim.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 97, BirleĢim 111, s. 761-762). 

 

Fondan yapılan harcama ve yardımlar ile soruĢturma konusu olmuĢ ÇED 

raporlarına iliĢkin sorusu ve Çevre Bakanı Fevzi Aytekin'in cevabı (7/7510) 

Çevresel Etki Değerlendirmesine iliĢkin sonuçların gündeme getirildiği soruda Çevre 

Fonu‘nda belediyelere aktarılan kaynakların hangi kalemlere yoğunlaĢtığı ve harcamanın ne 

düzeyde olduğu soruĢturulmuĢtur. 

Soru: 

―1. 57. Hükümet döneminde Çevre Fonundan hangi kalemlere, ne 

miktarda harcama yapılmıĢtır? 

2. Yine bu dönemde, bu fondan hangi belediyelere nakdi, araç-gereç ve 

proje bazında ne kadar yardım yapılmıĢtır?Yıllar itibariyle dökümü nasıldır? 

3. Sürekli basında yer alan Çevresel Etki Değerlendirmesi (ÇED) 

raporlarıyla ilgili olarak, Bakanlığınız döneminde tespit edilen ve soruĢturma 

konusu olan vaka' var mıdır?Varsa sonucu ne olmuĢtur?‖ 

Cevap: 

―CEVAP 1-2-lBakanhğımız Çevre Kirliliğini Önleme Fonunun 940'lı 

kalemlerden; Belediyelerin talepleri, belde nüfusu, çevre öncelikleri, turizm 

altyapısı, Bakanlığımızdan bu güne kadar yapılan yardım miktarı, Belediyelerin 

mevcut çevre hizmetlerinde kullandıkları araç parkı gibi kriterler dikkate 

alınarak araç, gereç ve proje (Kanalizasyon, dere ıslahı ağaçlandırma, çevre 

düzenlemesi v.b) yardımlarda bulunulmuĢtur. Yapılan yardımlara iliĢkin tablo 

aĢağıda sunulmuĢtur. (...) 

CEVAP 3- Basında da yer alan Dilek-Güroluk Hidro Elektrik Santralı 

Projesi, Sugözü Enerji Santralı Projesi ve Bodrum Yalıkavak Yat Limanı ve 

Yolcu Gemisi YanaĢma Yeri Projesi ÇED iĢlemlerinde usulsüzlük olduğu 

iddiaları, BaĢbakanlık BaĢmüfettiĢleri Muhsin BĠÇER, Selahaddin ERGONENÇ 

ve Abdullah ÇĠFTÇĠ tarafından incelenerek tanzim edilen, 26.12,2001 tarih ve 

TEFTĠġ.M:011 sayılı BaĢbakanlık Olur'unda bu iddiaların dayanaksız olduğu 

belirtilmiĢtir. Yine aynı Olur'da ÇEDP Genel Müdürlüğünde menfaat karĢılığı iĢ 

takibi yapıldığı iddialarının da sübuta ermediği yeralmaktadır. Antalya Ġl Çevre 

Müdürlüğü'nde çok sayıda firmanın ÇED iĢlemlerinin yürütümünde ÇED 
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Yönetmeliği hükümlerinin ihlal edilmiĢ olması sebebiyle 1996/619-01 sayılı 

SoruĢturma Raporu ile ti Müdürlüğü çalıĢanlarından ġube Müdürü ve Vekiline, 

Müdür Yardımcısı ve Müdürü çeĢitli disiplin cezaları verilerek hakkında fezleke 

tanzim edilmiĢ, ancak cezaların ertelenmesi hakkında kanun gereğince dosya 

Bakanlığımıza iade edilmiĢtir. Adana îl Çevre Müdürlüğü'nde, ġube Müdürünün 

ÇağdaĢ GeliĢim Tavukçuluk San. Tic, Ltdġt'ne ait ÇED iĢlemlerinde yönetmeliğe 

aykırı iĢlemler yapmıĢ olması nedeniyle bu Ģahıs» 20.07.2001/981-2 sayılı 

SoruĢturma Raporuna binaen disiplin cezası ile tecziye edilmiĢtir. NEN 

Mühendislik DanıĢmalık Gıda ve inĢaat Etami k Ġthalat Ġhracat San. ve Tic. Lt 

ġt'nin ÇEDP Genel Müdürlüğünde ÇED iĢlemlerinin usulsüz olarak takip ettiği 

konusunda yapılan inceleme neticesinde tanzim edilen, 05-04.2001 tarih ve 

2001/610-02 sayılı inceleme raporu ile bu iddianın dayanaksız olduğu 

anlaĢılmıĢtır. Tekirdağ Ġlinde ÇED yönetmeliğine aykırı olarak çalıĢan 

TaĢocaklan konusunda gerekli inceleme yaptırılmıĢ ve tanzim edilen, 2001/544-

02 sayılı inceleme raporu doğrultusunda idari tedbir alınmıĢ, Valilikten 

kaynaklanan hususlar, 17.04.2002 tarih ve 2129 sayılı Bakanlığımız yazısı ile 

ĠçiĢleri Bakanlığına bildirilmiĢtir. ĠçiĢleri Bakanlığı da, 26.04.2002 tarih ve 

10266 sayılı yazısı ile konuyla ilgili olarak Mülkiye MüfettiĢi 

görevlendirdiklerini Bakanlığımıza bildirmiĢtir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 98, BirleĢim 112, s. 126-131). 

Ġsrail ile yapılan ikili savunma ve askeri iĢbirliği anlaĢmalarına iliĢkin sorusu ve 

Millî Savunma Bakanı Sabahattin Çakmakoğlu'nun cevabı (7/7346) 

Ġsrail ile yapılan ikili anlaĢmaların milli çıkarlara hangi düzeyde hizmet ettiği 

sorgulanmıĢ olup bu anlaĢmaların yasal dayanakları tartıĢmaya açılmıĢtır.  

Soru: 

―1. Türkiye Cumhuriyeti Devleti ile Ġsrail Devleti arasında bugüne kadar 

yapılmıĢ ikili Savunma ve Askeri ĠĢbirliği anlaĢması var mıdır? 

2. Varsa bu anlaĢmalar hangi tarihlerde imzalanmıĢ ve yürürlüğe 

girmiĢtir?Türkiye Büyük Millet Meclisi onayında geçmiĢ midir? 

3. Basında takip ettiğimiz kadarıyla Ġsrail pilotlarının, Türkiye'de eğitim 

yapmalarının ve Ġsrail'le yapılan ortak tatbikatların hukuki dayanağı nedir?‖ 

Cevap: 

―1. T.C. Devleti ile Ġsrail Devleti arasında bugüne kadar askerî alanda 

13 anlaĢma imzalanmıĢtır.  

2. Ġmzalanan bu anlaĢmalar 31,5.1963 tarihli ve 244 sayılı 

"Milletlerarası AndlaĢmalann Yapılması, Yürürlüğü ve Yayımlanması ile Bazı 

AndlaĢmalann Yapılması Ġçin Bakanlar Kuruluna Yetki Verilmesi Hakkındaki 

Kanun"un 2 nci maddesinde belirtilen onaylamanın Kanunla uygun 

bulunmasına gerek olmayan anlaĢmalardan olduğundan Türkiye Büyük Millet 

Meclisinin onayına sunulmam ıĢtır. AnlaĢmaların tümü gizli gizlilik dereceli 
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andlaĢmalar olup, soru önergelerinin cevaplarında gizli gizlilik dereceli 

cevaplara yer verilemediğinden sırf askerî alanlarla ilgili olan bu anlaĢmalar 

hakkında detaylı bilgi verilmesi mümkün olamamaktadır.  

3. Pilotların karĢılıklı eğitim yapmaları ve diğer hususlar yukarıda sayı 

olarak belirtilen anlaĢmaların birinin yerine getirilmesine iliĢkindir.‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 98, BirleĢim 114, s. 559-560). 

Gaziantep-Nizip Organize Sanayi Sitesi Projesine iliĢkin sorusu ve Sanayi ve 

Ticaret Bakanı Ahmet Kenan Tanrıkulu'nun cevabı (7/7333) 

Ayrılan kaynaklar itibarıyla Nizip Organize Sanayi Projesi‘nin ne durumda olduğuna 

vurgu yapan soruda projenin ne zaman tamamlanacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. KuruluĢ çalıĢmaları devam eden Gaziantep - Nizip Organize Sanayi 

Sitesinin bu günkü durumu nedir?Herhangi bir çalıĢma yapılmakta mıdır? 

2. Bu Organize Sanayi Sitemizi ne kadar surede faaliyete geçirmeyi 

düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―CEVAP 1: Gaziantep-Nizip Organize Sanayi Bölgesi projesi 2002 yılı 

yatırım programında 100 hektar karakteristiği ile devam eden projeler arasında 

yer almaktadır. Altyapı avan projeleri Bakanlığımızca onaylanmıĢ olup, 

uygulama projelerinin Bakanlığımıza intikali beklenmektedir. Proje 

çatıĢmalarının tamamlanmasını müteakip keĢif ve Ġhale çalıĢmalarına 

geçilebilecektir. Proje için bugüne kadar kullandırılan kredinin 2002 yılı 

fiyatlarıyla karĢılığı 329.8 Milyar TL'dir.  

CEVAP 2: Projenin 2004 yılında tamamlanması planlanmaktadır.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 99, BirleĢim 116, s. 52-53). 

Bir yabancı gazeteye verdiği demece iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı ve BaĢbakan 

Yardımcısı A. Mesut Yılmaz'ın cevabı (7/7530) 

Türkiye‘deki ekonomik sorunları gölgede bırakan bir dizi ideolojik yaklaĢım 

doğrultusunda benimsenen yaklaĢımların ele alındığı soruda ekonomik sorunlar ve belli 

kesimlere yönelik çıkar sağlama giriĢimleri ön plana çıkarılmıĢtır. Bu doğrultuda adil ve 

Ģeffaf bir yönetimin uygulanması için insan hakları temelinde bir yaklaĢım benimsenmesini 

gerekliliği üzerinde durulmuĢ ve Türkiye‘ye giren sermayenin niteliği mercek altına 

alınmıĢtır. Bu süreçte AB uyum yasalarının hangi düzeyde uygulandığı ve bu sürecin Ģeffaf 

biçimde yönetilmesine yönelik yapılan çalıĢmaların ne aĢamada olduğu sorgulanmıĢtır.  
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Soru: 

―1. Terörle eĢdeğer gösterdiğiniz "aĢırı dincilik‖ten kastınız nedir?AĢırı 

dinciler kimlerdir ve etkinlikleri nedir? 

2. Bu sözler, Türkiye siyaseti ve ekonomisindeki krizlerin, 

baĢarısızlıkların, yolsuzlukların, usulsüzlüklerin, rant kavgasının Örtbas 

edilmesine yönelik sözler midir?Yoksa dünya siyasetinde ve ekonomisinde etkin 

olan güçlere, bugünkü en geçerli metotla yaranmaya çalıĢarak sjyasi rant elde 

etme çabası mıdır? 

3. AB Genel Sekreterliği‘nden sorumlu Devlet Bakanı ve BaĢbakan 

Yardımcısı olarak, AB'ye giriĢ sürecinde ülkede demokrasi ve insan haklarını 

yerleĢtirmek için en büyük çabayı sarf etmeniz gerekirken, böyle açıklamalarınız 

Türkiye'yi sıkıntıya sokmaz mı?Daha önce vatandaĢlarımız ve sermaye 

sınırlandırıldığı gibi, bu ifadeleriniz de bölücülük değil midir? 

4. Bu sözlerinizden, örneğini 28 ġubat sürecinde sergilediğiniz gibi, 

koltuk uğruna demokrasi ve insan haklarını askıya almakta bir beis 

görmediğiniz sonucu çıkarılabilir mi? 

5. Demecinizde AB'ye giriĢ süresi olarak, 2010 yılını öngörüyorsunuz. 

Bunun sebebi nedir?Bu, ülkemizde yaĢanan antidemokratik sürecin ve insan 

hakları ihlallerinin daha devam edeceğinin bir göstergesi midir?Bu olumsuz 

sürecin önüne geçmek için bir çabanız var mıdır?‖ 

Cevap: 

―CEVAP 1- Almanya'da yayınlanan Stuttgarter Zeitung gazetesine 

verdiğim demeçte sözünü ettiğim husus, Türkiye'nin uzun yıllar terörle mücadele 

etmiĢ ve yakın zamanda da laiklik kaygılarından kaynaklanan ciddi bir rejim 

bunalımı yaĢamıĢ bir ülke olduğudur. Türkiye'nin terörle mücadele dönemini 

geride bıraktığı, rejim kaygılarından kaynaklanan sıkıntılarını ise henüz 

çözemediği bir gerçektir. Avrupa Birliği üyeliği sürecinde atmamız gereken 

adımlar, bu iki sorunla iliĢkilendirildiği için fevkalade zor ve yavaĢ 

yürümektedir. Dolayısıyla, burada terörle eĢdeğer bir aĢın dinci grubun 

varlığından değil, terör kaygısına benzer bir rejim kaygısından söz edilmektedir. 

Tercümeden kaynaklanan bu farklılığın konuyu yanlıĢ değerlendirmenize yol 

açtığım düĢünüyorum.  

CEVAP 2- Ġster kabul edilsin, isterse edilmesin, Türkiye'nin 1990'h 

yılların ortasından itibaren ciddi bir rejim bunalımına girdiği ve henüz bu 

dönemi tümüyle geride bırakamadığı açık bir gerçektir. 28 ġubat döneminin 

getirdiği kimi sıkıntıları, sivil siyasetin ajanının daralması baĢta olmak üzere her 

alanda yaĢamaya devam ettiğimiz ortadadır. Aklı selim ve sağduyu sahibi 

herkesin kabul ettiği bir gerçeğin ifade edilmesi baĢka bir takım amaçlara ve 

niyetlere bağlanamaz.  

CEVAP 3- Türkiye'de demokrasi ve insan haklarının yerleĢtirilmesi 

konusunda, diğer siyasi partiler ve kurumlar da, sorumlu olduğum bakanlık 

kadar çaba göstermiĢ olsalardı, hiç Ģüphesiz ülke olarak bugün daha ileri bir 

noktada olurduk. Partimiz ve siyasi sorumluluk üstlendiğimiz Bakanlığımız, 

siyasi, ekonomik ve sosyal bakımdan Türkiye'yi AB standartlarına ulaĢtırmanın 

gayreti içindedir. Türkiye'nin bu doğrultuda mesafe kat etmesini isteyenlere 
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düĢen, tamamen günlük siyasi kaygılarla, bu mücadeleyi verenlerin ayağına 

çelme takmaya çalıĢmak değil, onlara destek vermektir.  

CEVAP 4- Türkiye'yi 28 ġubat sürecine sürükleyen zihniyetin kendi 

kendini sorgulaması sadece kendileri Ġçin değil, ülkemizin ve demokrasimizin 

geleceği bakımından elzemdir. Bunu yapmak yerine ülkeyi o bunalımlı 

dönemden çıkartıp, AB üyeliği uyum sürecine, demokrasi, ve özgürlüklerin 

geliĢmesi çizgisine getiren çabaların eleĢtirilmesini, siyaset kurumunun ülkede 

yaĢanan olaylardan ders çıkarmadığım göstermesi bakımından endiĢe verici bir 

durum olarak değerlendiriyorum.  

CEVAP 5- Avrupa Birliğinin geniĢleme süreci bellidir. Türkiye, 

olabildiği kadar hızlı hareket ederek önünde halihazırda çözüm bekleyen 

sorunları aĢsa bile, en erken 2007 yılındaki geniĢleme dalgasına dahil 

olabilecektir. Bu durumda tam üyeliğin 2010 yılını bulabileceği, Ģimdiden 

gözüken bir durumdur. Avrupa Birliği üyeliği sürecine en küçük bir destek 

vermeyen, tam tersi, her fırsatta engelleme yoluna baĢvuranların, tam üyelik 

sürecinin gecikmesinden endiĢe duyar hale gelmiĢ olmalarını, ülkemiz açısından 

olumlu bir geliĢme olarak değerlendiriyorum. Bu endiĢe sahiplerinin, AB 

kriterlerinin yerine getirilmesi konusundaki çabalarımıza da gerekli desteği 

vererek, bu husustaki samimiyetlerini ortaya koyacaklarına inanıyorum.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 99, BirleĢim 117, s. 313-316). 

Tez çalıĢmasının 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye adlı baĢlığında belirtildiği 

üzere, Mesut Yılmaz 28 ġubat Sürecinde kendisi ve partisi adına RefahYol hükümetini zora 

düĢürmek veya ortadan kaldırmak için yapması gerekenleri demokrasi karĢıtı giriĢimler olsa 

bile hayata geçirmekten çekinmemiĢtir. Rejim bunalıma girmiĢti ve yapılması gerkeneler 

elzemdi demiĢ olsa bile hayata geçirdiği icraatlar tamamen demokrasi karĢıtı giriĢimlerdir.  

Radyo ve Televizyonların KuruluĢ ve Yayınları Hakkında Kanuna iliĢkin sorusu 

ve Devlet Bakanı ve BaĢbakan Yardımcısı A. Mesut Yılmaz'ın cevabı (7/7548) 

Belli kamusal kurumların iĢleyiĢleri itibarıyla AB Uyum Yasaları çerçevesinde adil ve 

Ģeffaf bir yönetime kavuĢmasını sağlayacak adımların atılıp atılmayacağının sorgulandığı 

soruda basın özgürlüğü mercek altına alınmıĢ olup daha özgür bir basın ordusu yaratmak için 

atılan adımların ne derecede iĢe yaradığı soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1. Bu açıklamalar ıĢığında, bu kanunun çıkarılması için sarf ettiğiniz 

çabayı anlamak mümkün değildir. Rahatsız olan Sn. BaĢbakanı bile, içine 

sinmediği halde, bu yasayı çıkarmak Ġçin çok geç saatlere kadar mecliste 

çalıĢtıran sebep veya güç neydi? 

2. AB kriterlerine uymadığı ve tekrar değiĢtirilmesi gerektiğini bile bile, 

birkaç büyük medya patronu dıĢında, bütün medya mensuplarının ve sivil toplum 
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örgütlerinin karĢı çıktığı bu yasayı neden çıkarttınız?Bu tavrı devlet ciddiyetiyle 

bağdaĢtırabiliyor musunuz? 

3. AB'den sorumlu Devlet Bakanı olarak, daha önce bu kanunla ilgili 

yaptığınız gerek Bakanlar Kurulu, gerekse Liderler Zirvesi toplantılarında bu 

durumu gündeme getirdiniz mi?Getirdiyseniz kanunun çıkmasını zorunlu kılan 

ve AB giriĢ sürecinden daha önemli olan sebepler nelerdi?Gündeme 

getirmediyseniz, bu gün neden bu açıklamaları yapıyorsunuz? 

4. Ġddia edildiği gibi, bu bir diyet borcunun ödenmesi midir?Böyle bir 

diyeti gerektiren sebepler nelerdir? 

5. Enerji ihalelerinin, medya patronlarına verilmiĢ olması sebebiyle, 

mevcut mevzuatta girilen çıkmazlar bu Ģekilde düzeltmeye mi 

çalıĢıyorsunuz?DeğiĢmesi gerektiğini bile bile bu yasayı çıkarırken, değiĢikliğin 

yapılmasına kadar geçecek sürede bu iĢleri halletmeyi mi düĢünüyordunuz? 

6. RTÜK Kanununu, AB kriterlerine uygun hale getirmek için gereken 

değiĢikliği ne zaman yapmayı düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―CEVAP 1- RTÜK benzeri düzenlemeler, koalisyonu oluĢturan partilerin 

herhangi birinin tek basma gündeme getirip sonuçlandırabileceği konular 

değildir. Bu tür konular, ancak koalisyon partileri arasında varılacak 

uzlaĢmanın ürünü olarak Meclis'e gelebilmektedir. RTÜK kamımı konusunda 

kamuoyunda dile getirilen endiĢelerin bir kısmına katıldığımızı, o dönemde de 

ifade etmiĢtim. Ancak, gerekli uzlaĢmayı sağlayamadığımız için, düzenlemenin 

Meclisteki yasalaĢma sürecinde herhangi bir müdahale imkanımız olmamıĢtır. 

Yasa görüĢmeleri sırasında Meclis'te bulunmam, hükümetteki konumum 

gereğidir.  

CEVAP 2- RTÜK yasasının AB kriterlerine uygun olup olmadığı 

tartıĢmalıdır. Çünkü, bu yasanın hazırlanması Ģuasında, Ġngiltere gibi AB üyesi 

ülkelerdeki düzenlemeler de göz önünde bulundurulmuĢtur. Yasa, hükümet 

tasarısı olarak Meclise geldiği ve kamuoyundaki eleĢtiriler doğrultusunda 

değiĢiklik yapılması yönünde bir uzlaĢma da sağlanamadığı için mevcut Ģekliyle 

çıkmıĢtır. Uygulamada ortaya çıkacak sonuçlar ve elde edilecek deneyimler 

ıĢığında yasanın değiĢtirilmesi yolu daima açıktır. Bize güre internetle ilgili 

düzenlemeler baĢta olmak üzere yasada değiĢtirilmesi gerekli noktalar 

bulunmaktadır.  

CEVAP 3- Süz konusu kanunun AB kriterlerine aykırılığı, ancak 

uygulama ile anlaĢılabilecek bir durumdur. Kanunun hazırlık evresinde, 

kamuoyunda tartıĢılan endiĢeler elbette gündeme getirilmiĢ ve görüĢülmüĢtür. 

Ancak, sonuçta ortaya çıkan irade, kanunun mevcut haliyle çıkması yönünde 

olmuĢtur. Koalisyonun bir ortağı olarak, bu iradeye saygı duyma 

zorunluluğumuz vardır. Bu zorunluluk, kendi görüĢlerimizi ifade etmemize engel 

değildir.  

CEVAP 4- Türkiye Cumhuriyeti Devletinin hiçbir hükümetinin, hiçbir kiĢi 

veya kuruma diyet borcu olamayacağı için, böyle bir borcun ödenmesi de söz 

konusu değildir.  

CEVAP 5- Enerji ihalelerine iliĢkin prosedür ve bu ihalelere kimlerin 

girebileceği, yargı denetiminde gerçekleĢen bir süreçtir. Mevzuatta belirtilen 

niteliklere sahip her kiĢi ve kurum enerji ihalelerine katılabilir, Ģartları yerine 
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getirmesi halinde de ihaleyi alabilir. Bu konunun, RTÜK kanunu ile 

iliĢkilendirilmesi doğru değildir ve bu iddianın hiçbir somut temeli de yoktur. 

Unutulmamalıdır ki, RTÜK yasasının iptali konusunda bel bağlanan hukuk, aynı 

zamanda enerji ihalelerini denetleyen mekanizmadır. RTÜK yasasının iptali 

konusunda güvenilen hukuk mekanizmasına, enerji ihaleleri konusunda da aynı 

Ģekilde itimat edilmelidir.  

CEVAP 6- Ġfade ettiğim gibi, uygulamada ortaya çıkacak sonuçlar 

doğrultusunda, RTÜK yasasının değiĢmesi yolu daima açıktır.‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 99, BirleĢim 117, s. 323-326). 

Kireç üreticilerinin sorunlarına ve petrokok ithaline iliĢkin sorusu ve Çevre 

Bakanı Fevzi Aytekin'in cevabı (7/7551) 

Küçük iĢletmeler için maliyet kalemlerinin kısılmasına yönelik öneriler getiren soruda 

Eberhart tipi fırın emisyonlarının sınır değerlerin altında olduğu vurgulanmakta olup bu 

yönde bir yatırımın geleceğe yönelik maliyet artıĢına neden olacağı bildirilmiĢtir. Öte yandan 

Mevcut fırınlara 1996 yılından itibaren petrokok ithal izinleri verildiği ifade edilmekte olup 

söz konusu soruda üniversite raporlarında geçen olumsuz ifadelerin dikkate alınıp 

alınmayacağı soruĢturulmaktadır.  

Soru: 

―1. Kocaeli Üniversitesi Çevre Mühendisliği Bölümü tarafından verilen 

raporda Eberhart tipi fırın emisyonlarının sınır değerlerin altında ve AB 

ülkelerinde halen kullanımda oldukları belirtilmektedir. Bu durumda 

bakanlığınız tarafından, ülkemizde yaĢanmakta olan kriz ortamında, zaten zor 

koĢullarda ayakta kalmaya çalıĢan küçük üreticiden, onlar için büyük maliyet 

gerektiren ve üniversite raporlarına göre gereksiz olan yatırımlar istenmesinin 

sebebi ve dayanağı nedir? 

2. Fırın dönüĢümleriyle ilgili dayandığınız bilimsel bir çalıĢma var 

mıdır?Yukarıda bahsi geçen üniversiteler tarafından verilen raporlar konusunda 

düĢünceleriniz nelerdir? 

3. Bakanlık açısından emisyon oranlarının baz alınması gerekmez 

mi?Gerekli emisyon değerleri oluĢtuktan sonra, kullanılan teknoloji veya makine 

tipi bakanlığın ilgi alanına girer mi?'  

4. Mevcut fırınlara 1996 yılından itibaren petrokok ithal izinleri 

verilmektedir. Bu tarihten günümüze kadar emisyon ölçümü yapılmıĢ 

mıdır?Emisyon değerleri normalin üstünde çıktı ise üretime ve petrokok ithaline 

neden izin verilmiĢtir? 

5. TeaĢ'a bağlı termik santraller konusunda, insan ve çevre hayatiyeti 

açısından değerler ölümcül noktaya gelinceye kadar gerekli hassasiyeti 

göstermeyen bakanlığın, emisyon değerlerine uyduklarını açıklayan bu 

üreticilere dayattığı Ģartların çifte standart olduğunu düĢünmüyor musunuz? 

6. Yine rapordaki, Eberhart ve Maerz tipi fınnlar arasında emisyon 

açısından bir fark olmadığı, bu tip fırınların AB üyesi ülkelerde halen 
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kullanılmakta olduğu ve dönüĢümün gereksiz yatırım olduğu Ģeklindeki ifadeler 

göz önüne alınırsa; tüm kireç üreticilerinin tek tip fırın kullanmaya 

zorlanmasının ardında bir menfaat iliĢkisi var mıdır?Bu konuda bakanlığınıza 

gelen bir duyum veya tarafınızdan yürütülen bir soruĢturma var mıdır?Yoksa bu 

konuda bir soruĢturma yapmayı düĢünüyor musunuz? 

7. Bu uygulamanın arkasında çok büyük kapasiteli ve belirtilen tipte 

fırınlara sahip holding firmalarının Pazar payını arttırma ve rekabet ortamını 

kaldırarak fiyat tekeli oluĢturma çabalarının yattığı iddiaları doğru mudur? 

8. Yıllık kapasiteleri yaklaĢık 1 milyon 250 bin ton olan, istihdam ettiği 

yaklaĢık 1.000 iĢçi ve sağladığı yan istihdamlarla 7-8 bin kiĢinin geçim kaynağı 

olan bu iĢletmelerin ayakta kalabilmesi için, emisyon değerlerini istenilen 

değerlerde tutabilen firmalara petrokok tahsisi yapmayı ve fırın dönüĢümlerini 

yeniden gözden geçirmeyi düĢünüyor musunuz?‖ 

Cevap: 

―T.B.M.M. Çevre Komisyonu BaĢkanlığı'nın ilgi (a) yazı ekinde 

Bakanlığımıza gönderdiği, Anadolu Kireç Üreticileri Derneği'ne bağlı kireç 

üreticilerinin sorunlarını içeren yazı ile, Ġlgi (b) yazı ekinde yer alan Gaziantep 

Milletvekili Sayın Nurettin AKTAġ'ın küçük ölçekli kireç üreticilerinin 

sorunlarıyla ilgili soruları incelenerek değerlendirilmiĢ olup. Bakanlığımız 

uygulamalarıyla ilgili açıklamalar aĢağıda yer almaktadır. 31 Aralık 1992 

tarihinden (lthalat:93/16) itibaren her yıl yayımlanan ve en son 29 Aralık 2001 

tarihli (DıĢ Ticarette Standardizasyon:2002/3) Resmi Gazetenin Mükerrer 

sayısında yayımlanarak yürürlüğe giren "Çevrenin Korunması Yönünden 

Kontrol Altında Tutulan Madde ve Atıklara ĠliĢkin Tebliğ" ile Tebliğ eklerinde 

yor alan maddelerin ithalden önce ve fiili ithal sırasında çevrenin korunması 

yönündün uygunluğunun onayı yetkisi Bakanlığımıza verilmiĢtir. Çimento 

fabrikalarının döner fırınlarında ve kireç fabrikalarının dikey fırınlarında 

hammaddenin kalsinasyonu iĢleminde gereken enerjiyi sağlamak için yapılan 

petrol koku kullanım talepleri, konu ile ilgili kuruluĢların görüĢleri alınarak, 

gerekli değerlendirmelerden sonra söz konusu tebliğler kapsamında 1993 

yılından itibaren maksimum %5 kükürtlü petrol koku ithali için gerekli olan 

Kontrol Belgesi verilmesine baĢlanılmıĢtır. Ayrıca; maksimum %1 kükürtlü 

petrol kokunun ısınma amaçlı kullanımı, ilgili kurum ve kuruluĢların görüĢleri 

ve bu konuya iliĢkin hazırlanan bilimsel raporlar dikkate alınarak, soba ve 

kaloriferlerin yakma teknolojisinin uygun olmaması dolayısıyla kanserojen 

maddelerin atmosfere verilmesi nedeniyle, Bakanlığımızın 13 Ocak 1995 tarih 

ve 1995/1 sayılı genelgesi ile ısınma amaçlı kullanımı yasaklanmıĢtır. 27 Mayıs 

1997 tarih ve 3440 sayılı genelge ile de, sanayi amaçlı ithal edilen petrol 

kokunun ısınmada kullanılmasının önlenmesi amacıyla, petrol kokuna 0-20 mm. 

boyut sınırı getirilmiĢtir. Bakanlığımızca, 1998 yılında petrol koku kullanacak 

kireç fabrikalarında aranılacak hususlar; mevcut kriterler, Bakanlığımıza intikal 

eden raporlar, Hava Kalitesinin Korunması Yönetmeliği hükümleri ve 

uygulamada karĢılaĢılan sorunlar dikkate alınarak yeniden düzenlenmiĢtir. Söz 

konusu düzenlemeler Ek-1'de yer almaktadır. Bu Ģartlar tesisin bütününü 

ilgilendirdiğinden; çevresel açıdan gerekli iyileĢtirmelerin yapılması, emisyon 

Ölçümleri, gerekli izinlerin alınması iĢlemleri ve Ülkemiz Ģartları dikkate 

alınarak, bahse konu Ģartların tamamını 2000 yılı içerisinde sağlayacağına dair 
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noter tasdikli taahhütnameyi veren kireç fabrikalarının 2000 yılı petrol koku 

tahsis talebi Bakanlığımızca değerlendirilmiĢtir. Bakanlığımızca istenen bu 

Ģartlan petrol koku kullanan kireç fabrikalarında zararlı emisyonların atmosfere 

verilmesinin önlenmesi, verimli yanmanın ve bu doğrultuda enerji tasarrufunun 

sağlanması açısından önemli görülmektedir, (Bu konuya ve ilgi (b) yazıda 

belirtilen hususlara iliĢkin bilgi Ek-2'de yer almaktadır.) Bakanlığımızca petrol 

koku tahsisatı için getirilen Ģartlar zorunlu olmakla birlikte, petrol kokuna 

göre.sadece 2 adet kireç fabrikasının Ģartların tamamını yerine getirerek 

emisyon izin belgesi almıĢ olması, bazı kireç fabrikalarından Bakanlığımıza 

intikal eden müracaatlarda istenilen Ģartlan sağlayacaklarını ancak bunun için 

ek süre verilmesi aksi takdirde mağdur olacaklarını belirtmeleri dikkate 

alınarak: 1-"Petrol kokunun pülverize olarak verildiği veya yüklendiği bölgede, 

baca gazında en az %6 hacimsel oksijen baz alındığında 0,3 saniye kalma süresi 

içindeki bölgede fırm sıcaklığı en az 900 °C olmalıdır." Ģartının yerine 

getirilmesi için fırın tipi değiĢikliği veya yeni fırın inĢası yapacak fabrikalarda 

gerekli yatırım maliyeti ve süreler göz önüne alındığında 2002 yılı sonuna kadar 

"ĠĢ Tormln Planı Hazırlayacak ĠĢletmelere Alt Petrol Koku Tahsisat Protokolü" 

çerçevesinde petrol koku tahsisatı yapılması, 2- "Petrol kokunun pülverize 

olarak verildiği veya yüklendiği bölgede, baca gazında en az %6 hacimsel 

oksijen baz alındığında 0,3 saniye kalma süresi içindeki bölgede fırın sıcaklığı 

en az 900 °C olmalıdır." Ģartını sağlayan iĢletmelere, 2001 yılı sonuna kadar 

"Petrol Koku Tahsisat Protokolü" çerçevesinde petrol koku tahsisatı yapılması 

uygun görülmüĢtür. Bu protokollerden, "Petrol Koku Tahsisat Protokolu"nu 

imzalayan fabrikaların tamamı eksikliklerini 2001 yılı Ġçerisinde gidermiĢtir. 

Bilindiği üzere; petrol koku petrol rafinerilerinden elde edilen bir petrol yan 

ürünü olup, ağır petrol fraksiyonlarının termal krakingi ile hidrokarbon 

moleküllerinin parçalanarak elementel haldeki karbona dönüĢmesi iĢlemini 

kapsadığından fiziksel ve kimyasal özelliklerinden dolayı bir çok ülkede olduğu 

gibi ülkemizde de ihtiva ettiği enerjiyi geri kazanmak için yakıt olarak 

kullanılmaktadır. Diğer ülkelerde olduğu gibi, çevre mevzuatımızda da 

kullanılan yakıt türüne ve değiĢik iĢletme Ģartlarına bağlı olarak, insan ve 

çevresini hava alıcı ortamındaki kirlenmelerden doğacak tehlikelerden korumak 

veya olumsuz etkileri gidermek amacıyla, emisyon kriterlerine ilave olarak 

uygun yakma koĢulları da getirilmektedir. Bu kapsamda; özellikle hammadde ile 

yakıtın birlikte iĢlem gördüğü sistemlerde, petrol kokunun kimyasal yapısından 

dolayı tam yanmanın sağlanabileceği iyi türbülanslı, yüksek yanma sıcaklığı 

bölgesine püskürtülerek verilen ve bu sıcaklıkta yeterli bekleme süresine sahip 

olan tesislerde kullanılması uygun görülmüĢtür. Ġlgi (a) yazı ekindeki dosya 

muhtevası ve ilgi (b) yazı ekindeki sorulara iliĢkin EK-2'de yer alan bilgi ve 

değerlendirmelerden de anlaĢılacağı üzere, petrol kokunun kireç fabrikalarında 

kullanımı için Ek-1'de belirtilen Ģartların sağlanması zorunlu olup, bu Ģartların 

sağlanması gerektiğinden hareketle birçok firma EM'de belirtilen Ģartlan 

sağlayacak yatırımları yapmıĢ, bir kısmı da ilave yatırım yapmaya devam 

etmektedir. Anadolu Kireç Üreticileri Derneği'nin Ek-3'te yer alan üyelerinin 

fırın revizyonu ile ilgili çalıĢma raporlarında belirtilen proje uygulamalarını 

içeren bilgilerden de görüleceği üzere, Ģartların sağlanması yönünde 

çalıĢmalara baĢladıkları görülmektedir. 2002 yılı sonuna kadar kireç 

fabrikalarıyla imzalanan protokol çerçevesinde petrol koku tahsisatı yapılmaya 

devam edilecektir. Aynca, Bakanlığımıza sunulan beyanlar ile gerçek durumun 

tespiti için tesisler mahallinde incelenerek gerekli değerlendirmeler 
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yapılacaktır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 99, BirleĢim 119, s. 

622-651). 

Tez çalıĢmasının 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye adlı baĢlığında belirtildiği 

üzere, 2001 krizinin etkileri her alanda fazlasıyla hissedilmiĢtir. Yapılan düzenleme ile kireç 

üreticileri tek tip fırın kullanmaya zorlanmıĢtır. Üreticilerin üretim yapmak için karĢılaĢtıkları 

birbirinden farklı sorunlar bulunmaktadır. Devletin bu kriz ortamında üreticiyi üretmeye 

yönelik teĢviklerde bulunması ve desteklemesi gerekirken üretimi zorlaĢtırıcı uygulamalara 

gitmesi daha da sıkıntı oluĢmasına sebep olmaktadır. Hükümetin kireç üreticileri ile ilgili yeni 

düzenlemeleri zaten krizde olan ülke ekonomisinin iyiye gitmesi adına yardımcı olmak yerine 

daha da kötüye gitmesine sebep olmaktadır. 

Birecik Barajı ve HES ĠnĢaatından dolayı Nizip'te mağdur olan vatandaĢlara 

iliĢkin sorusu ve Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanı Zeki Çakan'ın cevabı (7/7656) 

Baraj yapımı sırasında oluĢan mağduriyetlere dikkat çeken soruda arazi istimlakı 

nedeniyle köyleri boĢaltılan vatandaĢların istimlak bedellerini teslim alamadıklarına vurgu 

yapılmıĢtır. Bu bağlamda ödemesi yapılmayan tezyid-i bedel miktarının ne kadar olduğu 

soruĢturulmuĢ olup nakdi sıkıntı nedeniyle tefecilere borçlanan vatandaĢların devletle barıĢık 

hale getirilmesine yönelik yapılmıĢ bir planın olup olmadığı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Mağdur durumdaki bu vatandaĢlarımızın 2001'de ödeneceği 

açıklanan tezyid-i bedelleri ne zaman ödenecektir?Bu güne kadar ödeme 

yapılmamasının sebebi nedir? 

2. Nizip'te, Birecik Barajı ve HES kapsamında arazisi istimlak edilen kaç 

köy vardır?Bunlardan kaç tanesi istimlak bedellerini (tezyid-i bedeller dahil) 

tam olarak almıĢtır?Alamayan köyler hangileridir? 

3. Halen ödenmemiĢ tezyid-i bedel miktarı toplam olarak ne kadardır?Bu 

meblağın bugüne kadarki gecikme zammıyla birlikte tutarı nedir? 

4. Bir kısmı tefecinin eline düĢen bu vatandaĢlarımızın çektiği maddi 

sıkıntılar, gecikme zammıyla kısmen, giderilee de, devletinden küsme noktasına 

getiren manevi sıkıntıları nasıl gidermeyi ve vatandaĢı nasıl devletiyle barıĢık 

hale getirmeyi düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―Bilindiği üzere son yıllarda ülkemizin ekonomisi dar bir boğazdan 

geçmektedir. Bu nedenle ülkemizin her kesiminde olduğu gibi bu krizden Birecik 
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Barajı kamulaĢtırma ödemeleri de etkilenmiĢtir. Buna rağmen, Birecik Barajı 

kamulaĢtırması için 2001 yılında 17.3 trilyon TL'ye yakın bir tezyid-i bedel 

ödemesi yapılmıĢ ve ödemelere 2002 yılında devam edilecektir.  

Nizip'de Birecik Barajı kapsamında arazisi istimlak edilen köy sayısı 15 

adet olup, bu köylerden; Kavunlu, Keklik, Saray, Bağlıca, Turnalı, Dutlu, 

Samandöken, ve Toydemir'deki mal sahiplen istimlak ve tozyid-i bedellerini 

almıĢlardır. Erenköy, GümüĢgün, Kalemeydanı, KamıĢlı, AĢağıçardak, 

Yukarıçardak ve Köseler'deki mal sahipleri istimlak bedellerini almıĢ ve tezyid-i 

bedellerinin ödenmesine devam edilmektedir.  

Bugüne kadar Yargıtaydan onaylanarak gelen tezyid-i bedel dosyaları 

dikkate alındığında Birecik Barajı için 2002 yılı sonu itibarıyla, yaklaĢık 140 

trilyon TL faiz ödemesi ile birlikte toplam 210 trilyon TL'ye yakın bir ödemeye 

ihtiyaç duyulmaktadır.  

Devletin ve milletin ülkemizde bir bütün olarak hareket ettiği 

malumlarınızdır. Devletin maddi imkanları ölçüsünde, kamulaĢtırma bedellerini 

bir an önce ödeyerek vatandaĢlarımızın mağduriyetini gidermeyi 

hedeflemekteyiz.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 99, BirleĢim 119, s. 

667-670). 

Tez çalıĢmasının 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye adlı baĢlığında belirtildiği 

üzere, 2001 krizinin etkilerini vatandaĢta hissetmiĢtir. Devlet tarafından yapılacak ödemeler 

yapılamamıĢtır. Bunlardan birisi de Birecik Barajı kamulaĢtırması için vatandaĢtan alınan 

arazilerin bedelinin ödenmesidir. Bu ödemenin yapılamamıĢ olması Enerji ve Tabiî Kaynaklar 

Bakanı Zeki Çakan tarafından ekonomik krize bağlanmıĢtır. 

Milletvekili Nurettin AktaĢ'ın; Toprak Mahsulleri Ofisinin hububat alımlarına 

ve fiyatlarına, ĠliĢkin sorusu ve Tarım ve KöyiĢleri Bakanı Hüsnü Yusuf Gökalp'in 

cevabı (7/7608) 

Toprak Mahsulleri Ofisi uygun fiyatlardan çiftçiyi desteklemek ve kalkınmada rol 

oynamak adına gerçekleĢtirdiği hububat alımlarını fiyatlar ve zaman itibarıyla ne zaman 

açıklayacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Hububat alım fiyatlarını ne zaman açıklamayı düĢünüyorsunuz? 

2. Toprak Mahsulleri Ofisi hububat alımına ne zaman baĢlayacak 

ödemeleri nasıl yapmayı düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 
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―Cevap 1- 2002/2003 Dönemi Hububat Ürünü Alımı ve Satımı 

hakkındaki Bakanlar Kurulu Kararı 15 Haziran 2002 tarih, 24786 sayılı Resmi 

Gazete'de yayımlanan 2002/4199 sayılı Kararla açıklanmıĢ, bu Kararname ile 

ürün fiyatlarını ve alım-satım esaslarını belirleme yetkisi TMO'ne verilmiĢtir. 

TMO Genel Müdürlüğü de 18 Haziran 2002 tarihinde hububat alım ve satıĢ 

fiyatlarını basın açıklaması ile ilan etmiĢtir.  

Cevap 2- Hububat hasadının baĢladığı bölgelerimizde üreticilerimizin 

mağdur olmaması amacıyla, 29.05.2002 tarihinden itibaren TMO tarafından 

üreticilerin ürünleri emaneten alınmaya baĢlanılmıĢtır. Fiyatların ilanından 

sonra normal alımlara devam edilmekte olup, bugüne kadar 43.190 tonu arpa, 

12843 tonu buğday olmak üzere toplam 56.033 ton alım yapılmıĢtır. Alım 

ödemeleri Kararname gereğince %50'si teslimatı müteakip, bakiyesi de en geç 

30 gün içerisinde yapılacaktır. (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 99, 

BirleĢim 119, s. 656-661).‖ 

Misyonerlik faaliyetlerinin önlenmesi için yapılan çalıĢmalara iliĢkin sorusu ve 

ĠçiĢleri Bakanı RüĢtü Kazım Yücelen'in cevabı (7/7542) 

Depremzede vatandaĢlara yardım etmek için yabancı ülkelerin gerçekleĢtirdiği öne 

sürülen misyonerlik faaliyetlerini irdeleyen bu soruda çok yönlü bir giriĢim dahilinde devletin 

yardım faaliyetleri nezdinde bu tip misyoner amaçlar taĢıyan kiĢi ve gruplara göz yumup 

yummadığı araĢtırılmıĢtır. Bu bağlamda yardım edilen ailelerin Hristiyan inancına 

yönelmeleri için yapılan çalıĢmalara devlet nezdinde bir engel ya da kısıtlama çabasının 

bulunup bulunmadığı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Ekonomik kriz ve deprem sonrası faaliyetlerini yoğunlaĢtıran 

misyonerlik faaliyetlerinden bilginiz var mıdır?Emniyet istihbarat birimlerinin 

veya MĠT'in bu konuda bir çalıĢması var mıdır? 

2. Sıkıntıya düĢmüĢ vatandaĢlarımızı maddi imkanlar sunarak din 

değiĢtirmeye zorlayan bu Ģahıslar hakkında depremden bugüne kadar yapılmıĢ 

Ģikayetler olmuĢ mudur?Olduysa bunlarla ilgili yapılan iĢlem var mıdır?Varsa 

sonucu ne olmuĢtur?,  

3. Sakarya valisinin TV muhabirine yaptığı açıklamada, yaptıkları 

araĢtırmada böyle bir çalıĢmaya rastlanmadığını açıklamasına rağmen 

muhabir, "Valinin bulamadığı misyonerleri bulduk" ifadesiyle Fransız misyoner 

bir aileyle yapılan röportajı yayınlamıĢtır. Bu durumda devletin birimleri 

gerçekten bölgelerindeki , olaylardan bihaber midir?Yoksa misyonerlik 

faaliyetlerine "göz yumma" Ģeklinde bir devlet desteği mi vardır? 

4. Bu faaliyetlere göz yumulasının, deprem sonrasında yapılan yardımlar 

ve kriz sonrasında IMF'ten alınan kredilerle bir ilgisi var mıdır? 

5. YaĢanan süreçte, milli ve manevi değerlerimizin dejenerasyona 

uğramasının bu olaylarda etkili olduğunu düĢünüyor musunuz? 
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6, YurtdıĢından maddi destekle yürütülen bu faaliyetleri önlemek için 

bundan sonra bir çabanız olacak mıdır?Olacaksa ne yapmayı 

düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―1. Ülkemizde 17 Ağustos 1999 ( Marmara) ve 12 Kasım 1999 (Düzce) 

depremleri akabinde bu bölgelerde yürütüldüğü iddia edilen misyonerlik 

faaliyetleri ile ilgili olarak istihbarı çalıĢmalar aralıksız sürdürülmektedir.  

2. Kocaeli ilinde; YasadıĢı faaliyetlerde bulunduğu tespit edilen Bostancı 

Protestan Kilisesi Kocaeli bürosu temsilciliğinin faaliyetine son verildiği, John 

S.Allen-Sons Ltd.ġirketin irtibat görevlisi olarak çalıĢan Philip BENSTEAD adlı 

Ģalısın, yasalara aykırı olarak dini propaganda yürüttüğü, faaliyetlerinde 

Ģirketin Kocaeli'deki irtibat bürosunu kullandığı gerekçesiyle bu Ģahsın çalıĢma 

izninin iptal edildiği, Kocaeli fuarı içinde yasalara aykırı olarak dini 

propaganda yapmak suçundan gözaltına alman Güney Kore uyruklu 3 Ģahsın 

haklarında düzenlenen tahkikat evrakı ile birlikte Adli makamlara se\k edildiği, 

2 yabancı uyruklu Ģahsın, 11.09.1999 tarihinde Ġstiklal Caddesi üzerinde halka 

dağıtılmak üzere "Gökten Yardım" baĢlıklı 48 sayfalık 1500 adet broĢürle 

yakalanıp Adli makamlara sevk edilerek adli iĢlem sonucunda yurtdıĢı edildiği, 

World Rehef Vakfı tarafından bu bölgede yapılan deprem yardımlarında vakıf 

üyelerinin misyonerlik faaliyetinde bulunduğu tespit edildiğinden faaliyetlerine 

son verildiği. Kocaeli ilinde deprem tarihinden günümüze kadar Ġslam dininden 

Hristiyanlık dinine veya baĢka bir dine herhangi bir geçiĢ için müracaatın 

olmadığı, ' AnlaĢılmıĢtır.  

3. Sakarya ilinde, bugüne kadar misyonerlik faaliyeti yoluyla suç 

iĢlendiğine dair bir tespitin bulunmadığı anlaĢılmıĢtır.  

4,5.6. Misyonerlik faaliyetleriyle ilgili her husus yasal çerçevelerde 

titizlikle incelenmekte olup, gereği yapılmaktadır‖. (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 100, BirleĢim 120, s. 288-289). 

Gaziantep-ġanlıurfa Karayolunun onarım ihtiyacına iliĢkin sorusu ve Bayındırlık 

ve Ġskân Bakanı Abdülkadir Akcan'ın cevabı (7/7701) 

Gaziantep-ġanlıurfa Karayolundaki zemin bozulmalarına dikkat çekin soruda bu 

bozukluklar nedeniyle meydana gelen kazalar ve bu kazaların sonucunda oluĢan can ve mal 

kayıpları sorgulanmıĢtır. Devletin bu yolun bakım ve onarımını gerçekleĢtirmek üzere bir 

giriĢiminin bulunup bulunmadığı soruĢturulmuĢ olup bu tip bir giriĢime yönelik ödeneğin 

ayrılıp ayrılmadığı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―1. Yol üzerinde bulunan çok sayıda "bozuk satıh" levhası, bu yolda 

seyreden sürücüleri yanıltmaktadır. Bunun yerine yolun baĢlangıcında "140 km 

bozuk satıh" levhası konulması daha uygun değil midir? 
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2. Bölgede görevli karayolları ekipleri, durum hakkında bilgi verip tüm 

yolun onarımı talebinde bulunmuyorlar mı?Talepte bulunuyorlarsa gerekli 

çalıĢmalar neden yapılmamaktadır?Bu durum, hantal bürokrasiden mi 

kaynaklanmaktadır, yoksa siyasi bir tercih midir? 

3. Trafiğe hiç elveriĢli olmayan bu bozuk yolda, son bir yılda meydana 

gelen kaza sayısı nedir?Bu kazalardaki mal ve can kaybı ile, kaza sebeplerinde 

yol kusurunun oranı nedir? 

4. Mevcut yatırım anlayıĢına göre, 10 yıldan önce bitirilemeyeceğini 

tahmin ettiğimiz ‗ otoban, hizmete girinceye kadar, yolun bozuk olmasından 

meydana gelebilecek kazalardaki can ve mal kaybının sorumluluğu kimin 

olacaktır? 

5. Birçok Güneydoğu ilimizin ulaĢımını sağlayan ve Avrupa ile Ortadoğu 

arasındaki ulaĢımda ana arteri oluĢturan karayolunun, en yoğun olan bu 

bölümünde trafiği rahatlatacak, kazaları önleyecek, mal ve can kaybına son 

verecek onarım çalıĢmalarını ne zaman yapmayı düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep-ġanlıurfa devlet yolu, toplam 140 Km. uzunluğundadır. Bu 

yolun 60 Km.lik kesimi Karayolları 5. Bölge (Mersin) Müdürlüğünün, 80 Km.lik 

kesimi Karayolları 9. Bölge (Diyarbakır) Müdürlüğünün sorumluluğundadır.  

1- Gaziantep-ġanlıurfa devlet yolunun bozuk satıh kesimlerinde uyan 

levhaları Karayolları iĢaretleme usul ve tekniklerine göre yerleĢtirilmiĢtir. 

Sürekli iĢaretler, sürücüyü daima uyanık ve dikkatli tutmak için gereklidir.  

2- Bölge Müdürlükleri yoldaki onarım taleplerini Karayolları Genel 

Müdürlüğüne bildirdikten sonra Otoyol bünyesinde çalıĢmalara 2001 yılında 

baĢlamıĢ olup, 2002 sonunda bitirilmesi planlanmıĢtır.  

3- Gaziantep-ġanlıurfa devlet yolunun Gaziantep-Birecik arasındaki 

kesiminde 2001 yılı içinde 4 ölümlü, 188 yararlanmalı ve 235,7 Milyar TL.'lik 

maddi hasarlı 148 adet trafik kazası meydana gelmiĢtir. Bu kazalara iliĢkin kaza 

raporlarının incelenmesi sonucunda, kazaların bozuk satıhtan kaynaklanmadığı 

tespit edilmiĢtir.  

4-5- Söz konusu yolurt tamamında tekerlek izlerinden dolayı meydana 

gelen bozulmalar mevcuttur. Yoldaki bozulmalann rutin bakım hizmetleri ile 

onarımının mümkün olmaması nedeniyle üstyapı iyileĢtirme çalıĢmaları, 

Gaziantep-ġanlıurfa Otoyolu yapım çalıĢmaları kapsamında programa 

alınmıĢtır. Bu kapsamda, Gaziantep-ġanlıurfa devlet yolunun Birecik-ġanlıurfa 

kesiminin aĢınma tabakasının kazıma iĢlemleri tamamlanmıĢtır. 29.06.2002 

tarihinde bitümlü sıcak karıĢım imalatına baĢlanarak; 2002 yılında yolun bu 

kesiminin % 60'nın, 2003 yılında da geri kalan bölümünün onarım 

çalıĢmalarının bitirilmesi planlanmıĢtır. Söz konusu yolun Gaziantep-Birecik 

arasındaki kesiminde aĢınma tabakasının sıynlma ve banketlerin iyileĢtirilmesi 

çalıĢmaları halen sürdürülmektedir. 2002 yılı sonunda yolun bu kesimindeki 

asfalt yapım çalıĢmaları bitirilecektir. Bütçe ödeneğinin dıĢında dıĢ kredi de 

kullanılarak yapılmakta olan Gaziantep ġanlıurfa Otoyolu çalıĢmaları 2004 

yılında bitirilecek Ģekilde planlanmıĢtır‖. (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 100, BirleĢim 120, s. 538-541). 
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Milletvekili Nurettin AktaĢ'ın, Çevre Fonundan belediyelere yapılan yardımlar 

ve harcamalara iliĢkin sorusu ve Çevre Bakanı Fevzi Aytekin'in cevabı (7/7898) 

Çevre Fonu dahilinde yapılan yardımların belediyelere yönelik hangi kalemlere 

yoğunlaĢtığı sorgulanmıĢ olup bu kalemlerin hangi kriterlere göre belirlendiği araĢtırılmıĢtır. 

Araç, gereç ve proje bazındaki yardımların adları ve yardımların yıldan yıla değiĢimi 

sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. 57. hükümet döneminde, Çevre Fonundan, 940'lı kalemlerden 

belediyelere yapılan yardımlar hariç, hangi kalemlere ne miktarda harcama 

yapılmıĢtır? 

2. Yine bu dönemde çevre fonundan araç, gereç ve proje bazında yadım 

edilen belediyelerin isimleri ile aldıkları yardımlar ve miktarları yıllar itibariyle 

nasıldır? 

3. Çevre fonundan yapılan harcamaları ve yardım yapılan belediyeleri 

açıklamamanızın sebebi nedir?‖ 

Cevap: 

―CEVAP 1- Bakanlığımız Çevre Kirliliğini önleme Fonundan yapılan 

çevrenin tanıtımına ait baskı yayın, eğitim için cari giderler olarak yapılan nakit 

yardımlara iliĢkin tablo aĢağıda sunulmuĢtur. (...) 

CEVAP 2- Bakanlığımız Çevre Kirliliğini önleme Fonu bütçesinden 

çevrenin korunması, temizlenmesi ve iyileĢtirilmesi faaliyetlerinde kullanılmak 

üzere Belediyelere yapılan araç, gereç ve proje yarımlarında bulunulmuĢ olup 

yapılan yardımlara iliĢkin tablo aĢağıda sunulmuĢtur. (...) 

CEVAP 3- Bakanlığımız Çevre Kirliliğini Önleme Fonundan yalnızca 

belediyelere yardımlar yapılmamakta Valilik, Kaymakamlık, Köylere Hizmet 

Götürme Birliği BaĢkanlıkları emrine de yardımlar yapılmakta olup yıllar 

itibarıyla Türkiye genelini kapsamaktadır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 100, BirleĢim 120, s. 887-893). 

Ġncirlik Üssündeki ABD'li subayların Batman'da otel ve hastanelerde bazı 

incelemeler yaptıkları iddialarına iliĢkin sorusu ve Millî Savunma Bakanı Sabahattin 

Çakmakoğlu'nun cevabı (7/7649) 

Irak‘a yönelik bir harekatın Türk Silahlı Kuvvetleri tarafından gerçekleĢip 

gerçekleĢmeyeceğine iliĢkin bir soru olup bu doğrultuda daha önceden bu yönde bir hazırlığın 

olmadığı belirtilmesine rağmen Güneydoğu Anadolu Bölgesi‘nde ABD subayları tarafından 

yapılan otel ziyaretlerinden devlet kurumlarının bilgisi olup olmadığı sorgulanmıĢtır. Türk 
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ordusunun yabancı devletler tarafından önemli bir ihraç malı olarak görüldüğü düĢüncesi 

üzerine gidilerek bu kapsamda IMF ile yapılan sözleĢmeler dahilinde ordunun yabancı 

devletlerin emrine verilip verilmeyeceği tartıĢılmıĢtır.  

Soru: 

―1. Böyle bir faaliyetten haberiniz var mıdır?ABD'li subayların üsleri 

dıĢında çalıĢma yapma yetkileri var mıdır?Bu çalıĢmada Türk subaylarının da 

katkısı var mıdır?Değilse Güneydoğu gibi hassas bir bölgede yapılan 

faaliyetlerden neden haberiniz olamamaktadır? 

2. Böyle bir faaliyetten haberiniz varsa, bu Irak operasyonunun Türkiye 

destekli olacağının göstergesidir. Bizim askeri üslerimizde de muhtemel 

operasyon için hazırlıklar yapılmakta mıdır?Ġstemediğimizi beyan ettiğimiz 

halde, böyle bir harekatta Türkiye'nin kullanılmasına karĢı duramayacağımız 

anlaĢılmaktadır. Bu bir acziyet ifadesi değil midir? 

3. ―ĠSAF komutasının Türkiye‘ye verilmesine‖ iliĢkin 7/6965-14777 

sayılı yazılı soru önergeme verdiğiniz cevapta Türkiye olarak özellikle Irak‘a 

yönelik bir saldırı harekatı arzu etmediğimiz yetkililerce birçok defa açıkça ifade 

edilmiĢtir.‖ Denilmektedir. Ancak, meydana gelen geliĢmeler ıĢığında, bu 

ifadeler hükümetin ya gerçekleri gizlediği veya ABD tarafından hiç kaale 

alınmadığı izlenimi vermektedir. ABD‘nin, ―IMF Türkiye‘yi bizim için satın 

almıĢtır‖ ve ―En önemli ihraç malınız ordunuzdur‖ sözlerini tasdik eder 

mahiyetteki bu tavrını nasıl değerlendiriyorsunuz?Buna bir tepkiniz olacak 

mıdır? 

4. Daha önce sorduğum ve ikna edici cevap alamadığım sorumu 

yinelemek istiyorum. ABD'nin Irak operasyonunu Türkiye üzerinden yapmasını 

nasıl engellemeyi düĢünüyorsunuz?Yoksa bu konuda sadece açıklamalar 

yapmayı yeterli mi buluyorsunuz? 

5. Körfez harekatında en büyük zararı gören ülke Türkiye olmuĢtu ve 

hala bu zararlar tazmin edilmiĢ veya zararımıza sebep olan hususlar ortadan 

kaldırılabilmiĢ değildir. Yeni bir Irak harekatında daha da kötüleĢecek siyasi ve 

ekonomik durumumuzu nasıl düzeltmeyi düĢünüyorsunuz?Bu konuda daha önce 

sözünü tutmayan ABD'ye nasıl güvenebiliriz?‖ 

Cevap: 

―1. Güneydoğu Anadolu Bölgesinde yabancı ülke personelinin inceleme 

yapmaları; Güneydoğu Anadolu Bölgesine, NATO üyesi olmayan ve bu bölgede 

hak iddia eden ülkeler tarafından yapılacak olası bir taarruza karĢı NATO'nun 4 

Nisan 1949 tarihli Washington antlaĢması uyarınca karĢı konulması amacıyla 

yapılan NATO Harekat Ihtimalat Planı'nın keĢif faaliyetleri kapsamında icra 

edilmektedir. Bahse konu keĢif faaliyetleri, bölgeyi tanıyan ve bilen Türk 

personelin eĢliğinde, NATO Reaksiyon Kuvvetlerine kuvvet tahsisinde bulunan 

müttefik ülkelerin (ABD, Hollanda, Almanya, Ġngiltere vs.) personelinin de 

iĢtirakleriyle yapılmaktadır. NATO Harekat Ihtimalat Plânı kapsamında, 

Güneydoğu Anadolu Bölgesinin takviyesi amacıyla gelecek birlikleri kabul eden 

ev sahibi ülke olarak; a. Ev sahibi ülke imkânı ve kabiliyetlerini açıklamak, b. 



365 

 

Alt yapı yetenekleri konusunda mevcut ve eksiklikleri tespit etmek, c. NATO 

Takviye kuvvetlerinin arzu edilen intikal zamanı içinde, harekat bölgesine 

intikalinin sağlanarak en kısa sürede reaksiyon gösterecek yeteneğe 

ulaĢmalarını sağlamak, ç. Bölgenin, sıhhi ve ulaĢtırma yönünden yeteneklerinin 

belirlenerek, intikallerin koordinasyonunu sağlamak, maksatlarıyla yerinde 

inceleme yapılması plânlanmıĢtır. Anılan keĢif faaliyetleri 1995 yılından beri 

düzenli olarak yapılmakta, bu kapsamda tespit edilen aksaklıkların giderilmesi 

amacıyla NATO tarafından yetenek paketleri kapsamında tahsis edilen 

kaynaklar bölgeye aktarılmaktadır. Bugün NATO'da onaylı 4 adet NATO 

Harekat Ihtimalat Plânı olduğu göz önüne alındığında; bahse konu keĢif 

faaliyetleri sadece Türkiye'de değil, diğer NATO ülkelerinde de icra edilmekte, 

bu plânlara NATO yükümlülükleri çerçevesinde katılımda bulunan Türkiye de 

iĢtirak etmektedir. Bu çerçevede, Batman ilinde 11-15 MAYIS 2002 tarihleri 

arasında, yukarıda belirtilen nedenlerden dolayı söz konusu ülkelerin 

temsilcilerinin katılımı ile bölgenin lojistik, personel, sıhhi ve sosyal 

yeterliliklerini, imkân ve kabiliyetlerini tespit etmek maksadıyla inceleme 

yapılmıĢtır.  

2. Birinci maddede açıklanan bilgiler karĢısında soru önergesinin 2, 3, 4 

ve 5 nci sorularının bölgede yapılan faaliyetlerin yanlıĢ yorumlanmasından 

kaynaklandığı değerlendirilmektedir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 100, BirleĢim 120, s. 413-416). 

ERT adlı yabancı bir örgütün Ġstanbul'da yaptığı toplantıya iliĢkin sorusu ve 

DıĢiĢleri Bakanı ve BaĢbakan Yardımcısı ġükrü Sina Gürel'in cevabı (7/7650) 

ERT adlı yabancı örgütün Türkiye‘ye BaĢbakan nezdinde davet edilip edilmediği 

sorgulanmıĢ olup bu örgütün uluslararası bir sermaye kuruluĢu olması itibarıyla ekonomik 

bağımsızlığa aykırı bir tutumun bulunup bulunmadığı tartıĢılmıĢtır. Bu bağlamda yapılan 

özelleĢtirmelerin bu sermaye kuruluĢuyla yakın ya da uzak bir iliĢkisinin bulunup 

bulunmadığı soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1. Söz konusu Örgüt, toplantısını neden Türkiye‘de yapmıĢtır?ERT 

örgütünün Türkiye'ye Sn. BaĢbakan tarafından davet edildiği doğru 

mudur?Doğru ise bu davetin sebebi nedir? 

2. Basında, hükümeti temsilen toplantıya sizin katıldığınız yer 

almaktadır. Bu doğru mudur?Doğru ise ERT' nin Türkiye'ye daveti ye toplantıya 

sizin katılımınız hakkında hükümet ortaklarının bilgisi var mıdır?Hükümet 

ortaklarına toplantıda yapılan görüĢmeler ve alman kararlar hakkında bilgi 

verdiniz mi? 

3. Bu resmi bir toplantı değilse ve toplantıya hükümeti temsilen 

katılmadıysanız hangi sıfatla katıldınız?Bunun Sn. Ecevit sonrası parti içi ve 

Türkiye siyasetindeki olası geliĢmelerle bir ilgisi var mıdır?TC Devletini temsil 

eden bir bakan olarak, dünya siyaseti ve ekonomisini kendi çıkarları için 



366 

 

yönlendirmeye çalıĢan uluslar arası bir sermaye grubunun toplantısına 

katılmayı doğru buluyor musunuz? 

4. Sizin katılımınız, toplantı gündeminde Türkiye ile ilgili konuların da 

görüĢüldüğünü ve kararlar alındığını göstermektedir?Toplantıda Türkiye ile 

ilgili görüĢülen konular ve alman kararlar nelerdir?Ülkeyle ilgili kararlar 

alman bu toplantı, neden gizli yapılmıĢ ve herhangi bir açıklama 

yapılmamıĢtır?Bu gizliliğin ardında Türkiye aleyhine olan bir durum mu, yoksa 

normal olmayan iliĢkiler mi vardır? 

 5. Toplantıyı izleyen günlerde Sn. DerviĢ, Önümüzdeki yıllarda 

Türkiye'ye sermaye akını olacağını açıklamıĢtı. Bunun yanında uluslar arası bir 

yatırım danıĢmanlık kuruluĢu olan Schroder Salomon Smith Barney (SSSB) 

Türkiye'nin 2003'te ancak 1 milyar $ yardım alabileceğini, gelecek yılın 

finansmanında özelleĢtirmenin ağırlıklı yer alacağını açıkladı. Bu açıklamalar 

ıĢığında; ERT'nin toplantısında Türkiye'deki ÖzelleĢtirmeler konusu da 

görüĢülmüĢ ve kararlar alınmıĢ mıdır?Alındıysa bunlar nelerdir?‖ 

Cevap: 

―European Round Table of Industrialists (ERT) 1983 yılından beri 

faaliyet gösteren, Avrupa'nın en büyük 45 Ģirketinin baĢkanlarının üye oldukları 

ve merkezi Brüksel'de bulunan hükümetdıĢı bir kuruluĢtur. Avrupa sanayiinin 

sorunlarım hem üye firmaların ülkelerinde, hem de AB Komisyonu'nda en üst 

düzeyde gündeme getiren. ERT, Avrupa ülkelerinin ekonomilerinin güçlenmesi, 

ABD ve Japonya karĢısında rekabet gücü kazanmaları için politika önerilerinde 

ve lobi faaliyetlerinde bulunmaktadır. ERT ayrıca, üye firma baĢkanlarının 

iktisadi gücü, prestij ve saygınlığı sayesinde AB'nin geniĢleme sürecinde de etkili 

olabilmektedir. ERT üyeleri her yıl iki defa bir araya gelmektedir. Bu toplantılar 

değiĢikiilkelerin ev sahipliğinde yapılmaktadır. 27-28 Mayıs'taki toplantı, 

KuruluĢa üye Türk iĢadamlarının önensı üzerine ülkemizde düzenlenmiĢ ve 

Türkiye'nin evsahipliğinde yapılan ilk toplantı olmuĢtur. Toplantılar, geleneksel 

olarak evsahibi ülke Devlet BaĢkanı, BaĢbakanı, DıĢiĢleri veya Ekonomiden 

Sorumlu Bakanı gibi bir yetkilisinin katıldığı ve politikaları hakkında 

açıklamalarda bulunduğu bir akĢam yemeğiyle baĢlamaktadır. Sayın 

BaĢbakanımız kendisine bu çerçevede yapılan daveti, katılamayacak olması 

nedeniyle dönemin DıĢiĢleri Bakanı Sayın ismail Cem'e yönlendirmiĢtir. Bu 

yemekte, AB ülkeleri nezdinde etkinliğe sahip bu seçkin gruba, gayri resmi bir 

ortamda siyasi ve iktisadi politikalarımız, önceliklerimiz ve beklentilerimiz 

aktarılmıĢtır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 101, BirleĢim 123, s. 

432-434). 

Mesleki ve teknik eğitim okullarına iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim Bakanı Necdet 

Tekin'in cevabı (7/7552) 

Mesleki ve Teknik Okullara yıllar itibarıyla katılımın azalmasına dikkat çekilmiĢ olup 

bu durumun nedenleri sorgulanmıĢ ve bu okullara katılımın artırılmasına yönelik bir 

çalıĢmanın olup olmadığı araĢtırılmıĢtır.  
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Soru: 

―1. Bakanlığınıza bağlı Mesleki ve Teknik Eğitim okuıianı ıa, 1-997'den 

bu yana kayıt yaptıran öğrenci sayısı yıllar itibariyle kaçtır? 

2. Yine 1997'den bu yana kapatılan, birleĢtirilen Mesleki ve Teknik okul 

veya bu okullara ait bölümler var mıdır?Varsa yıllar itibariyle dökümü nasıldır? 

3. Bu okullara öğrenci rağbetinin azalmasının sebebi nedir?Bu konuda 

bir çalıĢmanız var mıdır? 

4. Bu durumu düzeltmek için yaptığınız bir çalıĢma var mıdır?Varsa, 

almayı düĢündüğünüz tedbirler nelerdir?‖ 

Cevap: 

―1. Mesleki ve teknik ortaöğretim okullarının, yeni kayıt öğrenci sayısı; J 

997-1998 öğretim yılında 304.584, 1998-1999 Öğretim yılında 366.195, 1999-

2000 öğretim yılında 277.675,2000-2001 öğretim yılında 255.169 ve 2001-2002 

öğretim yılında da 298.178'dir. ?. Bakanlığımıza bağlı mesleki ve teknik 

ortaöğretim okullarınım • • 1997-1998 öğretim yılında; çocuk geliĢimi, nakıĢ, 

yapı. gemi inĢa, tesisat teknolojisi, tesviye, döküm, model, elektronik, kalıp, 

kuyumculuk, restorasyon, boyn-apre, iplik ve altyapı bölümlerinden J'er, makine 

ve mobilya dekorasyon bölümlerinden 2'Ģer, • 1998-1999 öğretim yılında; örme 

hazır giyim; otelcilik ve turizm, mobilya ve dekorasyon, çocuk geliĢimi, hidrolik 

pnömatik teknolojisi, makine ressamlığı, yapı. döküm, metalürji ve model 

bölümlerinden l'er. bilgisayar bölümünden 2 ve giyim bölümünden 4, » 1999-

2000 öğretim yılında; örme hazır giyim, kurum beslenmesi, güverte-avlama, 

döküm ve model bölümlerinden 1 'er, çocuk geliĢimi ve nakıĢ bölümlerinden 

2'Ģer, ev yönetimi ve beslenme, makine ressamlığı bölümlerinden 3'er, el 

sanatları bölümünden 4 ve giyim bölümünden 20, • 2000-2001 öğretim yılında; 

besin kontrol ve analizleri, kurum beslenmesi, nakıĢ, pastacılık, makine 

ressamlığı, metni iĢleri, mobilya ve dekorasyon, çinicilik ve seramik, döküm ve 

yapı bölümlerinden 1'er, ev yönetimi ve beslenme bölümünden 2 ve mermer 

teknolojisi bölümünden 3, • 2001-20002 öğretim yılında; nakıĢ, otomatik 

kumanda, makine ressamlığı ve üniversite bölümlerinden l 'er ve giyim 

bölümünden 6 taneni öğrenci talebi olmaması nedeni ile kapatılmıĢtır. Ayrıca, 

1997-1998 öğretim yılında 2, 1998-1999 öğretim yılında V, 1999-2000 öğretim 

yılında 14, 2000 2001 öğretim yılında 9, ve 2001-2002 öğretim yılında da 8 ki/ 

meslek lisesi çok programlı lise bünyesinde birleĢtirilmiĢtir. 1998-1999 öğretim 

yılında 2, 1999-2000 öğretim yılında 2, 2000 20ÜJ öğretim yılında 1 ve 2001-

2002 öğretim yılında da 18 kız. meslek lisesi kapatılmıĢtır. 1997 yılından 

itibaren 8 imam-hatip liseli çok programlı liseye dönüĢtürülmüĢ. 1.0'u da çok 

programlı lise bünyesine alınmıĢtır.  

Diğer tarafımı, Sekizinci BeĢ Yıllık Kalkınma Planında yer alan bedeller 

ve 16. Milli Eğilim ġurasında alınan karar gereğince okul türlerinin azaltılması 

öngörülmüĢ olup, bu karar gereğince çıkartılan 21/06/2001 tarih ve 2269 sayılı 

Onay ile Anadolu aĢçılık meslek liseleri, Anadolu otelcilik ve turizm meslek 

liseleri bünyesine; Anadolu mahalli idareler meslek liseleri, Anadolu sekreterlik 

meslek liseleri ve Anadolu dıĢ ticaret meslek liseleri de Anadolu ticaret meslek 

lisesi bünyesine bölüm olarak birleĢtirilmiĢtir,  
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3-4 . Eğitim sistemimize, özellikle mesleki ve teknik eğitim sistemine 

reform niteliğinde yenilikler getiren 4702 sayılı Yasa 10 Temmuz 2001 tarihinde 

yürürlüğe girmiĢtir. Bu Yasa ile, mesleki ve teknik lise mezunu öğrencilerin 

istedikleri taktirde bitirdikleri programın devamı, veya buna en yakın meslek 

yüksek okulu programına sınavsız geçiĢine, buradan da alanlarında olmak 

kaydıyla lisans programlarına, belirli bir kontenjan dahilinde dikey geçiĢ 

yapmalarına olanak sağlanmıĢtır. Aynı Yasa ile, Yasa kapsamına alınan iĢ 

yerlerinde alanında çalıĢacağı iĢe uygun meslek eğitimi almıĢ olanların istihdam 

edilmesi zorunluluğu getirilmiĢtir. Yasal düzenleme ile birlikte yeni kayıt öğrenci 

sayısında 2000-2001 Öğretim yılına göre % 17'Iik artıĢın olduğu görülmektedir. 

Bu konuda çalıĢmalar sürdürülmektedir. Ayrıca, imam-hatip liselerinde; verimi 

artırmak ve öğrenci kalitesini yükseltmek amacıyla Ġmam-Hatip Lisesi GeliĢim 

Modeli "uygulamasına geçilmiĢtir. Bu doğrultuda tüm Ġmam-hatip liselerine 

belirli bir plan dahilinde bilgisayar laboratuarı kurulmaktadır. Bilgilerinize arz 

ederim.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 102, BirleĢim 125, s. 207-

209). 

Öğrencilere yönelik misyonerlik faaliyetlerine, kötü alıĢkanlıklar ile zararlı 

akımlara iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim Bakanı Necdet Tekin'in cevabı (7/7543) 

UyuĢturucu ve çeĢitli sapkın inanıĢlara yönelik akımlar kapsamında yöneltilen soruda 

ilk ve orta dereceli okullardaki yaygınlaĢmanın sebepleri irdelenmiĢ olup dindar kesim 

üzerinde yapılan baskıların bu tip faaliyetleri gerçekleĢtirenler üzerinde teĢvik olarak algılanıp 

algılanmadığı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―1. Ġlk ve orta dereceli okullarda öğretim gören öğrencilerimize yönelik 

misyonerlik faaliyetleri var mıdır?Bu konuda size gelen bilgiler var mıdır? 

2. UyuĢturucu yaĢının. 12'lere kadar düĢmesi ve 'öğrenciler arasında 

yaygınlaĢmasının, satanizm vb. sapık akımlar ile intihar olaylarının artmasının 

sebepleri nelerdir?Bununla ilgili bir çalıĢmanız var mıdır?Varsa sonucu ne 

olmuĢtur?Yoksa neden böyle bir çalıĢma yapmadınız? 

3. Ülkemizde yaĢanan süreçte milli ve manevi değerlerimizin 

zayıflamasının bu olaylarda etkili olduğunu düĢünüyor musunuz? 

4. Misyonerlik faaliyetlerinin; Ġnanç zayıflığıyla gelen boĢluğu 

kullanarak yeĢeren bu zararlı akımlarla uğraĢmak yerine, bu akımlara 

bulaĢmayan, uyuĢturucu vb. alıĢkanlıklardan uzak olan baĢörtülü öğrencilerle 

uğraĢmanızdan kuvvet bulduklarını düĢünüyor musunuz? 

5. Genç neslimizi, yurtdıĢından maddi destekle beslenen bu faaliyetlerden 

korumak için bir çalıĢmanız olacak mıdır?‖ 

Cevap: 
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―1. Bakanlığımızca, görev alanımıza giren konularda; kamu 

hizmetlerinin gereği gibi yürütülmesini sağlamak amacıyla hazırlanan 

kanunlann, tüzüklerin ve yönetmeliklerin Devlet memurlarına emrettiği ödevleri 

yerine getirmeyenlere, uyulmasını zorunlu kıldığı hususlara uymayanlara, 

yasakladığı iĢleri yapanlara fiilin niteliğine ve ağırlık derecesine göre 657 sayılı 

Devlet Memurları Kanunu ile Öğretmenler açısından ayrıca özel kanunların 

disiplin suç ve cezalarına iliĢkin hükümleri çerçevesinde gerekli iĢlemler 

yapılmaktadır. Bu bağlamda eğitim kurumlarımızda öğrencilere yönelik 

misyonerlik faaliyetlerin olması söz konusu olamaz. Buna teĢebbüs edenlerin 

olması halinde yasaların gereğinin yapılacağı kuĢkusuzdur.  

2, Bakanlığımızca, çocuk ve gençlerde intihar, madde kullanımı, 

satanizm, suç, Ģiddetin temel nedenleri ile ilgili olarak tespit edilen temel 

nedenler aĢağıda belirtilmiĢtir. a) .Ġntihar: Özellikle depresyon intihar riskini 

artıran psikiyatrik hastalıkların baĢında gelmekledir. Konu uzmanlarınca 

depresyonun intihar riskini 30 kat artırdığı ileri sürülmektedir. Ağır depresyon 

vakalarının % 15'inin yaĢamını bu yolla sonlandırdığı düĢünülürse durumun 

ciddiyeti daha iyi anlaĢılacaktır. Ergenler arasında ruhsal sorunlarla intihar 

iliĢkisini inceleyen bir çalıĢmada, kendini öldürmeyi düĢünen ve öldürmek için 

giriĢimde bulunanların, arkadaĢlarına oranla daha fazla ruhsal sorunları 

olduğu saptanmıĢtır. Yine benzer çalıĢmalarda intihar düĢüncesi veya giriĢimi 

nedeniyle kriz merkezine baĢvuran vakaların hem depresyon puanları 

ortalamaları, normal bireylerden anlamlı düzeyde yüksek bulunmuĢtur. Gençlik 

intiharlarının nedenleri üzerinde çalıĢan araĢtırmacılar diğer önemli bir etken 

olarak aile faktörünü önemle vurgulamaktadırlar. Birçok araĢtırmada intihara 

yönelen gençler ile ebeveynleri arasındaki iletiĢimin oldukça az olduğu dikkati 

çekmektedir. Ġntihar giriĢiminde bulunanların babalarıyla iliĢkilerinin genellikle 

çok az olduğu, haftada birden Fazla kavga ettikleri ve anneleriyle de diğerlerine 

nazaran daha az bir iletiĢime sahip oldukları gözlenmiĢtir. Kriz merkezleri ve 

kliniklere, intihar nedeniyle gelen vakalar incelendiğinde; aile geçimsizliği, 

ailede sık sık tartıĢma ve kavga, babadan nefret etme ve baba tarafından 

dövülme veya azarlanma, anne tarafından azarlanma gibi yaĢantıların yüksek 

oranlarda yer aldığı gözlenmektedir. AraĢtırına sonuçları aile içi iletiĢimin 

biçimi ve yanlıĢ iletiĢimin yoğunluğumu] yamsıra (boĢanma, terk, ölüm vb. 

nedenlerle) parçalanmıĢ ailelerin ve bu nedenle ortaya çıkan ana-baba 

yoksunluğunun da intihar olayları ile iliĢkili olduğunu göstermektedir. Aile ile 

ilgili dikkat çekici bir diğer bulgu da; intihara yönelik ergenlerin % 20-25'inde 

anne veya babanın, % 40-44'tinde bir veya daha fazla yakın arkadaĢ ve 

akrabanın intihar ettiği veya intihar giriĢiminde bulunduğu saptanmıĢtır. Aile 

bütünlüğünün bozulması, ana-babanın ayrı yaĢaması, boĢanmaları, anne, baba 

hatta kardeĢlerden birinin ölümü, üvey anne ya da babayla birlikte yaĢama, 

aileyi büyük ölçüde sarsan iflas, aletler, ailede ruh hastasının veya tüm aileyi 

sarsacak türden hastalıklar ve sakatlıklar bulunması, değerler ve inançlarda 

oluĢan hızlı değiĢimler aileyle ilgili riskler arasında sayılabilir. b) Madde 

Kullanımı Ye Bağımlılığı: Ergenin geliĢiminde akran etkileri önemli bir role 

sahip olduğundan, özellikle maddeyi deneme açısından akran grupları çok 

önemli bir rol oynar. Ergenin içinde bulunduğu akran grubunda madde 

kullanılıyor olması öncelikle, ergenin madde, kullanımını kabullenmesine, 

sonrasında da denemesine yol açmaktadır. Aile ile ilgili risk etmenleri arasında 

ise ana-babanın madde kullanımı, ana-babanın madde kullanımına iliĢkin 

düĢünce ve tutumları, ana-babanın madde kullanımına veya sapkın davranıĢlara 
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gösterdiği tolerans, ana-baba ve ergen, arasında yakınlığın bulunmaması ve 

anababanın Çocuğun yaĢamıyla ilgilenmemesi, disiplin sorunları yer 

almaktadır. Kimi durumlarda ergen huzursuz aile ortamından kaçmak için alkol 

ve madde kullanabilmektedir. Ana-babanın aĢırı içki tükettiği, tutarsız disiplin 

uygulamaları ve çocuk üzerindeki kontrol ve yönlendirmenin düĢük ve yetersiz 

olduğu ailelerden gelen ergenler, madde bağımlılığı açısından yüksek risk 

grubunu oluĢturmaktadır. Bağımlı grubundakilerin içinde yetiĢtikleri ailelerin 

parçalanmıĢlık oranının Türkiye ortalamasının üç katı olduğu görülmüĢ ve ana-

baba geçimsizliği, anne ve/veya babanın çocuğa karĢı kütü davranması, bu 

ailelerde oldukça fazla bulunmuĢtur. Ergenin içinde bulunduğu arkadaĢ 

ortamının, özellikle problemlerin olduğu ailelerden gelen gençlerde, kaygı ve 

sıkıntılardan kaçma, merak ve özenli gibi etkenlerle uyuĢturucu kullanımına 

yönelmede etkili olduğu belirlenmiĢtir. ÇalıĢmalarda madde kullanımı ile okulu 

terk etme, adli sorunlarla karĢılaĢma ve intihar gibi davranıĢlar arasında 

anlamlı iliĢkiler bulunmaktadır. c) Satanizm:. Geleneksel anlamda satanizm, 

alıĢılmıĢ toplumsal değerlere karĢı çıkan, onları tahrip odip yıkmayı hedefleyen 

gizli bir komplo hareketidir. Satanizmin günümüzdeki durumu oldukça tartıĢmalı 

bir durumdur, çünkü farklı biçimde ve farklı olaylarla ortaya çıkmaktadır. 

Ülkemizde son zamanlarda gözlenen vakalarda, literatürde yer alan satanizm 

olgusundan ziyade, gençlerin çevrelerine ve ailelerine isyan ve mevcut düzenden 

kopma arzusu dikkati çekmektedir. Duygusal, fiziksel ve sosyal anlamda yoğun 

değiĢimlerin yaĢandığı ergenlik döneminde yaĢanan kimlik karmaĢası, 

ergenlerin farklı arayıĢlara girmesine yol açmaktadır. Hem aile ve sosyal 

kalıplara karĢı çıkma hem de bir gruba ait olma dürtüsü duyan ergenler 

duygusal ve sosyal açıdan da çevrelerinden, özellikle de ailelerinden duygusal 

olarak desteklenip beslenemedikleri zaman satanizm, çeteler vb. sapkın gruplara 

yönelebilmektedirler (...)‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 102, 

BirleĢim 125, s. 199-207). 

 3.2.8. Mustafa RüĢtü TaĢar 

  3.2.8.1. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Soru Önergesi 

Gaziantep Acil Ġçme Suyu Projesi için DSĠ'ne ayrılacak ödeneğe iliĢkin 

sözlü soru önergesi ve Devlet Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (67376) 

Gaziantep‘te DSĠ tarafından yürütülen içme suyu projesinin ne zaman 

tamamlanacağı soruĢturulmuĢ olup bu projeye ayrılan ödeneğin projenin tamamlanması 

için yeterli olup olmayacağı tartıĢılmıĢtır.  

Soru: 

―1- Bakanlığınıza bağlı DSĠ Genel Müdürlüğüne, 2000 yılında Gaziantep 

Acil Ġçmesuyu Projesinin bir an önce tamamlanabilmesi için ne kadar ödenek 

ayrılması düĢünülmektedir? 
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2- Ayrılması planlanan ödenek miktarı, söz konusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3- Gaziantep Acil Ġçmesuyu Projesini bitirmeyi planladığınız tarih 

nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Ġline, önceki yıllarda tamamlanan tesislerden, 47,3 milyon 

metreküp içme, kullanma ve endüstri suyu sağlanmıĢ olup, acil içmesuyu 

projesiyle de, yılda ortalama 94,8 milyon metreküp içme, kullanma ve endüstri 

suyu temin edilmesi planlanmıĢtır. Proje kapsamındaki iĢlerden Çataltepe-

Kartalkaya terfi hattı inĢaatı, 23.8.1991 tarihinde ihale edilmiĢ olup, iĢe 

ayrılabilen yıllık ödenekler nispetinde ve iĢ programlarına uygun olarak devam 

edilmektedir. Mukavelesine göre 2000 yılında bitirilmesi programlanmıĢtır. 47,3 

milyon metreküp içme, kullanma ve endüstri suyu temin edecek olan Gaziantep 

içme, kullanma ve endüstri suyu temini 3 üncü kısım isale hattı inĢaatı da, 

28.3.1996 tarihinde ihale edilmiĢ olup, halen inĢaatı sürdürülen ve yüzde 38,78 

fizikî gerçekleĢme sağlanan iĢin mukavelesine göre, 28.6.2000 tarihinde ikmali 

planlanmıĢtı. Projeye, 2000 yılı için 12,905 trilyon lira ödenek talep edilmesine 

karĢılık, kısıtlı bütçe imkânlan sebebiyle, 6 trilyon liralık ödenek verilebilmiĢtir. 

Geri kalan kısmı, önümüzdeki yıl ödenek temini sağlandığı takdirde 

tamamlanacaktır. Bilgilerinize sunarım.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 32, BirleĢim 87, s. 18-19). 

Gaziantep DSĠ Genel Müdürlüğünün yürüttüğü projelere iliĢkin sözlü soru 

önergesi ve Devlet Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/378) 

1999 yılı itibarıyla Gaziantep‘te DSĠ‘ye bağlı yürütülen projeler tartıĢılmıĢ olup 

bu projeler için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda ödeneklerin yeterli 

olup olmadığı tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1- Bakanlığınıza bağlı Devlet Su ĠĢleri Genel Müdürlüğü vasıtasıyla 

Gaziantep'te hangi projeler yürütülmektedir? 

2- Bu projelerin 1999 yılı rakamlarıyla bedeli ve 1999 yılı ödeneği ne 

kadardır? 

3- Söz konusu projelerin bir an önce hizmete alınması için sağlanan 

ödenek yeterli midir? 

4- Ödenekler yeterli değilse, eködenek talebi konusunda bir giriĢiminiz 

olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 
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―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Devlet Su ĠĢleri Genel 

Müdürlüğünün Gaziantep Ġlinde yer alan projeleri (1999 yılı fiyatlarıyla) bu 

projelerin toplam bedelleriyle Ġ999 yılı ödenek ve harcamaları ekteki tablodaki 

gibidir. Bu projelere 1999 yılında ayrılabilen ödenekler yeterli olmamıĢtır. Bu 

nedenle, büyük su iĢleri kapsamında yürütülen GAP Belkıs-Nizip Pompaj 

Sulaması Projesine bütçeden 2,4 trilyon lira, GAP Sınır Fırat, KarkamıĢ Barajı 

ve Hidroelektrik Santralı Projesine krediden 5 trilyon 610 milyar lira eködenek 

temin edilmiĢ olup, GAP Kayacık Projesine 3 trilyon lira, GAP Gaziantep Acil 

Ġçmesuyu Projesine 2 trilyon lira ve ülke genelinde yer alan küçük su iĢleri 

faaliyetlerine de 5 trilyon lira eködenek sağlanması hususunda Devlet Planlama 

TeĢkilatı MüsteĢarlığına, Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanlığınca yapılan 

baĢvuruya henüz olumlu bir sonuç alınamamıĢtır; alındığı takdirde, bu projeler 

süratli bir Ģekilde ikmal edilecektir‖. (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

32, BirleĢim 87, s. 20-21). 

Gaziantep Ġl Merkezi KuĢaklama Kanalı projesine iliĢkin sözlü soru 

önergesi ve Devlet Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/382) 

Gaziantep Ġl Merkezi KuĢaklama Kanalı Projesi için ayrılan kaynaklar 

soruĢturulmuĢ olup projenin ne zaman bitirileceği tartıĢılmıĢtır. Bu bağlamda 

ödeneklerin yeterli olup olmadığı ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1- 2000 yılı bütçesinde Gaziantep Ġl Merkezi KuĢaklama Kanalı Projesi 

için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2- Ayrılacak ödenek miktarı, söz konusu projenin bir an önce hizmete 

alınabilmesi açısından yeterli olacak mıdır? 

3- Gaziantep Ġl Merkezi KuĢaklama Kanalı Projesinin ne zaman hizmete 

alınması planlanmaktadır?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Enerji ve Tabiî Kaynaklar 

Bakanlığı Devlet Su ĠĢleri Genel Müdürlüğünün yatırım programında küçük su 

iĢleri projeleri kapsamındaki taĢkın koruma faaliyetleri arasında yürütülen ve 

130 adet meskûn mahallin taĢkınlardan korunmasını sağlayacak olan Gaziantep 

il merkezi kuĢaklama kanalı iĢine, ayrılabilen yıllık ödenekler nispetinde ve iĢ 

programlarına uygun olarak devam edilmekte olup, söz konusu iĢin, yıllık 

ödenek ihtiyaçları aynen karĢılanabildiği takdirde 2002 yılında tamamlanması 

planlanmıĢtır. Adı geçen iĢ için 2000 yılında 350 milyar lira ödeneğe ihtiyaç 

duyulmasına karĢılık, kısıtlı bütçe imkânları sebebiyle 150 milyar liralık ödenek 

ayrılabilmiĢtir. Görüldüğü gibi, bu ayrılan ödenekler muvacehesinde, önceden 

yapmıĢ olduğumuz 2002 yılında bitirilmesi tahminini de ileriye doğru almak 

icap etmektedir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 87, s. 

25-26). 
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Gaziantep'te Yürütülen projelerine iliĢkin sözlü soru önergesi ve Devlet 

Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/377) 

1999 yılı itibarıyla Gaziantep‘te yürütülen projeler tartıĢılmıĢ olup bu projeler 

için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda ödeneklerin yeterli olup olmadığı 

tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1- Bakanlığınıza bağlı TEAġ aracılığıyla Gaziantep'te yürütülen 

projeler nelerdir? 

2- 1999 yılı rakamlarıyla, Gaziantep'te sürdürülen projelerin toplam 

yatırım tutarı ne kadardır? 

3- 1999 yılı itibariyle, söz konusu projelerdeki gerçekleĢme miktarı ne 

olmuĢtur? 

4- Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için, 1999 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, ödeneklerin artırılması 

için bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; TEAġ Genel Müdürlüğünün 1999 

yılı yatırım programında, Birecik-Gaziantep enerji projesi (2 trilyon 600 milyar 

lira) ve Gaziantep-Fider projesi (250 milyar lira) olmak üzere, 2 adet proje yer 

almaktadır. Gaziantep Ġli için 1999 yılı yatırım programında, toplam 2,85 

trilyon lira ödenek tahsis edilmiĢtir. Birecik-Gaziantep enerji iletim hattı projesi 

Dünya Bankası kredisiyle ihale edilmiĢ olup, ihale sözleĢmesinin imzalanmaması 

nedeniyle herhangi bir harcama yapılamamıĢtır. Gaziantep-Fider projesi Dünya 

Bankası kredisiyle ihale edilecektir. TEAġ Genel Müdürlüğünün 2000 yılı 

yatırım programı tasarısında, Gaziantep Ġli için, Birecik-Gaziantep enerji iletim 

hattı projesine 2 trilyon 600 milyar lira ve Gaziantep-Fider projesine 400 milyar 

lira olmak üzere, toplam 3 trilyon liralık ödenek tahsisi yapılmıĢtır. Bilgilerinize 

sunarım.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 87, s. 19-20). 

Gaziantep'te yürütülen projelere iliĢkin sözlü soru önergesi ve Devlet 

Bakanı Mehmet Keçeciler in cevabı (6/379) 

1999 yılı itibarıyla Gaziantep‘te yürütülen projeler tartıĢılmıĢ olup bu projeler 

için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda ödeneklerin yeterli olup olmadığı 

tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 
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―1- Bakanlığınız kanalıyla Gaziantep Ġlimizde yürütülen projeler 

nelerdir?Projelerin 1999 yılı rakamlarıyla toplam bedeli ne kadardır? 

2- Söz konusu projelere 1999 yılı için verilen ödenek miktarı ne 

kadardır? 

3- 1999 yılında sağlanan ödeneğin ne kadarı kullanılmıĢtır? 

4- Kullanılan ödenekler, Gaziantep'teki projelerin bir an önce hizmete 

girmesi bakımından yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, Bakanlık olarak 

eködenek talebi konusunda bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Sayın TaĢar'ın, Enerji ve Tabiî 

Kaynaklar Bakanlığına bağlı muhtelif genel müdürlüklerin 1999 yılı 

yatırımlarıyla ilgili verdiği soru önergesine hükümetimizin verdiği cevabı arz 

etmek üzere söz aldım; hepinizi saygıyla selamlıyorum. Cevaplarımız Ģu 

Ģekildedir: Devlet Su ĠĢleri Genel Müdürlüğü: DSĠ Genel Müdürlüğünce 

Gaziantep Ġlinde yürütülen projelerin 1999 yılı fiyatlarıyla toplam proje 

tutarları 493 trilyon 321 milyar 537 milyon liradır. Bu projelere ait 1999 yılı 

ödenekleri ve 1999 yılı harcamaları aĢağıdaki gibidir: Tarım sektöründe büyük 

sulama iĢlerinde Gaziantep Ġline ait 3 adet proje yürütülmekte olup, projeler 

tutarı 345 trilyon 536 milyar lira civarındadır. Bu projeler için 1999 yılı ödeneği 

6 trilyon 829 milyar liradır, 1999 yılı harcaması ise 6 trilyon 698 milyar liradır. 

Küçük su iĢleri taĢkın koruma projelerinde Gaziantep Ġline ait 11 adet proje 

yürütülmekte olup, projelerin tutarı 4 trilyon 374 milyar liradır. Bu projeler için 

1999 yılı ödeneği 225 milyar liradır, 1999 yılı harcaması ise 224 milyar lira 

olmuĢtur. Küçük su iĢleri taĢkın koruma ve rüsubat kontrolü projelerinde 

Gaziantep Ġline ait 1 adet proje yürütülmekte olup, proje tutarı 301 milyar 155 

milyon liradır. Bu proje için 1999 yılı ödeneği 13 milyar lira civarındadır ve 

1999 yılı harcaması da 12 milyar 899 milyon lira olmuĢtur. Yerüstü suyu sulama 

projelerinde Gaziantep Ġline ait 1 adet proje yürütülmekte olup, proje tutarı 513 

milyar 655 milyon liradır. Bu proje için 1999 yılı ödeneği 30 milyar 910 milyon 

liradır, 1999 yılı harcaması ise 29 milyar 704 milyon lira olarak gerçekleĢmiĢtir. 

Alçak baraj (göletler) projeleri iĢinde Gaziantep Ġline ait 3 adet proje 

yürütülmekte olup, projeler tutan 2 trilyon 611 milyar 701 milyon liradır. Bu 

projeler için 1999 yılı ödeneği 316 milyar 468 milyon liradır, 1999 yılı 

harcaması ise 313 milyar 740 milyon liradır. Enerji sektörü büyük su iĢleri 

projesi tutarı toplam 121 trilyon 799 nlilyar 341 milyon liradır. Bu proje için 

1999 yılı ödeneği 8 trilyon 610 milyar lira, 1999 yılı harcan: ası ise 7 trilyon 

436 milyar lira olarak gerçekleĢmiĢtir. (...)‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 87, s. 21-23). 

Kayacık Barajı projesine iliĢkin sözlü soru önergesi ve Devlet Bakanı 

Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/380) 

2000 yılı bütçesine göre Kayacak Barajı için ayrılan ödenekler soruĢturulmuĢ 

olup bu ödeneklerin projenin tamamlanmasında yeterli olup olamayacağı tartıĢılmıĢtır. 

Bu bağlamda söz konusu barajın ne zaman hizmete açılacağı soruĢturulmuĢtur.  
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Soru: 

―1- 2000 yılı bütçesinde Kayacık Barajı için ne kadar ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 

2- Ayrılacak ödenek miktarı, söz konusu projenin bir an önce hizmete 

alınabilmesi açısından yeterli olacak mıdır? 

3- GAP Bölgesi ve Gaziantep açısından büyük önem taĢıyan Kayacık 

Barajının ne zaman hizmete alınması planlanmaktadır?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Sayın Mustafa TaĢar'ın sorduğu 

Kayacık Barajıyla ilgili sorulara hükümetimizin cevabını arz ediyorum. Proje 

kapsamında Gaziantep-Oğuzeli Ġlçesi Kayacık Köyü yakınlarındaki Aynifar 

Deresi üzerinde yapılacak olan Kayacık Barajında depolanacak 116,8 milyon 

metreküp su ile Sacır Suyu üzerinde yapılması planlanan Doğanpınar Barajında 

depolanacak 197,5 milyon metreküp sudan toplam X9 993 hektarlık alanın 

sulanması hedef alınmıĢtır. Kayacık Barajının derivasyon tüneli 1990 yılında 

tamamlanmıĢ olup, gövde inĢaatı 26.5.1993 tarihinde ihale edilmiĢ ve 8.11.1993 

tarihinde de iĢe baĢlanılmıĢtır. Halen inĢaatı sürdürülen iĢin mukavelesine göre 

de 12.11.2002 tarihinde ikmali programlanmıĢtır. Kayacık sulaması inĢaatı da 

17.12.1996 tarihinde ihale edilmiĢ olup, 12.7.2001 tarihinde bitirilmesi 

öngörülmektedir. Doğanpınar Barajının ihalesi ise, gerekli iznin alınmasına ve 

bütçe kanununun 10 uncu maddesi gereğince, toplam keĢif bedelinin yüzde 10'u 

oranındaki ödeneğin teminine bağlı bulunmaktadır. Söz konusu projeye 2000 yılı 

için 21 trilyon 175 milyar liralık ödenek talep edilmesine karĢılık, 2 trilyon 375 

milyar liralık ödenek verilmiĢtir. Bilgilerinize saygıyla arz ederim‖. (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 87, s. 23-24). 

TEDAġ'ın Gaziantep'te yürüttüğü projelere iliĢkin sözlü soru önergesi ve 

Devlet Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/381) 

1999 yılı itibarıyla Gaziantep‘te TEDAġ‘a bağlı yürütülen projeler tartıĢılmıĢ 

olup bu projeler için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda ödeneklerin 

yeterli olup olmadığı tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1- Bakanlığınıza bağlı TEDAġ aracılığıyla Gaziantep'te yürütülen 

projeler nelerdir? 

2-1999 yılı rakamlarıyla Gaziantep'te sürdürülen projelerin toplam 

yatırım tutarı ne kadardır? 

3- 1999 yılı itibariyle söz konusu projelerdeki gerçekleĢme miktarı ne 

olmuĢtur? 
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4- Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için 1999 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, ödeneklerin artırılması 

için bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Enerji Bakanlığına bağlı TEDAġ 

Genel Müdürlüğü aracılığıyla Gaziantep'te yürütülen projeler, 2000 yılı için, 

köy Ģebekeleri, Ģehir Ģebekeleri, dağıtım tesisleri, inĢaat ve makine-teçhizat olup, 

projeler listesi ekte yer almaktadır. 1999 yılı rakamlarıyla Gaziantep'te 

sürdürülen projelerin toplam yatırım tutarı 2 trilyon 905 milyar 250 milyon 

liradır. 1999 yılı itibariyle söz konusu projelerdeki gerçekleĢme miktarı yüzde 

46,8'dir. Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için, 1999 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ; ancak, gerek tasarruf genelgeleri gerekse milletçe 

yaĢadığımız 17 Ağustos depreminden sonra bütün Türkiye genelinde aldığımız 

tedbirler muvacehesinde gerçekleĢme yüzde 100'e ulaĢtırılamamıĢtır. 

Bilgilerinize saygıyla arz ederim.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, 

BirleĢim 87, s. 24-25). 

Tez çalıĢmasının 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye adlı baĢlığında belirtildiği 

üzere, 17 ağustos Marmara Depremi ülke olarak ciddi bir tahribata neden olmuĢtur. Resmi 

rakamlara göre deprem 17,480 kiĢiyi ölmüĢtür ve 43,953 kiĢiyi yaralanmıĢtır. Marmara 

Depremi 244.386 mülke zarar vermiĢtir ve yaklaĢık 500.000 kiĢiyi evsiz bırakmıĢtır. 

Gaziantep-Kilis Karayoluna iliĢkin sözlü soru önergesi ve Devlet Bakanı Mehmet 

Keçeciler'in cevabı (6/388) 

GeliĢen bir Ģehir olan Gaziantep‘te altyapı yatırımlarının yeterliliği ulaĢım bazında 

sorgulanmıĢ olup hem Gaziantep‘in hem de civar ili olan Kilis‘in dıĢ dünyayla bağlantısını 

sağlayacak bir havaalanı yolunun ne zaman tamamlanacağı soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1- 2000 yılında Gaziantep-Kilis Karayolunun (Havaalanı bağlantısı 

dahil) bir an önce bitirilmesi için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2- Ayrılması planlanan ödenek miktarı, Gaziantep-Kilis yolunun 

bitirilmesi açısından yeterli olacak mıdır? 

3- 1999 yılı itibariyle Bakanlığınızca bu konuda gerçekleĢtirilen 

çalıĢmalar ve yolu bitirmeyi planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 
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―ġimdi, Sayın TaĢar'ın sorusuna cevap arz ediyorum: Gaziantep-Kilis 

(havaalanı-Oğuzeli bağlantısı dahil) yolu, Karayollan Genel Müdürlüğümüzün 

2000 yılı yatırım programında 693 milyar 700 milyon lira ödenekle yer 

almaktadır. 2000 yılında temin edilen ödenek yeterli değildir, 2 trilyon lira daha 

eködenek gerekmektedir. 1999 sonu itibariyle 23 kilometrelik kesim satıh 

kaplama, asfalt yapılarak tamamlanmıĢ ve yüzde 54'lük fizikî gerekçekleĢme 

sağlanmıĢtır. Yeterli ödeneğin temini halinde yolun 2001 yılında bitirilmesi 

planlanmaktadır. Yüce Heyetinize saygılar sunarım‖. (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 91, s. 247-248). 

KahramanmaraĢ-Nurdağı Karayoluna iliĢkin sözlü soru önergesi ve Devlet 

Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/387) 

Soru: 

―1- 2000 yılında KahramanmaraĢ-Nurdağı karayolunun bir an önce 

bitirilmesi için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2- Ayrılması planlanan ödenek miktarı, KahramanmaraĢ-Nurdağı 

yolunun bitirilmesi açısından yeterli olacak mıdır? 

3- 1999 yılı itibariyle Bakanlığınızca bu konuda gerçekleĢtirilen 

çalıĢmalar ve yolu bitirmeyi planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Bayındırlık ve Ġskân 

Bakanımızdan sorulan bu soruya geçmeden evvel, Gaziantep Ġli Âlleben Göleti 

ile sulama projesi hakkında Gaziantepli arkadaĢlarımızın itirazlarının pek 

isabetli olmadım ifade ediyorum; çünkü, bu proje, Devlet Planlama 

TeĢkilatından... proje numarası almıĢ, yapımı devam eden, devletin resmî 

kayıtlarında mevcut olan ve inĢaatı sürdürülen bir projedir. Dolayısıyla, mahallî 

görüĢlerin ötesinde, elbette ki, bir eksiklik, bir hata varsa Ģu verdiğim cevapta, 

sorumluluğunu ben taĢırım ve bu cevabı bana gönderen arkadaĢlarımdan ben 

hesabını sorarım; merak etmeyin. ArkadaĢımızla da, gerektiği yerde her zaman 

görüĢme imkânına sahibiz. Yalnız, benim verdiğim cevaplar, resmî bakanlık 

cevaplarıdır, bakanlıklardan gelen cevaplardır. Bize verilen ve burada Yüce 

Meclise sunulan cevaplar, bir ciddiyet içerisinde hazırlanır; en ufak bir eksikliği 

halinde, bu cevabı verenden hesabını ben arkadaĢlarım adına sorarım; onun 

için, arkadaĢlarımızın hiç endiĢeleri olmasın.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 91, s. 245-246). 

Alleben Göletı ve Sulaması projesine iliĢkin sözlü soru önergesi ve Devlet 

Bakanı Mehmet Keçecilerin cevabı (6/386) 
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Gaziantep Alleben Göleti ve Sulaması Projesi için ayrılan ödenek miktarı 

sorgulanmıĢ olup söz konusu ödeneğin projenin tamamlanması için yeterli olup 

olmayacağı tartıĢılmıĢtır. Bu projenin ne zaman hayata geçirileceği soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1- 2000 yılı bütçesinde Gaziantep Alleben Göleti ve Sulaması Projesi 

için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2- Ayrılacak ödenek miktarı, söz konusu projenin bir an önce hizmete 

alınabilmesi açısından yeterli olacak mıdır? 

3- Gaziantep Alleben Göleti ve Sulaması Projesinin ne zaman hizmete 

alınması planlanmaktadır?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Gaziantep Merkez Ġlçede yapımı 

sürdürülen, temelden 26 metre, talvegten 23,3 metre yükseklikte, homojen toprak 

dolgu tipindeki Gaziantep-Merkez Alleben Göletinde depolanacak 2,54 milyon 

metreküp sudan 693 hektarlık alanın sulanması hedef alınmıĢ olup, gölet inĢaatı 

31.10.1994 tarihinde ihale edilmiĢ ve 14.2.1995 tarihinde iĢe baĢlanılmıĢtır. 

Halen, inĢaatına devam edilen göletin mukavelesine göre, 4.12.2000 tarihinde 

ikmali programlanmıĢtır. Sulama tesisleri de 10.8.1998 tarihinde, 263 milyar 

660 milyon liraya ihale edilmiĢtir. Söz konusu gölet için 2000 yılında 1 trilyon 

21 milyar liralık, sulama için de 750 milyar liralık ödenek ihtiyaçları tespit 

edilmiĢ; ancak, kısıtlı bütçe imkânları dahilinde gölet inĢaatına 306 milyar, 

sulama inĢaatına da 90 milyar lira ödenek ayrılmıĢtır. Bilgilerinize saygıyla 

sunarım.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 91, s. 244-

245). 

Gaziantep-Belkıs-Nizip Pompaj Sulaması projesine iliĢkin sözlü soru 

önergesi ve Devlet Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/383) 

Belkıs-Nizip Pompaj Sulaması için ayrılan ödenek miktarı sorgulanmıĢ olup söz 

konusu ödeneğin projenin tamamlanması için yeterli olup olmayacağı tartıĢılmıĢtır. Bu 

projenin ne zaman hayata geçirileceği soruĢturulmuĢtur. 

Soru: 

―1- 2000 yılı bütçesinde Gaziantep tarımı açısından büyük önem taĢıyan 

Belkıs-Nizip Pompaj Sulaması için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2- Ayrılacak ödenek miktarı, söz konusu projenin bir an önce hizmete 

alınabilmesi açısından yeterli olacak mıdır? 

3- Belkıs-Nizip Pompaj Sulaması Projesinin ne zaman hizmete alınması 

planlanmaktadır?‖ 
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Cevap: 

―Sayın BaĢkan, Yüce Meclisin değerli üyeleri; Gaziantep Milletvekilimiz 

Sayın Mustafa TaĢar'ın sorduğu sözlü soruya, hükümetimizin cevabını arz etmek 

üzere huzurlarınızdayım. Bu vesileyle, Yüce Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. 

Bu sorunun cevabına geçmeden evvel, bir hususun altını, özellikle, daha önceki 

sözlü sorular münasebetiyle burada yapılan konuĢmalar ıĢığında 

çizmekistiyorum. Hükümetimizin veremeyeceği cevap yoktur, bütün soruların 

cevabı hükümetimizde mevcuttur; ancak, ilgili bakan arkadaĢlarımızdan, 

cevaplarını, buraya, grup baĢkanvekillerine gönderen arkadaĢlarımızın 

cevaplarını arz ediyoruz; ama, onun haricinde, bu sözlü soruları vesile 

addederek, fırsat bilerek, bazı kimseler hakkında ve hükümetimiz hakkında ağır 

isnatlarda bulunulmasını, bu Meclisin mehabetiyle uygun görmüyorum. Onu 

özellikle ifade ediyorum ve Sayın Genc'in, hükümetimiz hakkında sorduğu bütün 

suallerin cevaplarının, kendisine, ilgili bakan arkadaĢlarımız tarafından 

verileceğinin bilinmesinin altını bir defa daha çiziyorum. Değerli milletvekilleri, 

Gaziantep Ġli Nizip Ġlçe merkezinin doğusunda yer alan proje ile Birecik 

Barajından pompajla 11 925 hektarlık alanın sulanması amaçlanmıĢ olup, 

Belkis-Nizip pompaj sulaması için 29.9.1995 tarihinde ihale yapılmıĢ ve 

18.11.1995 tarihinde de iĢe baĢlanılmıĢtır. ĠnĢaatına devam edilen ve yüzde 

50,25 fizikî gerçekleĢme sağlanan sulama tesisinin, mukavelesine göre, 

22.12.2000 tarihinde ikmali programlanmıĢtır. Projeye, 2000 yılı için 15 trilyon 

480 milyar lira ödenek talep edilmiĢ; ancak, bütçe imkânları çerçevesinde 3 

trilyon 250 milyar liralık ödenek tefrik edilebilmiĢtir. Bu ödenekler çerçevesinde, 

programa göre, 22.12.2000'de bitirilecek diye planlanmıĢ olmasına rağmen, 

bitirim tarihi daha ileriki tarihlere doğru sarkabilecektir. Bilgilerinize saygıyla 

sunarım.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 91, s. 241-

242). 

Gaziantep'teki elektrik Ģebekesi projesine iliĢkin sözlü soru önergesi ve 

Devlet Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/384) 

Gaziantep'teki elektrik Ģebekesi projesi için ayrılan ödenek miktarı sorgulanmıĢ 

olup söz konusu ödeneğin projenin tamamlanması için yeterli olup olmayacağı 

tartıĢılmıĢtır. Bu projenin ne zaman hayata geçirileceği soruĢturulmuĢtur. 

Soru: 

―1- 2000 yılında Gaziantep genelinde elektrik konusunda planlanan 

Ģebeke çalıĢmalarına ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2- Planlanan proje sayısı nedir? 

3- Ayrılması planlanan ödenek miktarı, Gaziantep'teki söz konusu 

çalıĢmaların yürütülmesi bakımından yeterli olacak mıdır? 

4- Bu çerçevede, 1999 yılı itibariyle gerçekleĢtirilen çalıĢmalar ile 2000 

yılında bitirilmesi planlanan proje sayısı nedir?‖ 
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Cevap: 

―Sayın BaĢkan, TEDAġ Genel Müdürlüğünce 2000 yılında Gaziantep 

genelinde elektrik konusunda planlanan Ģebeke çalıĢmaları; köy Ģebekeleri için 

361 milyar lira, Ģehir Ģebekeleri için 2 trilyon 375 milyar lira, kırsal dağıtım 

tesisleri için 1 trilyon 520 milyar lira, inĢaat yatırımları için 40 milyar lira, 

makine-teçhizat için 2 milyar 300 milyon lira olmak üzere, toplam 4 trilyon 298 

milyar lira ödenek ayrılmıĢtır. TEDAġ Genel Müdürlüğünün 2000 yılı yatırım 

programında yer alan proje sayısı; köy Ģebekeleri projeleri 38 adet, Ģehir 

Ģebekeleri projeleri 19 adet, kırsal dağıtım tesisleri projeleri 7 adet, inĢaat 

yatırımları projeleri 1 adet ve makine-teçhizat projeleri 1 adet olmak üzere, 

toplam 66 adettir. TEDAġ Genel Müdürlüğünün 2000 yılı yatırım programında 

Gaziantep Ġline ayırdığı ödenek miktarının yeterli olacağı düĢünülmektedir. 

TEDAġ Genel Müdürlüğü 1999 yılı için Gaziantep Ġline toplam 2 trilyon 905 

milyar 250 milyon liralık ödenek ayırmıĢ olup, gerçekleĢme oranı yüzde 46,8'dir. 

2000 yılında bitirilmesi planlanan proje sayısı ise 58 adettir. Bilgilerinize 

saygıyla sunarım.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 91, s. 

242-243). 

Gaziantep Enerji Nakil Hatları projesine iliĢkin sözlü soru önergesi ve 

Devlet Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/385) 

Gaziantep Enerji Nakil Hatları için ayrılan ödenek miktarı sorgulanmıĢ olup söz 

konusu ödeneğin projenin tamamlanması için yeterli olup olmayacağı tartıĢılmıĢtır. Bu 

projenin ne zaman hayata geçirileceği soruĢturulmuĢtur. 

Soru: 

―1- 2000 yılında Gaziantep'te enerji nakil hatları çalıĢmalarına ne kadar 

ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2- Planlanan proje sayısı nedir ? 

3- Ayrılması planlanan ödenek miktarı, Gaziantep‘teki söz konusu 

çalıĢmaların yürütülmesi bakımından yeterli olacak mıdır ? 

4- 1999 yılı itibariyle gerçekleĢtirilen çalıĢmalar ile 2000 yılında 

bitirilmesi planlanan proje sayısı nedir ?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; TEAġ Genel Müdürlüğünün 2000 

yılı yatırım programı tasarısında, Gaziantep Ġli için, BirecikGaziantep Enerji 

Ġletim Hattı Projesine 2 trilyon 600 milyar, Gaziantep Fider Projesine 400 

milyar lira olmak üzere, toplam 3 trilyon lira ödenek tahsisi yapılmıĢtır. TEAġ 

Genel Müdürlüğünün 1999 yılı yatırım programında, Birecik-Gaziantep Enerji 

iletim Hattı Projesi -2 trilyon 600 milyar lira- ve Gaziantep Fider Projesi -250 

milyar lira- olmak üzere, 2 adet proje yer almaktadır. Gaziantep ili için, 1999 
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yılı yatırım programında, toplam 2,85 trilyon lira ödenek tahsis edilmiĢtir. 

Birecik-Gaziantep Enerji iletim Hattı Projesi, Dünya Bankası kredisiyle ihale 

edilmiĢ olup, ihale sözleĢmesinin imzalanamaması nedeniyle herhangi bir 

harcama yapılamamıĢtır. Gaziantep Fider Projesi, Dünya Bankası kredisiyle 

ihale edilecektir. TEDAġ Genel Müdürlüğü, 2000 yılında, Gaziantep ili kırsal 

dağıtım hatları çalıĢmaları için 1 trilyon 520 milyar lira ödenek ayırmıĢtır. 

TEDAġ Genel Müdürlüğünün projelere ayırdığı ödenek miktarının yeterli 

olduğu düĢünülmektedir. TEDAġ Genel Müdürlüğü, 1999 yılında Gaziantep 

iline kırsal dağıtım tesisleri projeleri için 867 milyar 500 milyon lira ödenek 

vermiĢtir. 2000 yılında kırsal dağıtım tesisleri grubundaki proje sayısı 7 adettir. 

Bilgilerinize saygıyla sunarım.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, 

BirleĢim 91, s. 243-244). 

Gaziantep içme suyu projesine iliĢkin sözlü soru önergesi ve Çevre Bakanı 

Fevzi Aytekin'in cevabı (6/391) 

 Gaziantep içme suyu projesi için ayrılan ödenek miktarı sorgulanmıĢ olup söz 

konusu ödeneğin projenin tamamlanması için yeterli olup olmayacağı tartıĢılmıĢtır. Bu 

projenin ne zaman hayata geçirileceği soruĢturulmuĢtur. 

Soru: 

―1. 2000 yılında Gaziantep içmesuyu projesinin bir an önce 

tamamlanabilmesi için Ġller Bankasınca ne kadar ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 

2. Ayrılması planlanan ödenek miktarı, söz konusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3. Gaziantep içmesuyu projesini bitirmeyi planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep-Merkez: ĠnĢaatı devam etmekte olup, yüzde 70 mertebesinde 

gerçekleĢme sağlanmıĢtır. 2002 yılında Ġller Bankamızca bitirilecektir. Araban : 

Belediyelerin içmesuyu tesisi Bankamızca ele alınarak, 1990 yılında 

tamamlanmıĢtır. Ani : Belediyelerin içmesuyu tesisi Bankamızca ele alınarak, 

1987 yılında tamamlanmıĢtır. Burç : Sondaj kuyusu açılacak. FevzipaĢa : 

Kabulleri yapıldı, yeni bir iĢ yok. islahiye : 1999 yılı programına girmesi 

halinde, bağlantı hattı borusu Bankamızca verilecek. KarkamıĢ : 22.7.1997 

tarihinde geçici kabulü yapılmıĢtır. Mevcut kuyular ve terfi merkezli Bovaj Gölü 

altında kalması nedeniyle, DSĠ'yle protokol yapılmıĢ olup, protokole göre iĢ 

devam etmektedir. BüyükĢahinbey : Programda yer almakta olup, projesi 

yapılmaktadır. Nizip : ĠĢin yapımı devam etmekte olup ve gerçekleĢme yüzde 

92'dir. Nurdağ: Kabulleri yapıldı. Oğuzeli: Kabulleri yapıldı. Sakçagöz : 

Belediyelerinin içmesuyu tesisi Bankamızca ele alınarak, 1987 yılında 

tamamlanmıĢtır. Salkım : Belediyelerinin içmesuyu tesisi Bankamızca ele 

alınarak, 1992 yılında tamamlanmıĢtır. Sekili: Bölgeden membaa etütü 
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istenmiĢtir. Uluyatır: Kabulleri yapıldı. Yavuzeli : Kabulleri yapıldı. YeĢildere : 

ĠĢin yapımı devam etmekte olup, gerçekleĢme yüzde 73'tür. ġahinbey : 

Belediyenin içmesuyu iĢi BüyükĢehir Belediyesi kapsamında devam etmektedir. 

ġehitkamil : Belediyenin içmesuyu iĢi BüyükĢehir Belediyesi kapsamında, yine, 

devam etmektedir. Altınüzüm : ĠĢin yapımı yüzde 30'a giren kısmı da 

tamamlanmıĢ olup, taĢan kısmı, belediyesince yapılması söz konusudur, 

ġatırhöyük : ĠĢin yapımı devam etmekte olup, gerçekleĢme yüzde 81'dir. 

YeĢilyurt: Belediyesinin Ġller Bankamızdan bir talebi yoktur. Boğaziçi : Sondaj 

programında, 2 adet kuyu açılacak. Elif: Belediyesinin Ġller Bankamızdan bir 

talebi yoktur. Cevizli: Projesi ihale aĢamasındadır. Kocatepe : KeĢif özeti 

hazırlanıyor. Aktoprak: Kuyu açılacaktır. Tatlıcak : Belediyesinin iller 

Bankamızdan bir talebi yoktur. Sayın BaĢkan, 4 üncü sorunun cevabını 

okuyorum: Karayolları Genel Müdürlüğümüzün Gaziantep Ġlinde yürüttüğü 

projeler; Tarsus-Pozantı ayrımı, Adana-Gaziantep Otoyolu yüzde 92,6, 

Gaziantep-ġanlıurfa Otoyolu yüzde 3,4, Gaziantep-Kilis (Havaalanı-Oğuzeli 

bağlantısı dahil) yüzde 54, KahramanmaraĢ-Narlı-Gaziantep yüzde 14, 

Gaziantep Sanayi KavĢağı yüzde 11, KahramanmaraĢ-Nurdağı, yine, aynı 

gerçekleĢmiĢtir.‖ 

Gaziantep kanalizasyon projesine iliĢkin sözlü soru önergesi ve Çevre 

Bakanı Fevzi Aytekin'in cevabı (6/390) 

Gaziantep kanalizasyon projesi için ayrılan ödenek miktarı sorgulanmıĢ olup söz 

konusu ödeneğin projenin tamamlanması için yeterli olup olmayacağı tartıĢılmıĢtır. Bu 

projenin ne zaman hayata geçirileceği soruĢturulmuĢtur. 

Soru: 

―1. 2000 yılında Gaziantep kanalizasyon projesinin bir an önce 

tamamlanabilmesi için Ġller Bankasınca ne kadar ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 

2. Ayrılması planlanan ödenek miktarı, söz konusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3. Gaziantep kanalizasyon projesini bitirmeyi planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep merkez kanalizasyon inĢaatı, Ġller Bankamız yatırım 

programına, 1986 yılında, Ģebeke artı arıtma karakteristiğinde girmiĢtir. 1986 

yılı birim fiyatlarıyla 13 trilyon Türk Lirası keĢif bedeli üzerinden ihale edilmiĢ 

olup, bugüne kadar muhtelif çaplarda 53 171 metre uzunluğundaki kanalizasyon 

Ģebeke toplayıcı ve kolektör hatları ile 34 564 metre uzunluğundaki hatların 

yapımına devam edilmektedir. Belediyenin ilave kanalizasyon ve yağmur suyu 

inĢaatlarının yapımı talebi değerlendirilmektedir. Ġller Bankamız kanalizasyon 

sektörü, 2000 yılı yatırım programında, 14 trilyon Türk Lirası proje bedeli, 1 
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trilyon 800 milyar TL yıliçi yatırımla yer almaktadır. Yüce Heyetinize arz 

olunur‖. (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 91, s. 328-329). 

Gaziantep'te Karayolları Genel Müdürlüğünce yürütülen projelere iliĢkin 

sözlü soru önergesi ve Çevre Bakanı Fevzi Aytekin'in cevabı (6/393) 

1999 yılı itibarıyla Gaziantep‘te Karayolları Genel Müdürlüğüne bağlı yürütülen 

projeler tartıĢılmıĢ olup bu projeler için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu 

bağlamda ödeneklerin yeterli olup olmadığı tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp 

çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Bakanlığınıza bağlı Karayolları Genel Müdürlüğü aracılığıyla 

Gaziantep'te yürütülen projeler nelerdir? 

2. 1999 yılı rakamlarıyla Gaziantep'te sürdürülen projelerin toplam 

yatırım tutarı ne kadardır? 

3. 1999 yılı itibariyle söz konusu projelerdeki gerçekleĢme miktarı ne 

olmuĢtur? 

4. Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için 1999 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, ödeneklerin artırılması 

için bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Karayolları Genel Müdürlüğümüzün Gaziantep Ġlinde yürüttüğü 

projeler; Tarsus-Pozantı ayrımı, Adana-Gaziantep Otoyolu yüzde 92,6, 

Gaziantep-ġanlıurfa Otoyolu yüzde 3,4, Gaziantep-Kilis (Havaalanı-Oğuzeli 

bağlantısı dahil) yüzde 54, KahramanmaraĢ-Narlı-Gaziantep yüzde 14, 

Gaziantep Sanayi KavĢağı yüzde 11, KahramanmaraĢ-Nurdağı, yine, aynı 

gerçekleĢmiĢtir. 1999 yılında Gaziantep'te sürdürülen projelerin toplam yatırım 

tutarı 356 trilyon TL'dir. 1999 yılında bütçeden Karayolları Genel 

Müdürlüğümüze verilen yatırım tavanı içinde sağlanan ödenek miktarı yeterli 

olmamıĢtır. Bu nedenle yıl içinde ilave ödenek temini için Devlet Planlama 

TeĢkilatı MüsteĢarlığı ve Maliye Bakanlığı nezdinde giriĢimlerde bulunulmuĢ; 

ancak, deprem nedeniyle meydana gelen hasarların giderilmesi amacıyla 

eködenek sağlanmıĢtır. Bunun dıĢında ilave ödenek sağlamak mümkün 

olamamıĢtır. Otoyol projelerinden Gaziantep - ġanlurfa projesinin, Gaziantep - 

Birecik kesimi için gerekli dıĢ kredi temin edilemediğinden dolayı henüz iĢe 

baĢlanamamıĢtır. Kredi teklifi Hazine MüsteĢarlığına gönderilmiĢ olup, 

görüĢmeler devam etmektedir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, 

BirleĢim 92, s. 329-333). 
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Gaziantep-Narlı-KahramanmaraĢ Karayoluna iliĢkin sözlü soru önergesi ve 

Çevre Bakanı Fevzi Aytekin'in cevabı (6/389) 

Gaziantep-Narlı-KahramanmaraĢ Karayolu projesi için ayrılan ödenek miktarı 

sorgulanmıĢ olup söz konusu ödeneğin projenin tamamlanması için yeterli olup 

olmayacağı tartıĢılmıĢtır. Bu projenin ne zaman hayata geçirileceği soruĢturulmuĢtur. 

Soru: 

―1. 2000 yılında Gaziantep-Narlı-KahramanmaraĢ karayolunun bir an 

önce bitirilmesi için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2. Ayrılması planlanan ödenek miktarı, KahramanmaraĢ-Gaziantep-

Narlı yolunun bitirilmesi açısından yeterli olacak mıdır? 

3. 1999 yılı itibariyle Bakanlığınızca bu konuda gerçekleĢtirilen 

çalıĢmalar ve yolu bitirmeyi planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Bayındırlık ve Ġskân Bakanımız 

burada olmadığından dolayı, kendisi yazılı olarak bana bildirdi, onun adına 

cevap vermek istiyorum. Soruların cevaplarını aynen okuyorum: 1. Gaziantep-

Narlı-KahramanmaraĢ yolu, Karayolları Genel Müdürlüğümüzün 2000 yılı 

yatırım programında 495 trilyon 500 milyar ödenekle yer almaktadır. 2. 2000 

yılı için ayrılan ödenek yeterli değildir ve 1,5 trilyon TL daha ilave ödenek 

gerekmektedir. 3. 2000 yılı fiyatlarıyla 2000 yılında 1,5 trilyon TL ödenekle 

önümüzdeki yıllarda kalan iĢler için yeterli ödeneğin temini halinde 2002 yılında 

bitirilmesi planlanmaktadır. Yüce Meclisi saygıyla selamlıyorum.‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 92, s. 327-328). 

Gaziantep-Nizip Ġlçesi kanalizasyon projesine iliĢkin sözlü soru önergesi ve 

Çevre Bakanı Fevzi Aytekin'in cevabı (6/395) 

Gaziantep-Nizip Ġlçesi kanalizasyon projesi için ayrılan ödenek miktarı 

sorgulanmıĢ olup söz konusu ödeneğin projenin tamamlanması için yeterli olup 

olmayacağı tartıĢılmıĢtır. Bu projenin ne zaman hayata geçirileceği soruĢturulmuĢtur. 

Soru: 

―1. 2000 yılında Gaziantep içmesuyu projesinin bir an önce 

tamamlanabilmesi için Ġller Bankasınca ne kadar ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 
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2. Ayrılması planlanan ödenek miktarı, söz konusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3. Gaziantep içmesuyu projesini bitirmeyi planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Merkez kanalizasyon inĢaatı, Ġller Bankamızın yatırım 

programına 1986 yılında Ģebeke arıtma karakteristiğinde girmiĢtir. 1986 yılı 

birim fiyatları ile 13 trilyon keĢif bedeli üzerinden ihale edilmiĢ olup, bugüne 

kadar muhtelif çaplarda 53 171 metre uzunluğunda kanalizasyon Ģebeke, 

toplayıcı ve kollektör hatlarıyla, 34 564 metre uzunluğunda yağmur suyu Ģebeke 

ve toplayıcı hatlarının imalatı gerçekleĢtirilmiĢtir. Tatbikat projesinde, geriye 

kalan 65 520 metre uzunluğundaki hatların yapımına devam edilmektedir. 

Belediyenin ilave kanalizasyon ve yağmur suyu inĢaatlarının yapım talebi 

değerlendirilmektedir. Ġller Bankamız kanalizasyon sektörü 2000 yılı yatırım 

programında 14 trilyon proje bedeli, 1 trilyon 80 milyar TL yıliçi yatırımı ile yer 

almaktadır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 92, s. 329-

333). 

Gaziantep'te yürütülen projelere iliĢkin sözlü soru önergesi ve Çevre 

Bakanı Fevzi Aytekin'in cevabı (6/394) 

1999 yılı itibarıyla Gaziantep‘te yürütülen projeler tartıĢılmıĢ olup bu projeler 

için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda ödeneklerin yeterli olup olmadığı 

tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Bakanlık olarak Gaziantep'te yürüttüğünüz projeler nelerdir? 

2. 1999 yılı rakamlarıyla sürdürdüğünüz projelerin toplam bedeli ne 

kadardır? 

3. 1999 yılı itibariyle söz konusu projelerde gerçekleĢen yatırım miktarı 

ne olmuĢtur? 

4. Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için 1999 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, ödeneklerin artırılması 

için bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Karayolları Genel Müdürlüğümüzün Gaziantep Ġlinde yürüttüğü 

projeler; Tarsus-Pozantı ayrımı, Adana-Gaziantep Otoyolu yüzde 92,6, 

Gaziantep-ġanlıurfa Otoyolu yüzde 3,4, Gaziantep-Kilis (Havaalanı-Oğuzeli 

bağlantısı dahil) yüzde 54, KahramanmaraĢ-Narlı-Gaziantep yüzde 14, 

Gaziantep Sanayi KavĢağı yüzde 11, KahramanmaraĢ-Nurdağı, yine, aynı 

gerçekleĢmiĢtir. 1999 yılında Gaziantep'te sürdürülen projelerin toplam yatırım 
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tutarı 356 trilyon TL'dir. 1999 yılında bütçeden Karayolları Genel 

Müdürlüğümüze verilen yatırım tavanı içinde sağlanan ödenek miktarı yeterli 

olmamıĢtır. Bu nedenle yıl içinde ilave ödenek temini için Devlet Planlama 

TeĢkilatı MüsteĢarlığı ve Maliye Bakanlığı nezdinde giriĢimlerde bulunulmuĢ; 

ancak, deprem nedeniyle meydana gelen hasarların giderilmesi amacıyla 

eködenek sağlanmıĢtır. Bunun dıĢında ilave ödenek sağlamak mümkün 

olamamıĢtır. Otoyol projelerinden Gaziantep - ġanlurfa projesinin, Gaziantep - 

Birecik kesimi için gerekli dıĢ kredi temin edilemediğinden dolayı henüz iĢe 

baĢlanamamıĢtır. Kredi teklifi Hazine MüsteĢarlığına gönderilmiĢ olup, 

görüĢmeler devam etmektedir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, 

BirleĢim 92, s. 327-328). 

Gaziantep'te Tekel Genel Müdürlüğünce yürütülen projelere iliĢkin sözlü 

soru önergesi ve Devlet Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/410) 

1999 yılı itibarıyla Gaziantep‘te Tekel Genel Müdürlüğüne bağlı yürütülen 

projeler tartıĢılmıĢ olup bu projeler için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu 

bağlamda ödeneklerin yeterli olup olmadığı tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp 

çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Bakanlığınıza bağlı Tekel Genel Müdürlüğü aracılığıyla Gaziantep'te 

yürütülen projeler nelerdir? 

2. 1999 yılı rakamlarıyla Gaziantep'te sürdürülen projelerin toplam 

bedeli ne kadardır? 

3. 1999 yılı itibariyle, söz konusu projelerdeki gerçekleĢme miktarı ne 

olmuĢtur? 

4. Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için 1999 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, ödeneklerin artırılması 

için bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Gaziantep Milletvekili Sayın 

Mustafa TaĢar'ın Tekel Genel Müdürlüğümüzü ilgilendiren sorusuna, 

hükümetimizin verdiği cevabı arz etmek üzere huzurlarınızdayım; bu vesileyle, 

Yüce Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. Tekel Genel Müdürlüğünün 1999 yılı 

yatırım programında 96 G 20 030 proje numarasıyla yer alan arıtma tesisi 

projesi kapsamında, Gaziantep fakrikası arıtma tesisinin de yapılması amacıyla 

çalıĢmalar baĢlatılmıĢ olup, söz konusu iĢe 2000 yılı içerisinde baĢlanmıĢtır. Bu 

iĢ için 2000 yılı yatırım programında 200 milyar lira ödenek ayrılmıĢtır. ĠĢin 

tahmini bedeli 2,4 trilyon lira olarak hesaplanmaktadır. Yüce Meclisin 

bilgilerine saygıyla sunarım‖. (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, 

BirleĢim 92, s. 329-333). 
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KarkamıĢ Gümrük Kapısına iliĢkin sözlü soru önergesi ve Devlet Bakanı 

Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/460) 

Kilis‘in Suriye‘ye açılan sınır kapısı KarkamıĢ ile ilgili verilen önergede bu sınır 

kapısının birinci sınıf bir sınır kapısı olması için atılacak bir adımın bulunup 

bulunmadığı tartıĢılmıĢtır. Bu dönüĢümün gerçekleĢeceği tarihin ne zamana tekabül 

edeceği irdelenmiĢ olup bakanlığın bu konuda bir çalıĢmasının bulunup bulunmadığı 

sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Kilis il olduktan sonra, KarkamıĢ Gümrük Kapısından baĢka dıĢa 

açılan gümrük kapısı kalmamıĢtır. KarkamıĢ Gümrük Kapısının birinci sınıf 

gümrük kapısı olmasını düĢünmekte misiniz? 

2. Eğer düĢünüyorsanız, bir tarih verebilir misiniz? 

3. Bu konuda bakanlık olarak bir çalıĢmanız var mıdır?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Gaziantep Milletvekilimiz Sayın 

Mustafa TaĢar tarafından BaĢkanlığınıza sunulan, KarkamıĢ Gümrük Kapısıyla 

ilgili sorusuna cevap arz etmek üzere huzurlarınızdayım; bu vesileyle, Yüce 

Heyetinizi saygıyla selamlıyorum. Gerçekten, Sayın TaĢar, önergesinde, Kilis'in 

il olmasından sonra Gaziantep'te tek kara kapısı olarak KarkamıĢ'ın kaldığını ve 

bunun da birinci sınıf gümrük kapısı haline getirilmesinin düĢünülüp 

düĢünülmediğini sormaktadır. Gaziantep'te Gümrükler BaĢmüdürlüğümüz 

vardır; Kilis de gümrük itibariyle Gaziantep'e bağlıdır, Kilis gümrüklerimizin 

yönetimi de Gaziantep BaĢmüdürlüğümüz eliyle yapılmaktadır. Dolayısıyla, 

Gaziantep'te gümrük iĢlemleri, halen, yine aynen, Kilis'in il olmasından sonra 

da, daha önceki iĢlemler gibi canlılığını devam ettirmektedir. Gaziantep 

Gümrükler BaĢmüdürlüğümüze bağlı üçüncü sınıf KarkamıĢ Gümrük 

Müdürlüğümüzün binası Devlet Demiryollarına aittir ve bu bina, çok eski 

tarihte, o günün Ģartlarına göre yapılmıĢ bir binadır ve bu bina Ģartları 

içerisinde, birinci sınıf gümrük müdürlüğü açmak fiilen mümkün değildir. ġu 

anda, bu binada, sadece yolcu ve yolcu beraberinde gelen eĢya ve Bakanlıkça 

tespit edilen eĢyanın giriĢ-çıkıĢ, transit aktarma iĢlemlerini görmeye yetkili 

üçüncü sınıf bir Gümrük Müdürlüğümüz vardır. Suriye'den açılan bu 

kapımızdaki Gümrük Müdürlüğünü birinci sınıf hale getirmek için, evvela bir 

arsa temini cihetine gidilmiĢ, araĢtırılmıĢ ve hemen, bugünkü Gümrük 

Müdürlüğüne 600 metre mesafede bulunan ve mayından temizlenen sahadan 

Maliye Bakanlığınca Gümrük MüsteĢarlığına tahsis edilen 164 250 metrekarelik 

arsa temin edilmiĢtir. Bu arsa üzerine yeni bir bina yapılması hususu, 2000 yılı 

programına, Gümrük MüsteĢarlığı tarafından, Bakanlığımız tarafından teklif 

edilmiĢ; ama, Devlet Planlama TeĢkilatının kısıtlı bütçe imkânları çerçevesinde, 

programına girmesi mümkün olmamıĢtır, 2000 yılı programına alınmamıĢtır, 
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vize alınamamıĢtır. Bu itibarla, henüz, KarkamıĢ gümrüklerinin birinci sınıf 

gümrük haline bugünkü binalarla getirilmesi söz konusu değildir; eğer, ilave 

ödenek temin edilirse, yeterli ödenek sağlanırsa ve bu sağlanan, temin ettiğimiz 

arsa üzerine binası kurulursa, o zaman birinci sınıf gümrük haline getirilecektir. 

Birinci sınıf gümrük haline bugünkü binalarla, bugünkü yapı Ģartlarında 

getirilmesi mümkün görülmemektedir. Bilgilerinize saygıyla sunarım.‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 92, s. 335). 

Acil Ġçme Suyu Projesi için DSĠ'ne ayrılacak ödeneğe iliĢkin sözlü soru 

önergesi ve Devlet Bakanı Mehmet Keçeciler'in cevabı (6/464) 

2000 yılı itibarıyla Gaziantep‘te DSĠ‘ye bağlı yürütülen Acil Ġçme Suyu Projesi 

tartıĢılmıĢ olup bu projeler için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda 

ödeneklerin yeterli olup olmadığı tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı 

sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1. 2000 yılı bütçesinde, Gaziantep açısından büyük önem taĢıyan acil 

içmesuyu projesi için ne kadar ödenek ayırılması düĢünülmektedir? 

2. Ayırılacak ödenek miktarı, söz konusu projenin bir an önce hizmete 

alınabilmesi açısından yeterli olacak mıdır? 

3. Gaziantep acil içmesuyu projesinin ne zaman hizmete alınması 

planlanmaktadır?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Gaziantep Milletvekilimiz Sayın 

Mustafa TaĢar'm, Gaziantep acil içmesuyu projesi hakkında sormuĢ olduğu 

soruya hükümetimizin cevabını arz ediyorum. Ġlle ilgili bakanın burada 

bulunması Ģart değildir. Hükümet sorumluluğu, Anayasamıza göre, müteselsil 

kefaleti gerektiren bir sorumluluktur; dolayısıyla, biz, bütün bakanlar adına 

cevap verme imkânına sahibiz. Cevabını gönderen arkadaĢlarımızın cevaplarını, 

burada, Yüce Heyetinize arz ediyoruz. Gaziantep Ġline, önceki yıllarda 

tamamlanan tesislerden 47,3 milyon metreküp içme, kullanma ve endüstri suyu 

sağlanmıĢ olup, acil içmesuyu projesiyle de yılda ortalama 94,8 milyon 

metreküp içme, kullanma ve endüstri suyu temin edilmesi planlanmıĢtır. Proje 

kapsamındaki iĢlerden, Çataltepe-Kartalkaya terfi hattı inĢaatı, 23.8.1991 

tarihinde ihale edilmiĢ olup, iĢe ayrılabilen yıllık ödenekler nispetinde ve iĢ 

programlarına uygun olarak devam edilmektedir. Mukavelesine göre, 2000 

yılında bitirilmesi programlanmıĢtır. 47,3 milyon metreküp içme, kullanma ve 

endüstri suyu temin edecek olan Gaziantep içme, kullanma ve endüstri suyu 

temini üçüncü kısım isale hattı inĢaatı da 28.3.1996 tarihinde ihale edilmiĢ olup, 

halen inĢaatı sürdürülmekte ve fizikî gerçekleĢmesi yüzde 38,78 oranındadır. 

ĠĢin mukavelesine göre bitim tarihi 28.6.2000 olarak düĢünülmektedir. Projeye 
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2000 yılı içerisinde 12 trilyon 905 milyar lira ödenek talep edilmesine karĢılık, 

kısıtlı bütçe imkânları çerçevesinde 6 trilyon lira ödenek verilebilmiĢtir. Bu 

çerçevede inĢaat devam ettirilmektedir. Bilgilerinize saygıyla sunarım.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 92, s. 345-346). 

Gaziantep'te yürütülen projelere iliĢkin sözlü soru önergesi ve Orman 

Bakanı Ġ Nami Çağan'ın cevabı (6/414) 

1999 yılı itibarıyla Gaziantep‘te yürütülen projeler tartıĢılmıĢ olup bu projeler 

için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda ödeneklerin yeterli olup olmadığı 

tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Bakanlığınız aracılığıyla Gaziantep'te yürütülen projeler nelerdir? 

2. 1999 yılı rakamlarıyla Gaziantep'te sürdürülen projelerin toplam 

yatırım tutarı ne kadardır? 

3. 1999 yılı itibariyle söz konusu projelerdeki gerçekleĢme miktarı ne 

olmuĢtur? 

4. Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için, 1999 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, ödeneklerin artırılması 

için bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Gaziantep Milletvekili Sayın 

Mustafa TaĢar'ın, Orman Bakanlığınca Gaziantep'te yürütülen projelere iliĢkin 

sözlü soru önergesine cevap vereceğim; sizleri saygıyla selamlıyorum. Orman 

Bakanlığımızca, Gaziantep Ġlinde ağaçlandırma, erozyon kontrolü, mera ıslahı, 

fidan üretimi, tohum üretimi, orman köyleri etüt planlama, orman içi dinlenme 

yerleri, orman kadastrosu, orman yolu aplikasyonu, orman yolu büyük onarım 

ve orman yolu sanat yapısı projeleri yürütülmektedir. 1999 yılında, Gaziantep 

Ġlinde sürdürülen yatırım projeleri için, toplam 272 milyar 9 milyon lira ödenek 

ayrılmıĢtır. Deprem hasarlarının giderilmesiyle ilgili olarak çıkarılan, 15.9.1999 

tarih ve 99/9 sayılı BaĢbakanlık Genelgesi uyarınca yatırımlar durdurulmuĢ 

olduğundan, 1999 yılı için ayrılan ödeneklerden 152 milyar 8 milyon liralık 

kısmı kullanılabilmiĢtir; yani, bu kadarlık yatırım yapılabilmiĢtir. Projelerin 

tamamlanabilmesi için, 2000 yılı bütçesiyle, yine, Gaziantep Ġline, bu kez 553 

milyar 286 milyon liralık ödenek ayrılmıĢtır. Bu yıl, bu projelerin 

tamamlanmasına çalıĢılmaktadır. Bilgilerinize saygıyla arz ederim.‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 92, s. 336). 
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Gaziantep'te DDY Genel Müdürlüğünce yürütülen projelere iliĢkin sözlü 

soru önergesi ve Millî Savunma Bakanı Sabahattin Çakmakoğlu'nun cevabı 

(6/416) 

1999 yılı itibarıyla Gaziantep‘te DDY‘ye bağlı yürütülen projeler tartıĢılmıĢ olup 

bu projeler için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda ödeneklerin yeterli 

olup olmadığı tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1. Bakanlığınıza bağlı Devlet Demiryolları Genel Müdürlüğü 

aracılığıyla Gaziantep'te yürütülen projeler nelerdir? 

2. Söz konusu projelerin toplam bedeli ne kadardır? 

3. 1999 yılı itibariyle söz konusu projelerdeki gerçekleĢme miktarı ne 

olmuĢtur? 

4. Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için 1999 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, ödeneklerin artırılması 

için bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Yine, sayın milletvekilimiz, ikinci grup sorusunda "Bakanlığınıza bağlı 

Devlet Demiryolları Genel Müdürlüğü aracılığıyla Gaziantep'te yürütülen 

projeler nelerdir; bu projelerin toplam bedeli ne kadardır; 1999 yılı itibariyle 

söz konusu projelerdeki gerçekleĢme miktarı ne olmuĢtur; projelerin bir an önce 

tamamlanması için 1999 yılında sağlanan ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur; 

yeterli olmamıĢsa, artırılması için bir giriĢiminiz olmuĢ mudur" diye 

sormaktadır. Bakanlığımızın cevaplarını, yine bilgilerinize, 

değerlendirmelerinize sunuyorum. UlaĢtırma Bakanlığı ilgili kuruluĢu Devlet 

Demiryolları ĠĢletmesi Genel Müdürlüğünce Gaziantep Ġlimizde 1999 yılında 

yürütülen projeler Ģunlardır: Gaziantep Depo Müdürlüğü, Revizörlük ġefliği, 

FevzipaĢa Depo ġefliği ve Revizörlük ġefliğine muhtelif alet edevat alınması 

projesinin yıl ödeneği 500 milyon Türk Lirası olup tamamı harcanarak yüzde 

100 miktarını bulmuĢtur. FevzipaĢa Garda 2 adet makas yenilemesi projesinin 

yıl ödeneği 16 milyar Türk Lirasıdır; tamamı harcanmıĢtır, yüzde 100 

gerçekleĢme sağlanmıĢ bulunmaktadır. Narlı Garda 2 adet makas yenilemesi 

projesinin yıl ödeneği 16 milyar Türk Lirasıdır; tamamı harcanmıĢtır; iĢ, 2000 

yılında tamamlanacaktır. 2000 yılında yürütülecek projeler ise, Gaziantep 

Garda 4, FevzipaĢa Garda 4 ve Narlı Ġstasyonunda 4 adet olmak üzere toplam 

12 adet makas yenilemesi projesinin toplam bedeli 96 milyar Türk Lirasıdır. 

Narlı-Nusaybin hattında 2 500 adet ray kaynağı yapım projesinin toplam bedeli 

122 milyar Türk Lirasıdır. Gaziantep ambarı ve oto sundurmasının elektrik 

tesisatının yenilenmesi projesi 15 milyar Türk Lirasıdır. Ayran-FevzipaĢa arası 

10/47 numaralı tünelde 505+362+870 kilometre arasındaki kanal yapım 

projesinin bedeli ise 19 milyar Türk Lirasıdır. Ülkemizde limanlardan sonra 

kombine taĢımacılığın temelini oluĢturacak olan kara terminalleri (demiryolu 
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karayolu) ile ilgili olarak 13 merkezden yapılan fizibilite etütleri tamamlanmıĢtır 

ve bunlardan fizibl bulunan 7 merkezde terminal inĢaatına baĢlanması 

planlanarak yatırım programına alınmıĢtır. Ġlk etapta, 1 trilyon 200 milyar Türk 

Liralık yıl ödeneğiyle Gaziantep konteyner kara terminalinin inĢaatı için 

BaĢbakanlıktan izin alınmıĢ, ihaleye çıkılmıĢ ve sözleĢmesi imzalanmıĢtır. 

Firmanın iĢe baĢlayabilmesi amacıyla, Gaziantep Organize Sanayi Bölge 

Müdürlüğü ile Türkiye Cumhuriyeti Devlet Demiryolları ĠĢletmesi Genel 

Müdürlüğü arasında yapılan mutabakat sonucunda protokol imzalanarak yer 

teslimi yapılmıĢ olup, inĢaat mevsimiyle birlikte firma iĢe baĢlayacaktır. Yüce 

Heyetinize saygılarla sunarım.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, 

BirleĢim 92, s. 336-340). 

Gaziantep Havaalanı altyapı-üstyapı inĢaatına iliĢkin sözlü soru önergesi ve 

Millî Savunma Bakanı Sabahattin Çakmakoğlu'nun cevabı (6/415) 

2000 yılı itibarıyla Gaziantep Havaalanı altyapı-üstyapı inĢaatı Projesi tartıĢılmıĢ 

olup bu projeler için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda ödeneklerin 

yeterli olup olmadığı tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1. 2000 yılında Gaziantep Havaalanı altyapı - üstyapı tevsi inĢaatı 

iĢinin bir an önce bitirilmesi için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2. Ayrılması planlanan ödenek miktarı, söz konusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3. 1999 yılı itibariyle, Bakanlığınızca, bu konuda gerçekleĢtirilen 

çalıĢmalar ile söz konusu iĢi bitirmeyi planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Gaziantep Milletvekilimiz Sayın 

Mustafa TaĢar'ın, UlaĢtırma Bakanımızdan, gündemdeki 24, 25 ve 26 sıra kayıtlı 

olan- sözlü sorularına cevap arz etmek üzere huzurlarınızda bulunuyorum; sevgi 

ve saygıyla, hepinizi selamlıyorum. (6/415) sıra sayılı sorusunda, Sayın Mustafa 

TaĢar "2000 yılında Gaziantep Havaalanı altyapı-üstyapı tevsi inĢaatı iĢinin bir 

an önce bitirilmesi için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir" diye 

sormaktadır. "Ayrılması planlanan ödenek miktarı, söz konusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır" demektedir. "1999 yılı itibariyle bakanlığınızca 

bu konuda gerçekleĢtirilen çalıĢmalar ile söz konusu iĢi bitirmeyi planladığınız 

tarih nedir" diye sormaktadır. Sayın BaĢkan, değerli milletvekilleri; Devlet Hava 

Meydanları ĠĢletmesi Genel Müdürlüğü yatırım programında yer alan Gaziantep 

Havaalanı alt ve üstyapı tevsi inĢaatı projesine 2000 yılı için toplam 2 trilyon 

250 milyar Türk Lirası ödenek ayrılmıĢtır. 1999 yılında yapılan çalıĢmalar ile 

2000 yılında ayrılan ödeneklerle yapılacak çalıĢmalar sonucunda yatırımın 

2001 yılında tamamlanması planlanmıĢtır. Bilgilerinize saygıyla sunarım.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 92, s. 336-340). 
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Gaziantep'te yürütülen projelere iliĢkin sözlü soru önergesi ve Millî 

Savunma Bakanı Sabahattin Çakmakoğlu'nun cevabı (6/417) 

1999 yılı itibarıyla Gaziantep‘te yürütülen projeler tartıĢılmıĢ olup bu projeler 

için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda ödeneklerin yeterli olup olmadığı 

tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1. Bakanlığınız aracılığıyla Gaziantep'te yürütülen projeler nelerdir? 

2. 1999 yılı rakamlarıyla Gaziantep‘te sürdürülen projelerin toplam 

yatırım tutarı ne kadardır? 

3. 1999 yılı itibariyle söz konusu projelerdeki gerçekleĢme miktarı ne 

olmuĢtur? 

4. Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için, 1999 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, ödeneklerin artırılması 

için bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Sayın BaĢkan, sayın milletvekilleri; Gaziantep Milletvekili Sayın 

Mustafa TaĢar'ın, Orman Bakanlığınca Gaziantep'te yürütülen projelere iliĢkin 

sözlü soru önergesine cevap vereceğim; sizleri saygıyla selamlıyorum. Orman 

Bakanlığımızca, Gaziantep Ġlinde ağaçlandırma, erozyon kontrolü, mera ıslahı, 

fidan üretimi, tohum üretimi, orman köyleri etüt planlama, orman içi dinlenme 

yerleri, orman kadastrosu, orman yolu aplikasyonu, orman yolu büyük onarım 

ve orman yolu sanat yapısı projeleri yürütülmektedir. 1999 yılında, Gaziantep 

Ġlinde sürdürülen yatırım projeleri için, toplam 272 milyar 9 milyon lira ödenek 

ayrılmıĢtır. Deprem hasarlarının giderilmesiyle ilgili olarak çıkarılan, 15.9.1999 

tarih ve 99/9 sayılı BaĢbakanlık Genelgesi uyarınca yatırımlar durdurulmuĢ 

olduğundan, 1999 yılı için ayrılan ödeneklerden 152 milyar 8 milyon liralık 

kısmı kullanılabilmiĢtir; yani, bu kadarlık yatırım yapılabilmiĢtir. Projelerin 

tamamlanabilmesi için, 2000 yılı bütçesiyle, yine, Gaziantep Ġline, bu kez 553 

milyar 286 milyon liralık ödenek ayrılmıĢtır. Bu yıl, bu projelerin 

tamamlanmasına çalıĢılmaktadır. Bilgilerinize saygıyla arz ederim.‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 32, BirleĢim 92, s. 336-340). 

Gaziantep-ġehitkamil Bayraktar Lisesi spor salonuna ayrılan ödeneğe 

iliĢkin sözlü soru önergesi (6/518) ve Millî Eğitim Bakanı Metin Bostancıoğlu'nun 

cevabı 
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2000 yılı itibarıyla Gaziantep ġehitkâmil Bayraktar Lisesi Spor Salonu inĢaatı 

tartıĢılmıĢ olup bu proje için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda ödeneğin 

yeterli olup olmadığı tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1. 2000 yılında, Gaziantep ġehitkâmil Bayraktar Lisesi Spor Salonunun 

bir an önce tamamlanabilmesi için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2. Ayrılması planlanan ödenek miktarı, söz konusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3. Bayraktar Lisesi Spor Salonu binasını bitirmeyi planladığınız tarih 

nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Ġli ġehitkamil Ġlçesi Bayraktar Lisesi spor salonu inĢaatı için, 

Bakanlar Kurulunun (99/13414) sayılı karan eki olarak Resmî Gazetede 

yayımlanan 2000 yılı yatınm programında 40 milyar lira ödenek öngörülmüĢ ve 

inĢaatın 2001 yılı içerisinde tamamlanması hedeflenmiĢtir.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 51, BirleĢim 39, s. 572-578). 

Gaziantep'teki köy yollarına, Gaziantep Ġli kanalizasyon projelerine, 

Gaziantep Ġli içme suyu projelerine, Gaziantep'te yürütülen köy hizmetleri 

projelerine, Gaziantep'te GAP Ġdaresi BaĢkanlığınca yürütülen projelere, ĠliĢkin 

soruları ve Devlet Bakanı Mustafa Yılmaz'ın cevabı (7/2769, 2770, 2771, 2772, 

2773) 

Gaziantep‘te yapımı tamamlanan kanalizasyon projeleri ve içme suyu projeleri 

soruĢturulup 2000 yılı itibarıyla bu projeler kapsamında hangi aĢamaların 

gerçekleĢtirileceği planlanmıĢtır. Öte yandan GAP idaresi tarafından yürütülen projeler 

soruĢturulmakta olup 1999 yılı itibarıyla bu projelerin toplam bedeli ve 

tamamlanabilmesi için gereken ek ödenek tutarı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―I-) 1999 yılı içerisinde Gaziantep ili genelinde yapımı tamamlanan 

kanalizasyon projeleri nelerdir?2-) 2000 yılı içerisinde yapılması planlanan 

Kanalizasyon projejerinin sayısı, mali tutarı ve hangi yerleĢim birimlerine 

yapılması düĢünülmektedir? 

1-) 1999 yılı içerisinde Gaziantep ili genelinde yapımı tamamlanan içme 

suyu projeleri nelerdir?2-) 2000 yılı içerisinde yapılması planlanan içme suyu 
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projelerinin sayısı nedir?Sözkonusu projelerin mali tutarı ne kadardır ve hangi 

yerleĢim birimlerine yapılması düĢünülmektedir? 

I-) Bakanlığınıza bayii GAP Ġdaresi BaĢkanlığı tarafından Gaziantep'te 

yürütülen çalıĢmalar nelerdir?2-) 1999 yılı rakamlarıyla Gaziantep'te 

sürdürülen projelerin toplam bedeli ne kadardır?3-) 1999 yılı itibariyle 

sozkonusu projelerdeki gerçekleĢme miktarı olmuĢtur?4-) Projelerin bir an önce 

tamamlanabilmesi için 1999 yılında sağlanan ödenek miktarı yeterli olmuĢ 

mudur?Yeterli olmamıĢsa, ödeneklerin artırılması için bir giriĢiminiz olmuĢ 

mudur?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep ilinde 1099 yılında mahalli Ġdarenin do katkıları Ġle 44 

üniteye Ġçmesuyu hizmeti götürülmüĢ, 74 adet içmesuyu Ġkmal vo onarımı 

gerçekleĢtirilmiĢtir. 32 adet Ġçmesuyu sondajı açılmıĢtır. 2000 yılı yapım 

programıyla 44 ünite programa alınmıĢ olup 1 trilyon 500 milyar ödenek 

ayrılmıĢtır. UlaĢtırma Sektöründü 1999 yılında; 1 - 75 Km. köy yolları onarımı, 

2- 65 km. stabilize kaplama, 3- 325 km. asfalt kaplama, 4- 14 adet muhtelif tip ve 

ebatta sanat yapıları(büz-menfez) 5- 2021 km. de malzemeli bakım yapılmıĢtır 

UlaĢtırma sektöründe 2000 yılında Gaziantep Ġline 60 km. yol onarımı, 60 km. 

stabilize kaplama, 20 km. Il.kat asfalt kaplama, muhtelif sanal yapıları, 2 adet 

20 metre açıklıktı köprü yapımı programlanmıĢtır. Programlanan bu ĠĢler için 

püremanet güç haricinde 200 milyar TL. ödenek ayrılmıĢtır. Tarım Sektöründe; 

1999 yılında 347 nektar alan sulamaya açılmıĢ, 2347 hektar alanda Toprak 

Koruma çalıĢması, 465 hektar alanda da Tarla Ġçi geliĢtirme) yapılmıĢtır. 2000 

yılında 49 heklar saha yerüstü sulamaları ile sulamaya açılacaktır. Bu projeler 

için 190 milyar TL. ödenek ayrılmıĢtır. Ayrıca devam eden yer altı sulamaları 

Ġçin 636 milyar. Sulama Göletleri için 240 milyar. Toprak Koruma Projeleri için 

609 milyar 901 milyon TL, Tarımsal alt yapı(Arazi ToplulaĢtırma) projeleri Ġçin 

320 milyar TL. olmak üzere Tarım Sektörüne 2000 yılı için 1 trilyon 995 milyar 

981 milyon TL. ödenek ayrılmıĢtır. Diğer Kamu hizmetleri Sektöründe; 1999 

yılında Köy Hizmetleri Genci Müdürlüğü ve özel Ġdare Ġmkanları ile birlikle 5 

adet Sosyal ve Ekonomik tesis. 30 adetle kanalizasyon tesisi programlanmıĢtır. 

Bunlardan 19 adedi bitirilmiĢ, diğerlerinin Ġse foseplik inĢaatları tamamlanmıĢ 

olup Ģebekeleri yapılacaktır. 2000 yılı yatırım programında 21 adet 

kanalizasyon projesi ile Iskan hizmetleri kapsamında yerleri kamulaĢtırılanların 

Iskanı (24 Aile) ve kredi ile köysel alanda Ġç Iskan düzenlenmesi (27 Aile) 

projeleri yer almaktadır. Ayrıca Sosyal vo Ekonomik (esiĢler kapsamında 1 adet 

umumi tuvalet yapımı bulunmaktadır. 2000 yılında kanalizasyon ve atık su 

tesisleri Ġçin 295 milyar, Sosyal ve ekonomik tesisleri Ġçinde 6 milyar TL. ödenek 

ayrılmıĢtır. GAP Ġdaresi BaĢkanlığı tarafından Gaziantep ilinde yürütülen 

çalıĢmalar aĢağıda özetlenmektedir. (...)‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 43, BirleĢim 14, s. 444-449). 

Gaziantep'te Tapu Kadastro Genel Müdürlüğünün yürüttüğü projelere 

iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı ġuayip ÜĢenmez'in cevabı (7/2783) 
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1999 yılı itibarıyla Gaziantep‘te Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü‘ne bağlı 

yürütülen projeler tartıĢılmıĢ olup bu projeler için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. 

Bu bağlamda ödeneklerin yeterli olup olmadığı tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp 

çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1-) Bakanlığınıza bağlı Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü tarafından 

Gaziantep'te yürütülen çalıĢmalar nelerdir? 

2-) 1999 yılı rakamlarıyla sürdürdüğünüz projelerin toplam bedeli ne 

kadardır? 

3-) 1999 yılı itibariyle sözkonusu projelerdeki gerçekleĢme miktarı ne 

olmuĢtur? 

4-) Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için 1999 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, ödeneklerin 

artyrçfyrijası için bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Ülkemizde ilk Tapu ve Kadastro TeĢkilatı 21 Mayıs 1847 tarihinde 

Defterhane-i Amire Kalemi adıyla kurulmuĢ ve Cumhuriyete kadar; Defter- < i 

Hakan-i Emaneti, Defter Eminliği, Defterhane-i Hakan-i Müdürlüğü gibi *" 

isimler altında görevini sürdürmüĢtür. Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğünün 

kuruluĢ ve görevleri, toplumun ve çağın artan ihtiyaçlarının gerektirdiği 

hizmetleri karĢılayabilmek amacıyla 26 Eylül 1984 tarih, 3045 sayılı kanun ile 

yeniden düzenlenmiĢtir. Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü; Ülkemizin tesis 

kadastrosunu yaparak modern tapu sicilini tesis etmek, TaĢınmaz mallarla ilgili 

akit ve her türlü tescil iĢlemlerini yürütmek, Hazinenin sorumluluğu altındaki 

tapu sicilini düzenli olarak tutmak ve mülk emniyetini sağlamak, Hizmetlerini 

yürütmektedir. Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü Türkiye genelinde 81 ilde 22 

Bölge Müdürlüğü, 1003 Tapu Sicil Müdürlüğü ve 324 Kadastro Müdürlüğü 

birimleri ile hizmet vermektedir Bakanlığıma bağlı Tapu ve Kadastro Genel 

Müdürlüğünce Gaziantep ilimiz genelinde kadastro çalıĢmaları çerçevesinde, 

1999 yılı içinde 2 km2.lik kadastro hizmeti planlanmıĢ ve kadastro çalıĢmaları 

tamamen gerçekleĢtirilmiĢtir. Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğünce Türkiye 

genelinde sürdürülen projeler; Kadastro otomasyonu projesi Tapu Sicil 

otomasyonu projesi Türkiye ulusal yüzeyağı projesi Erzurum, GümüĢhane, Sivas 

ve Zonguldak illerinde kadastrosu yapılamayan yerlerin birimlerinin tesis 

kadastrosunu bitirme projesi Kadastro bitirme projeleridir. Bu projelerin 1999 

yılı rakamlarıyla toplam bedeli 25 339 580 000 000 TL. dir. Bu kapsamda Tapu 

ve Kadastro hizmetleri için Gaziantep ilimize 1999 yılı için ayrılan ödenek tutarı 

1 891 236 000 TLdir. 2000 yılı için ise 2 772 129 000 TL. ödenek ayrılmıĢtır. 

Genel Müdürlüğümüzce 1999 yılı içerisinde ülke genelinde 5000 km2 olarak 

hedeflenen kadastro hizmetleri 31.12.1999 tarihi sonu itibariyle 8992 km2, (% 

179.8 oranında) üretim gerçekleĢtirilmiĢtir. Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü 

1999 yılı içerisinde ülke genelinde; 5000 km olarak hedeflenen Tesis kadastrosu 

8992 km2 olarak (%179.8 oranında) gerçekleĢmiĢ, 25 km2. olarak hedeflenen 
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yenileme 267 km2' ye 400 000 adet olarak hedeflenen değiĢiklik iĢlemleri 315 

590 adet olarak gerçekliĢmiĢ, 385 parsel afet kadastrosu gerçekleĢtirilmiĢ, 1000 

parsel olarak hedeflenen imar affı 4 994 parsel olarak (%499,4 oranındadır.) 

gerçekleĢtirilmiĢtir. 41 pafta 1/5000 ölçekli harita üretimi hedefine karĢılık ise 

243 paftalık 1/5000 ölçekli üretim gerçekleĢtirilmiĢtir.' Tapu ve Kadastro Genel 

Müdürlüğünce programa alınan ve hedeflenen Projelerin bir an önce 

tamamlanabilmesi için 1999 yılında sağlanan ödenek miktarı ile yukarıda 

açıklandığı üzere hedeflerimiz üzerinde bir üretim gerçekleĢtirilmiĢtir. Genel 

Müdürlüğün ödeneklerinin arttınmma iliĢkin plan ve bütçe görüĢmelerine iĢtirak 

edilerek mevcut bütçe düzeyde verebilmesine çalıĢılmaktadır. Saygılarımla.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 44, BirleĢim 15, s. 267-269). 

Gaziantep'teki kooperatiflere iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Faruk Bal'ın 

cevabı (7/2820) 

Gaziantep‘teki toplu konut talebinde bulunan kooperatifler soruĢturulmuĢ olup 

bu talebe verilecek yanıtın gereksinimi hangi düzeyde karĢılayacağı araĢtırılmıĢtır.  

Soru: 

―l-) Gaziantep il genelindeki kooperatif sayısı nedir? 

2-) Bu kooperatiflerden kaç tanesi toplu konut kredisi talebinde 

bulunmuĢtur? 

3-) Toplu konut kredisi talebinde bulunan kooperatiflerden kaç tanesinin 

talebini karĢılamayı düĢünüyorsunuz?‖ 

Cevap: 

―1163 Sayılı Kooperatifler Kanununa göre Kooperatiflerin kuruluĢ, 

iĢlemleri; Sanayi ve Ticaret Bakanlığı TeĢkilatlandırma Genel Müdürlüğü 

tarafından yerine'- getirilmektedir. Ġdaremizde sadece kredi kullanmakta olan 

kooperatiflere iliĢkin bilgiler bulunmaktadır. Ancak, Sanayi ve Ticaret Bakanlığı 

Gaziantep Ġl Müdürlüğü verilerine'* göre Gaziantep ilinde 335 adet konuk yapı 

kooperatifi bulunmaktadır. 

Toplu Konut Ġdaresi'nin kurulduğu 1984 yılından bugüne kadar kredi 

için baĢvuran Gaziantep Ġlindeki 139 kooperatifin 11.997 konutuna 5.2 Trilyon 

TL.lık kredi açılmıĢtır. Bu projelerden 8.375 konutun inĢaatı tamamlanarak 

iskana açılmıĢtır. Kalan 3.622 konutun inĢaatları devam etmekte olup, hak 

ediĢleri Fon'un finansman imkanları çerçevesinde ödenmektedir.  

Toplu Konut Ġdaresi'ne mevzuata uygun olarak baĢvuran bütün 

kooperatiflerin talepleri, Fon'un finansman imkanları çerçevesinde 

karĢılanmaktadır. Ancak, Fon'un finansman imkanları bu yıl için yeterli 

bulunmadığından yeni baĢvuru kabulü mümkün olamamıĢtır.‖ (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 16, s. 127-128). 
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Gaziantep Araban Ġlçesi Özel Ġdare iĢhanı inĢaatına, Gaziantep KarakamıĢ 

Hükümet Konağı inĢaatına, ĠliĢkin soruları ve ĠçiĢleri Bakanı Sadettin Tantan'ın 

cevabı (7/2779, 2782) 

Araban özel idare iĢhanı inĢaatının tamamlanması için ayrılacak ödenek 

soruĢturulmuĢ olup bu ödeneğin iĢin tamamlanmasında yeterli olup olmayacağı 

araĢtırılmıĢtır. KarkamıĢ ilçesi Hükümet Konağı'nın için ayrılacak ödenek 

soruĢturulmuĢ olup bu ödeneğin iĢin tamamlanmasında yeterli olup olmayacağı 

araĢtırılmıĢtır. 

Soru: 

―1-) G.Antep ili Araban ilçesi özel idare iĢhanı inĢaatının bir an önce 

tamamlanabilmesi için 2000 yılında ne kadar ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) Araban özel idare iĢhanı ĠnĢaatını bitirmeyi planladığınız tarih 

nedir? 

1-) G.Antep ili KarkamıĢ ilçesi Hükümet Konağı'nın bir an önce 

tamamlanabilmesi için 2000 yılında ne kadar ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) KarkamıĢ Hükümet Konagı'nı bitirmeyi planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep-KarkamıĢ ilçesi Hükümet Konağının bir an önce bitirilmesi 

ile ilgili hususlar ilgisi nedeniyle Maliye Bakanlığına iletilmiĢ olup, anılan 

Bakanlıktan alınan cevabi yazıda; 2000 Yılı Yatırım Programı planlamasında, 

Gaziantep-KarkamıĢ Hükümet Konağı yapım iĢinin, 1985K010190 nolu toplu 

proje içinde 620.588.000.000.- TL proje tutarı, 75 milyar TL yılı ödeneğiyle yer 

aldığı ve yıl içinde mevcut ödeneğe ek olarak inĢaat iĢini yürüten Bayındırlık ve 

Ġskan Bakanlığı bütçesine 50 milyar TL ödenek aktarıldığı belirtilerek, 

sözkonusu projenin 2001 yılında bitirilmesinin planlandığı bildirilmiĢtir. 

Bilgilerinize arzederim.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 

18, s. 456-457). 

Gaziantep Emniyet Müdürlüğü tevzi inĢaatına iliĢkin sorusu ve ĠçiĢleri 

Bakanı Sadettin Tantan'ın cevabı (7/2780) 
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G.Antep Emniyet Müdürlüğü Tevzi ĠnĢaatının tamamlanması için ayrılacak 

ödenek soruĢturulmuĢ olup bu ödeneğin iĢin tamamlanmasında yeterli olup olmayacağı 

araĢtırılmıĢtır. 

Soru: 

―1-) G.Antep Emniyet Müdürlüğü Tevzi ĠnĢaatının bir an önce 

tamamlanabilmesi için 2000 yılında ne kadar ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) Gaziantep Emniyet Müdürlüğü Tevzi ĠnĢaatını bitirmeyi planladığınız 

tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―1-Gaziantep Emniyet Müdürlüğü Tevzi ĠnĢaatı yapımı için 2000 -yılı 

bütçesinden 150.000.000.000 TL ödenek aynldığı,aynca ödeneği kullamlamayan 

projelerden 300.000.000.000 TL aktarma yapıldığı, böylece 450.000.000.000 

TLsının elde edildiği, elde edilen bu miktardan 6.600.000.000 TLsının Maliye 

Bakanlığınca bloke edildiği, bununla birlikte Türk Polis TeĢkilatını Güçlendirme 

Vakfi tarafından yapılan 150.000.000.000 TL yardımla 2000 yılı ödeneğinin 

593..400.000.000 TL'ye çıkartıldığı,  

2-2000 yılında gönderilmiĢ olan 593.400.000.000 TL'nm adı geçen il‘in 

Bayındırlık ve îskan Müdürlüğünce belirlenen ihtiyacı karĢıladığından, 

sözkonusu iĢin bitirilmesi için yeterli bir meblağ olduğu,  

3-Ġ1 Daimi Encümenince iĢ bitim tarihinin 22.11.2000 olarak 

belirlendiği anlaĢılmıĢtır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, 

BirleĢim 18, s. 458-459). 

Gaziantep Islahiye Ġlçesi Ortaklı Jandarma Karakol binasına, Gaziantep 

Islahiye Ġlçesi Kerküt Jandarma Karakol binasına, Gaziantep Islahiye Ġlçesi 

Jandarma Karakol binasına, ĠliĢkin soruları ve ĠçiĢleri Bakanı Sadettin Tantan'ın 

cevabı (7/2776, 2777, 2778) 

Gaziantep ili islahiye ilçesi Ortaklı Jandanna Karakol binası  ĠnĢaatının 

tamamlanması için ayrılacak ödenek soruĢturulmuĢ olup bu ödeneğin iĢin 

tamamlanmasında yeterli olup olmayacağı araĢtırılmıĢtır. 

Gaziantep ili islahiye ilçesi Kerkttt Jandarma Karakol binası  ĠnĢaatının 

tamamlanması için ayrılacak ödenek soruĢturulmuĢ olup bu ödeneğin iĢin 

tamamlanmasında yeterli olup olmayacağı araĢtırılmıĢtır. 



399 

 

Gaziantep ili islahiye ilçesi FevzipaĢa Jandarma Karakol binası  ĠnĢaatının 

tamamlanması için ayrılacak ödenek soruĢturulmuĢ olup bu ödeneğin iĢin 

tamamlanmasında yeterli olup olmayacağı araĢtırılmıĢtır. 

Soru: 

―1-) Gaziantep ili islahiye ilçesi Ortaklı Jandanna Karakol binasının ne 

zaman hizmete açılması planlanmaktadır?2-) Sözkonusu Jandarma Karakol 

binasının bir an önce hizmete alınması için 2000 yılında ne kadar ödenek 

ayrılması düĢünülmektedir? 

1-) Gaziantep ili islahiye ilçesi Kerkttt Jandarma Karakol binasının ne 

zaman hizmete açılması planlanmaktadır?2-) Sözkonusu Jandarma Karakol 

binasının bir an önce hizmete alınması için 2000 yılında ne kadar ödenek 

ayrılması düĢünülmektedir? 

1-) Gaziantep ili islahiye ilçesi FevzipaĢa Jandarma Karakol binasının 

ne zaman hizmete açılması planlanmaktadır?2-) Sözkonusu Jandarma Karakol 

binasının bir an önce hizmete alınması için 2000 yılında ne kadar ödenek 

ayrılması düĢünülmektedir?‖ 

Cevap: 

―1. Ġlgi ile Gaziantep Milletvekili Mustafa TAġAR'ın; ĠçiĢleri Bakanı 

Sayın Sadettin TANTAN' tarafından cevaplandırılması talebiyle TBMM 

BaĢkanlığına verdiği, Gaziantep-lslahiye ilçe Jandarma Komutanlığı ile 

Islahiye-Kerküt ve Ortaklı Jandarma Karakol Komutanlıkları hizmet \ 

binalarının inĢaat seviyeleri ve hizmete alınma durumlarına iliĢkin soru 

önergeleri hakkında bilgi istenmiĢtir. 2. Konu ile ilgili olarak yapılan inceleme 

ve araĢtırma sonucunda; a. Ġslahiye ilçe Jandarma Komutanlığı hizmet 

binasının 1991 yılı yatırım programından inĢa edilerek, 1995 yılında, b. Kerküt 

ve Ortaklı Jandarma Karakol hizmet binalarının ise 1992 yılı yatırım 

programından inĢa edilerek, 1999 yılında»hizmete girdiği ve binalarla ilgili 

herhangi bir problemin bulunmadığı anlaĢılmıĢtır. Arz edelim.‖  (TBMM 21. 

Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 18, s. 453-455). 

Gaziantep Ġli KarkamıĢ Ġlçesine Emniyet Müdürlüğü kurulup 

kurulmayacağına iliĢkin sorusu ve ĠçiĢleri Bakanı Sadettin Tantan'ın cevabı 

(7/2775) 

Soru: 

―Gaziantep ili KarkamıĢ ilçesine ne zaman Emniyet Müdürlüğü 

kurulması düĢünülmektedir?‖ 

Cevap: 
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―Gaziantep Milletvekili Mustafa TAġAR tarafından TBMM BaĢkanlığı'na 

sunulan ve tarafımdan yazılı olarak cevaplandırılması istenilen sora önergesinin 

cevabı aĢağıya çıkarılmıĢtır. Gaziantep Ġli KarkamıĢ ilçesinde, Emniyet 

Amirliğinin faaliyete geçirilmesine iliĢkin gerekli çalıĢmanın yapılmasına 

yönelik talimatın (20.07.2000 tarihinde Bakanlığım Onay'ının verilmesinin 

ardından) 28.07.2000 tarihinde Gaziantep Valiliği'ne gönderildiği, Söz konusu 

Valiliğin 18.08.2000 tarih ve 17579 sayılı yazısında; sözkonusu ilçeye 5442 

Sayılı Ġl Ġdaresi Kammu'nun ilgili maddeleri gereğince geçici bir süreyle 

istihdam «dilmek amacıyla (15) personelin atandığı, bununla birlikte Polis ve 

Jandarmanın görev alanının belirlenmesi amacıyla protokol hazırlık 

çalıĢmalarının sürdürüldüğü anlaĢılmıĢtır. Bilgilerinize arzederim.‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 18, s. 451-452). 

Gaziantep Nurdağı Ġlçesi Emniyet Amirliği inĢaatına iliĢkin sorusu ve 

ĠçiĢleri Bakanı Sadettin Tantan'ın cevabı (7/2781) 

Soru: 

―1-) G.Antep ili Nurdağı ilçesi Emniyet Amirliği ĠnĢaatinin bir an önce 

tamamlanabilmesi için 2000 yılında ne kadar ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonıısu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) Nurdağı Emniyet Amirliği binasını bitirmeyi planladığınız tarih 

nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Mustafa TAġAR tarafından TBMM BaĢkanlığYna 

sunulan ve tarafımdan yazılı olarak cevaplandırılması istenilen soru önergesinin 

cevabı aĢağıya çıkarılmıĢtır.. 1-Gaziantep Ġli Nurdağı Ġlçesi Emniyet Amirliği 

inĢaatı yapımı için 200Ö yılı bütçesinden 90.000.000.000 TL ödenek ayrıldığı 

ayrıca, ödeneği kullanılamayan projelerden aktarma yapılarak 100.000.000.000 

TL ek ödenek sağlandığı,ve 2000 yıl ödeneğinin 190.000.000.000 TL 

çıkarhldığı,belirtilcnmildann32 : 2- öncelikli olarak 2000 yıhnda gönderilen 

toplam 186.200.000.000 TL ödenekle 16 daireli hizmet binası kısmının 

tamamlanmasının, aynı proje kapsamında ayrı blok olarak yapılan 20 daireli 

lojmanların ödenek sağlandıkça yapımma devam edilmesinin ti Valiliğinden 

istenildiği, 3-Söz konusu inĢaatın 16 daireli hizmet binası kısmının 2000 yılı 

sonuna kadar, 20 daireli lojmanların ise 2001 yılında bitirilmesinin hedeflendiği 

anlaĢılmıĢtır. Bilgilerinize arzederim‖. (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 45, BirleĢim 18, s. 460-461). 

Yavuzeli'ne Emniyet Müdürlüğü kurulup kurulmayacağına iliĢkin sorusu 

ve ĠçiĢleri Bakanı Sadettin Tantan'ın cevabı (7/2774) 
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Soru: 

―Yavuzeli'ne ne zaman Emniyet Müdürlüğü kurulması 

düĢünülmektedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Ġli Yavuzeli ilçesinde. Emniyet Amirliğinin faaliyete 

geçirilmesine iliĢkin gerekli çalıĢmanın yapılmasına yönelik talimatın (20. 07. 

2000 tarihinde Bakanlığım Onay‘ının verilmesinin ardından) 28. 07.2000 

tarihinde Gaziantep Valiliği‘ne gönderildiği, .'.'" . Söz konusu Valiliğin 

18.08.2000 tarih ve 17579 sayılı yazısında; sözkonusu ilçeye 5442 Sayılı Ġl 

Ġdaresi Kanunu'nun ilgili maddeleri gereğince geçici bir süreyle istihdam 

edilmek amacıyla (15) personelin atandığı, bununla birlikte Polis ve 

Jandarmanın görev alanının belirlenmesi amacıyla protokol hazırlık 

çalıĢmalarının sürdürüldüğü anlaĢılmıĢtır. Bilgilerinize arzederim.‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 18, s. 450-451). 

Gaziantep Güzel Sanatlar Lisesi binası projesine iliĢkin sorusu ve Millî 

Eğitim Bakanı Metin Bostancıoğlu'nun cevabı (7/2808) 

Gaziantep Güzel Sanatlar Lisesi binası inĢaatının tamamlanması için ayrılacak 

ödenek soruĢturulmuĢ olup bu ödeneğin iĢin tamamlanmasında yeterli olup olmayacağı 

araĢtırılmıĢtır. 

Soru: 

―1-) 2000 yılında G.Antep Güzel Sanatlar Lisesi Binası inĢaatı iĢinin bir 

an önce tamamlanabilmesi için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) Gaziantep Güzel Sanatlar Lisesi Binasını bitirmeyi planladığınız 

tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Sayın Mustafa TAġAR'ın, "Gaziantep Güzel 

Sanatlar Lisesi binasına iliĢkin" yazılı soru önergesi incelenmiĢtir. BaĢbakanlık 

Devlet Planlama TeĢkilatı MüsteĢarlığının "2000 Yılı Yatırım Programı 

Hazırlıklarına iliĢkin 02.07.1999 tarih ve 2310 sayılı 99/6 numaralı 

Genelgesinin 20. maddesindeki, arsası sağlanmamıĢ projelerin kesinlikle 

teklifinin yapılmayacağı hükmü gereğince, söz konusu projenin 2000 Yıfı Yatırım 

Programına teklifi yaprfamamrĢtrr. Bu nedenlerle, Bakanlar Kurulunun 

99/13414 sayılı Karan eki olarak Resmi Gazetenin 23933 mükerrer sayısında 

yayınlanan 2000 Yılı Yatınm programında, Gaziantep tündeki Bakanlığımız 
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yatırımları arasında güzel sanatlar lisesi projesi yer almamaktadır. Bilgilerinize 

arz ederim.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 18, s. 462). 

Gaziantep Islahiye Ġlçesi Anadolu Lisesi binası inĢaatına iliĢkin sorusu ve 

Millî Eğitim Bakanı Metin Bostancıoğlu'nun cevabı (7/2810) 

Gaziantep ili Ġslahiye ilçesi Anadolu Lisesi binası inĢaatının tamamlanması için 

ayrılacak ödenek soruĢturulmuĢ olup bu ödeneğin iĢin tamamlanmasında yeterli olup 

olmayacağı araĢtırılmıĢtır. 

Soru: 

―1-) 2000 yılında G.Antep tli Ġslahiye ilçesi Anadolu Lisesi Binası ĠnĢaatı 

iĢinin bir an önce tamamlanabilmesi ipin ne kadar ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) Ġslahiye Anadolu Lisesi Binasını bitirmeyi planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Sayın Mustafa TAġAR'ın, "Gaziantep-lslahiye 

Ġlçesi Anadolu Lisesi binasına iliĢkin" yazılı soru önergesi incelenmiĢtir. Ġslahiye 

Anadolu Lisesi Binası inĢaatı 1999 yılı içinde tamamlanarak-hizmete verilmiĢtir. 

Ġslahiye Anadolu Lisesinin, adı Opet Anadolu Lisesi olarak değiĢtirilerek, • 

Ġlçedeki OPET Petrolcülük A.ġ. adına Fikret ÖZTÜRK tarafından yaptırılan 20 

derslikli bina ya taĢınmıĢtır. Ġbni Sina Lisesi bahçesinde yaptırılan Ġslahiye 

Anadolu Lisesi binası ise Ġbni Sina Lisesi olarak hizmet vermektedir . 

Bilgilerinize arz ederim‖. (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, 

BirleĢim 18, s. 463). 

Gaziantep Ġlinde yürütülen projelere iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim Bakanı 

Metin Bostancıoğlu'nun cevabı (7/2817) 

1999 yılı itibarıyla Gaziantep‘te yürütülen projeler tartıĢılmıĢ olup bu projeler 

için ayrılan kaynaklar soruĢturulmuĢtur. Bu bağlamda ödeneklerin yeterli olup olmadığı 

tartıĢılmıĢ ve ek ödenek çıkarılıp çıkarılmayacağı sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―1-) Bakanlığınız kanalıyla Gaziantep ilimizde yürütülen projeler 

nelerdir?Projelerin 1999 yılı rakamlarıyla toplam bedeli ne kadardır? 
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2-) Sözkonusu projelere 1999 yılı için verilen ödenek miktarı ne 

kadardır? 

3-) 1999 yılında sağlanan ödeneğin ne kadarı kullanılmıĢtır? 

4-) Kullanılan ödenekler, Gaziantep'teki projelerin bir an önce hizmete 

girmesi bakımından yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, Bakanlık olarak ek 

ödenek talebi konusunda bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

 (Liste ek olarak verilmiĢtir) (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

45, BirleĢim 18, s. 469-471). 

Gaziantep Üniversitesi kampus altyapı projesine iliĢkin sorusu ve Millî 

Eğitim Bakanı Metin Bostancıoğlu'nun cevabı (7/2813) 

Gaziantep Üniversitesi, Kampus Altyapı inĢaatının tamamlanması için ayrılacak 

ödenek soruĢturulmuĢ olup bu ödeneğin iĢin tamamlanmasında yeterli olup olmayacağı 

araĢtırılmıĢtır. 

Soru: 

―1-) 2000 yılında G.Antep Üniversitesi, Kampus Altyapı ĠnĢaatı iĢinin bir 

an Önce tamamlanabilmesi için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) Gaziantep Üniversitesi Kampus Altyapı ĠnĢaatı iĢini bitirmeyi 

planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Sayın Mustafa TAġAR'ın, "Gaziantep 

Üniversitesi kampus altyapı projesine iliĢkin" yazılı soru önergesi incelenmiĢtir. 

1. Bakanlar Kurulunun 99/13414 sayılı Karar eki olarak, Resmi Gazetenin 

23933 mükerrer sayısında yayınlanan 2000 Yılı Yatırım Programına göre 

Gaziantep Üniversitesi Kampus Altyapı inĢaatı için 50.000.000.000 lira ödenek 

ayrılmıĢtır. 2. "Kampus Altyapı Projesi büyük oranda tamamlanmıĢtır. Ayrılan 

ödenek, elektrik enerjisi dağıtım sistemlerinde yapılacak yenileme ve tadilat 

iĢleri için yeterlidir. 3. 2000 Yılı Yatırım Programına göre Gaziantep 

Üniversitesi Kampus" Altyapı Projesi" 2002 yılında tamamlanacaktır. 

Bilgilerinize arz ederim.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, 

BirleĢim 18, s. 464). 
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Gaziantep Üniversitesinin yatırım ve hizmet projelerine iliĢkin sorusu ve 

Millî Eğitim Bakanı Metin Bostancıoğlu'nun cevabı (7/2814) 

Gaziantep Üniversitesi nezdinde ortaya çıkan yatırım ve hizmet 

gereksinimlerinin karıĢlanmasına yönelik olarak Bakanlıkça yürütülen projelerin neler 

olduğu araĢtırılmıĢtır. Söz konusu soruda 1999 yılı itibarıyla projeler için ayrılan toplam 

ödenekler soruĢturulmuĢ olup bu ödeneklerin ne kadarlık bir kısmının gerçekleĢen 

projeye yansıtıldığı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1-) Gaziantep Üniversitesinin ihtiyaç duyduğu yatırım ve hizmetlerin 

karĢılanması hususunda Bakanlık olarak hangi projeleri yürütmektesiniz? 

2-) 1999 yılı rakamlarıyla bu projelerin toplam bedeli ne kadardır? 

3-) 1999 yılı itibariyle sözkonusu projelerde gerçekleĢen yatırım miktarı 

ne olmuĢtur? 

4-) Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için 1999 yılında sağlanan 

Ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, ödeneklerin artırılması 

için bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Sayın Mustafa TAġAR'ın, "Gaziantep 

Üniversitesinin yatırım ve hizmet projelerine iliĢkin" yazılı soru önergesi 

incelenmiĢtir. 1. Gaziantep Üniversitesinde yürütülmekte olan projeler; 

Laboratuar ve idari bina inĢaatı, ĠnĢaat Mühendisliği inĢaatı, Rektörlük, enstitü, 

fakülte ve yüksekokulların büyük onarımları, Kampus alt yapısı, AraĢtırma ye 

Uygulama Hastanesi inĢaatı, AraĢtırma ve Uygulama Hastanesi büyük onarımı, 

Açık hava spor tesisi, AraĢtırma ve Uygulama Hastanesi makine ve teçhizatı, 

Rektörlük, enstitü, fakülte ve yüksekokulların makine teçhizatı, dır. ,2.1999 yılı 

itibariyle Gaziantep Üniversitenin ihtiyacı olan projelerin toplam bedeli; • 

Eğitim: 4.381.000.000.000 lira, • Sağlık: 14.766.500.000.000 lira, • Spor: 

158.840.000.000 lira, • Tek. ArĢ.: 125.000.000.000 lira, - olmak üzere toplam 

19.431.340.000.000 liradır. 3. 1999 yılı itibariyle söz konusu projelerde 

gerçekleĢen yatırım miktarı 11.250.000.000.000 lira olup, 1999 yılı harcaması 

ise 2.500.000.000.000 liradır. 4. Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için 

1999 yılında sağlanan ödenek miktarı kısmen yeterli olmuĢtur. Tasarruf 

Tedbirleri Genelgesi uyarınca, ödeneklerin artırılması için herhangi bir 

baĢvuruda bulunulamamıĢtır. . Bilgilerinize arz ederim.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 18, s. 465-466). 

Gaziantep'te yürütülen okul projelerine iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim 

Bakanı Metin Bostancıoğlu'nun cevabı (7/2815) 
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Gaziantep‘te yürütülen okul projeleri nezdinde ortaya çıkan yatırım ve hizmet 

gereksinimlerinin karıĢlanmasına yönelik olarak Bakanlıkça yürütülen projelerin neler 

olduğu araĢtırılmıĢtır. Söz konusu soruda 1999 yılı itibarıyla projeler için ayrılan toplam 

ödenekler soruĢturulmuĢ olup bu ödeneklerin ne kadarlık bir kısmının gerçekleĢen 

projeye yansıtıldığı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1-) Bakanlığınız kanalıyla Gaziantep'te yürütülen okul projelerinin 

sayısı nedir?2-) Yapımı devam eden okul binaları, Gaziantep'teki ihtiyacı 

karĢılamaya yetecek midir? 

2-) Bu projelerin 1999 yılı rakamlarıyla bedeli ve 1999 yılı yatırım 

miktarı ne olmuĢtur? 

3-) Sözkonusu projelerin bir an önce hizmete alınması için 1999 yılında 

gerçekleĢen yatırımların tutan ne olmuĢtur? 

4-) 1999 yılında sözkonusu Projelere sağlanan ödenek yeterli olmuĢ 

mudur?Ödenekler yeterli olmamıĢsa, ek ödenek talebi konusunda bir giriĢiminiz 

olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Sayın Mustafa TAġAR'm, "Gaziantep'te 

yürütülen okul projelerine iliĢkin" yazılı soru önergesi incelenmiĢtir. 1. 1999 

yılında; 1999 Yılı Yatırım Programında yer alan Bakanlığımıza ait projelerden 

18 adet, Bakanlığımızca merkezden ihalesi yapılan ilköğretim okulu 

projelerinden 13 adet ve Ġl Ġlköğretim Kurumlan Yapım Programı dahilinde de 

22 adet olmak -ĠĢere toplam 53 âdet projenin yapımı Gaziantep Ġlinde 

yürütülmüĢtür. 2. Eğitim ve öğretim hizmetlerinin bütün vatandaĢlarımıza eĢit 

olarak sunulması yasalarımızın gereğidir. Bu hizmetlerin Devlet adına 

yürütülmesinden sorumlu olan Bakanlığımızca, bütçe olanakları dahilinde 

eğitim ve öğretim hizmetlerinin ü$ce gencine, _ ' dengeli olarak götürülmesine 

azami özen gösterilmektedir. 3-4. Söz konusu projelerin, proje bedelleri toplamı 

1999 yılı fiyatlarıyla 10.872.697.000.000 liradır. 1999 yılı yatırımları toplamı 

ise 7.955.481.000.000' lira olup tamamı harcanmıĢtır. 5.1999 yılında, yılı 

ödeneğiyle; 1999 Yılı Yatırım Programında yer alan Bakanhğımıza ait 

projelerden 11, Bakanlığımızca merkezden ihalesi yapılan ilköğretim okulu 

projelerinden 13 ve Ġl Ġlköğretim Kurumlan Yapım Programında yer alan 

projelerden 9 olmak üzere toplam 33 proje tamamlanarak hizmete verilmiĢtir.‖ 

(TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 18, s. 467-468). 

Gaziantep Merkez Antreman Spor Salonu projesine iliĢkin sorusu ve Devlet 

Bakanı Fikret Ünlü'nün cevabı (7/2784) 
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Gaziantep‘te Merkez Antreman Spor Salonu projesi nezdinde ortaya çıkan 

yatırım ve hizmet gereksinimlerinin karıĢlanmasına yönelik olarak Bakanlıkça 

yürütülen projelerin neler olduğu araĢtırılmıĢtır. Söz konusu soruda 2000 yılı itibarıyla 

projeler için ayrılan toplam ödenekler soruĢturulmuĢ olup bu ödeneklerin ne kadarlık bir 

kısmının gerçekleĢen projeye yansıtıldığı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1-) 2000 yılında G.Antep Merkez Antreman Spor Salonu iĢinin bir an 

önce tamamlanabilmesi için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) Merkez Antreman Spor Salonu iĢini bitirmeyi planladığınız tarih 

nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Merkez Antrenman Spor Salonu, Gaziantep ġehitkamil" 

Belediyesi tarafından Gençlik ve Spor Ġl Müdürlüğü'ne 10 yıllığına verilen bir 

arsa üzerinde Gaziantep Ġl öze l idaresi tarafından yaptırılmaktadır. Gençlik ve 

Spor Genel Müdürlüğü yatırım programı dahilinde olmayan Antrenman Spor 

Salonu, 1999 yılında Gaziantep il Daimi Encümeni 'tarafından ihale edilmiĢ ve 

yapımı devam etmektedir. Salon, Gaziantep Ġl Özel Ġdare Müdürlüğü'nün bütçe 

olanakları çerçevesinde tamamlanacaktır. Bilgilerinizi rica ederim. 

Saygılarımla.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 45, BirleĢim 19, s. 

602-603). 

Gaziantep Nizip Ġlçesi Organize Sanayi Bölgesi ĠnĢaatına iliĢkin sorusu ve 

Sanayi ve Ticaret Bakanı Ahmet Kenan Tanrıkulu'nun cevabı (7/2803) 

Gaziantep ili Nizip Ġlçesi Organize Sanayii Bölgesi ĠnĢaat projesi nezdinde 

ortaya çıkan yatırım ve hizmet gereksinimlerinin karıĢlanmasına yönelik olarak 

Bakanlıkça yürütülen projelerin neler olduğu araĢtırılmıĢtır. Söz konusu soruda 2000 

yılı itibarıyla projeler için ayrılan toplam ödenekler soruĢturulmuĢ olup bu ödeneklerin 

ne kadarlık bir kısmının gerçekleĢen projeye yansıtıldığı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1-) 2000 yılında G.Antep ili Nizip Ġlçesi Organize Sanayii Bölgesi 

ĠnĢaat iĢinin bir an önce tamamlanabilmesi için ne kadar ödenek aynlması 

düĢünülmektedir? 
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2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) Nizip Organize Sanayii Bölgesi'ni bitirmeyi planladığınız tarih 

nedir?‖ 

Cevap: 

―Proje için Bakanlığımız 2000 yılı Yatınm Programında net 14 Milyar 

565 Milyon TL ayrılmıĢ olup, 50 Milyar TL ek ödenek sağlanarak revize ödeneği 

64 Milyar 565 Milyon TL olmuĢtur. Halen bu ödeneğin tamamı kullanılabilir 

durumdadır.  

Bölgeye ait kamulaĢtırma iĢlemleri tamamlanmıĢtır. Altyapı projelerinin 

Bakanlığımızca onaylanmasını müteakip inĢaat ihalesi yapılabilecektir. Ayrıca, 

2001 yılı Yatınm Programı Teklifimizde proje için 650 Milyar TL ödenek talep 

edilmiĢtir. Projenin bir an evvel tamamlanabilmesi için gerekli olabilecek ilave 

ödeneklerin teminine çalıĢılacaktır.  

Projenin 2002 yılında bitirilmesi planlanmaktadır.‖ (TBMM 21. Dönem 

Tutanak Dergisi, Cilt 46, BirleĢim 20, s. 119-120). 

Gaziantep Organize Sanayi Bölgesi arıtma tesisi inĢaatına iliĢkin sorusu ve 

Sanayi ve Ticaret Bakanı Ahmet Kenan Tanrıkulu'nun cevabı (7/2806) 

Gaziantep Organize Sanayii Bölgesi Arıtma Tesisi ĠnĢaatı projesi nezdinde 

ortaya çıkan yatırım ve hizmet gereksinimlerinin karıĢlanmasına yönelik olarak 

Bakanlıkça yürütülen projelerin neler olduğu araĢtırılmıĢtır. Söz konusu soruda 2000 

yılı itibarıyla projeler için ayrılan toplam ödenekler soruĢturulmuĢ olup bu ödeneklerin 

ne kadarlık bir kısmının gerçekleĢen projeye yansıtıldığı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1-) 2000 yılında G.Antep Organize Sanayii Bölgesi Arıtma Tesisi 

ĠnĢaatı iĢinin bir an önce tamamlanabilmesi için ne kadar ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 

2-) Aynlması planlanan ödenek miktarı, sözkonusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) Gaziantep Organize Sanayii Bölgesi Arıtma Tesisini bitirmeyi 

planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Merkez Organize Sanayi Bölgesi Arıtma projesi 2000 yılı 

Yatırım Programımızda, "760 hektar-Arıtma" karakteristiği ve net 971 Milyar 

TL ödenek ile devam eden projeler arasında yer almaktadır. 2000 yılında 

Bütçeden ayrılan ödeneğe ilave olarak, proje için toplam 1 Trilyon 719 Milyar 
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945 Milyon TL ek ödenek sağlanarak revize ödeneği 2 Trilyon 690 Milyar 945 

Milyon TL olmuĢtur. 2000 yılında bu ödeneğin 1 Trilyon 969 Milyar 352 Milyon 

TL'si harcanmıĢ olup halen 721,6 Milyar TL kullanılabilir ödeneği 

bulunmaktadır. Ayrıca proje için 2001 yılı Yatırım Programı teklifimizde 1 

Trilyon 150 Milyar TL ödenek talep edilmiĢtir.  

Projenin planlanan tarihte bitirilebilmesi için, cevap-1 de açıklanan 

ödeneklere ilave olarak ihtiyaç duyulabilecek ek ödeneklerin teminine, mevcut 

bütçe imkanları çerçevesinde çalıĢılacaktır.  

Sözkonusu projenin 2002 yılında bitirilmesi planlanmaktadır‖ (TBMM 

21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 46, BirleĢim 20, s. 121-122). 

Gaziantep'te yürütülen projelere iliĢkin sorusu ve Sanayi ve Ticaret Bakanı 

Ahmet Kenan Tanrıkulu'nun cevabı (7/2807) 

Gaziantep‘te yürütülen projeler nezdinde ortaya çıkan yatırım ve hizmet 

gereksinimlerinin karıĢlanmasına yönelik olarak Bakanlıkça yürütülen projelerin neler 

olduğu araĢtırılmıĢtır. Söz konusu soruda 1999 yılı itibarıyla projeler için ayrılan toplam 

ödenekler soruĢturulmuĢ olup bu ödeneklerin ne kadarlık bir kısmının gerçekleĢen 

projeye yansıtıldığı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1-) Bakanlığınız kanalıyla Gaziantep'te yürütülen projeler nelerdir? 

2-) 1999 yılı rakamlarıyla Gaziantep'te sürdürülen projelerin toplam 

yatırım tutarı ne kadardır? 

3-) 1999 yılı itibariyle sözkonusu projelerdeki gerçekleĢme miktarı ne 

olmuĢtur? 

4-) Projelerin bir an önce tamamlanabilmesi için 1999 yılında sağlanan 

ödenek miktarı yeterli olmuĢ mudur?Yeterli olmamıĢsa, ödeneklerin artınlması 

için bir giriĢiminiz olmuĢ mudur?‖ 

Cevap: 

(Liste ek olarak verilmiĢtir) (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 46, 

BirleĢim 20, s. 123-126). 

Gaziantep-Nizip Devlet Hastanesine, Gaziantep-Kurbanbaba Sağlık Ocağı 

inĢaatına, Gaziantep'te yürütülen projelere, Gaziantep Devlet Hastanesi 

Hemodiyaliz ve Organ Nakli Merkezine, Gaziantep-Altındağ Sağlık Ocağına, 

Gaziantep-MithatpaĢa Sağlık Ocağına, Gaziantep ġehitkamil Çocuk Hastanesine, 

Gaziantep-Travmatoloji Hastanesine, Gaziantep-ġehitkamil Devlet Hastanesi 
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Bölge Acil Yardım Merkezine, Gaziantep Ġl Donatım Müdürlüğüne, Gaziantep-

Oğuzeli Semt Polikliğine, ĠliĢkin soruları ve Sağlık Bakanı Osman DurmuĢ'un 

cevabı (7/2790, 2791, 2792, 2793, 2794, 2795, 2796, 2797, 2798, 2799, 2800) 

Gaziantep‘te Nizip Devlet Hastanesi nezdinde ortaya çıkan yatırım ve hizmet 

gereksinimlerinin karıĢlanmasına yönelik olarak Bakanlıkça yürütülen projelerin neler 

olduğu araĢtırılmıĢtır. Söz konusu soruda 1999 yılı itibarıyla projeler için ayrılan toplam 

ödenekler soruĢturulmuĢ olup bu ödeneklerin ne kadarlık bir kısmının gerçekleĢen 

projeye yansıtıldığı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1-) 2000 yılında G.Antep-Nizip Devlet Hastanesi iĢinin bir an önce 

bitirilmesi için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) Nizip Devlet Hastanesi'ni bitirmeyi planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―991000370 proje no'lu Gaziantep ili, Nizip Devlet Hastanesinin yapımı 

Bayındırlık ve Iskan Bakanlığınca yürütülmektedir. Söz konusu inĢaat için 2000 

yılı ödeneği olarak 50 Milyar TL. ödenek Bayındırlık ve Iskan Bakanlığı 

bütçesine aktarılmıĢtır. Gaziantep ili, Nizip Devlet Hastanesi inĢaatının bir an 

önce bitirilebilmesi, inĢaatın yapımını sürdüren Bayındırlık ve Iskan 

Bakanlığının çalıĢmalarına bağlıdır. Adı geçen Devlet Hastanesinin bir an önce 

bitirilebilmesi için Bakanlığımızca bütçe imkanları nispetinde desteklenmesine 

devam edilecektir. Gaziantep Milletvekili Sayın Mustafa TAġAR tarafından 

verilen, Gaziantep Kurbanbaba Sağlık Ocağı inĢaatına iliĢkin soru önergesinin 

cevabıdır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 46, BirleĢim 21, s. 274-

2869. 

Gaziantep Üniversitesi AraĢtırma Uygulama Hastanesine, Gaziantep 

Üniversitesi AraĢtırma ve Uygulama Merkezine, ĠliĢkin soruları ve Sağlık Bakanı 

Osman DurmuĢ'un cevabı (7/2801, 2802) 

Gaziantep Üniversitesi, AraĢtırma Uygulama Hastanesi nezdinde ortaya çıkan 

yatırım ve hizmet gereksinimlerinin karıĢlanmasına yönelik olarak Bakanlıkça 

yürütülen projelerin neler olduğu araĢtırılmıĢtır. Söz konusu soruda 1999 yılı itibarıyla 
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projeler için ayrılan toplam ödenekler soruĢturulmuĢ olup bu ödeneklerin ne kadarlık bir 

kısmının gerçekleĢen projeye yansıtıldığı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1-) 2000 yılında G.Antep Üniversitesi, AraĢtırma Uygulama Hastanesi 

iĢinin bir an önce bitirilmesi için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonusıı iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) AraĢtırma Uygulama Hastanesi'ni bitirmeyi planladığınız tarih 

nedir?‖ 

Cevap: 

―Bilindiği üzere Üniversitelere ait Hastane Yatırımları Yüksek öğrenim 

Kurulunun ( Y.Ö.K.) sorumluluğu ve denetimi altında yürütülmektedir. Bu 

nedenle, Gaziantep Üniversitesi, AraĢtırma Uygulama Hastanesi için 2000 

yılında ne kadar ödenek ayrıldığı, ödeneğin yeterli olup olmadığı ve ne zaman 

bitirilmesi planlandığı konularında Yüksek öğrenim Kurulu (Y.Ö.K.) 

BaĢkanlığından bilgi istenilmesi gerekmektedir. Gösterilen ilgiye teĢekkür eder 

baĢarılar dilerim‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 46, BirleĢim 21, s. 

286-288). 

Gaziantep 3. Organize Sanayi Bölgesi altyapı inĢaatına iliĢkin sorusu ve 

Sanayi ve Ticaret Bakanı Ahmet Kenan Tanrıkulu'nun cevabı (7/2805) 

Gaziantep 3'üncü Organize Sanayii Bölgesi Altyapı ĠnĢaatı nezdinde ortaya 

çıkan yatırım ve hizmet gereksinimlerinin karıĢlanmasına yönelik olarak Bakanlıkça 

yürütülen projelerin neler olduğu araĢtırılmıĢtır. Söz konusu soruda 1999 yılı itibarıyla 

projeler için ayrılan toplam ödenekler soruĢturulmuĢ olup bu ödeneklerin ne kadarlık bir 

kısmının gerçekleĢen projeye yansıtıldığı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1-) 2000 yılında G.Antep 3'üncü Organize Sanayii Bölgesi Altyapı ĠnĢaatı 

iĢinin bir an önce tamamlanabilmesi için ne kadar ödenek ayrılması düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonusu iĢin bitirilmesi açısından 

yeterli olacak mıdır? 

3-) Gaziantep 3'üncü Organize Sanayii Bölgesi Altyapı çalıĢmasını bitirmeyi 

planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 
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―CEVAP - 1 Gaziantep Merkez III Organize Sanayi Bölgesi (OSB) 

Bakanlığımız 2000 yılı Yatırım Programımızda, "Etüd, KamulaĢtırma ve Yatırım 

için gereken harcamaların tamamı MüteĢebbis Heyet tarafından 

karĢılanacaktır" dip notuyla yer aldığından altyapı için yapılan tüm harcamalar 

MüteĢebbis Heyetçe yapılmıĢtır. CEVAP- 2 Altyapı ĠnĢaatı, MüteĢebbis Heyetin 

kendi imkanları ile devam etmektedir. Bu bakımdan inĢaatın bitirilebilmesi için 

gerekli ödenek tutarı, MüteĢebbis Heyetçe planlanmaktadır. CEVAP - 3 

MüteĢebbis Heyet tarafından inĢaatın, kendi imkanları ile 2000 yılında 

tamamlanabileceği bildirilmiĢtir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 46, 

BirleĢim 21, s. 290-291). 

Gaziantep Milletvekili Mustafa TaĢar'ın, Gaziantep 4. Organize Sanayi 

Bölgesi altyapı inĢaatına iliĢkin sorusu ve Sanayi ve Ticaret Bakanı Ahmet Kenan 

Tanrıkulu'nun cevabı (7/2804) 

Gaziantep 4'üncü Organize Sanayii Bölgesi Altyapı ĠnĢaatı nezdinde ortaya 

çıkan yatırım ve hizmet gereksinimlerinin karıĢlanmasına yönelik olarak Bakanlıkça 

yürütülen projelerin neler olduğu araĢtırılmıĢtır. Söz konusu soruda 1999 yılı itibarıyla 

projeler için ayrılan toplam ödenekler soruĢturulmuĢ olup bu ödeneklerin ne kadarlık bir 

kısmının gerçekleĢen projeye yansıtıldığı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1-) 2000 yılında G.Antep 4'ttnctt Organize Sanayii Bölgesi Altyapı 

ĠnĢaatı iĢinin bir an önce tamamlanabilmesi için ne kadar Ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 

2-) Ayrılması planlanan ödenek miktarı, sözkonusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3-) Gaziantep 4'üncü Organize Sanayii Bölgesi Altyapı çalıĢmasını 

bitirmeyi planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―CEVAP 1-Gaziantep Merkez IV Organize Sanayi Bölgesi (OSB) 

Bakanlığımız 2000 yılı Yatırım Programımızda " Etüd.KamulaĢtırma ve yatırım 

için gereken harcamaların tamamı MüteĢebbis Heyet tarafından karĢılanacaktır 

" dip notuyla yer aldığından proje için kredi kullandırılması ve ödenek tahsis 

edilmesi mümkün olamamaktadır. CEVAP 2- Proje MüteĢebbis TeĢekkülün kendi 

imkanları ile sürdürülmektedir. CEVAP 3- 1170 hektar büyüklüğündeki projenin 

2004 yılında bitirilmesi planlanmaktadır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 46, BirleĢim 21, s. 288-289). 
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Gaziantep-Nurdağı lise binası inĢaatına iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim 

Bakanı Metin Bostancıoğlu'nun cevabı (7/2811) 

Gaziantep Ġli Nurdağı ilçesi 21 derslikli lise binası inĢaatı nezdinde ortaya çıkan 

yatırım ve hizmet gereksinimlerinin karıĢlanmasına yönelik olarak Bakanlıkça 

yürütülen projelerin neler olduğu araĢtırılmıĢtır. Söz konusu soruda 1999 yılı itibarıyla 

projeler için ayrılan toplam ödenekler soruĢturulmuĢ olup bu ödeneklerin ne kadarlık bir 

kısmının gerçekleĢen projeye yansıtıldığı sorgulanmıĢtır. 

Soru: 

―1. 2000 yılında G. Antep Ġli Nurdağı ilçesi 21 derslikli lise binası 

inĢaatı iĢinin bir an önce tamamlanabilmesi için ne kadar ödenek ayrılması 

düĢünülmektedir? 

2. Ayrılması planlanan ödenek miktarı, söz konusu iĢin bitirilmesi 

açısından yeterli olacak mıdır? 

3. Nurdağı Lise Binasını bitirmeyi planladığınız tarih nedir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Sayın Mustafa TaĢar'ın, "Gaziantep-Nurdağı 

lisesi binası inĢaatına iliĢkin" yazılı soru önergesi incelenmiĢtir. Gaziantep Ġli 

Nurdağı Ġlçesi Genel Lise binası inĢaatının, 4.11.1999 tarihi itibariyle geçici 

kabulü yapılmıĢ ve hizmete verilmiĢtir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 46, BirleĢim 22, s. 499). 

 3.2.9. Ġbrahim Konukoğlu 

  3.2.9.1. Ġlk Ġmzası ve Ġmzası Olduğu Soru Önergesi 

ġırnak, Mardin, Gaziantep, ġanlıurfa Ġllerindeki nakliye firmalarına sağlanacak 

kaynağa iliĢkin sorusu ve Devlet Bakanı Tunca Toskay'ın cevabı (7/1981) 

Irak‘la ticaret yapan ve Güneydoğu Anadolu Bölgesi‘nde konuĢlu bulunan çok sayıda 

firmanın alacak tahsilatı yapamaması nedeniyle düĢtükleri finansal darboğazdan 

kurtarılmasını sağlamak üzere oluĢturulan GeliĢtirme ve Destekleme Fonu‘ndan mağdur 

iĢletmelere Türkiye Halk Bankası üzerinden aktarılan paraların akıbeti tartıĢmaya açılmıĢ olup 

bu paraların hangi Ģubeden veya hangi ana Ģirketler üzerinden aktarıldığı soruĢturulmuĢtur. 

Bu doğrultuda icralık olan bazı iĢletmelerin söz konusu fondan istifade edip etmedikleri 
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araĢtırılmıĢ ve fondan yararlanan iĢletmelerin yönetim kurulları gibi kurulması için gerekli 

kriterleri sağlayıp sağlamadıkları üzerinden fondan kaynak aktarılan iĢletmelerin yasal 

dayanakları sorgulanmıĢtır.  

Soru: 

―Bilindiği üzere; GeliĢtirme ve Destekleme Fonu Kurulması hakkında 

kararda değiĢiklik yapılmasına dair karar Resmî Gazetenin 11 Mart 1999 tarih 

ve 23336 sayılı nüshasında yayımlanarak yürürlüğe girmiĢ ve bu karar 

uyarınca; "ġırnak, Mardin, Gaziantep, ġanlıurfa Ġllerinde Irak ile ticaret yapan 

firmaların, Irak'tan olan alacaklarını tahsil etmede zorlanmaları nedeniyle 

karĢılaĢtıkları finansman darboğazını aĢmak için, bu firmalara ya da bu 

firmaların kuracağı ana Ģirkete kredi açılmak üzere" Türkiye Halk Bankası 'na 

kaynak aktarılmasına baĢlanılmıĢtır. 1. BaĢbakan onayı ile ġırnak, Mardin, 

Gaziantep, ġanlıurfa illerinde Irak ile ticaret yapan firmaların, Irak'tan olan 

alacaklarını tahsil etmede zorlanmaları nedeniyle karĢılaĢtıkları finansman 

darboğazını aĢmak için, bu firmalara ya da bu firmaların kuracağı ana Ģirkete 

kredi açılmak üzere Türkiye Halk Bankasına hangi tarihlerde, hangi miktarlarda 

olmak üzere toplam ne kadar kaynak aktarılmıĢtır. 2. Türkiye Halk Bankasına 

aktarılan kaynak bankanın hangi Ģubesince hangi firmalara ya da bu firmalarca 

kurulan hangi ana Ģirkete kredi olarak kullandırılmıĢtır. 3. Firmalar tarafından 

kurulan ve kredi kullandırılan bir ana Ģirket var ise bu Ģirketin kuruluĢ tarihi, 

ticaret unvanı, merkezi, maksat ve mevzuu, sermayesi, ortakları ve Ģirket 

yönetim kurulu üyelerinin oluĢumu, nasıl teĢekkül ettirilmiĢtir. 4. Kredi 

kullandırılmıĢ ise kullandırılan kredinin faiz oranı, vadesi, anapara ve faizlerin 

geri dönüĢüm Ģekli, tesis edilen teminatın muhteviyatı, vergi ve harç muafiyetine 

tabi olup olmaması hususları nasıl gerçekleĢmiĢtir. 5. Finansman darboğazını 

aĢmak için GeliĢtirme ve Destekleme Fonundan kaynak aktarılan firmaların 

ticarî unvanları nelerdir ve bu firmaların Irak'tan olan alacaklarının toplam 

tutarı ne kadardır?6. GeliĢtirme ve Destekleme Fonundan kaynak aktarılan 

firmalar içerisinde Türkiye Halk Bankasına borcu olan ve süresinde ödenmediği 

için borçları ödeme planına bağlanmak durumunda kalan firmalar ile diğer 

bankalara olan borçları nedeniyle haciz iĢlemlerine konu olan firmalar var 

mıdır?Var ise bu firmaların ödeme planına bağlanan ve haciz iĢlemlerine konu 

olan borçlarının miktarı ne kadardır ve Türkiye Halk Bankasınca bu firmalara, 

bu özelliklerine rağmen herhangi bir ödeme yapılmıĢ mıdır?7. Firmaların 

Irak'tan alacaklarının ne Ģekilde tahsil edildiğine iliĢkin herhangi bir karar 

alınjnıĢ mıdır?Alınan karar var ise bugüne kadar Irak'tan herhangi bir alacak 

tahsil edilmiĢ midir ve tahsilat ne Ģekilde gerçekleĢmiĢtir?8. Irak makamlarınca 

verilen belgeler, belge bazında detaylandırılmıĢ mıdır?Bu konuyla ilgili 

inceleme yapılmıĢ mıdır?9. Bu kararname kapsamında ödeme yapılan 

firmaların, aradan geçen zamanın uzunluğu dikkate alınarak, alacaklarının bir 

kısmının önceden tahsil edilip edilmediği konusunda araĢtırma yapılmıĢ mıdır?‖ 

Cevap: 
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―Malumları olduğu üzere, 11 Mart 1999 tarihli ve 23636 sayılı Resmî 

Gazetede yayımlanarak yürülüğe giren GeliĢtirme ve Destekleme Fonu 

Kurulması Hakkında Kararda DeğiĢiklik Yapılmasına Dair 99/12479 sayılı 

Bakanlar Kurulu Kararında, "BaĢbakan Onayı ile ġırnak, Mardin, Gaziantep, 

ġanlıurfa Ġllerinde Irak ile ticaret yapan firmaların, Irak'tan olan alacaklarını 

tahsil etmede zorlanmaları nedeniyle karĢılaĢtıkları finansman darboğazını 

aĢmak için, bu firmalara ya da bu firmaların kuracağı ana Ģirkete kredi açılmak 

üzere Türkiye Halk Bankası A.ġ.'ne 10 trilyon TL.'ye kadar kaynak aktarılması" 

hükme bağlandığından ve BaĢbakanlık yürütmeye yetkili kılındığından, söz 

konusu yazılı soru önergesinin 4 üncü maddesindeki "vergi ve harç muafiyeti" 

haricindeki hususlar Bakanlığıma bağlı DıĢ Ticaret MüsteĢarlığının görev ve 

yetki alanı dıĢında kalmaktadır. "Madde 4: Söz konusu kaynağın ödenmesinde 

düzenlenecek sözleĢme ve alınacak teminatlarla ilgili belgelerin, olayın bir 

ihracatın gerçekleĢtirmede yararlanacak iĢlem ve belgeler olduğu dikkate 

alınarak her türlü vergi, resim ve harçlardan muaf tutulması hususunda Türkiye 

Halk Bankası A.ġ. Genel Müdürlüğünün talebi, Ġhracat ve Yatırımlarda Damga 

Vergisi ve Harç Ġstisnası Uygulaması Hakkında 4 Seri No.'lu Tebliğ hükümleri 

çerçevesinde değerlendirilmek üzere Maliye Bakanlığı'nın görüĢüne 

sunulmuĢtur. 99/12479 sayılı Karar uyarınca, Irak ile ticaret yapan firmaların 

bu ülkeden olan alacaklarının tahsiline yönelik olarak Türkiye Halk Bankası 

A.ġ.'ne aktarılan, özel nitelikli kredi konusu fon kaynağıyla ilgili olarak, anılan 

Banka ve alacaklı Ģirketlerin vekaletnamelerine veya alacak temliklerine 

istinaden Bankaya muhatap olacak Güneydoğu Umut Petrol Sanayi A.ġ. 

arasında düzenlenen ve ihracatçıların Irak'a yapılan ihracattan doğan 

alacaklarının ödenmesine matuf kredilendirme sözleĢmesinin ve bu sözleĢme ile 

ilgili teminatların 3505 sayılı Kanunun Geçici 2 nci maddesine istinaden 

çıkartılan 4 Seri No.'lu Tebliğin 3.1.2. numaralı maddesinden yararlanabilmesi 

Maliye Bakanlığınca mümkün görülmüĢtür. Bu çerçevede, mülga 95/7 sayılı 

Ġhracatı TeĢvik Tebliğinin yürürlükteki 14 üncü maddesi çerçevesinde, 99/12479 

sayılı Karara istinaden GeliĢtirme ve Destekleme Fonundan T. Halk Bankasına 

aktarılan kaynağın adıgeçen firmaya kredi olarak kullandırılmasına iliĢkin 

iĢlemlerin her türlü vergi, resim ve harç istisnasından yararlandırılması uygun 

görülmüĢtür." Bilgilerine arz olunur‖. (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 

35, BirleĢim 104, s. 337-339). 

Okullardaki fındık zehirlenmelerine iliĢkin sorusu ve Millî Eğitim Bakanı Metin 

Bostancıoğlu'nun cevabı (7/1986) 

MEB tarafından fındık dağıtılan okullarda yaĢanan öğrenci zehirlenmelerine iliĢkin 

soruda geleceğe yönelik zehirlenmelere neden olabilecek aflatoksin maddesi 

soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―Millî Eğitim Bakanlığı tarafından okullarda dağıtılan fındık nedeniyle 

pek çok Ģehirde zehirlenme olayları meydana gelmiĢtir. 28.4.2000 Cuma günü 
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Gaziantep'te 853 öğrenci yediği fındıktan dolayı zehirlenmiĢtir. Pek çoğu 

hastaneye kaldırılan öğrenciler arasında ölümün olmaması tek tesellimizdir. 

Buna rağmen Bakanlık tarafından tam ve doyurucu açıklama yapılmamıĢtır. 1. 

Okullarda dağıtılan fındıkla zehirlenme olayları olmasına rağmen; 3-4 gün 

süren bu zehirlenme olayları süresince fındık dağıtımı devam etmiĢ ve yüzlerce 

yeni öğrenci zehirlenmiĢtir. 2. Zehirlenmenin inorganik fosfor nedeniyle olduğu 

açıklanmıĢtır. Eğer bu doğru ise iç fındığı böyle sağlıksız bir depoya koyan 

sorumlular hakkında ne iĢlem yapılmıĢtır?3. Zehirlenmenin, uzun süre 

depolarda bekleyen bozulmuĢ ve aflatoksin adlı zehir ihtiva eden fındıkla olduğu 

doğru mudur?Aflatoksinle zehirlenme olaylannda ileride baĢka bozukluklar 

meydana gelecek midir?‖ 

Cevap: 

―Gaziantep Milletvekili Sayın Ġbrahim Konukoğlu'nun, "Okullardaki 

fındık zehirlenmelerine iliĢkin" yazılı soru önergesi incelenmiĢtir. Bakanlığımız 

ile Fındık SatıĢ Kooperatifleri Birliği (Fiskobirlik) Genel Müdürlüğü arasında, 

3.4.2000 tarihinde imzalanan protokol gereği, ilköğretim okullarında okuyan 

öğrencilere, ek beslenme amaçlı fındık dağıtımına Fiskobirlik'çe baĢlanmıĢ, 

ancak, fındıkların bazı öğrencilerde mide bulantısına ve kusmalara sebep 

olduğu yönünde Bakanlığımıza ulaĢan bilgi ve basında çıkan haberler üzerine, 

28.4.2000 tarihinde durdurulmuĢtur. 1. Gaziantep Ġline tahsis edilen fındık, 

17.4.2000 tarihinde teslim alınmıĢ, öğrenci sayısına göre ilçe millî eğitim 

Müdürlüklerine teslim edilmiĢtir. 25.4.2000 tarihinden itibaren de Oğuzeli ve 

Nizip ilçelerindeki taĢıma merkezi ilköğretim okullanna, ilçe merkezindeki 

ilköğretim okullarına ve ġahinbey Ġlçesindeki 20 ilköğretim okuluna 

dağıtılmıĢtır. 28.4.2000 tarihine kadar zehirlenmeye iliĢkin herhangi bir Ģikayet 

veya belirtiye rastlanılmamıĢ, fakat 28 Nisanda fındık dağıtımı yapılan 

ilçelerden sadece ġahinbey Ġlçesindeki 20 okuldan gelen yoğun Ģikayet üzerine, 

özel ve resmî sağlık kuruluĢlarıyla temasa geçilmiĢ, fındık ve incir dağıtımı 

durdurulmuĢtur. Hastaneye baĢvuran 853 kiĢiden 3'ü dıĢındakiler ayakta tedavi 

edilmiĢ, ertesi gün 2'si ve sonraki gün de diğeri taburcu edilmiĢtir. Yapılan 

inceleme sonucunda, söz konusu Ģikayetle sağlık kurumlarına baĢvuran velilerin 

çoğunun panikten etkilendiği ve baĢvurduğu, hatta yapılan tahliller neticesinde 

zehirlenmeden değil soğuk algınlığı ve benzeri nedenlerle hasta olanların 

varlığının da saptandığı, fındık ve incirden alınan numunelerin il Sağlık 

Müdürlüğünde tahlillerinin yaptırıldığı, alınan raporlardan da patolojik etki 

üretmediği anlaĢılmıĢtır. Ayrıca, Sağlık Bakanlığı Dr. Refik Saydam Hıfzıssıhha 

Merkezi BaĢkanlığına gönderilen iç fındık numunelerinin de tahlilleri yapılmıĢ 

ve zehirlenmeye neden olacak bir bulguya rastlanılmamıĢtır. 2,3. Yukarıda 

belirtildiği üzere, Bakanlığımızca, söz konusu olayla ilgili önlemler anında 

alınmıĢ ve gerekli tahlillerin yapılması sağlanmıĢ olup, inorganik fosfor veya 

baĢka bir nedenle zehirlenmenin olmadığı anlaĢılmıĢtır. Bilgilerinize arz 

ederim.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 35, BirleĢim 109, s. 207-

208). 

Gaziantep'te Birecik Barajı inĢaatı için kamulaĢtırılan arazilerin bedellerine 

iliĢkin sorusu Enerji ve Tabiî Kaynaklar Bakanı Zeki Çakan'ın cevabı (7/4501) 
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Birecik barajı inĢası için kamulaĢtırılan arazilerin bedellerinin üç yıldır ödenememesi 

nedeniyle oluĢan mağduriyetin giderilmesine yönelik olan soruda vatandaĢlara söz konusu 

bedellerin ne zaman ödeneceği soruĢturulmuĢtur.  

Soru: 

―1- Gaziantep ili Nizip ilçesine bağlı Belkis köyü, Keklik köyü ve AĢağı 

Çardak köylerinde yapımı süren Birecik barajı inĢası için kamulaĢtırılan 

arazilerin bedellerinin üç yıldır ödenememe gerekçesi nedir?2- Evinden ve 

arazisinden olan bu vatandaĢlarımız^ kamulaĢtırma bedelleri ne zaman 

ödenecektir?‖ 

Cevap: 

―Birecik Barajı kamulaĢtırma iĢlemleri Bakanlığıma bağlı Elektrik ĠĢleri 

Etüt idaresi Genel Müdürlüğü tarafından yürütülmekte, giderleri ise Elektrik 

Enerjisi Fonu (EEF) tarafından köprü kredi Ģeklinde karĢılanmaktadır. Birecik 

projesi için kamulaĢtırma bedellerinin tamamı ödenmiĢtir. Ancak kamulaĢtırma 

iĢlemleri tamamlanan taĢınmazların sahipleri tarafından Asliye Hukuk 

Mahkemelerinde açılan bedel artırım davalarının bir kısmı Yargıtay tarafından 

da onaylanarak kesinlik kazanmıĢ toplam 8 trilyon TL. civarındaki bedel 

artırımının 01.04.2001 tarihi ile ödenmesi gerektiği, Elektrik Enerjisi Fonu'na 

bildirilmiĢtir. Elektrik Enerjisi Fonu'nun Bütçe Kanunu kapsamında yer alması 

ve Bütçe Kanunu ile kendisine ayrılan ödeneklerin Maliye Bakanlığı'nın 

inisiyatifi altında zaman zaman dilimler halinde serbest bırakılması nedeni ile 

Fon tarafından yapılan ödemelerde gecikmeler olabilmektedir. 2001 yılı için 

Genel Bütçe'den talep edilen 97,5 trilyon TL'ye karĢılık Elektrik Enerjisi 

Fonu'na 40 trilyon ödenek tahsis edilmiĢtir. ödemelerin gecikmesi durumunda, 

Merkez Bankası'nın açıklamıĢ olduğu faiz oranları ödemelere 

uygulanmaktadır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 69, BirleĢim 129, 

s. 428-430). 

S. S. Gaziantep Esnaf ve Sanatkarlar Kredi Kefalet Kooperatifi üyelerinin 

ödedikleri borç taksitlerinin Halk Bankasına intikal ettirilmediği iddialarına iliĢkin 

sorusu ve Orman Bakanı ve Devlet Bakanı Vekili Ġ. Nami Çağan'ın cevabı (7/5729) 

S. S. Gaziantep Esnaf ve Sanatkarlar Kredi Kefalet Kooperatifi üyelerinin Türkiye 

Halk Bankası‘na ödedikleri halde banka nezdinde ödenmemiĢ gözüken borçlar nedeniyle 

haciz iĢlemine maruz kalmaları sorgulanmakta olup bu konuda atılacak bir adımın bulunup 

bulunmadığı tartıĢılmıĢtır.  

Soru: 
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―1- Esnafımızın, kooperatif yöneticilerine veya haciz iĢlemi yapan 

avukatlara Ödediği halde bu paralar bankaya intikal ettirilmemiĢtir. Esnafımız 

ödediği borcu nedeniyle yeniden haciz tehdidi altındadır. Bunun için ne 

yapılması düĢünülmektedir?2- YaklaĢık üç yıldır ödenmemiĢ olarak gözüken bu 

borçlara iliĢkin Halk Bankası bugüne kadar borçluları niçin aramamıĢtır ve 

iĢlem yapmamıĢtır?‖ 

Cevap: 

―Sözkonusu soru önergesinde; S.S. Gaziantep Esnaf ve Sanatkarlar 

Kredi Kefalet Kooperatifi 1997 yılından bu yana Bankamız aracdığıyla temin 

ettiği kredileri, geçmiĢ yönetim kurulunca borçlu üyelerden Bankamıza ödenmek 

üzere tahsil etmelerine rağmen, ödemede bulunmadıkları ve sözkonusu kiĢiler 

hakkında ceza davalarının yargılaması devam olunduğu belirtilerek, Kooperatif 

yöneticilerine veya haciz iĢlemini yapan Avukatlara ödendiği belirtilen kredi 

taksitlerinin Gaziantep ġubemize intikal ettirilip ettirilmediğinin, Bankamızın 

geçen üç yıllık süre içinde ödenmemiĢ gözüken kredi taksitleri için bugüne kadar 

herhangibir iĢlem yapmamasının nedenlerinin sorulduğu anlaĢılmıĢtır. Buna 

göre; Bankamız tarafından, S.S. Gaziantep Esnaf ve Sanatkarlar Kredi Kefalet 

Kooperatifine kullandırılan kooperatif kredilerinin uygulamasında, adı geçen 

kooperatifin bloke sermaye hesabında ve vadesiz hesabında bulunan para 

üzerinden, kredilerin Ödenmeyen taksit bedelleri ve faizleri tahsil edilebildiği 

sürece takibe intikal ettirilmesi sözkonusu değildir. 22.05.2001 tarihi itibariyle, 

S.S. Gaziantep Esnaf ve Sanatkarlar Kredi Kefalet Kooperatifinin bloke sermaye 

hesabında ve vadesiz hesabında, kredi borçlarının karĢdayacak meblağın 

kalmaması üzerine alacağımız Tasfiye Olunacak Alacaklar Hesabına aktarılmıĢ 

ve icra takip iĢlemlerine baĢlanmıĢtır. Kooperatif yöneticilerinin, taksit 

tutarlarının hukuken geçerli olan ve olmayan belgeler düzenleyerek Bankamıza 

intikal ettirilmesini engellemeleri ve sözkonusu kiĢilerin zimmet suçundan 

yargılanmaları tamamen Bankamız dıĢmda geliĢen olaylar olup, takibe intikal 

eden esnaflar nezdindeld alacaklarımıza iliĢkin yapdan tahsilatlar takipteki 

borçlara mahsup edilmiĢtir. Bu arada; Bankamızca, en büyük müĢteri grubumuz 

olan Esnaf ve Sanatkarlar ile Kobilerden bir bölümünün, ekonomik kriz sonucu 

takibe intikal etmiĢ borçlarının yeniden yapılandırılarak yaĢadıkları sıkıntıları 

bir ölçüde ortadan kaldırmak ve üretimlerine devam etmelerini sağlamak 

amacıyla yapılan çalıĢmalar sonuçîandmlmıĢ ve bu konuda 20,02.2002 tarihinde 

Yönetim Kurulumuz tarafından alman karar gereğinin ifası için, Ģubelerimizin 

Esnaf ve Sanatkarlar Kredi Kefalet Kooperatifleri ile temasa geçerek uygulama 

hakkmda ortaklarm bilgilendirilmeleri hususu Genel Mektup ile Ģubelerimize 

duyurulmuĢtur. Bilgilerinize arz ederiz.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, 

Cilt 88, BirleĢim 72, s. 332-335). 

S. S. Gaziantep Esnaf ve Sanatkârlar Kredi Kefalet Kooperatifi üyelerinin 

borçlarına iliĢkin sorusu ve Sanayi ve Ticaret Bakanı Ahmet Kenan Tanrıkulu'nun 

cevabı (7/5730) 



418 

 

S. S. Gaziantep Esnaf ve Sanatkarlar Kredi Kefalet Kooperatifi üyelerinin Türkiye 

Halk Bankası‘na ödedikleri halde banka nezdinde ödenmemiĢ gözüken borçlar nedeniyle 

haciz iĢlemine maruz kalmaları sorgulanmakta olup bu konuda atılacak bir adımın bulunup 

bulunmadığı tartıĢılmıĢtır.  

Soru: 

―1- Borçlarını ödemelerine rağmen mağduriyetleri temerrüt faizleriyle 

katlanarak büyüyen bu esnaflarımızdan temerrüt faizlerinin düĢürülmesi 

mümkün mü dür?2- Kalan borçlanmn makul bir taksitlendirme ile tahsil 

edilmesi yoluna gidilecek midir?3- Esnafımızın, kooperatif yöneticilerine veya 

haciz iĢlemi yapan avukatlara ödediği halde bu paralar bankaya intikal 

ettirilmemiĢtir. Esnafımız ödediği borcu nedeniyle, yeniden haciz tehdidi 

altındadır. Bunun için ne yapılması düĢünülmektedir?‖ 

Cevap: 

―Yapılan denetim sonucunda; -Kooperatifin 01.01.1997-08.02.2001 

tarihleri arasında gelir ve giderleri ile ortaklardan kooperatif görevlileri 

(yönetim kurulu üyeleri, avukatlar ve muhasebeci) tarafından yapılan 

tahsilatların birlikte değerlendirilerek 293.726.887.593-TL. tutanndaki paranın 

yönetim kurulu üyeleri ve kooperatif muhasebecisi tarafından banka kredi 

hesaplanna yatınlmayarak zimmete geçirildiği, -öte yandan Banka ġubesinin, 

kooperatifle düzenlenmiĢ "Borçlu,; Cari Hesap SözleĢmesi" ve kooperatif 

anasözleĢmesi hükümlerine istinaden ödenmeyen- taksitler için ortaklar aleyhine 

icrai takibe geçtiği, '" anlaĢılmıĢ olup, denetim sonucunda düzenlenen ve 

adıgeçen kooperatif görevlileri hakkında Türk Ceza Kanununun 202. maddesi 

uyarınca kovuĢturma yapılması gerektiğini; belirten Suç Duyuru Raporu, 

Bakanlığımızca Gaziantep Cumhuriyet BaĢsavcılığına gönderilmiĢtir. Diğer 

taraftan kooperatif ortaklarının mağduriyeti ve bazı ortakların baĢvuruları da 

dikkate alınarak, parasını kooperatif görevlilerine teslim ettikleri halde banka 

kredi hesaplan kapanmadığı için haklarında icra takibi yürütülmekte olan kiĢiler 

aleyhine Bankaca yürütülen icra takiplerinin durdurulmasının mümkün olup 

olmadığı konusunda Türkiye Halk Bankasına da bir yazı ile görüĢleri sorulmuĢ, 

alınan cevabi yazıda; "Kooperatif görevlilerince tahsil edilerek Banka 

kayıtlarına girmeyen tutarların (ortak ve kooperatif arasında) üçüncü Ģahıslarla 

ilgili olması nedeniyle Bankalarını ilgilendirmediği, bu aĢamada bir iĢlem 

yapılamayacağı" belirtilmiĢtir. Dolayısıyla, kooperatif tüzel kiĢiliği ve T. Halk 

Barakası arasındaki sözleĢme ve taahhütnameler uyarınca anılan Banka 

ġubesinin takip yapabilmesi nedeniyle sözkonusu icra takiplerinin durdurulması 

yönünde halihazırda yapılabilecek bir iĢlem bulunmamaktadır. Esasen 

Bakanlığımız Esnaf ve Sanatkarlar Kredi ve Kefalet Kooperatiflerinin kuruluĢ, 

iĢleyiĢ ve denetimlerine ait iĢlem ve hizmetleri yürütmekle sorumlu olup, esnaf ve 

sanatkarların kredilendirilmesi için kredi tahsisi ve buna iliĢkin iĢlem ve 

hizmetlerin yürütülmesi Türkiye Halk Bankasının bağlı olduğu Devlet 

Bakanlığının görev alanındadır. Bu nedenle, kredilere iliĢkin temerrüt faizinin 

azaltılması, vade uzatımı ve yeni kaynak temini hususlarına iliĢkin olarak anılan 
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Devlet Bakanlığından bilgi alınması daha uygun olacaktır. öte yandan, yaĢanan 

fınansal krizlerden diğer kesimlerle birlikte esnaf ve sanatkarlarımızın da önemli 

ölçüde etkilenmiĢ olmaları nedeniyle, bu kesime kredi borçlarının ödenmesinde 

kolaylık sağlanmasına yönelik olarak Bakanlığımıza ulaĢan talepler, 4603 sayılı 

Kanunun kabulünden itibaren bankacılık ilke ve esaslanna göre yönetilen ve 

özerk biçimde faaliyet gösteren Türkiye Halk Bankasına iletilmekte olup 

kredilere iliĢkin sorunların çözümü anılan Banka yönetiminin alacağı kararlar 

ve yürüteceği çalıĢmalarla sağlanabilecektir.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak 

Dergisi, Cilt 89, BirleĢim 75, s. 212-214). 

Acil kurtarma botu ihalesine, ĠliĢkin soruları ve Devlet Bakanı Ramazan 

Mirzaoğlu'nun cevabı (7/6209) 

Kıyı Emniyeti kurtarma iĢletmeleri Genel Müdürlüğünce acil kurtarma botlarının 

alımına iliĢkin ihalenin daha uygun teklif veren Türk firması yerine Norveçli bir firmaya daha 

yüksek fiyattan verilmesinin amacı sorgulanmıĢ olup 200 kiĢinin 2 yıllık istihdamını 

sağlayacak bu giriĢime dair teknik yetersizlik adı altında yabancı bir iĢletmenin dahil edilmesi 

tartıĢılmıĢtır.  

Soru: 

―1- Kıyı Emniyeti kurtarma iĢletmeleri Genel Müdürlüğünce acil 

kurtarma botlarının alımı ile ilgili açılan ihale niçin ertelenmiĢtir?2- Türk 

tersaneleri için 17 metre boyundaki bu botları inĢa. etmek son derece kolayken 

Norveç'te adı sanı duyulmamıĢ bir tersaneye ihale etmek ne gibi bir gerekçe 

vardır?3- 15.750 milyon $ teklif veren Norveç firmasından sonraki 13,8 milyon$ 

ile Türk tersaneleri arasındaki yaklaĢık 2 milyon $' lık fark hangi teknik 

gerekçelere dayalıdır?4- Kriz ortamındaki ülkemizde yaklaĢık 200 kiĢiye 2 yıl 

boyunca istihdam sağlayacak olan ihale konusu botlar hangi ekonomik ve teknik 

gerekçelerle Norveç firmasına ihale edilmiĢtir?5- Ġhale sürecinde firmalara 

sorulan sorularda herhangi bir teknik açıklama istenmemesine rağmen Türk 

firmaları hangi gerekçelerle teknik yetersizlik nedeniyle elenmiĢlerdir?6- Ġptal 

edilen ihalede kazanan firma ile bu defa ihale edilen firma sahipleri aynı kiĢiler 

midir?7-Ġhalenin sonuçlanmasıyla akrediflerin açılması kaç gün içerisinde 

gerçekleĢmiĢtir?‖ 

Cevap: 

―CEVAP-1 KuruluĢumuz Kıyı Emniyeti ve Gemi Kurtarma ĠĢletmeleri 

Genel Müdürlüğünün Ana Statüsünde açıklanan Denizlerimizde îç Sularımıza ve 

Kara sularımızda can kurtarmaya yönelik hizmetleri layıkı ile yerine 

getirebilmek amacıyla Acil Müdahale botu teminine ihtiyaç duymuĢ ve bu 

botların 24 adedi opsiyonlu olmak üzere toplam 30 adet olması planlanmıĢtır. 

öncelikle bu botların inĢası için Türkiye Gemi Sanayii A.ġ ile görüĢmelerde 

bulunulmuĢ inĢa ve teminle ilgili 27.12.1999 tarihinde her iki KuruluĢça bir 
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Protokol imzatanmıĢtır. Bu Protokol her iki taratın Yönetim Kurullarınca 

onaylanmıĢtır. Protokolün 4. Maddesi ile "Türkiye Gemi Sanayii A.ġ tarafından 

yapılacak SAR Botlardan ilk 3 adedinin «SAR Bot inĢaatında deneyimli ve 

uzman yabancı firmalarla müĢtereken yapımı Ģeklinde» her iki tarafça ortak 

olarak hazırlanacak ġartname ile Türkiye Gemi Sanayii A.ġ tarafından ihaleye 

çıkılacaktır." Ģeklindedir. Protokolün imza tarihinde elinde tersaneleri ve 

yüzlerce mühendisi bulunan Türkiye Gemi Sanayii A.ġ bile daha önce SAR Botu 

inĢa ve dizayn etmemesi nedeniyle herhangi bir riske girmemek için ilk 3 Botun 

inĢaatında deneyimli ve uzman yabancı firma ile müĢtereken yapımını önererek 

Protokole derç ettirmiĢtir. Bilahare Türkiye Gemi Sanayii A.ġ'nin özelleĢtirme 

sürecindeki geliĢme nedeniyle bu KuruluĢ 28.02.2000 tarihinde Protokolden 

rücu etmek zorunda kalmıĢtır. Bu aĢamadan sonra söz konusu proje 

kapsamındaki 17-21 m. boy aralığında 30 adet SAR botun temini için iç ve dıĢ 

piyasaya yönelik olarak 09.08.2000 tarihinde ihaleye çıkılmıĢtır. 11.10.2000 

tarihinde teklifleri açılan bu ihalemize 8 firma 9 proje ile iĢtirak etmiĢlerdir. 

Teklif olunan botlarm 17.20 m. ile 21.00 m. arasında olduğu görülmüĢtür. Bu 

ihalemizde KuruluĢumuz hizmetlerine yönelik en iyi SAR Botunu en uygun 

bedelle teminini müĢtereken bulunması gerekli asli unsurlar olarak aramıĢtır, 

ihale teklifleri üzerinde yapılan tetkik ve değerlendirmeler sonucundu aranan bu 

iki asli unsurun müĢtereken ihtiva ettiği herhangi bir teklif tespit 

edilemediğinden bu ihalemiz 16.02.2001 tarihinde iptal edilmiĢtir. Projemizi 

gerçekleĢtirebilmek için iptal edilen bir önceki ihalemizden sonra bu defa ki 

ihalemize 17-19 m. boy aralığında ve Türkiye'ye bu tip botlarla ilgili bilgi 

birikimi oluĢturmak, Türkiye'deki Tersaneleri Acil Müdahale Botu inĢalarında 

referans sahibi olmalarım sağlamak amacıyla 10 adet olarak ve bu botların en 

az S adedinin Türkiye'deki Tersanelerde inĢası veya açık olarak belgelenmeleri 

halinde iĢin en az %50'sinin Türkiye'de yerleĢik bir Tersanede ikmal edilmesi 

Ģartlan da getirilerek iç ve dıĢ piyasaya yönelik olarak 2S.0S.2001 tarihinde 2. 

kez ihaleye çıkılmıĢtır.  

CEVAP-2 Yukarıda izah ettiğimiz üzere bu son ihaleye çıkarken iptal 

etmek zorunda kaldığımız Türkiye Gemi Sanayii A.ġ. ile aktedilen protokol ve 

ihaleden de anlaĢılacağı üzere Türkiye'de bu tip bir Acil Müdahalae Botu 

dizaynına uygun uygulanmıĢ bir proje olmadığı görülmüĢtür. Can kurtarma 

hizmetleri yapan gerek KuruluĢumuz Kıyı Emniyeti ve Gemi Kurtarma 

ĠĢletmeleri Genel Müdürlüğü gerekse Sahil Güvenlik Komutanbğı elinde 

bulunan botların bu hizmetleri yapma konusunda zaafiyetleri bulunduğu, 7-8 

Ģiddetinde bir hava ve deniz koĢullarında denize açılamama nedeniyle Trabzon 

BeĢikdüzü'nde kıyıdan 200 m açıkta 35 Türk insanının kaybı ile sonuçlanan acı 

bir deneyimle öğrenilmiĢ bulunmaktadır. KuruluĢumuz Ana Statüsünde yer alan 

can kurtarma hizmetlerinin her türlü hava ve deniz koĢullarında layıkı ile yerine 

getirebilmek amacı ile bu proje ve inĢaa ihalesine çıkmıĢ, öncelikli amaç olarak 

böyle olayların bir daha tekerrür etmemesi için çok titiz bir araĢtırma, inceleme 

ve değerlendirme sonucunda amaca en uygun botu en uygun fiyatla temin etmek 

suretiyle ihaleyi sonuçlandırmıĢtır. Yukarıda belirtilen görevleri Ģuadan 17m'lik 

bir bot ile icra etmenin mümkün olmayacağı herkesin malumudur. Ġhaleyi 

kazanan firma adı sanı duyulmamıĢ bir tersane olmayıp gemi inĢaa sektöründe 

1948 yılından beri hizmet veren bir Ģirkettir. ġirket Ģimdiye kadar değiĢik tip ve 

özelliklerde 700'den fazla proje dizaynı geliĢtirmiĢ ve inĢaa etmiĢ, dünya gemi ve 

inĢaa sanayiinde ismen yer almıĢ bir firmadır.  
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CEVAP-3 Yapılan ön değerlendirme sonucu toplam 3 firmanın 4 

projesinin değerlendirmeye alınması uygun görülmüĢtür. (...) Bilahare bu 

firmaların teklifleri ve projeleri üzerinde değerlendirmeye devam edilmiĢ ve bu 

değerlendirmede; ihale komisyonunun mevcut değerlendirme raporları, 

Ģartnamemizde de yer alan; Teklif projelerin referansları, uluslararası benzer 

kuruluĢlarca teklif olunan projenin veya benzer projenin denenmiĢliği ve hizmet 

veriyor olması, tecrübe, yeterlilik, kapasite, daha önoe benzer botlardan inĢa 

etmiĢ olma durumları ve KuruluĢumuz için önemli bir unsur olan botların teslim 

süreleri mukayeseli ve detaylı incelemesine gidilmiĢtir. Yaptırılacak botlann en 

ağır deniz ve hava Ģartlarında dahi insan cam kurtarmak amacına yönelik 

olarak kullanılacağı için teklif olunacak botların veya benzerlerinin daha önce 

dizayn ve inĢaa edilmiĢ, dünyadaki emsal kuruluĢlarca kullanılıyor olması, idari 

Ģartnamenin 5.5 maddesinde jde belirlenmiĢtir.  

CEVAP-4 Bu ihalemizde daha Önceki soruda da bahsedildiği gibi Türk 

tersanesi, Türk Mühendisi veya Türk MüteĢebbislerinin saf dıĢı bırakılması 

amaçlanmamıĢ aksine iĢin en az %50'sinin Türkiye'de tamamlanması Ģarü 

koĢulmuĢtur. KuruluĢun can kurtarma hizmetlerine yönelik olarak her türlü hava 

ve deniz Ģartlarında kullanacağı bu botlann temininde herhangi bir riskle 

karĢılaĢmamak için denenmiĢ dizayn talebi Ģartnamede yer almıĢ olmasına 

rağmen bazı Türk firmalarının bu Ģartı görmezden gelip Ģartnameye uygun 

olmayan dizayn projeleri teklif etmeleri, uygun proje teklif eden Türk firmasının 

ise fiyatının yüksek olması nedeniyle bu tUr bir karar alınmıĢtır.  

CEVAP-5 Yukarıda 4. Maddede açıklanan gerekçelerle imalatların 

%50'sinin Türk tersanelerinde gerçekleĢtirilmesi zorunluluğu (proje yabancı 

olsa dahi) Türk tersanelerini yüceltici bir tutum ve davranıĢ biçimidir.  

CEVAP-6" Temel dizayn özellikleri değiĢmemek kaydıyla elbetteki dizayn 

Üzerinde kullamcı taleplerine uygun küçük değiĢiklikler yapılabilir. Fakat can 

kurtarma gibi önemli bir hizmeti ifa edecek bir teknenin dizaynında bu konu ile 

ilgili tecrübeli ve bilgi birikimli dizaynerlerin seçilmesi yadsınmamalıdır. Türk 

Tersaneleri yabancıların taĢeronu olmayacak aksine daha önce hiç inĢaa ve 

dizayn etmedikleri acil müdahale botu imaları suretiyle proje uygulaması 

konusunda tecrübe sahibi olacaklardır.  

CEVAP-7 Uygulanan Liberal Serbest Pazar Ekonomisi eĢitlikçi, rekabete 

dayalı yansı verimliliği ve kaliteyi esas alan sistem olduğuna göre verilen karar 

tersanelerimizin Uluslararası planda rekabet Ģansım yok etmez, zira sizin de 

belirttiğiniz üzere Norveç'e deniz aracı ve gemi ihraç edebilen, alt yapı, teknoloji 

ve bilgi birikimi son derece iyi durumdaki gemi inĢaa sanayi sektörümüzün 

Norveç gemi inĢaa sektörü ile rekabet etmesini engelleyecek bir hüküm 

bulunmadığına göre amaca uygun proje sunması halinde niye tercih edilmesin. 

Zira ihalemizde herhangi bir firma Ģartname harici bir kriterden elcnmerniĢtir. 

Uygun proje sunamayan teklif sahiplerimn sadece Türk olması nedeniyle tercih 

edilmesi Liberalizme ve serbest rekabete tamamen aykın olan korumacılıkla eĢ 

değer olmayacak mıdır? 

CEVAP-8 Bu uygulamayla tersanelerimizin sahip olduğu bilgi birikimine 

ve rekabet gücüne, acil müdahale boru konusunda bilgi transferi yoluyla katkıda 

bulunulacaktır. Bu bilgi birikimi ile kamu ihalelerine muhtaç olmadan dünya 

gemi inĢaa piyasasında rekabet güçlerini arttıracaklardır.  

CEVAP-9 Bu karara konu ihale kamu menfaati gözetilerek gayet Ģeffaf 

ölçüler kullanılmak suretiyle yapılarak sonuçlandırılmıĢ olup bu kararın 

arkasında bilinmeyen bazı etkenler aranmaktansa Trabzon BeĢikdüzünde kıyıya 
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2Û0m mesafede 35 Türk insanının canına mal olmuĢ acı bir deneyimin bir daha 

tekerrür etmemesini istemekten baĢka bir art düĢünce olmadığını belirtmekte 

yarar vardır.‖ (TBMM 21. Dönem Tutanak Dergisi, Cilt 90, BirleĢim 79, s. 

314-326). 

Tez çalıĢmasının 1996-1999 ve 1999-2002 Dönemlerinde Türkiye adlı baĢlığında belirtildiği 

üzere, ekonomik krizde iĢsizlik ciddi oranda artmıĢtır. Bu iĢsizlik ortamında 200 iĢçiye 2 yıl 

boyunca iĢ imkanı sağlayacak olan bot projesinin Norveçli firmaya verilmesi dikkat çekmiĢtir 

ve soru olarak sorulmuĢtur. Bu soruya cevap olarak ihalenin Ģartnamesinde iĢin en az 

%50‘sinin Türkiye‘de yapılması Ģartı konulmuĢtur denmiĢtir. 

3.3. 20 ve 21. Dönem Gaziantep Milletvekillerinin TBMM’deki Yasama Faaliyetlerinin 

Genel Analizi 

 3.3.1. Partiler Bazında Yasama Faaliyetleri 

 Tablo 3‘te 20. Dönem milletvekillerinin partiler bazında yasama faaliyetleri 

sunulmaktadır. En fazla yasama faaliyetinin Anavatan Partisi milletvekilleri tarafından 

yapıldığı görülmektedir. Bunu Refah Partisi, Demokratik Sol Partisi, Cumhuriyet Halk Partisi 

ve Doğru Yol Partisi izlemiĢtir.  

Tablo 3. 20. Dönem Milletvekillerinin Partiler Bazında Yasama Faaliyetleri 

 T.S. T. S.A.K. Ü.Ġ.Ġ. D.S. S.C. Toplam 

Refah 

Partisi 

0 19 61 2 0 2 84 

Anavatan 

Partisi 

0 3 17 2 0 101 123 

Doğru Yol 

Partisi 

0 0 0 2 0 0 2 

Demokratik 

Sol Parti 

0 0 19 1 0 0 20 

Cumhuriyet 

Halk Partisi 

0 1 1 0 2 0 4 

*T.S. = Teklif sayısı, T. = Takrirler (Önergeler), S.A.K. = Söz aldığı konuĢmalar, Ü.Ġ.Ġ. = 

Üyelerle ilgili iĢler, D.S. = Demeçler ve söylevler, S.C. = Sualler ve Cevaplar 

Anavatan Partisi en fazla soruya yanıt veren parti olarak kayıtlara geçmiĢ olup üyeleri en fazla 

söz alan parti Refah Partisi olmuĢtur. Anavatan ve Demokratik Sol Parti ise Refah Partisine 

aldıkları sözler itibarıyla takip etmiĢtir. Refah Partisi 19, Anavatan Partisi 3, Cumhuriyet Halk 

Partisi ise 1 önerge vererek yasama faaliyetlerine katılım sağlamıĢlardır.  
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 Tablo 4‘te 21. Dönem milletvekillerinin partiler bazında yasama faaliyetleri 

sunulmaktadır. En fazla yasama faaliyetinin Fazilet Partisi milletvekilleri tarafından yapıldığı 

görülmektedir. Bunu Anavatan Partisi, Doğru Yol Partisi, Milliyetçi Hareket Partisi ve 

Demokratik Sol Parti izlemiĢtir. 

Tablo 4. 21. Dönem Milletvekillerinin Partiler Bazında Yasama Faaliyetleri 

 T.S. T. S.A.K. Ü.Ġ.Ġ. D.S. S.C. Toplam 

Milliyetçi 

Hareket 

Partisi 

0 3 9 1 0 14 27 

Fazilet 

Partisi 

0 0 29 1 0 53 83 

Doğru Yol 

Partisi 

0 1 23 1 0 6 31 

Demokratik 

Sol Parti 

0 0 10 1 0 0 11 

Anavatan 

Partisi 

0 5 4 0 0 55 64 

*T.S. = Teklif sayısı, T. = Takrirler (Önergeler), S.A.K. = Söz aldığı konuĢmalar, Ü.Ġ.Ġ. = 

Üyelerle ilgili iĢler, D.S. = Demeçler ve söylevler, S.C. = Sualler ve Cevaplar 

21. Dönem yasama faaliyetlerine katılan partiler arasında üyeleri en fazla söz alan parti 

Fazilet Partisi olmuĢtur. Fazilet Partisi‘ni sırasıyla Doğru Yol Partisi, Demokratik Sol Parti, 

Milliyetçi Hareket Partisi ve Anavatan Partisi izlemiĢtir. En fazla soruya yanıt veren iki parti 

sırasıyla Anavatan Partisi ve Fazilet Partisi olmuĢtur.  

 3.3.2. Gaziantep Milletvekillerinin Yasama Faaliyetleri 

Tablo 5. 20. Dönem Milletvekillerinin Siyasi Faaliyetleri 

Milletvekili T.S. T. S.A.K. Ü.Ġ.Ġ. D.S. S.C. Toplam 

Nurettin AktaĢ 0 1 2 0 0 0 3 

Kahraman Emmioğlu 0 17 32 1 0 1 51 

Mehmet Bedri Ġncetahtacı 0 1 27 1 0 1 30 

Mustafa RüĢtü TaĢar 0 2 15 1 0 71 89 

Ünal YaĢar 0 1 2 1 0 30 34 

Mehmet Batallı 0 0 0 2 0 0 2 

Ali Ilıksoy 0 0 12 1 0 0 13 
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Mustafa Yılmaz 0 0 7 0 0 0 7 

Hikmet Çetin 0 0 1 0 2 0 3 

*T.S. = Teklif sayısı, T. = Takrirler (Önergeler), S.A.K. = Söz aldığı konuĢmalar, Ü.Ġ.Ġ. = 

Üyelerle ilgili iĢler, D.S. = Demeçler ve söylevler, S.C. = Sualler ve Cevaplar 

 Tablo 5‘te görüldüğü üzere en fazla yasama faaliyeti gerçekleĢtiren milletvekili 

Mustafa RüĢtü TaĢar‘dır. Onu Kahraman Emmioğlu, Ünal YaĢar, Mehmet Bedri Ġncetahtacı, 

Ali Ilıksoy, Mustafa Yılmaz, Hikmet Çetin ve Nurettin AktaĢ ile Mehmet Batallı izlemiĢtir. 

Tablo 6. 21. Dönem Milletvekillerinin Siyasi Faaliyetleri 

Milletvekili T.S. T. S.A.K. Ü.Ġ.Ġ. D.S. S.C. Toplam 

Ali Ilıksoy 0 0 5 0 0 0 5 

Mustafa Yılmaz 0 0 5 1 0 0 6 

Ali Özdemir 0 0 2 0 0 6 8 

Mehmet Ay 0 3 0 0 0 8 11 

Mehmet Hanifi Tiryaki 0 0 7 1 0 0 8 

Mehmet Bedri Ġncetahtacı 0 0 22 0 0 3 25 

Nurettin AktaĢ 0 0 7 1 0 50 58 

Mustafa RüĢtü TaĢar 0 5 4 0 0 55 64 

Ġbrahim Konukoğlu 0 1 23 1 0 6 31 

*T.S. = Teklif sayısı, T. = Takrirler (Önergeler), S.A.K. = Söz aldığı konuĢmalar, Ü.Ġ.Ġ. = 

Üyelerle ilgili iĢler, D.S. = Demeçler ve söylevler, S.C. = Sualler ve Cevaplar 

 Tablo 6‘ya bakıldığında en fazla yasama faaliyeti gerçekleĢtiren milletvekilinin 20. 

Dönemde olduğu gibi Mustafa RüĢtü TaĢar olduğu görülmektedir. Onu Nurettin AktaĢ, 

Ġbrahim Konukoğlu, Mehmet Bedri Ġncetahtacı, Mehmet Ay, Mehmet Hanifi Tiryaki ve Ali 

Özdemir, Mustafa Yılmaz ve Ali Ilıksoy izlemiĢtir. 
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    4. SONUÇ 

Parlamenter sistemde meclisin yasamaya odaklanması nedeniyle en önemli unsur 

milletvekilleri olarak karĢımıza çıkmaktadır. Bu durum gerek medyada karĢılaĢılan 

milletvekili faaliyetleriyle gerekse çalıĢmamızda yer verilen yasama faaliyetleriyle 

anlaĢılabilmektedir. Çünkü milletvekilleri bölgesel bazda seçilse de mali, ekonomik, siyasi, 

hukuki, askeri, sosyal ve kültürel bağlamda toplumsal iĢlevlere sahiplerdir.  

ÇalıĢmamızda 20.ve 21. dönem Gaziantep milletvekillerinin yasama faaliyetleri ele alınmıĢtır. 

Bunun yanında milletvekillerinin demografik ve sosyokültürel özellikleri de incelenmiĢtir. Bu 

özelliklere bakıldığında ilk göze çarpan durumun yerellik olduğu görülmektedir. 

Milletvekillerinin büyük bir kısmının Gaziantepli olması dikkat çekmektedir. Bunun yanında 

milletvekillerinin eğitim seviyeleri yüksektir ve birçoğu yabancı dil bilmektedir. Çok sayıda 

kitap yazmıĢ olan milletvekilleri ilgili dönemde incelenen milletvekilleri arasında yer 

almaktadır ve hemen tüm milletvekillerinin yöneticilik yaptığı görülmektedir. 

Ġncelenen dönemlerde Gaziantep‘te seçim tercihlerine bakıldığında 20. dönemde Refah 

Partisi‘nin, 21. dönemde Milliyetçi Hareket Partisi‘nin daha fazla milletvekili çıkardığı 

görülmektedir. 25 Aralık 1995 Genel Seçimi‘nde RP‘den 3 milletvekili (Nurettin AktaĢ, 

Kahraman Emmioğlu, Mehmet Bedri Ġncetahtacı), ANAP‘tan 2 milletvekili (Mustafa RüĢtü 

TaĢar, Ünal YaĢar), DSP‘den 2 milletvekili (Ali Ilıksoy, Mustafa Yılmaz), DYP‘den 1 

milletvekili (Mehmet Batallı) ve CHP‘den 1 milletvekili (Hikmet Çetin) seçilmiĢtir.  18 Nisan 

1999 Genel Seçimi‘nde ise MHP‘den 3 milletvekili (Ali Özdemir, Mehmet Ay, Mehmet 

Hanifi Tiryaki), DSP‘den 2 milletvekili (Mustafa Yılmaz, Ali Ilıksoy), FP‘den 2 milletvekili 

(Nurettin AktaĢ, Mehmet Bedri Ġncetahtacı), DYP‘den 1 milletvekili (Ġbrahim Konukoğlu) ve 

ANAP‘tan 1 milletvekili (Mustafa RüĢtü TaĢar) seçilmiĢtir. 

20. dönemde en fazla yasama faaliyeti Anavatan Partisi milletvekilleri tarafından 

gerçekleĢtirilmiĢtir. 21. dönemde ise en fazla yasama faaliyeti gerçekleĢtiren milletvekilleri 

Fazilet Partisi‘nden çıkmıĢtır. Her iki dönemde de en fazla yasama faaliyeti gerçekleĢtiren 

milletvekilinin Mustafa RüĢtü TaĢar olduğu görülmektedir. 

Milletvekillerinin siyasi faaliyetlerine bakıldığında 20. dönem milletvekillerinden Nurettin 

AktaĢ‘ın 1 önergesi, 2 söz aldığı konuĢması olduğu görülmektedir. Kahraman Emmioğlu‘nun 
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ise 17 önergesi, 32 söz aldığı konuĢması, 1 üyelerle ilgili iĢleri, 1 soru ve cevapları vardır. 

Mehmet Bedri Ġncetahtacı‘nın 1 önergesi, 27 söz aldığı konuĢması, 1 üyelerle ilgili iĢleri, 71 

soru ve cevapları; Mustafa RüĢtü TaĢar‘ın 2 önergesi, 15 söz aldığı konuĢması, 1 üyelerle 

ilgili iĢleri, 71 soru ve cevapları; Ünal YaĢar‘ın 1 önergesi, 27 söz aldığı konuĢması, 1 

üyelerle ilgili iĢleri, 30 soru ve cevapları; Mehmet Batallı‘nın yalnızca 2 üyelerle ilgili iĢleri; 

Ali Ilıksoy‘un 12 söz aldığı konuĢmaları, 1 üyelerle ilgili iĢleri; Mustafa Yılmaz‘ın 7 söz 

aldığı konuĢması, Hikmet Çetin‘in 1 söz aldığı konuĢması, 2 demeç ve söylevi bulunmaktadır. 

21. dönem milletvekillerinden Ali Ilıksoy‘un 5 söz aldığı konuĢması; Mustafa Yılmaz‘ın 5 

söz aldığı konuĢması, 1 üyelerle ilgili iĢleri; Ali Özdemir‘in 2 söz aldığı konuĢması, 6 soru ve 

cevapları; Mehmet Ay‘ın 3 önergesi, 8 soru ve cevapları; Mehmet Hanifi Tiryaki‘nin 7 söz 

aldığı konuĢması, 1 üyelerle ilgili iĢleri; Mehmet Bedri Ġncetahtacı‘nın 22 söz aldığı 

konuĢması, 3 soru ve cevapları; Nurettin AktaĢ‘ın 7 söz aldığı konuĢması, 1 üyelerle ilgili 

iĢleri, 50 soru ve cevapları; Mustafa RüĢtü TaĢar‘ın 5 önergesi, 4 söz aldığı konuĢması, 55 

soru ve cevapları; Ġbrahim Konukoğlu‘nun 1 önergesi, 23 söz aldığı konuĢması, 1 üyelerle 

ilgili iĢleri, 6 soru ve cevapları bulunmaktadır. 

20. dönem milletvekillerinin partiler bazında yasama faaliyetlerine bakıldığında önerge 

sayıları Refah Partisi için 19, Anavatan Partisi için 3, Doğru Yol Partisi için 0, Demokratik 

Sol Parti için 0, Cumhuriyet Halk Partisi için 1‘dir. Söz aldıkları konuĢmalar ise Refah Partisi 

için 61, Anavatan Partisi için 17, Doğru Yol Partisi için 0, Demokratik Sol Parti için 19, 

Cumhuriyet Halk Partisi için 1‘dir. Üyelerle ilgili iĢler Refah Partisi için 2, Anavatan Partisi 

için 2, Doğru Yol Partisi için 2, Demokratik Sol Parti için 1, Cumhuriyet Halk Partisi için 

0‘dır. Demeçler ve söylevlerde yalnızca Cumhuriyet Halk Partisi‘nden 2 katılım 

bulunmaktadır. Sualler ve cevaplarda Refah Partisi 2, Anavatan Partisi 101, diğer partiler 0 

faaliyet göstermiĢlerdir. Toplamda en fazla yasama faaliyeti olan parti Anavatan Partisi 

olmuĢtur. Bunu Refah Partisi, Demokratik Sol Parti, Cumhuriyet Halk Partisi ve Doğru Yol 

Partisi takip etmektedir. 

21. dönem yasama faaliyetlerine bakıldığında önergeler için Milliyetçi Hareket Partisi‘nin 3, 

Fazilet Partisi‘nin 0, Doğru Yol Partisi‘nin 1, Demokratik Sol Parti‘nin 0, Anavatan 

Partisi‘nin 5 faaliyeti olduğu görülmektedir. Söz aldıkları konuĢmalarda ise Milliyetçi 

Hareket Partisi‘nin 9, Fazilet Partisi‘nin 29, Doğru Yol Partisi‘nin 23, Demokratik Sol 

Parti‘nin 10, Anavatan Partisi‘nin 4 faaliyeti vardır. Üyelerle ilgili iĢlerde Milliyetçi Hareket 

Partisi‘nin 1, Fazilet Partisi‘nin 1, Doğru Yol Partisi‘nin 1, Demokratik Sol Parti‘nin 1 ve 
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Anavatan Partisi‘nin 0 faaliyeti bulunmaktadır. Sualler ve cevaplar için Milliyetçi Hareket 

Partisi‘nin 14, Fazilet Partisi‘nin 53, Doğru Yol Partisi‘nin 6, Demokratik Sol Parti‘nin 0, 

Anavatan Partisi‘nin 55 faaliyeti vardır. Genel olarak bakıldığında en fazla yasama faaliyeti 

gösteren partinin bu dönemde Fazilet Partisi olduğu görülmektedir. Bunu Anavatan Partisi, 

Doğru Yol Partisi, Milliyetçi Hareket Partisi ve Demokratik Sol Parti takip etmektedir. 

Özellikle soru önergelerinde döneme iliĢkin özellikleri yansıtan çok sayıda unsur 

bulunmaktadır. Eğitimde fırsat eĢitliği gibi sosyal konulardan et ithalatında kayıtdıĢılık gibi 

mali konulara kadar birçok soru gündeme getirilmiĢtir. ÇeĢitli usulsüzlükler gündeme 

getirilmiĢ, sorgulanmıĢtır. Daha çok mali konularda soru sorulduğu görülmektedir. Bölgesel 

özellikler kapsamında hayvancılık, et ithalatı gibi konulara eğilmiĢlerdir. Gaziantep‘e 

yapılacak bölgesel yatırımlar ele alınmıĢ, yatırım planlarının kapsamı ve içeriği 

sorgulanmıĢtır. Bölgesel konuların dıĢında ulusal ve uluslararası konulara da değinilmiĢtir. 

IMF gibi uluslararası kuruluĢlar ile yapılan anlaĢmalar çerçevesinde sorular sorulmuĢ, gemi 

imalatı için ayrılan bütçe hakkında sorular yöneltilmiĢtir. Çekiç Güç operasyonu hakkında da 

çok kez soru sorulduğu görülmektedir. Olağanüstü halin kaldırılmasına ve ırak ambargosuna 

iliĢkin sorular Çekiç Güç konusu ile beraber dile getirilmiĢtir.  

Milletvekillerinin ilgili dönemin gündemine at yapmıĢ oldukları yasama faaliyetlerine 

bakılacak olduğunda 28 ġubat‘ın,1999 depremi ve 2001 krizi etkilerini yasama faaliyetlerinde 

görmek mümkün. Türkiye‘nin içinde bulunduğu Ģartların aynası niteliğinde olan konuĢmalar 

ve yasama faaliyetleri göze çarpmaktadır. Demokrasinin geliĢmesi ve  kalkınma hususunda 

atılması gereken adımlar ve  mevcut yürütme faaliyetlerinin sorgulanması  gibi bir çok 

konuda  gündemin değerlendirilmesi sağlanmıĢtır. 

Milletvekillerinin siyasi faaliyetlerine bakıldığında gerek ulusal gerekse bölgesel bazda katkı 

sağlama odaklı faaliyetlerin gerçekleĢtirildiği ve kendi ilgi alanları, uzmanlıkları çerçevesinde 

sektörel ve toplumsal sorunlara dikkat çektikleri görülmektedir. Siyasetin ve demokrasinin 

geliĢtirilmesi bağlamında dönem koĢullarına uygun biçimde katkı sağlamıĢlardır.  
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